
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8029 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Θ. Ρουσόπουλου, σελ.

8128 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το Γενικό Λύκειο Κρύας Βρύσης του Νοµού Πέλλας,
το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Ιλίου, το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίου
Δηµητρίου, το 2ο Γυµνάσιο Βούλας, το 15ο Γυµνάσιο Πά-
τρας, το 2ο Γυµνάσιο Αµαλιάδας, το Γυµνάσιο Βυτίνας Αρκα-
δίας, το Γενικό Λύκειο Μεγαλούπολης και από το 4ο Γυµνάσιο
Πτολεµαΐδας, σελ. 8031, 8033, 8038, 8047, 8049, 8053, 8056,
8059, 8064, 8066, 8073, 8091 

4.  Έκφραση συλλυπητηρίων προς την οικογένεια του θα-
νόντος αστυνοµικού της οµάδας ΔΙΑΣ, σελ. 8053, 8076, 8078,
8083, 8085, 8092, 8100, 8115, 8116, 8122, 8123, 8125, 8127,
8129, 8130, 8131 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8029, 8031, 8033, 8036,
8038, 8043, 8047, 8049, 8051, 8053, 8054, 8056, 8057, 8059,
8060, 8061, 8062, 8063, 8064, 8065, 8066, 8068, 8069, 8070,
8071, 8072, 8073, 8078, 8079, 8084, 8088, 8090, 8091, 8094,
8096, 8097, 8098, 8099, 8100, 8103, 8104, 8105, 8106, 8109,
8110, 8111, 8112, 8118, 8120, 8122, 8125, 8126, 8128, 8129,
8131, 8133 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης: «Αναµόρ-
φωση επαγγελµατικής ασφάλισης, εξορθολογισµός ασφαλι-
στικής νοµοθεσίας, συνταξιοδοτικές ρυθµίσεις, σύστηµα
διορισµού και προσλήψεων των εκπαιδευτικών της δηµόσιας
υπηρεσίας απασχόλησης και λοιπές διατάξεις», σελ. 8029 -
8133 

2. Αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας επί του άρθρου 187
(Τροπολογία µε Γενικό και Ειδικό Αριθµό 56/7) του σχεδίου
νόµου, σελ. 8038 - 8042 

3. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών «Οργανωτικές και διαδικαστικές
διατάξεις για την ανάπτυξη, παρεµβάσεις για την ενίσχυση
της δίκαιης αναπτυξιακής µετάβασης και άλλες επείγουσες
διατάξεις», σελ. 8091 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 8087 - 8102
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 8074 - 8087
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ.  8102 - 8115
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 8046 - 8061
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8061 - 8074
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 8115 - 8133
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8029 - 8046

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α.  Έκφραση συλλυπητηρίων προς την οικογένεια του
θανόντος αστυνοµικού της οµάδας ΔΙΑΣ:

ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 8100
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 8053
ΖΕΡΒΕΑΣ Α. , σελ. 8123
ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ Κ. , σελ. 8115
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 8092
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 8122
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 8116
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 8130
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 8131
ΠΑΠΑΣ Θ. , σελ. 8127
ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ  Σ. , σελ. 8129
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 8078
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 8085
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 8083
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 8125
ΤΣΙΜΑΡΗΣ Ι. , σελ. 8131
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 8076

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 8051, 8062
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 8088, 8090,8091, 8094, 

8096, 8097, 8099, 8100
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 8078, 8079, 8084
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 8103, 8104, 8105, 8106, 

8109, 8110, 8111, 8112
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ., σελ. 8036, 8043, 8047, 8054, 

8061, 8065, 8068, 8070, 
8099, 8110, 8120

ΖΕΡΒΕΑΣ Α. , σελ. 8078, 8125
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 8060, 8065, 8066
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 8047, 8049, 8051, 8053, 
8056, 8057, 8059, 8060, 
8071, 8072, 8073

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8061, 8062, 8063, 8064, 
8065, 8066, 8068, 8069, 
8070, 8073

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 8118, 8120, 8122, 8125, 
8126, 8128, 8129, 8130, 
8132, 8133

ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 8061, 8065
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8029, 8031, 8033, 8036, 

8038, 8043
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 8066, 8069
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 8049
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 8051, 8097, 8099

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης:

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 8043
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 8085
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 8100
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 8053, 8054, 8055, 8056, 

8057, 8058, 8059, 8060, 
8061, 8062

ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 8065
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 8125, 8133
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 8031, 8033
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ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ., σελ. 8046, 8047, 8056, 8057, 
8058, 8059, 8060, 8062, 
8063, 8064, 8068, 8069, 
8070, 8098, 8099, 8103, 
8104, 8105, 8110, 8111, 
8112, 8120, 8122, 8124

ΓΙΩΡΓΟΣ Ι. , σελ. 8094
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 8088
ΓΚΟΛΙΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 8126
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ Π. , σελ. 8122
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 8108
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 8120
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 8044, 8046
ΈΞΑΡΧΟΣ Ν. , σελ. 8095
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 8029, 8060
ΖΕΡΒΕΑΣ Α. , σελ. 8123
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 8070, 8102, 8103, 8104, 

8105
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 8107
ΚΑΙΡΙΔΗΣ Δ., σελ. 8096, 8097
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 8038, 8066, 8103
ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ Χ. , σελ. 8087
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 8091
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 8077, 8078
ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ Κ. , σελ. 8114
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 8106
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 8036, 8089, 8090, 8110, 

8132
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 8099
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 8111, 8112
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 8092
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 8049
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 8112
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 8053, 8121, 8122, 8132
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 8062, 8063, 8064
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 8080
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 8093
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 8116
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 8071, 8104
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 8130
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 8033
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 8061, 8105
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 8051
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 8128
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 8073, 8075, 8131, 8132, 
8133

ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 8071, 8084
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 8115
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Α. , σελ. 8081
ΠΑΠΑΣ Θ. , σελ. 8127
ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ  Σ. , σελ. 8129
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 8082
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 8078, 8079
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 8084
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 8079
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β., σελ. 8116
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 8083
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 8118
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 8125
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 8101
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 8066, 8067, 8069, 8070, 

8077
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 8074

ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8113
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π., σελ. 8088, 8089, 8090, 8091
ΤΣΙΜΑΡΗΣ Ι. , σελ. 8131
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 8119
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 8086
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 8047, 8048, 8049, 8103
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 8075
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 8076, 8077
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 8057, 8097, 8099
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 8072, 8073
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 8109, 8110, 8111

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΟΥΛΤΕΨΗ  Σ., σελ. 8064
ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 8067, 8068
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8070



Αθήνα, σήµερα στις 18 Δεκεµβρίου 2023, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 10.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 17-12-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΞΗ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
13 Δεκεµβρίου 2023, της ΞΘ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
14 Δεκεµβρίου 2023, της Ο’ συνεδριάσεώς του, της Παρασκευής
15 Δεκεµβρίου 2023, της ΟΑ’ συνεδριάσεώς του, του Σαββάτου
16 Δεκεµβρίου 2023 και της ΟΒ’ συνεδριάσεώς του, της Κυρια-
κής 17 Δεκεµβρίου 2023, στις οποίες περιλαµβάνεται η συζήτηση
και ψήφιση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού
οικονοµικού έτους 2024».)

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης: «Αναµόρφωση επαγγελµατικής ασφάλισης,
εξορθολογισµός ασφαλιστικής νοµοθεσίας, συνταξιοδοτικές
ρυθµίσεις, σύστηµα διορισµού και προσλήψεων των εκπαιδευτι-
κών της δηµόσιας υπηρεσίας απασχόλησης και λοιπές διατά-
ξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 14 Δεκεµβρίου 2023 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
έως δύο συνεδριάσεις, εν συνόλω, επί της αρχής, των άρθρων
και των τροπολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρο-
νικά και µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννα Ευ-

θυµίου για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

των οµιλητών.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πρώτο

µέρος της εισήγησής µου θα θέσω το πολιτικό πλαίσιο που έρ-
χεται το προς ψήφιση νοµοσχέδιο και στο δεύτερο µέρος θα επι-

κεντρωθώ σε συγκεκριµένες διατάξεις. 
Ως προς το πρώτο στοιχείο του πολιτικού πλαισίου, προφανώς

πρόκειται για µία µεταρρύθµιση. 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-

οδευτική Συµµαχία)
Ναι, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, είναι µια µεταρ-

ρύθµιση. Το θέσατε σε αµφισβήτηση, αλλά είναι µια µεταρρύθ-
µιση µε βαθύ κοινωνικό πρόσηµο. Είναι ένα νοµοσχέδιο µε εκατόν
ογδόντα άρθρα που εισάγει δοµικές αλλαγές. Η πρώτη δοµική
αλλαγή αφορά τον δεύτερο πυλώνα ασφάλισης, τον πυλώνα της
συλλογικής προαιρετικής ασφάλισης, στην κατεύθυνση της εν-
δυνάµωσης της κουλτούρας αποταµίευσης, αλλά και της ενίσχυ-
σης του εισοδήµατος των συνταξιούχων. 

Η δεύτερη δοµική αλλαγή αφορά µια σειρά από διατάξεις στο
ασφαλιστικό δίκαιο που λαµβάνουν υπ’ όψιν τις ανάγκες τόσο
των νυν συνταξιούχων βελτιώνοντας τις συνθήκες διαβίωσής
τους, όσο –και µε βάση την αρχή του σεβασµού της αλληλεγγύης
των γενεών- προνοεί για τους νέους ασφαλισµένους και µελλο-
ντικούς συνταξιούχους, αλλά µεριµνά ουσιαστικά και για ευάλω-
τες κοινωνικές οµάδες εµπεδώνοντας την κοινωνική δικαιοσύνη. 

Άρα, οι διατάξεις αυτές έχουν µία ολιστική προσέγγιση της κοι-
νωνικής διαστρωµάτωσης: νυν συνταξιούχοι, νέοι εργαζόµενοι
και µελλοντικοί συνταξιούχοι και ευάλωτες κοινωνικές οµάδες,
όπως άτοµα µε αναπηρία, µητέρες, φοιτητές που κάνουν πρα-
κτική και άλλα. 

Εποµένως είναι µια διαρθρωτική µεταρρύθµιση µε ολιστικό κοι-
νωνικό αποτύπωµα. Έρχεται αυτή τη χρονική στιγµή γιατί ακρι-
βώς είναι εκείνα τα µακροοικονοµικά στοιχεία του προϋπολογισ-
µού και της οικονοµίας µας που καταδεικνύουν και δίνουν έµ-
φαση στην ανθεκτικότητά τους. Ο ρυθµός ανάπτυξης για το 2024
αναµένεται να ανέλθει στο 2,9%. Το ΑΕΠ σε ονοµαστικούς όρους
αναµένεται να ανέλθει σε 233,8 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2024.
Οι επενδύσεις αναµένεται να αυξηθούν κατά 15,1% το 2024, ενώ
το ποσοστό της ανεργίας αναµένεται να µειωθεί στο 10,6%. Και,
φυσικά, έχουµε αποκτήσει την πολυπόθητη επενδυτική βαθµίδα.

Όµως και ειδικότερα, το δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα των Ορ-
γανισµών Κοινωνικής Ασφάλισης προβλέπεται ότι θα διαµορφω-
θεί σε πλεόνασµα για το 2024, µεγαλύτερο από το 2023. Και
µάλιστα τα έσοδα είναι αυξηµένα. Αυτή η αύξηση αποδίδεται
κατά κύριο λόγο στην αύξηση των µισθών και της απασχόλησης
ως αποτέλεσµα του ρυθµού ανάπτυξης. 

Ως εισηγήτρια του νοµοσχεδίου αυτού ήρθα σε επαφή µε πολ-
λούς από τους φορείς που ήταν σε διαβούλευση και µετέφερα
και ζητήµατα και στο αρµόδιο επιτελείο, στον Υπουργό και στον
Υφυπουργό Εργασίας. Και οι φορείς µού µετέφεραν ότι η ηγεσία
του Υπουργείου Εργασίας έχει ευήκοα ώτα. Όµως και κατά την
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επεξεργασία του νοµοσχεδίου στη Βουλή, στην αρµόδια επι-
τροπή έγινε πραγµατικά ένας γόνιµος και εποικοδοµητικός διά-
λογος. Τόσο οι Υπουργοί, όσο και εγώ, δώσαµε απαντήσεις σε
κρίσιµα ζητήµατα και όπως είπε και ο Υφυπουργός κ. Τσακλό-
γλου είµαστε ανοιχτοί σε τροποποιήσεις σε δύο-τρία θέµατα που
θα τις δούµε τώρα στην Ολοµέλεια. 

Άρα, στο πλαίσιο αυτό θεωρώ ότι το νοµοσχέδιο έρχεται σή-
µερα στην Ολοµέλεια προς ψήφιση στηριζόµενο σε µια θετική
βάση. Και παρ’ ότι είµαι γέννηµα θρέµµα της Νέας Δηµοκρατίας
επί είκοσι πέντε έτη ενεργά, δεν συγκρότησα τη στάση µου ως
εισηγήτρια του νοµοσχεδίου µε στόχο µια στείρα κοµµατική αντι-
παράθεση, αλλά µε το πνεύµα της συνεννόησης και της συναίνε-
σης. 

Επιπρόσθετα πραγµατικά αποτελεί βαθιά πεποίθησή µου ότι
τέτοια νοµοσχέδια ιδιαίτερης κοινωνικής σηµασίας είναι χρήσιµο
να εξετάζονται κάτω από το πνεύµα συνεννόησης. Φυσικά, σε
κάθε περίπτωση, κάθε κόµµα διατηρεί τη δική του άποψη στο
πλαίσιο της ιδεολογίας του. Όµως, καλό είναι να αποφεύγονται
τεχνητές εντάσεις και πολιτικές πόλωσης. 

Μάλιστα αισθάνοµαι ιδιαίτερη ικανοποίηση που κάποιες προ-
τάσεις µου ως Βουλευτής περνάνε τώρα, µε το νοµοσχέδιο αυτό,
όπως να αποκαταστήσουµε µε όποιο τρόπο και όποτε γίνεται την
προσωπική διαφορά των συνταξιούχων, να διευκολύνουµε τους
συνταξιούχους που έχουν οφειλές να απεγκλωβιστούν από αυτό
το καθεστώς, να επεκταθεί και να εξισωθεί το επίδοµα µητρότη-
τας και στις αυταπασχολούµενες ελεύθερες επαγγελµατίες και
αγρότισσες. 

Είναι προτάσεις στις οποίες έχω µια βιωµατική σχέση, µια βιω-
µατική προσέγγιση, τόσο από την επαγγελµατική µου ενασχό-
ληση ως µάχιµη δικηγόρος µε εξειδίκευση στο εργατικό και
ασφαλιστικό δίκαιο, αλλά και ως ελεύθερη επαγγελµατίας, µη-
τέρα δύο µικρών παιδιών, αλλά ως έχουσα και µία διαχρονική
ενασχόληση µε κοινωνικά θέµατα. 

Έτσι, λοιπόν, από την άλλη πλευρά, να δούµε πώς στην επε-
ξεργασία του νοµοσχεδίου η Αντιπολίτευση δόµησε τον λόγο
της. Σε κάθε περίπτωση δεν µπορώ να αντιληφθώ πώς αυτό µπο-
ρεί να είναι γόνιµο στην επεξεργασία του νοµοσχεδίου, εάν η
αναφορά γίνεται αποσπασµατικά, περιστασιολογικά σε συγκεκρι-
µένες διατάξεις ή αποτελεί µια γενική κριτική για το ασφαλιστικό
και εργατικό δίκαιο, αλλά δεν ερείδεται στο νοµοσχέδιο αυτό. 

Και άκουσα και από τον εισηγητή τον κ. Γαβρήλο της Μείζονος
Αντιπολίτευσης του ΣΥΡΙΖΑ που απευθύνθηκε σε εµένα και είπε:
«Γιατί δεν καταργείτε το νόµο Kατρούγκαλου;». Καταπληκτικό!
Δηλαδή, αυτοί που φέρανε τον νόµο Kατρούγκαλου και φέρανε
σε ιδιαίτερα δυσχερή θέση τους συνταξιούχους, ζητάνε από
εµάς, που προσπαθούµε συνεχώς να διορθώσουµε τον νόµο Κα-
τρούγκαλου, να τον καταργήσουµε. Πραγµατικά, καταπληκτικό!
Και θα σας πω και άλλες δύο διατάξεις που δεν άπτονται εδώ
πως έχουµε βελτιώσει σοβαρά τον νόµο Κατρούγκαλου µε τις
ασφαλιστικές κλάσεις για τους ελεύθερους επαγγελµατίες πρα-
γµατικά, δοµική αλλαγή. Τα ποσοστά αναπλήρωσης µεταξύ τριά-
ντα και σαράντα έτη, σηµαντική αλλαγή. Αυτά εµείς τα αποκα-
ταστήσαµε -µην το ξεχνάµε- και, όπου µπορούµε, προσπαθούµε
να το αποκαταστήσουµε. 

Άρα, επανέρχοµαι επί του νοµοσχεδίου. Χωρίζεται σε τρία
µέρη. Ειδικότερα: Το πρώτο µέρος αφορά την αναµόρφωση ε-
παγγελµατικής ασφάλισης των ταµείων και συµπληρωµατικών
παροχών. Το δεύτερο µέρος αφορά τον εξορθολογισµό της ασ-
φαλιστικής νοµοθεσίας και το τρίτο µέρος αφορά το σύστηµα
διορισµού και προσλήψεων των εκπαιδευτικών της ΔΥΠΑ και
άλλες διατάξεις που αφορούν τη ΔΥΠΑ. 

Ως προς το πρώτο µέρος, µε τις προτεινόµενες διατάξεις που
έχει την ευθύνη ο κ. Τσακλόγλου, επιχειρείται µια συνολική µε-
ταρρύθµιση του κανονιστικού πλαισίου που διέπει την επαγγελ-
µατική ασφάλιση. Τα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης ιδρύο-
νται ως νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα σε προαιρετική βάση από εργοδότες σε συµφωνία µε
τους εργαζόµενούς τους ή από επαγγελµατικές οργανώσεις,
ανεξάρτητα από οποιαδήποτε χρηµατοδοτούσα επιχείρηση και
λειτουργούν µε το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα. 

Δυστυχώς, στην Ελλάδα είµαστε ουραγοί στον θεσµό της

επαγγελµατικής ασφάλισης. Συνεπώς, αυτό που προσπαθούµε
είναι ακριβώς να το ενισχύσουµε, γιατί είµαστε από τις χώρες µε
τη χαµηλότερη συµµετοχή εργαζοµένων στην επαγγελµατική
ασφάλιση, ενώ και τα κεφάλαια που βρίσκονται υπό διαχείριση
από τα επαγγελµατικά ταµεία είναι πολύ χαµηλά. Άρα, εµείς
έχουµε ως στόχο να ενισχυθεί η κουλτούρα συνταξιοδοτικής
αποταµίευσης, να ενισχυθεί, έτσι συνακόλουθα, το εισόδηµα των
µελλοντικών συνταξιούχων µε συµπληρωµατική παροχή και, φυ-
σικά, να υπάρχει όφελος συνολικά της οικονοµίας, αξιοποιώντας
τµήµα της συνταξιοδοτικής αποταµίευσης, για να δίνει ώθηση
στις νέες επενδύσεις. 

Πώς επιτυγχάνεται αυτό; Αυτό επιτυγχάνεται απλοποιώντας
τις συνθήκες ίδρυσης των ΤΕΑ, της σύστασης των ΤΕΑ καθιερώ-
νοντας ένα πρότυπο καταστατικό, δίνοντας τη δυνατότητα να γί-
νονται πολυεργοδοτικά ΤΕΑ και, φυσικά, ενισχύοντας την εµπι-
στοσύνη των ασφαλισµένων προς τα ΤΕΑ µε συγκεκριµένους κα-
νόνες χρηστής διακυβέρνησης. 

Επίσης, αναβαθµίζεται η εποπτεία των ΤΕΑ και ανατίθεται
πλέον στην Τράπεζα της Ελλάδος και αυτό γίνεται για τον λόγο
πρώτον, να απλοποιηθεί η γραφειοκρατία από την συναρµοδιό-
τητα τριών οργάνων, δεύτερον, γιατί υπάρχει εµπιστοσύνη στην
Τράπεζα της Ελλάδος ότι µπορεί να το κάνει, έχει τους πόρους,
έχει την τεχνογνωσία –δηλαδή, εξειδικευµένο προσωπικό- και
εµπειρία. 

Άρα, αποκτά µεγαλύτερα εχέγγυα διαφάνειας και εδώ εισάγε-
ται και µια διαφοροποίηση η οµοιόµορφη φορολογική αντιµετώ-
πιση των προϊόντων της προαιρετικής συλλογικής συνταξιο-
δοτικής αποταµίευσης. Έτσι εισάγεται µία ελαφριά φορολόγηση
κλιµακωτή, δίνοντας κίνητρα τα οποία επιβραβεύουν τη µακρο-
χρόνια συνταξιοδοτική αποταµίευση από τη µία και παράλληλα,
επιβραβεύουν την παροχή σύνταξης έναντι εφάπαξ. Εδώ ασκή-
θηκε κριτική από την Αντιπολίτευση, γιατί τα φορολογούµε, εξή-
γησα γιατί τα φορολογούµε, αλλά και η Αντιπολίτευση πρέπει να
µας εξηγήσει ότι αν δεν φορολογηθούν, αυτό συνιστά µία φορο-
απαλλαγή, άρα υπάρχει µια διακριτική µεταχείριση και θα πρέπει
να µας απαντήσουν γιατί, λοιπόν, να υπάρχει αυτή η διακριτική
µεταχείριση µία φοροαπαλλαγή. 

Επίσης, αναµορφώνεται το ρυθµιστικό πλαίσιο των ταµείων
υποχρεωτικής επαγγελµατικής ασφάλισης. Δηλαδή προβλέπεται
ότι και τα τέσσερα ταµεία υποχρεωτικής επαγγελµατικής ασφά-
λισης θα εφαρµόζουν και εκείνα τις διατάξεις για τη χρηστή δια-
κυβέρνηση, τις επενδύσεις, την εποπτεία και άλλες συναφείς
ρυθµίσεις. 

Επίσης, ορίζεται ότι τα εκ µετατροπής ειδικά βοηθητικά ταµεία
θα λειτουργούν, πλέον, σε προαιρετική βάση, αφού φυσικά δεν
νοείται υποχρεωτική ασφάλιση στη βάση της ιδιωτικής πρωτο-
βουλίας. Εξάλλου, ο νοµοθέτης επί είκοσι ένα συναπτά έτη υπο-
στηρίζει αυτό το πράγµα.

Τώρα, ως προς το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, τον εξορ-
θολογισµό της ασφαλιστικής νοµοθεσίας, θα επικεντρωθώ σε συ-
γκεκριµένες διατάξεις, όπως είναι η απασχόληση των συντα-
ξιούχων. Εκεί έρχεται µια διάταξη που καταργείται. Κατ’ αρχάς
να θυµίσω ότι επί του νόµου Κατρούγκαλου ήταν 60% η παρα-
κράτηση στη σύνταξη, το βελτίωσε η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, έγινε 30% και τώρα ερχόµαστε να το βελτιώσουµε
ακόµα περισσότερο, καταργώντας αυτή την παρακράτηση, θε-
σπίζοντας µόνο έναν µη ανταποδοτικό πόρο υπέρ του ΕΦΚΑ, το
οποίο είναι 10% επί των ασφαλιστέων αποδοχών για τους µισθω-
τούς και για τους µη µισθωτούς είναι το 50% επί της επιλεγείσας
ασφαλιστικής κλάσης για κύρια σύνταξη.

Νοµίζω ότι είναι ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα που αφορά στους
συνταξιούχους που θέλουν να εργαστούν -δεν είναι κάτι υποχρε-
ωτικό- και βοηθά στην ενίσχυση του εισοδήµατός τους, για να
µπορέσουν να εισρεύσουν χρήµατα στα περισσότερα ασφαλι-
στικά ταµεία µε την αντιµετώπιση της αδήλωτης εργασίας. Και
φυσικά, δεν παίρνουν θέσεις από νέους εργαζόµενους, γιατί αντι-
λαµβάνεστε ότι αυτοί οι συνταξιούχοι ή είναι άνθρωποι που θέ-
λουν να έχουν να έχουν µια µόνιµη απασχόληση ή είναι άνθρωποι
που έχουν οικογενειακές επιχειρήσεις ή είναι άνθρωποι που κα-
τέχουν διευθυντικές θέσεις κι έχουν  µία τέτοια πορεία που δεν
µπορεί φυσικά να την έχει ένας νέος άνθρωπος στην εκκίνηση
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της καριέρας του. Άρα, αυτό το επιχείρηµα νοµίζω δεν στηρίζεται
στη ζώσα πραγµατικότητα.

Δεύτερη διάταξη πολύ σηµαντική είναι ότι πλέον επιχειρούµε
να απεγκλωβιστούν συνταξιούχοι που έχουν οφειλές στον ΕΦΚΑ
και κυρίως, αυτοί είναι µη µισθωτοί. Αυξάνεται, λοιπόν, το ανώ-
τατο όριο οφειλών από τις 20 στις 30 χιλιάδες ευρώ. Είναι µια
ρύθµιση που όπως είπε και ο Υπουργός κ. Γεωργιάδης θα δούµε
πώς θα λειτουργήσει στην πράξη, πόσοι θα έρθουν να ρυθµί-
σουν. Τίθενται συγκεκριµένα κριτήρια που βάζουν όρια για το
ποιοι µπορεί να συµµετέχουν στη διάταξη αυτή, ποιους καταλαµ-
βάνει η διάταξη αυτή. Σε κάθε περίπτωση, όµως, η βούληση εδώ
είναι να απεγκλωβίσουν ένα σηµαντικό αριθµό συνταξιούχων που
έχουν εγκλωβιστεί µε χρέη και αυτό θα δούµε, όπως είπε και ο
Υπουργός, πώς θα λειτουργήσει στην πράξη. 

Επίσης, σε ό,τι αφορά την απονοµή των επικουρικών συντά-
ξεων αντιµετωπίζεται ένα πολύ σηµαντικό θέµα, η χρόνια ανα-
µονή για χορήγηση επικουρικών συντάξεων, ακριβώς, µε την
ενοποίηση πλέον των κανόνων που διέπουν την απονοµή επικου-
ρικής σύνταξης, γιατί στο παρελθόν υπήρχε ένας κατακερµατι-
σµός. Έτσι, λοιπόν, ενοποιούνται οι κανόνες. Όσοι παίρνουν
κύρια σύνταξη, µπορούν να πάρουν και την επικουρική, εφόσον
έχουν πλέον δεκαπέντε χρόνια επικουρικής ασφάλισης. Αυτό ση-
µαίνει ότι θα ξεµπλοκαριστεί η διαδικασία απονοµής επικουρικών
συντάξεων, θα «τρέξει» πιο γρήγορα επ’ ωφελεία των συνταξιού-
χων που αναµένουν τη σύνταξή τους και φυσικά, καταλαµβάνει
και τις εκκρεµείς συντάξεις, κι άρα, δίνει µια µεγαλύτερη δυνα-
τότητα σε κάποιους που ίσως δεν έπαιρναν επικουρική σύνταξη,
να τη λάβουν τώρα.

Μια εξέχουσας θέσης σηµαντική διάταξη είναι αυτή µε το επί-
δοµα µητρότητας που εξισώνεται πλέον και για τις γυναίκες αυ-
τοαπασχολούµενες, για τις γυναίκες ελεύθερες επαγγελµατίες
και αγρότισσες και γίνεται όσο είναι και στον δηµόσιο και στον
ιδιωτικό τοµέα για εννέα µήνες. Αυτό σηµαίνει ότι για εννέα µήνες
θα παίρνουν και αυτές οι γυναίκες τον κατώτατο µισθό 780 ευρώ.
Είναι µια διάταξη που πραγµατικά έχει βαθύ κοινωνικό αποτύ-
πωµα. Και εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να θέσω ξανά την πρό-
τασή µου αυτό το ασφαλιστικό επίδοµα να µπορέσουµε να είναι
ακατάσχετο και µη συµψηφίσιµο.

Επίσης, µια άλλη σηµαντική διάταξη είναι το επίδοµα προσω-
πικής διαφοράς. Αυτή η κατάφωρη αδικία της προσωπικής δια-
φοράς του νόµου Κατρούγκαλου. Προσπαθούµε, λοιπόν, για
δεύτερη συνεχόµενη φορά να αποκαταστήσουµε όσους συντα-
ξιούχους έχουν προσωπική διαφορά, γιατί αυτή την αύξηση των
συντάξεων του 3% τη ρουφά η προσωπική διαφορά. Δίνουµε
αυτό το επίδοµα, που είναι συγκεκριµένο και µε συγκεκριµένους
όρους. 

Επίσης, θα ήθελα, όταν ευνοήσουν οι συνθήκες, κύριοι Υπουρ-
γοί, να µπορέσει να εξορθολογιστεί η ειδική εισφορά αλληλεγ-
γύης των συνταξιούχων που είναι πάνω από 1.400 ευρώ, για να
υπάρξει άλλος εξορθολογισµός ως προς τις κλίµακες και να µπο-
ρέσουν κι αυτοί να έχουν αντίκτυπο στις συντάξεις τους. 

Επίσης προβλέπονται διατάξεις που αφορoύν τον εξορθολο-
γισµό της σύνταξης σε ορφανά τέκνα, τον εξορθολογισµό στην
απονοµή συντάξεων σε ορφανά τέκνα µε αναπηρία. 

Επιπλέον, θα βοηθήσει πάρα πολύ τους εργαζόµενους του
τουρισµού, του επισιτισµού, τους εργαζόµενους στον κλάδο του
πολιτισµού, η δυνατότητα της σποραδικής απασχόλησης επιδο-
τούµενων ανέργων, δηλαδή θα µπορούν να εργάζονται χωρίς να
χάνουν το επίδοµα ανεργίας υπό την προϋπόθεση ότι η απασχό-
ληση αυτή δεν υπερβαίνει σωρευτικά τις τρεις µέρες εβδοµαδι-
αίως και τις δώδεκα µέρες µηνιαίως. 

Φυσικά πρέπει να αναφέρουµε και δύο σηµαντικές διατάξεις
µε έντονο κοινωνικό αποτύπωµα:

Πρώτον, εξαιρείται από το δηλούµενο εισόδηµα του ελάχιστου
εγγυηµένου εισοδήµατος το ειδικό βοήθηµα που χορηγείται σε
όσους εξέτισαν ποινή στερητική της ελευθερίας τους. Με αυτόν
τον τρόπο επιδιώκεται η στήριξη των ατόµων αυτών που ανήκουν
σε µια ευάλωτη κοινωνική οµάδα. Δεύτερον, επιλύεται ένα ζή-
τηµα µε το εφάπαξ των κληρικών που τους δίνεται η δυνατότητα
να το λάβουν πάνω από την ηλικία των εβδοµήντα ετών. 

Παράλληλα, εισάγονται και άλλες ευεργετικές διατάξεις για τις

οποίες επιφυλάσσοµαι στη δευτερολογία µου, γιατί το νοµοσχέ-
διο αφορά εκατόν ογδόντα άρθρα.

Θα κλείσω µε το τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου. Με τις προτει-
νόµενες ρυθµίσεις στο τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου εισάγεται
ένα σύστηµα διορισµού και προσλήψεων των εκπαιδευτικών της
ΔΥΠΑ, το οποίο βασίζεται σε αντικειµενικά κριτήρια. Παράλληλα
προβλέπεται η τήρηση µητρώου για την επιλογή των προσωρινών
αναπληρωτών και ωροµισθίων εκπαιδευτικών που καλύπτουν τις
ανάγκες της ΔΥΠΑ σε έκτακτο προσωπικό, µε σκοπό την απλού-
στευση και επιτάχυνση της διαδικασίας πρόσληψης σύµφωνα µε
τις αρχές της διαφάνειας, της αξιοκρατίας και της ισότητας. Επί-
σης, έχει εισαχθεί και µία τροπολογία για την οποία οι αρµόδιοι
Υπουργοί έδωσαν απαντήσεις και την εξήγησαν στην αρµόδια
επιτροπή. Για τυχόν άλλο θέµα επιφυλάσσοµαι στη δευτερολογία
µου.

Καταλήγοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι είναι µια µεταρρύθµιση
µε ένα βαθύ κοινωνικό αποτύπωµα στο πλαίσιο της λελογισµένης
δηµοσιονοµικής διαχείρισης που καταλαµβάνει µία µεγάλη περί-
µετρο ωφελουµένων, όπως είπαµε νυν συνταξιούχοι, ασφαλισµέ-
νοι, εργαζόµενοι, αλλά και ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. Γι’ αυτό
θεωρώ ότι τέτοιες µεταρρυθµίσεις, τέτοιες διατάξεις καλό είναι
πάντοτε να τις αντιµετωπίζουµε υπό το πρίσµα της πολιτικής συ-
ναίνεσης και της πολιτικής συνεννόησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κυρία
Ευθυµίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί από το Γενικό Λύκειο Κρύας Βρύσης από τον Νοµό Πέλλας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον εισηγητή από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία, τον κ. Γεώργιο Γαβρήλο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε να συζητήσουµε ένα

σχέδιο νόµου περί κοινωνικής ασφάλισης λίγες ώρες µετά την
ψήφιση του κρατικού προϋπολογισµού για το 2024, ενός προ-
ϋπολογισµού χαµηλών προσδοκιών, καθώς οι πολιτικές της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας για τεσσεράµισι χρόνια αυτό
επιδιώκουν, µια κοινωνία χαµηλών προσδοκιών. Είναι ένας προ-
ϋπολογισµός που δεν απαντά στα µεγάλα ζητήµατα που αφο-
ρούν τον ελληνικό λαό, την κοινωνία µας: την ακρίβεια, το
ιδιωτικό χρέος, την ανάπτυξη για τους πολλούς µε αύξηση των
µισθών και των συντάξεων, µε συµπερίληψη των µικρών και µε-
σαίων επιχειρήσεων στα χρηµατοδοτικά εργαλεία, τόσο τα
εθνικά, όσο και τα ευρωπαϊκά.

Έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση εδώ και κάνει λόγο ότι τάχα
φέρνει ένα νοµοσχέδιο - τοµή, ένα νοµοσχέδιο - µεταρρύθµιση.
Ουδεµία σχέση έχει αυτό το σχέδιο νόµου µε κάποιας µορφής
µεταρρύθµιση. 

Και εξηγούµαι: Είναι ένα νοµοσχέδιο εκατόν ογδόντα δύο άρ-
θρων που καταπιάνεται µε πολλά ζητήµατα µικρά, κάποια µε δί-
καιο τρόπο προσπαθεί να τα αντιµετωπίσει, αλλά ανοίγει µεγάλα
ζητήµατα στην πολιτική που θέλει σήµερα µε αυτό το νοµοσχέδιο
να εφαρµόσει γύρω από τον δεύτερο πυλώνα κοινωνικής ασφά-
λισης. 

Και βέβαια δεν πρόκειται περί µεταρρύθµισης όταν ουσιαστικά
οµολογείται αυτό και από τον αρµόδιο Υπουργό Εργασίας, που
αφιέρωσε είκοσι λεπτά στην οµιλία του στην Επιτροπή Κοινωνι-
κών Υποθέσεων να µας εξηγήσει τα εκατόν ογδόντα δύο άρθρα
και τριάντα, τριάντα πέντε λεπτά, για να εξηγήσει στον ελληνικό
λαό και στα µέλη της επιτροπής τι σηµαίνει αυτή η περιβόητη
τροπολογία που έφερε προχθές τελευταία στιγµή ενώπιον της
επιτροπής. 

Και βέβαια φάνηκε το άγχος και του κ. Γεωργιάδη και του κ.
Καιρίδη να µιλήσουν στο ακροατήριό τους. Έρχονται έτσι ξα-
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φνικά, ενώ κάποιους µήνες πριν έλεγαν άλλα πράγµατα, να φέ-
ρουν αυτή τη ρύθµιση, κινούµενοι µεταξύ ιδεοληψίας και γραφει-
οκρατικών προσχηµάτων και προσκοµµάτων της προηγούµενης
περιόδου και νοµοθέτησης από την Κυβέρνησή τους και µιας
πραγµατικότητας που ζούµε και κάποιων αναγκών που έχει η ελ-
ληνική οικονοµία, για τις οποίες έκλειναν µέχρι πριν λίγο καιρό
τα µάτια τους.

Φέρνουν µία τροπολογία µίζερη και για τους εργαζόµενους,
παρ’ ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα την ψηφίσει γιατί είναι προς τη σωστή κα-
τεύθυνση, αντιµετωπίζει µια πραγµατικότητα και µια ανάγκη της
ελληνικής οικονοµίας, την ανάγκη να έχουµε εργατικά χέρια, ερ-
γάτες γης, εργάτες στον τουρισµό, εργάτες στην εστίαση. Όµως
ακόµη και αυτή η ρύθµιση που έρχεται, είναι µίζερη γιατί ουσια-
στικά αφήνει τον µετανάστη εκτεθειµένο σε έναν κακό εργοδότη
που ανά πάσα στιγµή µπορεί να του στερήσει και τη δουλειά και
αυτόµατα να του στερήσει και τη διαµονή στη χώρα. 

Άρα συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που δεν ακουµπάει µε-
γάλα ζητήµατα που αφορούν στον κόσµο της εργασίας, στον
κόσµο των ασφαλισµένων. Αυτό φάνηκε και από τη συζήτηση που
κάναµε στη δεύτερη ακρόαση στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέ-
σεων. 

Ήρθε το δίκτυο συνταξιούχων και είπε: «Αυτό το νοµοσχέδιο
δεν µας αφορά, δεν αντιµετωπίζει προβλήµατα των συνταξιού-
χων».

Ήρθαν εκπρόσωποι των επαγγελµατικών και των αλληλοβοη-
θητικών ταµείων. 

Ήταν όλοι αντίθετοι, απέναντι σε αυτές τις ρυθµίσεις που έρ-
χονται και ουσιαστικά τορπιλίζουν τον δεύτερο πυλώνα της κοι-
νωνικής ασφάλισης της χώρας και ανοίγουν διάπλατα την πόρτα
για τον τρίτο πυλώνα, αυτόν των ιδιωτικών ασφαλιστικών εται-
ρειών. 

Ήρθαν οι εκπρόσωποι της ΔΥΠΑ και αναρωτήθηκαν τι σχέση
έχει αυτό το νοµοσχέδιο µε την προστασία των εργαζοµένων, αν-
θρώπων που απασχολούνται δεκαπέντε και είκοσι χρόνια στον
ΟΑΕΔ -σήµερα ΔΥΠΑ- και µε την αξιολόγηση που θα έπρεπε να
υπάρχει για την πρόσληψή τους, µια αξιολόγηση που αφήνει στην
άκρη το ΑΣΕΠ, αφού ένα µέλος από τα τρία µέλη της επιτροπής
που θα επιλαµβάνεται των προσλήψεων τους θα προέρχεται από
το ΑΣΕΠ και οι δύο θα τοποθετούνται από τον διοικητή της ΔΥΠΑ.
Αυτά ακούσαµε ενώπιον της επιτροπής µας. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τελευταίες
µέρες η Βουλή έχει ψηφίσει και ένα φορολογικό νοµοσχέδιο που
έβγαλε τόσες χιλιάδες κόσµου στον δρόµο, ελεύθερους επαγ-
γελµατίες και αυτοαπασχολούµενους. Γιατί βγήκαν όλοι αυτοί οι
άνθρωποι στον δρόµο; Γιατί είναι ένα φοροµπηχτικό νοµοσχέδιο
αυτό που έγινε νόµος του κράτους, ένα νοµοσχέδιο εξαπάτησης
του ελληνικού λαού και της µεσαίας τάξης, όταν προεκλογικά -
µόλις έξι µήνες πριν- λέγατε: Θα στηρίξουµε τη µεσαία τάξη, θα
µειώσουµε τους φόρους, δεν θα κάνουµε αυτά που έκανε –τάχα-
κάποτε ο ΣΥΡΙΖΑ µε την υπερφορολόγηση αυτοαπασχολούµενων
και ελεύθερων επαγγελµατιών. Ήρθατε εξαπατώντας, πήρατε
την ψήφο τους και σήµερα έχουµε ένα φορολογικό νόµο - λαιµη-
τόµο ουσιαστικά για τους µικροµεσαίους, µε µια προοπτική: οι
µισοί από αυτούς να κλείσουν τις δραστηριότητές τους και να
βάλουν λουκέτο στις επιχειρήσεις τους. 

Τι έχετε κάνει τεσσεράµισι χρόνια στον χώρο της εργασίας;
Είστε εσείς η Κυβέρνηση που νοµιµοποίησε τις απλήρωτες υπε-
ρωρίες, που αύξησε σε δεκατρείς ώρες την απασχόληση από
οκτάωρο, που κατήργησε την αιτιολόγηση της απόλυσης των ερ-
γαζοµένων, που υποβάθµισε το ΣΕΠΕ που στις δικές σας µέρες
έχουµε αύξηση των εργατικών δυστυχηµάτων. Κανένας έλεγχος
για την υγεία και την ασφάλεια των εργαζοµένων. 

Στις δικές σας µέρες ελαστικοποιήσατε την εργασία και πανη-
γυρίζετε τάχα γιατί έπεσε ο δείκτης της ανεργίας. Παρ’ ότι άλλα
στοιχεία δίνει η ΔΥΠΑ και άλλα στοιχεία δίνει η Ελληνική Στατι-
στική Υπηρεσία, επαρκείς απαντήσεις δεν έχετε δώσει για την
πραγµατική απασχόληση στη χώρα, όχι γι’ αυτούς τους δείκτες
που παρουσιάζετε σήµερα στον ελληνικό λαό. 

Και βέβαια είστε η Κυβέρνηση που εφαρµόζετε στο σύνολο
σχεδόν των επιχειρήσεων την εξαήµερη εργασία, την επταήµερη
εργασία και ασφαλώς, έχετε κάνει την αγορά εργασίας µια ζού-

γκλα, ποινικοποιώντας ακόµη και τη συνδικαλιστική δράση και
αφήνοντας στην άκρη κάθε πρόθεση από την πλευρά σας, µε τις
πολιτικές που θα χαράξετε και θα υλοποιήσετε, να αυξηθούν οι
συλλογικές διαπραγµατεύσεις, σε µια χώρα που βρισκόµαστε
στο 24% συλλογικών συµβάσεων, από 80% που επιθυµεί η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση να πάνε οι συλλογικές συµβάσεις της χώρας. 

Αλλά πώς να συµβεί αυτό, όταν ακόµη και µε το φορολογικό
νοµοσχέδιο διασυνδέσατε το τεκµαρτό µε τον µισθό και ενεργο-
ποιείται ουσιαστικά ο κοινωνικός αυτοµατισµός; Βάζετε τους
ελεύθερους επαγγελµατίες απέναντι στους µισθωτούς τους,
διότι η φορολόγησή τους θα εξαρτάται από το ύψος του κάθε µι-
σθού του κάθε υπαλλήλου του σε κάθε επιχείρηση και δραστη-
ριότητα ελεύθερου επαγγελµατία. 

Δεν κάνετε λόγο για αυξήσεις µισθών στον προϋπολογισµό
σας. Πέρασαν από εδώ οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και
µας µίλησαν για τα 70 ευρώ τάχα που θα πάρουν οι δηµόσιοι
υπάλληλοι, 42-43 ευρώ καθαρά. Αυτή είναι η αύξηση και η µέρι-
µνα για τον µισθό των δηµοσίων υπαλλήλων, όταν έχουµε αύξηση
εισοδηµάτων από φόρους 950 εκατοµµύρια ευρώ για το έτος
2024, παρότι αυξήσατε το αφορολόγητο όριο στα 1.000 ευρώ για
κάθε νοικοκυριό;

Τι αύξηση θα δουν λοιπόν οι εργαζόµενοι, οι δηµόσιοι υπάλλη-
λοι, οι υπάλληλοι του ιδιωτικού τοµέα; Μπορεί να ανταποκριθεί
ένα µέσο νοικοκυριό σε αυτήν τη λαίλαπα της φτώχειας και του
πληθωρισµού απληστίας που εσείς µε τις πολιτικές σας ευνοείτε
και ουσιαστικά στηρίζετε;

Έρχεται η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι, και µιλάει για µια
ασφαλιστική µεταρρύθµιση. Ουσιαστικά αυτό που κάνει είναι να
τορπιλίζει τον δεύτερο πυλώνα της κοινωνικής ασφάλισης. Μέσα
από τα επαγγελµατικά ταµεία όπως λειτουργούν σήµερα, εισά-
γεται ο θεσµός, το δικαίωµα των οµαδικών ασφαλιστηρίων και
ανοίγει η πόρτα για τις ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες να µπουν
σε αυτά τα επαγγελµατικά ταµεία -προσέξτε όµως- όχι µε τους
ίδιους όρους που σήµερα λειτουργούν τα επαγγελµατικά ταµεία,
αλλά µε τους όρους της αγοράς, χωρίς την απαραίτητη εποπτεία
και χωρίς αυτό το ελεγκτικό πλαίσιο, αλλά και πλαίσιο ασφάλειας
για τις εισφορές εργοδοτών και εργαζοµένων. 

Μπαίνουν µέσα τα οµαδικά ασφαλιστήρια µε ένα πλαίσιο της
αγοράς, όπως το έχει βάλει το Υπουργείο Ανάπτυξης. Και όταν
ερωτάται ο κύριος Υπουργός Εργασίας για το τι κάνουµε µε
αυτό, που µέσα στον ίδιο πυλώνα θα έχουµε δύο ασφαλιστήρια,
το οµαδικό των ιδιωτικών και ο κουµπαράς ο σηµερινός των
επαγγελµατικών εργοδοτών και εργαζοµένων, µε τις εισφορές
που έχουν καταβάλει να διέπονται από διαφορετικό θεσµικό πλαί-
σιο, λέει: «Ψηφίστε το νόµο, αλλά θα απευθυνθώ στον αρµόδιο
Υπουργό Ανάπτυξης να δούµε τι θα κάνουµε µε τα οµαδικά
ασφαλιστήρια». 

Αυτό λέει ο κύριος Υπουργός και συγχρόνως βάζει και µια φο-
ρολογία σε αυτά τα επαγγελµατικά ταµεία, ουσιαστικά να µην
υπάρχει κίνητρο, να µην υπάρχει ενδιαφέρον από τους ασφαλι-
σµένους και από τα µέρη, τους κοινωνικούς εταίρους, να µπουν
στον δεύτερο πυλώνα της ασφάλισης. Θα προτιµήσει ο καθένας
να πάει στον τρίτο πυλώνα στις ιδιωτικές ασφαλίσεις και να κάνει
τη δουλειά του µε τους δικούς του όρους και όχι µε τους όρους
που του βάζει η πολιτεία και χωρίς κίνητρα. 

Ασφαλώς θα απευθυνθεί ο καθένας στον τρίτο πυλώνα της κοι-
νωνικής ασφάλισης, στην ιδιωτική ασφάλιση, όταν έρχεται και
αυτή η φορολόγηση στις παροχές, στο εφάπαξ του κάθε ασφα-
λισµένου, του κάθε συνταξιούχου, όταν ολοκληρώσει τον εργα-
σιακό του βίο και επιθυµεί να εισπράξει το εφάπαξ του.

Τι κάνει µε τα αλληλοβοηθητικά ταµεία; Από 1ης Ιανουαρίου του
2025 τα κάνει προαιρετικά. Ουσιαστικά οι γενιές σαραντάρηδων
και πενηντάρηδων δεν θα καταφέρουν να έχουν το εισόδηµα, το
εφάπαξ που προσδοκούσαν τόσα χρόνια ως ασφαλισµένοι στο
ταµείο τους, γιατί δεν θα εισέρχονται πόροι στο σύστηµα.

Με το πλαίσιο που δηµιουργεί δεν θα υπάρχουν εθελοντές,
προαιρετικά δηλαδή να µπουν σε αυτό το ταµείο. 

Και µιλάω και για το ΤΑΥΦΕ. Εδώ υπάρχουν και ζητήµατα αντι-
συνταγµατικότητας. Το 2013 έγινε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δι-
καίου, αλλά για να µην πάρετε τα χρέη του στην κεντρική κυ-
βέρνηση, τα 400 εκατοµµύρια, το αφήσατε απέξω και ενώ αγκο-
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µαχώντας οι ασφαλισµένοι του τόσα χρόνια προσπαθούν να εξο-
φλήσουν αυτό το χρέος, έρχεστε και τους λέτε ότι από 1ης Ια-
νουαρίου του 2025 το ταµείο σας γίνεται προαιρετικό. Ουσια-
στικά σε λίγα χρόνια δεν θα υπάρχει το ταµείο. 

Αυτό κάνετε, κύριε Υπουργέ, και δεν το κάνετε τυχαία. Το κά-
νετε γιατί πρόθεσή σας είναι να διαλύσετε τον δεύτερο πυλώνα
κοινωνικής ασφάλισης και να ισχυροποιήσετε τον τρίτο, αυτόν
των ιδιωτικών ασφαλιστικών εταιρειών. 

Έρχεται η Κυβέρνηση και µε κάποιες άλλες ρυθµίσεις επικοι-
νωνιακού χαρακτήρα -και το λέω αυτό γιατί πραγµατικά είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση, αλλά δεν αντιµετωπίζει προβλήµατα-
, όπως για τη ρύθµιση των οφειλών από τις 20.000 στις 30.000 οι
οφειλές των ελευθέρων επαγγελµατιών, προκειµένου να µπορέ-
σουν να κάνουν µια ρύθµιση για να πάρουν τη σύνταξή τους. 

Πόσοι τελικά θα ενταχθούν σε αυτήν τη ρύθµιση, όταν βάζετε
συγκεκριµένες προϋποθέσεις, να έχει συµπληρώσει το εξηκοστό
έβδοµο έτος της ηλικίας του κάποιος, να έχει συµπληρώσει εί-
κοσι χρόνια ασφάλισης, να έχει στην τράπεζα λιγότερες από
12.000 ευρώ; Πόσοι θα µπορέσουν να κάνουν χρήση αυτής της
ρύθµισης;

Εµείς έχουµε προτείνει κούρεµα ενός µέρους του κεφαλαίου
και εκατόν είκοσι δόσεις. Είναι η µόνη λύση, προκειµένου να
απαλλαγούν από αυτό το βάρος οι ασφαλισµένοι. Και το λέω
αυτό γιατί από 1ης Ιανουαρίου του 2024 θα έχουµε και µια αύξηση
των ασφαλιστικών εισφορών 4% για κάθε ελεύθερο επαγγελµα-
τία, την ίδια ώρα που έχουµε 47 δισεκατοµµύρια οφειλές στο
ΚΕΑΟ. Πώς βγαίνει λοιπόν αυτή η εξίσωση και πώς λέτε ότι αντι-
µετωπίζετε το πρόβληµα των οφειλών στα ταµεία και της ρύθµι-
σης, για να µπορέσει κάποιος που έχει κάποια χρόνια ασφάλισης
να πάρει κάποια στιγµή έστω τη σύνταξή του;

Τι κάνετε ουσιαστικά και µε αυτήν τη ρύθµιση; Γνωρίζετε ότι
όσοι θα εντάσσονται για τα πρώτα χρόνια θα χάνουν το 60% της
σύνταξής τους. Με τι θα µπορέσει να ζήσει ένας συνταξιούχος;
Μια κοροϊδία δηλαδή. Σε άλλες διατάξεις που αφορούν κάποιους
λίγους και ισχυρούς είστε γαλαντόµοι, ενώ εδώ πολύ φειδωλοί.
Να δούµε πόσοι τελικά θα ικανοποιηθούν από αυτήν τη ρύθµιση. 

Μια ακόµη ρύθµιση έρχεται που αφορά τους ασφαλισµένους
συνταξιούχους πλέον που επιθυµούν να έχουν µια απασχόληση
µετά το εξηκοστό έβδοµο έτος της ηλικίας. Κάνετε άρση της πα-
ρακράτησης του 30% της σύνταξης και βάζετε έναν φόρο 10%
επί του εισοδήµατος, ακόµη και αν πραγµατικά υπάρχει αυτή η
ανάγκη που έχει δηµιουργήσει η δική σας Κυβέρνηση στον κάθε
συνταξιούχο να εργάζεται. 

Εµείς λέµε ότι οι πολιτικές της Κυβέρνησής σας πρέπει να αλ-
λάξουν. Αν αυξηθούν οι συντάξεις, δεν χρειάζεται κανένας να
απασχοληθεί µετά το εξηκοστό έβδοµο έτος της ηλικίας του. Αν
έχει ένα ικανοποιητικό εισόδηµα το νοικοκυριό, κανένας στα
εβδοµήντα του, στα εβδοµήντα δύο του δεν θα πάει να βρει µια
απασχόληση. Και εδώ βέβαια ανοίγετε την κερκόπορτα. Ο κ. Τσα-
κλόγλου µας είπε και µας προϊδέασε και για αύξηση των ορίων
ηλικίας. 

Αλήθεια, στα εβδοµήντα µε εβδοµήντα δύο έτη ο κάθε ένας
συνταξιούχος σήµερα θα µπορεί να συνεχίζει να απασχολείται;
Εµείς ως πολιτεία προστατεύουµε την υγεία και την ασφάλειά
του σε αυτή την ηλικία, όταν τον αναγκάζουµε να απασχοληθεί
σε αυτή την ηλικία; Τι γίνεται και µε τη νέα γενιά; Με την ανεργία
των νέων που παραµένει; Πανηγυρίζετε γιατί έπεσε η ανεργία
κάτω από το 10%. Η ανεργία των νέων, όµως, παραµένει πάνω
από το 12%, µε τους δικούς σας δείκτες και µε τον δικό σας τρό-
πο υπολογισµού. Τι κάνουµε για αυτά τα παιδιά; 

Υπάρχουν πολλά ζητήµατα. Εµείς δεν παραγνωρίζουµε ότι
έχετε δηµιουργήσει µια τέτοια κατάσταση, που πραγµατικά και
ο συνταξιούχος έχει ανάγκη σήµερα να απασχοληθεί, αλλά είναι
οι δικές σας πολιτικές που τον οδήγησαν εκεί. Αντί να καταβάλετε
τη δέκατη τρίτη σύνταξη στον συνταξιούχο, που περικόψατε ενώ
την είχατε ψηφίσει, αντί να τους δώσετε τα αναδροµικά που τους
οφείλετε, αντί να δώσετε πραγµατικές αυξήσεις και όχι το 3%
που προβλέπεται από το 2024, τον οδηγείται στα εξήντα επτά
του, στα εβδοµήντα του, στα εβδοµήντα δύο του να βρει δεύτερη
απασχόληση. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, ολοκληρώνω κάνοντας λόγο

και για το τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου που αφορά τις σχολές
µαθητείας της ΔΥΠΑ. Εκεί, πραγµατικά, αντί να κάνετε προσλή-
ψεις -αυτή τη στιγµή από τις επτακόσιες τριάντα οκτώ κενές ορ-
γανικές θέσεις µόνο οι τετρακόσιες πληρούνται-, µιλάτε για το
2024 για τριάντα πέντε περίπου θέσεις. Σταγόνα στον ωκεανό,
δηλαδή. Όµως και αυτές, όπως είπα νωρίτερα, επιχειρείτε να τις
καλύψετε χωρίς µια αξιοκρατική διαδικασία, χωρίς µια διαδικασία
που να σέβεται τόσους εργαζόµενους, τόσα χρόνια στον χώρο
της εκπαίδευσης του ΟΑΕΔ. Άλλοι απασχολούνται δεκαπέντε και
είκοσι χρόνια και δεν τους λαµβάνετε υπ’ όψιν σας, µε το πλαίσιο
που βάζετε για την αξιολόγηση και την πρόσληψή τους. Αυτό που
σας ενδιαφέρει είναι να ανοίξετε ακόµα µία πόρτα πελατειακής
σχέσης µε ένα κοινό, µε ένα ακροατήριο δικό σας, προκειµένου
κάποιοι να µπουν από το «παράθυρο». 

Μία ρύθµιση, επίσης, που θεωρούµε ότι είναι απαράδεκτη και
περιµένουµε να δούµε και την υπουργική απόφαση αργότερα,
πώς θα διαµορφωθεί το πλαίσιο, είναι αυτή για τον ενεργό και µη
ενεργό ΑΜΚΑ και τον αποκλεισµό πολλών ανθρώπων που έχουν
ανάγκη περίθαλψης. Τι θα κάνετε για αυτούς; Πότε θα χάνει το
ΑΜΚΑ του κάποιος; Ποιος θα το αξιολογεί αυτό; Θα βρεθούν πάλι
άνθρωποι να µην έχουν περίθαλψη, να µην έχουν ιατροφαρµα-
κευτική κάλυψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Συνεχίζετε στις πολιτικές που είχατε
κάποια στιγµή και επί µνηµονίων και αργότερα διατηρήσει και
φαίνεται ότι τις επαναφέρετε, ενώ είµαστε έξω από τα µνηµόνια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε για ένα νοµοσχέδιο
που πραγµατικά δεν λύνει τα µεγάλα προβλήµατα ούτε των ασ-
φαλισµένων ούτε των συνταξιούχων. Σε καµµία περίπτωση δεν
είναι µεταρρύθµιση, δεν είναι τοµή.

Θα περιµένουµε από την Κυβέρνηση τον επόµενο χρόνο, να
δούµε αν πραγµατικά θα τολµήσει να φέρει κάποιες αλλαγές.
Επικαλείστε συνέχεια και συνέχεια και η εισηγήτρια σήµερα της
Νέας Δηµοκρατίας τον νόµο Κατρούγκαλου. Εδώ είστε τεσσερά-
µισι χρόνια. Υπάρχουν ζητήµατα επί αυτού του νόµου; Φέρτε, λοι-
πόν, ένα νοµοσχέδιο αν θέλετε και χαρακτηρίστε το µεταρ-
ρύθµιση, χαρακτηρίστε το τοµή, αλλά και να αντιµετωπίζει προ-
βλήµατα, που ασφαλώς τα χρόνια των µνηµονίων µε κάποιες πο-
λιτικές επιλογές που ακολουθήθηκαν δηµιουργήθηκαν στον
κόσµο της ασφάλισης, στον κόσµο των συνταξιούχων, αλλά και
που θα δίνει και το δικό σας στίγµα. Όχι µόνο αυτό το στίγµα,
που από την πρώτη µέρα διακυβέρνησης δείχνετε, δηλαδή τη
στήριξη των µεγάλων ιδιωτικών συµφερόντων και κάποιων ισχυ-
ρών φίλων σας. Φέρτε ένα νοµοσχέδιο που πραγµατικά θα είναι
µεταρρύθµιση και θα αντιµετωπίζει τα προβλήµατα της ελληνικής
κοινωνίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κλείστε, παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω

λέγοντας ότι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα καταθέσει
πρόταση ονοµαστικής ψηφοφορίας για την τροπολογία την
οποία, στο παρά ένα του νοµοσχεδίου που συζητάµε, φέρατε
ενώπιον των επιτροπών και ενώπιον της Βουλής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Παρακαλώ, να κλείσει ο κατάλογος της ηλεκτρονικής εγγρα-

φής. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί
συνοδοί από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Ιλίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από το ΠΑΣΟΚ
κ. Γεώργιο Μουλκιώτη.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν βάζαµε

έναν τίτλο στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας, το οποίο
εισάγετε σήµερα για συζήτηση, ο πιο κατάλληλος, έχω την
άποψη, θα ήταν «απορρύθµιση του δεύτερου πυλώνα κοινωνικής
ασφάλισης υπό τον µανδύα µεταρρύθµισης των επαγγελµατικών
ταµείων». Αν είναι κάτι άλλο σαν τίτλο, να µας το πείτε, γιατί τα
εκατόν έντεκα άρθρα µε πολύ άγχος δεν λένε τίποτε άλλο εκτός
από αυτό. Πλήρης απορρύθµιση. Είναι εκατόν έντεκα άρθρα από
τα εκατόν ογδόντα οκτώ του νοµοσχεδίου, που αλλοιώνουν ευ-
θέως τον δεύτερο πυλώνα της ασφάλισης στη χώρα µας, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι.

Η Κυβέρνηση, η οποία είπαµε και στις επιτροπές, στερείται ικα-
νότητας κοινωνικού διαλόγου, καθώς σχεδιάζει, διαβουλεύεται
και νοµοθετεί για τον εαυτό της, αποφάσισε ότι ο δεύτερος και ο
τρίτος πυλώνας κοινωνικής ασφάλισης δεν έχουν καµµία δια-
φορά. Αυτό αποφάσισε.

Είναι χαρακτηριστική η τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού στην
Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων την προηγούµενη εβδοµάδα
και θα την αναγνώσω: «Εµείς ως κράτος για ποιον λόγο µας εν-
διαφέρει αν, τελικά, η αποταµίευση θα µαζευτεί στα Ταµεία Επαγ-
γελµατικής Ασφάλισης, αντί σε οµαδικό ασφαλιστήριο συµβό-
λαιο; Εµείς τι θέλουµε να πετύχουµε µε το µέτρο; Να έχουµε συ-
µπλήρωµα σύνταξης ή εφάπαξ σε µεγάλη έκταση στους συντα-
ξιούχους µας, όταν φτάσουν να πάρουν σύνταξη. Αυτό δεν
θέλουµε να κάνουµε ως κράτος; Αυτό δεν είναι το συµφέρον
όλων µας; Μας ενδιαφέρει αν θα πληρώσουν τα Ταµεία Επαγγελ-
µατικής Ασφάλισης ή η τάδε ασφαλιστική εταιρεία; Αυτό είναι
που µας καίει;». Αυτό είναι που είπα εγώ, λοιπόν. Πλήρης απορ-
ρύθµιση. Να το, πλήρης απορρύθµιση.

Γι’ αυτό και µε το παρόν νοµοσχέδιο όχι µόνο δεν προσφέρο-
νται κίνητρα συµµετοχής στον θεσµό της συµπληρωµατικής συ-
νταξιοδοτικής αποταµίευσης από πλευράς των κοινωνικών
εταίρων -και αναφέροµαι στους εργοδότες και στους εργαζόµε-
νους-, αλλά αντίθετα ενταφιάζεται η ισχνή ούτως ή άλλως θε-
σµική αποταµίευση στην Ελλάδα, καθηλώνοντας τη χώρα µας
στον τοµέα αυτό µόνιµα στην τελευταία θέση, τόσο πανευρω-
παϊκά όσο και µεταξύ των χωρών-µελών του Οργανισµού Οικο-
νοµικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς ως ΠΑΣΟΚ που θεσµοθε-
τήσαµε τα Ταµεία Επαγγελµατικής Ασφάλισης µε τον ν.3029/
2002 µε Υπουργό τον κ. Ρέππα, αναµέναµε από την Κυβέρνηση
αυτή να προβεί σε ένα βήµα στην κατεύθυνση ενίσχυσης και ανά-
πτυξης του δεύτερου πυλώνα της ασφάλισης. Αντί αυτού, όµως,
η ηγεσία του Υπουργείου τι ισχυρίζεται; Ισχυρίζεται ότι τα Ταµεία
Επαγγελµατικής Ασφάλισης ενώ λειτουργούν εδώ και είκοσι χρό-
νια µε ευνοϊκό καθεστώς φορολόγησης, δεν αναπτύχθηκαν. Να
ξεκαθαρίσουν κάποια στιγµή, λοιπόν, γιατί δεν αναπτύχθηκε στην
Ελλάδα ο θεσµός των επαγγελµατικών ταµείων. Διότι τώρα η Κυ-
βέρνηση προφανέστατα και µε αυτό που λέει επιχειρεί να απο-
προσανατολίσει.

Ο βασικός λόγος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και δεν υπάρ-
χει θέµα αµφισβήτησης, γιατί είναι γνωστό σε όλους, είναι ότι το
επίπεδο των συνολικών συντάξιµων παροχών από τον πρώτο πυ-
λώνα ασφάλισης ήταν κατά κανόνα γενναιόδωρο σε σχέση µε το
εισόδηµα από την εργασία. Ως εκ τούτου, απουσίαζε εκ των πρα-
γµάτων το κίνητρο στην αγορά εργασίας για συµπληρωµατικές
παροχές µέσω της επαγγελµατικής ασφάλισης. Άλλωστε αυτό
έχει παρατηρηθεί και σε χώρες όπου ακολουθείται το πρότυπο
κοινωνικής ασφάλισης τύπου Bismarck, όπως και στη χώρα µας
ότι οι συµπληρωµατικές επαγγελµατικές συντάξεις τείνουν να
υστερούν, δεδοµένου ότι η αναπλήρωση που επιτυγχάνεται ήδη
από το βασικό σύστηµα ασφάλισης κρίνεται ικανοποιητική.

Όµως, για τη χώρα µας υπάρχει και ένας άλλος λόγος. Στην
Ελλάδα όπου υπήρξε ανάγκη για επιπλέον ασφάλιση, αυτή πώς
επιχειρήθηκε να καλυφθεί; Όχι µέσω του δεύτερου πυλώνα, δη-
λαδή επαγγελµατική ασφάλιση, ούτε µέσω του τρίτου πυλώνα,
δηλαδή ιδιωτική ασφάλιση, αλλά µέσω αυτού που στη βιβλιογρα-
φία -και επισηµαίνω, στη βιβλιογραφία- αποκαλείται τέταρτος πυ-
λώνας ασφάλισης. Παραδείγµατος χάριν, ιδιοκατοίκηση. Η
απορρύθµιση του δεύτερου πυλώνα ασφάλισης προκύπτει από

τις ίδιες διατάξεις του νοµοσχεδίου, καθώς τι γίνεται; Εισάγει για
πρώτη φορά τη δυνατότητα σε ασφαλιστικές ιδιωτικές επιχειρή-
σεις να συµµετέχουν στην επαγγελµατική. Ακόµα και αυτές,
όµως, τις επιχειρήσεις τις χωρίζει σε δύο κατηγορίες, προνοµι-
ούχες και µη προνοµιούχες.

Οι λίγες προνοµιούχες, οι πολυεθνικές ασφαλιστικές εταιρείες
ζωής, µπορούν να δραστηριοποιηθούν στην κοινωνική ασφάλιση
µέσω των οµαδικών συνταξιοδοτικών τους συµβολαίων.

Από την άλλη, οι ελληνικές ασφαλιστικές εταιρείες, αυτές που
δεν δραστηριοποιούνται στις ζηµιές, µπορούν να δραστηριοποι-
ηθούν στην επαγγελµατική ασφάλιση µόνο µέσω ίδρυσης των
πολυεργοδοτικών ταµείων επαγγελµατικής ασφάλισης, στα ο-
ποία υποβάλλονται όµως βαρύτατες θεσµικές υποχρεώσεις.

Τι άλλο κάνει η Κυβέρνηση; Δηµιουργεί, επίσης, δύο ρυθµι-
στικά πλαίσια, ένα κανονικό, που υπαγορεύεται από τις κοινοτικές
Οδηγίες και το οποίο επιβάλλεται στα ταµεία επαγγελµατικής
ασφάλισης και ένα χαλαρό, light, -ας µου επιτραπεί η έκφραση-
το οποίο παρακάµπτει τις κοινοτικές οδηγίες και χαρίζεται στους
εργοδότες που επιλέγουν τα οµαδικά ασφαλιστήρια.

Αυτό που λέω τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρα-
δέχθηκε και ο κύριος Υπουργός, αφού δήλωσε στην επιτροπή ότι
εντός του πρώτου -ακούστε- εξαµήνου του 2024 θα έρθει νέα νο-
µοθετική πρωτοβουλία στο εργατικό δίκαιο, προκειµένου να επι-
βάλλονται οι ίδιες υποχρεώσεις µε εκείνες των ταµείων επαγ-
γελµατικής ασφάλισης και στα οµαδικά συνταξιοδοτικά συµβό-
λαια των ασφαλιστικών επιχειρήσεων. Ξεκάθαρα και φανερά.

Και ερωτώ: Γιατί, τόση βιασύνη από την Κυβέρνηση, λοιπόν,
αφού θέλει να φέρει πάλι τροπολογία στον ίδιο νόµο τώρα; Μας
συνηθίζει, βέβαια, η Κυβέρνηση κάθε µήνα να φέρει τροπολογία
του προηγούµενου νοµοθετήµατος. Έτσι έχει µάθει το επιτελικό
κράτος να λειτουργεί.

Όµως, λέω τώρα γιατί τόση βιασύνη για την τρέχουσα νοµο-
θέτηση, όταν αντιλαµβάνεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
δηµιουργείτε δύο άνισα καθεστώτα -επιµένω και λέω, δύο άνισα
καθεστώτα- σε συνδυασµό µε την εξοµοίωση της φορολογίας µε-
ταξύ ταµείων επαγγελµατικής ασφάλισης και των οµαδικών
ασφαλιστηρίων. Δηλαδή, το νοµοσχέδιο κλείνει το µάτι στα οµα-
δικά ασφαλιστικά, ναι ή όχι; Όχι µόνο το κλείνει, αλλά προκλητικά
προχωράει στο κλείσιµο.

Και ξέρετε ακριβώς ότι για την αποφυγή τέτοιων καταστάσεων
στην Ευρώπη, πρώτα διασφαλίζεται η εξοµοίωση των υποχρεώ-
σεων για κάθε όχηµα επαγγελµατικής ασφάλισης υπέρ προστα-
σίας των δικαιωµάτων των εργαζόµενων και µετά γίνεται η εξο-
µοίωση και η φορολογική µεταχείριση. Εδώ έχουµε τα αντίθετα.
Έχουµε και εδώ πρωτοτυπίες.

Σύµφωνα µε τον κύριο Υφυπουργό, τον κ. Τσακλόγλου, η αντί-
στοιχη φορολόγηση µε αυτή των ταµείων επαγγελµατικής ασφά-
λισης δεν αποτελεί υποχώρηση στις ιδιωτικές ασφαλιστικές,
αλλά εναρµονίζεται µε την ευρωπαϊκή πρακτική.

Εµείς ρωτήσαµε και στις επιτροπές επανειληµµένως για ποια
ευρωπαϊκή πρακτική µιλάει η Κυβέρνηση, ποιας ευρωπαϊκής
χώρας πρακτική και ποια χώρα αποτέλεσε για την Κυβέρνηση το
πρότυπο για να εισαχθεί προς συζήτηση αυτό το νοµοσχέδιο. Το
είπαµε στις επιτροπές. Μέχρι τώρα απάντηση δεν πήραµε. Μα-
κάρι να πάρουµε απάντηση, να δούµε πώς είµαστε.

Επιπλέον, όµως, µε την κατάργηση της υποχρεωτικότητας των
αλληλοβοηθητικών ταµείων, ταµείων που συστάθηκαν είτε µε
συλλογικές συµβάσεις είτε στηρίζονται σε συλλογικές συµφωνίες
των εργαζόµενων και των εργοδοτών, οδηγούνται στο κλείσιµο
υγιή ταµεία, όπως παραδείγµατος χάριν, το Ταµείο Αλληλοβοή-
θειας Υπαλλήλων Φαρµακευτικών Εργασιών, µε καταστροφικές
συνέπειες για το εφάπαξ χιλιάδων εργαζόµενων και για το φάρ-
µακο.

Κύριοι Υπουργοί, ως προς τούτο, θα ήθελα να δείτε και την Έκ-
θεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, όπου εκεί η ίδια
η Επιστηµονική Υπηρεσία έχει πλείστα ερωτηµατικά και καλό
είναι να απαντήσετε στη Βουλή τι λέτε και τι θέση παίρνετε όσον
αφορά αυτές τις αιτιάσεις της Επιστηµονικής Υπηρεσίας.

Τέλος, σχετικά µε τη φορολόγηση του εφάπαξ τα οποία χορη-
γούν τα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης, ρωτάµε ευθέως:
Μήπως τη χρησιµοποιείτε ως προποµπό για τη φορολόγηση του
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εφάπαξ που χορηγούν τα ταµεία πρόνοιας και του πρώτου πυ-
λώνα, στο όνοµα της δήθεν ίσης αντιµετώπισης; Λέω µήπως γί-
νεται για αυτό;

Όπως ξέρετε, η αντίθεσή µας είναι ξεκάθαρη, αλλά είναι και
αξιακή σε σχέση µε αυτό το νοµοσχέδιο. Εµείς θεωρούµε ότι
πρέπει να υπάρχει σαφής διαχωρισµός µεταξύ δεύτερου και τρί-
του πυλώνα κοινωνικής ασφάλισης, γιατί είναι άλλος ο στόχος
των επαγγελµατικών ταµείων που έχουν κοινωνικό, επαγγελµα-
τικό και συλλογικό χαρακτήρα, που βασίζεται σε µακροχρόνιες
δεσµεύσεις µεταξύ εργοδοτών και εργαζόµενων και άλλος µιας
ιδιωτικής επιχείρησης που παρέχει ένα οµαδικό ασφαλιστήριο.

Η Κυβέρνηση προωθεί τη διάλυση του δεύτερου πυλώνα, τον
µετατρέπει σε βορά των γνωστών πολυεθνικών εταιρειών, γιατί
είναι συµφέροντα τα οποία και εξυπηρετεί. Διότι για την Κυβέρ-
νηση, οι συλλογικές συµβάσεις, όπως και οι συλλογικές διαπρα-
γµατεύσεις δηµιουργούν ένα ισχυρό κλίµα αλληλεγγύης και για
αυτόν τον λόγο, προφανέστατα, δεν είναι και επιθυµητές. Διότι
µάλλον τις αντιλαµβάνεται ως σοβαρό ανταγωνιστικό µει-
ονέκτηµα στην παγκόσµια αγορά.

Με το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η Κυβέρνηση κάνει και κάτι άλλο: Εφαρµόζει τη φιλοσοφία
της περί νοµιµοποίησης του πελατειακού κράτους µε διαδικαστι-
κές ψευδοεγγυήσεις και στην περίπτωση του συστήµατος διορι-
σµού των εκπαιδευτικών στις σχολές ΕΠΑΣ της ΔΥΠΑ, πρώην
ΟΑΕΔ. Εδραιώνεται πλέον ο κανόνας της µειοψηφικής παρου-
σίας του ΑΣΕΠ σε όλες τις επιτροπές, µε τελικό αποτέλεσµα την
επιλογή τίνος; Προφανέστατα, των «ηµετέρων».

Η πέµπτη στη σειρά αναµόρφωση - µεταρρύθµιση ή εξορθο-
λογισµός της ασφαλιστικής νοµοθεσίας των Κυβερνήσεων Μη-
τσοτάκη Ι και ΙΙ -είναι η ΙΙ τώρα- µαρτυρά ότι δεν υπάρχει, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, καµιά διάθεση επίλυσης των µεγάλων
προβληµάτων της κοινωνικής ασφάλισης. Διότι µπορεί αρκετές
από τις διατάξεις, όπως για παράδειγµα, απασχόληση συνταξι-
ούχων, διεύρυνση της δυνατότητας χορήγησης της σύνταξης σε
οφειλέτες, η νέα διαδικασία για απονοµή επικουρικών, το επί-
δοµα µητρότητας να κινούνται σε µια θετική κατεύθυνση, πολύ
περισσότερο όµως, εφόσον υπάρξουν οι αναγκαίες βελτιώσεις,
τις οποίες έχουµε επισηµάνει στις επιτροπές και παρακαλούµε
και θα θέλαµε και ευελπιστούµε να ακούσουµε µια άποψη και µια
πρόταση από την πλευρά της Κυβέρνησης.

Μάλιστα, να αναφέρω ότι σε αυτές τις προτάσεις της Κυβέρ-
νησης για αυτά τα ζητήµατα ενσωµατώνονται αυτούσιες σχεδόν
δικές µας προτάσεις, τις οποίες η Κυβέρνηση τις βαφτίζει µέτρο
µε κοινωνικό πρόσηµο τώρα, ενώ όταν εµείς τις είχαµε εισάγει
και τις καταθέταµε ως τροπολογίες, τις αγνοούσε και τότε µι-
λούσε µε τον γνωστό τρόπο, ως λεφτόδενδρα. Ήταν τροπολο-
γίες τις οποίες απέρριπτε σιωπηρά η Κυβέρνηση. Δεν τολµούσε
καν να πάρει θέση.

Ωστόσο, µε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία δεν επιλύονται
τα µεγάλα προβλήµατα της κοινωνικής ασφάλισης, προβλήµατα
και στρεβλώσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που επήλθαν µε
τους µνηµονιακούς νόµους, ιδιαίτερα και µε τον τελευταίο νόµο
της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, τον ν.4387/2016.

Συγκεκριµένα, αναφέρω: Πρώτον, απουσιάζει η αναγκαία ρύθ-
µιση για τη διασφάλιση ενός ελάχιστου εισοδήµατος, µε τη θε-
σµοθέτηση ενός νέου ΕΚΑΣ. Το ΠΑΣΟΚ, ως Κυβέρνηση, την
περίοδο 2009-2012, την περίοδο της µεγάλης καταιγίδας, παρά
τις έντονες πιέσεις της τρόικας, όχι µόνο διατήρησε το ΕΚΑΣ,
αλλά το διεύρυνε σε εξήντα χιλιάδες επιπλέον συνταξιούχους.
Και αυτό, γιατί; Διότι πίστευε το ΠΑΣΟΚ και πιστεύουµε ακόµα
ότι η διασφάλιση ενός ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος για
τα άτοµα της τρίτης ηλικίας και τους συνταξιούχους λόγω ανα-
πηρίας ή θανάτου αποτελεί θεµελιώδη υποχρέωση της πολιτείας.
Διότι έτσι, επίσης, ενισχύεται το κοινωνικό κράτος και µειώνεται
ο κίνδυνος της φτώχειας και του κοινωνικού αποκλεισµού και όχι,
βεβαίως, µε τα διάφορα εφάπαξ και επιδόµατα των 100 και 200
ευρώ.

Θα αναφερθώ και θα υπενθυµίσω για τα 200 ευρώ και τα επι-
δόµατα αυτά, ότι ο νυν Πρωθυπουργός τότε τι έλεγε; Ότι δεν
είναι λογική και διαδικασία η επιδοµατική πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ.
Τώρα, όµως, η Κυβέρνηση µε τον τρόπο που πολιτεύεται, δυστυ-

χώς, το έχει τερµατίσει.
Δεύτερο θέµα: Απουσιάζει από τη νοµοθεσία η ρύθµιση για την

αναλογική σύνταξη και επιµένουµε για την αναλογική σύνταξη,
που είχε θεσµοθετήσει το ΠΑΣΟΚ το 2010 και την οποίο κατάρ-
γησε η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ για όσους είχαν καταβάλει
εισφορές, αλλά δεν συµπλήρωναν τις ελάχιστες προϋποθέσεις
για τη συνταξιοδότησή τους.

Τρίτον, απουσιάζει η αναγκαία ρύθµιση για τους συνταξιού-
χους του ΟΓΑ. Από το ίδιο δικαίωµα αποκαθίστανται και οι συ-
νταξιούχοι χηρείας.

Τέταρτον, δεν δίνεται λύση στο τεράστιο θέµα που έχει ανα-
κύψει για απασχολούµενους σε φορείς της κεντρικής κυβέρνη-
σης, µη συνταξιούχους, που µε πρόσφατη εγκύκλιο του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου ενηµερώθηκαν ότι από τη συνταξιοδότησή τους
και µετά θα έπρεπε να αµείβονται µε αποδοχές εισαγωγικού βαθ-
µού, χωρίς ωριµάνσεις. Και έτσι, αυτοί οι άνθρωποι οι οποίοι δου-
λεύουν καλούνται τώρα να κάνουν τι; Να επιστρέψουν µεγάλα
ποσά αποδοχών που, κατά το Ελεγκτικό Συνέδριο, έχουν λάβει
αχρεωστήτως.

Εδώ πρέπει να γίνει µια ρύθµιση, γιατί τόσα χρόνια ίσχυε και
δεν υπήρχε καµία άλλη απόφαση από πλευράς της πολιτείας.

Πέµπτον, απουσιάζει η ρύθµιση ένταξης των υγειονοµικών στα
βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα. Και αυτό, παρά το γεγονός
ότι η θετική εισήγηση της Επιτροπής Μπεχράκη, που σύστησε η
ίδια η Κυβέρνηση, βρίσκεται από το 2020 στα συρτάρια του Υ-
πουργείου.

Έκτον, απουσιάζει η αναγκαία ρύθµιση για µείωση της εισφο-
ράς αλληλεγγύης συνταξιούχων και των εισφορών υπέρ ΕΟΠΥΥ.

Κύριοι Υπουργοί, ως ΠΑΣΟΚ ξέρετε, το βλέπετε ότι ασκούµε
µια αντιπολίτευση εποικοδοµητική, µε προτάσεις για άρση αδι-
κιών σε βάρος των εργαζοµένων και συνταξιούχων, αλλά και τη
διεύρυνση προστασίας των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων. Κα-
ταθέσαµε και αναφέρουµε τις εξής τροπολογίες: 

Πρώτον, αναπροσαρµογή των οικονοµικών ενισχύσεων και επι-
δοµάτων του ΟΠΕΚΑ σε άτοµα µε αναπηρία, αντίστοιχα µε την
ετήσια αύξηση των κύριων συντάξεων. 

Δεύτερον, συνταξιοδότηση χωρίς όριο ηλικίας µε τη συµπλή-
ρωση σαράντα ετών υποχρεωτικής ασφάλισης, χωρίς να χρησι-
µοποιηθεί πλασµατικός χρόνος ούτε χρόνια ασφάλισης που
υπολογίζονται µε προσαύξηση, δηλαδή, διπλά χρόνια. 

Τρίτον, κατάργηση εισφοράς υπέρ ΕΟΠΥΥ στις επικουρικές
συντάξεις, σταδιακή µείωση εισφοράς υπέρ ΕΟΠΥΥ από τα 6%
στα 4%. 

Τέταρτον, ένταξη στον πίνακα βαρέων και ανθυγιεινών επαγ-
γελµάτων όπως προβλεπόταν από τον ν.3863/2010 στο προσω-
πικό του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, του Εθνικού Συστήµατος
Κοινωνικής Φροντίδας και εν γένει των ανθρώπων της πρώτης
γραµµής για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού,
των εργαζοµένων στους δήµους και των ένστολων και εργαζο-
µένων στα µέσα µαζικής µεταφοράς, ως έµπρακτη αναγνώριση
του έργου τους και της προσφοράς τους. 

Κύριοι Υπουργοί, σε αυτές τις τροπολογίες ας σπάσει η παρά-
δοση, να µην ακολουθηθεί η πεπατηµένη της Κυβέρνησης και να
έχουµε συγκεκριµένες απαντήσεις για τα θέµατά τους. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
επειδή προκλήθηκε και τόσος ντόρος -έφτασε µάλιστα σε επί-
πεδο πρώην Πρωθυπουργού- αντιρρήσεων για την τροπολογία
την οποία κατέθεσε η Κυβέρνηση για τη νοµιµοποίηση των µετα-
ναστών, ξέρετε η πρωτοβουλία αυτή την ώρα που υπάρχει έντονη
διαρροή νόµιµου αλλά και µη νόµιµου µεταναστευτικού πληθυ-
σµού από την Ελλάδα σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, αυξάνοντας
έτσι και την πίεση στην ελληνική αγορά εργασίας, που πάσχει
από χέρια ιδίως στην αγροτική παραγωγή, τι θυµίζει; Θα υπενθυ-
µίσω την έκφραση που ακούστηκε σε µια ελληνική ταινία: «Στά-
σου µύγδαλα» λέει ο αείµνηστος Γιάννης Βόγλης στην Άνν Λόν-
µπεργκ. Τι σηµαίνει σήµερα; «Στάσου, άδεια διαµονής». Αυτό ση-
µαίνει σήµερα. «Στάσου, άδεια διαµονής». Γιατί; Η τροπολογία
αν µη τι άλλο -η οποία σηµειωτέον προβαίνει θετικά σε ζητήµατα
αλλά, όµως, όχι οριστικά και δεν λύνονται θέµατα - µαρτυρά και
αποκαλύπτει την τετραετή αναποτελεσµατικότητα της Κυβέρνη-
σης για την αντιµετώπιση του µεταναστευτικού και των αναγκών
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της αγοράς εργασίας, για πρόσθετο εργατικό δυναµικό που είναι
αναγκαίο και µείζον και για το οποίο ακολούθησε η Κυβέρνηση
µια αποτυχηµένη πολιτική της προηγούµενης κυβέρνησης.

Δεύτερον, κατατίθεται πώς, κύριοι Υπουργοί; Υπό την πίεση
των ελλείψεων σε νόµιµο εργατικό δυναµικό που υπάρχουν σε
διάφορους κλάδους της οικονοµίας, σε συνδυασµό µε την απου-
σία εκτεταµένου προγράµµατος νοµιµοποίησης, αφού το αντί-
στοιχο τελευταίο πρόγραµµα υλοποιήθηκε από το 2006. 

Τρίτον, και είναι πολύ σηµαντικό αυτό το οποίο θα σας ανα-
φέρω, ενέχει περισσότερους κινδύνους στην εφαρµογή της, από
τις λύσεις που θα δώσει. Πιστεύω ότι ξέρετε, κύριε Υπουργοί και
κύριοι Υφυπουργοί, ότι αποκεντρωµένες διοικήσεις ουσιαστικά
δεν υπάρχουν ή αν υπάρχουν, υπάρχουν µόνο στα χαρτιά, δεν
έχουν προσωπικό, δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν την πραγµα-
τικότητα. Το πεδίο που ασχολούνται και οφείλουν να υλοποι-
ήσουν δεν έχουν τη δυνατότητα να το υλοποιήσουν. Άρα πώς θα
µπορέσουν αυτές οι υπηρεσίες, αφού δεν υπάρχουν στην ουσία,
να εφαρµόσουν και να δώσουν λύσεις σε αυτή την τροπολογία; 

Στις αποκεντρωµένες διοικήσεις ξέρετε πόσες είναι πανελλα-
δικά τα εκκρεµή αιτήµατα των νόµιµων µεταναστών; Περίπου δια-
κόσια πενήντα χιλιάδες, τα οποία περιµένουν να λυθούν.
Μεγάλες οι καθυστερήσεις και αδυναµία υλοποίησης προγραµ-
µάτων. Με τις αιτήσεις, λοιπόν, που θα υποβληθούν υπάρχει µεί-
ζων κίνδυνος πάλι ολικής κατάρρευσης αυτών των υπηρεσιών.
Τουλάχιστον ας ενισχυθούν, µήπως βρεθεί µία λύση. 

Τέταρτον, για το θέµα της τροπολογίας. Αποδεικνύεται ότι η
αυστηροποίηση των διατάξεων για τη µετανάστευση, του νέου
Κώδικα Μετανάστευσης που η Κυβέρνηση νοµοθέτησε και δηµο-
σιεύτηκε στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης Πρωταπριλιά του
2023, τώρα µετατρέπεται –τώρα- η εφαρµογή πότε; Τέσσερις
µήνες. Αυτό, όµως, δεν συνάδει νοµίζω µε τις ανάγκες της επο-
χής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πρωτοβουλίες γενικότερα της
Κυβέρνησης στην πραγµατικότητα είναι αποσπασµατικές και βε-
βαίως δεν µπορεί επειδή τις αποκαλούν µεταρρυθµιστικές, να τις
υιοθετούµε ότι είναι εκσυγχρονιστικές και µεταρρυθµιστικές.
Είναι αναχρονιστικές, έχουν επικοινωνιακές στοχεύσεις και δεν
αντιµετωπίζουν τα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας και της
οικονοµίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, γίνεται το γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµέ-
νως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, δεκαεννέα
µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 8ο

Δηµοτικό Σχολείο Αγίου Δηµητρίου.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από το Κοµµου-

νιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Χρήστο Κατσώτη. 
Παρακαλώ, κύριε Κατσώτη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκινήσω και εγώ από την τροπολογία του Υπουργείου Με-

τανάστευσης. Καµµία αυταπάτη δεν έχουµε, κυρίες και κύριοι,
ότι η Κυβέρνηση φέρνει την τροπολογία για να προστατέψει αυ-
τούς τους ανθρώπους. Από το κείµενο που έχετε µπροστά σας,
επιβεβαιώνεται ότι βασική επιδίωξη είναι να εξυπηρετηθούν συ-
γκεκριµένα εργοδοτικά συµφέροντα στον ανταγωνισµό για
φτηνά εργατικά χέρια και µε άλλες καπιταλιστικές οικονοµίες
όπως Ιταλία κ.λπ.. 

Η κατάσταση γι’ αυτούς τους κατατρεγµένους ανθρώπους
είναι βάρβαρη. Οι επιθεωρήσεις εργασίας είναι υποστελεχωµέ-
νες και οι έλεγχοι δεν υπάρχουν σε αυτά τα άβατα της εκµετάλ-
λευσης. Αυτή η κατάσταση ωφελεί µόνο τα επιχειρηµατικά
συµφέροντα και τα αφεντικά και στρέφεται ενάντια σε όλη την
εργατική τάξη, γιατί οδηγεί συνολικά στην πτώση της τιµής της
εργατικής δύναµης. 

Η απόδοση αδειών διαµονής σε αυτούς τους ανθρώπους είναι

το ελάχιστο, το αυτονόητο αίτηµα, που είναι αντικείµενο διεκδί-
κησης από εργατικά συνδικάτα, σταθερά όλα τα προηγούµενα
χρόνια. Ζητάµε από την Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, να αποσυρ-
θεί η διάταξη της τροπολογίας που συνδέει την άδεια παραµονής
µε την εργασία, γιατί αυτό θα εντείνει τους εκβιασµούς της ερ-
γοδοσίας. Υπάρχει βέβαια ανάγκη για ένα ολοκληρωµένο σχέδιο
νόµου, για την αντιµετώπιση του προβλήµατος απόδοσης αδειών
διαµονής σε όλους τους µετανάστες που εργάζονται και ζουν στη
χώρα µας για χρόνια, όπως και πολύ περισσότερο για την πρό-
σβαση των αιτούντων άσυλο στην εργασία και στο σύνολο των
δικαιωµάτων τους και για την ένταξη των προσφύγων. 

Θεωρούµε βέβαια απαράδεκτες και απάνθρωπες τις κάθε εί-
δους εθνικιστικές και ρατσιστικές ιαχές, που λοιδορούν το αυτο-
νόητο αυτό αίτηµα ως δήθεν νοµιµοποίηση των λαθροµετανα-
στών, ως δήθεν κράχτη και σινιάλο σε κυκλώµατα διακινητών για
νέα κύµατα λαθροµετανάστευσης, όπως λένε.

Πάµε στο νοµοσχέδιο. 
Πυρήνας του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εργασίας, είναι η

ενίσχυση του δεύτερου και τρίτου πυλώνα του «µοντέλου Πινο-
σέτ», ενός ασφαλιστικού συστήµατος αντιδραστικού, αντικοινω-
νικού, που απαλλάσσει το κράτος και την εργοδοσία και µετα-
τρέπει την ασφάλιση από κοινωνική ευθύνη σε ατοµική ευθύνη,
σύστηµα που έχει υιοθετήσει και αποφασίσει η Ευρωπαϊκή
Ένωση των µονοπωλίων και οι αστικές κυβερνήσεις των χωρών-
µελών της, όπως στη χώρα µας οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµο-
κρατίας, του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ. Οι νόµοι που ψηφίστηκαν από
όλες τις κυβερνήσεις το επιβεβαιώνουν. 

Ως ΚΚΕ ζητήσαµε να αποσύρετε το νοµοσχέδιο, ακριβώς γιατί
οι ρυθµίσεις του είναι σε αντίθετη κατεύθυνση µε τα κριτήρια τα
οποία θέτουµε, που είναι η ενίσχυση της δηµόσιας, υποχρεωτι-
κής, καθολικής κοινωνικής ασφάλισης, από τις µεγαλύτερες κα-
τακτήσεις των εργαζοµένων, προϊόν πολύχρονων, αιµατηρών
συγκρούσεων σε όλο τον κόσµο µε τις κυβερνήσεις και το µε-
γάλο κεφάλαιο κάθε χώρας. Για τα µονοπώλια, την Ευρωπαϊκή
Ένωση, την Κυβέρνηση και τα άλλα κόµµατα, το πρόβληµα στην
κοινωνική ασφάλιση χαρακτηρίζεται οικονοµοτεχνικό. Δεν έχουν
ως αφετηρία τις λαϊκές ανάγκες, αλλά την ανταγωνιστικότητα της
οικονοµίας.

Το νοµοσχέδιο διευκολύνει ακόµα περισσότερο την ίδρυση
των ταµείων επαγγελµατικής ασφάλισης από περισσότερους ερ-
γοδότες, τα πολυεργοδοτικά ΤΕΑ, χωρίς να απαιτείται κλαδική ή
επαγγελµατική µεταξύ τους συνάφεια, που θα λειτουργούν µε
βάση βέβαια το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα. Πώς λειτουργεί αυτό
το σύστηµα; Θα είναι προκαθορισµένων εισφορών και ακαθόρι-
στων παροχών.

Με λίγα λόγια οι ασφαλισµένοι θα γνωρίζουν τι πρέπει να πλη-
ρώνουν ως εισφορές, αλλά δεν θα γνωρίζουν τι θα πάρουν πίσω
ως σύνταξη ή εφάπαξ. Γιατί; Επειδή οι εισφορές θα επενδύονται
σε διάφορα χρηµατιστηριακά προϊόντα και οι αποδόσεις εξαρ-
τώνται από την πορεία της ίδιας της οικονοµίας. Προϋποθέτουν
ρυθµό οικονοµικής ανάπτυξης υψηλό, λόγω αυξηµένων παραγω-
γικών επενδύσεων, αλλά αυτό είναι µια υπόθεση. Με βάση όλη
την ιστορία του συστήµατος, αυτή δεν είναι η πραγµατοποίηση.
Οι οικονοµικές κρίσεις επαναλαµβάνονται και οι ρυθµοί αύξησης
των ΤΕΑ έχουν σκαµπανεβάσµατα. Άρα, οι αποδόσεις δεν είναι
σίγουρες, ενώ µια κρίση µπορεί να πτωχεύσει τα ταµεία. 

Στην επιχειρηµατολογία σας για τα οφέλη των ΤΕΑ, αναδείξατε
ότι δεν υπάρχει κουλτούρα αποταµίευσης και ότι το νοµοσχέδιο
δίνει τη δυνατότητα να αποταµιεύουν οι εργαζόµενοι, ασφαλι-
σµένοι, χρήµατα και να τα έχουν την περίοδο της σύνταξής τους.
Κατ’ αρχάς, η πλειοψηφία των εργατικών λαϊκών οικογενειών, µε
τα εισοδήµατα που έχουν τσακιστεί, δεν µπορούν να αντιµετωπί-
σουν βασικές ανάγκες, πόσο µάλλον να αποταµιεύσουν. 

Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν µε ακούτε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Σας ακούω πάρα πολύ καλά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Εκτός αυτού, τα στοιχεία του ΚΕΑΟ

δείχνουν ότι οφειλές στον ΕΦΚΑ είναι περίπου 46 µε 47 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ µε τρεις χιλιάδες ΑΦΜ να χρωστάνε, κοντά στο
40%. Αυτό δεν είναι αποταµιεύσεις των ασφαλισµένων; Θα ει-
σπράξετε ως οφείλετε ή θα πάνε στις επισφάλειες, όπως τα 120
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δισεκατοµµύρια ευρώ που χάθηκαν από τα ταµεία την προηγού-
µενη περίοδο; Ήταν αποταµιεύσεις των εργαζοµένων, των ασφα-
λισµένων και το σύστηµά σας που υπηρετεί τους µεγάλους
οµίλους, αυτό το βάρβαρο, το άδικο σύστηµα, έδωσε τη δυνατό-
τητα να τα αρπάξουν. Αυτό τώρα το νοµιµοποιείτε. Δηµιουργείτε
νέο πεδίο νόµιµης αρπαγής αποταµιεύσεων των ίδιων των εργα-
ζοµένων, των ασφαλισµένων. 

Όλες οι αστικές κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ και
ΣΥΡΙΖΑ νοµοθετήσατε αυτές τις απαιτήσεις των µεγάλων επιχει-
ρηµατικών οµίλων για αξιοποίηση των αποθεµατικών των ασφα-
λιστικών ταµείων µε επιχορηγήσεις και µε τοποθέτηση σε διά-
φορα χρηµατιστηριακά προϊόντα, µε αποτέλεσµα τις µεγάλες
απώλειες των αποθεµατικών ταµείων. Τι νοµοθετήσατε επίσης;
Νοµοθετήσατε µειώσεις των ασφαλιστικών εισφορών, µειώ-νο-
ντας ουσιαστικά την τιµή της εργατικής δύναµης για να αυξηθούν
τα κέρδη. Μιλάτε πάλι για αποταµίευση, αλλά, αλήθεια, αυτές τις
εισφορές τις οποίες µειώσατε, που ήταν αποδοχές των εργαζο-
µένων, δεν ήταν αποταµίευση που εσείς την καταργήσατε; Πού
πήγαν αυτές; Δεν έγιναν κέρδη των επιχειρηµατικών οµίλων;
Αφαιρέθηκαν από τους εργαζόµενους, από τις ασφαλιστικές
προσδοκίες τους. Η πείρα δείχνει ότι καµµία διασφάλιση δεν µπο-
ρεί να υπάρξει για τους ασφαλισµένους από τους κανόνες της
αγοράς από τον τζόγο των εισφορών τους. 

Για παράδειγµα, την περίοδο της κρίσης που ξεκίνησε το 2008-
2009 τα Ταµεία Επαγγελµατικής Ασφάλισης εκτιµάται ότι έχασαν
το 40% των αποθεµατικών τους. Θέλουµε εδώ να φέρουµε µια
πείρα, και να σηµειώσουµε στο Σώµα, αλλά και να µας ακούσει ο
κόσµος, την περίπτωση της «EMRON», αλλά και του σχετικού τα-
µείου «ALECTA», του δανέζικου ταµείου επικουρικής σύνταξης.
Το µεγαλύτερο συνταξιοδοτικό ταµείο της Σουηδίας «ALECTA»
διαχειρίζεται τα χρήµατα 2,6 εκατοµµυρίων εργαζοµένων. Και
αυτόν τον χρόνο έχασε σχεδόν 2 δισεκατοµµύρια δολάρια. Γιατί;
Επειδή είχε τζογάρει τα αποθεµατικά σε αµερικανικές τράπεζες
που πρόσφατα κατέρρευσαν. Το δανέζικο ταµείο επικουρικής σύ-
νταξης, παρά τις προσδοκίες που είχε καλλιεργήσει για τη θετική
απόδοση που υπήρχε, κατά 1,1 δισεκατοµµύρια ευρώ, σύµφωνα
µε δηµοσίευµα της οικονοµικής ιστοσελίδας «Watch Media»,
µόνο τους τελευταίους έξι µήνες έχασε 33 δισεκατοµµύρια κο-
ρόνες, δηλαδή 4,4 δισεκατοµµύρια ευρώ από το επενδυτικό του
χαρτοφυλάκιο. Το 2022 είχε χάσει άλλες 73 δισεκατοµµύρια κο-
ρώνες, 10 δισεκατοµµύρια ευρώ δηλαδή το 2022, δηλαδή το 46%
των ελεύθερων επενδυτικών κεφαλαίων. Τη λειτουργία των επεν-
δυτικών ταµείων τη συνδέει ο οµφάλιος λώρος µε τις χρηµατα-
γορές και τις αποδόσεις, τις επενδύσεις και τα σκαµπανεβά-
σµατα συγκεκριµένων κλάδων, αλλά και επιχειρήσεων. 

Με άλλα άρθρα στο νοµοσχέδιο στην ίδια ενότητα, καταργείτε
την υποχρεωτικότητα στα ταµεία αλληλοβοήθειας, όπως στο
ΤΑΥΦΕ, µε συνέπεια την κατάργηση του εφάπαξ στους ασφαλι-
σµένους φαρµακοϋπαλλήλους. Η κατάργηση υποχρεωτικότητας
ασφάλισης σε καµία περίπτωση δεν εγγυάται τη διατήρηση της
βιωσιµότητας του ταµείου, των εφάπαξ των εργαζοµένων. Όλα
τα παραπάνω το επιβεβαιώνουν εξάλλου. Το ίδιο το ΤΑΥΦΕ, τα
δευτεροβάθµια συνδικαλιστικά όργανα των ασφαλισµένων, αντι-
δρούν και ζητούν να παραµείνει το ταµείο υποχρεωτικής ασφά-
λισης, διασφαλίζοντας τις ασφαλιστικές προσδοκίες και τα
δικαιώµατα των ασφαλισµένων. Στηρίζουµε ως ΚΚΕ τη θέση των
εργαζοµένων και ζητάµε την απόσυρση αυτών των άρθρων, αλ-
λιώς θα έχετε µεγάλη ευθύνη για την απώλεια των εφάπαξ των
εργαζοµένων. 

Η δεύτερη ενότητα του νοµοσχεδίου αφορά την αναµόρφωση,
όπως τιτλοφορείται, της ασφαλιστικής νοµοθεσίας. Αλήθεια τι
αναµορφώνετε; Μήπως ενσωµατώνετε αιτήµατα των εργαζοµέ-
νων και των συνταξιούχων; Μήπως θα επαναφέρετε τη δέκατη
τρίτη και τη δέκατη τέταρτη σύνταξη -έχουµε καταθέσει τροπο-
λογία για αυτό- και θέλουµε να ακούσουµε τις θέσεις σας για
αυτή; Μήπως θα επαναφέρετε το ΕΚΑΣ για τους χαµηλοσυντα-
ξιούχους; Μήπως µειώνετε τα όρια ηλικίας, τα οποία αυξάνετε
συνέχεια, και έχετε θέση τον ορίζοντα στα εβδοµήντα τέσσερα
χρόνια; Είναι γνωστή η ρύθµιση που κάνατε, που καταργήσατε
τη στήριξη των υπερηλίκων µε αυτό το ποσό που έπαιρναν, και
λέτε τώρα ότι θα πρέπει να πάνε σε προγράµµατα του ΟΑΕΔ, και

ένας άνθρωπος που είναι από τα εξήντα επτά έως τα εβδοµήντα
τέσσερα χρόνια να είναι πίσω από µια σκουπιδιάρα των δήµων
για να µπορεί να συµπληρώσει τις προϋποθέσεις. Είναι ντροπή. 

Καταθέτουµε στα Πρακτικά τα αιτήµατα των συνταξιοδοτικών
σωµατείων, που σας έχουν κατατεθεί στη µεγάλη συγκέντρωση
που κάνανε τον Νοέµβριο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Κατσώτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι ρυθµίσεις για την αναµόρφωση είναι στην ίδια κατεύθυνση
της αύξησης των ορίων ηλικίας για τη σύνταξη, της µείωσης των
συντάξεων, την απαλλαγή του κράτους και της εργοδοσίας, την
κατάργηση της εγγύησης του κράτους για την καταβολή των συ-
ντάξεων, που θα εξασφαλίζουν αξιοπρεπή διαβίωση των συντα-
ξιούχων. 

Στο άρθρο 114 προβλέπονται κίνητρα για την απασχόληση των
συνταξιούχων. Αλήθεια, είναι πρόοδος να δουλεύουν οι άνθρω-
ποι µέχρι να πεθάνουν; Γιατί πρέπει να απασχολούνται συνταξι-
ούχοι; Ποιος είναι ο λόγος; Προφανώς θέλετε σε µια πορεία να
µειωθούν περαιτέρω οι δαπάνες για συντάξεις, προκειµένου να
αυξηθεί η πίτα για τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους.
Υλοποιείτε την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τη λεγόµενη
«ενεργό γήρανση», η οποία πριµοδοτείται ακριβώς σε αυτό το
έδαφος των συντάξεων πείνας, της απαλλαγής του κράτους και
της µεγαλοεργοδοσίας που οδηγεί σε δουλειά µέχρι τα βαθιά γε-
ράµατα, µέχρι θανάτου. 

Στο άρθρο 115 αυξάνετε το όριο οφειλών από 20.000 ευρώ
έως 30.000 ευρώ προς το ΕΦΚΑ για οφειλέτες αυτοαπασχολού-
µενους και από 6.000 ευρώ έως 10.000 ευρώ για τους αγρότες,
ώστε να µπορεί να υπάρχει η δυνατότητα καταβολής της σύντα-
ξης. Είναι µια βελτίωση. Όµως τι προϋποθέσεις θέτετε; Να είναι
εξήντα επτά ετών, να έχει καταβάλει εισφορές είκοσι ετών και να
µην έχει καταθέσεις 12.000 ευρώ στην τράπεζα, και άνω των
6.000 ευρώ ο αγρότης. Οι προϋποθέσεις αυτές είναι απαράδε-
κτες. Τι θα γίνει, ρωτάµε, αν κάποιος πεθάνει ή καταστεί ανάπη-
ρος και δεν είχε αυτές τις προϋποθέσεις των εξήντα επτά και των
είκοσι χρόνων; Ο θάνατος και η αναπηρία δεν είναι προγραµµα-
τισµένα για κανέναν, ούτε περιµένουν να έχεις είκοσι χρόνια
ασφάλισης. Τι προβλέπετε για αυτό; Τίποτα. Ο τρόπος παρακρά-
τησης για εµάς είναι απαράδεκτος. Γιατί; Τι λέτε; Παρακράτηση
για τα πέραν των 20.000 ευρώ και των 6.000 ευρώ, 60% της σύ-
νταξης. Και αφού τελειώσει το υπερβάλλον, το υπόλοιπο µέχρι
εξήντα δόσεις. 

Εµείς λέµε να µην υπάρχει ηλικιακό όριο εξήντα επτά ετών και
το ασφαλιστικό όριο τα είκοσι χρόνια. Να είναι δεκαπενταετία,
όπως η βασική προϋπόθεση στο ασφαλιστικό για λήψη σύνταξης.
Για τον θάνατο και την αναπηρία να µην υπάρχει κανένα ασφαλι-
στικό όριο. Δεν αντιµετωπίζετε το πρόβληµα ανακούφισης όσων
έχουν οφειλές, παρά ελάχιστα. Το µέτρο ίσως αποτελέσει διέ-
ξοδο για ορισµένους. Από την άλλη οι συγκεκριµένοι που θα επι-
λέξουν να ενταχθούν στη ρύθµιση, θα καταλήξουν µε ελάχιστο
ποσό σύνταξης. Στην πράξη οδηγούνται και πάλι σε εργασία.
Ταυτόχρονα βέβαια µε αυτό το άρθρο διευκολύνεται η στασιµό-
τητα για λογαριασµό του κράτους. 

Εµείς ως ΚΚΕ έχουµε καταθέσει τροπολογία γι’ αυτό το ζήτηµα
των οφειλών των αυτοαπασχολούµενων και των αγροτών η
οποία, έχει απορριφθεί. Την καταθέτουµε ξανά στα Πρακτικά για
να είναι σε γνώση και των ιστορικών του µέλλοντος, αλλά και της
Κυβέρνησης µήπως θέλει να κάνει χρήση αυτών των προτάσεων.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Κατσώτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Στο άρθρο 119. Σύνταξη λόγω θανάτου σε προστατευόµενα
δικαιούχα τέκνα. Ρωτάµε ένα παιδί ορφανό και από τους δύο γο-
νείς, ανεξάρτητα αν είναι ανάπηρο ή όχι, γιατί πρέπει θα πάρει
το 50%; Γιατί να µην είναι 100% και για τις δύο συντάξεις; Αυτό
που είναι ανάπηρο πριν από τα είκοσι τέσσερά του γιατί να µην
παίρνει εφ’ όρου ζωής το 100% της σύνταξης και από τους δύο
γονείς αν δικαιούται; Δεν τα συµπεριλαµβάνετε µέσα.
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Στο άρθρο 121. Προϋποθέσεις ασφαλιστικού δεσµού µει-
ωµένης σύνταξης για το έτος 2020. Και επειδή λόγω του COVID
οι ασφαλισµένοι δεν είχαν εκατό ηµεροµίσθια, η ρύθµιση κάνει
επέκταση κατά ένα έτος. Η θέση µας -την έχουµε πει και στις επι-
τροπές και δεν πήραµε απάντηση- είναι να καταργηθεί ο λεγόµε-
νος ασφαλιστικός δεσµός για τη µειωµένη σύνταξη. Δεν έχει
λογική. Ή τέλος πάντων να µειωθεί η απαίτηση από τις εκατό
ηµέρες ασφάλισης να πάνε στα πενήντα ηµεροµίσθια κατ’ έτος
την τελευταία πενταετία. 

Το άρθρο 123 αφορά το επίδοµα - κοροϊδία από 100 έως 200
ευρώ για τους συνταξιούχους που παίρνουν έως 1.600 ευρώ
κ.λπ.. Για το επίδοµα σε όσους έχουν προσωπική διαφορά,
έχουµε τοποθετηθεί πολλές φορές. Αυτό δίνεται µε αφορµή την
αύξηση του 3% που είναι µία αύξηση η οποία δεν είναι αύξηση,
είναι µείωση της αγοραστικής δύναµης των συνταξιούχων γιατί
είναι κάτω από τον πληθωρισµό. Η θέση µας λοιπόν γι’ αυτό είναι
να δοθούν αυξήσεις σε όλες τις συντάξεις, κύριες και επικουρι-
κές, να ενσωµατωθεί η προσωπική διαφορά και να καταργηθούν
βέβαια οι ασφαλιστικοί νόµοι. 

Στο άρθρο 149 για τη σύνθεση του Διοικητικού Συµβουλίου του
ΝΑΤ σάς καλέσαµε να µην αλλάξετε τη σύνθεση, να είναι απο-
κλειστικά από τις αντιπροσωπευτικές πρωτοβάθµιες οργανώσεις
των ναυτικών. Τα ναυτεργατικά σωµατεία αντιδρούν και πιστεύω
ότι δεν χρειάζεται να κάνετε τις αλλαγές. 

Στο άρθρο 150 για τις εργαζόµενες γυναίκες και την ειδική
προστασία της µητρότητας είναι θετικό που επεκτείνεται. Παρα-
µένει, όµως, η απαράδεκτη διάταξη των διακοσίων ενσήµων τα
τελευταία δύο χρόνια ως προϋπόθεση για να πάρει η εργαζόµενη
την άδεια τοκετού και λοχείας, µητρότητας, όπως και την ειδική
άδεια προστασίας της µητρότητας. Έχουµε καταθέσει ως κόµµα
στην προηγούµενη κυβερνητική θητεία της Νέας Δηµοκρατίας
όπως και του ΣΥΡΙΖΑ, να καταργηθεί η διάταξη, αλλά απορρί-
φθηκε. Ακόµα παραµένει στην περίοδο της ειδικής παροχής προ-
στασίας της µητρότητας η εργαζόµενη να µην πληρώνεται µε
βάση τον µισθό της, αλλά µε τον κατώτατο µισθό, κάτι που πι-
στεύουµε ότι µειώνει τις αποδοχές της εργαζόµενης µητέρας. 

Το άρθρο 151 θέτει ως προϋπόθεση να είναι ασφαλιστικά ενή-
µερες για να δοθεί το επίδοµα αυτό. Αυτή η προϋπόθεση θα πρέ-
πει να απαλειφθεί γιατί υπάρχουν αρκετές αυτοαπασχολούµενες
και στον ΟΑΕΕ και στον ΕΤΑΑ, δικηγόροι, επιστήµονες κ.λπ. που
µπορεί να µην είναι ασφαλιστικά ενήµερες.

Για την τρίτη ενότητα για τα θέµατα της ΔΥΠΑ θα µιλήσει πε-
ρισσότερο ο σύντροφος Στολτίδης.

Στα άρθρα 157 έως 170 θεσµοθετείτε τη συνέντευξη και τα ψυ-
χοµετρικά τεστ, τα οποία δεν διασφαλίζουν την εργασία στους
εκπαιδευτικούς που εργάζονται στη ΔΥΠΑ για δεκαπέντε έως εί-
κοσι πέντε χρόνια. Αν φτάσουν να µοριοδοτηθούν, στο τελικό
στάδιο η συνέντευξη µπορεί να τους αποτρέψει, να ανατρέψει
τον πίνακα και να τους θέσει εκτός. Κι αυτό δεν είναι δίκαιο. Αν
θέλετε να τους διασφαλίσετε, δώστε γενναία µοριοδότηση στην
εκπαιδευτική προϋπηρεσία που έχει παρασχεθεί στη ΔΥΠΑ τόσα
χρόνια. Η συνέντευξη και τα ψυχοµετρικά τεστ επιτρέπουν προσ-
λήψεις µε υποκειµενικά και διαβλητά κριτήρια και γι’ αυτό ζητάµε

να καταργηθεί αυτό το συγκεκριµένο άρθρο.
Έχουµε καταθέσει την πρόταση του συντονιστικού των ανα-

πληρωτών και ωροµισθίων εκπαιδευτικών του ΟΑΕΔ και ζητάµε,
έστω και τώρα, να υιοθετήσετε τις προτάσεις τους. 

Για την προπληρωµένη κάρτα των επιδοµάτων ανεργίας ζητή-
σαµε να πάρετε πίσω το άρθρο 152. Οι άνεργοι δεν θα µπορούν
να αντλήσουν σε µετρητά πάνω από το µισό του ευτελούς ποσού
του επιδόµατος ανεργίας και τους υποχρεώνετε πώς και µε ποιον
τρόπο θα ξοδέψουν τα χρήµατά τους. Κι αυτό είναι ντροπή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όλο και περισσότερο αναδεικνύεται η ανάγκη ανυποχώρητου

αγώνα όλων των εργαζοµένων για την ασφάλιση. Είναι µονόδρο-
µος η οργάνωση αγώνα για δηµόσιο υποχρεωτικό σύστηµα κοι-
νωνικής ασφάλισης, µε γνώµονα τις ανάγκες χρηµατοδότησης
από το κράτος και την εργοδοσία, µε µειούµενη την εισφορά των
εργαζοµένων, απαλλαγή τους από εισφορές για ιατροφαρµακευ-
τική περίθαλψη, αύξηση της εργοδοτικής εισφοράς παροχής
υπηρεσιών υγείας από το κράτος, αποκλειστικά δηµόσιο δωρεάν
σύστηµα, κατάργηση κάθε επιχειρηµατικής δράσης. Εκτός από
τους εργαζόµενους η ασφάλιση αφορά στους αυτοαπασχολού-
µενους, στους φτωχούς αγρότες, γι’ αυτό χρειάζεται να δυναµώ-
σει η κοινή δράση.

Ως ΚΚΕ δουλεύουµε ακούραστα για να δυναµώσει το ρεύµα
αµφισβήτησης αυτής της πολιτικής, να ισχυροποιηθεί η συµµαχία
εργαζοµένων, αυτοαπασχολούµενων, φτωχών αγροτών και να
δυναµώσει ο αγώνας για την ικανοποίηση των αναγκών, για ριζι-
κές αλλαγές στην οικονοµία και στην κοινωνία που θα έχει ως σι-
δερένιο νόµο τις ανάγκες του λαού.

Ψηφίζουµε «κατά» επί της αρχής του νοµοσχεδίου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση αφού ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» πενήντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Βούλας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Καλαµατιανός, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, για µια σύντοµη παρέµβαση.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, ενηµερώνουµε το Σώµα ότι καταθέσαµε αίτηση διενέργειας
ψηφοφορίας µε ονοµαστική κλήση για το άρθρο 187 (τροπολογία
µε γενικό αριθµό και ειδικό 56/7), σχετικά µε τους εργάτες γης
και θα θέλαµε να τοποθετηθεί, αν µπορεί αυτή τη στιγµή ο κύριος
Υπουργός, αν επιµένει στη διάταξη αυτή. Γιατί πληθαίνουν οι
ακροδεξιές κραυγές εντός του κόµµατός σας και θέλουµε να µας
πείτε αν επιµένετε ή υποχωρείτε µπροστά σε αυτές τις κραυγές.

Ευχαριστούµε.
(Η προαναφερθείσα αίτηση διεξαγωγής ψηφοφορίας καταχω-

ρίζεται στα Πρακτικά και έχει ως εξής:

8038 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8042 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιώαννης Πλακιωτάκης): Κύριε Υπουργέ, αν
µου επιτρέπετε, θα απαντήσετε στη συνέχεια. Να µη διακόψουµε
τη ροή της συζήτησης.

Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από την Ελληνική Λύση κ.
Μαρία Αθανασίου.

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση πιστή στην

πάγια τακτική του αιφνιδιασµού εισάγει µε ταχεία διαδικασία, µε
βιασύνη και σπουδή, στη δύση του ηµερολογιακού έτους και εν
µέσω συζήτησης για τον προϋπολογισµό, ένα τεράστιο σε έκτα-
ση και σε σηµασία νοµοσχέδιο, για το οποίο ήδη έχουν εκφραστεί
πολλές και σοβαρές αντιρρήσεις.

Συνοπτικά, το παρόν νοµοσχέδιο στοχεύει στη λειτουργία τα-
µείων επαγγελµατικής ασφάλισης, αλλά γενικότερα προωθείται
η επιλογή της ιδιωτικής ασφάλισης συνταξιοδοτικών προγραµ-
µάτων των ταµείων για τη χορήγηση σε αυτούς µελλοντικά συ-
νταξιοδοτικών παροχών. Βέβαια, µε την πολιτική της απαξίωσης
και της κρατικής εγκατάλειψης κάθε δηµόσιου φορέα ο οποίος
προορίζεται να καλύψει τις επικουρικές συντάξεις, όπως εν προ-
κειµένω, ή σε άλλες περιπτώσεις για να υπηρετήσει τον τοµέα
υγείας, δηµιουργεί στους πολίτες αποστροφή και τους ωθεί
σαφώς στον ιδιωτικό τοµέα. 

Ο ρόλος αυτών των ταµείων, ωστόσο, µπορεί σε ορισµένες πε-
ριπτώσεις να αποβεί επικίνδυνος για τον µέσο ασφαλιζόµενο,
αφού ο µέσος πολίτης δεν είναι σε θέση να αξιολογήσει ποιο συ-
νταξιοδοτικό πρόγραµµα του ταιριάζει ή θα του φέρει τις καλύ-
τερες συνταξιοδοτικές παροχές µελλοντικά και συνεπώς, σε ποιο
ταµείο ασφάλισης να υπαχθεί. Επίσης, όπως φαίνεται από τις
ασαφείς διατυπώσεις των εν θέµατι άρθρων, σκοπίµως η Κυβέρ-
νηση ακολουθεί ρευστή πολιτική ως προς την απόδοση των
ασφαλιστικών επικουρικών προγραµµάτων προκειµένου να είναι
σε θέση να διώξει από πάνω της κάθε ευθύνη, σε περίπτωση κατά
την οποία αποτύχει µελλοντικά η απόδοση των προγραµµάτων.
Κατ’ αυτόν τον τρόπο προσδίδει στα ταµεία επικουρικής ασφά-
λισης και στον τύπο αυτής της ασφάλισης περισσότερο τον χα-
ρακτήρα επένδυσης παρά πραγµατικής εξασφάλισης. 

Δηλαδή, το κάνει να λειτουργήσει µε κανόνες τζόγου, µετακυ-
λίοντας και τις ευθύνες προς τους ασφαλιζόµενους, οι οποίοι κα-
λούνται να επιλέξουν πρόγραµµα το οποίο ωστόσο µακροπρό-
θεσµα µπορεί να µη λειτουργήσει οµαλά, ενώ παράλληλα ανα-
λαµβάνουν και την ευθύνη του ενδεχόµενου ναυαγίου του τα-
µείου, χωρίς να δίνεται καµµία διασφάλιση προς αυτούς. 

Ένα πολύ σηµαντικό στοιχείο, το οποίο η Ελληνική Λύση θεω-
ρεί ότι χρήζει άµεσης αντιµετώπισης, είναι η αναντιστοιχία σε
πολλές περιπτώσεις του χρόνου συµπλήρωσης του ορίου ηλικίας
συνταξιοδότησης µε τον χρόνο συµπλήρωσης των απαιτούµενων
ενσήµων. Πολλές φορές, εργαζόµενοι οι οποίοι ξεκίνησαν την
ασφάλισή τους σε µικρή ηλικία συµπληρώνουν συντάξιµο χρόνο
πριν να συµπληρώσουν το όριο ηλικίας. Κι όµως, δεν µπορούν να
συνταξιοδοτηθούν πριν συµπληρώσουν το ηλικιακό όριο. Έτσι,
µη έχοντας άλλη επιλογή, υποχρεώνονται να εργαστούν πολλές
φορές σε βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα, στα οποία ενδεχο-
µένως είναι επικίνδυνο να εργάζονται στην ηλικία τους. 

Η Ελληνική Λύση προτείνει να δίδεται η δυνατότητα χορήγη-
σης πλήρους σύνταξης σε όλους όσοι δεν συµπληρώνουν µεν το
ηλικιακό όριο, συµπληρώνουν, όµως, σαράντα έτη εργασίας,
όπως γίνεται στις περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες.

Επί των άρθρων, στο άρθρο 8 περιγράφονται οι όροι που πρέ-
πει να συντρέχουν έτσι ώστε να χορηγηθεί άδεια ίδρυσης τα-
µείου επικουρικής ασφάλισης. Ωστόσο, της ίδρυσης νέου τα-
µείου θα έπρεπε να προηγείται η µελέτη και ο προηγούµενος
αναλυτικός έλεγχος βιωσιµότητας του υπό ίδρυση ταµείου επι-
κουρικής ασφάλισης. Για παράδειγµα, θα πρέπει από πριν να έχει
µελετηθεί σε βάθος το πλαφόν διατεθειµένων κεφαλαίων ώστε
το εκάστοτε υπό σύσταση ταµείο να µπορεί να θεωρηθεί φερέγ-
γυο και βιώσιµο και τα κεφάλαια αυτά να λειτουργούν ως εγ-
γύηση για την επαρκή εκπλήρωση του σκοπού της λειτουργίας
του. 

Άρθρο 11. Το παρόν άρθρο ορίζει ότι τα ΤΕΑ επιτρέπεται να

δραστηριοποιούνται διασυνοριακά, αλλά και να δέχονται χρηµα-
τοδότηση από επιχειρήσεις εγκατεστηµένες σε άλλο ή άλλα
κράτη-µέλη. Επίσης, αναφέρεται ότι οι επιχειρήσεις που βρίσκο-
νται στην Ελλάδα µπορούν να χρηµατοδοτούν ίδρυµα επαγγελ-
µατικών συνταξιοδοτικών παροχών άλλου κράτους-µέλους, το
οποίο προτίθεται να ασκήσει ή ασκεί διασυνοριακή δραστηριό-
τητα στην Ελλάδα. Τούτο είναι σαφές ότι µπορεί να έχει τον κίν-
δυνο να εµφανιστούν αλλοδαπά ταµεία µε γενναίες χρηµατοδο-
τήσεις οι οποίες θα τα ενισχύσουν σηµαντικά, καθιστώντας τα
εύρωστα σε βάρος και σε αντίθεση µε εγχώρια ταµεία τα οποία
θα απειλούνται µε συρρίκνωση και εν τέλει µε εξαφάνιση. Για να
µιλήσουµε απλά, οι Έλληνες ασφαλιζόµενοι θα καταβάλλουν ει-
σφορές σε ιδρύµατα άλλων κρατών-µελών που θα λειτουργούν
στην Ελλάδα ώστε να λάβουν µελλοντικά από αυτά συντάξεις. 

Ως Ελληνική Λύση θεωρούµε ότι µε το παρόν ευνοείται η λει-
τουργία αλλοδαπών ιδρυµάτων επαγγελµατικών συνταξιοδοτι-
κών παροχών που θα έρθουν να δραστηριοποιούνται στην Ελλά-
δα, ακόµα και αν χρηµατοδοτούνται από ελληνικές επιχειρήσεις.
Πού µένουν τα κέρδη τους, όµως;

Παράλληλα, φοβόµαστε ότι η Κυβέρνηση δείχνει προθυµία
στην ενίσχυση αλλοδαπών εταιρειών, αλλά δεν δείχνει την ίδια
πρόθεση να ενισχύσει και να δώσει κίνητρα για τη λειτουργία
αντίστοιχων ελληνικών εταιρειών. Δηλαδή, προσκαλούνται ιδρύ-
µατα επαγγελµατικών συνταξιοδοτικών παροχών άλλων κρατών-
µελών στα οποία οι ασφαλισµένοι θα καταβάλλουν εισφορές και
µε αυτόν τον τρόπο θα ενισχύουν ξένες εταιρείες. Θεωρούµε ότι
η Κυβέρνηση οφείλει να στηρίξει τις ελληνικές πρωτοβουλίες
στον τοµέα και να παράσχει κάθε δυνατή ευχέρεια, αλλά και στή-
ριξη, ώστε να αναπτυχθεί ο τοµέας σε όφελος ελληνικών συµφε-
ρόντων. 

Άρθρο 12. Το παρόν άρθρο επιτρέπει την πλήρη ή την εν µέρει
µεταβίβαση ενός ΤΕΑ ή ενός ιδρύµατος επαγγελµατικών συντα-
ξιοδοτικών παροχών ή ΕΣΠΑ άλλου κράτους-µέλους των υποχρε-
ώσεων των τεχνικών προβλέψεων ενός προγράµµατος συνταξιο-
δοτικών παροχών και άλλων δεσµεύσεων και δικαιωµάτων. Ωστό-
σο, είναι αναγκαίο να επιδιώκεται η διασφάλιση των δικαιωµάτων
και των συµφερόντων των ασφαλισµένων. Έτσι χρειάζεται να
ελέγχεται κάθε φορά σε βάθος αφ’ ενός η σκοπιµότητα της εκά-
στοτε µεταβίβασης, αλλά αφ’ ετέρου και η φερεγγυότητα του τα-
µείου στο οποίο θα γίνει η µεταβίβαση. 

Ποιος εγγυάται, λοιπόν, ότι η µεταβίβαση δεν θα διακινδυνεύ-
σει τα συµφέροντα των ασφαλισµένων; Ποιος θα εγγυηθεί ότι
δεν θα µεταβληθούν τα συνταξιοδοτικά προγράµµατα, τα οποία,
προφανώς και αποτέλεσαν το κριτήριο των ασφαλιζόµενων να
επιλέξουν συγκεκριµένα ταµεία; 

Αφού, λοιπόν, η µεταβίβαση των υποχρεώσεων δύναται να
επηρεάσει άµεσα και τα συµφέροντα των δικαιούχων των συντα-
ξιοδοτικών προγραµµάτων, οφείλει η Τράπεζα της Ελλάδος, ως
εποπτεύουσα αρχή, να ελέγξει σε βάθος το αν η µεταβίβαση
αυτή εξυπηρετεί πρωτίστως τα συµφέροντα των ασφαλισµένων
ή τα συµφέροντα των εταιρειών. 

Σε κάθε περίπτωση, η Κυβέρνηση καλείται να διασφαλίσει ότι
οι ασφαλιστικές εισφορές και οι κόποι ετών των ασφαλιζοµένων
δεν θα καταλήξουν αντικείµενο τζόγου και ότι δεν θα γίνουν αντι-
κείµενο εκµετάλλευσης ιδιωτικών ασφαλιστικών εταιρειών, οι
οποίες, ως καθαρά κερδοσκοπικές, θα προφασίζονται χίλιους
τρόπους να αποφύγουν την εκτέλεση των υποχρεώσεών τους
προς τους ασφαλιζόµενους.

Άρθρο 17. Οι ασφαλιζόµένοι είναι εργαζόµενοι οι οποίοι εµπι-
στεύθηκαν τους κόπους τους σε ταµεία που τους υποσχέθηκαν
ανταπόδοση. Δεν είναι ούτε απλώς επενδυτές ούτε τζογαδόροι.
Ως εκ τούτου, το επαγγελµατικό ταµείο οφείλει να παρέχει στον
ασφαλιζόµενο σταθερότητα και διασφάλιση ως ταµείο ασφάλι-
σης, όπως ακριβώς διαµηνύει και το όνοµά του. Το ασφαλιστικό
ταµείο δεν είναι χρηµατιστήριο. Ως εκ τούτου δεν επιτρέπεται να
σχετίζεται µε τους ασφαλιζόµενους σε κανόνες ελεύθερης αγο-
ράς ούτε σε κανόνες χρηµατιστηρίου και να τους αφήνει εκτε-
θειµένους. 

Οφείλει, παράλληλα, να παράσχει επαρκείς, σαφείς και κατα-
νοητές πληροφορίες για τα συνταξιοδοτικά προγράµµατα, ούτως
ώστε να µην υπάρχει και το παραµικρό περιθώριο παρανόησης
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για την επιλογή ασφαλιστικού προγράµµατος εκ µέρους των
ασφαλιζόµενων. 

Αύριο 27. Τα ΤΕΑ έχουν τη δυνατότητα να αναθέσουν τις αρ-
µοδιότητές τους σε εξωτερικούς συνεργάτες, φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα. Ωστόσο, τα ίδια τα ΤΕΑ εξακολουθούν να παραµένουν
υπεύθυνα για την υλοποίηση των ασφαλιστικών προγραµµάτων
τους. Ωστόσο, µε την εξωτερική ανάθεση θα πρέπει να διασφα-
λιστεί ότι δεν θέτουν σε κίνδυνο την ευρωστία τους ούτε την αξιο-
ποίηση των εισφορών των ασφαλισµένων. Γι’ αυτό, τα ίδια τα ΤΕΑ
οφείλουν να ελέγχουν το έργο των εξωτερικών συνεργατών,
αλλά και η αρµόδια εποπτική αρχή –εν προκειµένω, η Τράπεζα
της Ελλάδος- να ενηµερώνεται σαφώς και επαρκώς και να έχει
ανά πάσα στιγµή τη δυνατότητα ελέγχου των ΤΕΑ. 

Τέλος, απαιτείται και έλεγχος από την εποπτεύουσα αρχή των
οικονοµικών όρων της συνεργασίας των ΤΕΑ µε τους τυχόν εξω-
τερικούς συνεργάτες τους. Δεν χωρεί ούτε επιτρέπεται κακή δια-
χείριση και κατασπατάληση των διατεθειµένων οικονοµικών πό-
ρων. Κάθε τέτοια κατασπατάληση σηµαίνει και απώλεια ασφαλι-
στικών εισφορών, αλλά και έκπτωση της ποιότητας των παρεχό-
µενων υπηρεσιών. 

Άρθρο 69. Ήδη από το 2006 προβλέφθηκε, στη νοµοθεσία της
εξυγίανσης των πιστωτικών ιδρυµάτων, η αναστολή πληρωµών
ως µέτρο εξυγίανσης. Ωστόσο θεωρούµε ότι αυτό το µέτρο δεν
µπορεί να βρει εφαρµογή στα ασφαλιστικά ταµεία. Οι πόροι τους
συνίστανται στις ασφαλιστικές εισφορές, δηλαδή σε κύρια εισο-
δήµατα των πολιτών τα οποία δεν είναι δυνατόν να τίθενται σε
κίνδυνο. Επισηµαίνουµε για άλλη µια φορά ότι οι εισφορές δεν
είναι προϊόν αποταµίευσης των ασφαλισµένων. Άρα, δεν νοείται
να υπόκεινται σε όρους χρηµατιστηρίου, µε αυξηµένο το ενδε-
χόµενο απώλειας της αξίας των εισφορών που αποτελούν και την
κύρια πηγή εσόδων των ταµείων και µέρος από το κύριο εισό-
δηµα των ασφαλισµένων, µε το οποίο πλήρωναν για δεκαετίες τα
επαγγελµατικά ταµεία. 

Η παρούσα ρύθµιση, λοιπόν, ενέχει σοβαρούς κινδύνους απώ-
λειας των ασφαλιστικών εισφορών που κατέβαλαν οι ασφαλιζό-
µενοι για δεκαετίες, όταν έρθει η ώρα της αναµενόµενης αντι-
παροχής. 

Εποµένως, λόγω της φύσεως της ασφάλισης η Ελληνική Λύση,
µε γνώµονα σε κάθε περίπτωση τη διασφάλιση της προνοµιακής
και άµεσης εξόφλησης των παροχών, προτείνει να τεθεί εγγυη-
τής για την εκπλήρωση της αντιπαροχής το ίδιο το ελληνικό δη-
µόσιο στον βαθµό που το εκάστοτε αρµόδιο ταµείο επαγγελ-
µατικής ασφάλισης αδυνατεί να αντεπεξέλθει σε όσα έχει δε-
σµευθεί έναντι των ασφαλιζοµένων, οι οποίοι θα είναι και οι τε-
λευταίοι που θα ευθύνονται για τυχόν αποτυχία του επιλεγµένου
προγράµµατος. 

Το άρθρο 75 αφορά στη διαδικασία εκκαθάρισης. Είναι ασα-
φής και αόριστη η διατύπωση της παραγράφου 1 περί του ότι η
εκκαθάριση των ΤΕΑ διενεργείται σύµφωνα µε τα καταστατικά
τους, εκτός αν οι συγκεκριµένες ρυθµίσεις αντίκεινται στις κεί-
µενες διατάξεις. Η ασάφεια συνίσταται στο ότι δεν αναφέρεται
πουθενά ποιος και πώς θα διαπιστώσει την αναφερόµενη αντί-
θεση. Σε κάθε περίπτωση θα έπρεπε η εκκαθάριση να διενεργεί-
ται µε αντικειµενικούς όρους και µε τον ίδιο τρόπο για όλα τα
ΤΕΑ. 

Επίσης, το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 2 το οποίο ανα-
φέρει ότι η αρµόδια αρχή δύναται να παύσει τους εκκαθαριστές
από τα καθήκοντά τους όποτε και για όποιον λόγο επιλέξει, µας
βρίσκει αντίθετους, διότι θεωρούµε ότι προς αποφυγή καταχρη-
στικών συµπεριφορών εκ µέρους της εποπτεύουσας αρχής, ο νο-
µοθέτης οφείλει να είναι σαφέστερος ως προς τους όρους και
τους λόγους της δυνατότητας αυτής.

Άρθρα 107 και 109. Σύµφωνα µε αυτά τα δύο άρθρα προκύπτει
πως ο νοµοθέτης ευνοεί τους παλιούς ασφαλισµένους εις βάρος
των νέων και τούτο, διότι για τους νεότερους ασφαλισµένους, γι’
αυτούς δηλαδή, µε λιγότερα έτη ασφάλισης, προβλέπονται υψη-
λότεροι φορολογικοί συντελεστές. Ακολουθούνται δηλαδή, δύο
µέτρα και δύο σταθµά και µε αυτόν τον τρόπο καταλύεται η συ-
νταγµατική αρχή της ισότητας δικαίου αλλά και οι κανόνες φο-
ρολογικής δικαιοσύνης. 

Άρθρο 114. Η Ελληνική Λύση θεωρεί ότι η παράγραφος 3 σε

συνδυασµό µε το προσφάτως ψηφισθέν φορολογικό νοµοσχέδιο
επιβαρύνει τα νοικοκυριά, αλλά συνάµα και τους µισθωτούς, τους
ελεύθερους επαγγελµατίες, τους αυτοτελώς απασχολούµενους
αγρότες, έµµισθους, δικηγόρους, αµειβόµενους µε παραστατικά
παρεχόµενων υπηρεσιών, αµειβόµενους µε εργόσηµο του ΙΚΑ -
ΕΤΑΜ και ΟΓΑ, δηλαδή όλες σχεδόν τις κατηγορίες εργαζοµένων
και τούτο διότι τα ποσά που καλούνται να καταβάλουν είναι υπέ-
ρογκα, ενώ παράλληλα η αύξηση των τιµών των προϊόντων πρώ-
της ανάγκης θα έχει ως αποτέλεσµα την επιπλέον οικονοµική
επιβάρυνση των φορολογουµένων.

Επιπροσθέτως -και αναφέροµαι στην παράγραφο 1 του εν θέ-
µατι άρθρου- θεωρούµε ότι θα πρέπει να συµπεριληφθούν και οι
δικαιούχοι σύνταξης λόγω θανάτου και συγκεκριµένα χήρες και
ορφανά, µέχρι και την ηλικία των είκοσι τεσσάρων ετών, στον κα-
τάλογο των δικαιούχων, οι οποίοι εφόσον εξακολουθούν να ερ-
γάζονται δεν υφίσταται περιστολή η σύνταξή τους.

Άρθρο 115. Θεωρούµε ότι η προβλεπόµενη αύξηση εξακολου-
θεί να είναι µικρή και αφήνει εκτός δυνατότητας ρύθµισης πολ-
λούς επαγγελµατίες που δεν µπορούν να συνταξιοδοτηθούν λό-
γω οφειλών, πολύ περισσότερο όταν οι οφειλές αυτές δηµιουρ-
γήθηκαν κατά τη διάρκεια των αλλεπάλληλων κρίσεων των τελευ-
ταίων δεκαπέντε ετών και ότι το σύνολό τους είναι άθροισµα και
κεφαλαίου, αλλά κυρίως προσαυξήσεων οι οποίες έχουν διογκώ-
σει τις ατοµικές οφειλές. Υπάρχουν επαγγελµατίες οι οποίοι παρ’
ότι έχουν καταβάλει ασφαλιστικές εισφορές για έως και τριάντα
χρόνια, δεν µπορούν να συνταξιοδοτηθούν. Αυτούς καλείται η
Κυβέρνηση να βοηθήσει και να τους βρει λύση.

Η Ελληνική Λύση προτείνει να αυξηθεί η δυνατότητα παρακρά-
τησης από τη σύνταξη ακόµα µεγαλύτερου ποσού οφειλής. Προ-
τείνουµε, δηλαδή, το ποσό που µπορεί να παρακρατηθεί από τη
σύνταξη να ανέλθει στις 50.000 ευρώ και ο χρόνος αποπληρωµής
να είναι µέχρι εκατόν είκοσι δόσεις. Επιπροσθέτως, η Ελληνική
Λύση προτείνει να προσφέρει η Κυβέρνηση και ευέλικτες εξατο-
µικευµένες λύσεις, να µπορεί δηλαδή ο ασφαλιζόµενος να επιλέ-
ξει µε δική του βούληση να παρακρατούνται ακόµα µεγαλύτερα
ποσά ή ακόµα και ολόκληρη η σύνταξή του για κάποιο διάστηµα
εφόσον ο ίδιος το επιθυµεί και το προτείνει. 

Η Ελληνική Λύση επίσης, θεωρεί σηµαντικό και προτείνει να
εξεταστεί η δυνατότητα διαγραφής εν όλω ή εν µέρει των προ-
στίµων και προσαυξήσεων, ώστε να µπορέσουν, όσο είναι δυνα-
τόν, περισσότεροι ασφαλισµένοι να πάρουν σύνταξη.

Άρθρο 123. Επειδή η κατάσταση των ανατιµήσεων είναι ρευ-
στή και όπως φαίνεται τα µέτρα στήριξης σε λίγο καιρό θα είναι
ανεπαρκή, προτείνουµε ως Ελληνική Λύση η Κυβέρνηση να φρο-
ντίσει να ορίσει να προβλεφθούν αντίστοιχα ευέλικτες µορφές
ενίσχυσης, µε γνώµονα ποσοστιαίο ανάλογα µε τη διακύµανση
των τιµών βασικών προϊόντων. Είναι προφανές ότι η Κυβέρνηση
επιδιώκει την αποδυνάµωση του δεύτερου πυλώνα επικουρικής
ασφάλισης, δηλαδή της επαγγελµατικής ασφάλισης και ταυτό-
χρονα, της ενίσχυσης του τρίτου πυλώνα ασφάλισης, δηλαδή της
ιδιωτικής ασφάλισης. Βεβαίως, η ενίσχυση της ιδιωτικής ασφά-
λισης και µάλιστα, η επιδίωξη της αντικατάστασης της επαγγελ-
µατικής ασφάλισης από την ιδιωτική σε τόσο µαζικό επίπεδο
µάλιστα, µας δηµιουργεί βάσιµους προβληµατισµούς ως προς
τους σκοπούς της Κυβέρνησης. Η µαζική ιδιωτικοποίηση της
επαγγελµατικής ασφάλισης µπορεί κάλλιστα να αποφέρει σηµα-
ντικά κέρδη στους επαγγελµατίες του είδους, οι οποίοι µπορεί
κάλλιστα µε τη σειρά τους να αποδίδουν µέρος αυτών σε πολι-
τικά πρόσωπα. Δηλαδή, να αποκοµίζουν πολιτικά πρόσωπα
κέρδη από τη λειτουργία ιδιωτικών ασφαλιστικών εταιρειών.

Το ασφαλιστικό ζήτηµα, κύριοι, δεν είναι µόνο νούµερα, είναι
οι πολίτες που εργάστηκαν, οι οποίοι κόπιασαν για χρόνια, κατέ-
βαλαν, εµπιστεύτηκαν και τώρα προσδοκούν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Αθανασίου.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τους Σπαρτιάτες κ. Πέ-
τρος Δηµητριάδης.

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, σή-
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µερα ερχόµαστε να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο που αλλάζει
ραγδαία την επαγγελµατική ασφάλιση στην Ελλάδα µε την
ίδρυση των ταµείων επαγγελµατικής ασφάλισης, κάποια άλλα ζη-
τήµατα και κυρίως, µια τροπολογία που µας φέρατε την Παρα-
σκευή αιφνιδιαστικά και θα κάνουµε µια ειδική αναφορά.

Πρώτα απ’ όλα, θα ήθελα να πω ότι το ασφαλιστικό και το συ-
νταξιοδοτικό είναι κάποια προβλήµατα, τα οποία σχετίζονται µε
τη δηµογραφική γήρανση του πληθυσµού, µε την πληθυσµιακή
συρρίκνωση και µε τη φυγή πάρα πολλών νέων στο εξωτερικό
για τους οποίους δεν βλέπω να κάνετε κάτι για να τους καλέσετε
πίσω. Αυτά είναι τα προβλήµατα και όσο δεν τα αντιµετωπίζουµε
αυτά εδώ, θα αντιµετωπίζουµε έναν φαύλο κύκλο προβληµάτων.

Τώρα, επί του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να πω το εξής: Πρώτα
απ’ όλα, αλλάζει πλήρως η εποπτεύουσα αρχή η οποία είναι η
Τράπεζα της Ελλάδος. Επικαλέστηκε ο κύριος Υπουργός ότι
υπάρχει θέµα τεχνογνωσίας και θέλω να ρωτήσω: Οι τρεις επο-
πτεύοντες φορείς δεν έχουν την απαραίτητη τεχνογνωσία; Τρεις
φορείς είναι. Δεν έχουν προσωπικό, δεν έχουν τεχνογνωσία, δεν
γνωρίζουν να εποπτεύσουν τα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης
και πρέπει να πάει σώνει και καλά η Τράπεζα της Ελλάδος; Είναι
ένας προβληµατισµός.

Δεύτερον, αναφορικά µε τη ρύθµιση και µε τις αλλαγές που γί-
νονται στα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης που προβλέπονται
στα άρθρα 1 έως 97, θα ήθελα να πω πως στον αναπτυγµένο
κόσµο η κεφαλοποιητική αποταµίευση λαµβάνει χώρα θεσµικά
από δύο πυλώνες, την επαγγελµατική ασφάλιση και τον τρίτο πυ-
λώνα που είναι η ιδιωτική ασφάλιση, οι οποίοι διαφέρουν από τον
πρώτο κρατικό πυλώνα της κοινωνικής ασφάλισης, ο οποίος ανα-
λαµβάνει την ανταποδοτική σύνταξη της οποίας εµείς είµαστε
υπέρµαχοι, να το τονίσω αυτό εδώ.

Στην Ελλάδα, όµως, το νεοϊδρυθέν κρατικό ΤΕΚΑ ανέλαβε την
κεφαλαιοποιητική αποταµίευση για τους νεοεισερχόµενους στην
εργασία και δηµιούργησε ένα κενό συνταξιοδοτικής κεφαλαι-
οποίησης για τους µεσήλικες εργαζοµένους. Άρθρο 45. Αυτό,
λοιπόν, το κενό καλείται να καλύψει ο δεύτερος πυλώνας που
είναι η επαγγελµατική ασφάλιση µέσω των ταµείων επαγγελµα-
τικής ασφάλισης, τα οποία ιδρύονται ως προαιρετικά µη κερδο-
σκοπικά νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου έπειτα από συµφωνία
των εργαζοµένων, έγινε το καταστατικό τους από το αρµόδιο
Υπουργείο, δίχως να επιβαρύνουν τον προϋπολογισµό, αφού βα-
σίζονται σε δικές τους εργοδοτικές εισφορές και καλύπτουν
οποιοδήποτε έλλειµµα δηµιουργηθεί από ίδιους πόρους. 

Τώρα, ποιο είναι το πρόβληµα; Το πρόβληµα είναι ότι παρά το
γεγονός ότι εισάγεται για πρώτη φορά –για τα ΤΕΑ οµιλώ- η δυ-
νατότητα σε ασφαλιστικές επιχειρήσεις να συµµετέχουν στην
επαγγελµατική ασφάλιση των οµαδικών συνταξιοδοτικών τους
συµβολαίων -δεν αποτελεί αυτό πρόβληµα- το νοµοσχέδιο, δίχως
καµµία δικαιολογητική βάση και σε απόλυτη απόκλιση µε την ευ-
ρωπαϊκή πρακτική, εξαιρεί τα οµαδικά των ασφαλιστικών επιχει-
ρήσεων από όλες τις απαιτήσεις που αντίθετα επιβάλλει στα ΤΕΑ
υπέρ της προστασίας των συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων των
µελών τους.

Ειδικότερα: Εξαιρεί τα οµαδικά από την υποχρέωση που επι-
βάλλει στα ΤΕΑ να ενηµερώνουν τις εποπτικές αρχές σε περί-
πτωση που ο εργοδότης ξεχάσει να καταβάλει τις προηγούµενες
εισφορές. Αυτό θέτει σε κίνδυνο την προστασία των ασφαλιστι-
κών δικαιωµάτων των εργαζοµένων.

Επίσης, απαιτεί από τα ΤΕΑ να παρέχουν κάθε πληροφόρηση
σε εποπτική αρχή επί της λειτουργίας του προγράµµατός τους,
αλλά εξαιρεί από αντίστοιχη υποχρέωση τους εργοδότες που συ-
νάπτουν οµαδικά. Για ποιον λόγο γίνεται αυτό;

Το νοµοσχέδιο, επίσης, εξαιρεί τους εργοδότες που επιλέγουν
οµαδικά από την υποχρέωση να ενηµερώνουν τους ασφαλισµέ-
νους εργαζόµενους για τα ασφαλιστικά τους δικαιώµατα, όταν
στα ΤΕΑ, αντίστοιχα, επιβάλλει λεπτοµερείς απαιτήσεις ενηµέ-
ρωσης και ανταλλαγής πληροφοριών ανά ασφαλισµένο. Επίσης,
επιβάλλει στα ΤΕΑ λεπτοµερείς απαιτήσεις για τον τύπο και το
περιεχόµενο του καταστατικού, αλλά εξαιρεί από αυτές τους
όρους ενός οµαδικού. Επιβάλλει στα ΤΕΑ να δηµοσιοποιούν ετή-
σιες εκθέσεις  για κάθε ένα από τα προγράµµατά τους και να τις
θέτουν στην διάθεση των εργαζοµένων, αλλά εξαιρεί τους εργο-

δότες  και τις ασφαλιστικές εισφορές τους από την ίδια υποχρέ-
ωση. Έχει πάρα πολλές εξαιρέσεις.

Ουσιαστικά, λοιπόν, µε αυτές τις εξαιρέσεις αλλά και µε άλλες
που προβλέπονται δηµιουργεί δύο διαφορετικά ρυθµιστικά πλαί-
σια που αφορούν στην προστασία των συνταξιοδοτικών δικαιω-
µάτων των εργαζοµένων στην επαγγελµατική ασφάλιση: Ένα κα-
νονικό πλαίσιο το οποίο υπαγορεύεται από τις κοινοτικές οδηγίες
και το οποίο επιβάλλεται στα ΤΕΑ και ένα χαλαρό πλαίσιο το
οποίο παρακάµπτει όλες τις κοινοτικές οδηγίες που εφαρµόζεται
σε όλη την Ευρώπη και χαρίζεται στους εργοδότες.

Δυστυχώς, λοιπόν, επίσης περαιτέρω επιβάλλει φορολογική
εξοµοίωση µεταξύ ΤΕΑ και οµαδικών. Βασικά, δίνετε ένα κίνητρο
στους εργοδότες να επιλέξουν το χαλαρό όχηµα των οµαδικών
για την επαγγελµατική ασφάλιση των εργαζοµένων τους, ουσια-
στικά στέλνοντας τον λογαριασµό στους εργαζόµενους. Το ένα
είναι αυτό.

Στην Ευρώπη πρώτα διασφαλίζεται η εξοµοίωση των υποχρε-
ώσεων για κάθε σχήµα επαγγελµατικής ασφάλισης υπέρ της
προστασίας των εργαζοµένων και µετά εξοµοιώνεται η φορολο-
γική µεταχείριση. Αυτό εδώ δεν γίνεται. Και δυστυχώς, όλες
αυτές οι εξαιρέσεις δηµιουργούν µια µεγάλη ανασφάλεια. Ου-
σιαστικά, εδώ βλέπω ότι υποβιβάζετε την προστασία των συντα-
ξιοδοτικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων και ταυτόχρονα, επι-
βάλλετε και φορολογικούς συντελεστές βαρείς στους µεσήλικες,
για να πω την αλήθεια. Αυτή η φορολόγηση η οποία γίνεται 22%
επί των όποιων εισοδηµάτων επένδυσης, λειτουργεί ως αντικίνη-
τρο, για να επενδύσει κάποιος στα ΤΕΑ. Αυτό είναι αντικίνητρο,
όχι κίνητρο.

Ένα µεγάλο πρόβληµα είναι τι συµβαίνει στην περίπτωση ανά-
κλησης της αδείας των ΤΕΑ µε τη λύση και εκκαθάριση. Δεν βλέ-
πουµε να υπάρχει διασφάλιση και φαίνεται πως υπάρχει κίνδυνος
για τις συνταξιοδοτικές παροχές των δικαιούχων. Ειδικότερα δε,
στο άρθρο 76 προβλέπεται ότι οι δικαιούχοι των παροχών σε πε-
ρίπτωση εκκαθάρισης του ΤΕΑ ικανοποιούνται συµµέτρως, αφού
αφαιρεθούν πρώτα τα έξοδα της εκκαθάρισης και οι αµοιβές των
εκκαθαριστών, καθώς και οι απαιτήσεις των εργαζοµένων των
ΤΕΑ. Οπότε τι θα µείνει για τους δικαιούχους συνταξιοδοτικών
παροχών; Δεν διασφαλίζονται επαρκώς. 

Βλέπουµε επίσης, ότι δεν παρέχεται στο άρθρο 19 ούτε πλή-
ρης εγγύηση ούτε πληροφορίες -αυτές άλλωστε µπορεί να µη
διατίθενται- ούτε ευθύνη για την τελική αξία των παροχών που
θα καταβληθούν, αφού προβλέπεται δήλωση αποποίησης ευθύ-
νης σχετικά µε την πιθανή διαφοροποίηση των προβολών των συ-
νταξιοδοτικών παροχών από την τελική αξία των παροχών που
θα καταβληθούν.

Επίσης, οι εταιρείες που θα διαχειρίζονται τις επενδύσεις που
θα τους αναθέτουν τα ΤΕΑ δεν προβλέπεται ότι θα παρέχουν εγ-
γυήσεις, αλλά ούτε και τα ΤΕΑ θα παρέχουν εγγυήσεις από τη
διαχείριση αυτή. Το µόνο που προβλέπεται για τον διαχειριστή
επενδύσεων είναι η άδεια διαχείρισης χαρτοφυλακίου. 

Ακόµα αναφέρεται ότι ο θεµατοφύλακας ενδέχεται να αντιµε-
τωπίζει πρόβληµα σύγκρουσης συµφερόντων του. Σε αυτές τις
περιπτώσεις τι γίνεται;

Από το περιεχόµενο του άρθρου 34 προκύπτει ότι θα έχουν
µάλλον πολύ αυξηµένο κόστος οι αµοιβές των µελών της διοίκη-
σης ,των επιτροπών και των συνεργατών.

Στο άρθρο 36 τίθεται ένα σοβαρό θέµα για τη δυνατότητα πρα-
γµατικού και ουσιαστικού ελέγχου ως προς το θέµα της σύ-
γκρουσης συµφερόντων και του ελέγχου της παραβίασης προ-
στασίας των ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων. 

Στο άρθρο 47 δεν υπάρχει επαρκής διασφάλιση των συµφερό-
ντων των µελών, τα ΤΕΑ δεν καλύπτουν το απαιτούµενο περιθώ-
ριο φερεγγυότητας. Τι θα συµβεί σε αυτή την περίπτωση; Είναι
πάρα πολλά τα προβλήµατα και πάρα πολλές οι επισφάλειες και
µας κάνουν ιδιαίτερα επιφυλακτικούς και αρνητικούς στο παρόν
νοµοσχέδιο. 

Για να µη θεωρηθώ ισοπεδωτικός, υπάρχουν και κάποια θετικά.
Για παράδειγµα, επεκτείνεται το όριο οφειλών σε κάποιους συ-
νταξιούχους, σε κάποιους ασφαλισµένους, από τις 20 χιλιάδες
ευρώ στις 30 χιλιάδες ευρώ. Ποιο είναι, όµως, το πρόβληµα; Το
πρόβληµα είναι ότι διατηρείται το ηλικιακό όριο των εξήντα επτά
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ετών, δεν το µειώνετε, µε αποτέλεσµα πάρα πολλοί να αποκλεί-
ονται από τη ρύθµιση οφειλών.

Εµείς σας έχουµε πει να µειώσετε το ηλικιακό όριο και, κυρίως,
να κάνετε τις εκατόν είκοσι δόσεις σταθερές, µε σταθερό επιτό-
κιο, κυρίως για να µπορεί κάποιος να υπάγεται µε άνεση και να
µπορεί µε ευκολία να διευθετήσει τις οφειλές του και να βγει, βα-
σικά, στη σύνταξη. Εµείς αυτό προτείνουµε. 

Ένα άλλο πρόβληµα που υπάρχει: Μιλάτε, για παράδειγµα,
στο άρθρο 152 για προπληρωµένη κάρτα ανέργου και βάζετε το
50% να το διαχειρίζεται µέσω κάρτας. Αυτό για εµάς συνιστά
εξευτελισµό του ανέργου. Για ποιον λόγο να µην µπορεί ο άνερ-
γος να διαχειρίζεται το πλήρες ποσό; Αυτό θα πρέπει να το δείτε.
Υπάρχουν κάποια άλλα θετικά, όπως, για παράδειγµα, η επέ-
κταση του δικαιώµατος παροχής µητρότητας σε επαγγελµατίες
γυναίκες, όµως, βάζετε τον όρο να είναι ασφαλιστικά ενήµερες.
Θα παρακαλούσαµε να το αφαιρέσετε αυτό. Επίσης, δεν προβλέ-
πεται πουθενά αν θα είναι ακατάσχετο αυτό το ποσό ή όχι. Προ-
σθέστε το αυτό, παρακαλούµε πολύ. 

Υπάρχουν, λοιπόν, κάποια προβλήµατα σε αυτό το νοµοσχέδιο
που τα κρίνουµε αρνητικά.

Και τώρα που τελείωσα την ανάλυση του νοµοσχεδίου, θα πε-
ράσω στην τροπολογία. 

Φέρατε, λοιπόν, µία τροπολογία µε την οποία νοµιµοποιείτε
όσους έχουν εισέλθει παράνοµα στην Ελλάδα εξαρχής και έχουν
παραµείνει επί µία τριετία εδώ. Και, µάλιστα, λέτε ότι το κάνετε
για να φέρετε εργάτες γης. 

Δύο πράγµατα να πω: Κατ’ αρχάς εισάγεται ως τροπολογία.
Δεν το βάλατε στη διαβούλευση, ακριβώς, για να αποφύγετε το
«κράξιµο διαδικτυακά». Δεύτερον, το κάνατε µετά από την ακρό-
αση των φορέων. Γιατί δεν τους καλέσατε για να ξέρουµε τι γί-
νεται;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Ποιους δεν καλέσαµε;

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Τους σχετιζόµενους φορείς.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Όλους τους καλέσαµε.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Τους αγροτικούς συνεταιρισµούς

για να µας πουν αν έχουν ή όχι ελλείψεις.
Δεύτερον, µας λέτε ότι γίνεται για τριάντα χιλιάδες εργάτες

γης. Και θέλω να ρωτήσω: Πώς το ξέρετε; Κάνατε µελέτη; Έχετε
δεδοµένα; Γνωρίζετε τον αριθµό; Άλλος λέει θέλουµε εκατό χι-
λιάδες, άλλος λέει ογδόντα χιλιάδες, άλλος λέει πενήντα χιλιά-
δες. Ξέρουµε ακριβώς πόσοι είναι, πόσους θέλουµε και πού;

Μας λέτε για αγροτικές εργασίες. Ποιες αγροτικές εργασίες;
Άκουσα τον κ. Καιρίδη να µας λέει για τις ελιές. Επειδή υπάρχει
συνάδελφός µου, που θα µιλήσει µετά, ο κ. Χαλκιάς, που είναι
κάτοχος έκτασης ελαιόδεντρων, να σας πω ότι για τη συγκοµιδή
χρειάζονται το πολύ πενήντα ηµέρες. Τις υπόλοιπες ηµέρες τι θα
κάνουν όλοι αυτοί που θα νοµιµοποιήσετε; Θα λιάζονται στην
Οµόνοια, όπως είπαν κάποτε κάποιοι; Τι θα κάνουν; Και να πω και
κάτι άλλο: Ας υποθέσουµε ότι κάποιος προσλαµβάνεται και πάει
για εργασία και δεν προσέρχεται στην εργασία του. Τι θα κάνετε
εσείς; Πού θα τους βρείτε µετά; Θα τους ψάχνετε έναν-έναν; Θα
βάλετε την Αστυνοµία να τους ψάξει; Πώς θα γίνει αυτό;

Κύριε Γεωργιάδη, µου κάνει µεγάλη εντύπωση που φέρνετε
εσείς την τροπολογία, που απ’ ό,τι θυµάµαι παλιά µας λέγατε -
διαψεύστε µε- ότι «εγώ είµαι κατά της παράνοµης µετανάστευ-
σης», «θα κάνω τη ζωή των µεταναστών δύσκολη», «φέρνω άµεσα
απελάσεις», «στείλτε τους στην Τουρκία». Κάτι τέτοια άκουγα
εγώ από εσάς. Και ξαφνικά έρχεστε εδώ πέρα και, ω της τραγι-
κής ειρωνείας, σας στηρίζει µέχρι και η Αριστερά. Πραγµατικά,
ποιος θα το έλεγε αυτό; 

Και να σας πω και κάτι άλλο για τους συναδέλφους της Αρι-
στεράς. Με τους συνάδελφους της Αριστεράς διαφωνώ σε αυτό
το θέµα, αλλά είναι τουλάχιστον ειλικρινείς. Ξέρω τι θα ακούσω
από αυτούς. Από εσάς δεν το περίµενα αυτό πραγµατικά. 

Και, µάλιστα, επειδή ξέρω ότι θα πούνε κάποιοι για ακροδεξιό
λαϊκισµό, για υπερπατριωτισµό, θέλω να ρωτήσω το εξής: Ο κ.
Αντώνης Σαµαράς γιατί διαφώνησε; Είναι και αυτός ακροδεξιός
λαϊκιστής; Αν είναι, να το πείτε και αυτό. Μην το λέτε µόνο για
µας. Αν και έχω βάσιµες υποψίες, ξέρετε, ότι έγινε καθαρά προ-

σχηµατικά αυτή η διαφωνία, ακριβώς για να µη σας φύγουν κά-
ποιοι ακροδεξιοί και πάνε αλλού, µήπως τους κρατήσετε, µη σας
φύγουν, γιατί προεκλογικά δεν θυµάµαι να είχατε ενηµερώσει
τους ψηφοφόρους σας ότι θα φέρετε αυτήν την τροπολογία. Δεν
θυµάµαι να το έχετε κάνει αυτό. 

Και κάτι ακόµα. Βγαίνετε και µας λέτε για εργάτες γης και ότι
αυτό θα γίνει άπαξ. Θέλω να ρωτήσω: Όντως θα είναι άπαξ ή θα
έχουµε και στο µέλλον νέες παρόµοιες τροπολογίες. Αν του χρό-
νου έχουµε πάλι ελλείψεις, τι θα πείτε; Θα φέρετε πάλι νέα τρο-
πολογία; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Επίσης, έχετε καταλάβει ότι αυτό το οποίο φέρνετε, ουσια-
στικά δίνει ένα κίνητρο, µία ενθάρρυνση στους παράνοµους µε-
τανάστες; Από προχθές έχει γίνει πάρτι. Οι Πακιστανοί πανηγυ-
ρίζουν. Πάµε όλοι στην Ελλάδα, είναι µια χαρά! 

Το έχετε καταλάβει ότι δηµιουργείτε έναν φαύλο κύκλο παρά-
νοµων µεταναστών, οι οποίοι έχοντας ένα κίνητρο πλέον να έρ-
θουν στην Ελλάδα, θα έρχονται συνεχώς; Δεν τους αποθαρ-
ρύνετε, τους ενθαρρύνετε. Αυτά πρέπει να γίνουν αντιληπτά.

Υπάρχουν κάποιοι προβληµατισµοί. Όταν νοµοθετούµε, πρέπει
να γνωρίζουµε τι αντίκτυπο θα έχει αυτή η νοµοθεσία; Όχι µόνο
λύνουµε προσωρινά ένα πρόβληµα, το οποίο θα µπορούσατε
άνετα να το έχετε λύσει, κύριε Γεωργιάδη, προσελκύοντας Έλ-
ληνες, δίνοντας το κίνητρο σε Έλληνες να πάνε σε κάποιες πε-
ριοχές. Έχουµε πει για ειδικό φορολογικό καθεστώς για τους
αγρότες. Κάντε το. Ενθαρρύνετε τους Έλληνες να πάνε στην
ύπαιθρο. Τόσο καιρό γιατί δεν το κάνετε; Και µάλιστα, να πω και
κάτι άλλο: Ελάτε στη θέση ενός Έλληνα του εξωτερικού ο οποίος
έχει φύγει γιατί δεν έχει δουλειά. Ξέρετε πώς θα αισθανθεί; Κο-
ρόιδο. Να το πω εγώ. «Εγώ έφυγα στο εξωτερικό και εσείς νοµι-
µοποιείτε τους παράνοµους µετανάστες». Αυτό θα πει. Δεν θα
πει τίποτα άλλο.

Κλείνοντας, δυστυχώς, εγώ αυτό το οποίο βλέπω και λυπάµαι
πάρα πολύ -θα επανέλθω στη δευτερολογία µου- είναι ότι εσείς
αυτή τη στιγµή πάτε να εξυπηρετήσετε κάποια συµφέροντα. Μά-
λιστα, σας ακούω να λέτε για το Ελληνικό.

Τελικά, κύριε Γεωργιάδη, είναι για τους αγρότες γης ή µήπως
ο κ. Λάτσης ψάχνει φθηνό εργατικό δυναµικό και θέλει να τους
αξιοποιήσει; 

Και θα πω για τους ανθρώπους της Αριστεράς -καλοπροαίρετα
θα το πω- ότι δεν το κάνουν γιατί τους έπιασε ο πόνος και η φι-
λανθρωπία και κλαίνε γιατί οι καηµένοι υποφέρουν. Δεν το κά-
νουν γι’ αυτό. Το κάνουν γιατί κάποιοι ολιγάρχες που τους στη-
ρίζουν, θέλουν φθηνό εργατικό δυναµικό. Ξέρετε τι θέλουν; Ψά-
χνουν να βρουν κορόιδα να τους εκµεταλλευθούν, γιατί, ξέρετε,
τα κορόιδα οι Έλληνες ξύπνησαν και ψάχνουν να βρουν τώρα αλ-
λοδαπούς. Δεν τους ενδιαφέρει ούτε η φιλανθρωπία ούτε τίποτα.
Εάν όντως υπήρχε φιλανθρωπία, ξέρετε τι θα έκαναν; Θα έκαναν
µία ποσόστωση, θα προσέλκυαν κάποιους νόµιµους µετανάστες
µε προσόντα, που θα ξέραµε ποιοι είναι και κυρίως, θα δούλευαν
και αξιοπρεπώς.

Και κάτι ακόµα: Κάνετε διακρατικές συµφωνίες µε χώρες ισλα-
µικές, για παράδειγµα µε το Πακιστάν. Συγγνώµη, δεν έχετε κα-
ταλάβει ότι προσελκύετε αυτούς που είναι σύµµαχοι της
Τουρκίας; Δεν το έχετε καταλάβει αυτό; Εάν όλοι αυτοί που είναι
φιλότουρκοι -οι Πακιστανοί είναι φιλότουρκοι- πάνε στον Έβρο
και πάνε στη Λέσβο τι θα γίνει; Το έχετε σκεφτεί; Θα έχουµε έναν
συµπαγή όγκο ατόµων που είναι φίλα προσκείµενοι στους Τούρ-
κους; Εδώ έχετε σκεφτεί ότι πλήττεται η συνοχή; Και δεν είναι
κινδυνολογία αυτά που λέω, είναι πραγµατικότητα. Εσείς µπορεί
να νοµίζετε και να µας λέτε ότι πολεµάτε την ανεργία και το πρό-
βληµα της εργασίας. Έχετε σκεφθεί, όµως, µακροπρόθεσµα τι
θα συµβεί στο εσωτερικό της Ελλάδας; Πώς ξέρουµε ότι αυτοί
οι κύριοι δεν είναι τζιχαντιστές; Πώς το ξέρουµε; Ήµασταν φίλοι
από παλιά; Υπηρετήσαµε µαζί στον στρατό στο Πακιστάν ή όπου
αλλού είναι; Είµαστε φιλαράκια; Αυτά πρέπει να τα ξέρουµε.

Είναι εξαιρετικά επικίνδυνο αυτό που κάνατε και σας καλώ, για
τελευταία φορά, να αποσύρετε την τροπολογία και αφήστε κά-
ποιους που µιλάνε για ακροδεξιές φωνές. Δεν είναι ακροδεξιές
φωνές, είναι φωνές λογικής. Αυτό το πράγµα που κάνετε, αποτε-
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λεί θρυαλλίδα, είναι κερκόπορτα, για να έρχονται συνεχώς νέοι
παράνοµοι µετανάστες, τους δίνετε κίνητρο. Με αυτά τα λόγια
τελείωσα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ναι, κύριε
Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Μόνο µια παρατήρηση στον προλαλή-
σαντα συνάδελφο.

Καταθέτω στα Πρακτικά το δελτίο Τύπου που εξέδωσε πριν
από λίγο η Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών. Επειδή ρω-
τήσατε αν φέραµε τους φορείς τους να συνεννοηθούµε, η
ΕΘΕΑΣ είναι η Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών, στηρίζει
τη νοµιµοποίηση των ξένων εργατών γης που ήδη απασχολούνται
στη χώρα και έχει ένα ολόκληρο δελτίο Τύπου για ποιον λόγο
τους χρειάζονται. 

Άρα, στο ερώτηµά σας αν έχουν ερωτηθεί οι σχετικοί αγροτικοί
φορείς, όλοι, άπαντες, όλοι οι συνεταιρισµοί της χώρας έχουν
πει αυτό που σας είπα τώρα. 

Πρέπει να σας πω, για να γνωρίζετε, γιατί µπορεί να µην το ξέ-
ρατε, ότι το αίτηµα για τη νοµιµοποίηση των εργατών γης στην
Ελλάδα αποτελεί διαχρονικό επίσηµο αίτηµα όλων των αγροτικών
συνεταιρισµών της Ελλάδας. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-

λισης κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρα-
κτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Βούλας (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σας καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε τώρα µε την κ. Θεανώ Φωτίου από τη Νέα Αρι-
στερά.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-

µερα αποτελείται από τρεις ενότητες. Η πρώτη ενότητα: «Ανα-
µόρφωση της επαγγελµατικής ασφάλισης» είναι η πραγµατική
καρδιά του νοµοσχεδίου, µε εκατόν έντεκα από τα εκατόν ογδό-
ντα επτά άρθρα. Επικαλείται ευρωπαϊκή οδηγία που έπρεπε να
ενσωµατωθεί από το 2016 και αφορά στην επαγγελµατική ασφά-
λιση. Κινείται, όµως, σε αντίθετη κατεύθυνση από αυτή. Αλλοι-
ώνει τον δεύτερο πυλώνα επικουρικής ασφάλισης για να
πριµοδοτήσει τον τρίτο πυλώνα ιδιωτικής ασφάλισης. Δηλαδή,
ανοίγει διάπλατα τον δρόµο για την ιδιωτικοποίηση της επικου-
ρικής και της επαγγελµατικής ασφάλισης.

Αφού δηµιουργήσατε την αχρείαστη σταδιακή ιδιωτικοποίηση
της επικουρικής µε το ΤΕΚΑ, που θα δώσει 25% έως 35% µικρό-
τερες επικουρικές συντάξεις και θα δηµιουργήσει και χρηµατο-
δοτικό κενό 50 έως 60 δισεκατοµµυρίων ευρώ στα ασφαλιστικά
ταµεία τα επόµενα σαράντα χρόνια, κατά οµολογία σας, τώρα
χωρίς να κάνετε καµµία αναλογιστική µελέτη, κανέναν ουσιαστικό
διάλογο µε τους υφιστάµενους φορείς επαγγελµατικής ασφάλι-
σης –ουσιαστικό λέω-, φέρατε στη Βουλή ένα νέο πλαίσιο για την
επαγγελµατική ασφάλιση. 

Πρόκειται για ένα ελληνικό µοντέλο, επινόησής σας, που διέ-
πεται από δύο διαφορετικά πλαίσια: ένα αυστηρό για τα ταµεία
επαγγελµατικής ασφάλισης, νέα και παλιά και ένα χαλαρό που
παρακάµπτει την ευρωπαϊκή οδηγία για τις ασφαλιστικές πολυε-
θνικές επιχειρήσεις, µε τα οµαδικά τους ασφαλιστήρια, οι οποίες
εξαιρούνται από όλες τις απαιτήσεις που επιβάλλονται στα επαγ-

γελµατικά ταµεία. 
Αναγνωρίζει, υποκριτικά, ο Υπουργός το πρόβληµα. Λέει: «Ναι,

υπάρχει», ότι θα το διορθώσει σε πέντε-έξι µήνες. Όµως, εδώ
είναι προφανές ότι κρύβεται ο πραγµατικός σκοπός του νοµο-
σχεδίου, γιατί δεν το έκανε, για να επιταχυνθεί η ιδιωτικοποίηση
της επαγγελµατικής ασφάλισης και να ενισχυθεί η περιβόητη
κουλτούρα του κουµπαρά. 

Όµως, ποιοι είναι οι χαµένοι και ποιοι οι κερδισµένοι του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου; Πρώτον, χαµένοι είναι ασφαλισµένοι και
συνταξιούχοι υφιστάµενων επαγγελµατικών ταµείων, διότι εγκλω-
βίζονται σε ένα καθεστώς δυσµενέστερο από αυτό που έχουν σή-
µερα, λόγω του νέου επιβαρυµένου φορολογικού καθεστώτος,
της νέας εποπτικής αρχής και των νέων καταστατικών που επι-
βάλλονται. 

Περισσότερο χαµένοι είναι οι µεσήλικες εργαζόµενοι σαράντα
πέντε ως πενήντα ετών µε χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα που
πλήρωναν 30 έως 50 ευρώ τον µήνα για να πάρουν κυρίως ένα
εφάπαξ. Κατά το Υπουργείο, µε αυτή τη διάταξη όλοι αυτοί θα
στραφούν στις συντάξεις και θα αποκτήσουν επιτέλους κουλ-
τούρα αποταµίευσης. 

Και σας ρωτώ, κύριοι Υπουργοί, το εξής. Πώς να αποκτήσει
κουλτούρα αποταµίευσης ο εργαζόµενος µε τους χαµηλούς µι-
σθούς, που ζει µε επισφάλεια, όταν ένας στους τέσσερις πολίτες,
δύο εκατοµµύρια επτακόσιες είκοσι χιλιάδες, ζουν στα όρια της
φτώχειας και του κοινωνικού αποκλεισµού; Ποιοι θα αποταµι-
εύουν; Αυτοί που δεν τα βγάζουν πέρα λόγω ακρίβειας, πληθω-
ρισµού της απληστίας, δηλαδή της κερδοσκοπίας, που την
αφήσατε ανεξέλεγκτη και δεν µπορούν να βγάλουν όχι τον µήνα,
αλλά απλά να επιβιώσουν;

Δεν είναι τυχαίο, κύριοι Υπουργοί, ότι είµαστε τελευταίοι στον
πάτο της αποταµίευσης. Με βάση τη EUROSTAT, το 2022 είµα-
στε µείον τέσσερις ποσοστιαίες µονάδες κάτω από όλα τα κράτη,
ακόµα και την Ουγγαρία. Φαντάζοµαι ότι το ξέρετε. 

Δεύτεροι χαµένοι: τα ταµεία αλληλοβοήθειας και οι ασφαλι-
σµένοι τους. Η µετατροπή των αλληλοβοηθητικών ταµείων σε
επαγγελµατικά ταµεία, µε κατάργηση της υποχρεωτικότητας της
ασφάλισης, δεν εγγυάται τη διατήρηση της βιωσιµότητας των τα-
µείων αυτών που είχαν αυτή την υποχρεωτικότητα, ενώ τώρα κα-
ταργείτε για την προαιρετικότητα, τα οποία µάλιστα ταµεία είναι
και χρεωµένα από την ίδρυσή τους. Και µπορεί, σαφώς, να οδη-
γήσει σε κίνδυνο την εφάπαξ παροχή που δίνουν από το 1960, µε
ανάλογους µε τους ασφαλιστικούς νόµους της χώρας, µέχρι σή-
µερα.

Ποιοι είναι οι κερδισµένοι του νοµοσχεδίου; Οι µόνοι κερδισµέ-
νοι του νοµοσχεδίου είναι οι ασφαλιστικές εταιρείες και µάλιστα,
περισσότερο οι πολυεθνικές, όπως µας εξήγησαν, κατά την εξέ-
ταση των φορέων, που έχοντας λιγότερες υποχρεώσεις ως προς
την προστασία των ασφαλισµένων και συνταξιούχων, µπορούν
πλέον να λαµβάνουν τη µερίδα του λέοντος και από τον δεύτερο
πυλώνα ασφάλισης που είναι η επαγγελµατική ασφάλιση. 

Να πούµε ότι οι ασφαλισµένοι των οµαδικών ασφαλιστηρίων
αναλαµβάνουν, µε ευθύνη των εργοδοτών τους, µεγαλύτερο
ρίσκο γι’ αυτή την περιβόητη επένδυση που κάνουν, καθώς ο ερ-
γοδότης µπορεί να ξεχάσει να ειδοποιήσει ότι δεν πλήρωσε τις
εισφορές τους, µπορεί να ξεχάσει να τους ενηµερώσει για την
πορεία της επένδυσής τους. Και βέβαια, δεν διασφαλίζονται κατά
προτεραιότητα οι ασφαλισµένοι αυτοί στα οµαδικά ασφαλιστή-
ρια, αν φαλιρίσει η εταιρεία τους, ότι αυτοί θα αποζηµιωθούν
κατά προτεραιότητα, διότι αν χρεοκοπήσει είναι ισότιµοι όλοι οι
ασφαλισµένοι των εταιρειών, όχι µόνο δηλαδή, αυτοί οι οποίοι
είχαν ασφαλιστεί. 

Συµπερασµατικά, σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στο παρόν
νοµοσχέδιο, ουσιαστικά εισάγεται µε στρεβλό τρόπο ένας νέος
θεσµός ιδιωτικής ασφάλισης, µε στόχο να αποτελέσει µια νέα
δήθεν ευκαιρία για τους συνταξιούχους –έτσι το πουλάτε- που
βλέπουν τις συντάξεις χαµηλές και διαλυµένες. Είναι ο δρόµος
που οδηγεί στη γενίκευση της ιδιωτικής ασφάλισης που διαθέτει
κεφάλαια που θα επενδύονται.

Όπως λέει και ο Υπουργός: «Εµένα τι µε νοιάζει από πού θα
έρχονται αυτά τα κεφάλαια, αν είναι από τα οµαδικά ασφαλιστή-
ρια των ιδιωτικών επιχειρήσεων ή εάν είναι από την επαγγελµα-
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τική ασφάλιση; Εγώ θα τα έχω, χρώµα δεν έχουν και θα τα επεν-
δύω γιατί αυτό είναι το πρόβληµά µου». Πού θα τα επενδύει; Σε
κατευθύνσεις που αποδείχτηκαν καταστροφικές για τη χώρα
γιατί δεν λαµβάνουν υπ’ όψιν το µικρό µέγεθος της οικονοµίας,
το απαρχαιωµένο παραγωγικό µοντέλο στο οποίο εδράζεται και
την ευαλωτότητα που επέδειξε στις πρόσφατες υγειονοµικές, δη-
µοσιονοµικές και κλιµατικές κρίσεις. 

Ζητήσαµε την απόσυρση αυτού του κεφαλαίου της ενότητας
και βεβαίως, την καταψηφίζουµε.

Στη δεύτερη ενότητα επιχειρείτε µια µεγάλη εξαπάτηση -το πε-
ριβόητο µίνι ασφαλιστικό είναι αυτό τώρα- και απογειώνετε την
προπαγάνδα σας µε κάποιες θετικές ρυθµίσεις που έχει αυτή η
ενότητα. Θα µιλήσω, λοιπόν, για τρεις εξαπατήσεις και έναν εκ-
φοβισµό.

Πρώτη εξαπάτηση. Υποσχεθήκατε στους συνταξιούχους αύ-
ξηση συντάξεων, κατάργηση προσωπικής διαφοράς, διόρθωση
της εισφοράς αλληλεγγύης. Τους εξαπατήσατε και στα τρία. Δώ-
σατε µόνο τις αυξήσεις του νόµου Αχτσιόγλου του 2017 µε κυ-
βέρνηση Τσίπρα, δηλαδή σε συνθήκες ακραίου πληθωρισµού και
ακρίβειας δεν δώσατε ούτε 1 ευρώ παραπάνω και αφήσατε αµε-
τάβλητες τις επικουρικές συντάξεις.

Επιπλέον, όµως, ενώ δεν δώσατε παραπάνω, ζηµιώσατε τους
συνταξιούχους κατά 6 δισεκατοµµύρια ευρώ όλα αυτά τα χρόνια,
3,6 από την κατάργηση της δέκατης τρίτης σύνταξης -ήταν 900
εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο επί τέσσερα, κάντε τον πολλαπλα-
σιασµό- και 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ από τα αναδροµικά των πε-
ρικοπών Σαµαρά που επιδίκασε το Συµβούλιο της Επικρατείας.
Στους λίγους που τα δώσατε, τα κουτσουρέψατε έως και 50%,
λόγω φορολόγησης. Δεν καταργήσατε την προσωπική διαφορά.
Αυξήσατε τα ποσοστά αναπλήρωσης µόνο για όσους έχουν πάνω
από τριάντα έτη ασφάλισης, όχι για όλους τους συνταξιούχους.
Αφήσατε αµετάβλητη την εισφορά αλληλεγγύης συνταξιούχων,
µια δεύτερη φορολογία.

Δεύτερη εξαπάτηση, η δήθεν ταχεία απονοµή συντάξεων. Το
2019 παραδώσαµε σε εσάς κατά 70% µειωµένες τις συνταξιοδο-
τικές παροχές που παραλάβαµε. Έχουµε όλα τα χαρτιά να σας
τα δώσουµε. Εσείς πρώτα τις αυξήσατε και κατόπιν νοµοθετή-
σατε την απάτη της fast track διαδικασίας, µε αποτέλεσµα πλή-
θος λάθη και συνταξιούχους να λαµβάνουν λιγότερα από ό,τι
δικαιούνται. Για αυτά αυτοθαυµάζεστε. Με το παρόν νοµοσχέδιο
επεκτείνετε τη fast track διαδικασία και στις επικουρικές.

Την ίδια στιγµή, µε τροπολογία, δίνετε ακόµα µία διετή παρά-
ταση, για να φτιάξετε τον κανονισµό του ΕΦΚΑ. Είµαστε αντίθετοι
µε την τροπολογία, γιατί επεκτείνετε για εννέα χρόνια τη µη συ-
γκρότηση του ΕΦΚΑ, δηλαδή τη διάλυση στην πραγµατικότητα
του ΕΦΚΑ, για να εκχωρεί τα πάντα σε ιδιώτες. Να µην πω για το
«11555», να µην πω για όλα αυτά τα οποία έχετε κάνει όλα αυτά
τα χρόνια. 

Τρίτη εξαπάτηση ελεύθερων επαγγελµατιών και αγροτών για
µείωση ασφαλιστικών εισφορών και απεγκλωβισµό συνταξιοδό-
τησης από χρέη. Αντί µείωσης στις ασφαλιστικές εισφορές, οι
πολίτες είδαν, πρώτον, αυξήσεις στις ασφαλιστικές εισφορές για
το 80% των ελεύθερων επαγγελµατιών, από 185 ευρώ στα 240
ευρώ στην κατώτατη κλίµακα. Η µεγάλη πλειοψηφία των µη µι-
σθωτών συνταξιούχων πληρώνει σήµερα περισσότερες εισφορές
από το 2019. Αυξάνετε κατά 4% τις εισφορές για επαγγελµατίες
από 1-1-2024, παρά τη φετινή αύξηση που είχαν κατά 9 6%.

Υποσχεθήκατε ότι θα ρυθµίσετε τα χρέη, ώστε να µπορούν να
δοθούν συντάξεις. Αντί, όµως, να εφαρµόσετε το δοκιµασµένο
από το 2019 κούρεµα οφειλής και εκατόν είκοσι δόσεις, αλλάξατε
το όριο οφειλής -κάτι τρέχει στα γύφτικα- από 20.000 ευρώ περί-
µετρο στις 30.000 ευρώ, αντίστοιχα στους αγρότες από 6.000
ευρώ στις 10.000 ευρώ, για να µην µπορούν να προχωρήσουν σε
ρύθµιση όλοι αυτοί που έχουν από 30.000 ευρώ και πάνω και είναι
και πάρα πολλοί. Όπως σας είπαµε πολλές φορές, η ρύθµιση θα
αποτύχει, γιατί αφορά ελάχιστους. Μας είπατε: «Δεν πειράζει. Ας
δούµε πόσους αφορά και αν αποτύχει, θα τη διορθώσουµε», δη-
λαδή πάµε και ό,τι βγει.

Προπαγανδιστική υπερπροβολή θετικών ρυθµίσεων. Υπάρ-
χουν, πράγµατι, θετικές ρυθµίσεις που τις υπερπροβάλλετε. Πα-
ροχή προστασίας µητρότητας σε αυτοαπασχολούµενες και αγ-

ρότισσες κ.λπ., συµπλήρωση απαιτούµενων ενσήµων για πρόωρη
σύνταξη, διεύρυνση των ορίων οφειλών για την καταβολή σύντα-
ξης -το είπα ήδη-, η µη µείωση αναπηρικών επιδοµάτων και οι πα-
ροχές σε συνταξιούχους ανάπηρους που επιθυµούν να εργα-
στούν, οι συνταξιοδοτικές παροχές για τα ορφανά παιδιά ανάπη-
ρων γονιών µε τα προβλήµατα που έχουµε επισηµάνει.

Όµως, η φορολογική διευκόλυνση των συνταξιούχων που επι-
θυµούν να συνεχίσουν να εργάζονται, γίνεται γιατί δεν σκοπεύετε
να αυξήσετε καθόλου τις συντάξεις για να ζουν αξιοπρεπώς -πε-
ραιτέρω εννοώ- οι συνταξιούχοι, αλλά και για να χρησιµοποι-
ήσετε αυτή τη ρύθµιση ως επιχείρηµα για την αύξηση των ορίων
συνταξιοδότησης. Γιατί αν µπορεί κάποιος, κάποια να δουλεύει
µέχρι τα ογδόντα του χρόνια, όπως λέει και ο Υπουργός, γιατί να
µη δουλεύει µέχρι τα εβδοµήντα δύο;

Επιµένετε, όµως, στην εξαπάτηση των χαµηλοσυνταξιούχων
µε προσωπική διαφορά, καθώς δίνετε εφάπαξ δώρο Χριστουγέν-
νων 150 έως 200 ευρώ, αντί της δέκατης τρίτης ελεεινής σύντα-
ξης των 500 ευρώ. Σε αυτό φτάσατε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ακούστε και τη διάταξη για την εργασία των συνταξιούχων θα
την καταψηφίσουµε. Θεωρούµε ότι οι θετικές διατάξεις δεν αλλά-
ζουν το αρνητικό πρόσηµο της πολιτικής σας για το ασφαλιστικό.

Ολοκληρώνοντας τη δεύτερη ενότητα, επισηµαίνω ότι παράλ-
ληλα, αυτές τις ηµέρες, σε όλα τα κανάλια, στελέχη σας αλλά και
ο Υπουργός προσπαθούν να εκφοβίσουν τους πολίτες µε αφορ-
µή τα στοιχεία και την έκθεση του ΟΟΣΑ για τις συντάξεις και τα
δυσµενή δηµογραφικά στοιχεία. Αφήστε τον εκφοβισµό και ελάτε
να συζητήσουµε σοβαρά και τεκµηριωµένα για το δηµογραφικό.
Πώς θα αντιµετωπίσουµε τις τρεις βασικές παραµέτρους του;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος) Παρακαλώ,

τον έχετε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ.
Πρώτον, µε βελτίωση του ισοζυγίου εκροών – εισροών του αν-

θρώπινου δυναµικού, κυρίως µε την εγκατάλειψη του παραγωγι-
κού µοντέλου φτηνής εργασίας που υπηρετείτε.

Δεύτερον, µε τη βελτίωση γεννήσεων – θανάτων, αύξηση δη-
λαδή των γεννήσεων, µε µεγάλη αύξηση των επιδοµάτων και κοι-
νωνικών υπηρεσιών φροντίδας, κυρίως φροντίδας, όπως και
όλου του κοινωνικού δηµόσιου κράτους, υγεία, παιδεία, πρόνοια,
στέγη -όπως έχουµε αναπτύξει- και δηµόσια αγαθά. Τι θα γίνει
µε εκείνο το ρεύµα; Πολιτικές για την ενεργή γήρανση, η έλλειψη
των οποίων εκτινάσσει στα ύψη τις δαπάνες της ασφάλισης στην
υγεία. Είµαστε πρώτοι σε αυτές τις δαπάνες σε όλη την Ευρώπη.

Τέλος, στην ενότητα τρία για τη ΔΥΠΑ, πρώην ΟΑΕΔ, θεω-
ρούµε κατάπτυστα τα άρθρα 157 έως και 167, όπου ορίζεται ένα
σύστηµα προσλήψεων µόνιµων και αορίστου χρόνου εκπαιδευτι-
κών στις επαγγελµατικές σχολές εκπαίδευσης και κατάρτισης
του ΟΑΕΔ, το οποίο είναι ο ορισµός της ευνοιοκρατίας και του
ρουσφετιού, αφού πρώτον, στην τριµελή επιτροπή επιλογής συµ-
µετέχει ένας εκπρόσωπος του ΑΣΕΠ και δύο διορισµένοι εκπρό-
σωποι της διοίκησης της ΔΥΠΑ, οι οποίοι πλειοψηφούν.

Δεύτερον, η ΔΥΠΑ γίνεται ουραγός για την εφαρµογή της δο-
µηµένης συνέντευξης και του τεστ προσωπικότητας σε όλον τον
δηµόσιο τοµέα, που δεν υπάρχει σήµερα αυτή η δυνατότητα και
που µπορεί πια µε αυτές τις δύο συνεντεύξεις να αλλοιώνετε και
να αποκλείετε άτοµα µε υψηλά τυπικά και ουσιαστικά προσόντα,
εµπειρία κ.λπ..

Τέταρτον, η επαγγελµατική εµπειρία µοριοδοτείται περισσό-
τερο από τη διδακτική. Έτσι, αναπληρωτές και ωροµίσθιοι εκπαι-
δευτικοί των ΕΠΑΣ µε εµπειρία ετών κινδυνεύουν να βρεθούν σε
χαµηλότερη θέση από εξωτερικούς εργαζόµενους ακόµα και µε
µηδενική διδακτική εµπειρία, αφού τα µόρια από πτυχία δεν αρ-
κούν να ισοσταθµίσουν τη διαφορά.

Τα ίδια ισχύουν και για το µητρώο έκτακτου προσωπικού. Μόνο
που η διαδικασία είναι ακόµα πιο διάτρητη εδώ, αφού η επιτροπή
κρίσης αποτελείται από διορισµένους από τον διοικητή της
ΔΥΠΑ.
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Δεν θα πω για την τροπολογία για τη ΔΥΠΑ. Θα πω, όµως -και
τελειώνω, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ- για την τροπολογία µε
γενικό αριθµό 56 και ειδικό 7, για τους µετανάστες και πρόσφυ-
γες. Είναι σαφές ότι η Κυβέρνηση αναγκάζεται να αναθεωρήσει
την πολιτική της, που τόσα χρόνια καταπατά τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα και το Διεθνές Δίκαιο και που δηλητηριάζει τον ελλη-
νικό λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα πάρετε
και τη δευτερολογία σας, κυρία Φωτίου;

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ο Κυριάκος Μητσοτάκης είχε επιλέξει να

στραφεί και προς την ακροδεξιά πτέρυγά του, αλλά και στα
ακροδεξιά πελατειακά ακροατήρια, δαιµονοποιώντας τους πρό-
σφυγες και µετανάστες. Επέλεξε τα pushbacks και τον φράχτη,
συντάχτηκε µε τις ακροδεξιές κυβερνήσεις της Ευρωπαϊκής Έ-
νωσης, ερχόµενος σε αντίθεση µε τις επίσηµες οδηγίες και απο-
φάσεις της Ένωσης.

Η έκρηξη του κ. Σαµαρά καθόλου δεν µας εκπλήσσει, αφού επί
Πρωθυπουργίας του έγινε το έγκληµα στο Φαρµακονήσι, για το
οποίο η χώρα µας καταδικάστηκε από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων.

Δηλητηριάζοντας, όµως, την κοινωνία µε ξενοφοβία, µισαλλο-
δοξία, καχυποψία απέναντι στο διαφορετικό, στον άλλο, στον
ξένο, η Νέα Δηµοκρατία υποθάλπει το µίσος και τη βία. Δεν είναι
άσχετη η έκρηξη βίας ανηλίκων και ενηλίκων, το bullying στα σχο-
λεία και η τυφλή οπαδική βία το τελευταίο διάστηµα. Είστε υπεύ-
θυνοι για όλα αυτά.

Τώρα που φάνηκαν οι αρνητικές συνέπειες στην ελληνική οι-
κονοµία, µε την ανυπαρξία εργατικών χεριών, η Κυβέρνηση ανα-
γκάζεται να αναδιπλωθεί. Η τροπολογία αποτελεί την πρώτη
ρωγµή στο αντιµεταναστευτικό τείχος που στήσατε και χτίσατε
όλα αυτά τα χρόνια. Θα την ψηφίσουµε, παρά το γεγονός ότι
χρειάζονται ουσιαστικές αλλαγές, για να έχουµε µια ουσιαστική
συµπερίληψη και ένταξη των µεταναστών και προσφύγων στην
ελληνική κοινωνία και οικονοµία, η οποία µόνο θετικά µπορεί να
βιώσει από αυτή την ένταξη.

Καταψηφίζουµε συνολικά το νοµοσχέδιο.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Απλώς, να

ξέρετε ότι σας έχουν µείνει ακόµα δυόµισι λεπτά.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, αν και στους άλλους που

µίλησαν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σε όλους.

Εγώ δεν ξέρω τι κάνουν οι άλλοι Πρόεδροι. Εγώ µιλάω για εµένα,
γιατί µετά υπάρχει ο φαύλος κύκλος.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Όχι, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μετά, οι

Βουλευτές, όταν δεν είναι εισηγητές ή Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι αντιδρούν…

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ένας είναι ο Κανονισµός της
Βουλής. Δεν υπάρχει ανάλογα µε το πόσο αυστηρός είναι ο κάθε
Προεδρεύων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ακούστε
µε, κυρία Φωτίου.

Ξέρω πολύ καλά τον Κανονισµό. Αντιδρούν µετά, γιατί δεν µι-
λούν πολλή ώρα, γιατί δεν έχουν τη δυνατότητα οι Βουλευτές να
µιλήσουν. Άρα, θα τηρούµε τους χρόνους. Ο χρόνος των ειδικών
αγορητών είναι δεκαπέντε λεπτά και επτάµισι λεπτά. Στα είκοσι
η διαφορά είναι δυόµισι λεπτά.

Πριν δώσω τον λόγο στην κ. Κουρουπάκη από τη Νίκη, έχω την
τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακο-
λουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα τρεις µαθήτριες
και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 15ο Γυ-
µνάσιο Πάτρας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κυρία Κουρουπάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται σή-

µερα προς ψήφιση στην Ολοµέλεια το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης αναφορικά µε τα
ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης, διάσπαρτες συνταξιοδοτικές
και ασφαλιστικές διατάξεις, καθώς και ρυθµίσεις για τη δηµόσια
υπηρεσία απασχόλησης.

Και ενώ το νοµοσχέδιο βρισκόταν σε δηµόσια διαβούλευση
από τις 23 Νοεµβρίου και ενώ ο, οµολογουµένως µεγάλος, αριθ-
µός άρθρων του εξετάστηκε από την Επιτροπή Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, ήρθε η Κυβέρνηση µε µια τροπολογία που αφορά στη
µεταναστευτική πολιτική, να ανατρέψει τα δεδοµένα που είχαν
τεθεί υπ’ όψιν µας, να αιφνιδιάσει την Εθνική Αντιπροσωπεία και
να τη φέρει προ ειληµµένων κυβερνητικών αποφάσεων.

Επί του προκειµένου, λοιπόν, οι αιτούντες διεθνούς προστα-
σίας δικαιούνται πρόσβαση στην αγορά εργασίας, εάν περάσουν
έξι µήνες από την κατάθεση του αιτήµατός τους και δεν έχει αυτό
ακόµα εξεταστεί σε πρώτο βαθµό από την αρµόδια αρχή.

Η Κυβέρνηση προτείνει τώρα τη µείωση του χρονικού διαστή-
µατος αναµονής στους δύο µήνες, µε το σκεπτικό ότι ο χρόνος
διεκπεραίωσης των αιτήσεων έχει µειωθεί σηµαντικά.

Εάν, όµως, έχει µειωθεί ο χρόνος διεκπεραίωσης των αιτή-
σεων, οι αιτούντες διεθνούς προστασίας που λαµβάνουν θετικές
αποφάσεις δεν υπόκεινται στην αναµονή των έξι µηνών. Οι εν
λόγω αλλοδαποί ωφελούνται αντικειµενικά από την επιτάχυνση
των διαδικασιών, χωρίς να απαιτείται καµµία τροποποίηση της
νοµοθεσίας.

Αντιθέτως, µε την εξάµηνη αναστολή πρόσβασης στην αγορά
εργασίας αποκλείονται εξ αρχής όσοι υποβάλλουν αβάσιµα ή κα-
ταχρηστικά αιτήµατα και λαµβάνουν γρήγορα απορριπτικές απο-
φάσεις πριν από τη λήξη του εξαµήνου.

Τι επιχειρεί, λοιπόν, να κάνει η Κυβέρνηση; Να εντάξει άρον-
άρον στην αγορά εργασίας αλλοδαπούς, πριν από την ολοκλή-
ρωση της εξέτασης των αιτηµάτων ασύλου σε πρώτο βαθµό; Τι
σηµαίνει αυτό, στην πράξη; Η ένταξη ενός αλλοδαπού στην αγο-
ρά εργασίας σηµατοδοτεί την ενίσχυση των βιοτικών και οικονο-
µικών δεσµών του µε τη χώρα µας. Αν αυτό συνδυαστεί µε την
ένταξη των ανήλικων αλλοδαπών στις δοµές της υποχρεωτικής
εκπαίδευσης, συµπληρώνεται η εικόνα. Με τους γονείς να εργά-
ζονται και τα παιδιά τους να πηγαίνουν σχολείο, ριζώνεται η πα-
ρουσία τους στη χώρα µας και η αποµάκρυνσή τους από αυτή
καθίσταται νοµικώς πιο δυσχερής.

Σηµαίνει, επίσης, ότι αυξάνεται η πιθανότητα, στο βάθος του
χρόνου, οι αλλοδαποί που έχουν ξεκινήσει να εργάζονται νόµιµα,
να µεταπέσουν σε άλλα πιο µόνιµα καθεστώτα παραµονής στη
χώρα µας.

Το µέτρο αυτό, εποµένως, λειτουργεί ως µαγνήτης για την αύ-
ξηση των ροών, αλλά και των αιτήσεων διεθνούς προστασίας. Το
έργο το έχουµε ξαναδεί. Μαζικές ροές οδηγούν σε περισσότερα
αιτήµατα διεθνούς προστασίας και συνακόλουθα, σε καθυστερή-
σεις στην εξέταση των αιτηµάτων αυτών πέρα από το δίµηνο.

Με τον περιορισµό της αναστολής πρόσβασης της αγοράς ερ-
γασίας στις εξήντα ηµέρες καθίσταται ευχερέστερη η ένταξη των
νεοεισερχόµενων, µε το έτσι θέλω, στην ελληνική αγορά εργα-
σίας. Το µήνυµα που στέλνει η πατρίδα µας στο εξωτερικό είναι
απλό: Ελάτε όλοι στην Ελλάδα και σε δύο µήνες θα µπορείτε να
κινείστε και να εργάζεστε σε αυτή ελεύθερα.

Τα πράγµατα είναι ακόµα χειρότερα µε το επίµαχο άρθρο 4
της τροπολογίας. Νοµιµοποιούνται όσοι εισήλθαν παράνοµα στη
χώρα και έχουν συµπληρώσει τρία έτη συνεχούς παραµονής στη
χώρα.

Στέλνει, λοιπόν, η πατρίδα µας άλλο ένα µήνυµα στο εξωτε-
ρικό: Ελάτε στην Ελλάδα και αργά ή γρήγορα, όλοι θα νοµιµο-
ποιηθείτε. Ακόµα και αν σας απορριφθεί η αίτηση για το άσυλο,
θα γίνετε νόµιµος µετανάστης στη συνέχεια, φαίνεται να λέει η
Κυβέρνηση διαχρονικά.

Τι µας απαντάει η Κυβέρνηση; Ότι πρόκειται για µια έκτακτη
ρύθµιση, που δεν αφορά σε αυτούς που εισέρχονται σήµερα στη
χώρα παράνοµα.
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Μα, κοροϊδευόµαστε; Τα τελευταία εικοσιπέντε χρόνια έχουν
γίνει διαδοχικές νοµιµοποιήσεις µεταναστών. Ξεχνάτε τις πράσι-
νες κάρτες που δόθηκαν το 1997, τους διαδοχικούς νόµους για
τη χορήγηση αδειών σε µη νόµιµους µετανάστες, που ψηφίστη-
καν το 2001, το 2005, το 2007, τον Κώδικα Μετανάστευσης του
2014, που προέβλεψε την αυτόµατη νοµιµοποίηση σε όσους απο-
δεικνύουν ότι διαµένουν επί επτά έτη στη χώρα; Οι µεταναστευ-
τικοί πληθυσµοί έχουν πάρει το µήνυµα, ότι δηλαδή σε λίγα
χρόνια από σήµερα, θα βρεθεί κάποια άλλη πολιτική ηγεσία που
θα φέρει κάποιον νέο νόµο για τη νοµιµοποίησή τους.

Μας λέτε ότι η ρύθµιση απλώς συντέµνει τη διάρκεια από τα
επτά στα τρία έτη της απαιτούµενης παραµονής στη χώρα, προ-
κειµένου κάποιος να λαµβάνει άδεια διαµονής. Επικαλείστε σχε-
τικώς τη διάταξη του άρθρου 134 του κώδικα µετανάστευσης,
σύµφωνα µε την οποία οποιοσδήποτε αλλοδαπός εισέρχεται στη
χώρα µπορεί να αποκτήσει αυτοµάτως άδεια διαµονής µετά από
επτά χρόνια.

Αντί, όµως, να ανακαλέσετε αυτή την απαράδεκτη ρύθµιση του
κώδικα µετανάστευσης, έρχεστε και την προβάλλετε σήµερα ως
επιχείρηµα.

Σας προτείνουµε ευθέως να αποκαταστήσετε το αρχικό περιε-
χόµενο και πνεύµα της ρύθµισης του ν.3386/2005. Άδεια παρα-
µονής για εξαιρετικούς λόγους θα πρέπει να χορηγείται µόνο σε
όσους τεκµηριώνουν ύπαρξη όντως εξαιρετικών λόγων και ως τέ-
τοιοι µπορεί να είναι µόνο οι λόγοι ανώτερης βίας, οι σοβαροί
επαγγελµατικοί, ανθρωπιστικοί ή προσωπικοί λόγοι.

Η µακρόχρονη παραµονή στη χώρα, που είναι αποτέλεσµα της
αδυναµίας επαναπροώθησης των µεταναστών στη χώρα προ-
έλευσής τους, δεν αποτελεί από µόνη της τέτοιον εξαιρετικό
λόγο. Μας λέτε ότι η ρύθµιση αφορά σε τριάντα ή σαράντα χι-
λιάδες µετανάστες, µας λέτε µε µια άνεση ότι αυτοµατοποι-
ηµένες άδειες για εξαιρετικούς λόγους χορηγούνται ούτως ή
άλλως σε περίπου οκτώ χιλιάδες αλλοδαπούς κάθε έτος. Έχετε
κάνει ποτέ την αναγωγή αυτών των αριθµών σε ετήσιες γεννήσεις
από Έλληνες που κυµαίνονται σε εβδοµήντα χιλιάδες περίπου; 

Μας λέτε ανερυθρίαστα ότι από µία και µόνο πηγή αδειοδότη-
σης, αναπληρώνεται ο πληθυσµός της χώρας ετησίως σε ποσο-
στό πάνω του 10% και αυτό το ποσοστό είναι πολύ µικρό εάν
ληφθεί υπ’ όψιν η δηµογραφική δύναµη που αναπτύσσουν οι πλη-
θυσµοί αυτοί παραµένοντας στην Ελλάδα. Κάνετε, επίσης, κάτι
εξίσου σοβαρό. Με το άρθρο 5 της τροπολογίας, δηµιουργείτε
µία γέφυρα που επιτρέπει στους πρόσφυγες να υπαχθούν στο
καθεστώς µετανάστευσης. Το προσφυγικό καθεστώς είναι προ-
σωρινής φύσεως και η υπαγωγή σε αυτό δεν εξαρτάται από τη
βούληση των προσφύγων, αλλά από τις αντικειµενικές συνθήκες
που δικαιολογούν την απονοµή της προσφυγικής ιδιότητας. 

Αν, για παράδειγµα, σε µία χώρα πάψει ο εµφύλιος πόλεµος
και εκλείψουν οι κίνδυνοι διώξεων, όσοι κατάγονται από αυτήν
χάνουν την ιδιότητα του πρόσφυγα και πρέπει να επιστρέψουν
σε αυτήν. Αντιθέτως, το µεταναστευτικό καθεστώς είναι µόνιµο
και επιτρέπει σε όσους το αποκτούν να διαµένουν στη χώρα για
όσο χρόνο φροντίζουν να πληρούν τις νόµιµες προϋποθέσεις.
Πόσοι είναι αυτοί που δικαιούνται να υπαχθούν στη ρύθµιση
αυτή; Συµπεριλαµβάνονται και όσοι έχουν λάβει άσυλο τα προ-
ηγούµενα χρόνια και έχουν ταξιδέψει σε χώρες της δυτικής Ευ-
ρώπης; Συµπεριλαµβάνονται όσοι θα εισέλθουν στη χώρα και θα
λάβουν διεθνή προστασία µέχρι τον Μάρτιο του 2025; Σταµατή-
στε, επιτέλους, την πληθυσµιακή αλλοίωση και την ισλαµοποίηση
της πατρίδας µας. Δεν πολέµησαν γι’ αυτό οι πρόγονοί µας, δεν
οραµατίστηκε αυτή την Ελλάδα ο Ελευθέριος Βενιζέλος, όταν
συµφώνησε την επώδυνη ανταλλαγή των πληθυσµών. Η Ελλάδα
απέκτησε από τότε εθνική οµοιογένεια που αποτελεί το πραγµα-
τικό συγκριτικό της πλεονέκτηµα, σε έναν κόσµο ταραχώδη και
µε αβέβαιο µέλλον. 

Το κράτος, µε την τροπολογία αυτή, αποδεικνύεται ασυνεπές,
αφερέγγυο, αδύναµο στην τήρηση µιας αταλάντευτης στρατηγι-
κής για την απόκρουση του εποικισµού της χώρας. Γνωρίζουµε
ότι από τις πολιτικές ελίτ αυτής της χώρας έχει ήδη ληφθεί η από-
φαση να λυθεί το δηµογραφικό πρόβληµα µέσω της αντικατά-
στασης του γηράσκοντος γηγενούς πληθυσµού µε τους
µετανάστες ιδίως από την Ασία και την Αφρική. Η αδιαφορία γε-

νικότερα τώρα της πολιτικής ελίτ να ασχοληθεί επί δεκαετίες µε
το πρόβληµα της γήρανσης του πληθυσµού, µαζί µε τις πολιτικές
κακοδιαχείρισης των κοινωνικών πόρων του ασφαλιστικού συστή-
µατος, οδήγησε τα ασφαλιστικά ταµεία σε αδιέξοδα. Η τεράστια
ανισορροπία µεταξύ εργαζοµένων και συνταξιούχων καθιστά µη
βιώσιµο το σηµερινό διανεµητικό σύστηµα που στηρίζεται στην
αλληλεγγύη των γενεών. 

Αφού, λοιπόν, οι ηγεσίες έχουν επιλέξει να εγκαταλείψουν την
προσπάθεια για τη συλλογική επιβίωση της εθνικής κοινωνίας
στο βάθος του χρόνου, µας υποβάλλουν στη λογική της ατοµικής
εξασφάλισης µέσω της ασφαλιστικής αποταµίευσης. Οι ασφαλι-
στικοί κίνδυνοι της γήρανσης και της ασθένειας αργά, αλλά στα-
θερά µετακυλίονται στις πλάτες των ασφαλισµένων και οι
ανταποδοτικές συντάξεις µετατρέπονται σε επιδόµατα οριακής
επιβίωσης. 

Δεν διαφωνούµε µε το θεσµό της προαιρετικής ασφαλιστικής
αποταµίευσης, που µπορεί να ενισχύσει το εισόδηµα των συντα-
ξιούχων µέχρις ότου αποκατασταθούν οι δηµογραφικές ισορρο-
πίες που απαιτούνται για την εύρυθµη λειτουργία της δηµόσιας
κοινωνικής ασφάλισης. Με το νοµοσχέδιο, όµως, αυτό η Κυβέρ-
νηση αποτυγχάνει στον σκοπό που έχει θέσει, δηλαδή, στη δια-
µόρφωση συνθηκών για την ανάπτυξη του δεύτερου πυλώνα της
ασφαλιστικής προστασίας. Με τις θεσµικές και φορολογικές ρυθ-
µίσεις που εισάγει δηµιουργεί αντικίνητρα και υπονοµεύει εξαρ-
χής τον σκοπό της καλλιέργειας, της λεγόµενης κουλτούρας
συνταξιοδοτικής αποταµίευσης.

Η προτεινόµενη νοµοθεσία δεν χαράσσει µε ακρίβεια, αυστη-
ρότητα το πλαίσιο λειτουργίας των επαγγελµατικών ταµείων,
αλλά αφήνει όλα τα ζητήµατα να ρυθµιστούν χωρίς τη δηµοκρα-
τική νοµιµοποίηση του Κοινοβουλίου. Τα επαγγελµατικά ταµεία
καλούνται γενικόλογα να χαράξουν πολιτικές αποδοχών, πολιτι-
κές συγκρούσεις συµφερόντων και πολιτικές διαχείρισης καταγ-
γελιών. Οι αοριστολογίες, όµως, δίνουν λευκή επιταγή στην ανεύ-
θυνη διαχείριση. Τα επαγγελµατικά ταµεία εκτίθενται όπως και
κάθε επενδυτής σε πλήθος κινδύνων: Τον κίνδυνο αγοράς, τον
πιστωτικό, τον επιτοκιακό, τον λειτουργικό κίνδυνο, τον κίνδυνο
ρευστότητας. 

Πώς προσεγγίζει το νοµοσχέδιο αυτούς τους κινδύνους; Με
διακηρύξεις και ευχολόγια όπως: Τα ΤΕΑ διαθέτουν αποτελεσµα-
τική λειτουργία διαχείρισης κινδύνου. Το σύστηµα διαχείρισης
κινδύνων είναι αποτελεσµατικό και καλά ενσωµατωµένο στην ορ-
γανωτική δοµή και τις διαδικασίες λήψης αποφάσεων των ΤΕΑ
και ούτω καθεξής. Όλες αυτές οι γενικότητες µε τις οποίες κα-
τευθύνεται η λειτουργία των ΤΕΑ, υποτίθεται ότι θα καλυφθούν
µέσω της εποπτείας της Τράπεζας της Ελλάδος και σε αυτό
έχουµε ήδη τοποθετηθεί την επιτροπή. Οι µηχανισµοί εποπτείας
και συµµόρφωσης δεν µας πείθουν, ειδικά όταν ο ασφαλισµένος,
που εν προκειµένω είναι περισσότερο καταναλωτής επενδυτικών
προϊόντων, δεν έχει την ευχέρεια µε κάποιον τρόπο να αµυνθεί
σε µια ασύνετη επενδυτική επιλογή. 

Με το νοµοσχέδιο δίνεται επί της ουσίας λευκή επιταγή στην
Τράπεζα της Ελλάδος και τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης να ρυθµίζουν σχεδόν τα πάντα. Μετράω στο άρθρο
91 τριάντα µία παραγράφους εξουσιοδοτικών διατάξεων υπέρ
της Τράπεζας της Ελλάδος και άλλες δεκαέξι παραγράφους στο
άρθρο 102, µε εξουσιοδοτήσεις προς τον Υπουργό. Είναι αµφί-
βολο αν αυτή η πρακτική εκτεταµένων εξουσιοδοτήσεων είναι συ-
νταγµατική. Δεν κτίζεται, όµως, έτσι η εµπιστοσύνη των πολιτών
προς την προαιρετική επαγγελµατική ασφάλιση ούτε ασφαλώς
χτίζεται η εµπιστοσύνη µε την ανατροπή του φορολογικού καθε-
στώτος που διέπει τις συνταξιοδοτικές παροχές των ΤΕΑ. Μην
ξεχνάτε εξάλλου ότι τα µέλη των ΤΕΑ υπόκεινται σε ηλικιακές
προϋποθέσεις για τη λήψη της συνταξιοδοτικής παροχής, επο-
µένως οι εισφορές τους εγκλωβίζονται και υπόκεινται ενδεχοµέ-
νως για πολλά έτη στους επενδυτικούς κινδύνους που αναλαµ-
βάνουν τα ΤΕΑ. 

Την ίδια στιγµή η αποδέσµευση από ένα συµβόλαιο ατοµικής
ή οµαδικής ασφάλισης µπορεί να είναι υπόθεση πολύ πιο εύκολη.
Ποιο είναι, λοιπόν, το ουσιαστικό κίνητρο ειδικά για τους εργα-
ζόµενους µε χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα, ώστε να µην κατευ-
θύνονται αποκλειστικά στις συνταξιοδοτικές παροχές προς τα
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ιδιωτικά ασφαλιστήρια συµβόλαια; Υπάρχει, τελικά, λόγος να
είναι κάποιος σε ένα ΤΕΑ;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως χρόνου της οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, δυο λεπτά. 
Αναφορικά µε τις συνταξιοδοτικές και ασφαλιστικές ρυθµίσεις,

κάποιοι έσπευσαν να τις αποκαλέσουν ως µεταρρυθµιστικού χα-
ρακτήρα. Πρόκειται για διάσπαρτες, αποσπασµατικές διατάξεις,
χωρίς καµµία ευκρινή στόχευση ή προτεραιότητα. Ρυθµίσεις επι-
φανειακές ή επικοινωνιακού χαρακτήρα. Δίνονται κίνητρα για την
απασχόληση των συνταξιούχων άνω των εξήντα δύο ετών, αλλά
αφήνονται εκτός πεδίου εφαρµογής κατηγορίες ενεργού πληθυ-
σµού κάτω από τα εξήντα δύο έτη, όπως οι συνταξιούχοι στρα-
τιωτικοί. Την ίδια στιγµή η νεανική ανεργία παραµένει σηµαντικά
πολύ πάνω από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Η επαγγελµατική εκπαίδευση από τη Δηµόσια Υπηρεσία Απα-
σχόλησης που θα µπορούσε να δώσει εναλλακτικές διεξόδους
προς τους νέους, χωλαίνει λόγω των ελλείψεων σε προσωπικό.
Το νέο σύστηµα διορισµού που εισάγεται µε την τρίτη ενότητα
του νοµοσχεδίου, αποδεικνύεται διάτρητο και αδιαφανές. Ο
ρόλος του ΑΣΕΠ καθίσταται προσχηµατικός. Τα συλλογικά όρ-
γανα που εµπλέκονται στη διαδικασία των προσλήψεων, διορίζο-
νται κατά πλειοψηφία από τον Διοικητή της ΔΥΠΑ.  

Η ατοµική δοµηµένη συνέντευξη και οι απροσδιόριστες πρα-
κτικές δοκιµασίες που θα υλοποιηθούν από τα όργανα αυτά, δη-
µιουργούν σκιές στη διαγωνιστική διαδικασία. Την ίδια στιγµή η
µοριοδότηση των τέκνων είναι αµελητέα, µε αποτέλεσµα οι οικο-
γενειάρχες που στερήθηκαν τον χρόνο για την απόκτηση επι-
πλέον ακαδηµαϊκών ή επαγγελµατικών προσόντων, λόγω της
ανατροφής των παιδιών τους, να βρίσκονται σε δυσµενέστερη
θέση. Διευκολύνεται υποτίθεται η συνταξιοδότηση των οφειλετών
ασφαλισµένων µέσω της αύξησης του ορίου οφειλών.

Στην πραγµατικότητα οι δήθεν ωφελούµενοι από τη ρύθµιση,
εκτίθενται εξαιτίας αυτής σε ακραίο κίνδυνο φτώχειας µέσω των
προτεινόµενων κρατήσεων στη σύνταξή τους. Παραµένει την ίδια
στιγµή ανέγγιχτο από την Κυβέρνηση το µείζον ζήτηµα της υπερ-
χρέωσης εκατοντάδων χιλιάδων ασφαλισµένων, µε οφειλές προς
τον «e-ΕΦΚΑ» πάνω από 47 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η Κυβέρνηση
αρνείται να χορηγήσει µια γενναία πάγια ρύθµιση και περικοπή
τόκων και προσαυξήσεων για τα 16 δισεκατοµµύρια ευρώ των
νέων οφειλών που συσσωρεύτηκαν στην περίοδο της κρίσης. Το
σκεπτικό της άρνησης είναι ότι ένα τέτοιο µέτρο, δήθεν, υπονο-
µεύει τη συµµόρφωση των πολιτών µε τις ασφαλιστικές τους
υποχρεώσεις. Αντιµετωπίζονται οι πολίτες, που έχουν υποφέρει
όλα αυτά τα χρόνια, ως εν δυνάµει στρατηγικοί κακοπληρωτές.
Την ίδια στιγµή η Κυβέρνηση µε περισσή ευκολία επιβραβεύει
την παράνοµη είσοδο µεταναστών στη χώρα µε προνοιακές πα-
ροχές και δικαιώµατα στην εργασία. Δεν υπονοµεύουν αυτά τα
µέτρα τη συµµόρφωση µε τους νόµους της χώρας και το απαρα-
βίαστο των συνόρων της; Πού είναι εδώ η ευαισθησία της Κυβέρ-
νησης; 

Με την οριζόντια εφαρµογή του ενεργού ΑΜΚΑ, Έλληνες που
έχουν µεταναστεύσει στο εξωτερικό και επισκέπτονται τη χώρα
για αναζήτηση εργασίας, βρίσκονται πιθανόν εκτεθειµένοι σε κιν-
δύνους ατυχηµάτων και ασθενείας. Την ίδια στιγµή οι µετανάστες
που περιµένουν να τελεσιδικήσουν δικαστικές αποφάσεις για το
καθεστώς διαµονής τους, καλύπτονται υγειονοµικά ακόµα και αν
δεν διαµένουν νόµιµα στη χώρα. Έχουµε καταλάβει πλέον τις
προτεραιότητές σας. Για τους λόγους αυτούς καλούµε την Κυ-
βέρνηση να επανεξετάσει τις προτεραιότητες πάνω στη µετανά-
στευση, στην κοινωνική ασφάλιση και στο δηµογραφικό. Χάριν
της εθνικής συνοχής και της κοινωνικής ανάπτυξης της πατρίδας
µας, καταψηφίζουµε το παρόν σχέδιο νόµου. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Μπιµπίλας από την Πλεύση Ελευθε-

ρίας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µας είχατε πει ότι

δεν θα µιλήσει ο κ. Μπιµπίλας και ότι τώρα θα έπαιρνε τον λόγο
ο κ. Βελόπουλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πρό-
εδρε, είχαµε πει ότι θα µιλούσατε τώρα αν δεν προλάβαινε να
έρθει ο κ. Μπιµπίλας. Είναι εισηγητής. Δεν γίνεται διαφορετικά. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Δεν υπάρχει κανένα θέµα. Δεν το συζητάµε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Ήµουν σε µια κηδεία. Και πρόλαβα
και ήρθα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Μπι-
µπίλα, έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Ευχαριστώ. Να είστε καλά. Καλη-
µέρα.

Κατ’ αρχάς, πρέπει να τονίσουµε κάτι που πολλές φορές έχει
επισηµάνει η Πλεύση Ελευθερίας. Η συζήτηση του νοµοσχεδίου
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης αποτελεί
ακόµη ένα νοµοσχέδιο και η επεξεργασία του πέρασε µέσα από
ένα πολύ ασφυκτικό χρονοδιάγραµµα, µάλιστα παράλληλα µε
τον προϋπολογισµό, γεγονός που δεν αφήνει και πολλά περιθώ-
ρια για σηµαντικές διαφοροποιήσεις, προσθήκες ή τροποποι-
ήσεις. 

Πολλές φορές έχουµε επισηµάνει ότι η επεξεργασία, η συζή-
τηση και η ψήφιση τέτοιων νοµοθετηµάτων µε ταχύτατες διαδι-
κασίες, δεν ενισχύουν τους θεσµούς και τη δηµοκρατία µας και
δεν βοηθούν στην ανάδειξη των όποιων σηµαντικών επιπτώσεων
µπορεί να εµπεριέχει ένα σχέδιο νόµου. Χωρίς να είµαστε εξαρ-
χής σε όλα αρνητικοί, εµείς θεωρούµε ότι ο χρόνος της δηµόσιας
διαβούλευσης ήταν πολύ περιορισµένος, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
τον µεγάλο όγκο του νοµοσχεδίου, εκατόν ογδόντα επτά άρθρα,
εκ των οποίων τα εκατόν έντεκα αλλάζουν άρδην πάρα πολλά
πράγµατα. Για το Υπουργείο στο κείµενο του νοµοσχεδίου απαι-
τήθηκε πολλαπλάσιος χρόνος εσωτερικής διαβούλευσης. Σε
αυτή τη διαδικασία, δυστυχώς, δεν συµµετέχουν όσο θα έπρεπε
όλοι οι φορείς, για τον πολύ χρόνο που χρειάζεται. Φορείς όπως
η Ανώτατη Γενική Συνοµοσπονδία Συνταξιούχων Ελλάδος, η
Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία, η Γενική Συνοµο-
σπονδία Εργατών Ελλάδος που εµπεριέχει πλείστα όσα ταµεία,
ο Συνήγορος του Πολίτη, οι υπάλληλοι του ΔΥΠΑ, θα έπρεπε να
είχαν περισσότερο λόγο, γιατί έχουν πολλές αντιρρήσεις και θα
έπρεπε να εισακουστούν. Γιατί, λοιπόν, τέτοια βιασύνη;

Σε σχέση µε τα Ταµεία Επαγγελµατικής Ασφάλισης, η γενικό-
τερη αίσθησή µας ήταν ότι η Κυβέρνηση θα ενίσχυε αυτόν τον
θεσµό ως µια εναλλακτική επιλογή προς τους ασφαλισµένους για
την αύξηση των συνταξιοδοτικών τους παροχών, λαµβάνοντας
υπ’ όψιν και το σοβαρό δηµογραφικό πρόβληµα που αντιµετωπί-
ζουµε. Αυτό ωστόσο που γίνεται, είναι η θεσµοθέτηση αντικινή-
τρων, κυρίως, µέσα από τη φορολόγηση των εφάπαξ παροχών.
Στην αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου αναµένεται ότι αυτή η
ρύθµιση είναι αναγκαία, ώστε να εναρµονιστούν οι φορολογικοί
συντελεστές των παροχών οµαδικών ασφαλιστηρίων, συνταξιο-
δοτικών συµβολαίων, µε εκείνων των Ταµείων Επαγγελµατικής
Ασφάλισης και των άλλων βοηθητικών ταµείων. 

Το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται τους πρώτους µήνες της θη-
τείας αυτής της Κυβέρνησης αλλά και της νέας ηγεσίας του
Υπουργείου Εργασίας, µε σκοπό, όπως άλλωστε, διαλαµβάνει
στον τίτλο του: τον εξορθολογισµό της ασφαλιστικής νοµοθε-
σίας. Είναι επίσης ένα σχέδιο νόµου επτάµισι έτη µετά την ίδρυση
του «e-ΕΦΚΑ» και σχεδόν τρία χρόνια µετά την έξοδο της χώρας
από τη δηµοσιονοµική επιτήρηση. Καθ’ ό µέρος αφορά τους συ-
νταξιούχους, το Κεφάλαιο Β’, µε τίτλο «Αναµόρφωση ασφαλιστι-
κής νοµοθεσίας», είναι αυτό για το οποίο θα ασκήσουµε το
κυρίως βάρος της κριτικής και θα εστιάσουµε στις τυχόν νοµο-
τεχνικές ελλείψεις. 

Προς την κατεύθυνση αυτή, είµαστε υποχρεωµένοι εξ υπαρ-
χής να υποµνήσουµε νουθεσίες του συνταγµατικού νοµοθέτη
προς τον κοινό νοµοθέτη. Το Σύνταγµα µε το άρθρο 22 παρά-
γραφος. 5 κατοχυρώνει τον θεσµό της κοινωνικής ασφαλίσεως
των εργαζοµένων και ανάγει τη µέριµνα για την προαγωγή του
σε σκοπό του κράτους. Βασικό περιεχόµενο, λοιπόν, της εν λόγω
ασφαλίσεως αποτελεί η, έναντι καταβολής εισφοράς, προστασία
του ασφαλισµένου από την επέλευση κινδύνων –γήρατος, ασθε-
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νείας, αναπηρίας και λοιπά- οι οποίοι αναιρούν την ικανότητα να
εργάζεται, και συνεπακόλουθα τείνουν να υποβαθµίζουν τις συν-
θήκες διαβίωσής του. Εφόσον επέλθει ο ασφαλιστικός κίνδυνος,
ο ασφαλισµένος παύει να καταβάλλει εισφορές οι οποίες συνι-
στούν κεφάλαιο που είναι αποκλειστικά αφιερωµένο για την κα-
ταβολή της ασφαλιστικής παροχής, και αποκτά κατ’ αρχάς
αξίωση έναντι του ασφαλιστικού φορέα να του χορηγήσει πα-
ροχή. Η παροχή αυτή πρέπει να είναι ικανή να του εξασφαλίσει
ένα ικανοποιητικό επίπεδο διαβιώσεως όσο το δυνατόν εγγύτερο
προς εκείνο που είχε κατακτήσει κατά τη διάρκεια του εργασια-
κού του βίου. 

Πέραν του ανωτέρω δηµοσίου σκοπού, µέσω του θεσµού της
κοινωνικής ασφαλίσεως, εκδηλώνεται η κοινωνική αλληλεγγύη
και ασκείται κοινωνική πολιτική, ειδικότερα δε αναδιανοµή εισο-
δήµατος, µε σκοπό την άµβλυνση κοινωνικών αντιθέσεων και ανι-
σοτήτων. Εδώ, όµως, τι βλέπουµε και τι είδαµε τόσα χρόνια; Βλέ-
πουµε διαρκή µείωση των συντάξεων, µε σκοπό τη δήθεν ανόρ-
θωση της οικονοµίας και ταυτοχρόνως την κατακόρυφη πτώση
του βιοτικού επιπέδου των συνταξιούχων. 

Τέλος, δεν πρέπει να παραλείψουµε να σχολιάσουµε τον τίτλο
του άρθρου 114 «Κίνητρα απασχόλησης συνταξιούχων», τίτλος
κάπως οξύµωρος µε την αποστολή του θεσµού της σύνταξης
αλλά και ανεπίκαιρος για µια χώρα που ισχυρίζεται ότι βρίσκεται
σε δηµοσιονοµική ανάκαµψη και περιβάλλει τον εαυτό της µε τον
µανδύα της «χώρας ευκαιρίας» για νέους εργαζόµενους και νέες
εργαζόµενες, ψηφιακούς νοµάδες από όλη την Ευρώπη. 

Υπενθυµίζουµε ότι η σύνταξη ως θεσµός εισήχθη στην ελλη-
νική έννοµη τάξη µε την Εθνοσυνέλευση της Τροιζήνας του ’27,
µε σκοπό όπως οι εθνικοί αγωνιστές, οι χήρες και τα ορφανά
τους να έχουν έναν σταθερό πόρο για τη ζωή τους. Πώς είναι,
λοιπόν, δυνατόν να δίνονται κίνητρα για την απασχόληση των συ-
νταξιούχων όταν το κύριο µέληµα του κράτους προνοίας είναι η
αξιοπρεπής διαβίωση των ανθρώπων της τρίτης ηλικίας, απαλ-
λαγµένη από κάθε µορφής υποχρέωση για εργασία; 

Πρέπει συνεπώς ο προσανατολισµός να είναι όχι µόνο για την
καταπολέµηση της «µαύρης» εργασίας των συνταξιούχων αλλά
και για την πρόβλεψη θεσµικών εγγυήσεων και δικλίδων ασφα-
λείας που να περιβάλλουν όλους τους συνταξιούχους, και µάλι-
στα αυτούς των κατωτέρων κοινωνικών στρωµάτων µε την
ύπαρξη αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίωσης ικανού και επαρκούς
για να µη χρειάζεται ο συνταξιούχος να εργάζεται στη δύση της
ζωής του. Άρα, θα πρέπει να έχει αξιοπρεπή σύνταξη και µάλιστα
αντάξια των χρηµάτων που έδωσε ως εισφορά σε όλη τη διάρ-
κεια του εργασιακού του βίου. 

Παρ’ όλα αυτά, το άρθρο 114 και τα κίνητρα που δίνει για την
απασχόληση συνταξιούχων, µπορεί να αποτελέσει έναν τρόπο
κάλυψης κενών θέσεων εργασίας σε µεταποιητικές επιχειρήσεις
όπου αποχωρεί εξειδικευµένο προσωπικό. Αναλυτικότερα, µε το
νοµοσχέδιο εισάγεται για πρώτη φορά η δυνατότητα παράλλη-
λης δηλωµένης απασχόλησης των συνταξιούχων, χωρίς ασφαλι-
στικές συνταξιοδοτικές κυρώσεις -αναστολή δηλαδή καταβολής
σηµαντικού ποσοστού της συντάξεως- και εισροή αναλόγων µη
ανταποδοτικών σε εκείνους εισφορών που κατανέµονται σε αµ-
φότερους τους κλάδους κύριας και επικουρικής σύνταξης. Η
υποκείµενη αιτιολογία για την προτεινόµενη ρύθµιση, εδράζεται
στο κοινωνικό αίτηµα για την ελεύθερη ανάπτυξη του δικαιώµα-
τος των συνταξιούχων και του δικαιώµατος στην εργασία, τα
οποία κατοχυρώνονται συνταγµατικά, όπως διατυπώνεται στην
εισηγητική έκθεση του άρθρου 114.

Στόχος είναι η ενθάρρυνση της απασχόλησης των συνταξιού-
χων από την επανένταξη αυτών στην αγορά εργασίας. 

Επιπλέον, αντιµετωπίζετε το υπαρκτό ζήτηµα µιας συγκεκριµέ-
νης µερίδας συνταξιούχων υψηλής εξειδίκευσης, πανεπιστηµια-
κών, ιατρών, µηχανικών κ.λπ., οι οποίοι συχνά επιθυµούν να
απασχοληθούν και µετά τα εξήντα επτά τους έτη, προσφέροντας
υπηρεσίες υψηλού επιπέδου. 

Τέλος, καλύπτετε µια ειδική κατηγορία συνταξιούχων, δηλαδή
τους εξερχόµενους από τις Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα
Ασφαλείας, οι οποίοι αποστρατεύονται νωρίτερα και κατά κανόνα
αναζητούν εργασία σε διάφορους τοµείς. 

Η αποτελεσµατικότητα και η ανταπόκριση στο νέο πλαίσιο συ-

νταξιούχων και εργοδοτών µένει να αποδειχθεί, αφού η παγιω-
µένη κατάσταση στην αγορά εργασίας είναι η «µαύρη», δυστυ-
χώς, και δυσχερώς διαπιστώσιµη απασχόληση συνταξιούχων κατ’
αµοιβαία συµφωνία και των δύο πλευρών. Είναι, δηλαδή, ερευ-
νητέο κατά πόσο, πραγµατικά, ο θεσµός συνιστά ειλικρινή πρό-
θεση της Κυβέρνησης και ανταποκρίνεται σε πραγµατική προσ-
δοκία εισροής διαφευγουσών εισφορών ή αποτελεί τη θεσµική
πρόφαση για τη µετακύλιση του βάρους προστασίας του συντα-
ξιούχου, ευρισκόµενου σε κατάσταση γήρατος ή αναπηρίας.

Οι εισαγόµενες, µάλιστα, ρυθµίσεις και επιλογές αφορούν και
στο δηµογραφικό καθώς και την αυξανόµενη ανεργία των νέων,
µια πραγµατικότητα που το νοµοσχέδιο αυτό φαίνεται κάπως να
αγνοεί. Κυρίως, όµως, αυτό που εµµέσως πλην σαφώς συνοµο-
λογείται είναι η επίσηµη, δηµόσια και συλλογική παραδοχή ότι
πλέον οι συνταξιούχοι, κυρίως οι εξερχόµενοι µε το νόµο Κατρού-
γκαλου, αδυνατούν να ζήσουν µε τις συντάξεις πενίας που λαµ-
βάνουν ως τώρα και αναγκάζονται να αναζητήσουν εργασία προς
επιβίωση δική τους και της οικογένειάς τους και όχι προς κάλυψη
πολυτελών αναγκών ή αντιµετώπιση της βαριεστηµάρας τους,
της ανίας τους, ή αξιοποίηση του ελεύθερού τους χρόνου. 

Η αναπάντεχη κατά την κοινή λογική απελευθέρωση µε πα-
ροχή ειδικών ασφαλιστικών κινήτρων της απασχόλησης και των
αναπήρων συνταξιούχων, υπογραµµίζει τον ακραία νεοφιλελεύ-
θερο χαρακτήρα και την κρυφή φιλοσοφία του νοµοσχεδίου.
Μπορείς να δουλεύεις συνέχεια και να βελτιώνεις τη θέση σου,
µην περιµένεις από ασφαλιστικές παροχές και προνοιακά επιδό-
µατα.

Η ειδικότερη πρόβλεψη, µάλιστα, ότι διά της απασχόλησης
αυτής θα επέρχεται στο µέλλον η σχετική προσαύξηση της σύ-
νταξης του εργαζόµενου συνταξιούχου σκιαγραφεί το δυστοπικό
περιβάλλον που θα ζήσουµε κάτι που στην πράξη, λόγω του ότι
δεν υπάρχει επάρκεια υπαλλήλων, δεν µπορεί να γίνει εύκολα -
το γνωρίζω από προσωπική πείρα αυτό. Διαρκής εργασία µετά
τα εξήντα επτά από συνταξιούχους γήρατος, µε την προοπτική
καλύτερης σύνταξης µετά τα ογδόντα, τα ενενήντα, εάν έχουν
επιζήσει. 

Η οδυνηρή και ανατρεπτική, των κοινωνικών κατακτήσεων της
µεταπολεµικής Ευρώπης, πραγµατικότητα που ζει η ελληνική κοι-
νωνία, µεταµφιέζεται σε καινοτόµα ρύθµιση και ευκαιρία µε την
οποία εισάγεται η διά βίου εργασία, όπου έκαστος συνταξιούχος
καθίσταται ατοµικώς υπεύθυνος για την επιβίωσή του και την
αξιοπρεπή τελεύτηση της ζωής του, αφού του µετακυλίεται πλέ-
ον το βάρος της αναζήτησης εργασίας στα γεράµατα και την
οποία εάν δεν βρίσκει ή εάν δεν αντέχει να εκτελέσει θα φταίει ο
ίδιος, κατά τα προσφάτως εισαχθέντα από την Κυβέρνηση -αν
φεύγετε, µε το 112 φταίτε µόνο εσείς. 

Νοµοθετείται πλέον η προοπτική µιας πραγµατικότητας ζόφου
όταν οι ηλικιωµένοι στερούνται κοινωνικής προστασίας και αν
πλέον δεν µπορούν να εργάζονται συνεχώς θα αδυνατούν να
ζουν αξιοπρεπώς, περιοριζόµενοι σε στοιχειώδεις κοινωνικές πα-
ροχές, υπό την αυστηρή επισήµανση ότι θα µπορούσαν να συ-
νεισφέρουν και οι ίδιοι για να βελτιώσουν τη θέση τους. 

Την ίδια στιγµή µετατοπίζετε το κέντρο βάρους της χρηµατο-
δότησης του ΕΦΚΑ όχι στους νεοεισερχόµενους στην αγορά ερ-
γασίας ασφαλισµένους αλλά σε συνταξιούχους, που εκτός των
άλλων στερούν κρίσιµες θέσεις εργασίας νέων που αγωνιούν για
το µέλλον τους. 

Ζήτηµα έχει προκληθεί και σε οµάδα συνταξιούχων των πρώην
ειδικών ταµείων, οι οποίοι είχαν χρόνο διαδοχικής ασφάλισης σε
φορέα πριν τον τελευταίο εργοδότη τους. Με παρότρυνση του
ταµείου τους αποποιήθηκαν τον χρόνο διαδοχικής ασφάλισης για
να εκδοθεί συντοµότερα η σύνταξη ή επειδή παραπλανήθηκαν
ότι δεν είχε τότε, πριν την εφαρµογή του ν.4387/2016, συνταξιο-
δοτική ωφέλεια. Εντούτοις, µε τον νέο τρόπο επανυπολογισµού
του ανταποδοτικού σκέλους της σύνταξής τους συνταξιούχοι µε
χρόνο ασφάλισης κατώτερο των σαράντα ετών προφανώς και
έχουν δικαίωµα να ζητήσουν να προσµετρηθεί ο χρόνος διαδο-
χικής ασφάλισης που πεπλανηµένα αποποιήθηκαν κατά την
έξοδό τους στη σύνταξη, όταν για τα έτη αυτά έχουν καταβάλει
στο σύστηµα τις αντίστοιχες ασφαλιστικές εισφορές.

Γενικά και µαζί µε το φορολογικό νοµοσχέδιο για το οποίο
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υπήρξαν πάµπολλες αντιδράσεις, κυρίως, από τους ελεύθερους
επαγγελµατίες και από τους καλλιτέχνες –γιατί ειδικά τους καλ-
λιτέχνες τους στοχοποιείτε µε αυτό, θα αναγκαστούν να κλείσουν
όλα τα δελτία τους γιατί δεν γίνεται διαφορετικά να πληρώνουν
φόρους για εισοδήµατα που δεν εισπράττουν ποτέ-, επιβάλλετε
µία φοροεπιδροµή που καθιστά απρόσιτη και πανάκριβη την
επαγγελµατική ασφάλιση εργαζοµένων µε χαµηλά και µεσαία ει-
σοδήµατα που βρίσκονται στο µέσο του εργασιακού τους βίου
για τους οποίους, όµως, υφίσταται κενό συνταξιοδοτικής κεφα-
λαιοποίησης ειδικά µετά την ίδρυση του ΤΕΚΑ που αφορά µόνο
τους νεοεισερχόµενους στην εργασία. Πλήττει ευθέως την προ-
στασία των συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων των ασφαλισµένων ερ-
γαζοµένων στο βαθµό που επιβάλλει στα µη κερδοσκοπικά
Ταµεία Επαγγελµατικής Ασφάλισης, ΤΕΑ, αυστηρές υποχρεώ-
σεις, ενώ ταυτόχρονα εξαιρεί από αυτές τα οµαδικά ασφαλιστή-
ρια, συνταξιοδοτικά συµβόλαια των κερδοσκοπικών ασφαλιστι-
κών εταιρειών. 

Και σαν να µην έφτανε αυτό, κλείνει µε κάποιον τρόπο το µάτι
στους εργοδότες να επιλέξουν ασφαλιστικές επιχειρήσεις για την
επαγγελµατική ασφάλιση των εργαζοµένων τους, καθώς εξοµοι-
ώνει φορολογικά τα κερδοσκοπικά οµαδικά τους µε τα µη κερ-
δοσκοπικά ΤΕΑ, απαξιώνοντας µε αυτόν τον τρόπο την προστα-
σία των συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων.

Ρωτάµε, λοιπόν: µε αυτούς τους βαρύτατους φορολογικούς
συντελεστές που επιβάλλετε στις παροχές σε ποιους ακριβώς
εργαζόµενους απευθύνεστε, ώστε να επιλέξουν την επαγγελµα-
τική τους ασφάλιση σε ένα ΤΕΑ, µε συντελεστές µεταξύ 15% έως
20% επί της παροχής για τα πρώτα δεκαπέντε έτη ασφάλισης,
επιπροσθέτως συντελεστή 22% που εφαρµόζεται ετησίως επί
των όποιων επιδοµάτων επένδυσης; Σίγουρα όχι στη συντριπτική
πλειοψηφία των χαµηλόµισθων και µεσαίου εισοδήµατος εργα-
ζοµένων, µε οριακούς φορολογικούς συντελεστές από 9% ως
28%. Αυτοί οι εργαζόµενοι υποθέτουµε πως θεωρείτε ότι δεν
έχουν ανάγκη να αποταµιεύσουν σήµερα για να ενισχύσουν το
συνταξιοδοτικό τους εισόδηµα αύριο. Αντίθετα, αυτοί που κρί-
νετε ότι έχουν τέτοια ανάγκη είναι οι υψηλόµισθοι, καθώς µε τέ-
τοιους συντελεστές κάνετε ελκυστική την επαγγελµατική
ασφάλιση µόνο σε εργαζόµενους µε εισοδήµατα οριακού φορο-
λογικού συντελεστή 44%. 

Επιλεκτικά, για τα άρθρα να επιστήσουµε την προσοχή για το
άρθρο 95 που θεωρούµε ότι ο απώτατος χρόνος για το σχέδιο
ανάκαµψης πρέπει να επεκταθεί σε οκτώ αντί για έξι έτη που ανα-
φέρεται στο σχέδιο νόµου, για να µπορεί να δοθεί ένας πιο ρεα-
λιστικός ορίζοντας στο ΤΕΑ για την επίτευξη της επάρκειας των
τεχνικών προβλέψεων.

Επίσης στο άρθρο 114, στον κατάλογο των δικαιούχων που
εφόσον εξακολουθούν να εργάζονται δεν υφίσταται περιστολή η
σύνταξή τους, πρέπει να συµπεριληφθούν οι δικαιούχοι σύνταξης
λόγω θανάτου και συγκεκριµένα χήροι, χήρες και ορφανά µέχρι
την ηλικία των είκοσι τεσσάρων ετών. 

Για να µην είµαστε όµως, µόνο αρνητικοί, υπάρχει και µία σειρά
άρθρων που λύνουν πάρα πολλά περίπλοκα προβλήµατα. 

Τα άρθρα 115 έως 152, περιλαµβάνουν διάσπαρτες ειδικότε-
ρες ρυθµίσεις οι περισσότερες των οποίων αντιµετωπίζουν ευ-
νοϊκά διάφορα ζητήµατα των ασφαλισµένων και των δικαιούχων
προνοιακών επιδοµάτων. 

Συγκεκριµένα στο άρθρο 115, αυξάνεται από τις 20.000 στις
30.000 ευρώ το ανώτατο όριο οφειλών στον ΕΦΚΑ προκειµένου
να χορηγηθεί σύνταξη υπό τις καθοριζόµενες διατάξεις τµηµατι-
κής εξόφλησής τους. 

Στα άρθρα 117 έως 118, προβλέπονται διαδικασίες ταχύτερης
απονοµής της επικουρικής σύνταξης. 

Στο άρθρο 119, ρυθµίσεις για τη συνταξιοδότηση τέκνων του
θανόντος υπό διευρυµένο πλαίσιο. 

Επίσης θετικά είναι τα άρθρα 121, τα άρθρα 120 και 122, όπου
αντιµετωπίζονται ευνοϊκά ζητήµατα των επικουρικών ταµείων,
πρατηριούχων υγρών καυσίµων και κληρικών. 

Το άρθρο 123, και όλα τα άρθρα που αναφέρονται στη µητρό-
τητα είναι θετικά, µε εξαίρεση το 152 που εισάγεται η ρύθµιση
της καταβολής µερίδας προνοιακών επιδοµάτων µέσω προπλη-
ρωµένης τραπεζικής κάρτας από την οποία το 50% θα διενεργεί-

ται µέσω ηλεκτρονικών πληρωµών και αγορών και µόνο το 50%
θα λαµβάνεται σε µετρητά. Η προπληρωµένη κάρτα δηµιουργεί
διάφορα προβλήµατα στο πώς θα ξοδέψει αυτά τα χρήµατα ο
πολίτης. Δεν ζουν όλοι στην Αθήνα και στις µεγάλες πόλεις, ζουν
και στην επαρχία.

Στο περίφηµο άρθρο 23, όσον αφορά τις ρυθµίσεις του εστιά-
ζουµε στο ότι ενώ φαίνεται ότι εµφορείται από φιλολαϊκό και αντι-
ρατσιστικό περιεχόµενο, εντούτοις δείχνει το δρόµο για µείωση
κατακτηθεισών αµοιβών αφού θεσπίζει µέτρα που µάλλον αντι-
βαίνουν στο να προωθήσουν Έλληνες να προσληφθούν σε ερ-
γασίες, αυτές που ούτως ή άλλως δεν ανταµείβονται ικανοποιη-
τικά.

Ταυτόχρονα, ενώ εστιάζουν οι ρυθµίσεις του –και καλώς- στο
να µην υπάρχει «µαύρη» εργασία από ξένους, πρόσφυγες ή µε-
τανάστες, δίνει ώθηση στους εργοδότες να χρησιµοποιήσουν για
δικό τους κέρδος και όφελος ακριβώς αυτούς τους ταλαιπωρη-
µένους ανθρώπους. Ελπίζουµε να µη δηµιουργηθούν οικισµοί
γύρω από µεγάλες επιχειρήσεις εν είδει φαβέλας για να µπορούν
να δουλεύουν αυτοί οι ταλαιπωρηµένοι άνθρωποι σε µεγάλες επι-
χειρήσεις.

Συνολικά, θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο και πολλά από τα
άρθρα του θα ψηφιστούν θετικά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς

ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 15ο Γυµνάσιο Πάτρας, δεύτερο
τµήµα. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυ-
ριάκος Βελόπουλος.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα ξεκινώντας την οµιλία µου, επειδή έχουµε και νέα

παιδιά, να απευθυνθώ σε αυτά τα παιδιά για να καταλάβουν τη
διαφορά του τι σηµαίνει να είναι ελληνόπουλα και τι σηµαίνει να
είναι επενδυτές. 

Χθες το βράδυ, σε ένα τροχαίο δυστύχηµα ένας αστυνοµικός
έχασε τη ζωή του κατά τη διάρκεια της καταδίωξης εγκληµατιών
για να προστατεύσουν τον Έλληνα πολίτη. 

Στην Πάτρα έγινε, στην πόλη σας, παιδιά. Χαµογελάτε. 
Στην ελληνική Βουλή από το πρωί δεν είπε τίποτα κανένας. Κα-

νένας!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε, τώρα…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Μισό λεπτό.
Ούτε ενός λεπτού σιγή! Είναι σηµαντικό αυτό που λέω. Για

άλλα, η άλλη πλευρά ζητάει ενός λεπτού σιγή. Θα έπρεπε σή-
µερα η Νέα Δηµοκρατία να το ζητήσει και να το απαιτήσει επί-
σηµα. Το ζητάµε εµείς τουλάχιστον.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για µένα, η αναφορά είναι «προσπερνώ το ζήτηµα». Ενός λε-

πτού σιγή! Όποτε το λέει η άλλη πλευρά το υλοποιείτε πάραυτα. 
Σας ζητάµε, λοιπόν, από το Προεδρείο, από τον κ. Τασούλα,

ενός λεπτού σιγή. Εκτός αν δεν µας αφορά η ζωή του Έλληνα
αστυνοµικού. Και δεν αναφέροµαι –σας επαναλαµβάνω- στην εκ-
φορά του λόγου σας. Πολλές φορές, αυτό που λέµε µε αυτό που
κάνουµε είναι σε αναντιστοιχία. Και πολλές φορές αυτό που λέµε
δεν το κάνουµε κιόλας. 

Ενός λεπτού σιγή για ένα παλικάρι που έτρεχε να πιάσει έναν
εγκληµατία και η ελληνική Βουλή δεν τήρησε αυτό! 

Αυτή είναι η άποψή µας! Για εµάς η ζωή του Έλληνα αστυνο-
µικού είναι πανάκριβη δεν κοστολογείται και κυρίως την τιµούµε!
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Και τιµούµε τον αγώνα των Ελλήνων αστυνοµικών. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Πάµε στο άλλο νέο φρούτο της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτή η
Νέα Δηµοκρατία του κ. Μητσοτάκη που είναι σηµιτική Νέα Δηµο-
κρατία βγάζει όλο φρούτα. Από το πρωί µας είπαν «τέλος η κοµ-
µατική πειθαρχία. Θα είναι αλά καρτ», γιατί φοβήθηκε ο κ.
Μητσοτάκης τον Αντώνη Σαµαρά. Είπαν «θα ψηφίσετε όλοι την
τροπολογία».

Ο Άδωνις πού είναι; Ο Άδωνις. Χωρίς τον Άδωνι δεν µπορώ να
µιλήσω. Πάλι έφυγε. Πού πήγε; Χθες έφυγε ο Βορίδης, σήµερα
φεύγει ο Άδωνις, αύριο φεύγει ο Μητσοτάκης. Τι θα γίνει;

Ε, φύγετε! Πηγαίνετε σε εκλογές να ησυχάσει η Ελλάδα, εν
πάση περιπτώσει, αφού δεν κάθεστε εδώ να µιλήσουµε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Λέω, λοιπόν, ότι έχουµε νέα ειωθότα στο ελληνικό Κοινοβού-

λιο. Ανακοινώνει η Νέα Δηµοκρατία ότι θα έχουµε κοµµατική πει-
θαρχία αλλά θα είναι α λα καρτ. Εκτός του κ. Σαµαρά. Δεν την
κατάλαβα εγώ αυτή τη δουλειά. Γιατί; Τι φοβάται; Φοβάται µη συ-
µπαρασύρει ο Σαµαράς και άλλους; 

Εγώ θα πω κάτι που έλεγε ο Θερβάντες. Είναι άλλο πράγµα να
εκθειάζεις και να επιβάλλεις την πειθαρχία και άλλο, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, να υποκύπτεις σε αυτή. 

Εσείς υποκύπτετε και σκύβετε –αυτό είναι το πρόβληµα- στον
σηµιτισµό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Καλώ, λοιπόν, τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που

έχουν εθνική αξιοπρέπεια –και είναι πολλοί- και που δεν έχουν
υποκύψει στον σηµιτισµό και στον «µητσοτακισµό» που είναι ταυ-
τόχρονες έννοιες και αλληλοσυµπληρούµενες. Μην ευτελίζετε
την παράταξη του Κωνσταντίνου Καραµανλή και των αρχών
αυτής της παράταξης! Αρκετά τη διέσυρε ο σηµιτισµός του κ.
Μητσοτάκη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πάµε στον κ. Γεωργιάδη, ο οποίος θα έρθει. Μετά την οµι-

λία θα είναι εδώ. Ήρθε, λοιπόν, το πρωί ο κ. Γεωργιάδης εδώ,
συµπεριφερόµενος ως Χατζηδάκης και λέει απαντώντας σε έναν
Βουλευτή –δεν θυµάµαι ποιον- «Ξέρετε ότι έβγαλε δελτίο Τύπου
η ΕΘΕΑΣ και στηρίζει τη νοµιµοποίηση ξένων εργατών γης που
ήδη απασχολούνται στη χώρα µας;».

Αυτό είναι το δελτίο Τύπου. Σωστός ο Άδωνις. Βγήκε δελτίο
Τύπου. Έτσι ακριβώς είναι. 

Επειδή ο Άδωνις Γεωργιάδης έχει ίδιες σπουδές µε µένα, θα
του πω ότι υπάρχει διαφορά µεταξύ ευφυολογήµατος και επιχει-
ρήµατος. Υπάρχει διαφορά µεταξύ ειδικού και γενικού. Ειδικό
είναι να καταθέτεις ένα χαρτί αιτήµατος από κάποιους αγρότες
και γενικό είναι ότι αυτή η Κυβέρνηση ποτέ δεν υλοποίησε τα αι-
τήµατα των αγροτών για φθηνά καύσιµα. Αύριο το πρωί, λοιπόν,
αφού τα υλοποιείτε, φθηνά καύσιµα στους αγρότες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μην κοροϊδεύετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.
Θα πάµε και στην ουσία. 
Στο νοµοσχέδιο που φέρνει ο κ. Γεωργιάδης µαζί µε την Κυ-

βέρνησή του λέει ότι ακούει τη φωνή των αγροτών και υλοποιεί
τα αιτήµατά τους. Έχω µπροστά µου αυτό που κάνει το νοµοσχέ-
διο του κ. Γεωργιάδη. 

Στα ΥΜΕΤ βάζουν χέρι στο Ταµείο Αλληλοασφάλισης των
αστυνοµικών µε το νέο νοµοσχέδιο. Οι εισφορές είναι από κρα-
τήσεις των µισθών καθαρά. Και αυτός, ο κ. Γεωργιάδης, τα φο-
ρολογεί. 

Έβγαλαν ανακοίνωση οι αστυνοµικοί, κύριε Γεωργιάδη. Υλο-
ποιήστε το και αυτό. Μιλώ για τα ΥΜΕΤ που τα φορολογείτε. Ε-
δώ! Φορολογήστε το!

Διότι επιµερισµός, κύριε Γεωργιάδη, σηµαίνει ψέµα. 
Επίσης, έχω µπροστά µου κάτι για το νοµοσχέδιο το δικό σας,

αγαπητέ κύριε Γεωργιάδη –στα Πρακτικά θα τα καταθέσω όλα
αυτά- αφού υλοποιείτε όλα τα αιτήµατα και επειδή βγήκε ένα δελ-
τίο Τύπου. Δικαιολογείτε την προσβλητική για την εθνική µας
αξιοπρέπεια νοµοθέτηση. Τον εθνικό µας κοινωνικό ιστό τον διαρ-
ρηγνύετε. Υλοποιήστε και όλα τα αιτήµατα.

Θα βάλετε φθηνά καύσιµα, κύριε Γεωργιάδη; Αφού και αυτοί
οι αγρότες ζητάνε φθηνά καύσιµα, χωρίς ειδικό φόρο, χωρίς

ΦΠΑ! Το κάνετε; Θα το κάνετε; Γιατί επικαλείστε µόνο επιµερι-
στικά κάτι που δικαιολογεί την προσβλητική για τη νοηµοσύνη
των Ελλήνων και την εθνική τους υπόσταση νοµοθέτηση, νοµιµο-
ποίηση των παράνοµων µεταναστών; Για πείτε µου! Έχω µπρο-
στά µου ανακοίνωση όλων των ενώσεων συνταξιούχων µε
δεκατέσσερα αιτήµατα. Περιµένω, λοιπόν, τον κ. Γεωργιάδη να
υλοποιήσει ένα-ένα τα δεκατέσσερα αιτήµατα των συνταξιούχων. 

Περιµένω, επίσης, να εφαρµόσει την απόφαση του Σ.τ.Ε. για
τις επικουρικές. Άλλο δελτίο Τύπου! 

Δεν θα µας έρχεται, λοιπόν, ο Υπουργός µε δελτία Τύπου που
τον βολεύουν! Θα φέρνει όλα τα δελτία που είναι ένα µάτσο αι-
τηµάτων και θα τα υλοποιεί! 

Αλλιώς, µας κοροϊδεύετε, κύριε Γεωργιάδη! Κοροϊδία µε την
Ελληνική Λύση εδώ µέσα δεν υπάρχει! Δεν υπάρχει!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μιλάµε πολιτικά, γιατί, κύριε Γεωργιάδη, ξέρετε, δεν θα µπω

στα προσωπικά µας και το παρελθόν σας. Το έχετε διαγράψει
αυτό. Και δεν θα µπω ούτε µε αστειότητες ούτε θα στιγµατίσω.
Καταλαβαίνω ότι περνάτε δύσκολες στιγµές. Το αντιλαµβάνοµαι,
γιατί άλλα λέει η ψυχή σας και η συνείδησή σας και άλλα σας επι-
βάλλει ο κ. Μητσοτάκης και η κοµµατική πειθαρχία. 

Όµως, θα περίµενα και από εσάς να ζητήσετε εξαίρεση όπως
ο Σαµαράς. Γιατί δεν έχετε ζητήσει εξαίρεση; Ο κ. Σαµαράς εξαι-
ρείται από την κοµµατική πειθαρχία. Εσείς γιατί όχι; Αφού «σα-
µαρικός» ήσασταν. «Σαµαρικός» δεν ήσασταν;

Δεν ήσασταν «σαµαρικός», κύριε Γεωργιάδη; Τον λατρεύετε
τον Αντώνη Σαµαρά, έτσι δεν είναι; Δεν τον λατρεύατε;

(Θόρυβος - Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Εδώ θα είµαστε όλοι µαζί. Εδώ, εδώ! Θα ξεκινήσουµε µε
αυτά…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Θα απαντήσω. Όµως, θα περιµένεις!
Θα περιµένεις να απαντήσω!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ποτέ δεν φεύγω για τον Άδωνι Γεωργιάδη εγώ! Ο Άδωνις
Γεωργιάδης θέλει να φεύγει, η Ελληνική Λύση δεν φεύγει ποτέ,
γιατί ό,τι λέµε το κάνουµε και ό,τι πιστεύουµε το εννοούµε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν αλλάζουµε απόψεις, κύριε Γεωργιάδη, κάθε εβδοµάδα

ούτε λατρεύουµε Αρχηγούς κάθε µήνα ή κάθε έξι χρόνια! Παρα-
µένουµε σταθεροί στις απόψεις µας.

Πάµε, λοιπόν, στο εξής: Κύριε Γεωργιάδη, µιλάτε για την αγρο-
τική οικονοµία και λέτε ότι χρειάζονται οι αγρότες τους εργάτες.
Το αντιλαµβάνοµαι. Έχει µια λογικοφάνεια αυτό. Πείτε µου, ποιος
είναι Υπουργός Γεωργίας; Αν, πραγµατικά, η Κυβέρνηση ήθελε
να κάνει ένα Υπουργείο Γεωργίας, θα είχε έναν αρµόδιο Υπουργό
Γεωργίας που θα ήξερε τα αγροτικά θέµατα. Ο κ. Αυγενάκης
είναι. Άντε, βγάλτε άκρη!

Επίσης, βάζετε διάφορους αγρότες και το είδα µε τα µάτια
µου. Το λέω για να καταλάβετε τι σηµαίνει ελληνικό κράτος. Το
πρωί έβλεπα σε ένα κανάλι να βγαίνει ένας αγρότης και να δείχνει
πίσω του τους εργαζόµενους λέγοντας: «Όλοι αυτοί είναι παρά-
νοµοι και δουλεύουν για µένα και θέλω να τους κάνω νόµιµους».
Αντί να πάει η Αστυνοµία να τον συλλάβει εκείνη τη στιγµή και να
του επιβάλει πρόστιµο 10.500 ευρώ για παράνοµη εργασία, ζη-
τούσε και τη νοµιµοποίηση. 

Αυτό είναι ένα φαύλο κράτος, ένα κράτος που δεν έχει υπό-
σταση νοµιµοφάνειας και νοµιµότητος. Γελάµε, κύριοι συνάδελ-
φοι, µε το επιτελικό τους κράτος. Ένα κράτος που έρχεται να νο-
µιµοποιήσει την παρανοµία δεν είναι κράτος. Είναι κράτος τζο-
γαδόρων, κράτος πολιτικών απατεώνων, κράτος παρανόµων.
Έτσι λειτουργούν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θέλω να µου πει ο κ. Γεωργιάδης αυτή η ιστορία που εφηύραν

για πόσα χρήµατα µιλάµε; Για 400 εκατοµµύρια; Για 500 εκατοµ-
µύρια; Για 600 εκατοµµύρια κέρδος; Πόσα χρήµατα είναι αυτά
που θα κερδίσει η ελληνική οικονοµία από την υπεραξία των ερ-
γατών στα χωράφια; Βέβαια, στα χωράφια! Κύριε Γεωργιάδη,
από το Αµύνταιο είσθε, αν δεν κάνω λάθος, θα σας πω σε λίγο
κάτι. Ξέρετε πόσο είναι το ποσό των ελαιών; Το ποσό των ελαιών
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είναι 500 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο. Να γίνουν 700; Να γίνουν
800; Να γίνουν 900; Αξίζει η σαλαµοποίηση της χώρας για 900
εκατοµµύρια ευρώ; Σοβαρά µιλάτε τώρα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στους µύθους και στα ψέµατα της Νέας Δηµοκρατίας. Η

ελληνική γεωργία έχει ανάγκη –λέει- εργατικών χεριών. Η αλή-
θεια για τη γεωργία µας είναι άλλη. Η ελληνική γεωργία χρει-
άζεται εκσυγχρονισµό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Άστον
αυτόν, άστον, αυτός είναι από το Αµύνταιο που τον βολεύει. Λέω,
λοιπόν, επειδή η ελληνική γεωργία λειτουργεί µε συνθήκες του
1970 και του 1980 και δεν έχει εκσυγχρονιστεί, πονάει δόντι κόψει
κεφάλι. Η Νέα Δηµοκρατία, αντί να εκσυγχρονίσει την αγροτική
οικονοµία, φέρνει εργατικά χέρια. Ζούµε την εποχή των σπη-
λαίων, όπου ο άνθρωπος χειρωνακτικά έκανε τις εργασίες. Υπάρ-
χουν µηχανήµατα, κύριε Γεωργιάδη.

Πάµε στο επόµενο, γιατί είναι σοβαρό το θέµα. Ξέρετε τι είναι
αυτό, κύριε Γεωργιάδη; Είστε από το Αµύνταιο, ξέρετε τι είναι
αυτό εδώ;

Πάλι στο τηλέφωνο µιλάει! Και ύστερα θα θέλει να µου απα-
ντήσει κιόλας και να κάτσω. Να µη σε σέβεται, δηλαδή, ο Υπουρ-
γός και να µιλάει στα τηλέφωνα. Καταλαβαίνω ότι είναι Υπουργός
και έχει δουλειά, αλλά εδώ έχουµε ένα νοµοσχέδιο και θέλω να
µου απαντήσει.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): …(δεν ακούστηκε)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Έτσι είναι, θα περάσετε τη βάσανο της απολογίας των
λαθών, είτε του παρελθόντος είτε του παρόντος, θέλετε δεν θέ-
λετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τί είναι αυτό; Δεν βλέπει! Εντάξει, είναι και σε µια ηλικία. Πιο

µικρός από εµένα είναι αλλά δεν βλέπει. Αυτό είναι ένα µηχά-
νηµα, κύριε Γεωργιάδη, γιατί πλέον δεν είµαστε στην εποχή του
1970, το οποίο µαζεύει λάχανα. Στην ανατολική Αττική θέλουν να
φέρουν χειρωνακτικά εργαλεία να µαζεύουν τα λάχανα. Έχει και
ένα άλλο µηχάνηµα που µαζεύει τις ελιές, αυτό εδώ. Και για τις
φράουλες έχει µηχάνηµα.  Γιατί να πρέπει να φέρω χέρια από το
Πακιστάν, Αφγανιστάν, αφού µπορώ να επιδοτήσω τον αγρότη
να πάρει το µηχάνηµα και να κάνει τη δουλειά του;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Σας λέω τα αυτονόητα. Εκσυγχρονισµός της αγροτικής οικο-

γένειας και της αγροτικής οικονοµίας!
Κύριε Γεωργιάδη -να σας το πω ευθέως- σε όλον τον κόσµο τα

µηχανήµατα δουλεύουν. Εδώ µιλάτε για τεχνητή νοηµοσύνη και
δεν έχετε την απλή νοηµοσύνη να δώσετε επιδοτήσεις, για να πά-
ρουν µηχανήµατα και φέρνετε χέρια από το Πακιστάν και το Αφ-
γανιστάν.

Σχετικά, λοιπόν, µε τους εργάτες γης. Αυτοί οι εργάτες που
µαζεύουν φράουλες και ελιές πληρώνονται στην καλύτερη περί-
πτωση, κύριε Γεωργιάδη, µε το εργόσηµο. Δεν κολλούν ένσηµα.
Οπότε, η συνεισφορά τους στο ασφαλιστικό είναι µηδαµινή. Πλη-
ρώνονται µε εργόσηµο µέχρι κάποιο ποσό που είναι απαραίτητο
για να ανανεωθεί η άδειά τους. Έτσι λέει ο νόµος. Από εκεί και
πέρα, πληρώνονται µαύρα, λόγω του ότι δηλώνουν χαµηλό εισό-
δηµα. Επειδή δηλώνουν χαµηλό εισόδηµα δεν πληρώνουν φό-
ρους και επωφελούνται και των επιδοµάτων των οποίων δεν
επωφελούνται οι εργοδότες τους. Αυτά τα λέω για τις αντιφάσεις
τους. Είτε κοροϊδεύουν τους Έλληνες είτε κάνουν λάθος. Ας δια-
λέξετε: Ή κοροϊδεύετε ή κάνετε λάθος.

Μας λέτε –άκουσα Υπουργό σας, όχι εσάς, κύριε Γεωργιάδη,
τουλάχιστον εσείς προσέχετε τα λόγια σας- ότι ερχόµενοι εδώ οι
λαθροµετανάστες θα µας λύσουν το δηµογραφικό. Το είπε ο
Πρωθυπουργός. Δίπλα σας, εκεί ήταν. Και εγώ ρωτώ: Πραγµα-
τικά, είναι λύση αυτή; Να φέρνεις κάποιον να σου λύσει το δηµο-
γραφικό και όχι να δώσεις κίνητρα στα παιδιά εκεί πάνω να έχουν
δουλειά όταν γίνουν είκοσι χρονών µε καλούς µισθούς για να µεί-
νουν εδώ; Διώξατε επτακόσιες χιλιάδες ανθρώπους. Να έλθουν
πίσω τα παιδιά µας. Να έλθουν πίσω οι επτακόσιες χιλιάδες Έλ-
ληνες, για να µη χρειαζόµαστε την επίλυση του δηµογραφικού
από το Αφγανιστάν και το Πακιστάν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Πείτε την αλήθεια. Γιατί το κάνετε, κύριε Γεωργιάδη; Θα σας
το πω τώρα. Ούτε για τους κτηνοτρόφους ούτε για τους αγρότες
ούτε για τους αλιείς. Το κάνετε για τον φίλο σας τον κ. Λάτση.
Αυτή είναι η αλήθεια. Το κάνετε για τον κ. Λάτση ο οποίος χρει-
άζεται εργατικά χέρια. Υπάρχει και µια διαρροή, αν δεν κάνω
λάθος, από την «LAMDA DEVELOPMENT» η οποία λέει ότι δεν
βρίσκει εργάτες στο Ελληνικό. Χρειάζονται, λέει, τριάντα χιλιάδες
και έχουν µόνο έντεκα χιλιάδες. Άρα, λοιπόν, τι χρειαζόµαστε;
Αυτούς που φέρνει η Νέα Δηµοκρατία να πάνε στον Λάτση γιατί
εξυπηρετούν τους ολιγάρχες και όχι τους πολίτες. Εξυπηρετούν
το κεφάλαιο, την πλουτοκρατία και όχι τον ελληνικό λαό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κύριε Γεωργιάδη, πραγµατικά, νοµίζετε ότι δουλεύετε τον ελ-

ληνικό λαό και ότι δουλεύετε και εµάς. Περνιέστε για έξυπνοι,
δηλαδή, έτσι; Δεν είναι έτσι. Μερικές φορές αναρωτιέµαι, όπως
έλεγε και ο Πήτερ Λώρενς, Καναδός συγγραφέας, αν τον κόσµο
τον κυβερνούν κάποιοι έξυπνοι που µας δουλεύουν ή κάποιοι
ανόητοι που µιλάνε σοβαρά. Σε µας ,λοιπόν, είτε είστε έξυπνοι
και µας δουλεύετε είτε ανόητοι που µιλάτε σοβαρά, δεν περνούν
αυτά. Διαλέξτε τι θα κάνετε, αλλά όσο είµαστε εµείς εδώ θα
έχουµε ανάχωµα σε όλες τις ανοησίες που λέτε γιατί είναι πολι-
τικές ανοησίες.

Ακούστε, κύριε Γεωργιάδη, έχω ένα ερώτηµα στο οποίο θέλω
να µου απαντήσετε. Ο Πρωθυπουργός σας είπε ότι θα λύσουν
το δηµογραφικό πρόβληµα οι µετανάστες. Θα διατηρήσουν, δη-
λαδή, τη γλώσσα, τα έθιµα, την κουλτούρα, το πνεύµα, τον Ελ-
ληνισµό και τον χριστιανισµό; Ρωτώ εσάς, γιατί κάνατε αγώνα
κατά το παρελθόν γι’ αυτά τα ήθη, έθιµα και παραδόσεις, για τις
παραδοσιακές αξίες του Ελληνισµού. Το ερώτηµα είναι οντολο-
γικό, είναι υπαρξιακό, είναι φιλοσοφικό και εθνικό. Τι νόηµα έχει
να σωθεί η Ελλάδα από πληθυσµό ο οποίος είναι αλλότριος; Για
ποια Ελλάδα θα µιλάµε αν εξαφανιστούν οι Έλληνες στο γένος;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πείτε µου εσείς! Να γίνει η Ελλάδα Πακιστάν; Να γίνει µου-

σουλµανική; Εµείς επιµένουµε στο να γυρίσουν τα ελληνόπουλα
πίσω. Είναι επτακόσιες χιλιάδες ελληνόπουλα!

Κύριε Γεωργιάδη, υπάρχει ένα βίντεό σας το οποίο προς τιµή
του αποδέχεται ότι από το 2010 ο Βελόπουλος –από το 2008, το
2009- αγωνιζόταν για εξορύξεις του φυσικού αερίου και του πε-
τρελαίου. Γιατί η Κυβέρνησή σας δεν το κάνει; Να πείτε στα παι-
διά ότι η Νορβηγία δίνει συντάξεις 3.000 ευρώ και 4.000 ευρώ,
γιατί συνέδεσε τις εξορύξεις φυσικού αερίου µε συντάξεις και µι-
σθούς. Μπορούµε, παιδιά µου, πείτε στους γονείς σας να σας
δώσουµε 3.000-4.000 ευρώ τον µήνα να µην πεινάει ο πατέρας
σας, αλλά δεν κάνουµε εξορύξεις, δεν κάνανε ποτέ. Δεν το άφη-
σαν οι Αµερικανοί, οι καπιταλιστές οι φίλοι τους, οι ολιγάρχες.

Δεν πάµε καλά, πραγµατικά, κύριε Γεωργιάδη. Νοµιµοποιείτε
µια παρανοµία. Πείτε µου πώς το δικαιολογείτε. Σε ένα κράτος
δικαίου πώς νοµιµοποιείτε µια παρανοµία; Έρχονται τα σκονάκια,
ντιλιβεράδες, «πες αυτό, πες εκείνο». Εγώ δεν έχω σκονάκια ούτε
ντιλιβεράδες, θα κάτσω εκεί να σε ακούσω, αλλά θέλω απαντή-
σεις, όχι ευφυολογήµατα. Γιατί αν πάµε στα ευφυολογήµατα θα
σου βγάλω τις αφίσες. Κόκκινες κάρτες, πράσινες κάρτες, κίτρι-
νες κάρτες στους λαθροµετανάστες, τα έλεγες. Επιχειρήµατα και
απαντήσεις.

Πείτε µου τώρα τι είδους ενσωµάτωση είναι αυτή, όταν βγαίνει
η Υπουργός εδώ, η κ. Μπακογιάννη ,και λέει διαστρέφοντας τις
έννοιες «δεν είναι µόνο αυτό που πιστεύει η πλειοψηφία, είναι να
προστατεύσεις τα δικαιώµατα των µειονοτήτων». Και ερωτώ τον
κ. Γεωργιάδη: Ποιες είναι οι µειονότητες; Η κ. Μπακογιάννη το
είπε. Ποιες µειονότητες έχει η Ελλάδα; Μία θρησκευτική. Βγαίνει
από εδώ και µιλάει για µειονότητες η κ. Μπακογιάννη. Τί εννοεί ο
ποιητής; Απάντηση θέλω. Να µας απαντήσετε. Πιστεύετε ότι
υπάρχουν µειονότητες στην Ελλάδα; Ποιες είναι; Μία προς µία.
Δεν είναι να λέγονται στο Κοινοβούλιο αυτά τα πράγµατα είναι
επικίνδυνα πράγµατα.

Φτάσαµε στο σηµείο, στην Καλαµάτα παρακαλώ, να απαγο-
ρεύει η δικαιοσύνη να κτυπούν οι καµπάνες, διότι ενοχλούνται
κάποιοι, έγιναν ασφαλιστικά µέτρα, κύριοι συνάδελφοι, και το
αποφάσισε ελληνικό δικαστήριο, γιατί ενοχλούνται κάποιοι, το
ποιοι ψάξτε το. Αυτός είναι ο πολυπολιτισµός που υπηρετείτε;
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Εµείς θέλουµε να κτυπάνε οι καµπάνες, να ακούµε ελληνικά, να
ακούµε τον Έλληνα να µιλάει όχι να απαγορεύονται οι καµπάνες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και τι πετύχατε, κύριε Γεωργιάδη; Θα σας το δείξω τώρα. Κα-

νάλι κρατικό του Πακιστάν να το, θα το καταθέσω στα Πρακτικά,
να διαφηµίζει ότι ο Άδωνις Γεωργιάδης και η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας νοµιµοποιεί τους παράνοµους Πακιστανούς.
Πάµε όλοι στην Ελλάδα!

Κύριε Γεωργιάδη, στα ελληνικά σας είστε πολύ καλά και η Κυ-
βέρνησή σας και κλείνω εδώ. Αφού ο λαθροµετανάστης γίνεται
παράτυπος µετανάστης ,κατά την άποψή σας, και όχι λαθροµε-
τανάστης γιατί τον νοµιµοποιείτε από το παράθυρο, άρα ο έµπο-
ρος ναρκωτικών θα λέγεται παράτυπος φαρµακοποιός, ο βιαστής
θα λέγεται παράτυπος βιαστής, άρα ο διαρρήκτης θα λέγεται πα-
ράτυπος επισκέπτης; Έχετε φτάσει στο αίσχιστο σηµείο της δια-
στροφής εννοιών, όρων και, κυρίως, λογικής. Διαστρέφετε τη
λογική! Και ξέρετε; Δεν θυµώνω προσωπικά, κύριε Γεωργιάδη,
που αλλάξατε άποψη εσείς ή ότι δηλώνει ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός αντινατιβιστής. Το ξέραµε από πριν. Για σας δεν ξέραµε. Ο
Μπέρτραντ Ράσελ έλεγε ότι είναι σπατάλη ενέργειας να θυµώνεις
µε έναν άνθρωπο που συµπεριφέρεται άσχηµα, όπως να θυµώ-
νεις µε ένα αµάξι που δεν παίρνει µπροστά.

Αυτή η Κυβέρνηση, λοιπόν, επειδή δεν παίρνει µπροστά, πρέ-
πει να θυµώσουµε εµείς. Θα θυµώσουµε µόνο όταν και εφόσον
ο ελληνικός λαός δεν καταλάβει τα εγκλήµατα που κάνει η Νέα
Δηµοκρατία. Και ήρθε η ώρα στις ευρωεκλογές να απαντηθούν
τα εγκλήµατα αυτά. Το ερώτηµα έχει λύση. Λέγεται Ελληνική
Λύση, κύριε Γεωργιάδη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είµαστε αναγκασµένοι, λοιπόν, να δεχόµαστε τις ανοησίες κά-

ποιων. Και λέω ανοησίες, γιατί έρχονται εδώ και λένε παιδιά µου,
ότι όταν θέλετε εσείς την οικογένειά σας να την προστατέψετε,
όταν θέλετε εσείς την κοινωνία την ελληνική να διατηρήσετε,
είστε ρατσιστές. Έτσι λένε ψευτοαριστεροί και ψευτοδεξιοί.

Ακούστε, ο Ευριπίδης στις «Φόνισσες», έλεγε το εξής: «Είµα-
στε αναγκασµένοι να ανεχόµαστε τις ανοησίες αυτών που έχουν
την εξουσία γιατί αυτοί που έχουν την εξουσία είναι αυτοί που
δεν έχουν λογική». 

Ε, λοιπόν, την εξουσία θα την πάρετε εσείς, παιδιά µου, ένας
προς ένα τα επόµενα χρόνια και θα βάλετε στην τάξη την Ελ-
λάδα. Βοηθήστε την Ελλάδα, γιατί η Ελλάδα τελειώνει, δεν θα
υπάρχει τα επόµενα χρόνια µε τις επιλογές τους. Εγκληµατούν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κλείνω και θα περιµένω τον Υπουργό. 
Για τους ακροδεξιούς που λένε κάποιοι, έχω µία απάντηση.

Εµείς θέλουµε µια Ελλάδα διαφορετική, µια Ελλάδα που να µι-
λάει για χριστιανισµό, για ελληνική γλώσσα. Είµαστε Έλληνες.
Επιτρέψτε µας να είµαστε Έλληνες και να αγαπάµε τον Έλληνα
όπως αγαπάµε τη µητέρα µας, τον πατέρα µας, την οικογένειά
µας. Θεωρούµε οικογένειά µας τους Έλληνες. Να φιλοξενή-
σουµε εκατοµµύρια ανθρώπων ,αν δύναται η Ελλάς. Δεν δύναται
η πτωχευµένη Ελλάδα να ταΐσει τους Έλληνες. Είµαστε πολύ χα-
µηλά σε βασικούς µισθούς, είµαστε χαµηλά σε προτεραιότητες.
Αφήστε, λοιπόν, τους Έλληνες. Ασφυκτιούν. Δώστε τους µερο-
κάµατα καλύτερα για να δουλέψουν. 

Ποιος θα δουλέψει µε 25 ευρώ, κύριε Γεωργιάδη, στο χωράφι;
Θα πάει το παιδί σας ή το παιδί µου ή κανένα από τα παιδιά από
εδώ µέσα; Θα πάνε τα παιδιά αυτά για 25 ευρώ να δουλέψουν; 

Σας λέµε ότι µπορούµε µε τις εξορύξεις να παίρνετε και τρία
χιλιάρικα τον µήνα! Υπάρχει δυνατότητα. Αυτό σας λέµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και ήρθε η ώρα να ακούσετε αυτό στο οποίο επιµένουµε. Μην

ακούσω ξανά για ρατσισµό εδώ µέσα. Απευθύνοµαι σε όλους
σας. Τι έλεγε ο Καζαντζάκης; «Είσαι ένα φύλλο από το µέγα δέν-
δρο της ράτσας». Μιλάει για ράτσα ο Καζαντζάκης. Αν είναι ακρο-
δεξιός και φασίστας ο Καζαντζάκης τότε έχετε χάσει την µπάλα,
τη λογική την ίδια τη γνώση και την αντίληψη της ιδιαιτερότητας
του ανθρώπου και πάνω απ’ όλα το τι σηµαίνει να είµαστε Έλλη-
νες. Μην το λησµονείτε. Ανήκουµε στη φυλή µας. Αυτό έλεγε ο
Καζαντζάκης. Αυτό είναι ρατσισµός; Ο Καζαντζάκης είναι ρατσι-
στής;

Και, παιδιά µου, µην τους ακούσετε. Στις εκλογές να πάτε να
τους τιµωρήσετε όλους. Και εµάς αν θέλετε. Η αποχή…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ποιος το είπε αυτό; Εσείς τι είστε; Είστε η µητέρα των παιδιών,

κυρία µου; Όχι, δεν είστε. Ευτυχώς δεν είστε µητέρα γιατί αν
ήσασταν µε αυτά που λέτε, καήκαµε!

Πάµε παρακάτω.
Εµείς λέµε -και σε αυτό πιστεύω να συµφωνούµε όλοι- ότι είναι

κακό να υπάρχει αποχή. Δεν πρέπει να υπάρχει αποχή. Πρέπει
να ενεργοποιηθούν τα παιδιά, να ψηφίσουν τα παιδιά οτιδήποτε,
δεν µε ενδιαφέρει να ψηφίσουν Ελληνική Λύση, σε οποιοδήποτε
κόµµα. Όταν δεν ψηφίζουν και απέχουν οι πολίτες, παιδιά µου,
ψηφίζετε Άδωνι Γεωργιάδη και Νέα Δηµοκρατία, στηρίζετε µε την
αποχή τη Νέα Δηµοκρατία. Αυτό θέλει να πετύχει ο Πρωθυπουρ-
γός, να στηρίζετε διά της αποχής τη Νέα Δηµοκρατία. Η ουδετε-
ρότητα δεν είναι λύση. Εµείς ξέρουµε τι είµαστε. Είµαστε η
εθνική, κοινωνική, πατριωτική δηµοκρατική παράταξη της Ελλά-
δος. Εµείς αγαπάµε τους Έλληνες, αγαπάµε την Ελλάδα, για µια
Ελλάδα που ανήκει στους Έλληνες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εσάς, τη Νέα Δηµοκρατία, θα σας κρίνει η Ιστορία. Και πολύ

φοβάµαι, κύριε Γεωργιάδη, µε αυτά που κάνετε, ότι η Ιστορία
πέρα από τα προσωνύµια που σας δίνουν στα σόσιαλ µίντια, που
δεν µου αρέσουν και εµένα, θα λέει από κάτω «εφιάλτες της ελ-
ληνικής ιστορίας». Εµείς όσο είµαστε απέναντί σας θα είµαστε οι
ερινύες σας, κύριε Γεωργιάδη. Να είστε καλά!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυ-
τικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» σαράντα µαθητές και µαθήτριες
και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Αµαλιάδας.

Σας καλωσορίζουµε, παιδιά, και θέλω να ξέρετε ότι εµείς στη
Βουλή των Ελλήνων καλωσορίζουµε όλα τα παιδιά και τα ελλη-
νόπουλα και όλα τα παιδιά από όποια εθνικότητα που ζουν και
εργάζονται οι γονείς τους στην Αµαλιάδα και στην Ελλάδα. 

Σας ευχαριστούµε πάρα πολύ!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης):  Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε της Ελληνικής Λύσης, οµολογώ ότι και
ως ασχολούµενος µε τη ρητορική αλλά και ως Βουλευτής επί δε-
καέξι χρόνια στο Κοινοβούλιο έχω έναν διαστροφικό θαυµασµό
στους ικανούς δηµαγωγούς. Δεν πρέπει, όµως, να ξεχνάµε ότι η
δηµαγωγία κατά τον Αριστοτέλη, που τόσο µας αρέσει, είναι η
µεγαλύτερη ασθένεια της δηµοκρατίας. Κατά τον Αριστοτέλη στα
«Πολιτικά», όταν εµφανίζονται οι δηµαγωγοί, πρέπει η πολιτεία
να λαµβάνει πολύ σοβαρά µέτρα εναντίον τους γιατί στο τέλος
οδηγούν στην κατάλυση της δηµοκρατίας.

Ενηµερώνω, λοιπόν, το Σώµα για το τι θα πει δηµαγωγός:
Κυριάκος Βελόπουλος: Απαγόρευσε δικαστήριο στην Καλα-

µάτα να χτυπάει η καµπάνα. Το συνδέει µε την τροπολογία για
τους µετανάστες για να υπονοήσει το ακροατήριο που ακούει ότι
για κάποιον µετανάστη -µουσουλµάνο προφανώς εννοεί…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν είπα αυτό.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης):  Α, δεν είπατε αυτό!

Μη µε διακόπτετε. Δεν σας διέκοψα καθόλου. Θα πάρετε τον
λόγο µετά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν είπα αυτό. Μη διαστρέφεις ό,τι είπα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Άρα δεν είναι για τους µετανάστες.
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Άρα είπατε ψέµατα στη Βουλή.
Έρχοµαι στα πραγµατικά περιστατικά. Το δικαστήριο ασφαλι-

στικών µέτρων έχει δώσει προσωρινή εντολή να µη χτυπάνε οι
καµπάνες όχι γενικά, τις ώρες κοινής ησυχίας, γιατί το καµπανα-
ριό είναι δίπλα στο σπίτι ενός µόνιµου κατοίκου Έλληνα σε χωριό
στη Μεσσήνη, ο οποίος δεν µπορεί να κοιµηθεί το µεσηµέρι από
την καµπάνα. Έδωσε το δικαστήριο εντολή µέχρι τις 24 Μαρτίου
που ορίστηκε η τακτική δικάσιµος να µη χτυπάει η καµπάνα στις
ώρες κοινής ησυχίας.

Τι σχέση έχει αυτό µε τη συζήτηση για τους µετανάστες, µόνο
ο Κυριάκος Βελόπουλος θα µπορούσε να το εξηγήσει στη Βουλή.
Άρα αυτό είναι παράδειγµα δηµαγωγίας. 

Δεύτερον, ο κ. Βελόπουλος ανησυχεί διαρκώς για το παρελθόν
το δικό µου, αν είµαι σαµαρικός, αν είµαι δεξιός, αν δεν είµαι δε-
ξιός, αν εκφράζει ο Μητσοτάκης τη Δεξιά. Τον έχω ακούσει να
µιλάει εκατοντάδες φορές για τη Δεξιά που δεν εκφράζει ο Μη-
τσοτάκης. 

Λοιπόν, επειδή  έχω καλή µνήµη και τον Βελόπουλο τον Κυ-
ριάκο τον γνωρίζω πολλά χρόνια, τι σχέση έχει ή είχε ο Κυριάκος
ο Βελόπουλος ποτέ µε τη Δεξιά, µε τον Σαµαρά, µε τη Νέα Δη-
µοκρατία; Ο Κυριάκος ο Βελόπουλος ήταν ΠΑΣΟΚ. Ως ΠΑΣΟΚ
τον γνώρισα εγώ και µάλιστα έλεγε ότι ήταν και φίλος του Ανδρέα
Παπανδρέου, πατριωτικό ΠΑΣΟΚ και «ζήτω το ΠΑΣΟΚ» και το
ΠΑΚ και τέτοια. Ξεκαθαρίζουµε ότι δεν ήταν µε τη Νέα Δηµοκρα-
τία, µε τη Δεξιά ο Βελόπουλος, ένας πασόκος εκείνης της εποχής
ήταν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εγώ ήµουν πάντα Δεξιός και νεοδηµοκράτης. Παρακαλώ πολύ

να µη µου κάνετε έλεγχο παρελθόντος εσείς ο πασόκος. Τώρα,
πώς φτάσατε στην Ελληνική Λύση είναι δικό σας θέµα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Εγώ δεν ήµουν ποτέ ΠΑΣΟΚ. Μην παρεξηγηθώ. Εγώ ήµουν

πάντα Δεξιός. Ο Βελόπουλος ήταν ΠΑΣΟΚ. Έγινε Δεξιός τώρα
για να πάρει καµµιά ψήφο για την Ελληνική Λύση. Πουλάει Δεξιά
ο πασόκος! Θα τρελαθώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, όποιος δηλώνει ΠΑΣΟΚ, δεν σηµαίνει ότι είναι κιόλας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Εντάξει, δεν ήταν ποτέ Δεξιός. Αυτό
εννοώ, ούτε σαµαρικός ούτε ανησυχεί για τη Νέα Δηµοκρατία
ούτε µπορεί να ανησυχεί γιατί δεν ήταν ποτέ Νέα Δηµοκρατία.
Πώς να το πω πιο απλά; Τον βρήκα στον Καρατζαφέρη ως πα-
σόκο. Εδώ τελειώνει η κουβέντα.

Εξορύξεις: Ποιος σας είπε ότι έχει σταµατήσει η Κυβέρνηση ή
ότι θέλει να σταµατήσει τις εξορύξεις ή ότι µας το απαγορεύει
καµµιά Αµερική; Η Κυβέρνηση προχωρεί στη διαδικασία µε τις
σεισµικές έρευνες για να δούµε εάν τα κοιτάσµατα φυσικού αε-
ρίου κατ’ αρχάς υπάρχουν και αν υπάρχουν αν είναι εκµεταλλεύ-
σιµα, έχει εκδώσει τις σχετικές άδειες, έχουν γίνει οι σχετικοί
διαγωνισµοί, τα αποτελέσµατα των σεισµικών ερευνών είναι να
παραδοθούν, όπως ξέρετε, το πρώτο τρίµηνο του 2024, από τα
αποτελέσµατα αυτά και µετά θα κριθεί αν µπορούν να γίνουν εξο-
ρύξεις ή αν είναι εκµεταλλεύσιµες. Οι εξορύξεις δεν είναι «είδα
µία χοντρή και πατάω ένα κουµπί». Έχουν διαδικασία, περιβαλ-
λοντικές µελέτες, αδειοδοτήσεις, διαγωνισµούς, σεισµικές έρευ-
νες. Όλα αυτά ποια κυβέρνηση τα έχει προχωρήσει; 

Η Κυβέρνηση πάντως του Κυριάκου Μητσοτάκη δεν είχε καµ-
µία αντίρρηση ως προς τις εξορύξεις, αρκεί να γίνουν µε τον
σωστό τρόπο τηρώντας την περιβαλλοντική νοµοθεσία και τον
τρόπο που γίνεται µια εξόρυξη, εν πάση περιπτώσει, όχι όπως τη
νοµίζει ο Βελόπουλος.

Όποιος νοµίζει -άλλο παράδειγµα λαϊκισµού- ότι θα κάνουµε
εξορύξεις και θα δίνουµε µεγαλύτερες συντάξεις, µεγαλύτερο
µεροκάµατο στα χωράφια, προφανώς ψεύδεται ασυστόλως. Οι
χώρες που έχουν κάνει πετυχηµένες εξορύξεις στον κόσµο η Ολ-
λανδία ή η Νορβηγία, που τη φέρνετε και ως παράδειγµα, δεν
κάνουν αυτό το πράγµα, δεν µπορούν να το κάνουν, γιατί θα
έφερνε τεράστιο πληθωρισµό και θα κατέστρεφε την οικονοµία
τους. Άρα και αυτό είναι ένα κοµµάτι λαϊκισµού. 

Άλλο πράγµα οι εξορύξεις που µακάρι να έχουµε κοιτάσµατα
να µας δώσουν ενεργειακή αυτονοµία, να προχωρήσουν για να

φτιάξουµε κι εµείς συνταξιοδοτικά ταµεία, όπως έκαναν οι Νορ-
βηγοί ή οι Ολλανδοί, ένα κεφάλαιο, και άλλο πράγµα το µεροκά-
µατο στο χωράφι µε τις εξορύξεις. 

Μιλώντας γενικά στην Αντιπροσωπεία και όχι µόνο προς τον κ.
Βελόπουλο, σε ό,τι άκουσα για την τροπολογία, δεν τίθεται ζή-
τηµα αν την υποστηρίζω ή όχι. Η τροπολογία έχει υπογραφή δική
µου δεν είναι τροπολογία µόνο του Υπουργείου Μεταναστευτικής
Πολιτικής, είναι κοινή τροπολογία των Υπουργών Εργασίας και
Μεταναστευτικής Πολιτικής. Άρα δεν τίθεται κανένα θέµα πειθαρ-
χίας προς εµένα ή αν πρέπει να κάνω το χατίρι του Μητσοτάκη
και διάφορα άλλα που άκουσα πριν από τον κ. Βελόπουλο.

Την τροπολογία την εισηγούµαι στην Εθνική Αντιπροσωπεία ο
ίδιος. Την θεωρώ απολύτως σωστή. Πού έχει γίνει η µεγάλη πα-
ρανόηση; Κυρίως από λαϊκιστές. Εξαιρώ τον Αντώνη Σαµαρά για
τον οποίο ο σεβασµός µου παραµένει ακέραιος.

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Εξαίρεσε κι εµάς! Σε παρακαλούµε!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Εξαίρεσε κι εµάς!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ίσως να φταίµε κι εµείς που δεν την
εξηγήσαµε επαρκώς στην αρχή.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Είναι χαζός ο Σαµαράς;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Εγώ δεν είπα κανέναν χαζό.

Επανέρχοµαι, λοιπόν. Η τροπολογία δεν αφορά σε άσκηση µε-
ταναστευτικής πολιτικής, δεν αφορά στην αλλαγή του πολιτισµι-
κού χαρακτήρα της Ελλάδος, δεν αφορά σε εισαγωγή µετανα-
στών. Όσα είπατε για την εισαγωγή µεταναστών είναι άλλο πρά-
γµα που θα σας το εξηγήσω στη συνέχεια.

Η τροπολογία είναι ένας κρίκος σε πολλούς προηγούµενους
για την καταπολέµηση της «µαύρης» και ανασφάλιστης εργα-
σίας. Θα το εξηγήσω απλά.

Στο παρόν νοµοσχέδιο έχουµε ένα άρθρο που καταργούµε το
30% κράτησης των εργαζοµένων συνταξιούχων. Γιατί το κάνουµε
αυτό; Για δύο λόγους. Ο ένας λόγος είναι για να του αυξήσουµε
το εισόδηµα µε το να µην του κάνουµε την κράτηση. Ο δεύτερος
είναι να τον ενθαρρύνουµε να δουλεύει «άσπρα» και όχι «µαύρα»,
δηλαδή το κοµµάτι της κοινωνίας µας που σήµερα προσφέρει
«µαύρη» και ανασφάλιστη εργασία, να προσφέρει «άσπρη» και
ασφαλισµένη. 

Δεύτερος κρίκος στο ίδιο νοµοσχέδιο: Οι συνταξιούχοι αναπη-
ρικής σύνταξης να µπορούν να δουλεύουν και να µην τους κόβε-
ται η αναπηρική σύνταξη. Γιατί το κάνουµε αυτό; Είναι κάποιοι
συµπολίτες µας που ήθελαν να δουλέψουν και έπαιρναν µια ανα-
πηρική σύνταξη και δούλευαν «µαύρα» για να µη χάσουν την ανα-
πηρική σύνταξη. Τώρα θα µπορούν να εργάζονται και να παίρ-
νουν την αναπηρική σύνταξη. Άρα είναι ένας κρίκος για να ενι-
σχύσουµε την «άσπρη» εργασία κατά της «µαύρης» και ανασφά-
λιστης.

Στο νοµοσχέδιο υπάρχει άρθρο που λέει ότι κάποιος κάτοχος
του εποχικού επιδόµατος ανεργίας στον τουρισµό θα µπορεί να
δουλεύει δώδεκα ηµεροµίσθια τον µήνα χωρίς να χάνει το επο-
χικό επίδοµα. Γιατί το κάνουµε αυτό; Για να ενθαρρύνουµε ένα
κοµµάτι συµπολιτών µας που δουλεύουν «µαύρα» στις γιορτές
στα εστιατόρια και τα ξενοδοχεία, γιατί δεν θέλουν να χάσουν το
επίδοµα, να µπορούν να δουλεύουν «άσπρα» χωρίς να χάνουν το
επίδοµα. 

Στην ίδια λογική, λοιπόν -να κλείνουµε τις πόρτες της «µαύρης»
και ανασφάλιστης εργασίας- έρχεται και η παρούσα τροπολογία,
η οποία αναφέρεται σε ανθρώπους που είναι ήδη στην Ελλάδα
εδώ και τρία χρόνια, τουλάχιστον, και θα µπορούν να το αποδεί-
ξουν µε έγγραφο, βεβαίως, χρονολογίας, δηλαδή όχι µε έγγραφο
που µπορεί να πλαστογραφηθεί ή να αγοραστεί, για να σας το
πω πάρα πολύ απλά. Άρα, θα είναι ένα έγγραφο που είναι δύ-
σκολο να το έχει εύκολα κάποιος, από δηµόσιο νοσοκοµείο, από
τράπεζα, αν είχε µπει µε διαβατήριο στην Ελλάδα και έχει λήξει
η θεώρηση εισόδου του και ούτως καθεξής. 

Άρα η τροπολογία αυτή δεν αλλάζει τη µεταναστευτική πολι-
τική της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη αλλά προσπαθεί

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΓ’ - 18 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 8057



να ωθήσει ένα κοµµάτι της κοινωνίας µας που δουλεύει «µαύρα»
να δουλεύει «άσπρα», όπως για τα άλλα τµήµατα της κοινωνίας
µας, και στο τµήµα αυτό που διαπραγµατεύεται η σχετική τρο-
πολογία. 

Άρα, όλη η κριτική περί µεταναστών, περί ανοίγµατος συνό-
ρων, περί λαθροµεταναστών, περί αλλαγής πολιτισµού της Ελ-
λάδας είναι άσχετη µε την παρούσα τροπολογία, διότι η τρο-
πολογία αυτή δεν µπορεί να χρησιµοποιηθεί για να έρθουν πε-
ρισσότεροι παράνοµοι µετανάστες, περισσότεροι λαθροµετανά-
στες στην Ελλάδα. Τελεία.

Τέταρτον, ο κ. Βελόπουλος και αρκετοί στο διαδίκτυο έθεσαν
µια ένσταση που φαίνεται λογική. Εγώ ισχυρίζοµαι ότι είναι εντε-
λώς παραπειστική και δηµαγωγική. Λέει ο αγαπητός σε εµένα σε
προσωπικό επίπεδο κύριος Πρόεδρος: «Επικροτείτε την παρανο-
µία; Δηλαδή λέτε ότι κάποιος έχει κάνει µια παράνοµη πράξη και
τον νοµιµοποιείτε άρα επικροτείτε την παρανοµία». Το έχω ση-
µειώσει επί λέξει. Δεν ακούγεται λογικό επιχείρηµα; 

Απάντηση: Όταν η Βουλή των Ελλήνων ψήφιζε άρση αναστο-
λής αυθαιρέτων, επικροτεί την παρανοµία; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Είναι σωστό;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Πολλές φορές το έχω ψηφίσει και ο
ίδιος κι έπρεπε να γίνει. Πολλές φορές η Βουλή πρέπει να µπορεί
να ψηφίζει πράγµατα που πρέπει να γίνουν. Όταν ψηφίζουµε πε-
ραίωση στην εφορία ή εκατόν είκοσι δόσεις, δεν έχουµε παρα-
νοµήσει έναντι αυτών που πληρώνουν στην ώρα τους; Έχουµε
παρανοµήσει. Το ψηφίζουµε και το ζητάτε κιόλας. 

Άρα, το επιχείρηµα περί παρανοµίας ή νοµιµότητας στη Βουλή
είναι ανόητο, γιατί, κύριε Βελόπουλε, αυτό που δεν ξέρετε είναι
ότι η πηγή της νοµιµότητας είναι η ίδια η Βουλή. Η Βουλή καθο-
ρίζει µε τους νόµους της τι είναι νόµιµο και παράνοµο. Αυτό, δη-
λαδή, που ήταν χθες παράνοµο η Βουλή µπορεί να το κάνει
σήµερα νόµιµο, Γι’ αυτό την έχουµε, γι’ αυτό και λέγεται νοµοθε-
τικό Σώµα. 

Τώρα, να έρθουµε στο θέµα των µεταναστών, στο συγκεκρι-
µένο, για να µη φανεί ότι το αποφεύγω. Λένε κάποιοι: «Παραβιά-
ζετε την αρχή σας για την παράνοµη µετανάστευση, ενώ εµείς
πρέπει να υπηρετούµε µόνο τη νόµιµη µετανάστευση». Λάθος. Ο
νόµος κατά τον οποίο στα επτά χρόνια µπορεί κάποιος παράνο-
µος µετανάστης, λαθροµετανάστης, να πάρει νόµιµη άδεια δια-
µονής και εργασίας ισχύει από το 2014 και πατάει σε προηγού-
µενο νόµο του 2005.

Άρα, ήδη στην ελληνική έννοµη τάξη η αρχικά παράνοµη είσο-
δος µπορεί να θεραπευθεί µετά από επτά χρόνια. Το έχει κάνει η
Βουλή µας κατά το παρελθόν χωρίς να δηµιουργήσει τόσο µεγά-
λες αντιδράσεις. Τι κάνει η παρούσα τροπολογία µόνο; Κάνει
κάτι, κατά τη γνώµη µου, πολύ αυστηρό ως προς τη µεταναστευ-
τική πολιτική. Συνδέει την ειδική αυτή άδεια εργασίας και διαµο-
νής µε την παροχή εργασίας. Δηλαδή δεν κάνει καν αυτό που
κάνει η επτάχρονη παραµονή. 

Στην επτάχρονη, βεβαία, παραµονή παίρνεις νοµιµοποιητικά
έγγραφα για πάντα, είτε εργάζεσαι είτε δεν εργάζεσαι. Στη συ-
γκεκριµένη διάταξη, µετά την αποδεδειγµένη τρίχρονη παρα-
µονή, µπορείς να πάρεις έγγραφα αλλά µόνο στην περίπτωση
που εργάζεσαι. Άρα δεν είναι καν αυτό που κάνουµε στα επτά
χρόνια. Είναι τέσσερα χρόνια νωρίτερα µια νοµική δυνατότητα
αλλά πολύ αυστηρότερη των επτά ετών και γι’ αυτό δεν µπορεί
να γίνει pole factor.

Για ποιον επιπλέον λόγο δεν µπορεί να γίνει pole factor, δηλαδή
πόλος έλξης µεταναστών; Διότι η διάταξη αυτή παραµένει και ως
έχουσα αυτή τη νοµική µορφή αυστηρότερη των γειτονικών µας
χωρών. 

Είσαι ένας Σοµαλός και θες να επιλέξεις σε ποια χώρα της Ευ-
ρώπης θα πας και ας πούµε ότι το κριτήριό σου είναι σε πόσα
χρόνια θα πάρεις νοµιµοποιητικά έγγραφα και µου λέτε ότι θα
επιλέξει την Ελλάδα, διότι τώρα νοµοθετήσαµε ad hoc άπαξ τα
τρία χρόνια, µε τους όρους και τις προϋποθέσεις που είπα και θα
σκεφτείς ότι τώρα η Ελλάδα το έχει επτά χρόνια, αλλά αφού το
έκανε µια φορά τρία χρόνια, µπορεί να το κάνει και στο µέλλον
και δεν θα πας στην Ιταλία δίπλα, που ισχύει παγίως για δύο χρό-

νια ούτε θα πας στην Ισπανία παραδίπλα, που ισχύει παγίως για
τρία χρόνια; 

Είναι προφανώς ανόητο το επιχείρηµα. Συγκριτικά µε τους άλ-
λους, παραµένουµε εξαιρετικά αυστηρότεροι και µε αυτή τη διά-
ταξη. Άρα, είναι προφανές ότι δεν πρόκειται να έρθουν γι’ αυτόν
τον λόγο στην Ελλάδα. Τελεία. Όποιος το ισχυρίζεται αυτό δεν
έχει διαβάσει τη διάταξη ή δεν την έχει καταλάβει ή εµείς δεν την
έχουµε εξηγήσει επαρκώς. 

Η διάταξη αυτή δεν µειώνει τη µεταναστευτική πολιτική της Κυ-
βέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη. Η Ελλάδα, διεθνώς και στα
ευρωπαϊκά δεδοµένα, θεωρείται από τις χώρες µε πολύ αυστηρή
και όχι µε πολύ χαλαρή µεταναστευτική πολιτική. 

Πρόσφατα, όπως ξέρετε, έχει υπάρξει και ψήφος στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο από τα αριστερά κόµµατα που κατηγορούν
την Ελλάδα ακριβώς γι’ αυτό. Δεν µπορεί όλοι να µάς κατηγο-
ρούν για το πόσο καλά φυλάµε τα σύνορα ή πόσο αυστηρά φυ-
λάµε τα σύνορα και ξαφνικά η Ελληνική Λύση και ο Κυριάκος
Βελόπουλος να καταλαβαίνουν ότι ανοίξαµε τα σύνορα. 

Δεν γίνονται ταυτόχρονα όλα, κύριε Βελόπουλε. Μόνο εσείς
µπορείτε να τα λέτε όλα ταυτόχρονα. Ο µόνος που µπορεί να τα
λέει όλα ταυτόχρονα είστε εσείς. 

Άρα, για να µην ανησυχείτε ως προς την ιδεολογική µου συ-
γκρότηση και την ταυτότητά µου τα ίδια που πίστευα τα ίδια πι-
στεύω.

Η διάταξη αφορά την αγορά εργασίας. Για αυτό είναι αυτό το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας και όχι για τη µεταναστευ-
τική πολιτική.

Ως προς το επιχείρηµα ότι -προσέξτε- «µα σας έχουν κάνει
όλοι τόσα αιτήµατα, πηγαίνετε κάντε όλα τα άλλα και µετά-, προ-
φανώς θα µας επιτρέψετε ως Κυβέρνηση από το σύνολο των χι-
λιάδων αιτηµάτων που δεχόµαστε καθηµερινά από όλους τους
κλάδους της ελληνικής κοινωνίας -λογικό είναι ο λαός να έχει αι-
τήµατα-, εµείς να ιεραρχούµε ποια µπορούµε να ικανοποιήσουµε
και ποια όλα. Δεν κατάλαβα το επιχείρηµα. Δηλαδή, αν έχουµε
αφήσει ένα ανικανοποίητο, δεν µπορούµε να κάνουµε ένα άλλο;
Τι λογική είναι αυτή; Δεν θα τη χαρακτηρίσω τώρα, γιατί είµαστε
στη Βουλή.

Άρα είναι προφανές ότι όλα τα επιχειρήµατα του κ. Βελόπου-
λου και των συναµαρτούντων αυτό είναι προϊόν ή άγνοιας ή λαϊ-
κισµού. Η διάταξη δεν αλλοιώνει τη µεταναστευτική πολιτική της
Κυβερνήσεως η οποία παραµένει πάρα πολύ αυστηρή.

Ακόµα όµως και αν το δούµε από πλευράς τάξης και ασφά-
λειας, αν αυτό είναι που ενδιαφέρει την Ελληνική Λύση, προφα-
νώς έχουµε πολύ µεγαλύτερη τάξη και ασφάλεια εάν ξέρουµε
ποιος ζει και εργάζεται στην Ελλάδα πάρα αν δεν ξέρουµε. Η διά-
ταξη αυτή, λοιπόν, δίνει την ευκαιρία να µάθουµε κάποιους πε-
ρισσότερους.

Δεν έχω υπερβολικές προσδοκίες, θέλω να είµαι ειλικρινής. Η
διάταξη δεν θα έχει τεράστια εφαρµογή. Για ποιον λόγο; Θα το
πω πολύ απλά να το καταλάβατε. Είσαι λαθροµετανάστης και ζεις
στην Ελλάδα τέσσερα χρόνια. Δουλεύεις µαύρα και σου λέµε µε
τη διάταξη ότι αν επιλέξεις να πας να δηλώσεις ποιος είσαι, να
καταθέσεις τα ταξιδιωτικά σου έγγραφα, να κάνουµε έλεγχο στο
ποινικό σου µητρώο και έχεις εργασία, θα πάρεις την άδεια δια-
µονής και εργασίας και θα µπορείς να ζήσεις τη ζωή σου κανο-
νικά. Όµως, εάν χάσεις την εργασία σου µετά από κάποιο διά-
στηµα θα χάσεις αυτά τα έγγραφα και άρα µετά θα ξέρουµε
ποιος είσαι και άρα µετά θα µπορούµε να σε απελάσουµε ενώ
τώρα δεν µπορούµε. Δεν πιστεύω ότι πλην αυτών που θα έχουν,
πραγµατικά, σταθερή δουλειά και, βέβαια, θα ρισκάρουν κάτι τέ-
τοιο. Γι’ αυτό και δεν πιστεύω ότι η διάταξη θα έχει κάποιο συ-
γκλονιστικό αρνητικό αποτέλεσµα.

Τέλος, επειδή συνεχώς µιλάει ο κ. Βελόπουλος για τα µηχανή-
µατα των αγροτών κ.λπ., πρώτα απ’ όλα τα µηχανήµατα που δεί-
ξατε, επειδή ήµουν Υπουργός Ανάπτυξης και δεχόµασταν σχε-
τικά αιτήµατα, ορισµένα κάνουν 500.000 1 εκατοµµύριο, 2 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Προφανώς, κάποιοι που κάνουν εποχικές αγρο-
τικές εργασίες, να δώσουν 1 και 2 εκατοµµύρια για να πάρουν
ένα µηχάνηµα  δεν υπάρχει, ούτε η ελληνική πολιτεία µπορεί να
αγοράσει τόσα για να είµαστε ειλικρινείς. Άρα το επιχείρηµα είναι
ανόητο από τη φύση του.

8058 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Δεύτερον όµως και πιο σηµαντικό, ποιος σας είπε ότι η διάταξη
αφορά µόνο στους εργάτες γης; Σας είπα εγώ αυτό το πράγµα;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): …(Δεν ακούστηκε)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Αυτό το τελευταίο είναι το πιο βλακώ-
δες από όλα.

Ερώτηση: Δεν υπάρχουν οικιακές βοηθοί που είναι παράνοµες
και έχει λήξει η άδεια εργασίας και θέλουν να ανανεώσουν και
δεν µπορούν; Δεν υπάρχουν καθαρίστριες σε ξενοδοχεία; Δεν
υπάρχουν εργαζόµενοι γενικά στον τουρισµό ή στην εστίαση;
Μόνο εργάτες γης για τις ελιές, που είπατε, είναι; Άρα η διάταξη
αυτή δεν αφορά τα αγροτικά µηχανήµατα, που δείξατε, που είναι
άλλο ένα παράδειγµα λαϊκισµού.

Τέλος, έρχοµαι στον Λάτση. Καταλαβαίνω -το είχα καταλάβει
από την αρχή που κάναµε το Ελληνικό, που µου λέγατε για τους
ουρανοξύστες ότι θα κόψουν τη διέλευση του αέρα και διάφορα
τέτοια παλαβά…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Παλαβά…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Παλαβά, ναι, τα ακούνε έξω και γελάνε
στις πόλεις που είναι γεµάτες ουρανοξύστες.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Μόνο εσείς γελάτε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Όποιος πάει στο εξωτερικό που είναι
παντού ουρανοξύστες πια καταλαβαίνετε ότι γελάει. Δεν υπάρχει
πόλη χωρίς ουρανοξύστη στην Ευρώπη καµµία. Μέχρι και τα Τί-
ρανα πλέον είναι γεµάτα ουρανοξύστες.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): …(Δεν ακούστηκε)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Είµαστε οι τελευταίοι στην Ευρώπη
που δεν έχουµε, γιατί υπάρχουν άνθρωποι σαν και εσάς, πασό-
κοι.

Επανέρχοµαι τώρα. Είχα καταλάβει από την αρχή ότι είχατε
κάποιο κόλληµα µε τον Λάτση. Να το κοιτάξετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): …(Δεν ακούστηκε)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Να το κοιτάξετε γιατί αρχίζει να είναι
παρεξηγήσιµο. Εγώ αρχίζω να το βλέπω παρεξηγήσιµο. Σαν να
ζητάτε κάτι από τον Λάτση και δεν σας το δίνει µου κάνει αυτό
που κάνετε συνέχεια. Να είµαστε συνεννοηµένοι.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): …(Δεν ακούστηκε)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Για να τελειώσει, λοιπόν, η πλάκα, προ-
φανώς δεν υπάρχει καµµία συγκρότηση Λάτση και τροπολογίας.
Για ποιον λόγο; Να το εξηγήσω ήρεµα να το καταλάβετε. Διότι ο
κατασκευαστικός κλάδος στην Ελλάδα, πράγµατι, ζητάει εργά-
τες. Όχι ο κ. Λάτσης, όλος ο κατασκευαστικός κλάδος στην Ελ-
λάδα ζητάει εργάτες. Οι εργάτες αυτοί δεν θα έρθουν από την
τροπολογία. Η τροπολογία είναι ένα µικρό κλάσµα, σας είπα, ελά-
χιστο για αυτό που έχει ανάγκη η ελληνική οικονοµία. Οι εργάτες
αυτοί θα έρθουν µέσω νόµιµων µετακλήσεων.

Στο επιχείρηµα «ζητάνε οι πλούσιοι φτηνό εργατικό δυναµικό»,
το οποίο χρησιµοποίησε και το ΚΚΕ οφείλω να πω -δεν το βάζω
στην ίδια κατηγορία µε τον Βελόπουλο, προς θεού, µην παρεξη-
γηθώ, το ξεκαθαρίζω- ότι εδώ πρόκειται περί της µεγαλύτερης
ελαφρότητας επιχειρήµατος που υπάρχει.

Φτηνότερη εργασία µπορεί να προσφέρει µόνο µε παράνο-
µους. Για ποιον λόγο; Γιατί ως παράνοµος εξαιρείται των συλλο-
γικών και κλαδικών συµβάσεων. Αντιθέτως, όταν κάποιος δου-
λεύει νόµιµα, από την ώρα που δουλεύει νόµιµα υπάγεται αυτο-
µάτως σε όλες τις συλλογικές υποχρεώσεις του εθνικού δικαίου
για τους εργαζόµενους.

Όταν µιλάµε, κύριε Βελόπουλε, για µετάκληση εργαζοµένων
από το εξωτερικό, δεν µιλάµε για µετάκληση εργαζοµένων για να
παίρνουν λιγότερα λεφτά. Στην πραγµατικότητα η µετάκληση ερ-

γαζοµένων θα στοιχήσει στις επιχειρήσεις περισσότερα λεφτά.
Για ποιον λόγο; Διότι, όπως στην αµοιβή τους θα παίρνει υποχρε-
ωτικά να τους δίνεις τις κλαδικές και συλλογικές συµβάσεις, δη-
λαδή ό,τι προβλέπετε για τους οικοδόµους, ό,τι προβλέπετε για
κάθε άλλη εργασία. Ταυτόχρονα, όµως, στη µετάκληση πρέπει
να του εξασφαλίζουν και αξιοπρεπή διαµονή και τροφή και στέγη.
Άρα, θα πρέπει να επωµιστεί η εταιρεία και τα έξοδα για τη δια-
µονή τους που δεν έχεις στον εγχωρίως εργαζόµενο. Κατά συ-
νέπεια η µετάκληση δεν συµφέρει οικονοµικά.

Ο λόγος που τη ζητάνε οι επιχειρήσεις δεν είναι επειδή τους
συµφέρει οικονοµικά. Είναι γιατί δεν µπορούν να βρουν στο εγ-
χώριο εργατικό δυναµικό τόσες χιλιάδες εργαζοµένων.

Αυτό όποιος δεν το καταλαβαίνει ή είναι αντιλήψεως που δεν
µπορεί να καταλάβει η οικονοµία -δεν θέλω να βάλω επιθετικό
προσδιορισµό- ή είναι απλώς ψεύτης. Διαλέγετε τι από τα δύο
είστε, κύριε Βελόπουλε.

Για να τελειώνει η πλάκα, ούτε φτηνό εργατικό δυναµικό θέ-
λουµε να φέρουµε µε την τροπολογία ούτε να κάνουµε το χατίρι
κανενός επιχειρηµατία ούτε τίποτα. Θέλουµε να βάλουµε τάξη
στη µαύρη και ανασφάλιστη εργασία στην Ελλάδα, που δεν
µπορώ να καταλάβω γιατί την υπερασπίζεστε. 

Τώρα, όσο αφορά και άλλο ένα επιχείρηµα που άκουσα και
κλείνω µε την τροπολογία για να περάσω στο νοµοσχέδιο. Ποιο
είναι το επιχείρηµα; Ότι θα πληρώνουν, λέει, εισφορές για να
παίρνουν τα λεφτά τους µετά στο εξωτερικό.

Το σύστηµά µας, κύριε Βελόπουλε, το συνταξιοδοτικό που
µάλλον τη φύση του αγνοείτε παντελώς, είναι διανεµητικό δεν
είναι κεφαλαιοποιητικό. Δηλαδή, οι εισφορές των νυν εργαζοµέ-
νων, πληρώνουν τις συντάξεις των νυν συνταξιούχων. Δηλαδή,
αυτοί οι µετανάστες που θα πληρώνουν, που θα νοµιµοποιηθούν
µε αυτόν τον τρόπο και θα πληρώνουν εισφορές θα πληρώνουν
τις συντάξεις των νυν συνταξιούχων στην Ελλάδα. Για να απο-
κτήσουν δικαίωµα συνταξιοδότησης πρέπει να εργαστούν για
πάρα πολλά χρόνια που αυτό δεν συµβαίνει κατά κανόνα για αυ-
τούς τους ανθρώπους. Οι περισσότεροι φεύγουν µετά από κά-
ποια χρόνια, είτε προς τη Βόρεια  Ευρώπη είτε προς τις χώρες
τους.

Άρα, κύριε Βελόπουλε, όλο σας το πλέγµα των επιχειρηµάτων
είναι όλο εκτός της σχετικής συζήτησης και της σχετικής τροπο-
λογίας. 

Τώρα, στο αν είµαι σαµαρικός ή όχι είχε έναν προσωπικό τόνο.
Δεν θέλω να παρεξηγηθώ. Αισθάνοµαι µεγάλο σεβασµό και µε-
γάλη ευγνωµοσύνη στον Αντώνη Σαµαρά. Τα γεγονότα δεν έχουν
µειώσει καθόλου ούτε τον σεβασµό µου ούτε την ευγνωµοσύνη
µου. Μπορεί να έχουµε µια διαφωνία εδώ µέσα, όµως και σε µια
οικογένεια µπορούν να διαφωνούν δύο µέλη δεν χάλασε ο κό-
σµος. 

Τώρα, πολύ γρήγορα για το νοµοσχέδιο, θα κάνω κανονική οµι-
λία αύριο, γιατί εξάντλησα τον χρόνο µε αυτό. Να σας πω µόνο
για τις βασικές αλλαγές που θα φέρουµε, για να µπορείτε, κύριοι
συνάδελφοι Βουλευτές, να προσαρµόσετε την οµιλία σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, κάνετε ένα µικρό διάλειµµα να ανακοινώσουµε τα παι-
διά, γιατί από ό,τι κατάλαβα έχετε δουλειά µπροστά σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των
Ελλήνων, τριάντα εννιά µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί
εκπαιδευτικοί τους, από το 2ο Γυµνάσιο Αµαλιάδας δεύτερο
τµήµα. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, απατώντας στη δή-
λωση του κ. Βελόπουλου, ότι σε πέντε λεπτά θα µε τελειώσει, δεν
ξέρω πώς το εννοεί το «θα µε τελειώσει», φαντάζοµαι όχι βιολο-
γικά αλλά πολιτικά θέλω να ξεκαθαρίσω το εξής.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
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σης): …(Δεν ακούστηκε)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Βελόπουλε, ακούστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, ένα λεπτό. Παρακαλώ, λίγη ησυχία. Να τελειώσει ο
Υπουργός να προχωρήσει η διαδικασία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Στη δηµοκρατία σε όλους µας µετράει
το µεγάλο αφεντικό που είναι ο ελληνικός λαός, ούτε εγώ ούτε
εσείς. Πρόσφατα σε δύο εκλογικές αναµετρήσεις σε εµάς έδωσε
41% και σε εσάς σκάρτα 5%. Άρα, παρακαλώ πάρα πολύ, να στα-
µατήσει αυτή η αλαζονεία εκ µέρους σας.

Εγώ δεν θέλω να σας τελειώσω. Εγώ ήρθα µε σεβασµό να σας
απαντήσω σε επιχειρήµατα δηµαγωγικά που έχουν σκοπό να δη-
λητηριάσουν την ελληνική κοινωνία. Και αυτό εγώ δεν θα σας το
επιτρέψω, κύριε Βελόπουλε. Με τον λαϊκισµό θα τελειώσουµε.
Την περασµένη δεκαετία πήγε να καταστρέψει την Ελλάδα. Εντά-
ξει;

Εγώ, όταν ήµασταν στο προηγούµενό µας κόµµα παρέα,
ήµουν από την αρχή µε το µνηµόνιο και εσείς όχι.

Σήµερα όλοι γνωρίζουµε ότι όποιοι δεν ήταν µε το µνηµόνιο
απέτυχαν. Το ξαναλέω δηµόσια, ότι ήµουν εγώ µε το µνηµόνιο
και εσείς όχι, όπως σας είπα. Σήµερα όλοι γνωρίζουµε ότι άλλη
λύση δεν υπήρχε. Και όσοι ήταν κατά του µνηµονίου ήταν λαϊκι-
στές της κακιάς ώρας, όπως εσείς.

Πάµε, λοιπόν, παρακάτω, στις αλλαγές ως προς το νοµοσχέ-
διο. Πρώτον, ως προς το ΤΑΥΦΕ, επειδή έχω ακούσει πάρα πολ-
λή κριτική για το ΤΑΥΦΕ, θα κάνουµε την εξής αλλαγή, για να δώ-
σουµε µια ασφάλεια στους ανθρώπους του ΤΑΥΦΕ όσο µπο-
ρούµε περισσότερο. Θα αυξήσουµε τη µεταβατική περίοδο από
ένα σε δύο χρόνια, θα διπλασιάσουµε τη µεταβατική περίοδο έως
ότου εφαρµοστεί η µη υποχρεωτικότητα, αλλά στο ενδιάµεσο θα
πρέπει το ΤΑΥΦΕ να κάνει καινούργια αναλογιστική µελέτη, συ-
µπεριλαµβάνοντας όλα τα νέα σχετικά δεδοµένα, ώστε να τεκµη-
ριωθεί η βιωσιµότητά του, βάσει της περιουσίας που έχει.

Δεύτερον, στη διάταξη που αφορά στην υπαγωγή στα χρέη
στον ΕΦΚΑ µε τις 30.000 ευρώ και 10.000 για ελεύθερους επαγ-
γελµατίες και αγρότες, θα κατεβάσουµε το όριο ηλικίας από τα
εξήντα επτά στα εξήντα δύο µε σαράντα χρόνια ασφάλισης. Άρα,
λοιπόν, δεν θα είναι στα εξήντα επτά χρόνια. Θα είναι δυνατό να
υπαχθεί κάποιος στα εξήντα δύο χρόνια µε σαράντα χρόνια
ασφάλισης.

Όπως είπε και η κυρία εισηγήτρια -και την ευχαριστώ- θα γίνει
ακατάσχετο το επίδοµα µητρότητος, ώστε να µην υπάρχει η ανη-
συχία ότι θα πάρει κάποιος το επίδοµα µητρότητος και µετά δεν
θα µπορεί να το χρησιµοποιήσει…

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Και µη συµψηφίσιµο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Και µη συµψηφίσιµο, φυσικά, για να
µπορεί να φτάσει στην τσέπη της δικαιούχου και της οικογένειάς
της. Όλο είναι ένα πλέγµα. Όλα αυτά πάνε µαζί. Θα είναι προ-
στατευµένο εισόδηµα. Ο σκοπός που δίνεται είναι για να βοηθή-
σουµε στο δηµογραφικό ζήτηµα και να µπορέσουµε να ενισ-
χύσουµε τις γεννήσεις στην Ελλάδα.

Επίσης χρωστώ και µια απάντηση -τα υπόλοιπα θα τα πω στην
κανονική µου οµιλία, για να µη χάσω άλλο χρόνο- για λίγα δευτε-
ρόλεπτα ακόµα στην αγαπηµένη µου κ. Φωτίου. Δεν τη βλέπω
τώρα µέσα. Δεν πειράζει. Ο κ. Ηλιόπουλος είναι εδώ.

Η κ. Φωτίου, θέλοντας να πλήξει εµένα ή την Κυβέρνηση για
την τροπολογία για τους µετανάστες, χρησιµοποίησε το εξής επι-
χείρηµα. Ποιο ήταν; Ήταν το εξής επιχείρηµα, ότι, επειδή η Ελ-
λάδα καταδικάστηκε επί κυβερνήσεως Σαµαρά από το Ευρω-
παϊκό Δικαστήριο για το Φαρµακονήσι, εξ αυτού του λόγου αντι-
δρά τώρα ο κ. Σαµαράς για την τροπολογία και έχει γίνει γενική
φασαρία και αποδεικνύεται η ορθότητα των φιλοµεταναστευτι-
κών θέσεων της κ. Φωτίου και της προηγούµενης συµµετοχής
στον ΣΥΡΙΖΑ. Διότι η Νέα Αριστερά είναι φρέσκια.

Το επιχείρηµα αυτό δεν αντέχει στην παραµικρή κριτική για τον
εξής λόγο: Όταν είσαι µέλος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΣΥΡΙΖΑ ή ήσουν και είσαι ή ήσουν µέλος της κυβερνήσεως του
ΣΥΡΙΖΑ και έχεις µόλις προ λίγων ηµερών καταδίκη από το Ευ-

ρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων για τη Μόρια και
τις συνθήκες στις οποίες είχες τους ανθρώπους στη Μόρια, είναι
δυνατόν, έχοντας καταδικαστεί, ως ΣΥΡΙΖΑ, από το Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων για το πώς συµπεριφερό-
σουν στους µετανάστες, να κάνεις κριτική στη Νέα Δηµοκρατία
και σε οποιονδήποτε άλλον;

Παρακαλώ πάρα πολύ, να υπάρχει µια σχετική συστολή και µια
σχετική συναίσθηση του τι συζητούµε. Δεν υπάρχουν στην Αί-
θουσα ούτε περισσότερο πατριώτες και λιγότερο πατριώτες ούτε
περισσότερο ανθρωπιστές και λιγότερο ανθρωπιστές. Το ξεκα-
θαρίζω.

Οι µετανάστες, οι λαθροµετανάστες, οι νόµιµοι µετανάστες, οι
πρόσφυγες, όλοι είναι άνθρωποι, όπως και εµείς και είµαστε απο-
λύτως υποχρεωµένοι από την ανθρώπινη ιδιότητά µας να σεβό-
µαστε αναφαίρετα όλα τα δικαιώµατα που πηγάζουν από την
ιδιότητα του ανθρώπου.

Η Κυβέρνηση αυτή µπορεί να έχει µια σκληρή µεταναστευτική
πολιτική, όπως στα σύνορα και δεν θέλουµε να είναι «µπάτε σκύ-
λοι, αλέστε», αλλά στη διαχείριση των µεταναστευτικών ροών
έχει αποδείξει τον ανθρωπισµό της, τον σεβασµό της στα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα. Τους παρέχουµε πολύ καλύτερες συνθήκες
ζωής από αυτές που τους έδινε η δήθεν ευαίσθητη Αριστερά, που
τους είχε στοιβαγµένους στο χιόνι και στο κρύο σαν να είναι ζώα
και εµείς το κάναµε, ως Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη,
φυλώντας και τα σύνορα.

Δεν έχουµε, λοιπόν, από κανέναν παράδειγµα κοινωνικής ευαι-
σθησίας στη Νέα Δηµοκρατία.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα τα κά-
νουµε όλα.

Πρώτα από όλα, κύριε Γεωργιάδη, νοµίζω ότι το πρώτο µνη-
µόνιο το ψηφίσαµε µαζί και µε εσάς, κύριε Βελόπουλε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν θυµάστε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν το θυ-
µάµαι. Απλώς, εγώ θα διορθώνω τον κ. Γεωργιάδη.

Τον λόγο θα πάρει ο κ. Βελόπουλος, αµέσως µετά η κ. Κων-
σταντοπούλου…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, για ένα λεπτό ζήτησα τον λόγο για µια παρέµβαση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ως προς
την παρέµβαση, το καταλαβαίνετε, ότι έχει ζητήσει η κ. Κωνστα-
ντοπούλου και µετά είναι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Δεν
γίνεται. Είναι οι πολιτικοί Αρχηγοί εδώ και οι Πρόεδροι κοµµάτων
και προηγούνται. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Απλώς ο κ. Γεωργιάδης, κύριε Πρόεδρε, δεν είπε ότι δια-
φωνούσα. Δεν είπε κάποιο διαφορετικό πράγµα. Τα θυµάται καλά
ο Άδωνις. Είπε ότι το ψήφισα, ενώ διαφωνούσα.

Κύριε Γεωργιάδη, πήγατε στον Αριστοτέλη, αλλά άλλο δηµα-
γωγός και άλλο δηµοκόπος. Σας αποδίδω το βραβείο του δηµο-
κόπου, λοιπόν. Είστε δηµοκόπος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ο δηµαγωγός είναι αυτός που έκανε αγωγή στον δήµο. Έχετε

την «Ελληνική Αγωγή» εσείς. Είναι κακή η «Ελληνική Αγωγή»;
Αν είναι καλός, λοιπόν, αυτός που µιλάει και δεν µασάει, όταν

ο άλλος του µιλάει, είναι καλός. Μην καταπίνετε.
Λέω, λοιπόν, ότι ο καθένας ερµηνεύει όπως θέλει τις λέξεις,

ακόµη και ο Αριστοτέλης. Υποκειµενικό.
Εγώ σας λέω δηµοκόπο, λοιπόν. Και θα σας το αποδείξω. Α-

κούστε τώρα. Είπατε για την Καλαµάτα. Εγώ δεν είπα ότι έχει
σχέση αυτό µε το προηγούµενο. Έκανα σύνθεση της υπάρξεως
των ανθρώπων. Να πας, λοιπόν, στη Θράκη, που πέντε φορές την
ηµέρα βγαίνουν οι µουφτήδες πάνω στους µιναρέδες και παρε-
νοχλούν τον κόσµο, έχουν γίνει αγωγές και έχουν όλες απορρι-
φθεί. Γιατί δεν πας εκεί; Ναι, πέντε φορές την ηµέρα βγαίνουν οι
ιµάµηδες. Γιατί δεν πας εκεί;
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Πάµε στην ουσία τώρα. Ναι, ήµουν πατριωτικό ΠΑΣΟΚ. Ναι,
εγώ µπορώ να πω ότι η Ελλάδα ανήκει στους Έλληνες. Εσύ µπο-
ρείς να το πεις αυτό, ότι η Ελλάδα ανήκει στους Έλληνες; Μπο-
ρείς; Δεν µπορείς.

Και µίλησε για µένα ο Άδωνις Γεωργιάδης -ο Χριστός και η Πα-
ναγία!- για το ΠΑΣΟΚ, ο Άδωνις που δίπλα του έχει τον Λιβάνιο,
τον Χρυσοχοΐδη, τον Πιερρακάκη. Όλο το σηµιτικό ΠΑΣΟΚ έχεις
δίπλα σου και µε όλους αυτούς έχεις αγαστή σχέση!

Επίσης θα σου πω εγώ: Γεραπετρίτης, Θεµιστοκλέους, Μεν-
δώνη, Τσακλόγλου, Σκέρτσος, Σδούκου και έναν σωρό άλλα στε-
λέχη του ΠΑΣΟΚ τα έχεις δίπλα σου!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Τον Φλωρίδη ξέχασες!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ο Φλωρίδης είναι µια κατηγορία µόνος του, έτσι;
Έχει πάρει όλους τους πασόκους δίπλα του, αγκαλιά και µιλάει

για το ΠΑΣΟΚ. Έχει ιδεολογική διαφορά το σηµιτικό ΠΑΣΟΚ από
το ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα Παπανδρέου. Δεν έχει καµµία σχέση το
ένα µε το άλλο.

Τα βασικά, µάθετε, κύριε Γεωργιάδη!
Επίσης εγώ δεν είπα ότι σταµατήσατε τις εξορύξεις. Τι είναι

αυτά που λέτε; Πώς διαστρέφετε έννοιες και όρους; Δεν έχετε
το δικαίωµα αυτό. Μπορεί να είστε δηµοκόπος…

Είπα ότι δεν αρχίσατε εξορύξεις. Διότι, για να σταµατήσεις,
πρέπει να αρχίσεις.

Να σε ενηµερώσω, λοιπόν, επειδή είσαι λίγο αδαής επί του θέ-
µατος -πάντοτε ήσουν- ότι η Κύπρος ξεκίνησε πριν τεσσεράµισι
χρόνια και τώρα βγάζει φυσικό αέριο. Εσείς κυβερνάτε από το
2019. Πέρασαν πέντε χρόνια. Τι γίνεται µε το θέµα αυτό;

Ακούστε το κυριότερο από όλα. Επειδή πραγµατικά ενοχλού-
µαι, όταν κάποιος κάνει τον έξυπνο, ενώ δεν είναι, άλλο ο εξυ-
πνακισµός, κύριε Γεωργιάδη και άλλο η εξυπνάδα. Το Κρατικό
Ταµείο Συντάξεων της Νορβηγίας είναι το Ταµείο Πετρελαίων.

Είναι κυβερνητικό, αγαπητέ κύριε Γεωργιάδη. Τα βασικά να µά-
θετε και αν δεν το ξέρετε, θα το καταθέσω στα Πρακτικά της
Βουλής, γιατί µπορεί να ψεύδεσαι στο ελληνικό Κοινοβούλιο συ-
νεχώς, γιατί έχεις ασυλία στα κανάλια, αλλά µε χαρτιά θα µιλάς
εδώ, όχι θεωρία.

Είναι κρατικό ταµείο και δίνει 4.000 ευρώ συντάξεις. Διότι συ-
νέδεσαν τις εξορύξεις, που δεν κάνατε ποτέ εσείς και η Κυβέρ-
νησή σας, µε τις συντάξεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Πάµε στο άλλο, για να κλείσω εδώ. Ξέρετε ότι στο ελληνικό
Κοινοβούλιο εγώ προσωπικά, κύριε Γεωργιάδη, µπορώ να αντι-
παρατεθώ µαζί σας πολιτικά επί είκοσι ώρες, αλλά ποτέ δεν θα
ανακατέψω την οικογένειά σας ούτε θα τρώσω την ηθική σας
υπόσταση.

Θέλω, λοιπόν, παρακαλώντας, να πάρετε πίσω αυτό που εί-
πατε, ότι κάτι θέλω από τον Λάτση. Δεν είναι απλώς πολιτικό un-
fair. Δηλαδή, τι υποδηλώνετε; Ότι θέλω να εκβιάσω κάποιον; Ότι
θέλω εγώ να πάρω κάτι από τον Λάτση; Με ξέρετε για τέτοιον άν-
θρωπο προσωπικά εµένα;

Εγώ µόνο αυτό θέλω να ακούσω από εσάς. Κάτι θέλω από τον
κ. Λάτση; Δεν τον έχω δει ποτέ στη ζωή µου ούτε µια φορά και
ούτε θέλω να τον δω. Αυτό θέλω να µου πείτε, για να µην πάµε
στην περιδίνηση των οικογενειακών ζητηµάτων. Διότι εµένα συγ-
γενής µου, όπως η κόρη µου, δεν δουλεύει σε κανέναν ολιγάρχη
και δεν παρακάλεσα ποτέ κανέναν. Απλά είναι τα πράγµατα.

Ζητώ, λοιπόν, από εσάς τουλάχιστον αυτό. Στα πολιτικά µπορεί
να µιλάµε ώρες. Αυτό να το διορθώσετε.

Και δεν ήξερα, κύριε Γεωργιάδη, ότι, όταν µιλώ για κάποιον
ολιγάρχη, ας πούµε -λέω το όνοµα τυχαία- Αλαφούζος, Κοπελού-
ζος, Βαρδινογιάννης, κάτι ζητώ από αυτούς. Δεν το καταλαβαίνω.
Τι λογική είναι αυτή; Δεν ήξερα, όταν κάνεις κριτική, ότι κάτι
ζητάς.

Είναι ο δηµοκόπος Γεωργιάδης που διαστρέφει την Αντιπολί-
τευση και την κριτική της σε σχέση µε αυτά που ο ίδιος θα επιθυ-
µούσε µάλλον.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είπατε ότι τα µηχανήµατα κάνουν 600 χιλιάρικα και 1 εκατοµ-

µύριο. Πού τα λέτε αυτά; Με µια ανίχνευση στο διαδίκτυο, βλέ-

πεις µηχάνηµα µάζεµας ελιάς σε βράχια κιόλας 60 χιλιάδες ευρώ.
Δηλαδή, πόσα ψέµατα ακόµα να αντέξεις από αυτόν τον άν-
θρωπο; Πόση διαστροφή εννοιών θα αντέξεις ακόµα από αυτόν
τον άνθρωπο; Πόση δηµοκοπία θα αντέξεις από τον κ. Γεωρ-
γιάδη; Πόσο λαϊκισµό αισχρό, ακρονεοφιλελεύθερο; 

Τον Σαµαρά, πάντως τον προσπέρασες. Τον σέβεσαι, αλλά
αυτός δεν έχει κοµµατική πειθαρχία, είναι αλά καρτ.

Δηµοκόπος είναι αυτός που νοµιµοποιεί την παρανοµία. Όταν
νοµιµοποιεί την παρανοµία για εµένα είναι δηµοκόπος και µάλι-
στα χαλκεύει την ίδια την δηµοκρατία, όπου όλοι οι πολίτες είναι
ίσοι και δεν υπάρχουν ακαταδίωκτοι που έκανε η Νέα Δηµοκρα-
τία. 

Ακούσαµε και το απίστευτο, ότι η ελληνική Βουλή µπορεί να
κάνει το παράνοµο νόµιµο. Πού το έχετε ακούσει αυτό, σε ποιο
κοινοβούλιο; Το είπατε. Διαβάστε τα Πρακτικά. Είπατε ότι η Κυ-
βέρνηση µπορεί να κάνει το παράνοµο νόµιµο. Τι είναι αυτό που
λέτε; Πού το λέτε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Το κάνατε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος Ελληνικής Λύσης): Μη

βιάζεστε, αλλά δεν το λέτε µόνο, το κάνετε, είναι χειρότερο. Ακα-
ταδίωκτο στους γιατρούς, ακαταδίωκτο στον ΟΣΕ, ακαταδίωκτο
στους τραπεζίτες. Το κάνατε, παρανοµείτε καθηµερινά. Τώρα θα
µου πεις, εδώ έφτασες…Θα το πω στην πορεία. Εντάξει. Νόµος
3386/2005, η παράνοµη είσοδος τιµωρείται ποινικά. Νόµο που
έχει ψηφίσει η Βουλή και ισχύει µέχρι σήµερα. Άρα νοµιµοποιείτε
το παράνοµο σας λέω, τι είπα; Πού είναι η ένστασή σας; Νοµιµο-
ποιείτε το παράνοµο. 

Ακούστε, κύριε Γεωργιάδη, επειδή είστε ο Άδωνις Γεωργιάδης
και όπως θέλετε τα λέτε, δεν σηµαίνει ότι θα έχετε και ασυλία
από εµάς. Εδώ φτάσατε στο σηµείο τον κ. Καρανίκα να τον κά-
νετε και φίλο, τον οπαδό του µπάφου, εσείς τον κάνατε φίλο σας.
Τι καλό φιλαράκι που είναι ο Καρανίκας! Αυτός που σας καθύ-
βριζε, έγινε ο καλύτερός σας φίλος και λέει τα καλύτερα για
εσάς. Ποιος; Ο Καρανίκας! Άρα µη µου λέτε ότι δεν αλλάξατε
άποψη. Όχι αλλάξατε άποψη, αλλά ταυτίζεστε µε τις απόψεις του
Καρανίκα, είναι τελείως διαφορετικά πράγµατα.

Και είπατε το εξής αµίµητο «µας ενδιαφέρει η ασφάλεια, λέει,
ο νόµος και η τάξη». Έχουν κάνει την Ελλάδα Τιχουάνα. Πυρο-
βολεί ο άλλος µέρα µεσηµέρι τρεις φορές, σκοτώνει τρεις αν-
θρώπους. Πυροβολεί οπουδήποτε, σκοτώνεται ο ένας, βιάζεται
ο άλλος. Φανταστείτε να µην ήθελε να κοιτάξει και το νόµο και
την τάξη ο κ. Γεωργιάδης, ο οποίος ως υποψήφιος Περιφερει-
άρχης για νόµο και τάξη έλεγε. 

Ακούστε, κύριε Γεωργιάδη, θα σας πω το τελευταίο. Δηµοκό-
πος είναι αυτός ο τύπος ο απίστευτος, που συγκρίνει οικόπεδα
και νοµιµοποιήσεις µε ανθρώπους. Έφτασε στο σηµείο να πει ότι
κάνουµε νοµιµοποιήσεις, λέει, αυθαιρέτων εδώ και συγκρίνει τη
νοµιµοποίηση παράνοµων µεταναστών, λαθροµεταναστών ο δη-
µοκόπος µε τα οικόπεδα. Το µπουζούκι είναι όργανο, ο αστυνο-
µικός είναι όργανο, ο αστυνοµικός είναι µπουζούκι, λέει ο κ.
Γεωργιάδης. Να η λογική του δηµοκόπου. Κάνει το άσπρο µαύρο. 

Πόσο επίκαιρος, κύριε Γεωργιάδη, είναι ο Παλαµάς! «Δεν
έχεις, Όλυµπε, θεούς, µηδέ λεβέντες η Όσσα, ραγιάδες έχεις,
µάνα γη, σκυφτούς για το χαράτσι, κούφιοι και οκνοί καταφρο-
νούν τη θεία τραχιά σου γλώσσα, των Ευρωπαίων περίγελα και
των αρχαίων παλιάτσοι», κύριε Γεωργιάδη, γιατί έχετε την «Ελ-
ληνική Αγωγή». Να διαβάζετε καλύτερα και παράκληση τώρα,
θέλω αυτό που είπατε, φιλικά, να το αλλάξετε, γιατί µε ξέρετε
προσωπικά και δεν επιτρέπω σε κανέναν εχθρό, πόσω µάλλον
φίλο, να λέει ότι µπορεί να υπάρχει υπόνοια, εγώ προσωπικά, να
κάνω κάτι που δεν το έκανα ποτέ στη ζωή µου. Σας παρακαλώ
πάρα πολύ. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευ-
θερίας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
δύο λεπτά. Θέλω να απαντήσω γι’ αυτό που µου είπε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
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συγγνώµη, συγγνώµη. Μην πετάγεστε όλοι. Δεν µπορούµε να συ-
νεννοηθούµε ήρεµα; Με συγχωρείτε. Δεν µπορούµε να συνεν-
νοηθούµε ήρεµα; Αµέσως φωνές; Ήρεµα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος Ελληνικής Λύσης):
Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού, ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, βρήκα από
τον προηγούµενο Προεδρεύοντα, αµέσως µετά τον κ. Βελόπουλο
να έκανε µία παρέµβαση πεντάλεπτη όπως ζήτησε η κ. Κωνστα-
ντοπούλου. Εσείς προφανώς καταλαβαίνω ότι θέλετε να απαντή-
σετε και σε προσωπικά ενδεχοµένως ζητήµατα στον κ. Βελό-
πουλο. Ο κ. Βελόπουλος, λοιπόν, µπορεί να παραµείνει στην Αί-
θουσα, να µιλήσει η κ. Κωνσταντοπούλου και ευθύς αµέσως να
πάρετε τον λόγο εσείς να απαντήσετε συνολικά. Εάν η κ. Κων-
σταντοπούλου παραχωρεί τη θέση της σε σας, δίνει τη δυνατό-
τητα να παρέµβετε για ένα, δύο λεπτά που ζητήσατε, σας
δίνουµε τον λόγο για ένα, δύο λεπτά, αλλά σύντοµα σας παρα-
καλώ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Δεν υπονόησα τίποτα για την ηθική σας
συγκρότηση. Παρ’ ότι επειδή φέρνετε το κεφάλαιο «φιλία», σε
όλα τα της «NOVARTIS» εσείς υπονοήσατε για µένα και βλέπω
πίσω τον φίλο σας τον κ. Σαράκη που τον κάνατε και Βουλευτή.
Παρά ταύτα, για να µην παρεξηγηθώ, οφείλω να σας πω ως
φίλος ότι το να βάζετε τον Λάτση σε κάθε οµιλία σας από κάποι-
ους µπορεί να είναι παρεξηγήσιµο. Χαµηλώστε το λίγο. 

Τρίτον, και τελευταίο. Για να µην παραπλανάτε το Σώµα, στην
Κύπρο ο αείµνηστος Πρόεδρος Τάσος Παπαδόπουλος ανακοί-
νωσε την έναρξη των ερευνών για την εξόρυξη κοιτασµάτων φυ-
σικού αερίου από την Κύπρο, το 2007. Σήµερα είµαστε στο 2023
και µπαίνουµε στο 2024. Έχουν ξεκινήσει οι εξορύξεις στην
Κύπρο, κύριε Βελόπουλε; Όχι, είναι η απάντηση. Και έχουν πε-
ράσει 3, 13, 16, στα 17 χρόνια. Άρα το να κατηγορείτε την Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη γιατί δεν ξεκίνησε τις εξορύξεις στα τέσσε-
ρα χρόνια, είναι το άκρον άωτο του λαϊκισµού. Αυτό είναι λαϊκι-
σµός. 

Τέλος, να βάλω και λίγο χιούµορ. Πρώτα από όλα εγώ δεν κα-
τηγόρησα κάποιον αν ήταν ή αν είναι ΠΑΣΟΚ. Δικαίωµά του να
είναι ΠΑΣΟΚ. Εγώ το ΠΑΣΟΚ το σέβοµαι, έχω υπάρξει στην κυ-
βέρνηση Παπαδήµου µε το ΠΑΣΟΚ, στην κυβέρνηση Σαµαρά -
Βενιζέλου µε το ΠΑΣΟΚ και ναι, έχω και πολλούς φίλους συνα-
δέλφους στην κυβέρνηση από το ΠΑΣΟΚ, που είναι κατά κανόνα
όλοι εξαιρετικοί. 

Εγώ σας επεσήµανα ότι δεν µπορείτε εσείς να κόπτεσθε για
τη Νέα Δηµοκρατία και τη Δεξιά, γιατί ουδέποτε ήσασταν Νέα
Δηµοκρατία και δεξιός.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος Ελληνικής Λύσης):
Δεν κόπτοµαι, κριτική της κάνω. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Αυτό σας είπα.  Άλλο το ένα, άλλο το
άλλο.

Και να πω και κάτι. Μη βλέπετε µόνο τα στελέχη του ΠΑΣΟΚ.
Εδώ έχω στο Υπουργείο ολόκληρο Βασίλη Σπανάκη. ΜΑΚΙ,
ΟΝΝΕΔ, ΔΑΠ - ΝΔΦΚ και στην Εφορία ΔΑΚΕ Εφοριακών από τα
νιάτα του. Πόσο πιο Νέα Δηµοκρατία από τον Βασίλη Σπανάκη
να έχω στο Υπουργείο;

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Κωνσταντοπούλου, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Πλεύσης Ελευθερίας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Γεωργιάδη, σας προειδοποίησα την προηγούµενη
φορά που ανεβήκατε σε αυτό το Βήµα και αρχίσατε επίµονα να
επαναλαµβάνετε τη λέξη «λαθροµετανάστες», σας προειδοποί-
ησα για κάθε φορά που θα κάνετε αυτή την άσκηση, η οποία δεν
είναι τυχαία, είναι µία επιλογή να τσιγκλήσετε ρατσιστικά ένστι-
κτα, να φέρνετε µέσα στο Κοινοβούλιο τον ρατσισµό και την ξε-
νοφοβία, να δίνετε διαπιστευτήρια, όπως κάνατε πριν από λίγο,
σε κοµµατικά ακροατήρια ότι εσείς δεν αλλάξατε, εξακολουθείτε
να µιλάτε για «λαθροµετανάστες», εξακολουθείτε, δηλαδή, να
στιγµατίζετε ανθρώπους, την αξία και την αξιοπρέπειά τους, εµ-

φανίζοντάς τους ως λαθραίες υπάρξεις και γνωρίζοντας, διότι
δεν είναι ζήτηµα λεξικού και ελληνικής γλώσσας, είναι ζήτηµα πε-
ριεχοµένου του όρου αυτού, ο οποίος έχει καταγγελθεί από τις
οργανώσεις προστασίας ανθρωπίνων δικαιωµάτων, έχει καταγ-
γελθεί από διεθνή όργανα. 

Στις προηγµένες χώρες και σε δηµοκρατικές κοινωνίες παίρ-
νονται αποφάσεις, όπως έκανε το Δηµοτικό Συµβούλιο Νέας Υόρ-
κης, να απαγορεύσει τέτοιου είδους ορολογία και τη λέξη
«illegals», παράνοµοι, για τους συνανθρώπους µας οι οποίοι µπο-
ρεί να προέρχονται από άλλη χώρα, είναι, όµως, άνθρωποι µε την
πλήρη έννοια του όρου και όχι µε την περικεκοµµένη έννοια του
όρου που υιοθετείτε εσείς, ο κ. Μητσοτάκης, η ΕΡΤ υπό την ευ-
θύνη του κ. Μητσοτάκη και η Νέα Δηµοκρατία όταν απευθύνεται
στο ακροδεξιό της ακροατήριο, το οποίο διεκδικεί από άλλα κόµ-
µατα. 

Έχουµε δει τι κάνετε, και εσείς και ο κ. Βορίδης, παραδίδοντας
µαθήµατα του καλού ακροδεξιού και του καλού εθνικιστή, και
από κυβερνητικού εδράνου. Και σας λέω ότι ο σεβασµός της
αξίας και της αξιοπρέπειας κάθε ανθρώπου και η υποχρέωση σε-
βασµού της αξίας και της αξιοπρέπειας κάθε ανθρώπου είναι
αδιαπραγµάτευτη. 

Κύριε Πρόεδρε, το θέτω και σε εσάς, το θέτω στο Προεδρείο
συνολικά, δεν µπορεί από του Βήµατος της Βουλής, Υπουργοί
και Βουλευτές να χρησιµοποιούν αυτή τη µειωτική έκφραση και
συνολικά να επιδίδονται σε ένα κρεσέντο ρατσισµού και ξενοφο-
βίας ή να προσκαλούν σε κρεσέντο µισογυνισµού, οµοφοβίας,
τρανσφοβίας και όλων γενικά των διακρίσεων, που έχουν τη ρίζα
τους στον φασισµό, στον ναζισµό, και στα ακραία εγκλήµατα που
διαπράχθηκαν, για τα οποία η ανθρωπότητα έχει πει «ποτέ ξανά»,
κύριε Γεωργιάδη.

Νοµίζω, και το λέω σε όλα τα µέλη της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας, ότι δεν µπορεί να κάνουµε εδώ µέσα ότι δεν καταλαβαί-
νουµε, όταν έρχεται ένας Υπουργός και επιµένει να στιγµατίζει
ως «λαθροµετανάστες» κάποιους ανθρώπους. Ούτε µπορεί να
κάνουµε ότι δεν καταλαβαίνουµε όταν έρχεται και κοµπάζει ότι ο
Πρωθυπουργός της χώρας καταγγέλλεται για pushbacks. Τα
pushbacks αποτελούν παράνοµη πρακτική, απαγορευµένη από
το Διεθνές Δίκαιο και το Διεθνές Ανθρωπιστικό Δίκαιο. Εάν ένας
άνθρωπος δεν δικαιούται να εισέλθει στη χώρα, υπάρχουν πολι-
τισµένες διαδικασίες, µε εξέταση της αιτήσεως, µε συνδροµή
διερµηνέα, µε συνδροµή γιατρού, και όχι µε πνίξιµο στα νερά ή
µε πυροβολισµούς. Δεν είναι αυτός ο τρόπος που ένα πολιτι-
σµένο κράτος αντιµετωπίζει τις µεταναστευτικές ροές. 

Ο Πρωθυπουργός της χώρας από αυτό το Βήµα είπε το αδια-
νόητο, όταν µίλησε για τους είκοσι ανθρώπους που κάηκαν µέσα
στη Δαδιά. Το είπε από αυτό το Βήµα στις λίγες οµιλίες που έχει
κάνει. Είπε ότι δεν είχαν καµµία δουλειά να βρίσκονται εκεί. Δι-
καιολογηµένη δηλαδή, εν µέρει, η απώλεια της ζωής τους µε τον
πιο φριχτό και τραγικό τρόπο! Και αντανάκλασε την αντίληψη
αυτή η παρουσιάστρια της ΕΡΤ που είπε: «Ευτυχώς δεν είχαµε
καµµία απώλεια ανθρώπινης ζωής, εκτός από αυτούς τους καη-
µένους ανθρώπους». Δεν είναι ακριβώς στο επίπεδο της απώ-
λειας ανθρώπινης ζωή οι είκοσι άνθρωποι που κάηκαν ζωντανοί
µέσα στη Δαδιά!

Κύριε Γεωργιάδη, δεν λέω κάτι αστείο. Θυµηθήκατε τη Μόρια,
και σωστά. Να θυµηθείτε και την Αµυγδαλέζα. Να θυµηθείτε και
το Φαρµακονήσι. Να θυµηθείτε και την Πύλο. Γιατί ο τρόπος µε
τον οποίο απαντήσατε προηγουµένως στην κ. Φωτίου -σε κάτι
που δεν άκουσα, αλλά είπατε ότι είπε- µου έδωσε την αίσθηση
ότι τελικώς διεκδικείτε να κάνετε και εσείς τα ίδια σε σχέση µε
παραβιάσεις που έχουν διαπιστωθεί, επειδή και κάποιοι άλλοι πα-
ραβίασαν υποχρεώσεις διεθνείς σε σχέση µε τους ανθρώπους. 

Είµαστε εδώ σε αυτή την Αίθουσα άνθρωποι που έχουµε µνή-
µη. Θυµόµαστε τον «Ξένιο Δία», την πιο φρικώδη επιχείρηση, από
τις πρώτες ενέργειες της κυβέρνησης Σαµαρά το 2012, µε την
επιγραφή «Ξένιος Δίας», δηλαδή µε αυτή την επίµονη ειρωνεία
για τις παραβιάσεις των δικαιωµάτων. Και θυµόµαστε πάρα πολύ
καλά ότι και εσείς ανήκατε σε ένα κόµµα και σε αυτή εδώ την Αί-
θουσα -εγώ ακόµη δεν ήµουνα Βουλευτής- λέγατε ότι πρέπει να
πυροβολούνται οι µετανάστες.

Είναι, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, και κύριε Γεωργιάδη, επιτακτικό
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επιτέλους κάποιοι βασικοί κανόνες σεβασµού των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων, σεβασµού της αρχής της ισότητας όλων των αν-
θρώπων να µην καταπατούνται. Δεν µπορεί να παριστάνετε τον
ελεήµονα και να τους αναγνωρίζετε µεν ως ανθρώπους, αλλά όχι
και εντελώς ως ανθρώπους! Αυτούς τους ανθρώπους είστε υπο-
χρεωµένος και είµαστε όλοι υποχρεωµένοι να τους σεβόµαστε,
όπως και ο ένας τον άλλον. Κανείς δεν έχει το δικαίωµα να απο-
µειώνει την ανθρώπινη αξία καµµίας ανθρώπινης ύπαρξης. Κα-
νείς δεν έχει το δικαίωµα να µεταχειρίζεται ανθρώπους σαν να
είναι υποδεέστερα όντα. 

Και θα µου επιτρέψετε να σας πω, σε σχέση µε την τροπολογία
που φέρνετε, ότι δεν χρειάζεται να απολογείστε τόσο που ανα-
γνωρίζετε ένα δικαίωµα εργασίας νόµιµης σε ανθρώπους οι
οποίοι πράγµατι εργάζονται. Από την άλλη, όµως, προβληµατίζει
το γεγονός ότι διατηρείτε διατάξεις οι οποίες µεταχειρίζονται
τους ανθρώπους αυτούς σαν να ήταν κολίγοι και σκλάβοι, για
τους οποίους πρέπει να δηλώνει τη διαµονή τους ο εργοδότης
και να επιτηρεί και να εποπτεύει τη διαµονή τους ο εργοδότης.
Αυτές είναι διατάξεις που δεν έχουν καµµία σχέση µε κράτος δι-
καίου και µε σεβασµό των δικαιωµάτων των ανθρώπων αυτών.

Εγώ προσωπικά και η Πλεύση Ελευθερίας, σας το είπα, θα εί-
µαστε εδώ και θα σας υπενθυµίζουµε κάθε φορά ότι η λέξη «λα-
θροµετανάστες» είναι ρατσιστική και δεν πρέπει να αρθρώνεται,
ότι η λέξη «λαθροµετανάστες» είναι µειωτική της ανθρώπινης
ύπαρξης και δεν πρέπει να χρησιµοποιείται, ότι ο ρατσισµός είναι
παράνοµη ενέργεια που δεν πρέπει να υιοθετείται µέσα στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο και ότι όταν κάνετε µια πράξη απόδοσης δι-
καιωµάτων -που είναι το δικαίωµα στην εργασία και στη νόµιµη
παραµονή- δεν χρειάζεται να κλείνετε το µάτι σε ρατσιστικές αντι-
λήψεις και ρατσιστικά ένστικτα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε ζητήσει τον λόγο. Απλώς να σας ζητήσω όσο µπορείτε να
είστε πιο σύντοµος γιατί ζήτησαν να κάνουν παρεµβάσεις και
τρεις Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Πρέπει να προχωρήσουµε
επιτέλους και στον κατάλογο των οµιλητών. Είναι εγγεγραµµένοι,
όπως γνωρίζετε, εξήντα πέντε Βουλευτές. 

Έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Αξιοσέβαστη κυρία Πρόεδρε της Πλεύ-
σης Ελευθερίας, µην καταντήσουµε τη µεταξύ µας συζήτηση βα-
ρετή. Η µεταξύ µας συζήτηση ποτέ δεν υπήρξε βαρετή. Όσο και
να προσπαθείτε να µε πείσετε και όσο και να προσπαθώ να σας
πείσω, είναι χαµένος χρόνος. Εµένα µου αρέσει να µιλάω ελλη-
νικά. 

Όση ώρα µε κατηγορούσατε, µπήκα σε πέντε λεξικά έγκυρα -
θα τα βρείτε µε ένα απλό google search- για το τι σηµαίνει το
επίρρηµα «λάθρα» στα ελληνικά. Σηµαίνει κρυφά, παράνοµα,
όπως και δεκάδες λέξεις µε το επίρρηµα αυτό που συνάδουν
απολύτως µε την ανθρώπινη ιδιότητα, όπως λαθρεπιβάτης, λα-
θρέµπορος, λαθροαλιεύς, λαθροθήρας και ούτω καθεξής. Το
επίρρηµα «λάθρα» δεν έχει µειωτικό χαρακτήρα για την ανθρώ-
πινη ιδιότητα. Δηλώνει µόνον ένα πράγµα, την παρανοµία, την
παράνοµη είσοδο. Όποτε το χρησιµοποιώ, το χρησιµοποιώ γιατί
µου αρέσει να µιλάω σωστά ελληνικά και διότι δεν επιτρέπω στον
εαυτό µου να υποχωρεί στην ιδεολογική ηγεµονία της Αριστεράς. 

Στη Βουλή αυτή για πάνω από δέκα χρόνια που ήµουν Βουλευ-
τής όταν µιλάγαµε για το µεταναστευτικό ζήτηµα, όλες οι πολιτι-
κές δυνάµεις -πρέπει να εξαιρώ από την αρχή το ΚΚΕ, για να είµαι
δίκαιος- χρησιµοποιούσαν τη λέξη λαθροµετανάστες. Στην αρχή
ακόµα και ο ΣΥΡΙΖΑ. Κάποια στιγµή, κάποια ανθρώπινη οργά-
νωση στην Ελλάδα και στο εξωτερικό, άρχισε να λέει ότι αυτό
είναι ρατσιστικό. Και σιγά σιγά όλοι είπανε «αφού το είπε αυτή η
οργάνωση, δεν θα το λέµε». Εγώ αυτό δεν το αναγνωρίζω. Προ-
τιµώ το ελληνικό λεξικό και την ελληνική γλώσσα από την «χ» και
«ψ» ανθρώπινη οργάνωση. 

Άρα κάθε φορά που το χρησιµοποιώ, κυρία Πρόεδρε, δεν το
χρησιµοποιώ για να µειώσω κανέναν εργαζόµενο και κανέναν άν-
θρωπο. Αποδέχοµαι απολύτως ότι είναι άνθρωποι σαν και µένα.
Δεν τους αναγνωρίζω τίποτα µειωτικό έναντι εµού. Έχουν τα ίδια
δικαιώµατα µε εµένα. Αλλά, όπως σε κάθε οργανωµένη κοινωνία,

κάποιος άνθρωπος µπορεί να προχωρήσει σε παράνοµη πράξη
και να υποστεί και τις συνέπειες αυτής της παρανοµίας του, και
αυτοί οι συγκεκριµένοι άνθρωποι έχουν προχωρήσει σε µια πα-
ράνοµη πράξη, έχουν µπει στη χώρα µας χωρίς να µας ρωτή-
σουν. Τέλος, η σχετική συζήτηση. Όποτε και να µου το λέτε, θα
σας λέω το ίδιο. Μη γίνουµε βαρετοί. 

Όµως, αυτό που δεν θα δεχτώ µε τίποτα είναι, κυρία Πρόεδρε,
αυτό το οποίο υπονοήσατε, και που θα σας παρακαλέσω εγώ
τώρα να το πάρετε πίσω. 

Είπατε επί λέξει «δεν είναι µεταναστευτική πολιτική το πνίξιµο
στα νερά ή οι πυροβολισµοί». Με συγχωρείτε, δεν φαντάζοµαι να
υπονοείτε ότι ο Πρωθυπουργός της χώρας ή η Κυβέρνηση πνίγει
κανέναν στα νερά από το Μέγαρο Μαξίµου ή πυροβολεί κανέναν
σε βάρκα. Προφανώς εννοείτε ότι αυτό το κάνουν οι λιµενικοί.
Αυτό που στην ουσία είπατε και που το λένε πολλοί µε όµοιες µε
εσάς ιδέες στην Ευρώπη και στην Ελλάδα κάποιοι, δεν είναι ότι
πυροβολεί ο Μητσοτάκης ή πνίγει ο Μητσοτάκης, αλλά ότι πυρο-
βολούν στελέχη του Λιµενικού Σώµατος και πνίγουν στελέχη του
Λιµενικού Σώµατος. 

Θέλω, κυρία Πρόεδρε, εφόσον είστε θαρραλέα πολιτικός -σας
το αναγνωρίζω- να πείτε ευθέως: κατηγορώ το Ελληνικό Λιµενικό
για δολοφονίες ανθρώπων. Διότι αυτό, κυρία Πρόεδρε, θα ήταν
δολοφονία. Εγώ δεν δέχοµαι ότι υπάρχει ούτε ένας Έλληνας λι-
µενικός που δολοφονεί ανθρώπους. Άλλωστε επειδή έχω ακούσει
το επιχείρηµα ότι δέχονται εντολές, κανένας δεν είναι υποχρεω-
µένος να εκτελέσει παράνοµη εντολή, και αυτή θα ήταν µια πα-
ράνοµη εντολή. Άρα και αυτό το επιχείρηµα είναι αδύναµο.
Κάποια στιγµή πρέπει να υπερασπιστούµε την τιµή και την υπό-
ληψη των ανθρώπων που µε κίνδυνο της ζωής τους και έναντι
όλων των καιρικών συνθηκών κρατάνε την Ελλάδα ασφαλή και
να µην αφήνουµε ανθρώπους σαν και εσάς να τους συκοφαντείτε
διαρκώς. 

Όπως στην Αµυγδαλέζα, µου είπατε να θυµηθώ. Η Αµυγδα-
λέζα, την οποία είχα την τιµή να την επισκεφθώ ως Υπουργός
Υγείας µαζί µε την τότε εκπρόσωπο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
δεν είχε απολύτως καµµία σχέση µε τη Μόρια, ήταν τέλεια. Τότε
η µόνη κριτική ξέρετε ποια ήταν από την Ευρώπη; Γιατί –λέει- δεν
τους είχαµε –το είπαν σε εµένα- οδοντιατρική κάλυψη κάθε εβδο-
µάδα και τους είχαµε κάθε δεκαπέντε µέρες. Και της είχα απα-
ντήσει: Μα, κυρία Επίτροπε, οδοντιατρική κάλυψη δεν δίνουµε
στους Έλληνες ασθενείς. Πώς θα πάω εγώ στον ελληνικό λαό εν
µέσω χρεοκοπίας να πω ότι θα δίνουµε σε αυτούς κάθε βδοµάδα,
ενώ δίνουµε κάθε δεκαπέντε µέρες; Είχαν κοντέινερ καθαρά, air
condition µέχρι και wi fi είχανε. Τι σχέση έχει η Αµυγδαλέζα µε τη
Μόρια που ήταν ο ένας πάνω στον άλλον, έξω στον ήλιο και στο
κρύο; Αν είναι δυνατόν! Άρα λοιπόν, δεν δέχοµαι ούτε αυτό σας
το επιχείρηµα.

Κλείνοντας, δεν απολογούµαι σε κανέναν για την τροπολογία.
Την τροπολογία την έχω εισηγηθεί, την έχω συνυπογράψει, την
υπερασπίζοµαι, τη θεωρώ σωστή. Αυτό το οποίο λέω είναι ότι
αυτή η τροπολογία δεν επηρεάζει κατ’ ουδέναν τρόπο την
άσκηση µεταναστευτικής πολιτικής. Ο λόγος που µπήκε στο νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας είναι γιατί, όπως εξήγησα,
είναι ένα άλλο βήµα στην καταπολέµηση της «µαύρης» και ανα-
σφάλιστης εργασίας και όχι αλλαγή µεταναστευτικής πολιτικής,
που είναι αυστηρή φύλαξη των συνόρων και έλεγχος της παρά-
νοµης εισβολής των λαθροµεταναστών και όλων των ροών που
µπορούν, αν µείνουν ανεξέλεγκτες, να καταστρέψουν την Ελ-
λάδα. 

Να πω ότι κάνω δεκτές δύο τροπολογίες: Την τροπολογία µε
γενικό αριθµό 59 και ειδικό 10 και την τροπολογία µε τον γενικό
αριθµό 56 και ειδικό 7.

Το λέω για τα Πρακτικά. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. Η δεύτερη

έχει γίνει ήδη δεκτή. Τέλος πάντων, καταγράφεται στα Πρακτικά. 
Τον λόγο έχει η κ. Κωνσταντοπούλου.
Ελάτε, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, ακολουθώντας τη λογική
σας µας είπατε ότι κάθε µετανάστης είναι λαθραίος και γι’ αυτό
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χρησιµοποιείτε συλλήβδην αυτή την έκφραση για τους µετανά-
στες, τους οποίους θεωρείτε λαθραίους -όλοι, λοιπόν, ένα- και
είναι αυτοί που παρανοµούν και κανένας λιµενικός δεν διαπράττει
αδίκηµα, όλοι αθώοι. Η γενίκευση αυτή καταλαβαίνετε, πρώτον,
σε σχέση µε τη συλλήβδην αντιµετώπιση ως παρανόµων υπάρ-
ξεων των µεταναστών ότι αναδίδει ρατσισµό, αυτό τον ρατσισµό
που στο τέλος δεν αντέξατε και τον διατυπώσατε µε τον πιο
ακραίο τρόπο, «οι παράνοµοι εισβολείς», εισβάλλουν κάποιοι πα-
ρανόµως. Αυτοί οι είκοσι που κάηκαν ζωντανοί ήταν παράνοµοι
εισβολείς για εσάς, ακόµα κι αν ήταν παιδιά, ακόµα κι αν ήταν
βρέφη. Αντιστοίχως, τα θύµατα των pushbacks στο Φαρµακονήσι
που είναι ένα αποδεδειγµένο έγκληµα, κύριε Υπουργέ, -το αρνεί-
στε;- για το οποίο σχηµατίστηκε ποινική δικογραφία…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Δεν έγινε αυτό έτσι.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας):  Εσείς λέτε ότι δεν έγινε; Εσείς λέτε ότι δεν καταδικά-
στηκε η χώρα µας; Να είστε πολύ προσεκτικός. Είναι µια
πρακτική που εφαρµόζει η Κυβέρνησή σας. Όταν την ψέγουµε
γιατί είναι υπονοµευµένη η Πολιτική Προστασία λέει «κατηγο-
ρείτε τους πυροσβέστες», ενώ εµείς υπερασπιζόµαστε εκείνους
που δίνουν τη µάχη και εσείς τους αφήνετε εκτεθειµένους και
στην ανεργία. Όταν σας ψέγουµε για την υπονοµευµένη υγεία
λέτε «κατηγορείτε τους γιατρούς», αυτούς που υπερασπιζόµα-
στε. Τελικώς τις µοµφές που αφορούν την Κυβέρνησή σας έχετε
αποφασίσει να τις αντιµεταθέτετε και όποιος κατηγορεί εσάς κα-
τηγορεί τις κοινωνικές κατηγορίες που είναι τα θύµατά σας. 

Εν προκειµένω, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι τα pushbacks είναι
διεθνές έγκληµα και πρακτική. Εάν τα pushbacks διενεργούνται,
κύριε Άδωνι Γεωργιάδη...

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Φτάνει πια. Οι Βουλευτές δεν έχουν µιλήσει. Να µιλήσουν
και οι Βουλευτές.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ξέρω τώρα γιατί διαµαρτύρεστε. Εγώ ακόµα και τη
θέση µου σας παραχώρησα πριν για να απαντήσετε αλλού.

Φτάνει πια, λέει και η κ. Βούλτεψη, πριν τελειώσει ο χρόνος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Βούλτεψη,

δεν έχετε τον λόγο.
Ολοκληρώστε, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είστε από τις ελάχιστες γυναίκες της Κυβέρνησης και
δεν θα τσακωθώ µαζί σας. 

Κύριε Γεωργιάδη, σας θυµίζω, λοιπόν, ότι η µεγάλη φασαρία
στη Βουλή για τη χρήση της λέξης «λαθροµετανάστης» έγινε -
σας το είπα ξανά και πάλι απαντήσατε αντιπαρερχόµενος και λέ-
γοντας διάφορα ανακριβή- όταν η Χρυσή Αυγή χρησιµοποιούσε
τη λέξη αυτή. Τώρα επαναφέρεται και διαµαρτυρήθηκε, αν δεν
κάνω λάθος, η Αντιπρόεδρος της Εθνικής Επιτροπής Δικαιωµά-
των του Ανθρώπου, και όχι κάποιοι περίεργοι τύποι, αλλά άνθρω-
ποι σαν κι εµάς, που είµαστε µάλλον και εµείς, όσοι αυτοπροσ-
διοριζόµαστε ως αριστεροί, άλλος τύπος ανθρώπων από ό,τι κα-
τάλαβα. Εγώ σας βλέπω σαν άνθρωπο και εσάς, να ξέρετε. Λυ-
πάµαι που εσείς µας βλέπετε κάπως διαφορετικά. Είναι µία
διαφορετική αντίληψη και την εκφράζετε νοµίζω µε τον πιο εύ-
γλωττο τρόπο. 

Η λέξη αυτή είναι ρατσιστική. Η φράση που είπατε στο τέλος
περί εισβολέων είναι ρατσιστική. Ένα κράτος δικαίου µπορεί άρι-
στα να αντιµετωπίζει αιτήσεις µεταναστευτικές ή αιτήσεις ασύ-
λου χωρίς να χρειάζεται να πνίγει ανθρώπους ή να τους πυρο-
βολεί. Εάν υπάρχουν κρατικοί λειτουργοί που πνίγουν ανθρώ-
πους και τους πυροβολούν είναι πάντα εξεταστέο εάν αυτή είναι
η εντολή της Κυβέρνησης. Και αν αυτή είναι η εντολή της Κυβέρ-
νησης, κύριε Γεωργιάδη, βεβαίως και το κάνει ο κ. Μητσοτάκης
από το Μαξίµου. Αν υπάρχει λειτουργία της Αστυνοµίας, του Λι-
µενικού, του Στρατού η οποία παραβιάζει τη νοµιµότητα ή θα
πρέπει να αναλάβει την ευθύνη ότι έχει δώσει αυτή την εντολή ή
θα πρέπει να ελέγξει εκείνους που το διαπράττουν. Με τέτοιου
είδους, λοιπόν, αντιπερισπασµούς δεν µπορείτε να θεωρείτε ότι
θα µας εµποδίσετε από το να σας ελέγχουµε. 

Πείτε καθαρά εάν υπάρχει εντολή για pushbacks ή όχι και εάν

δεν υπάρχει εντολή για pushbacks µην έρχεστε στο Βήµα να κο-
µπάζετε ότι τον κ. Μητσοτάκη τον καταγγέλλουνε για pushbacks
σε ευρωπαϊκό επίπεδο και δεν µπορεί αφού είναι καταγγελλόµε-
νος για pushbacks να είναι και φιλοµετανάστης και να αλλάξετε
πολιτική. Γιατί αυτά είπατε. Και αυτά, και να µε συγχωρείτε πάρα
πολύ, και µε αυτό κλείνω, δεν είναι δηλωτικά ούτε φιλελεύθερης
κυβέρνησης, ούτε φιλελεύθερης αντίληψης, ούτε πολιτισµένου
κράτους δικαίου. 

Ευχαριστώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Εδώ θα είµαι, δεν θα φύγω καθόλου.
Μόνο ένα λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κυρία Πρόεδρε, το λέω καθαρά για τα
Πρακτικά. Η Ελλάδα στο Αιγαίο δεν προβαίνει σε καµµία παρά-
νοµη πράξη. Δεν υπάρχει καµµία εντολή από τον Πρωθυπουργό
ή από οποιοδήποτε κυβερνητικό στέλεχος για να γίνονται πρα-
κτικές στη θάλασσα που παραβιάζουν το διεθνές δίκαιο. Η Ελ-
λάδα είναι χώρα που σέβεται πλήρως τα ανθρώπινα δικαιώµατα
όλων των ανθρώπων. Άλλο ένα και άλλο το άλλο. 

Το επιχείρηµα που σας έφερα για την Αριστερά στο Ευρωκοι-
νοβούλιο που κατηγορεί τον Μητσοτάκη ότι κάνει pushbacks, δεν
είναι παραδοχή ότι κάνει ο Μητσοτάκης pushbacks. Αν το έκανα
µε αυτόν τον τρόπο που το λέτε, θα ήταν σαν να θεωρούσα ότι
αυτές οι αριστερές οργανώσεις ή οι αριστεροί Ευρωβουλευτές
µπορούν να έχουν πει έστω και µία φορά κάτι αληθινό στη ζωή
τους. Δεν µπορούν, γιατί λένε µόνο πράγµατα εκτός πραγµατι-
κότητας. Ένα από τα εκτός πραγµατικότητας είναι και αυτή η κα-
τηγορία κατά της Ελλάδας και του Πρωθυπουργού. Δεν µπορώ
να σας το πω πιο απλά, λοιπόν. 

Το ελληνικό Λιµενικό σέβεται τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Στο
δε Φαρµακονήσι δεν καταδικάστηκε ποινικά κανένας λιµενικός
ούτε το Λιµενικό. Το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων µετά από προσφυγή κάποιων διασωθέντων καταδίκασε
την Ελλάδα όχι για το ότι τους έκανε pushbacks, όπως ψευδώς
είπατε, αλλά ότι δεν φρόντιζε περισσότερο για να τους διασώσει.
Δεν υπάρχει καµµία καταδίκη ότι η Ελλάδα έκανε pushbacks,
όπως ψευδώς είπατε προηγουµένως στη Βουλή. 

Άρα λοιπόν –το λέω για άλλη µια φορά- δεν δεχόµαστε µαθή-
µατα ανθρωπισµού από εσάς. Και το ξεκαθαρίζω, για να µην πα-
ρεξηγηθώ. Δεν λέω ποτέ ότι όσοι είναι Αριστεροί είναι άλλου
τύπου άνθρωποι ούτε κατώτεροι ούτε ανώτεροι. Ίσα-ίσα που εγώ
–θα µου επιτρέψετε να το πω- σε µία χώρα χωρίς Αριστερά θα
πέρναγα βαρετά. Θέλω να υπάρχουν αριστεροί, για να µπορώ να
ανταλλάξω κανένα επιχείρηµα και να γίνει ένας ωραίος γόνιµος
διάλογος. Θα ήταν πολύ βαρετή η ζωή µου, αν δεν υπήρχε η Αρι-
στερά. 

Άρα δεν έχω κανένα τέτοιο θέµα. Ίσα-ίσα που απολαµβάνω και
τον διάλογο µαζί σας. Σας δείχνω απέραντο σεβασµό. Δεν σας
έχω δείξει ποτέ µη σεβασµό. Αντιθέτως –και κλείνω- και προσω-
πικά θα πω ότι σας σέβοµαι πραγµατικά. Δεν έχετε καταφέρει και
λίγα πράγµατα στη ζωή σας. Το ότι καταφέρατε να φτιάξετε ένα
κόµµα και να µπείτε στη Βουλή, και αυτό είναι άξιο σεβασµού.
Άλλο το ένα κι άλλο τα άλλο. Κι αν διαφωνούµε, τι να κάνουµε;
Δεν µπορούµε να συµφωνούµε σε όλα. Μην επανερχόµαστε,
όµως, διαρκώς στις ίδιες διαφωνίες µας, γιατί είναι βαρετό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον λόγο
στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους που έχουν ζητήσει τον
λόγο για να παρέµβουν, θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση προς
το Σώµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, πενήντα µία µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Βυτίνας Αρκαδίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Έχουν ζητήσει τον λόγο ο κ. Καλαµατιανός –τα λέω µε σειρά,
όπως ζητήθηκε ο λόγος- ο κ. Ηλιόπουλος και ο κ. Μάντζος. Δεν
νοµίζω να ξεχνάω κανέναν. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ έχω ζη-
τήσει τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πότε τον ζητήσατε,
κύριε Παπαδόπουλε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ήταν ο προηγούµενος Πρό-
εδρος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τέλος πάντων, όπως
και να έχει, έχουµε και τέταρτο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο.

Ο κ. Καλαµατιανός έχει τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Μα, πού πάτε, κύριε Υπουργέ;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Σε ένα λεπτό θα είµαι πίσω.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Μα, τι σε ένα

λεπτό; Τώρα θα µιλήσω.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Μα, τι να κάνω; Θα σκάσω!
(Γέλωτες στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επειδή φεύγει, να
δώσω τον λόγο στον πρώτο από τους οµιλητές και µόλις επιστρέ-
ψει…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Όχι, κύριε
Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να µιλήσει ένας
Βουλευτής, για να είναι ο Υπουργός εδώ! Αυτό ζητήσατε εσείς…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Τι να κά-
νουµε, κύριε Πρόεδρε; Δεν µπορούµε να τα βάλουµε µε τη φύση.
Άντε, ας µιλήσει ο πρώτος του καταλόγου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καλαµατιανέ,
µην παρεξηγηθούµε. Το είπα επειδή ζητήσατε να είναι παρών ο
Υπουργός.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Μα, σ’ αυτόν
θα µιλήσουµε. Άµα δεν είναι εδώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Άρα πάµε στον κα-
τάλογο. Τουλάχιστον να γίνει η αρχή στον κατάλογο.

Καλούµε στο Βήµα την κ. Σεβαστή Βολουδάκη από τη Νέα Δη-
µοκρατία, η οποία εορτάζει σήµερα και της ευχόµαστε να είναι
πολύχρονη.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια µέρα µετά

την υπερψήφιση του προϋπολογισµού του 2024, ενός προϋπο-
λογισµού ανάπτυξης, ελπίδας, κοινωνικής δικαιοσύνης και πάνω
από όλα δοµικών µεταρρυθµίσεων και ουσιαστικής αλλαγής του
κράτους, ερχόµαστε να συζητήσουµε ένα ακόµη σηµαντικό σχέ-
διο νόµου. Το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης κινείται στον ίδιο αναπτυξιακό και µεταρ-
ρυθµιστικό άξονα. Εκλογικεύει διαδικασίες και ασάφειες του πα-
ρελθόντος και πάνω απ’ όλα ευθυγραµµίζει το κράτος µε την κοι-
νωνική πραγµατικότητα. Είναι προτεραιότητα εθνική και κυβερ-
νητική απόφαση αρχών η αναµόρφωση της επαγγελµατικής
ασφάλισης και των ταµείων συµπληρωµατικών παροχών, γιατί
αυτή την Κυβέρνηση την ορίζει η αλήθεια, οι δεσµεύσεις της και
η κοινωνική δικαιοσύνη. 

Συγχρόνως εκσυγχρονίζεται και εξορθολογίζεται η ασφαλι-
στική νοµοθεσία και εισάγεται σύστηµα διορισµού και προσλή-
ψεων των εκπαιδευτικών της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης.
Πρακτικά, ποιος είναι ο στόχος; Να διευκολυνθεί η πρόσβαση πε-
ρισσότερων εργαζόµενων σε προγράµµατα επαγγελµατικών συ-
νταξιοδοτικών παροχών, αφού πλέον οι µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις θα µπορούν να ιδρύσουν πολυεργοδοτικά ΤΕΑ, χωρίς την
απαίτηση επαγγελµατικής συνάφειας. 

Απλοποιούνται, παράλληλα, οι κανόνες ίδρυσης και λειτουρ-
γίας τους, καθώς εκσυγχρονίζονται µε τα πρότυπα των ευρωπαϊ-
κών φορέων επαγγελµατικής ασφάλισης και ως εκ τούτου
διευκολύνεται ο βέλτιστος χρηµατοοικονοµικός και συνταξιοδο-
τικός προγραµµατισµός των ασφαλισµένων. 

Κινούµαστε ακούγοντας την κοινωνία και σε ευθεία κατανόηση
της πραγµατικότητας τόσο στην Ελλάδα, όσο και στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Εισάγουµε την καινοτοµία που σηµαίνει ευκολία
για τον πολίτη και µείωση της γραφειοκρατίας. Καθιερώνουµε
τον θεσµό της προπληρωµένης κάρτας πληρωµής επιδοµάτων.
Οι δικαιούχοι θα πρέπει να χρησιµοποιήσουν τουλάχιστον το 50%
του ποσού της ενίσχυσης ή του επιδόµατος σε ηλεκτρονικές πλη-
ρωµές και αγορές, ενώ για το υπόλοιπο ποσό παρέχεται η δυνα-
τότητα ανάληψης µετρητών. 

Προβλέπονται, επίσης, κίνητρα για όποιον επιλέξει να µην
κάνει ανάληψη του υπολοίπου, αλλά να το χρησιµοποιήσει σε
ηλεκτρονικές συναλλαγές, κατά το πρότυπο των φορολοταριών
που πραγµατοποιεί σήµερα το Υπουργείο Οικονοµικών. 

Ανοίγονται νέοι δρόµοι ώστε σήµερα που η οικονοµία µας έχει
µεταβεί σε µια δυναµική φάση επέκτασης µε έµφαση στις δοµι-
κές αλλαγές, µεταρρυθµίσεις και επενδύσεις, να δίνεται η δυνα-
τότητα ακόµη και στους συνταξιούχους να συµµετέχουν, αν το
επιθυµούν, στην παραγωγική διαδικασία, γιατί στη σύγχρονη Ελ-
λάδα που δηµιουργούµε δεν περισσεύει κανείς. Από την τιµωρη-
τική λογική του ΣΥΡΙΖΑ και του νόµου Κατρούγκαλου που όποιος
συνταξιούχος απασχολούνταν είχε παρακράτηση του 60% της
σύνταξής του, σήµερα µε νόµο αυτής της Κυβέρνησης, η παρα-
κράτηση βρίσκεται στο 30%.

Με το παρόν σχέδιο νόµου πάµε ένα βήµα µπροστά. Καταρ-
γούµε, λοιπόν, αυτή την παρακράτηση µε στόχο την τόνωση του
εισοδήµατος των συνταξιούχων και την περαιτέρω αύξηση της
νόµιµης και δηλωµένης εργασίας. 

Αντί της περικοπής σύνταξης, θεσπίζεται µη ανταποδοτικός
πόρος υπέρ ΕΦΚΑ ύψους 10% των αποδοχών από µισθωτή ερ-
γασία ή αντίστοιχος πόρος για εισοδήµατα από αυτοαπασχό-
ληση. Επιπλέον θεσπίζεται για πρώτη φορά ενιαίος κανόνας για
την απασχόληση των συνταξιούχων αναπηρίας, οι οποίοι απο-
κτούν τη δυνατότητα να εργαστούν και µετά τη συνταξιοδότησή
τους λόγω αναπηρίας, χωρίς να επιβαρύνονται µε τον παραπάνω
πόρο υπέρ ΕΦΚΑ. 

Δίνεται, επίσης, λύση στο αδιέξοδο µη µισθωτών ασφαλισµέ-
νων σε ηλικία συνταξιοδότησης οι οποίοι έµεναν εγκλωβισµένοι
λόγω πραγµατικής αδυναµίας αποπληρωµής συσσωρευµένων
ληξιπρόθεσµων οφειλών τους στον e-ΕΦΚΑ, καθώς πλέον το όριο
ανεβαίνει στις 30.000 ευρώ από 20.000 ευρώ που ίσχυε µέχρι σή-
µερα. 

Αντιµετωπίζεται επιπλέον και το πρόβληµα της χρόνιας αναµο-
νής για τη χορήγηση επικουρικών συντάξεων µε την ενοποίηση
των κανόνων. Δηλαδή, όσοι παίρνουν την κύρια σύνταξή τους και
έχουν τουλάχιστον δεκαπέντε χρόνια επικουρικής ασφάλισης θα
µπορούν να παίρνουν αµέσως τις συντάξεις τους. Εκτιµάται ότι
έτσι περίπου δέκα χιλιάδες εκκρεµή αιτήµατα συνταξιοδότησης
που βρίσκονται σε αναµονή θα εκκαθαριστούν. 

Η οικογένεια και το δηµογραφικό αποτελεί για τη δική µας Κυ-
βέρνηση προτεραιότητα. Γι’ αυτό προχωράµε σε µια ρύθµιση κοι-
νωνικής ισότητας και δικαιοσύνης. Θεσπίζεται για πρώτη φορά
ειδική παροχή µητρότητας για γυναίκες ελεύθερες επαγγελµα-
τίες και αγρότισσες σε συνθήκες ίδιες µε αυτές των µισθωτών.
Αυτές οι κατηγορίες θα λαµβάνουν για εννέα µήνες τον κατώτατο
µισθό. Προστίθεται, δηλαδή, στο ποσό που λαµβάνουν κατά τη
διάρκεια της κύησης και της λοχείας. 

Το επίδοµα επεκτείνεται, επίσης, σε µισθωτές µητέρες του
πρώην ΤΑΥΤΕΚΩ, ΕΤΑΠ - ΜΜΕ, ΕΔΟΕΑΠ που µε την ισχύουσα
νοµοθεσία λάµβαναν µόνο το επίδοµα κυοφορίας και λοχείας,
παρέχοντας τώρα και το επίδοµα µητρότητας για εννέα µήνες. 

Η εκπαίδευση των ανέργων αποτελεί βασικό βήµα για την επα-
νένταξή τους µε ισότιµους όρους στην αγορά εργασίας. Τα τε-
λευταία χρόνια η ΔΥΠΑ αφουγκράζεται την αγορά και βοηθά
ουσιαστικά τους δικαιούχους, µε έµφαση στην εργασιακή επα-
νενεργοποίηση. Το νέο σύστηµα διορισµού και προσλήψεων των
εκπαιδευτικών της ΔΥΠΑ προβλέπει την τήρηση µητρώου για την
επιλογή των προσωρινών αναπληρωτών και ωροµισθίων εκπαι-
δευτικών που καλύπτουν τις ανάγκες σε έκτακτο προσωπικό µε
σκοπό την απλούστευση και επιτάχυνση της διαδικασίας πρόσ-
ληψης. Η κοινωνία ακούει και καταλαβαίνει. Δεν πείθεται από
κενές εξαγγελίες και λεονταρισµούς χωρίς αντίκρισµα. Η Κυβέρ-
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νηση θεωρεί ότι δεν υπάρχει µεγαλύτερη δικαιοσύνη από την κα-
ταπολέµηση της φοροδιαφυγής, την πάταξη της ανεργίας και της
ακρίβειας, αλλά και τη δηµιουργία ευκαιριών για όλους µε δια-
φάνεια και χωρίς αποκλεισµούς. Δεν υπάρχει πιο φιλολαϊκό
µέτρο από την ευµάρεια που διαχέεται σε όλα τα στρώµατα της
κοινωνίας και που µπορεί, λόγω της απόδοσης της οικονοµίας να
απαλύνει τις δυσκολίες των πιο αδύναµων. Το νοµοσχέδιο έχει
κοινωνικό πρόσηµο για όλους και όχι µόνο για κάποιους. Μεριµνά
για τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. Η Κυβέρνηση κινείται πάντα
στο πλαίσιο της κοινωνικής δικαιοσύνης µε µια ολιστική µεταρ-
ρυθµιστική πολιτική. Όλα αυτά είναι εφικτά, λόγω της ανθεκτικό-
τητας της ελληνικής οικονοµίας που για πέντε χρόνια τώρα
αποτελεί σηµείο αναφοράς και έχει επιφέρει σηµαντικές αλλαγές
στην καθηµερινότητα των Ελλήνων, παρά τις εξωγενείς κρίσεις
και τις παγκόσµιες πιέσεις στις τιµές των αγαθών.

Σήµερα, στο τέλος του 2023 µπορούµε να ελπίζουµε ότι
έχουµε περισσότερες λύσεις από αδιέξοδα. Κλειδί αποτελεί η
ισχυρή οικονοµία, το σύγχρονο κράτος και οι µεταρρυθµίσεις.
Δυσκολίες, ναι, υπάρχουν, αλλά η διάθεσή µας να τις ξεπερά-
σουµε, είναι ισχυρότερη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Βολουδάκη.

Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας των Σπαρτιατών, τον κ. Στίγκα. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, περιµένουµε …

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ας πάρει
τον λόγο και ο κ. Καλαµατιανός και µετά …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να πάρει τον λόγο,
όπως ευγενικά παραχωρείτε, αλλά υπάρχουν άλλοι τρεις Κοινο-
βουλευτικοί µετά τον κ. Καλαµατιανό και για να είµαστε δίκαιοι
ως Προεδρείο, εγώ θα πρέπει να το αναφέρω, διότι θα έχουν
κάθε δίκιο µετά να ζητούν τον λόγο ή την παραχώρηση από εσάς
να µιλήσουν.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Εντάξει,
τι να κάνουµε τώρα, για έναν γίνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ε, ναι, για έναν γί-
νεται, αλλά οι άλλοι; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Τι να κά-
νουµε τώρα, κύριε Πρόεδρε, έτσι είναι η διαδικασία!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Καλα-
µατιανέ, έχετε τον λόγο.   

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε Υπουρ-
γέ, σήµερα είναι η µέρα των αποκαλύψεων και των οµολογιών
από την πλευρά σας. Κατ’ αρχάς, διορθώσατε µε ξεκάθαρο
τρόπο τον κ. Μητσοτάκη, λέγοντας εδώ από το Βήµα της Βουλής,
ότι εδώ µέσα δεν υπάρχουν πατριώτες και µη. Γιατί -θυµίζω- ο κ.
Μητσοτάκης είχε πει κάποια στιγµή για εθνική εξαίρεση. Σήµερα
τον διορθώσατε και µπράβο σας!

Όµως, πραγµατικά απολαύσαµε -το οµολογούµε ότι απολαύ-
σαµε- τον τρόπο µε τον οποίο προσπαθείτε να αντικρούσετε τα
επιχειρήµατα και να πείσετε τον κ. Σαµαρά και άλλους Βουλευτές
από το κόµµα σας, τη Νέα Δηµοκρατία οι οποίοι αντιδρούν στην
τροπολογία στη διάταξη, την οποία φέρνετε για τους εργάτες
γης.

Πραγµατικά, απολαµβάνουµε τον τρόπο που υιοθετείτε και
δικά µας επιχειρήµατα που εδώ και χρόνια σας τα λέµε, αλλά δυ-
στυχώς δεν τα ακούγατε. Γιατί ελπίζουµε, πραγµατικά, κύριε
Υπουργέ να τους πείσετε. Να πείσετε τον κ. Σαµαρά ότι είναι
ανόητο το επιχείρηµα να λέει κάποιος -αυτό είπατε εδώ πριν- ότι
είναι φάρος προσέλκυσης λαθροµεταναστών αυτή η διάταξη.
Πραγµατικά, το ελπίζουµε να τους πείσετε. Και τον κ. Πλεύρη, ο
οποίος σήµερα είπε ότι είναι έκπτωση της πολιτικής της Νέας Δη-
µοκρατίας η τροπολογία του νοµοσχεδίου για τους µετανάστες
και ότι είναι σωστές οι ενστάσεις του κ. Σαµαρά. Και άλλοι Βου-
λευτές τοποθετήθηκαν απέναντι. Βέβαια, θα πρέπει να εξηγήσετε
και πως για τους Βουλευτές εδώ της Νέας Δηµοκρατίας υπάρχει
κοµµατική πειθαρχία και πρέπει να την ψηφίσουν τη διάταξη -αλ-
λιώς, εσείς έχετε αποφασίσει τι συνέπειες θα έχουν- εκτός από

τον κ. Σαµαρά. Είναι εξαίρεση ο κ. Σαµαράς. Πρέπει να το εξη-
γήσετε αυτό εδώ στους συναδέλφους και κυρίως, της Νέας Δη-
µοκρατίας. Γιατί εσείς κύριε Υπουργέ, όλο το προηγούµενο
διάστηµα κάνατε τα πάντα για να διώξετε τους εργάτες γης. Αυ-
στηροποιήσατε το πλαίσιο, κάνατε πιο δύσκολη τη διαδικασία και
ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Ένα αδιέξοδο. Πήγαν σε άλλες χώρες.
Πήγαν στην Ιταλία, πήγαν στην Ισπανία που είπατε και πριν ότι
τους δίνουν άδεια διαµονής, άδεια εργασίας και σύνδεση µε την
οικογένειά τους. Εδώ εσείς δεν τα έχετε αυτά, τους λέτε λαθρο-
µετανάστες και τους διώχνετε κι αυτό δείχνει το πόσο υποκριτική
είναι η στάση σας µέχρι τώρα. 

Εµείς µε ξεκάθαρο τρόπο τονίζουµε ότι στηρίζουµε τη διάταξη,
γιατί θέλουµε παρ’ ότι είναι πρόχειρη, παρ’ ότι είναι ατελής, παρ’
ότι δεν περιέχει ασφαλιστικές δικλίδες, να υπάρχουν εργατικά
χέρια. Θέλουµε να έχουν πλήρη εργασιακά δικαιώµατα αυτοί οι
άνθρωποι και ανθρώπινα δικαιώµατα. Εσείς, όµως, πρέπει να εξη-
γήσετε αυτά που µας είπατε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στον κ. Στί-

γκα, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγου-
µένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα έξι
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί από το Γενικό Λύκειο
Μεγαλούπολης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών,
κ. Στίγκας, έχει τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιχειρούµενη τροπο-
λογία του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου είναι η επί-
σηµη, πλέον, νοµιµοποίηση χιλιάδων λαθροµεταναστών από την
Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη. Αυτή η τροπολογία και αν είναι η
επιτοµή της εξαπάτησης του εκλογικού σώµατος, δηλαδή των
ψηφοφόρων, που όλοι µαζί έδωσαν στη Νέα Δηµοκρατία το πε-
ρίφηµο 41%. 

Ο κ. Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία σκοπίµως απέκρυψαν
προεκλογικά αυτή τη νέα συµφορά που φέρνουν στις πλάτες του
ελληνικού λαού και στην τραγική πορεία της χώρας. Η Νέα Δη-
µοκρατία, έτσι όπως κατάντησε, ξεπέρασε σε λαθρολατρεία,
ακόµα και τον ΣΥΡΙΖΑ που είχε κάνει τη χώρα µας ξέφραγο
αµπέλι και ήταν επί πολλά χρόνια πόλος έλξης του κάθε πικρα-
µένου.  

Μέχρι τώρα οι λαθροµετανάστες ψήφιζαν και σήκωναν ση-
µαίες του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ. Τώρα, από εδώ και στο εξής,
θα σηκώνουν και σηµαίες της Νέας Δηµοκρατίας. Θα τις δούµε
αυτές τις εικόνες. Και λέω «κατάντια της Νέας Δηµοκρατίας»,
γιατί όλα περίµενα να τα δω σε αυτή τη ζωή, αλλά να δω τον πρώ-
ην σκληρό εθνικιστή, τον κ. Άδωνι Γεωργιάδη, να υπερασπίζεται
λαθροπακιστανούς, δεν το περίµενα στη ζωή µου και δεν µπο-
ρούσα να το φανταστώ.  

Θα συµφωνήσω, όµως, µαζί σας κύριε Γεωργιάδη, για να µην
είµαι και άδικος που συγκρουστήκατε προηγουµένως µε την κ.
Κωνσταντοπούλου. Ναι, πραγµατικά είναι «λάθρο» και δεν είναι
ούτε πρόσφυγες, ούτε µετανάστες. 

Οι πρόσφυγες -να µην το ξαναπούµε- όλοι το έχουµε καταλά-
βει και όλοι το έχουµε εµπεδώσει ότι είναι πρόσφυγες από µια
εµπόλεµη ζώνη, από µια εµπόλεµη χώρα και πάνε σε µια διπλανή
χώρα που έχουν κοινά σύνορα. Από πού και ως πού είναι πρό-
σφυγες και θύµατα του πολέµου, όταν γύρω µας, η Ελλάδα µας,
δεν έχει τίποτα, κανέναν πόλεµο. Ακόµα που ήταν και κοντά λίγο
τα σύνορα, να θυµηθούµε τη δεκαετία του ’90, όταν γινόταν ο µε-
γάλος πόλεµος και η διάλυση της Γιουγκοσλαβίας, τα αδέρφια
µας, οι Σέρβοι, έµειναν εκεί. Δεν έφυγαν. Αυτοί πώς γίνεται να
φεύγουν και να έρχονται στην Ευρώπη και ο πρώτος σταθµός να
είναι η Ελλάδα; Ποτέ δεν το είχα καταλάβει αυτό το πράγµα. Πά-
ντως αλλάζουν οι καιροί. 

8066 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ο Υπουργός Καιρίδης, βεβαίως είναι γνωστός και µη εξαιρε-
τέος και γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά τις ανθελληνικές του θέσεις
και το πόσο µισεί την Ελλάδα, γι’ αυτόν τον λόγο είναι ο κατάλ-
ληλος άνθρωπος στην κατάλληλη θέση. Είναι αυτός που εκτελεί
εντεταλµένη υπηρεσία για την ολική εθνολογική αλλοίωση του
ελληνικού πληθυσµού. Άλλωστε, να µην ξεχνάµε και τα νέα τα
παιδιά εδώ, να µάθουν ότι αυτός ο άνθρωπος είναι καθηγητής
πανεπιστηµίου που πληρώνεται από τον ελληνικό λαό, για να λέει
ότι είµαστε παιδιά των Οθωµανών, για να λέει χωρίς να ντρέπεται
ότι ο Μέγας Αλέξανδρος έχει αξία όσο τα σκουπίδια που βγά-
ζουµε από το σπίτι µας. Ντροπή και αίσχος!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
Και σίγουρα εκτελεί εντολές να µεταφέρει και να νοµιµοποι-

ήσει χιλιάδες εισβολείς που λυµαίνονται εδώ και χρόνια τη χώρα
µας κι αυτό το κάνει µε τέτοιο ζήλο, που πραγµατικά κάνει τον
ΣΥΡΙΖΑ να ντρέπεται. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι τόσο ένθερµος, δηλαδή,
όσο ο κ. Καιρίδης και η Νέα Δηµοκρατία. 

Ο κύριος καθηγητής, που πραγµατικά δεν ξέρω αν έχει δου-
λέψει ποτέ στη ζωή του, µας κάνει τώρα και µαθήµατα αγροτικής
παραγωγής, λέγοντας ότι οι ελιές θα µείνουν αµάζευτες και ότι
θα χάσει το κράτος 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ. Αυτό είναι µεγάλο
ψέµα, βέβαια.

Και εγώ λέω, ανάθεµα και αν γνωρίζει πώς µαζεύονται οι ελιές
και πού πέφτουν οι ελαιώνες! Αν τον ρωτήσουµε σε ποιες περιο-
χές της Ελλάδος είναι οι µεγαλύτεροι ελαιώνες, δεν ξέρει. Άγνω-
στο! Αν γνώριζε, όµως, πραγµατικά και αν ήταν αυτό το πρόβλη-
µα της Ελλάδας, θα ήξερε ότι πλέον η αγροτική συγκοµιδή έχει
εξελιχθεί και υπάρχουν σύγχρονα µηχανήµατα, µε τα οποία γίνε-
ται ακόµα πιο εύκολη η συγκοµιδή της ελιάς. Εγώ τουλάχιστον
επί σειρά ετών από µικρό παιδί πήγαινα κάποια διαστήµατα στην
ιδιαίτερη πατρίδα µου τη Λιβαδειά και µάζευα ελιές και ήξερα και
ξέρω πώς µαζεύονται. Ο κ. Καιρίδης νοµίζω ότι δεν το γνωρίζει.

Όµως όλα αυτά και άλλα πολλά είναι απλές προφάσεις και δι-
καιολογίες που τις βαφτίζουν δήθεν ανάγκες για εργάτες γης,
για να νοµιµοποιήσουν όλο το  που καταπατά τα ιερά χώµατα της
πατρίδας µας. Εάν υπήρχε συγκροτηµένο και οργανωµένο κρά-
τος, θα βοηθούσε χιλιάδες νέους Έλληνες και Ελληνίδες να φύ-
γουν από τα αστικά κέντρα και να ασχοληθούν µε τη γεωργική
παραγωγή. Αντ’ αυτού οι νέοι µας σκοπίµως διώχνονται από την
Ελλάδα για να αναζητήσουν ένα καλύτερο µέλλον στο εξωτερικό
και αντικαθίστανται από αλλόθρησκους ισλαµιστές.

Εγώ τουλάχιστον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πρό-
σφατο παρελθόν, πριν από έναν, ενάµιση χρόνο, ήµουν στην Ευ-
ρώπη και είδα πάρα πολλούς νέους ανθρώπους να φεύγουν από
την Ελλάδα και να βρίσκονται εκεί και βεβαίως -δεν θα το συζη-
τήσουµε- ένας µέσος µισθός στην Ευρώπη για κάποιον που πη-
γαίνει είναι περίπου 2.000 ευρώ. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, γιατί
πήραν πολλοί νέοι άνθρωποι των οµµατιών τους και έφυγαν να
αναζητήσουν καλύτερη τύχη.

Βεβαίως και µέχρι πρότινος δεν είχαµε κανένα πρόβληµα µε
το µάζεµα της ελιάς. Πάντα βρίσκουν κάποιες δικαιολογίες. Αυτό
τώρα το αποκτήσαµε το πρόβληµα;

Γιατί πέρυσι, πρόπερσι, κύριε Γαυγιωτάκη, που ξέρετε και από
ελιές, δεν είχαµε πρόβληµα, ποτέ.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Ποτέ!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Πριν από

λίγα χρόνια είχε διαπιστωθεί ότι είχαµε πρόβληµα µε τις φράου-
λες, πώς θα µαζέψουµε τις φράουλες. Μετά θα πουν για τις πα-
τάτες, µετά θα πουν για κάτι άλλο.

Βεβαίως, δεν θα κρύψουµε ότι η γεωργική παραγωγή -το είπα
και χθες- είναι κατεστραµµένη στην Ελλάδα. Δεν υπάρχουν χω-
ράφια να καλλιεργήσουν οι Έλληνες αγρότες. Εποµένως τι να
τους κάνουν όλους αυτούς; Γιατί να τους φέρουµε εδώ πέρα;

Το πρόβληµα που αποκτήσαµε ξαφνικά -και ενδιαφέρεται, βε-
βαίως, να µας σώσει και αυτή τη φορά ο κ. Μητσοτάκης µε τον κ.
Καιρίδη, τον κ. Γεωργιάδη, αλλά και τον κ. Βορίδη- είναι ότι απο-
χαυνωµένη η ελληνική κοινωνία παρακολουθεί τη µε κάθε τρόπο
εθνολογική αλλοίωση του πληθυσµού, όπου συµµετέχουν σχεδόν
όλα τα κόµµατα της Βουλής -ακούσαµε προηγουµένως και την
κ. Κωνσταντοπούλου- βοηθώντας έτσι τη Νέα Δηµοκρατία να
ελαχιστοποιήσει τις αντιδράσεις.

Την αντίθεσή µας, όµως, σε αυτό το ντροπιαστικό νοµοσχέδιο
τη συµµερίζονται και άλλοι. Διαβάζω ορισµένα αποσπάσµατα από
το σηµερινό φύλλο της εφηµερίδος «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ», το άρθρο
του Βασίλη Γαλούπη, µε τίτλο: «Η µοναδική του αιτιολογία είναι
να µείνει στην καρέκλα». Απευθύνεται σε εσάς, κύριε Γεωργιάδη.
Είναι τέτοια η υπερέκθεσή του στις τούµπες και στα παραµύθια,
που κάποιες φορές το παραδέχεται -κυνικά, προφανώς- επειδή
νιώθει τόσο ισχυρός, ώστε να αδιαφορεί να κρατήσει έστω και
τα προσχήµατα.

Να σας θυµίσω, κύριε Γεωργιάδη, ότι το 2012 δηλώνατε για
τους µετανάστες ότι έχουµε πέσει θύµα κοµµατικής προσπά-
θειας αλλοίωσης της χώρας. Λίγο πιο πίσω, το 2019 είπατε: «Κα-
νένας µας δεν αισθάνεται ευχάριστα µε την αναγκαστική
µεταφορά µεταναστών στην ενδοχώρα». Έχει και πιο πίσω. Το
2016, από τη Χίο διαβεβαιώνατε ότι η γραµµή του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη είναι καθαρή: «φύλαξη των συνόρων», που σηµαίνει ότι
γίνατε σκληροί και δεν αφήνατε τίποτα να περάσει στη χώρα. Δεν
έχουµε δει τίποτα από τότε. Το 2013, ακόµα πιο πίσω, δηλώνατε
ότι πρέπει να καταλάβουν ότι είναι ανεπιθύµητοι στην Ελλάδα και
βεβαίως εννοούσατε τους λαθροµετανάστες, τους παράνοµους
εισβολείς στη χώρα µας. Και συνεχίζατε: «Ένας από τους τρό-
πους να τους πείσεις είναι η συχνή προσαγωγή τους» -δίνατε και
ιδέες δηλαδή- « για να τους κάνεις τη ζωή όσο µπορείς πιο δύ-
σκολη, για να καταλάβουν ότι ήρθε η ώρα να πάρουν το αερο-
πλάνο και να φύγουν». Μακάρι να το είχατε κρατήσει αυτό και να
είχατε µείνει στις θέσεις σας. Το 2010, Βουλευτής του ΛΑΟΣ
τότε, εµφανιστήκατε στην Παλιά Βουλή κατά του νόµου Ρα-
γκούση που έδινε τη δυνατότητα στη δεύτερη γενιά µεταναστών
να αποκτήσουν ελληνική ιθαγένεια. Δήλωνε -λέει- τότε στις κά-
µερες: «Αυτό το νοµοσχέδιο δεν θα περάσει, θα δώσουµε όλες
µας τις δυνάµεις εντός και εκτός Κοινοβουλίου, για να εµποδί-
σουµε ένα νοµοσχέδιο που αν περάσει θα καταστρέψει τη χώρα».
Ως νεόκοπος Βουλευτής τότε κατηγορούσε –λέει- τον Κώστα Κα-
ραµανλή ότι ξεπούλησε τη Μακεδονία, την Ντόρα Μπακογιάννη
ως εθνικά επικίνδυνη, τον Κυριάκο Μητσοτάκη ως ανεπρόκοπο
γόνο και λέγατε ότι το σύνθηµα της Νέας Δηµοκρατίας ήταν
«σεµνά και µετρητά». Εσείς τα λέγατε.

Το άρθρο, όµως, συνεχίζει, έχει γίνει πολύ κακός ο δηµοσιο-
γράφος, γιατί λέει αλήθειες: «Η ξεδιάντροπη αδιαφορία του
Άδωνι για την αξιοπιστία του, αλλά και για την ίδια την αλήθεια.
Δεν του καίγεται καρφί που αυτοδιασύρεται». Στη «ΔΗΜΟΚΡΑ-
ΤΙΑ» σήµερα, το υπογράφει ο κ. Γαλούπης. Δεν ξέρω τι σχέσεις
έχετε, πάντως ο άνθρωπος έτσι λέει τα πράγµατα: «Απλώς χα-
σκογελάει στις κάµερες και έχει την πλάκα του να απογειώνεσαι
κοινωνικά και πολιτικά µόνο και µόνο επειδή δουλεύεις τον
κόσµο. Ο έτερος Καππαδόκης Μάκης Βορίδης, που έκανε κα-
ριέρα µε το θέµα της λαθροµετανάστευσης, που έτρεξε να στη-
ρίξει αυτό το τερατούργηµα, λέγοντάς µας ότι είναι καλό για τον
τόπο, είναι ο ίδιος άνθρωπος που δήλωνε κάποτε εθνικιστής και
έβαζε αφίσες που ανέφεραν ‘’Κόκκινη κάρτα στους λαθροµετα-
νάστες, ψήφισε Μάκη Βορίδη, ψήφισε Ελληνικό Μέτωπο’’ και πα-
ροµοίασε την Ελλάδα µε πλοίο, γράφοντας χαρακτηριστικά ότι
“το πλοίο γέµισε”». Εδώ είναι και τα δύο, τα καταθέτω και τα δύο
στα Πρακτικά, για να τα θυµηθείτε.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος των Σπαρτιατών κ. Βασίλειος
Στίγκας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όπως έλεγε, όµως και το παλιό τραγούδι όσοι το θυµόσαστε,
«πώς καταντήσαµε, λοχία, ποιος είµαι εγώ, ποιος είσαι εσύ;».
Αυτό και αν είναι το απόλυτο ρεσιτάλ αυτοεξευτελισµού. Όλοι
εσείς κάποτε ξιφουλκούσατε κατά των λαθραίων και τώρα προ-
σκυνάτε αλλόθρησκους, αγαρινούς µε παντόφλες.

Βέβαια, δήλωσε ο κ. Βορίδης ότι θα καταψηφίσει το νοµοσχέ-
διο για τους γάµους οµοφυλοφίλων και την τεκνοθεσία και ότι
εάν υπάρξει κοµµατική γραµµή, όχι µόνο δεν θα υπακούσει, αλλά
θα παραιτηθεί κιόλας.

Εµείς είµαστε εδώ στη γωνία και περιµένουµε τον κ. Βορίδη να
δούµε αν θα το τηρήσει. Και λέω σήµερα δηµόσια ότι, εάν το τη-
ρήσει, εγώ θα τον χειροκροτήσω. Όλες αυτές οι κωλοτούµπες
υπονοµεύουν τη χώρα και αλλοιώνουν τις αρχές και τις θέσεις
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της δεξιάς παράταξης.
Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, εσείς το δέχεστε αυτό;
Όµως ας πάρουµε λίγο τα πράγµατα από την αρχή και να εξη-

γήσουµε εµείς οι Σπαρτιάτες τον µέγα κίνδυνο που διατρέχει
αυτή τη στιγµή η χώρα µας από τη συνεχιζόµενη εισβολή τους.
Κατ’ αρχάς, µιλάµε για διαφορετικές θρησκείες, διαφορετική
κουλτούρα, διαφορετικά ήθη και έθιµα. Πάρτε παράδειγµα αυτό
που γίνεται στον Πειραιά, µέσα στους δρόµους αυτοµαστιγώνο-
νται και οι πολίτες παρακολουθούν άναυδοι αυτές τις σκηνές φρί-
κης, που είναι πρωτόγνωρες για τα ελληνικά δεδοµένα. Το
δηµόσιο αυτοµαστίγωµα, είναι σκηνή πολιτισµού; Προάγει τον
πολιτισµό; Προσφέρει κάτι στη χώρα µας, τη χώρα του Πλάτωνα
και του Αριστοτέλη;

Εσείς, κύριε Γεωργιάδη, συµφωνείτε που έχετε σπουδάσει και
Ιστορία; Ή το προσκύνηµα στους δρόµους; Απλώνουν χαλιά,
κλείνουν την κυκλοφορία και προσεύχονται όπου να είναι και
όπως να είναι.

Το τζαµί στο Βοτανικό γιατί έπρεπε να γίνει; Να σας θυµίσω
εγώ προσωπικά µια δήλωσή σας τότε, κύριε Γεωργιάδη, γιατί κά-
ποτε περάσαµε µαζί στο ΛΑΟΣ –βέβαια εγώ προϋπήρχα πριν έρ-
θετε εσείς- που λέγατε επί λέξει «Αν γίνει το τζαµί στο Βοτανικό,
θα περάσει πρώτα πάνω από το πτώµα µου». Εσείς το ψηφίσατε,
όµως, και η Νέα Δηµοκρατία. Βεβαίως τζαµιά υπάρχουν παρά-
νοµα σε όλη την Ελλάδα. 

Κανένας δεν µιλάει για τα δισεκατοµµύρια ευρώ που φεύγουν
παράνοµα και αφορολόγητα. Εγκληµατείτε κατά των Ελλήνων,
κατά της µεσαίας τάξης και αφήνετε να φοροδιαφεύγουν οι αγα-
πηµένοι σας.

Δύο λόγια στα γρήγορα για τις θέσεις του Ισλάµ, για τον «γολ-
γοθά» των γυναικών σε µια κοινωνία ανισοτήτων. Ποια είναι η
θέση της γυναίκας στο Ισλάµ; Καµµία. Στο Ισλάµ τη γυναίκα τη
θέλουν για τεκνοποίηση και για σεξουαλική ευχαρίστηση. Όλοι
τα γνωρίζετε αυτά. Κανένας, όµως, δεν µιλάει.

Να το πάµε και λίγο πιο κάτω; Είναι εν δυνάµει παιδεραστές.
Το λέω και ας µε κατηγορήσει για οτιδήποτε ο καθένας. Έτσι
είναι. Άλλωστε για όσους δεν γνωρίζουν, οι ίδιοι το λένε. Ο προ-
φήτης τους ο Μωάµεθ παντρεύτηκε την Αϊσά σε ηλικία έξι ετών.
Οι ίδιοι τα λένε, δεν τα λέω εγώ, δεν τα έβγαλα εγώ από το µυαλό
µου. Αλλά βέβαια υπάρχει υποσηµείωση ότι ήρθε σε σεξουαλική
επαφή στα οκτώ. Αλλάζει τώρα, έτσι; Συγγνώµη δηλαδή, αν αυτό
δεν είναι καραµπινάτη παιδεραστία, τότε τι είναι;

Ή να πούµε για τα χαρέµια του σουλτάνου που, πέρα από τις
δυστυχισµένες γυναίκες, είχαν και χαρέµια µε αγόρια; Πόσα πα-
ζάρια γίνονται κάτω στο Ισλάµ και πασαρέλες µε νεαρά παιδάκια,
αγόρια; Αυτά δεν πρέπει να τα πούµε;

Ή να πούµε ότι πριν από λίγα χρόνια, τρία - τέσσερα χρόνια,
αν θυµάµαι, ο αρχιµουφτής της Τουρκίας και σύµβουλος του Ερ-
ντογάν και προσωπικός του φίλος, ο οποίος είναι κάτι σαν τον
δικό µας αρχιεπίσκοπο, είπε το εξής φοβερό και τροµερό για
εµάς τους δυτικούς, ότι δεν είναι κακό ένας πατέρας να ποθεί
την κόρη; Αν το δέχεται αυτό η Ελλάς, αν το δέχεται η δυτική κοι-
νωνία, τότε τι άλλο να πούµε;

Και µε όλη αυτή τη λαθροεισβολή που γίνεται, βλέπουµε ότι οι
χώρες της Ευρώπης αντιδρούν και θα γίνει µεγαλύτερο κύµα όλη
αυτή η αντίδραση, γιατί όλοι διαβάζουµε, όλοι µαθαίνουµε τις
οµαδικές σεξουαλικές επιθέσεις στη Γερµανία, τη Σουηδία, τη
Γαλλία. 

Οι Σουηδοί γιατί κατέβασαν στρατό; Δηµοκρατική χώρα είναι.
Κατέβασε, όµως, τον στρατό για να προστατευθούν από τους λα-
θροµετανάστες που δεν είχαν αφήσει γυναίκα για γυναίκα, παιδί
για παιδί. Δεν τα λέω εγώ, οι ειδήσεις έρχονται, είναι γεγονότα
αυτά. 

Και βεβαίως να πούµε ότι και η Γαλλία πληρώνει τις αµαρτίες
της αποικιοκρατίας. Τους κατέλαβαν και µετά λένε «Δεν έρχεστε
και από εδώ για εργάτες γης;» και στο τέλος έχει γίνει αυτό που
έχει γίνει. 

Θέλω λίγο σύντοµα, να µη σας τρώω και τον χρόνο, να πω,
κύριε Γεωργιάδη, ότι εχθές είπατε ότι όσοι περιµένουν τα επτά
χρόνια να µονιµοποιηθούν δεν µπορούν να εργαστούν, γιατί εµείς
δεν τους επιτρέπουµε να εργαστούν και από πάνω τους πληρώ-
νουµε. Εγώ ερωτώ γιατί να τους πληρώνουµε. Ποιος είναι ο

λόγος; Μπουκάρισαν µε το έτσι θέλω στη χώρα µας και θα τους
πληρώνουµε, θα τους δίνουµε επιδόµατα; Αυτά τα επιδόµατα δεν
είναι λεφτά του ελληνικού κράτους; Δεν λείπουν από τους Έλλη-
νες; Δεν λείπουν από τα σχολεία; Δεν λείπουν από τα νοσοκο-
µεία; Ποιος τα πληρώνει αυτά; Εµείς τα πληρώνουµε. 

Και επειδή ήσασταν και Υπουργός Υγείας, κάποια στοιχεία που
είχα λένε ότι όλοι αυτοί µας στοιχίζουν πάνω από 150 εκατοµµύ-
ρια τον χρόνο. Αν έχετε άλλα στοιχεία εσείς, να µας τα δώσετε.
Και επίσης είπατε «Εάν είναι να ζεις µε επίδοµα, καλύτερα να
δουλέψεις». Ούτε ένα ευρώ επίδοµα, τίποτα, να γυρίσουν στις
πατρίδες τους, όµορφα και συγκροτηµένα.

Και κλείνοντας, να πω τι δουλειά έχει ο ήλιος της διανόησης
πάνω από την Ελλάδα µας που διατρέχει εδώ και δυόµισι χιλιά-
δες χρόνια όλο τον πολιτισµένο κόσµο µε τον σκοταδισµό και τον
φανατισµό του Ισλάµ; Τι σχέση µπορεί να έχουν µε τον Χριστό
και την Ορθοδοξία οι ορδές των φανατισµένων ισλαµιστών που
αν δεν είσαι µε τη θρησκεία τους, είσαι απέναντί τους και πρέπει
να πεθάνεις; Ο Χριστός µας λέει «Αγαπάτε αλλήλους». Η δική του
θρησκεία λέει ότι αν ζωστείς µε εκρηκτικά και ανατιναχθείς, πάρε
όσους µπορείς µαζί σου και θα πας στον παράδεισο να τρως πι-
λάφι.

Εποµένως όπως αντιλαµβάνεστε, θρησκευτικά, πολιτιστικά και
κοινωνικά είναι αδύνατον να υπάρξει συνύπαρξη. Βλέπουµε στη
Γαλλία, ειδικά στο Παρίσι, εικόνες θλιβερές, εικόνες τριτοκοσµι-
κές, που παραπέµπουν στις υπανάπτυκτες χώρες όπου η ανθρώ-
πινη ζωή δεν έχει καµµία αξία. Χωρίς αµφιβολία, όλη αυτή η
λαθροεισβολή θα καταστρέψει το ελληνικό έθνος, θα µας γυρίσει
αιώνες πίσω και εξαιτίας του δηµογραφικού µας προβλήµατος,
δεν θα υπάρχει καµµία επιστροφή. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο θα ήθελα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο,
κύριε Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Μερικές πολύ σύντοµες διευκρινίσεις
κυρίως για την αποφυγή της παραπλάνησης της κοινής γνώµης. 

Πρώτα απ’ όλα, ποτέ δεν είπα ότι πληρώνουµε τους λαθροµε-
τανάστες. Οι λαθροµετανάστες, δηλαδή αυτοί που είναι παράνο-
µοι στην Ελλάδα, µας είναι άγνωστοι, γι’ αυτό είναι παράνοµοι.
Δεν µπορείς να πληρώνεις κάποιον που σου είναι άγνωστος. 

Αυτοί τους οποίους πληρώνουµε είναι οι αιτούντες άσυλο, ανα-
φερόµενος στο άρθρο 3 δηλαδή της τροπολογίας, όχι στο άρθρο
4. Οι αιτούντες άσυλο πράγµατι δικαιούνται επιδόµατος και δι-
καιούνται και εξασφάλισης τροφής, στέγης, διαµονής και λοιπά
σύµφωνα, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, µε τις ευρωπαϊκές συνθήκες
που έχουν υπογράψει οι ελληνικές κυβερνήσεις και έχει ψηφίσει
η ελληνική Βουλή.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Αυτοί που αιτούνται άσυλο δεν είναι
παράνοµοι, κύριε Υπουργέ;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Όχι…

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Παράνοµα ήρθαν…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Θα µε αφήσεις να στο εξηγήσω, µήπως
καταφέρει η κοινή γνώµη και καταλάβει το θέµα.

Κάποιος έρχεται παράνοµα στην Ελλάδα. Την ώρα που µπαίνει
στην Ελλάδα είναι λαθροµετανάστης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Και αιτείται άσυλο και πληρώνεται.
Αυτό λέµε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Μόλις αιτηθεί ασύλου, παύει να είναι
λαθροµετανάστης, είναι αιτούντας άσυλο. Μέχρι να εξεταστεί το
αίτηµά του για άσυλο, η Ελλάδα είναι νοµικά δεσµευµένη από τις
διεθνείς συνθήκες να του φέρεται µε έναν συγκεκριµένο τρόπο.
Μέσα σε αυτές συνθήκες είναι και τα επιδόµατα. Αυτά τα επιδό-
µατα είναι κατά κανόνα από ευρωπαϊκά χρήµατα, επειδή ρωτή-
σατε. Μπορεί υπό κάποιες περιπτώσεις να βαρύνουν τον κρατικό
προϋπολογισµό, αλλά συνήθως είναι ευρωπαϊκά χρήµατα κατά
µεγάλο ποσοστό. 
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Άρα λοιπόν, να το καταλάβουµε, από την ώρα που κάποιος θα
κάνει την αίτηση, δεν µπορείς να τον απελάσεις, δεν µπορείς να
τον διώξεις, δεν µπορείς να του κάνεις απολύτως τίποτα, εκτός
από το να εξασφαλίζεις την ανθρώπινη διαβίωσή του. Αυτό λένε
οι διεθνείς συνθήκες, αυτό λέει ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών,
αυτό λέει η Ευρωπαϊκή Χάρτα Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, αυτό
δεσµεύει οποιαδήποτε ελληνική κυβέρνηση. Και εσείς δηλαδή να
ήσασταν κάποτε κυβέρνηση, αυτό θα είστε αναγκασµένοι να κά-
νετε. Τελεία. Άρα µην πουλάτε λαϊκισµό ότι θα κάνατε κάτι άλλο,
γιατί κάτι άλλο στον πλανήτη που ζούµε δεν γίνεται. 

Για το δεύτερο -λίγο πιο προσωπικός ο τόνος τώρα- είπατε,
κύριε Στίγκα, για να θίξτε τον Άδωνι Γεωργιάδη, τις διάφορες δη-
λώσεις του περί µετανάστευσης. Είπατε κάτι που έχει ενδιαφέ-
ρον, είπατε ότι είχα πει κάποτε ότι πρέπει να τους κάνουµε τη
ζωή δύσκολη για να πάρουν το αεροπλάνο και να φύγουν.

Μα, µόλις ο προηγούµενος οµιλητής από εσάς, ο κ. Καλαµα-
τιανός, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ είπε ότι
λόγω της πολιτικής που ακολουθήσαµε τα τελευταία τέσσερα
χρόνια, τους αναγκάσαµε να φύγουν. Και πράγµατι, η αλήθεια
είναι ότι ο συνολικός µεταναστευτικός πληθυσµός της χώρας την
τετραετία του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει µειωθεί κατά διακόσιες
σαράντα χιλιάδες ανθρώπους.

Είπατε «Ποιος το περίµενε από έναν σκληρό εθνικιστή, τον
Άδωνι Γεωργιάδη;». Δεν έχω υπάρξει ποτέ στη ζωή µου σκληρός
εθνικιστής. Από την πρώτη µέρα στον Λαϊκό Ορθόδοξο Συνα-
γερµό στις δεκάδες συνεντεύξεις µου, όταν µε ρωτούσαν έλεγα
«Είµαι φιλελεύθερος δεξιός». Δεν έχω αλλάξει καµµία ιδεολογική
ταυτότητα. Παρέµενα φιλελεύθερος δεξιός, παραµένω φιλελεύ-
θερος δεξιός, αν ενδιαφέρετε για την ιδεολογική µου συγκρό-
τηση. Τέλος.

Είστε µάλλον φρέσκος στην πολιτική και δεν παρακολουθείτε
πολύ τα δρώµενα. Η εφηµερίδα «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» από την εποχή
που ήµουν στον Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό παραµένει σταθερά
ο πιο σφοδρός δηµόσιος επικριτής µου. Με έχουν υβρίσει µέχρι
και οι µικρές αγγελίες αυτής της εφηµερίδος.

Να το ξεκαθαρίσω, δεν κρατώ κακίες. Μου αρέσει η δηµοκρα-
τία και να γράφει ο καθένας ό,τι θέλει και αυτοί που µου ασκούν
κριτική ακόµα και κακόπιστη, όπως το παρόν άρθρο. Άρα να µου
φέρνετε τη «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» να γράφει κάτι εναντίον µου είναι σαν
να λέτε ότι µε έχει αγαπήσει ο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ». Δεν θα µε αγα-
πήσει ο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ».

Επανέρχοµαι, όµως, στην ουσία, γιατί µε κατηγορήσατε διά
του άρθρου ότι τα κάνω όλα για την καρέκλα. Αυτό είναι το βα-
σικό επιχείρηµα. Σας ενηµερώνω, λοιπόν, ότι όταν το 2012 εσεί-
ετο η Βουλή µε το PSI, ο µόνος Βουλευτής που παραιτήθηκε και
από το βουλευτικό του και από το υπουργικό του αξίωµα, για να
ψηφίσει το PSI, ήταν ο υποφαινόµενος. Όλοι οι άλλοι Βουλευτές
εκείνο το βράδυ που διεγράφησαν, διατήρησαν τις καρέκλες
τους, αλλάζοντας κόµµα ή φτιάχνοντας ξεχωριστό κόµµα. Εγώ
παραιτήθηκα και από Υπουργός και από Βουλευτής, ακριβώς
διότι δεν ήθελα να δώσω στον ελληνικό λαό την αίσθηση ότι ψη-
φίζω το PSI, για να ακολουθήσω το ατοµικό µου συµφέρον.

Όπως το έκανα τότε, δεν θα είχα κανέναν πρόβληµα να το
κάνω και τώρα, εάν έπρεπε να ψηφίσω κάτι ενάντια στη συνεί-
δησή µου. Για εµένα δεν υπάρχει διάκριση µεταξύ του συµφέρο-
ντος της πατρίδος και του κόµµατος. Η πατρίδα έρχεται πάντα
πρώτη.

Η παρούσα διάταξη, όµως, δεν αποτελεί για εµένα προϊόν κοµ-
µατικής πειθαρχίας. Είναι σωστή διάταξη. Την εξήγησα, πιστεύω,
επαρκώς. Δεν έχει να κάνει µε το µεταναστευτικό ζήτηµα, αλλά
έχει να κάνει µε τη µαύρη και ανασφάλιστη εργασία, όπως το έλ-
λειµµα εργατικών χεριών. Το είπα και στον κ. Βελόπουλο.

Μην κοροϊδευόµαστε, το πρόβληµά µας δεν είναι στις ελιές.
Το πρόβληµά µας είναι στα πάντα. Αίτηµα µετακλήσεως εργαζο-
µένων από το εξωτερικό στο Υπουργείο Εργασίας έχουν κάνει
όλοι οι θεσµικοί εκπρόσωποι όλων των κλάδων της οικονοµίας,
κάποιοι για δέκα χιλιάδες, κάποιοι για τριακόσιες χιλιάδες. Όλοι,
από τον τουρισµό, από το λιανικό εµπόριο, από τις κατασκευές,
από τους αγροτικούς συνεταιρισµούς, από τα πάντα. Το γιατί η
χώρα µας έχει ακόµα έναν υψηλό δείκτη ανεργίας 9,6%, πολύ µι-
κρότερο του παρελθόντος αλλά πολύ υψηλότερο του εθνικού

µέσου όρου, ενώ ταυτόχρονα όλοι οι κλάδοι της οικονοµίας επι-
σήµως ζητούν µετάκληση εργαζοµένων, αυτό είναι ένα πιο σύν-
θετο θέµα. Αν θέλετε να κάνουµε στην αρµόδια επιτροπή σχετική
συζήτηση να σας πω τη γνώµη µου και τι καταλαβαίνω, ευχαρί-
στως, αλλά δεν έχει να κάνει µε αυτό που νοµίζετε. Ούτε µε µη-
χανήµατα για τις ελιές λύνεται ούτε µε τίποτα.

Έχουµε έλλειµµα εργατικών χειρών. Δεν είναι πρόβληµα µόνο
ελληνικό, είναι πρόβληµα όλου του νότου της Ευρώπης. Μάλλον,
είναι πρόβληµα όλης της Ευρώπης. Προφανώς, συνδέεται µε δύο
πράγµατα. Ένα, µε το δηµογραφικό και δύο, µε µία παγκόσµια
ιστορική σταθερά. Όταν ανεβαίνει το βιοτικό επίπεδο µιας κοινω-
νίας, τα επαγγέλµατα τα πιο, ας το πούµε έτσι, δύσκολα, χειρω-
νακτικά και χαµηλότερης αµοιβής δεν τα κάνουν εύκολα οι λαοί.
Αυτό συµβαίνει, κύριε Πρόεδρε, από την αρχαία Ρωµαϊκή Αυτο-
κρατορία µέχρι τη σηµερινή Ευρώπη και τη σηµερινή δύση. Δεν
είναι πρόβληµα της Ελλάδος, δηλαδή. Είναι πρόβληµα γενικό και
ο διαγωνισµός για το ποιος θα πάρει αυτά τα εργατικά χέρια είναι
και ενδοευρωπαϊκός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Γι’ αυτό -το είπαν και άλλοι οµιλητές-
οι Αλβανοί που έφυγαν από την Ελλάδα σε αριθµό την τελευταία
τριετία είναι µείον διακόσιες χιλιάδες. Πήγαν, κατά κύριο λόγο,
στην Ιταλία και στην Ισπανία. Για ποιον λόγο; Γιατί εκεί τους έδω-
σαν διπλά και τριπλά µεροκάµατα για να τους πάρουν. Για ποιον
λόγο το έκαναν αυτό; Γιατί τους είχα ανάγκη, γιατί είχαν και αυτοί
έλλειµµα εργατικών χειρών.

Κάποια στιγµή είναι καλή η πολιτική αντιπαράθεση για να κά-
νουµε εντύπωση, αλλά υπάρχει και η πραγµατικότητα. Να ξέρετε
ότι ο λόγος που επέλεξα στη ζωή µου να είµαι δεξιός -και αυτή
για εµένα είναι η βασική διάκριση-, είναι γιατί πάντα ήµουν υπέρ
της πραγµατικότητας. Η πραγµατικότητα στο τέλος κερδίζει και
η πραγµατικότητα είναι ότι έχουµε έλλειµµα εργατικών χειρών.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. Σας παρα-
καλώ, ζητώ την κατανόησή σας. Περιµένουν τρεις Κοινοβουλευ-
τικοί, για να κάνουν παρεµβάσεις και υπάρχει ένας µεγάλος
κατάλογος οµιλητών.

Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Γεωργιάδη, είπατε ότι υπάρχουν εδώ άγνωστοι λαθρο-

µετανάστες, αλλά όσοι έχουν κάνει αίτηση για ασυλία, πληρώνο-
νται. Εγώ δεν νοµίζω…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Αυτοί είναι πρόσφυγες, είναι αιτούντες
άσυλο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ωραία, αι-
τούντες άσυλο. Δηλαδή, κάποιος που έρχεται παράνοµα στη
χώρα, υπάρχει περίπτωση ποτέ να µην ζητήσει άσυλο, για να πλη-
ρώνεται; Με ακούτε, κύριε Υπουργέ; Κάποιοι που έρχονται πα-
ράνοµα, τους έχουν ενηµερώσει από τις ΜΚΟ, είναι δασκαλε-
µένοι και κάνουν αυτά που πρέπει να κάνουν. Άρα όλοι ζητάνε
άσυλο, για να πληρώνονται. Εντάξει; Άρα άγνωστοι δεν υπάρ-
χουν. Το να παίρνουν το επίδοµα, να πληρώνονται κανονικά, να
κάθονται και να εξαφανίζονται και να γυρνάνε από εδώ και από
εκεί, είναι το µόνο εύκολο.

Είπατε ότι έχουµε υπογράψει συνθήκες από την Ευρώπη κ.λπ..
Γιατί, όµως, δεν κάνουµε µια µίνι επανάσταση; Διότι το φορτίο το
δεχόµαστε εµείς οι Έλληνες. Η Ελλάδα έχει µπουκώσει από λα-
θροµετανάστες. Γιατί δεν κάνουµε ό,τι κάνει ο Ορµπάν, που κοι-
τάει τον λαό του; Εµείς γιατί να µην το κάνουµε αυτό; Γιατί να
µην σφίξουµε, να µην κλείσουµε λίγο τα σύνορα; Γιατί κάνετε
έτσι, κύριε Γεωργιάδη; Λέω κάτι το παράλογο; Δεν είναι έτσι,
όπως το λέτε εσείς.

Επίσης, αφού υπάρχουν τόσες ανάγκες για εργατικά χέρια,
γιατί οι νέοι µας φεύγουν έξω; Πιστεύετε ότι όλοι δεν θέλουν να
δουλέψουν; Όταν έχουν πάει τα µεροκάµατα γιατί τις ελιές στα
70 και 80 ευρώ, δεν θέλουν να δουλέψουν; Όταν ο άλλος πεινάει
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και θέλει να ταΐσει τα παιδιά του, δεν θα πάει να µαζέψει ελιές ή
να κάνει κάτι άλλο στην αγροτική παραγωγή; Δηλαδή, είναι προ-
τιµότερο να φύγει δύο χιλιάδες χιλιόµετρα και να πάει στη Γερ-
µανία ή σε άλλη χώρα, για να δουλέψει; Εσείς πώς το βλέπετε;
Είναι λογικό αυτό;

Τέλος πάντων, δεν θέλω να πω κάτι άλλο, για να µην σας τρώω
και τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ -ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ως πότε θα παί-
ζουµε αυτό το πινγκ πονγκ σήµερα; Υπάρχει ένα νοµοσχέδιο που
δεν έχει καµµία σχέση µε αυτά που από το πρωί αντιπαρατίθεστε,
εσείς, κύριε Υπουργέ, αναγκαστικά λόγω του ότι χειρίζεστε το
ασφαλιστικό νοµοσχέδιο, µε τον κ. Βελόπουλο, µε τον κ. Στίγκα
κ.λπ., γύρο από το µεταναστευτικό, που δεν έχει καµµία σχέση
µε το νοµοσχέδιο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Σωστά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχουµε φτάσει στις
15.30’, έχει µιλήσει µόνο ένας οµιλητής από τους εξήντα πέντε.
Περιµένουν για να παρέµβουν, πάλι για αυτά τα ζητήµατα, άλλοι
τρεις Κοινοβουλευτικοί, στους οποίους προφανώς θα θέλετε να
απαντήσετε και συνεχίζεται αυτή η ιστορία. 

Επιτρέψτε µου, δεν µου αρέσει από του Βήµατος αυτού να
αξιοποιώ τη θέση, για να κάνω σχόλιο, αλλά επειδή αναφερθή-
κατε στον «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ», να πω ότι ο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ», όπως
και το Κοµµουνιστικό Κόµµα, κάνει κριτική και αντιπαράθεση στη
βάση πολιτικών και  κατ’ επέκταση ιδεολογικών θέσεων. Ποτέ, µα
ποτέ, δεν αναφέρεται σε προσωπικά ζητήµατα, στην προσωπικό-
τητα του ιδεολογικού, αν θέλετε, πολιτικού αντιπάλου. Επειδή
έγινε µια αναφορά.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για µια σύντοµη
απάντηση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Να ξεκαθαρίσω το τελευταίο. Είναι
απολύτως προφανές. Αυτό που λέτε είναι αληθές.

Εάν µε ρωτήσετε ποιον θεωρώ πιο κόσµιο στην πολιτική αντι-
παράθεση, το ριζοσπαστική ή τη δηµοκρατία, προφανώς ο «ΡΙ-
ΖΟΣΠΑΣΤΗΣ» είναι αξιοπρεπές έντυπο µε ιδεολογική αντιπαρά-
θεση. Αυτό που εννοούσα είναι δύσκολο ο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ» να
µε επαινέσει, γιατί είµαστε ιδεολογικοί αντίπαλοι, όχι επί προσω-
πικού. 

Κλείνω, κύριε Στίγκα, θα το πω απλά για να το καταλάβετε.
Πρόγραµµα της ΔΥΠΑ, µεταφορά ανέργων από τη δυτική Μακε-
δονία για να δουλέψουν Νοέµβριο, Δεκέµβριο και Ιανουάριο στην
Κρήτη, µε επιδότηση των εξόδων µεταφοράς και διαµονής και
εξασφαλισµένη εργασία από την πρώτη µέρα και για όλο το τρί-
µηνο, από το Εργατικό Κέντρο Ηρακλείου, µε πολύ καλά µερο-
κάµατα. Έκαναν αίτηση πενήντα πέντε και πήγαν δύο. Μιλάµε για
µακροχρόνια ανέργους, οι οποίοι ταυτόχρονα διατηρούσαν την
κάρτα µακροχρόνιας ανεργίας και όλα τους τα επιδόµατα. Και
όµως πήγαν δύο.

Άρα, δεν θέλουν να πάνε. Άρα, εάν νοµίζετε ότι το πρόβληµα
είναι ότι δεν προσπαθούµε να τους πείσουµε να πάνε, κάνετε
λάθος. 

Δεύτερον, νόµος του 2021 που ισχύει µέχρι και σήµερα: Οι κά-
τοχοι κάρτας µακροχρόνιας ανεργίας που θα πάνε να δουλέψουν
σε αγροτικές εργασίες, δουλεύουν παίρνοντας το µεροκάµατο
στην τσέπη τους και διατηρούν όλα τα επιδόµατα της µακροχρό-
νιας ανεργίας. Δεν έχει πάει ούτε ένας!

Μη ρωτάτε, λοιπόν, εµένα αν είναι καλύτερο να κάτσει κάποιος
άνεργος στη δυτική Μακεδονία από το να πάει να δουλέψει στα
χωράφια. Για αυτούς τους χιλιάδες που δεν πήγαν εκρίθη καλύ-
τερο. Δεν µπορώ να το πω πιο απλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, κύριε Ηλιό-
πουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. Ακολουθεί ο κ. Μάντζος
και µετά, ο κ. Παπαδόπουλος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Δύο παρατηρήσεις. Παρατήρηση πρώτη: Ακούµε σήµερα κάτι
το οποίο µου φαίνεται απολύτως λογικό, ότι υπάρχουν άνθρωποι

µετανάστες οι οποίοι εργάζονται παράνοµα και είναι καλύτερο
να εργάζονται νόµιµα. Ακούµε, επίσης, ότι αυτοί οι άνθρωποι
είναι απαραίτητοι για την ελληνική οικονοµία.

Μία µόνο απορία: Γιατί αυτά τα πράγµατα δεν ακούστηκαν
προεκλογικά από τη Νέα Δηµοκρατία; Για έναν πολύ απλό λόγο:
Διότι η Νέα Δηµοκρατία προεκλογικά όλο αυτό το διάστηµα έχει
νοµιµοποιήσει και έχει κανονικοποιήσει όλο τον ακροδεξιό λόγο,
που ακούµε αυτή τη στιγµή µέσα στη Βουλή και στον οποίον απο-
λογείστε. Διότι τα έχετε πει όλα αυτά που ακούτε από τους ακρο-
δεξιούς σας αντιπάλους, τα έχετε υποστηρίξει όλοι σας το
προηγούµενο διάστηµα. Και έρχεστε τώρα, γιατί σας µαζεύει η
πραγµατικότητα, να κάνετε κάτι διαφορετικό.

Να σας θυµίσω µια φράση: «Πρόκειται για εθνικό θέµα που
προσβάλλει ανέργους και ιδιαίτερα, τη νεολαία της χώρας µας.
Με την πληρωµή εργόσηµου, ουσιαστικά, δίνει η Κυβέρνηση
άδειες παραµονής σε χιλιάδες παράνοµους µετανάστες από το
Αφγανιστάν, το Πακιστάν και άλλες χώρες». Αυτή ήταν η επίσηµη
τοποθέτηση της Νέας Δηµοκρατίας στο άρθρο 58 στον ν.4384/
2016 για το εργόσηµο.

Ό,τι σας λένε τα έχετε πει. Έχετε χτίσει το φίδι. Το έχετε χτίσει,
το έχετε µεγαλώσει, το έχετε θρέψει και τώρα θα δαγκώσει και
εσάς. Το πρόβληµα είναι ότι δαγκώνει και ανθρώπους, ανθρώ-
πους που έχουν ζωές, οικογένειες και πρέπει να δουλέψουν µε
δικαιώµατα.

Όπως παλιότερα, αλλά µε έναν παράξενο κύκλο της τύχης,
έτυχε σε εσάς αυτό το νοµοσχέδιο. Είχατε υποστηρίξει, παρα-
δείγµατος χάριν, για τους πυροβολισµούς στη Μανωλάδα απέ-
ναντι τους εργαζόµενους ότι, εντάξει, στον αέρα ήταν και τους
πήραν τα σκάγια.

Τώρα τα σκάγια του ακροδεξιού µίσους παίρνουν εσάς, αλλά
ξαναλέω ότι, δυστυχώς, παίρνουν και ανθρώπους που εργάζο-
νται και έχουν οικογένειες και ζωή.

(Θόρυβος από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
Δεν µιλάω µαζί σας! Με φίλους του Ηλία Κασιδιάρη εγώ διά-

λογο δεν ανοίγω!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Άντε

µπράβο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-

κόπτετε!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Με φίλους του Ηλία Κα-

σιδιάρη εγώ διάλογο δεν ανοίγω! Δεν µιλώ µαζί σας! Με τον Γε-
ωργιάδη να µιλάτε! Μαζί µου δεν µιλάτε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ηρεµή-
στε!

Κύριε Ηλιόπουλε, στο Προεδρείο να απευθύνεστε, σας παρα-
καλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Έρχοµαι στο εξής.
Ακούµε για τη νοµιµότητα στην αγορά εργασίας και πόσο πολύ
σας ενδιαφέρει η νοµιµότητα της αγοράς εργασίας.

Ένα παράδειγµα µόνο. Αυτές τις µέρες µε το εορταστικό ωρά-
ριο, µε όλη την πίεση που έχουν οι εµποροϋπάλληλοι και µε ό,τι
γίνεται και µε τις Κυριακές κ.λπ., υπάρχει η διευκρινιστική εγκύ-
κλιος της κ. Στρατινάκη -θα την καταθέσω στα Πρακτικά- η οποία
λέει το εξής: «Διευκρινίζεται ότι, µε βάση τις ισχύουσες διατάξεις,
η εβδοµαδιαία ανάπαυση δέον είναι να χορηγείται σε άλλη µέρα
της ίδιας εβδοµάδας». Πρώτη λαθροχειρία. Δεν είναι δέον. Ο
νόµος λέει ότι χορηγείται. Αν είναι να δουλέψεις την Κυριακή και
έχουµε τρεις Κυριακές -τη µία την περάσαµε, είναι άλλες δύο
µπροστά- µέσα σε αυτή τη βδοµάδα πρέπει να έχεις πάρει άδεια.

Και έρχεται το δεύτερο σκέλος της εγκυκλίου, που δίνει το
Υπουργείο Εργασίας, να προτρέψει σε παρανοµία, όπου λέει: «Ει-
δικά για το έτος 2023 και προκειµένου να διευκολυνθεί η εύ-
ρυθµη λειτουργία της αγοράς κατά την εορταστική περίοδο, είναι
δυνατή κατ’ εξαίρεση» -κατ’ εξαίρεση του νόµου, το Υπουργείο
Εργασίας δίνει εγκύκλιο κατ’ εξαίρεση του νόµου- η χορήγηση
της αναπληρωµατικής ανάπαυσης και κατά την εβδοµάδα που
ακολουθεί τις Κυριακές».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος (Νάσος) Ηλιόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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Συζητάµε εδώ για νοµιµότητα στην αγορά εργασίας και το
Υπουργείο σας στέλνει Εγκύκλιο που λέει στους εργοδότες «πα-
ραβιάστε το». Το λιγότερο που έχετε να κάνετε είναι να ανακα-
λέσετε αυτή την άθλια εγκύκλιο και να παραιτηθεί άµεσα η κ.
Στρατινάκη από τη θέση της. Είναι τουλάχιστον ντροπή να λέτε
σε ανθρώπους ότι θα δουλέψετε επταήµερο ούτε ρεπό ούτε τί-
ποτα και αν µετά κανένας πάθει καµµιά ανακοπή, κανένα εγκε-
φαλικό και πάµε στους εκατόν εβδοµήντα πέντε νεκρούς ερ-
γατικούς χώρους, θα έχουµε τον κ. Χρυσοχοΐδη να µας λέει ότι
φέρνει το Υπουργείο Υγείας νέο πλαίσιο για τα εγκεφαλικά. Αυτή
είναι η πολιτική σας και για τη νοµιµότητα της εργασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, κύριε Μά-
ντζο, έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Κατ’ αρχάς, επειδή έχει περάσει πάρα πολύ η ώρα και ούτως

ή άλλως, έχει καθυστερήσει πολύ η έναρξη του καταλόγου των
οµιλητών, επιφυλασσόµαστε προφανέστατα στις οµιλίες του πλή-
θους των Βουλευτών µας που έχουν εγγραφεί οµιλητές να εκθέ-
σουµε τις απόψεις µας σε σχέση µε το σχέδιο νόµου -να µην
ξεχνούµε και το αντικείµενο αυτού- αλλά και την τροπολογία.

Θα αρκεστώ, βέβαια, στο σηµείο αυτό να πω ότι η τροπολογία
είναι αναγκαία, είναι σε θετική κατεύθυνση, αλλά έχει αργήσει
πάρα πολύ, διότι είναι µια τροπολογία που, επειδή ακριβώς έρ-
χεται µε αυτή τη µεγάλη καθυστέρηση, ουσιαστικά συνιστά οµο-
λογία της αποτυχίας της µεταναστευτικής πολιτικής της Νέας
Δηµοκρατίας επί µια ολόκληρη πενταετία σχεδόν, στην οποία κυ-
βερνά τον τόπο. Διότι δεν συνάπτονται και δεν εφαρµόζονται δια-
κρατικές συµφωνίες. Υπάρχει ιδιαίτερο πρόβληµα στη λειτουργία
των προξενικών γραφείων ανά τον κόσµο σε σχέση µε αυτές τις
συµφωνίες. Υπάρχει, πράγµατι, εξαιρετική δυσκολία εύρεσης ερ-
γατικού προσωπικού για ένα πλήθος εργαζοµένων, όπως σωστά
είπατε. Δεν είναι µόνο οι εργάτες γης.

Άρα, αυτή τη δυσκολία πολύ απλά τόσα χρόνια τη βάζετε κάτω
από το χαλί της συντηρητικής ιδεοληψίας, που σας κάνει να κλεί-
νετε τα µάτια στη δυσκολία και τη γραφειοκρατία που υπάρχει,
τη διοικητική δυστοκία στη λειτουργία των αποκεντρωµένων δι-
οικήσεων για πολλές δεκάδες χιλιάδες, εκατοντάδες χιλιάδες εκ-
κρεµών αιτήσεων. Και είναι ένα ιδεοληπτικό χαλί που σας κάνει
αυτή τη στιγµή να βρίσκεστε σε µια ιδιαίτερα δύσκολη -όχι απλώς
αµήχανη, αλλά ιδιαίτερα δύσκολη, για εσάς- θέση να εξηγείτε
στο δικό σας κοµµατικό ακροατήριο τι ακριβώς έχετε εισαγάγει
στη Βουλή προς ψήφιση, τι εισηγείστε και τι υπογράψατε, όπως
πολύ σωστά είπατε.

Για αυτή την τροπολογία δε, πρέπει να εκφράσω και την έκ-
πληξή µας, διότι πράγµατι, εδώ προσήλθαµε έτοιµοι να δούµε
ένα ξεκαθάρισµα λογαριασµών άκρας δεξιάς. Και προ πολλών
λεπτών, όταν ζήτησα να παρέµβω, αυτό το οποίο παρακολουθή-
σαµε και πρέπει να το επισηµάνω, είναι τελικά ένας διαγωνισµός
ποιος είναι πιο πολύ ΠΑΣΟΚ, ποιος είναι πιο καλό ΠΑΣΟΚ τελικά
ανάµεσα σε εσάς και τον κ. Βελόπουλο.

Να σας πληροφορήσω, λοιπόν, ότι και οι δύο, όπως σωστά ει-
πώθηκε, ψηφίσατε το πρώτο µνηµόνιο.

Η µόνη διαφορά -και πραγµατική διαφορά- ανάµεσά σας είναι
ότι ο κ. Γεωργιάδης χθες χειροκρότησε τον κ. Μητσοτάκη, τον
Πρωθυπουργό της χώρας, όταν από αυτό εδώ το Βήµα µίλησε
για εκείνο τον καιρό, λέγοντας ότι το µνηµόνιο αυτό που ψηφί-
σατε, κύριε Γεωργιάδη, το έφερε το ΠΑΣΟΚ µε τη δική του πολι-
τική. Δεν πρόλαβα να δω αν η κ. Ντόρα Μπακογιάννη χει-
ροκρότησε όπως εσείς. Δεν πρόλαβα να δω αν το µισό Υπουρ-
γικό Συµβούλιο, που καθόταν σε αυτά τα έδρανα, το οποίο ήταν
στο ΠΑΣΟΚ το 2010 και δήθεν χρεοκόπησε τη χώρα, ήταν εκεί
για να χειροκροτήσει τον κύριο Πρωθυπουργό, όταν είπε ό,τι
είπε.

Είναι πολύ θλιβερό να ξεχνά ο κύριος Πρωθυπουργός και η
Νέα Δηµοκρατία ότι, αν ψήφιζε όλη η Βουλή όπως ψήφισε εκεί-
νος και το κόµµα του εκείνο τον µήνα του 2010, χθες θα ψηφίζαµε
προϋπολογισµό σε δραχµές, όχι σε ευρώ. Και είναι θλιβερό και
πολύ λυπηρό, πάντως, να έχουµε ακόµα σε αυτή την Αίθουσα τέ-
τοια εκκωφαντική έλλειψη επίγνωσης. Συναίνεση δεν είχαµε ποτέ.
Αυτό το έχουµε συνηθίσει. Συναίνεση δεν υπήρχε ούτε από την
πρώτη µέρα της κρίσης. Γι’ αυτό και είχαµε µνηµόνιο και κρίση

τόσα πολλά χρόνια, σε αντίθεση µε την Πορτογαλία, για παρά-
δειγµα.

Όµως, να µην έχουµε αυτογνωσία µετά από τόσα χρόνια, να
µην έχουµε ίχνος αυτοκριτικής µετά από τόσα χρόνια σε αυτή
την Αίθουσα πάει πολύ, όταν έχεις απέναντί σου αδιάσειστα δη-
µοσιονοµικά στοιχεία -εκθέσεις ευρωπαϊκών θεσµών, της EURO-
STAT, του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, της Κοµισιόν- όταν έχεις
την ιστορική αλήθεια απέναντί σου, εσύ να επιµένεις στο δικό
σου αφήγηµα, αναπαράγοντας µάλιστα µια λαϊκίστικη επιχειρη-
µατολογία, την πρώτη, της µνηµονιακής περιόδου, που έστρωσε
το χαλί στην τοξικότητα που ακολούθησε.

Άρα, λοιπόν, να προσέχουµε πάρα πολύ στον δηµόσιο λόγο,
ιδίως εδώ, στη Βουλή, όταν µιλούµε για εκείνες τις δύσκολες πε-
ριόδους, που προκάλεσαν πόνο, προκάλεσαν θυσία στα νέα παι-
διά, στη νέα γενιά τότε, που είναι λιγότερο νέα σήµερα και
βρίσκεται είτε στο εξωτερικό, είτε υποαµείβεται, είτε προσπαθεί
να επιχειρεί σε αυτή τη χώρα, όταν κάποιοι έπαιρναν τις δύσκο-
λες αποφάσεις µόνοι τους.

Διότι η ιστορία, όταν δεν τη σέβεσαι και τη διαστρεβλώνεις,
έρχεται και σε εκδικείται.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κ. Παπαδόπουλος

θέλει να  τοποθετηθεί, να κάνει την οµιλία του. 
Έχετε τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας ΝΙΚΗ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουρ-

γοί, θα ξεκινήσω την οµιλία µου από την σκανδαλώδη τροπολογία
που κατατέθηκε στο ασφαλιστικό νοµοσχέδιο, για τη νοµιµοποί-
ηση των παράνοµων µεταναστών. 

Ξαφνικά το απόγευµα της Παρασκευής καταθέσατε στη
Βουλή, κατά την προσφιλή τακτική της Κυβέρνησης, την τακτική
του αιφνιδιασµού χωρίς να αφήσετε περιθώρια αντίδρασης στην
αντιπολίτευση, την κατάπτυστη τροπολογία του Υπουργού Και-
ρίδη, σε άσχετο µάλιστα νοµοσχέδιο για το ασφαλιστικό, προµο-
τάροντάς την βέβαια, µε ζήλο, πάθος και λυρισµό από τον
Υπουργό Γεωργιάδη.

Η τροπολογία χορηγεί, λέει, νέου τύπου άδειες διαµονής για
εργασία σε λαθροµετανάστες. Χορηγεί, δηλαδή, το δικαίωµα σε
δεκάδες, ίσως και εκατοντάδες χιλιάδες µετανάστες που έχουν
εισέλθει παράνοµα στη χώρα µας και συµπλήρωσαν τρία χρόνια,
να αποκτήσουν ειδική άδεια διαµονής, µε το πρόσχηµα της έλ-
λειψης εργατικών χεριών. Μάλιστα σήµερα το πρωί σας καµάρω-
σαν µου είπαν στον «ΣΚΑΪ» ότι καινούριο ευφυολόγηµα σκεφ-
τήκατε, ότι θα καταγράψετε µε αυτόν τον τρόπο τους λαθροµε-
τανάστες. Ρωτήστε τον καθηγητή Μάζη να σας πει πόσοι είναι οι
λαθροµετανάστες. Ρωτήστε τον. Τέτοιες κυβιστήσεις θα τις ζή-
λευε και ο µετρ των κυβιστήσεων, ο κ. Τσίπρας. Λοιπόν, πραγµα-
τικά πολύ πονηρές οι τοποθετήσεις σας. Θυµίζουν άλλες εποχές.
Το κάνατε εδώ το «Καφενείο η Ελλάς», περάστε κόσµε. Δυστυ-
χώς, θα ήταν όλα καλά, αλλά είναι αληθινά έτσι που µας τα σερ-
βίρετε.

Η Νίκη σε αυτό το νοµοσχέδιο θα σας πει ένα τεράστιο «όχι»,
γιατί ουδείς µέχρι σήµερα τόλµησε να αλλάξει το καθεστώς πα-
ραµονής των ξένων στη χώρα. Ένα τεράστιο «όχι», γιατί προ-
εκλογικά δεν αναφερθήκατε σε αυτά, δεν ενηµερώσατε τους
δύστυχους ψηφοφόρους της µεταλλαγµένης Νέας Δηµοκρατίας,
της Νέας Δηµοκρατίας της µητσοτακικής, δηλαδή. 

Στις 29-09-2023 ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπός σας θα πει: «Δεν
υπάρχει πρόθεση της Κυβέρνησης για νοµιµοποιήσεις ούτε
υπάρχει τέτοιος σχεδιασµός». Ψέµατα, δηλαδή. Την ίδια στιγµή
µάλιστα που σε ολόκληρη την Ευρώπη τα κράτη αυστηροποιούν
πλέον τη νοµοθεσία για τον περιορισµό των λαθροµεταναστευ-
τικών ροών. Τι γίνεται επιτέλους στη χώρα µας; Πείτε µας, γιατί
τα κάνετε όλα αυτά; Ποιοι σας πιέζουν για να διαλύσετε τη συ-
νοχή αυτής της χώρας; Ποιοι σας εξαναγκάζουν σε τέτοια ολι-
σθήµατα; Τι οβιδιακές µεταλλάξεις είναι αυτές που έχετε υπο-
στεί, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας; 

Ο Υπουργός κ. Γεωργιάδης πριν υπουργοποιηθεί στη Νέα Δη-
µοκρατία ήταν κάθετα αντίθετος µε την εισβολή των λαθροµετα-
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ναστών στη χώρα και µαχόταν για αυτό. Ήταν κάθετα αντίθετος
µε τις ηλεκτρονικές ταυτότητες και µαχόταν για αυτά. Τώρα επι-
στρατεύει, βλέπω, όλες του τις ικανότητες, όλο του το είναι, όλο
του τον λυρισµό, για να πετύχει το αντίθετο. Αυτές οι οβιδιακές
µεταλλάξεις, αγαπητοί µου, δεν είναι φυσιολογικές, στην ιατρική
τις λέµε κακοήθεις µεταλλάξεις. Κακοήθεις µεταλλάξεις είναι
όταν ένα φυσιολογικό κύτταρο µετατρέπεται σε καρκινικό κύτ-
ταρο. Να το προσέξετε αυτό. Θεωρούµε ότι µε αυτά που κάνετε
κινδυνεύει η χώρα µας. 

Όσο για τον Υπουργό Καιρίδη, από αυτόν το περίµενα. Αυτός
είναι που µας θεωρεί απόγονους των Οθωµανών και γιουσουφά-
κια. Δεν είναι έτσι, κύριε Καιρίδη, δεν είναι καθόλου έτσι. Ο Ρω-
µιός εξύπνησε και θα σας στείλει εκεί που χρειάζεται να πάτε σε
λίγο καιρό.

Τώρα όσο για τους εργάτες γης που θέλουνε, εµείς σας προ-
τείνουµε το εξής: Συγκεκριµένα να ξέρετε ακριβώς τι αριθµό ερ-
γατών χρειαζόµαστε, για πόσο χρόνο τους θέλουµε, να
εγκαταστήσετε ένα γραφείο στις χώρες που ενδιαφέρονται, να
ζητήσετε έγγραφα, το ποινικό µητρώο των ανθρώπων που θα έρ-
θουν, να κάνετε µια συνέντευξη, να διασφαλιστεί ότι αυτός που
θα έρθει στη χώρα θα σεβαστεί τους νόµους, τους πολίτες, τις
γυναίκες και τα παιδιά µας. Δεν θα βάλουµε τους λύκους να φυ-
λάνε τα πρόβατα. Κι εµείς, βέβαια, ως χριστιανοί θα είµαστε υπο-
δειγµατικοί εργοδότες, θα τους εξασφαλίσουµε τις καλύτερες
συνθήκες, µισθούς, διαβίωση, υγειονοµική περίθαλψη. 

Έτσι όταν πήγα και εγώ νεαρός γιατρός στις Ηνωµένες Πολι-
τείες, από τη Θεσσαλονίκη µε έφεραν εδώ στο Αµερικανικό Προ-
ξενείο και µε ρωτούσαν γιατί θέλω να πάω. Μου ζήτησαν αντί-
γραφο ποινικού µητρώου. Έτσι κάνουν οι σοβαρές χώρες και όχι
µπάτε σκύλοι αλέστε και αλεστικά µη δίνετε.

Για το ασφαλιστικό νοµοσχέδιο τώρα. Ακούσαµε πολλά για
δήθεν σπουδαίο νοµοσχέδιο, για δήθεν ασφαλιστική µεταρρύθ-
µιση του αιώνος. Τίποτα! Απλώς είδαµε εµβαλωµατικού τύπου
διατάξεις, µια προέκταση δηλαδή του νόµου Κατρούγκαλου, που
εσείς δήθεν θα καταργούσατε. 

Ο κόσµος να κρατά µικρό καλάθι. Λύστε πρώτα τα βασικά προ-
βλήµατα που βασανίζουν δεκάδες χιλιάδες ασφαλισµένους,
όπως ο υπολογισµός των συντάξεων. Μια σύνταξη δεν µπορείτε
σωστά να υπολογίσετε από το ίδιο ταµείο, τα ίδια χρόνια. Άλλος
παίρνει α’ ποσό, άλλος β’ κι άλλος γ’. 

Επίσης, είναι και η καθυστέρηση στην έκδοση των συντάξεων.
Άλλος πάει και τρέχει στους Βουλευτές για να ανταλλάξει την
ψήφο του, για να πάρει τη σύνταξή του και κάνει ένα, δύο και τρία
χρόνια για να πάρει σύνταξη και µου θέλετε και µεταρρύθµιση
ασφαλιστική! Πού είναι οι τοµές που θα φέρνατε, όπως λέγατε
στις επιτροπές; Πού είναι οι αλλαγές, οι λύσεις στα µεγάλα προ-
βλήµατα του ασφαλιστικού συστήµατος της χώρας; Πού είναι οι
προτάσεις που θα εξασφάλιζαν τη βιωσιµότητα και τη µακροβιό-
τητα του ασφαλιστικού συστήµατος; Ποια είναι τα µέτρα που
προτείνετε για την εισφοροδιαφυγή; Τίποτα ουσιαστικό, κανένα.
Ένα πυροτέχνηµα, δηλαδή. Πού είναι τα µέτρα για την επάρκεια
των συντάξεων, που θα εξασφάλιζαν την επιβίωση των συνταξι-
ούχων; Ξέχασα, εκεί θεσµοθετήσατε στο νοµοσχέδιο ότι θα δι-
ευκολύνετε τη φορολογία -άκουσον, άκουσον!- στους ηλικιωµέ-
νους να εργάζονται. Καλά, είναι σοβαρά αυτά τα πράγµατα; Αντί
να εξασφαλίσετε ικανοποιητικές συντάξεις και όχι φιλοδωρήµατα
στους ηλικιωµένους µας, ώστε µε αξιοπρέπεια να µπορούν να
συµµετέχουν στον κοινωνικό βίο της χώρας, εσείς τους βάζετε
να εργάζονται στα εβδοµήντα,  στα ογδόντα, στα ενενήντα, στα
εκατό. Πόσο θέλετε πια να εργάζονται οι Έλληνες πολίτες; 

Τους νέους να διευκολύνετε, αγαπητοί µου, για εργασία, και
όχι τους υπερήλικες. Σε αυτούς να παρέχετε φορολογικές ελα-
φρύνσεις. Τους νέους να διευκολύνετε, µπας και δουν στον ελ-
ληνικό ήλιο µοίρα και κάτσουν και στήσουν εδώ οικογένειες. 

Το νοµοσχέδιό σας, λοιπόν, απορρίπτεται διότι δεν λαµβάνει
µέτρα ούτε για την ανεργία ούτε για τη δηµογραφική γήρανση
της χώρας. Ακόµη και οι θετικές τροπολογίες, που υπάρχουν για
τις κυοφορούσες έχουν οριζόντιο χαρακτήρα και δεν επάγουν
την πολυτεκνία. Όλα συγκλίνουν στην υποβάθµιση του ασφαλι-
στικού συστήµατος και της κοινωνικής ασφάλισης, που πρέπει
να είναι -ακούστε το αυτό-δηµόσια, καθολική και υποχρεωτική. 

Κάνετε δήθεν σπουδαία µεταρρύθµιση και µας φέρατε τα ΤΕΑ,
τα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης, ως δεύτερο πυλώνα της
ασφαλιστικής προστασίας. Να πληρώνει, δηλαδή, επιπλέον ο ερ-
γαζόµενος µπας και λάβει κάνα φιλοδώρηµα παραπάνω και µπο-
ρέσει και επιβιώσει. Τα ΤΕΑ είναι ιδιωτικοί επαγγελµατικοί
ασφαλιστικοί φορείς που θα επιβαρύνουν επιπλέον τον εργαζό-
µενο. Το νοµικό πλαίσιο που τα διέπει είναι αµφιβόλου κύρους
και αποτελεσµατικότητας ώστε να εξασφαλίζεται η προστασία
της ασθένειας, της κακοδιαχείρισης που µαστίζει τα ασφαλιστικά
µας ταµεία. 

Κατά τη γνώµη µας, υποχωρεί σοβαρά ο δηµόσιος χαρακτή-
ρας της κοινωνικής ασφάλισης. Οι συντάξεις τείνουν να γίνονται
φιλοδωρήµατα, ενώ η Κυβέρνηση ενθαρρύνει τα ΤΕΑ γιατί είναι
ανίκανη να εγγυηθεί επαρκές εισόδηµα στους συνταξιούχους,
ενώ παράλληλα τους ενθαρρύνει να εργάζονται µέχρι θανάτου. 

Τα ΤΕΑ δεν µπορεί να γίνουν αφορµή για την εξάρθρωση, κύ-
ριοι, του κράτους πρόνοιας και της ασφαλιστικής προστασίας. Η
κοινωνική ασφάλιση, αγαπητοί µου, είναι δηµόσιο αγαθό. Για τη
Νίκη είναι δηµόσιο αγαθό η κοινωνική ασφάλιση και τέτοιο πρέπει
να παραµείνει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Παπαδόπουλο.

Και συνεχίζουµε µε τους εγγεγραµµένους οµιλητές στη λίστα
οµιλητών. 

Καλούµε τώρα στο Βήµα τον κ. Παύλο Χρηστίδη από το ΠΑ-
ΣΟΚ. Και ακολουθεί ο κ. Λεωνίδας Στολτίδης από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας. Τελείωσε λίγο νωρίτερα από τον προκα-
θορισµένο χρόνο ο κ. Παπαδόπουλος. Και τον ευχαριστούµε για
την οικονοµία του χρόνου. 

Ελάτε, κύριε Χρηστίδη.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οφείλω να πω, χωρίς αυτό, προφανώς, να έχει να κάνει µε

εσάς, κύριε Πρόεδρε, ότι αν συνεχίσουµε αυτόν τον δρόµο, το
να µιλάει ένας Βουλευτής στη Βουλή, θα είναι όλο και πιο δύ-
σκολο, διότι η διαδικασία είναι µια διαδικασία αποτρεπτική. 

Άκουσα προηγουµένως και τον Υπουργό, άκουσα και τη σύ-
γκρουσή του µε τον κ. Βελόπουλο. Αναφέρθηκε ο Κοινοβουλευ-
τικός µας Εκπρόσωπος σε µια σειρά ζητηµάτων. Αναφέρθηκε
φυσικά και ο Νίκος Ανδρουλάκης εχθές σε µια σειρά ζητηµάτων.
Όµως, έχει σηµασία εδώ σήµερα να θυµηθούµε κάποια πρά-
γµατα. Γιατί η παραχάραξη της ιστορίας µε «το όχηµα του 41%»
έχει και όρια. Δίνω και καταθέτω στα Πρακτικά, το άνοιγµα της
ψαλίδας των δηµοσίων δαπανών και εξόδων επί Κώστα Καρα-
µανλή, τι πήρε και τι έδωσε το 2009.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Χρηστίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και θυµίζω ότι ο κ. Μητσοτάκης για ακριβώς εκείνη την πε-
ρίοδο ήταν ως Βουλευτής τότε ο µοναδικός, αν δεν µε απατά η
µνήµη µου, που δεν ψήφισε για Πρόεδρο της Δηµοκρατίας τον
Προκόπη Παυλόπουλο, διότι θεωρούσε ότι κάτι δεν είχε κάνει
καλά ως Υπουργός Εσωτερικών, µάλλον για το γεγονός ότι είχαν
περάσει τότε επί Νέας Δηµοκρατίας οκτακόσιες εξήντα πέντε χι-
λιάδες άνθρωποι. Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Χρηστίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και θυµίζω, επίσης, τις δηλώσεις που είχαν κάνει µια σειρά κο-
ρυφαίων αξιωµατούχων της Ευρωπαϊκής Ένωσης για µια µεγάλη
περίοδο. Ζαν Κλοντ Γιούνκερ: «Πιέζαµε από το 2008, αλλά κανέ-
νας δεν έπαιρνε µέτρα στην Ελλάδα». Ο κ. Χοακίν Αλµούνια: «Κα-
ταστροφική διαχείριση της περιόδου». Ο κ. Αλογοσκούφης, ο
οποίος έλεγε ότι θα πάει στον Κώστα Καραµανλή και του είχα ζη-
τήσει να πάρει µέτρα και αυτός µου είχε απαντήσει: «Άστο για
αργότερα». Ο κ. Δούκας -αυτός που έλεγε ότι δίναµε τα λεφτά
µέσα σε σακούλες και τον διαγράψατε, αλλά µετά τον ξαναπή-
ρατε πίσω- έλεγε ότι είχε προειδοποιήσει τον κ. Καραµανλή, αλλά
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δεν τον άκουγε. Και φυσικά το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, το οποίο
στο ψήφισµά του το 2014 τον Μάρτιο αναφέρεται στο µακροχρό-
νιο δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό της περιόδου του Κώστα Καρα-
µανλή. 

Όλα αυτά έχουν ενδιαφέρον. Όπως φυσικά και πολύ µεγάλο
ενδιαφέρον έχει να αναλογιστούµε τι έλεγαν και µια σειρά στε-
λεχών της Κυβέρνησης αυτής όταν δεν ήταν στην κυβέρνηση.
Και αναφέρθηκαν πολλοί. Εγώ θα θυµίσω αυτά τα οποία έλεγε ο
κ. Φλωρίδης το 2015. Έλεγε ότι ο Γιώργος Παπανδρέου µε τις
πολιτικές του επιλογές ήταν εκείνος ο οποίος διέσωσε τη χώρα
και, µαζί µε τη χώρα, διέσωσε και τις ευθύνες του κ. Καραµανλή
και του Υπουργού του, του κ. Σαµαρά. Αυτά, όπως είπα και προ-
ηγουµένως, τα γνωρίζετε πολύ καλά και εσείς που σήµερα βρί-
σκεστε εδώ.

Η ιστορία της χώρας, αγαπητοί κύριοι Υπουργοί, δεν γράφετε
σε χαρτοπετσέτες. Η ιστορία της χώρας δεν γράφεται σε χαρτο-
πετσέτες, όπως ο προϋπολογισµός, τον οποίο κατέθεσε ο κ. Πα-
παθανασίου, για να παρθούν µέτρα για κάποτε, πριν από κάποια
χρόνια, που έπρεπε να πάρουµε µέτρα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εννοείται τον κ. Παπαθα-
νάση;

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Όχι, τον κ. Παπαθανασίου. 
Το λέω αυτό σήµερα, κύριε Πρόεδρε, διότι ζούµε σε συνθήκες

στις οποίες είναι προφανές ότι η Νέα Δηµοκρατία έρχεται για να
ξαναγράψει την ιστορία και να ανακαλύψει λίγους µήνες µετά τις
εκλογές, τον τρόπο µε τον οποίο πρέπει να αντιµετωπίσει το τε-
ράστιο ζήτηµα το οποίο έχουµε επισηµάνει πάρα πολύ καιρό.

Είναι εδώ και πολλά χρόνια που οι άνθρωποι στην πρωτογενή
παραγωγή αντιµετωπίζουν ζητήµατα. Όµως, όλες οι πρωτοβου-
λίες τις οποίες έχουµε πάρει µέσα και έξω από τη Βουλή εµείς
στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ δεν αφορούν µόνο τον
πρωτογενή τοµέα, αφορούν κάθε έκφανση της κοινωνικής ζωής. 

Άκουσα δύο Υπουργούς αυτής της Κυβέρνησης αυτά τα οποία
είπαν. Λείπουν, όµως, σήµερα από αυτή εδώ τη συζήτηση δύο
µέλη της Κυβέρνησης που θα έπρεπε να είναι εδώ και να µιλή-
σουν, µία Υπουργός και ένας Υπουργός. Άκουσα τον Υπουργό
Μετανάστευσης και Ασύλου. Άκουσα και τον Υπουργό Εργασίας.
Όµως, εδώ πρέπει να επισηµάνουµε ότι δεν ακούσαµε την κ. Κε-
ραµέως, η οποία έχει την ευθύνη για τις υπηρεσίες, που υποτί-
θεται ότι θα εφαρµόσουν τις νέες διατάξεις, εκείνες τις διατάξεις
που έφερε ο κ. Βορίδης πριν από λίγους µήνες, πριν από λίγα
χρόνια και ψήφισε τότε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, πα-
νηγυρίζοντας ξανά, όπως πανηγύριζαν χθες οι Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, και έρχεται και αναιρεί τώρα µε τις συγκεκρι-
µένες ρυθµίσεις ο κ. Γεωργιάδης µε τον κ. Καιρίδη. Και θα έπ-
ρεπε να είστε εδώ πέρα να τους ξαναχειροκροτάτε για να σας
µετρήσουµε κιόλας, γιατί τις τελευταίες ώρες το µόνο που µε-
τράµε είναι διαφοροποιήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και Βουλευ-
τών της στον δηµόσιο διάλογο, οι οποίοι όµως έχουν τόσο
θάρρος που θα έρθουν αύριο να ψηφίσουν. 

Και λείπει φυσικά από τη συζήτηση αυτή και η ψηφιακή διακυ-
βέρνηση, ο κ. Παπαστεργίου, ο οποίος πρέπει να έρθει για να εγ-
γυηθεί την αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών στις διαδικασίες
µετανάστευσης, όχι µόνο σε όσες ίσχυαν µέχρι σήµερα, αλλά και
αυτές που ισχύουν από σήµερα. Διότι σε όλη αυτή τη µεγάλη συ-
ζήτηση ο προηγούµενος µεγάλος µεταρρυθµιστής Υπουργός,
δεν έφερε κανένα απολύτως αποτέλεσµα. Πάνω από διακόσιες
πενήντα χιλιάδες εκκρεµότητες υπάρχουν. Είναι αριθµός δυσθε-
ώρητος.

Και επειδή σας αρέσουν και τα στοιχεία και τα νούµερα, εγώ
θα αναφερθώ σε στοιχεία και νούµερα. Τι ψηφιακό έργο χρηµα-
τοδοτεί αυτή η Κυβέρνηση για τη µετανάστευση από το Ταµείο
Ανάκαµψης; Ακούστε. Χρηµατοδοτεί 27,6 εκατοµµύρια ευρώ για
να σκαναριστούν 101,5 εκατοµµύρια σελίδες εγγράφων από τους
ατοµικούς φακέλους µεταναστών που χρονολογούνται από το
2001 µέχρι και σήµερα. Το φοβερό ποιο είναι; Το φοβερό είναι
ότι το 90% των εγγράφων αυτών είναι πια παντελώς άχρηστα.
Και τα περισσότερα είναι ήδη περασµένα στο υφιστάµενο πλη-
ροφοριακό σύστηµα. Είναι το πιο άχρηστο πρόγραµµα ψηφιοποί-
ησης, που έχει χρηµατοδοτηθεί στην ιστορία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Θα σας δώσω για τα Πρακτικά και την απόφαση.

Το πιο ενδιαφέρον δε, το οποίο πρέπει να κρατήσουµε όλοι,
δεν θα κάνει σε κανέναν µας εντύπωση, είναι ότι στον διαγωνισµό
αυτόν για τα 27,6 εκατοµµύρια ευρώ συµµετείχε µόνο µία σύ-
µπραξη εταιρειών. Μόνο µία σύµπραξη εταιρειών! Αυτό είναι το
πραγµατικό ενδιαφέρον της Κυβέρνησης για την υποστήριξη των
υπηρεσιών που καλούνται να βγάλουν τα κάστανα από τη φωτιά.
Και, µαζί µε τους δύο Υπουργούς, απουσιάζει και η ενδελεχής τε-
κµηρίωση για τις ανάγκες και κυρίως για τον αριθµό των πιθανών
δικαιούχων. 

Δεν έχουν περάσει πολλές εβδοµάδες, κύριε Υπουργέ, όταν
ρώτησα εδώ σε αυτή εδώ την Αίθουσα τον κ. Καιρίδη για το πόσοι
είναι οι παράτυποι µετανάστες στην πατρίδα µας. Μου απάντησε
τότε στον κοινοβουλευτικό έλεγχο ότι είναι τριακόσιες χιλιάδες
καταγεγραµµένοι. Όταν τον ρώτησα πώς προκύπτει αυτός ο
αριθµός, αναφέρθηκε σε εκτίµηση η οποία βασίζεται σε πολλούς
και διαφορετικούς παράγοντες. Σήµερα λέτε ότι αυτή η πρωτο-
βουλία αφορά τριάντα χιλιάδες ανθρώπους, το ένα δέκατο. Εδώ
δεν έχουµε µνήµη χρυσόψαρου. Καταλαβαίνουµε ότι έχετε έρθει
σε δύσκολη θέση, ότι προσπαθείτε να µετριάσετε τις εσωκοµµα-
τικές αντιδράσεις από διάφορα στελέχη. Εδώ, όµως, οφείλω να
αναφερθώ και σε αυτά τα οποία έχουµε ως στοιχεία από τη
FRONTEX. Έχει φύγει πολύς κόσµος από την Ελλάδα παράτυπα
και αρκεί µια µατιά στα στοιχεία της FRONTEX για τη βαλκανική
οδό, για να επιβεβαιωθεί αυτή η εκτίµηση. 

Και θέλω να πω ότι προφανώς από όσα συζητάµε, αναδεικνύε-
ται και ένα πολιτικό ζήτηµα, το µείζον πολιτικό ζήτηµα, αυτό στο
οποίο αναφέρονται όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Ποτέ
δεν είπατε κάτι τέτοιο πριν από τις εκλογές. Αντιθέτως µε πρώτο
και καλύτερο τον κ. Μητσοτάκη καλλιεργούσατε µε κάθε ευκαιρία
έναν αντιµεταναστευτικό και αντιπροσφυγικό ρόλο. Δεν θα ξεχά-
σει κανένας από εµάς την οµιλία του κυρίου Πρωθυπουργού
λίγες ηµέρες µετά την καταστροφή στη Δαδιά, όταν περιέγραφε
ως εισβολείς εκείνους οι οποίοι πέρασαν από τα σύνορα και τους
έριχνε την ευθύνη για τις φωτιές στη Δαδιά. Μήπως βρήκατε κα-
νέναν και τον διώξαµε από τη χώρα; Κανένας δεν έχει φύγει από
εκείνους τους ανθρώπους από τότε µέχρι σήµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χρηστίδη,
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ίσα, ίσα επενδύσατε σε εκείνο ακριβώς το πνεύµα. Και σήµερα

αυτό πληρώνετε από τους απόντες Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας, οι οποίοι δείχνουν δυσανεξία στο να υπερασπιστούν τη
συγκεκριµένη τροπολογία. 

Εµείς είµαστε εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όχι µόνο για
να σταθούµε σε αυτά τα οποία αναφέρει η συγκεκριµένη τροπο-
λογία, αλλά για να δείξουµε ότι χρειάζονται και άλλα µέτρα,
µέτρα τα οποία θα οδηγήσουν στην ένταξη των ανθρώπων
αυτών, µέτρα που θα οδηγήσουν σε ένα άλλο µοντέλο το οποίο
ξεφεύγει από τη λογική τού να αξιοποιείτε τους ανθρώπους αυ-
τούς ως gastarbeiter της δεκαετίας του 1950 και του 1960, σή-
µερα.

Αυτά, λοιπόν, τα ζητήµατα είναι ζητήµατα τα οποία µας απα-
σχολούν, αυτά τα ζητήµατα καταγράφουµε σήµερα εδώ στην Αί-
θουσα του Κοινοβουλίου, αυτά τα ζητήµατα θα υπερασπιζόµαστε
και µπροστά σε αυτή την αλήθεια θα πρέπει να αναµετρηθείτε,
την αλήθεια του καθρέφτη σας, όσων λέγατε πριν τις εκλογές και
κάνετε µετά τις εκλογές, όσων δεν µπορείτε να υπερασπιστείτε
σήµερα εδώ στα άδεια έδρανα της Νέας Δηµοκρατίας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Χρηστίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
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ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, πενήντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Πτολεµαΐδας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Λεωνίδας Στολτίδης από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ:  Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με τα µνηµόνια καταργήθηκε από τους εργαζόµενους στο δη-

µόσιο και από τους συνταξιούχους το επίδοµα εορτών Χριστου-
γέννων και Πάσχα και το επίδοµα αδείας. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα κατέθεσε τροπολογία -και περιµέ-
νουµε την θέση όλων σας- για την ανακούφιση των εργαζοµένων
και συνταξιούχων προτείνοντας την επαναφορά του επιδόµατος
Χριστουγέννων και Πάσχα και του επιδόµατος αδείας, δηλαδή
13ου, 14ου µισθού για τους εργαζόµενους και της 13ης και 14ης σύ-
νταξης για τους συνταξιούχους.

Και στη συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισµό έγινε σαφές
-και το εκθέσαµε ως κόµµα µε κάθε τρόπο- ότι σε καµµία περί-
πτωση δεν τίθεται ζήτηµα έλλειψης παραγόµενου πλούτου,
πόρων ή δηµοσιονοµικού χώρου κατά τη δική σας αντίληψη, για
να ελαφρυνθούν, να πάρουν µια ανάσα οι εργαζόµενοι, οι συντα-
ξιούχοι και τα λαϊκά στρώµατα. Αποκαλύψαµε µε όλους τους τρό-
πους ότι από τον απίστευτο πλούτο, που παράγεται µόνο από
τους εργαζόµενους, αυτοί θα παίρνουν κάθε χρόνο όλο και µι-
κρότερο κοµµάτι, διότι µεγαλώνουν οι ανάγκες του κεφαλαίου
για κερδοφορία, που υπηρετείτε.

Θυµίζουµε ότι τα 5 δισεκατοµµύρια για επαναφορά της 13ης

και 14ης σύνταξης για δυόµισι εκατοµµύρια συνταξιούχους και
τον 13ο και 14ο µισθό για εξακόσιες πενήντα χιλιάδες δηµοσίους
υπαλλήλους, σχεδόν τη µισή χώρα δηλαδή, δεν χωράνε φυσικά
στην πολιτική σας και αυτό διότι χωράνε τα 7 δισεκατοµµύρια για
συµµετοχή στο ΝΑΤΟ, για να βάλει η αστική τάξη της χώρας µας
το χέρι στον πλούτο άλλων λαών. Χωράνε τα 12 δισεκατοµµύρια
στους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους, που έχουν φέτος ένα
σκασµό, 300%, κέρδη από το τσάκισµα των εισοδηµάτων του
λαού µας, χωράνε τα 87 δισεκατοµµύρια ληξιπρόθεσµες οφειλές
του 0,8% των µεγαλύτερων οµίλων που δεν αγγίζει κανείς σας,
χωράνε τα 5 δισεκατοµµύρια κατ’ έτος ειδικού φόρου ακινήτων
για τα νοµικά πρόσωπα, που κανείς σας πάλι δεν εφαρµόζει. 

Καλούµε τους εργαζόµενους στο δηµόσιο να µην ανεχθούν
αυτό το ασφυκτικό, αποπνικτικό που έχετε αφήσει για τις ανά-
γκες τους χώρο και να µπουν δυναµικά στο προσκήνιο µε διεκδι-
κήσεις. 

Χαιρετίζουµε τους αγωνιζόµενους συνταξιούχους που κατα-
φέρνουν, παρά τις δυσκολίες, να κλιµακώνουν τον αγώνα τους
όπως µε την πριν λίγο καιρό τριπλάσια σε όγκο διαδήλωσή τους
εδώ στην Αθήνα, ως τον µόνο δρόµο αποδεδειγµένα για κατα-
κτήσεις. 

Και επειδή το κεφάλαιο όσο και να το ταΐζετε δεν πρόκειται να
χορτάσει, σας βάζει συνεχώς να νοµοθετείτε τις επόµενες απαι-
τήσεις του.

Εδώ µε την νέα παρέµβασή σας στο ασφαλιστικό προχωράτε
ένα βήµα παραπέρα, στο χτύπηµα της κοινωνικής ασφάλισης.
ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δηµοκρατία, όλοι σας µε τη σειρά νοµοθε-
τήσατε την κλοπή των αποθεµατικών που φτάνουν στα 120 δισε-
κατοµµύρια, διαχρονικά, τη συντριβή των συντάξεων, την αύξηση
των ορίων ηλικίας συνταξιοδότησης. Συνεπείς όλοι σας στην υπη-
ρεσία των απαιτήσεων του κεφαλαίου, νοµοθετείτε βήµα προς
βήµα τη συνεχή µείωση ή την απαλλαγή των εργοδοτών και του
κράτους από εισφορές, µέσω της σαλαµοποίησης της σύνταξης
να τη βάλουν στο χέρι οι επιχειρηµατικοί όµιλοι κοµµάτι, κοµµάτι,
όπως τώρα µε τα επαγγελµατικά ταµεία στον δεύτερο πυλώνα,
που αφορά λεία δεκάδες δισεκατοµµύρια ευρώ που θα παίζονται
στον χρηµατιστηριακό τζόγο, τον οποίο τον έχουν γευτεί εκατοµ-
µύρια εργαζόµενοι στον κόσµο µε την εξαύλωση των κόπων µιας
ζωής.

Όσον αφορά στην παρέµβασή σας στην τρίτη ενότητα, για τις
αλλαγές στο σύστηµα διορισµού και προσλήψεων της δηµόσιας
υπηρεσίας απασχόλησης, ΔΥΠΑ, πρώην ΟΑΕΔ, πρόκειται για ερ-
γαζόµενους µε αξιόλογη διδακτική και εργασιακή εµπειρία στην

επαγγελµατική κατάρτιση γενικά αλλά και ΑΜΕΑ.
Πληρούν τα φυσικά και τυπικά προσόντα που ορίζονται από τις

µέχρι τώρα κείµενες διατάξεις και αποτελούν βασική προϋπό-
θεση για την πρόσληψή τους, όπως πτυχία ΑΕΙ, ΤΕΙ, ΤΕ, ΔΕ, δι-
δακτορικοί και µεταπτυχιακοί τίτλοι, παιδαγωγική επάρκεια,
πιστοποίηση εκπαιδευτών ενηλίκων ΕΟΠΠΕΠ, επιµορφωτικά σε-
µινάρια εξειδίκευσης στην ειδική αγωγή, διδακτική εµπειρία πολ-
λών χρόνων.

Αντιδρούν -και πολύ σωστά και έχουµε καταθέσει τις απαιτή-
σεις τους- για τον νέο τρόπο που εισάγετε για την κατάταξη, την
πρόσληψη, τον διορισµό τους και ζητούν να ακυρωθεί η πρό-
βλεψη µοριοδότησης, που οδηγεί σε διορισµό µε όχι µεγαλύτερη
βαρύτητα στη διδακτική εµπειρία που γενικώς, αλλά κυρίως στην
περίπτωση των εκπαιδευτών ΑΜΕΑ, είναι προφανές ότι είναι κάτι
ανορθολογικό. Απαιτούν να µη µπει ταβάνι, αυτό που βάζετε στην
αναγνώριση προϋπηρεσίας στα δεκατέσσερα χρόνια, στη µοριο-
δότηση, όταν υπάρχουν εργαζόµενοι µε είκοσι και είκοσι πέντε
χρόνια. Επίσης, να µην πριµοδοτείται το πρώτο επίπεδο χρήσης
υπολογιστή πάνω από πτυχιακούς και µεταπτυχιακούς τίτλους,
γιατί πρόκειται για κάτι ασύµβατο µε κάθε αίσθηµα δικαίου.

Επίσης, ζητούν να καταργηθεί η µοριοδότηση βάσει ατοµικής
συνέντευξης, η οποία ευτελίζει την προϋπηρεσία και τα ακαδη-
µαϊκά προσόντα, υπονοµεύει την αξιοκρατία και τη διαφάνεια στη
διαδικασία των διορισµών και προσλήψεων και αφήνει περιθώρια
για τη δηµιουργία πελατειακών σχέσεων.

Ζητούν να αποσύρετε -και πολύ σωστά- τη µοριοδότηση από
ψυχοµετρικά τεστ, που µοριοδοτούνται πέρα από κάθε µέτρο λο-
γικής και καταργεί ουσιαστικά τα ακαδηµαϊκά προσόντα και την
προϋπηρεσία ως βασικά κριτήρια των προσλήψεων και µαζί µε
αυτά την αρχή της αξιοκρατίας στους διορισµούς, ανοίγοντας
έτσι διάπλατα τη θύρα σε κάθε λογής αυθαιρεσία και να προχω-
ρήσετε στη δηµιουργία ενός ξεχωριστού µητρώου εκπαιδευτικών
ειδικής αγωγής και εκπαιδευτικών στην επαγγελµατική κατάρτιση
ΑΜΕΑ και όχι ενός µητρώου προσωρινών αναπληρωτών ωροµι-
σθίων εκπαιδευτικών για όλες τις σχολές ΔΥΠΑ, κάτι που υπο-
βαθµίζει τους εκπαιδευτικούς, την εξειδίκευση και την εµπειρία
τους στην ειδική αγωγή και την επαγγελµατική κατάρτιση ΑΜΕΑ.

Και επειδή πολλές φορές σας αρέσει να κάνετε συγκρίσεις κα-
πιταλισµού- σοσιαλισµού, τι να συγκρίνεις εδώ µε αυτή την κα-
τάντια που µετά την εκπαίδευση πετάτε στους ΑΜΕΑ ένα
ψευτοεπίδοµα και τους στέλνετε σε ιδρύµατα είτε φυλακισµέ-
νους στα σπίτια, όταν στον σοσιαλιστικό κόσµο, µετά τη λήξη της
εκπαίδευσης από τα ειδικά σχολεία, τα παιδιά µε κινητικές, αι-
σθητηριακές και σωµατικές αναπηρίες συνέχιζαν την εκπαίδευση
σε τεχνικό, καλλιτεχνικό και πανεπιστηµιακό επίπεδο, είχαν όλοι
εγγυηµένη εργασία µε την πρόσληψή τους σε προστατευόµενα
εργοστάσια που είχαν σχεδιαστεί, κατασκευαστεί και λειτουρ-
γούσαν αποκλειστικά από αναπήρους, όπως ήταν το εργοστάσιο
ηλιακής ενέργειας πριν εβδοµήντα χρόνια στη Σοβιετική Ένωση;
Κι εσείς εδώ ξεριζώνετε ό,τι είχε αποµείνει και πατάει στη λογική
και την επιστήµη, όσον αφορά στην εκπαίδευσή τους. Ας κάνει ο
καθένας τη σύγκρισή του. Στην ουσία προωθείται η λογική της
ανακύκλωσης της ανεργίας από τη µια πλευρά και από την άλλη,
εισάγεται η δυνατότητα παρέµβασης και ελέγχου της διαδικα-
σίας κατάταξης και προσλήψεων µε προφανείς στόχους. 

Ζητάµε όχι µόνο να αποσυρθούν -λέµε όλα αυτά που χειροτε-
ρεύουν την ήδη άσχηµη κατάσταση-, αλλά και να σταµατήσει το
αίσχος της ελαστικής εργασίας µε αναπληρωτές και ωροµίσθι-
ους εργαζόµενους, να προκηρυχθούν οργανικές θέσεις για µό-
νιµο προσωπικό ανάλογες σε αριθµό µε τις πάγιες και διαρκείς
ανάγκες των σχολών, ιδίως όσον αφορά την ειδική αγωγή και την
εκπαίδευση, την επαγγελµατική κατάρτιση ΑΜΕΑ που αυτονοή-
τως, αλλά και µε βάση την ίδια την επιστήµη, συνιστούν εκ φύ-
σεώς τους πεδία που χρειάζονται δοµές µε µόνιµο και σταθερό
προσωπικό για την εξυπηρέτηση των αναγκών τους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Επίσης, ζητάµε οι διορισµοί να ξεκινήσουν από τους υπάρχο-
ντες πίνακες και τους ήδη εργαζόµενους στις σχολές εκπαιδευ-
τικών. Συµφωνούµε µε τους εργαζόµενους και όλα αυτά τα
απαιτούµε στο πλευρό τους.

8074 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Στυλιανός Φωτόπουλος από την Ελληνική Λύση. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Θέλω να κάνω κάποιες παρατηρήσεις όσον αφορά το ασφαλι-
στικό και για κάποια προβλήµατα του παρελθόντος τα οποία δεν
λείπουν. 

Η υπόθεση των βαρέων και ανθυγιεινών, κύριε Υπουργέ, είναι
µια υπόθεση η οποία έρχεται από παλιά και είναι µια αδικία που
πρέπει να λυθεί. Δεν γίνεται άνθρωποι µε σαράντα χρόνια εργα-
σίας και ασφάλισης να µην έχουν τη δυνατότητα να βγουν στη
σύνταξη. Τα έχουν δουλέψει, έχουν κολλήσει τα ένσηµα, οπότε
δεν µπορεί να τους πηγαίνουµε ούτε στα εξήντα πέντε ούτε στα
εξήντα επτά ούτε να περιµένουµε να φτάσουν το όριο ηλικίας.
Καταλαβαίνω ότι είναι λίγοι, αλλά και γι’ αυτούς τους λίγους θα
πρέπει να νοµοθετούµε.

Το δεύτερο θέµα στο οποίο θέλω να αναφερθώ είναι γνωστό,
αλλά οφείλουµε να το αναδεικνύουµε. Αυτό είναι το θέµα της
ένταξης στα βαρέα και ανθυγιεινά των εργαζοµένων του Υπουρ-
γείου Υγείας. Οι νοσηλευτές γιατί δεν µπαίνουν στα βαρέα και
ανθυγιεινά, όπως συµβαίνει αντίστοιχα και µε τους συναδέλφους
τους στον ιδιωτικό τοµέα;

Το τρίτο θέµα στο οποίο θέλω να αναφερθώ είναι αυτό των
30.000 ευρώ. Είναι προς τη σωστή κατεύθυνση το γεγονός ότι
από τα 20.000 ευρώ πάτε στα 30.000 ευρώ το όριο ένταξης των
ασφαλισµένων του ΕΦΚΑ, οι οποίοι θα µπορούν να υποβάλλουν
αίτηµα συνταξιοδότησης. Δεν αρκεί όµως και το θεωρούµε άτολ-
µο. Τα 30.000 ευρώ παραµένουν λίγα. Σας διαφεύγει ότι περά-
σαµε µια δεκαετή οικονοµική κρίση, όπως και ότι πάρα πολλοί
άνθρωποι -κακώς, θα πω εγώ- δεν απέδωσαν τις ασφαλιστικές
τους εισφορές. Όµως, όταν έχεις να επιλέξεις µεταξύ της επι-
βίωσής σου ή της επιβίωσης της οικογένειάς σου και της πληρω-
µής του προσωπικού σου, το τελευταίο το οποίο πληρώνεις είναι
οι δικές σου ασφαλιστικές εισφορές. Αντίστοιχα, το κράτος τους
χρέωνε για υπηρεσίες υγείας τις οποίες ποτέ δεν τους παρείχε
από τη στιγµή που ήταν ληξιπρόθεσµοι. Αυτό είναι κάτι που γνω-
ρίζετε και δεν το ακούτε από εµένα για πρώτη φορά. Όµως, τα
30.000 ευρώ είναι ένα πάρα πολύ µικρό όριο. Θα πρέπει να ξα-
ναδούµε τι προσαυξήσεις έχουν µπει σε αυτούς τους ανθρώπους
και τι υπηρεσίες υγείας τους έχουν χρεωθεί, χωρίς να τους έχουν
παρασχεθεί και να πάρετε µια γενναία απόφαση να τα διαγρά-
ψετε. 

Δεν υπάρχει, επίσης, καµµία πρόνοια για τις ληξιπρόθεσµες
οφειλές προς τα ασφαλιστικά ταµεία. Αυτή τη λεγόµενη κουλ-
τούρα πληρωµών θα πρέπει κάποια στιγµή να τη σταµατήσετε.
Οι Έλληνες δεν είναι οι µπαταχτσήδες. Γνωρίζουµε και κυκλοφο-
ρούµε µέσα στην κοινωνία. Αν έχουν και µπορούν να πληρώσουν,
θα πληρώσουν. Δεν είναι, λοιπόν, θέµα κουλτούρας πληρωµών.
Ελάτε και κάντε µια ρύθµιση προς τα ασφαλιστικά ταµεία και
προς το δηµόσιο που θα τους δίνει τη δυνατότητα και αυτοί να
είναι ασφαλιστικά ενήµεροι, αλλά και το κράτος να εισπράξει. 

Από εκεί και πέρα, θα αναφερθώ σε προβλήµατα τα οποία µας
έχουν µεταφερθεί, αλλά και τα οποία γνωρίζουµε. Συγκεκριµένα,
θα αναφερθώ στα ΚΕΠΑ. Φυσικά και στηρίζουµε την προσπάθεια
µηχανογράφησης του ΕΦΚΑ. Αυτό είναι κάτι αυτονόητο και λο-
γικό. Τι γίνεται, όµως; Όσοι έχουµε την ελάχιστη, θα έλεγα, την
πολύ µικρή εµπειρία µηχανογράφησης είτε επιχειρήσεων είτε ορ-
γανισµών -και σας διαβεβαιώ ότι το γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά-
ξέρουµε ότι η µισή µηχανογράφηση σε πολλές περιπτώσεις είναι
χειρότερη από την καθόλου. 

Θα σας δώσω ορισµένα παραδείγµατα για να σας εξηγήσω τι
θέλω να πω µε αυτό και θα καταλάβετε. Έχετε τις επιτροπές εξέ-
τασης αναπηρίας, οι οποίες εδρεύουν στην οδό Πειραιώς και οι
οποίες έχουν περιορισµένη πρόσβαση στα αρχεία και στους φα-
κέλους των ασθενών. Παράδειγµα δεύτερον. Με τον ν.4830/2022
καθιερώσατε την ηλεκτρονική µεταβολή ατοµικών στοιχείων των
ασφαλισµένων. Στην πράξη αυτό δεν εφαρµόζεται. Όταν ο ασφα-
λισµένος είναι υποχρεωµένος για µια αλλαγή αστυνοµικής ταυ-
τότητας να πάει στα αντίστοιχα τµήµατα µητρώων, ο νόµος
καθίσταται ανεφάρµοστος. Παράδειγµα τρίτο. Οι θεράποντες ια-
τροί, που σας έλεγα νωρίτερα, δεν µπορούν να διαβάσουν τις

εξετάσεις τις οποίες έχουν επισυνάψει ηλεκτρονικά οι ασφαλι-
σµένοι στα ΚΕΠΑ. Οι ασφαλισµένοι θεωρούν ότι από τη στιγµή
που τα έχουν συνάψει, έχει τελειώσει εκεί η υποχρέωσή τους,
πάνε να περάσουν επιτροπή, η επιτροπή δεν έχει τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά και του ξανακαλεί µετά από τρεις πέντε µήνες.
λέω κάτι λάθος; Αν λέω κάτι λάθος, διορθώστε µε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ούτε υπολογιστή δεν έχει
µπροστά του. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει υπολογιστή, αλλά δεν έχει
πρόσβαση στα αρχεία των εξετάσεων.

Και έρχοµαι σε ένα άλλο παράδειγµα: Αν υποθέσουµε ότι ο
γιατρός ο οποίος ανοίγει έναν ανησυχητικό φάκελο αρρωστήσει
ή στην πολύ κακή περίπτωση πεθάνει, ο ασφαλισµένος είναι κα-
ταδικασµένος να µην περάσει από επιτροπή, καθώς δεν υπάρχει
η δυνατότητα να γίνει µεταβολή ή να κάνει άλλη αίτηση. Κι αυτό
είναι ένα πραγµατικό γεγονός που θα πρέπει να δείτε. 

Θα πρέπει να σας πω, λοιπόν, ότι αναµένουµε την online πλη-
ρωµή των εργοδοτικών εισφορών -γνωρίζω ότι έχει εξαγγελθεί,
αλλά δεν έχουµε ένα σαφές χρονοδιάγραµµα για το πότε θα γίνει
αυτό, γιατί δηµιουργεί πάρα πολλά προβλήµατα-, την εκπρόθε-
σµη υποβολή ΑΠΔ στο πληροφοριακό σύστηµα του ΙΚΑ και τη
δυνατότητα µεταβολής στοιχείων ασφάλισης ηλεκτρονικά. Ξέ-
ρετε, ταλαιπωρούµαστε ακόµα µε τα χειρόγραφα. Γράφουµε, τα
τυπώνουµε σε ένα excel και τα πηγαίνουµε στα αντίστοιχα υπο-
καταστήµατα ΙΚΑ, για να γίνουν µεταβολές στα στοιχεία ασφάλι-
σης, όπως επίσης και την online ενηµέρωση των ατοµικών λογα-
ριασµών ασφάλισης. Εδώ µπορεί να µε ρωτήσετε αν είναι σηµα-
ντικό. Σας απαντώ, λοιπόν, ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Για
έναν ο οποίος έχει απωλέσει την ασφαλιστική του ικανότητα και
περιµένει να συµπληρώσει τα απαιτούµενα ένσηµα για να µπορεί
να λάβει υπηρεσίες υγείας αυτός και η οικογένειά του, το να πε-
ριµένει δύο και τρεις µήνες για να έχει ασφαλιστική ικανότητα
είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Σας διαβεβαιώ!

Και έρχοµαι τώρα στο «ΕΡΓΑΝΗ» που, επίσης, είναι στο δικό
σας Υπουργείο κα στις δικές σας αρµοδιότητες.

Πιστεύετε ως άνθρωποι της αγοράς και ως άνθρωποι σκεπτό-
µενοι ότι είναι εφικτό για µια µικροµεσαία επιχείρηση ή για έναν
µικρό ελεύθερο επαγγελµατία να µπορεί σε πραγµατικό χρόνο
να αλλάζει τα ωράρια εργασίας του προσωπικού του; Όσον
αφορά µια έκτακτη πρόσληψη, θα σας πω το κλασσικό παράδει-
γµα, την εστίαση. Οι αλλαγές ωραρίων, οι προσλήψεις, οι απο-
χωρήσεις γίνονται µε ρυθµούς τρελούς. Αν µπείτε σε ένα µικρό
λογιστικό γραφείο θα τραβάτε τα µαλλιά σας. Θα πρέπει το λο-
γιστικό γραφείο ή ο ίδιος ο επιχειρηµατίας να αφήσει ό,τι άλλο
κάνει και να ασχοληθεί µε αυτή την πολύ απαιτητική διαδικασία.
Καθιερώστε ένα απλοποιηµένο σύστηµα προσλήψεων και τα υπό-
λοιπα στοιχεία της σύµβασης εργασίας, του ωραρίου εργασίας,
τα προσωπικά στοιχεία των εργαζοµένων, αν και αυτά τα λαµβά-
νεται µέσα από το TAXIS, να τα δίνει, να τα ανεβάζει σε δεύτερο
χρόνο. Γιατί θα πρέπει να γίνονται όλα αυτά; 

Η Τετάρτη. Κάθε Τετάρτη το σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» κλείνει από
το µεσηµέρι µέχρι αργά το βράδυ. Σε αυτές τις περιπτώσεις κά-
νουµε; Κι αν µπει ο έλεγχος εκείνη τη στιγµή, δεν είναι παράνο-
µος ο ασφαλισµένος και ο εργοδότης; 

Έχετε υποχρεώσει, κύριοι Υπουργοί, τις επιχειρήσεις να κατα-
χωρούν το ψηφιακό ωράριο και τις ληφθείσες άδειες για το προ-
σωπικό στο πρώτο δεκαήµερο κάθε µήνα. Για ποιον λόγο τότε
υποχρεώνετε τις επιχειρήσεις να υποβάλλουν ετήσιο πίνακα προ-
σωπικού και βιβλίο αδειών κάθε χρόνο;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε. Δεν θα καθυστερήσω.
Ξέρετε, το να µετατρέπουµε την γραφειοκρατία από έγχαρτη

σε ψηφιακή δεν είναι και το καλύτερο παράδειγµα.
Έρχοµαι, τέλος, στην τροπολογία για τους παράνοµους µετα-

νάστες. Δεν θα σταθώ στο ιδεολογικό κοµµάτι. Τα είπε πολύ κα-
λύτερα από µένα ο Πρόεδρός µας, ο Κυριάκος ο Βελόπουλος.
Θα σταθώ σε κάποια άλλα σηµεία. Μας κατηγορείτε όσους αντι-
τιθέµεθα στη συγκεκριµένη τροπολογία για λαϊκισµό. 

Θα σας το επιστρέψουµε και θα σας πούµε ότι λαϊκισµούς είναι
να θεωρείς πραγµατικότητα και γεγονός αυτό το οποίο συνέβη
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λόγω των δικών σου λαθών και των δικών σου παραλείψεων. Λαϊ-
κισµός είναι να προτάσεις ως επιχείρηµα πως θα έχουν άδεια πα-
ραµονής µόνο όσο έχουν οι συγκεκριµένοι άνθρωποι ενεργή
σύµβαση εργασίας. Αν δεν έχουν, τι θα τους κάνετε; Θα τους
απελαύνετε. Και γιατί δεν το κάνετε τώρα; 

Λαϊκισµός είναι να θεωρείς αυτονόητο πως τα σύνορα είναι
διάτρητα, πως οι καραβιές παράνοµων µεταναστών θα σώσουν
και θα λύσουν το δηµογραφικό πρόβληµα της χώρας. 

Λαϊκισµός είναι να εµφανίζεις την ελληνική γεωργία στο και
πέντε, όχι στο παρά πέντε, ότι καταρρέει λόγω της έλλειψης ερ-
γατικών χεριών, λες και βρισκόµαστε σε συνθήκες φεουδαρχίας
και στο 17ο αιώνα. Η ελληνική γεωργία, κύριε Υπουργέ και κύριοι
της συµπολίτευσης, έχει ανάγκη εκσυγχρονισµού και εισαγωγής
νέων τεχνολογιών. Η εισαγωγή φθηνού εργατικού δυναµικού τη
δεκαετία του 1990 ωφέλησε προσωρινά µόνο την ελληνική γεωρ-
γία, καθώς την εµπόδισε και την κράτησε πίσω από το να εκσυγ-
χρονιστεί. Μακροπρόθεσµα της έκανε ζηµιά. Η αύξηση του
πλούτου στον πρωτογενή τοµέα θα επιτευχθεί µόνο µε αύξηση
της παραγωγικότητας, άρα µε λιγότερα εργατικά χέρια, µε απο-
δοτικές καλλιέργειες σε συνέργειες µε τα ελληνικά πανεπιστήµια. 

Λαϊκισµός, επίσης, είναι να µη λαµβάνεις υπ’ όψιν την τεράστια
εξαγωγή συναλλάγµατος και τη συµβολή αυτών των ανθρώπων
στο έλλειµµα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών. 

Λαϊκισµός είναι να µη λαµβάνεις υπ’ όψιν την επιβάρυνση στη
χρήση και κατάχρηση των µέσων µαζικής µεταφοράς, στα δηµό-
σια νοσοκοµεία και στις υπηρεσίες όλου του φάσµατος του δη-
µόσιου τοµέα, όπου ο Έλληνας φορολογούµενος έχει πληρώσει
µε το αίµα του.

Τέλος, λαϊκισµός είναι να µην εξηγείς στους Έλληνες πως για
χάρη κάποιων µεγακατασκευαστών και µεγαλοξενοδόχων θα
κληθεί ο Έλληνας φορολογούµενος να πληρώσει στη συνέχεια
µια σειρά από εποχικά επιδόµατα, επιδόµατα ανεργίας και βοη-
θήµατα τα οποία θα καλυφθούν από τον κρατικό προϋπολογισµό
και θα µεταφερθούν µέσω των δεκάδων γραφείων µεταφοράς
συναλλάγµατος σε χώρες της Αφρικής και της Ασίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
κ. Αθανάσιος Χαλκιάς από τους Σπαρτιάτες.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την οµιλία µου,

θα ήθελα κι εγώ από την πλευρά µου να πω τα θερµά µου συλ-
λυπητήρια στην οικογένεια ενός ακόµα αστυνοµικού που εχθές
το βράδυ έπεσε στο καθήκον, στο πλαίσιο και κατά τη διάρκεια
καταδίωξης εναντίον του οργανωµένου εγκλήµατος. Δεν είδαµε,
όµως, την ευαισθησία από µεγάλη µερίδα του Σώµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή µου τοποθέτηση
είναι αφιερωµένη αποκλειστικά στον σχολιασµό των αποτρό-
παιων διατάξεων της τροπολογίας Καιρίδη, που κατατέθηκε µαζί
µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Με την τροπολογία 56/7 ειση-
γούνται διατάξεις, που διευκολύνουν την παροχή άδειας διαµο-
νής εντός της ελληνικής επικράτειας αλλοδαπών υπηκόων τρίτων
χωρών και καλά για να διευκολυνθεί η πρόσβασή τους στην αγο-
ρά εργασίας. 

Πριν από λίγες µέρες ακούσαµε από τον ίδιο Κυβερνητικό Εκ-
πρόσωπο, τον κ. Μαρινάκη, να λέει ότι δεν υπάρχει καµµία πρό-
θεση της Κυβέρνησης για ελληνοποιήσεις ή νοµιµοποιήσεις. Θα
καταθέσω στο τέλος της οµιλίας µου στα Πρακτικά το σχετικό
δηµοσίευµα. 

Τι λέει, όµως, αυτή η τροπολογία; Λέει ότι δίνουµε «αέρα»
άδειες διαµονής ακόµα και σε αυτούς που έχουν εισέλθει και δια-
µένουν µέχρι και σήµερα παράνοµα στη χώρα, ακόµα και σε αυ-
τούς που δεν έχουν κανένα διαβατήριο να επιδείξουν έστω και
ληγµένο. Δίνουµε άδεια όχι µόνο σε αυτούς, αλλά και στις συζύ-
γους και στα παιδιά τους. Εάν αυτό δεν είναι νοµιµοποίηση, τότε
τι είναι;

Παρ’ όλο που ορίζεται ότι θα ελεγχθεί εάν τα άτοµα αυτά απο-
τελούν ή όχι απειλή για τη δηµόσια τάξη και ασφάλεια, εύλογα
προκύπτει το ερώτηµα: Πώς θα κάνετε τον έλεγχο για κάποιον
που δεν έχει µισό έγγραφο που να αποδεικνύει ποιος πραγµατικά
είναι; Για ποιον έλεγχο µιλάτε που αν πάτε στην Οµόνοια και ρω-

τήσετε κανέναν από τους µετανάστες, που κάθονται στην πλατεία
το όνοµά τους, όλοι θα σας πουν ότι τους λένε Αλί. 

Στην ίδια τροπολογία, στο άρθρο 4 παράγραφος 7, αναφέρεται
επί λέξει ότι: «Στην περίπτωση που ζητείται άδεια διαµονής για
εξαρτηµένη εργασία, δεν απαιτείται η διαθεσιµότητα κενής θέ-
σης εργασίας». Επαναλαµβάνω, δεν απαιτείται η διαθεσιµότητα
κενής θέσης εργασίας. Ο κ. Σαµαράς είπε ότι µε αυτή την τρο-
πολογία η χώρα µας γίνεται, για να χρησιµοποιήσω τα δικά του
λόγια, «φάρος προσέλκυσης λαθροµεταναστών». Εγώ θα το πω
λίγο πιο λαϊκά, «µπάτε σκύλοι αλέστε». 

Εδώ και σχεδόν µια δεκαετία η χώρα µας προσελκύει εκατο-
ντάδες χιλιάδες άτοµα από την Ασία και τη βόρεια Αφρική κι αντί
να ελέγξουµε έναν προς ένα όλους αυτούς τους ανθρώπους,
εµείς τους δίνουµε µαζικά άδειες παραµονής και µάλιστα χωρίς
καν να υπάρχει προοπτική απασχόλησης. Για να ταΐζουµε κι άλ-
λους κηφήνες εις βάρος των Ελλήνων πολιτών. Φυσικά, όταν
εµείς τους λέµε λαθροµετανάστες είµαστε ρατσιστές και φασί-
στες. Όταν το λέει η πρώην Πρωθυπουργός της χώρας δεν τρέ-
χει τίποτα. 

Στην ανάλυση συνεπειών ρύθµισης που συνοδεύει την τροπο-
λογία αναφέρεται ότι ο στόχος ειδικά του άρθρου 4 είναι να κα-
ταγραφούν όλοι οι παράνοµα διαµένοντες στη χώρα και να
καταπολεµηθεί η παράνοµη εργασία. Αφού η ίδια η Κυβέρνηση
αναγνωρίζει ότι υπάρχει µαύρη εργασία, αφού ξέρετε ότι δου-
λεύουν και σε πολλές περιπτώσεις και πού δουλεύουν, γιατί δεν
έχετε κάνει κάτι για να τους αποµακρύνετε; Γιατί εξακολουθούν
να βρίσκονται εντός των συνόρων µας και δεν έχουν απελαθεί;
Γιατί δεν έχουν επιβληθεί πρόστιµα σε όσους τους απασχολούν
παράτυπα; 

Θα σας πω γιατί. Για να µη χάσετε το παραδάκι εσείς και τα
συµφέροντα που εξυπηρετείτε. Για κάθε µία από τις αιτήσεις θα
υπάρχει και παράβολο 300 ευρώ. Μιας και µιλάµε για περίπου
τριάντα χιλιάδες άτοµα, βάσει των δικών σας εκτιµήσεων που
ίσως είναι και παραπάνω, µιλάµε για τουλάχιστον 9 εκατοµµύρια
ευρώ ζεστά-ζεστά στην αρχή του έτους. Προφανώς, είναι πολύ
εύκολο να εισπράξετε τα 9 εκατοµµύρια από τα παράβολα όσων
θα νοµιµοποιηθούν εν µια νυκτί, από το να πάρετε από τυχόν
πρόστιµα που θα επιβληθούν σε εργοδότες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η τροπολογία είναι απα-
ράδεκτη τόσο για τα ελληνικά όσο και για τα ευρωπαϊκά χρονικά.
Ποια άλλη χώρα νοµιµοποιεί όλους όσους έχουν εισέλθει παρά-
νοµα στο έδαφός της; Ποιος; Μόνο η Ελλάδα! 

Ποια άλλη χώρα δίνει άδεια εργασίας σε υπηκόους τρίτων
χωρών, χωρίς να υπάρχει πρόβλεψη για συγκεκριµένες ανάγκες
και ειδικότητες. Όταν οι γονείς και οι παππούδες µας έφευγαν
για Γερµανία, Καναδά, Αµερική και Αυστραλία τις δεκαετίες του
‘60 και του ‘70, οι χώρες αυτές είχαν σχέδιο, είχαν πλάνο για το
πόσοι θα πάνε και πού θα απασχοληθούν. Δεν ήταν ξέφραγα
αµπέλια. Και οι γονείς και οι παππούδες µας σέβονταν τις χώρες
που πήγαιναν. Μιλούσαν τη γλώσσα τους και τηρούσαν τους νό-
µους τους, κάτι που δεν βλέπουµε να συµβαίνει τώρα στην Ελ-
λάδα. Γι’ αυτό απαιτούµε να αποσυρθεί τώρα η συγκεκριµένη
τροπολογία και αν αυτό δεν συµβεί σας καλούµε όλους να την
καταψηφίσετε. Εάν υπάρχει έλλειψη εργατικών χεριών, να κοιτά-
ξουµε πρώτα πώς θα καλυφθούν αυτές οι θέσεις µε Έλληνες.
Γιατί όπως λέει και ο θυµόσοφος λαός µας «όταν το χωράφι σου
διψάει, δεν ποτίζεις άλλου».

Επίσης, θέλω να αναφερθώ στο εξής: είπε πριν ο κύριος
Υπουργός ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έβγαλε
τους λαθροµετανάστες από τη βροχή και το χιόνι που είχε η Αρι-
στερά. Ξεχάσατε όµως, να πείτε στον ελληνικό λαό ότι τους βά-
λατε σε ενοικιαζόµενα σπίτια. Το είχατε βαφτίσει Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων µε 150 εκατοµµύρια ευρώ, το πρόγραµµα
«ΗΛΙΟΣ», επτάµισι χιλιάδες κατοικίες. Έλληνα, εσύ που µας βλέ-
πεις αυτή τη στιγµή, όταν εσύ δεν έχεις να πληρώσεις το ενοίκιο
σου, δεν έχεις να πληρώσει το φως σου, το νερό σου, η ελληνική
Κυβέρνηση µε τα δικά σου χρήµατα τους έβαζε σε σπίτια, τους
βόλευε εκεί πέρα, τους τάιζε, τους πότιζε και πληρωµένα όλα, µε
τα δικά σου λεφτά. Συνέχισε να τους δίνεις το 41%. 

Αλήθεια, ειλικρινά, εσείς οι κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας έχετε
δύο πρώην Πρωθυπουργούς και δύο πρώην Προέδρους της

8076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Νέας Δηµοκρατίας να σας λένε ότι είναι λάθος αυτά που κάνετε.
Και αναφέροµαι στον κ. Σαµαρά και στον κ. Κώστα Καραµανλή.
Ειλικρινά πού έχει πάει η λαϊκή Δεξιά; Που έχει καταντήσει η Νέα
Δηµοκρατία, µε τις αξίες που κάποτε πρέσβευε; Να είναι υποχεί-
ριο των αριστερών, να µας κουνάνε το δάχτυλο, αυτοί που χει-
ροκροτούν τον Κουφοντίνα και τη «17 Νοέµβρη»;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Να χειροκροτούν τη «17 Νοέµβρη» και τους δολοφόνους της

και να µας το παίζουν δηµοκράτες; 
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Χαλκιάς καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Καραθανασόπουλος για µια µικρή
παρέµβαση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Παρέµβαση, κυρία Πρό-
εδρε, διότι βεβαίως µπροστά σε αυτόν τον οχετό, σε αυτόν τον
παροξυσµό ρατσισµού και φασισµού, που παρακολουθούµε τις
τελευταίες ώρες σε αυτή την Αίθουσα δεν µπορεί να µείνει ασχο-
λίαστος. Και το τι δεν ακούσαµε. Για ποιους; Για τους καταφρο-
νεµένους και τους ταλαίπωρους. Τι δεν ακούσαµε σε αυτή την
Αίθουσα; Και το λέµε αυτό, γιατί ακριβώς τώρα κάποιοι βγάζουν
τις µάσκες τους. Το νέο φασιστικό µόρφωµα των Σπαρτιατών
κάνει πολιτικό στριπτίζ. Γιατί βεβαίως, το τεράστιο θέµα των χι-
λιάδων µεταναστών εργατών είναι χρόνιο πρόβληµα. Έµεναν και
εργάζονταν εδώ χωρίς άδειες διαµονής και εργασίας, χωρίς κα-
νένα εργασιακό και ασφαλιστικό δικαίωµα. Άνθρωποι, οι οποίοι
διαβιούν κάτω από τις πιο άθλιες και απάνθρωπες συνθήκες,
χωρίς τα στοιχειώδη µέσα προστασίας και υγιεινής, µετατρέπο-
ντας ολόκληρες περιοχές υγειονοµική βόµβα. Αλήθεια, έχετε
πάει στη Μανωλάδα καθόλου; Γιατί είναι σε καραντίνα η Μανω-
λάδα τα τελευταία είκοσι χρόνια και κανείς δεν µπορεί να δώσει
αίµα; Έλληνας που µένει εκεί, κάτοικος της Μανωλάδας, κανείς.
Γιατί είναι σε καραντίνα; Γιατί ακριβώς ζουν σε µια υγειονοµική
βόµβα. 

Να, λοιπόν που έχει οδηγήσει τον κόσµο που µένει σε αυτές
τις περιοχές. Μόνιµο κόσµο, αλλά και µετανάστες εργαζόµενους.
Στο να ζουν κάτω από υγειονοµικές βόµβες στην κυριολεξία. Και
µάλιστα, πολλοί από αυτούς να εξασκούνται και στη σκοποβολή
απέναντι στους συγκεκριµένους µετανάστες, να τους τροµοκρα-
τούν. Και αυτά τα τσιράκια για παράδειγµα των φραουλάδων,
γιατί το θαύµα της φράουλας σε αυτούς τους κατατρεγµένους
έγινε. Αυτά τα τσιράκια µήπως έχουν τις ίδιες απόψεις µε τους
Σπαρτιάτες και ασκούνται στη σκοποβολή; Γιατί κάτι τέτοια τσι-
ράκια έχουν οι εργοδότες.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Το µυαλό
σας και µια λίρα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κάτι τέτοια τσιράκια

έχουν οι εργοδότες! 
(Θόρυβος από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

Γιατί ο φασισµός αποτελεί τον εκτελεστικό βραχίονα του συ-
στήµατος των εφοπλιστών και των βιοµηχάνων. Μια ζωή τσιράκια
των εφοπλιστών, των τραπεζιτών και των βιοµηχάνων. Μια ζωή
εκτελεστικός βραχίονας είστε και στοχεύατε πάντοτε τους πιο
καταφρονηµένους, τους µετανάστες και τους συνδικαλιστές. 

Εχθές έκανε ολόκληρο κήρυγµα ο αρχηγός σας για τους συν-
δικαλιστές και τους αγώνες των εργατών που έδιωξαν οι επιχει-
ρήσεις. Δηλαδή, θέλετε εργαζόµενους µε σκυµµένο το κεφάλι,
θέλετε εργαζόµενους υποτακτικούς των αφεντικών να µην διεκ-
δικούν αξιοπρεπή µεροκάµατα, να µην διεκδικούν µέσα υγιεινής
και ασφάλειας στους χώρους δουλειάς για να θρηνούµε καθη-
µερινά θύµατα της εργατικής τάξης από αυτή την ασυδοσία των
αφεντικών.

Να, γιατί λοιπόν σας λέµε τσιράκια τους. Διότι ενδιαφέρεστε

για τα συµφέροντα αυτών και όχι για να αλλάξει η κατάσταση την
οποία βιώνουν οι µετανάστες εργάτες. Να βελτιωθούν οι ανθρώ-
πινες συνθήκες διαβίωσης, οι συνθήκες των εργαζοµένων στα
κάτεργα των εφοπλιστών, στα κάτεργα των µεγάλων βιοµηχα-
νιών, στα κάτεργα των µεγάλων κατασκευαστικών εταιρειών. Εί-
κοσι οικοδόµοι νεκροί και εκατοντάδες σακατεµένοι µέσα στο
2023. Γιατί; Γιατί δεν υπάρχουν µέτρα υγιεινής και ασφάλειας.
Αυτούς ποιος τους κλαίει; Ποιος τους κλαίει αυτούς και ποιος εν-
διαφέρεται για να παρθούν µέτρα ασφάλειας; Γιατί κοστίζουν. Γι’
αυτό δεν παίρνονται µέτρα ασφαλείας, γιατί κοστίζουν, γιατί τους
µειώνουν τα κέρδη, γιατί δουλεύουν ήλιο µε ήλιο κι όχι το εφτά-
ωρο, γιατί δουλεύουν επταήµερο και όχι πενθήµερο στις οικοδο-
µές. Σαββατοκύριακα λειτουργούν τα µεγάλα γιαπιά. 

Να λοιπόν, γιατί δεν πάνε χέρια, να γιατί υπάρχει το µεγάλο
ζήτηµα από τη µια µεριά να υπάρχει έλλειψη χεριών εργατικών
και από την άλλη να υπάρχει ανεργία. Γιατί κάτω από αυτές τις
συνθήκες, που έχουν διαµορφωθεί στην αγορά εργασίας δεν
µπορούν να πάνε να δουλέψουν. Και εσείς θέλετε αυτές οι συν-
θήκες εργασίας να υποβαθµιστούν ακόµη περισσότερο, να είναι
ακόµη περισσότερο και ακόµη χειρότερες σε βάρος των εργαζο-
µένων για να µπορεί να θωρακίζεται η ανταγωνιστικότητα και η
κερδοφορία. 

Και θα πει κάποιος έπιασε ο πόνος την Κυβέρνηση και θέλει
τώρα να τους νοµιµοποιήσει; Όχι εµείς δεν λέµε ότι την έπιασε ο
πόνος την Κυβέρνηση. Τι την έπιασε; Την έπιασε η ανάγκη που
έχουν οι κατασκευαστικοί όµιλοι, οι τουριστικοί όµιλοι, οι ξενο-
δοχειακοί όµιλοι, ακόµη και επιχειρηµατίες που δραστηριοποι-
ούνται στον αγροτικό τοµέα για να έχουν τώρα άµεσα φτηνό
εργατικό δυναµικό. Γι’ αυτό ανοίγει τη στρόφιγγα αυτήν τη στι-
γµή και µετά την ξανακλείνει. Την άνοιξε προσωρινά, γι’ αυτούς
που ήταν µέχρι 31 Νοεµβρίου ανοίγει. Για τους υπόλοιπους όχι.
Και έχουν τρία χρόνια. Όσοι δεν έχουν τρία χρόνια και έχουν λι-
γότερα, δεν µπορούν. Να, γιατί το κάνει. Γιατί θέλει τουλάχιστον
τριάντα χιλιάδες όπως είπαν µε βάση τους υπολογισµούς τους,
να αποκτήσουν άδεια παραµονής και εργασίας, για να µπορούν
να τους εκµεταλλεύονται καλύτερα τα αφεντικά. Και ο ισχυρι-
σµός του κ. Γεωργιάδη που προσπάθησε να θίξει το ΚΚΕ για
φτηνό εργατικό, ναι είναι φτηνό εργατικό δυναµικό, κύριε Υ-
πουργέ. Γιατί ποια κλαδική σύµβαση εφαρµόζεται; Πόσες είναι
οι κλαδικές συµβάσεις που άφησε η Κυβέρνηση; Όπως και η δική
σας συγκυβέρνηση ΠΑΣΟΚ - Νέα Δηµοκρατία που καταργήσατε
τις κλαδικές συµβάσεις αλλά και οι επόµενες κυβερνήσεις.  Και
πόσες από αυτές τις κλαδικές συµβάσεις εφαρµόζονται σε χώ-
ρους δουλειάς αν δεν υπάρχει µέσα σωµατείο, αν δεν υπάρχουν
πρωτοπόροι εργαζόµενοι που να διεκδικήσουν την κάλυψή τους
από τη συλλογική σύµβαση; Υπογράψτε συλλογική σύµβαση µε
τους οικοδόµους. Όχι. Κάτω από ποιες συνθήκες θα εργαστούν
αυτοί στις µεγάλες κατασκευαστικές εταιρείες που νοµιµοποι-
είτε; Κάτω από τις πιο άθλιες συνθήκες εκµετάλλευσης. Αυτό
είναι. Να διασφαλιστούν αυτά τα φτηνά χέρια τα εργατικά. Και
πάντοτε οι µετανάστες λειτουργούσαν ως η πέµπτη φάλαγγα στο
εργατικό κίνηµα. Γιατί; Για να συµπιέσουν ακόµη περισσότερο
την τιµή της εργατικής δύναµης. Αυτό συνέβη σε όλες τις χώρες,
γιατί είχαν πολύ µεγαλύτερες δυσκολίες να ενταχθούν στο ορ-
γανωµένο κίνηµα. 

Άρα, αυτό που πρωτεύει, το κυρίαρχο για να µπορέσει να δια-
σφαλίσει τα δικαιώµατα αυτών των κατατρεγµένων, είναι η κοινή
δράση µε το ταξικό κίνηµα. Γι’ αυτό µάτωσαν τα σωµατεία τα ερ-
γατικά και τα στελέχη του ΚΚΕ στη Μανωλάδα για να µπορέ-
σουµε να οργανώσουµε τους εργάτες γης, τους µετανάστες
αυτούς εκεί. Και είναι πάρα πολύ δύσκολο, γιατί εµπλέκονται οι
διακινητές, εµπλέκονται οι δουλέµποροι, εµπλέκονται οι πρόσφυ-
γες που δεν θέλουν να αποκτήσουν δικαιώµατα, ακόµη και οι
δικοί τους άνθρωποι. Γιατί; Γιατί βολεύονται κάτω από αυτές τις
συνθήκες τις απάνθρωπες.

Να, γιατί λέµε ότι όποιος στέκεται απέναντι σε αυτή την τρο-
πολογία µε όρους φασισµού και ρατσισµού θέλει να παραµείνει
αυτή η απαράδεκτη κατάσταση, να παραµείνουν τα παλαι-
οχώραφα της ντροπής, να παραµείνουν οι άνθρωποι ποντίκια
στον 21ο αιώνα, γιατί προστατεύουν τα συµφέροντα των αφεντι-
κών.
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Κατά τ’ άλλα, «πατρίς, θρησκεία, οικογένεια», κατά τα άλλα,
ευυπόληπτοι οικογενειάρχες, ενώ επί της ουσίας είναι τα τσιρά-
κια, τα τσιράκια των πιο σκοτεινών κύκλων.

Για να τελειώσω την παρέµβασή µου αυτή, εµείς ζητάµε το
εξής, κύριε Υπουργέ: Εµείς στεκόµαστε θετικά στην τροπολογία
γιατί είναι στόχος της πάλης του κινήµατος αυτό και στεκόµαστε
-από ποια άποψη;- ότι πρέπει ακόµη περισσότερο να διασφαλι-
στούν οι συνθήκες διαµονής, διαβίωσης και η προστασία αυτών
των ανθρώπων, oι υγιεινές συνθήκες διαµονής τους. 

Αποσύρτε αυτή τη διάταξη την οποία έχετε, ότι συνδέεται η
άδεια διαµονής µε την άδεια εργασίας. Γιατί; Tο λέµε καθαρά:
Θα τους εκβιάζουν οι εργοδότες. Θα τους εκβιάζουν συνεχό-
µενα. 

Ο κ. Καιρίδης, µιλώντας στον ραδιοφωνικό σταθµό το πρωί, τι
είπε; Ότι αν µέσα σε ένα µήνα δεν έχει ξαναβρεί εργασία, του
παίρνουν και την άδεια διαµονής. Αυτό είπε ο κ. Kαιρίδης στο
Πρώτο Πρόγραµµα της ΕΡΑ µιλώντας σήµερα το πρωί. Δηλαδή,
τι τους θέλετε; Να τους εκβιάζουν συνεχώς και να υποκύπτουν
στους εκβιασµούς τους;

Αποσυνδέστε, λοιπόν, την άδεια εργασίας από την άδεια δια-
µονής. Τότε  πώς θα µπαίνουν; Αν δεν εργάζονται, τι θα κάνουν; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Να κλείσετε, όµως,
τώρα, κύριε Καραθανασόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, τελειώνω, κυρία
Πρόεδρε.

Άρα, από αυτή την άποψη, εµείς στηρίζουµε την τροπολογία,
περιµένουµε τις δικές σας διορθωτικές κινήσεις σε αυτό το ζή-
τηµα το συγκεκριµένο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Γεώργιος Ρούντας από τη Νίκη.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να πάρω
τον λόγο επί προσωπικού γιατί ειπώθηκαν εδώ πέρα κάποια πρά-
γµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα πρέπει να πείτε
κατ’ αρχάς σε τι συνίσταται το προσωπικό. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Πρώτον, µας αποκάλεσε νεοφασί-
στες και θα αποδείξω ότι δεν έχουµε καµµία σχέση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αυτό είναι πολιτικοί χα-
ρακτηρισµοί. Δεν είναι προσωπικό το θέµα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Δεν είναι πολιτικοί, είναι υβριστικοί. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Είναι υβριστικοί. 
Επίσης…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο κ. Ρούντας έχει τον

λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Σας παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε. Δεν

µας αφήνετε να απαντήσουµε ως κόµµα; Δεν µας αφήνετε να
απαντήσουµε ως κόµµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σε παρέµβαση του
Κοινοβουλευτικού σας Εκπροσώπου…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Μας είπε ότι εµείς είµαστε τσιράκια
και ότι εµείς συµµετείχαµε στους πυροβολισµούς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακούστηκαν από δικό
σας οµιλητή πριν χειρότερα από αυτό.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι πολιτικοί χαρακτη-

ρισµοί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Είπα ότι δεν είναι προ-

σωπικό, είναι πολιτικοί χαρακτηρισµοί. Στους πολιτικούς χαρα-
κτηρισµούς τι να κάνουµε;

Παρακαλώ τον οµιλητή, τον κ. Ρούντα, να έρθει στο Βήµα.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Παρακαλώ, έχει λήξει το θέµα. Μη συνεχίζετε τον διάλογο. Δεν
ακούγονται αυτά από κάτω.

Κύριε Ρούντα, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Αξιότιµη κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουρ-

γοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν το οτιδήποτε θα θέλαµε
να εκφράσουµε τα βαθιά µας συλλυπητήρια στην οικογένεια του
αστυνοµικού, ο οποίος έχασε τα ξηµερώµατα τη ζωή του πέφτο-

ντας επάνω στο καθήκον και προσπαθώντας να κάνει ό,τι καλύ-
τερο γίνεται, όπως όλα αυτά τα παιδιά, για να είµαστε εµείς
ασφαλείς. 

Στη συνέχεια θα ήθελα να κάνω µια ιστορική αναφορά, ειδικά
µάλιστα για να δείξω την αντίθεση σε σχέση µε αυτή την άκρως
αντεθνική τροπολογία του κ. Καιρίδη.

Σαν σήµερα είναι µια ηµέρα τιµής της θυσίας που έκαναν οι
ηρωίδες Σουλιώτισσες το 1803 στον Ζάλογγο, οι οποίες εµπρά-
κτως απέδειξαν τι σηµαίνει αγάπη στην ελευθερία, στην πατρίδα
και στη δηµοκρατία. Ας εµπνευστούµε και σήµερα εµείς από το
παράδειγµά τους. 

Σήµερα, λοιπόν, αυτή την ηµέρα µνήµης έχει έρθει προς ψή-
φιση συµπληρωµατικά σε αυτό εδώ το νοµοσχέδιο µια εντελώς
άσχετη τροπολογία του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου,
γιατί στην ανάλυση συνεπειών ρύθµισης αναφέρεται ότι επισπεύ-
δον Υπουργείο είναι αυτό. 

Αυτή, λοιπόν, η τροπολογία αποτελεί ένα παράδειγµα αντιδη-
µοκρατικής και αντικοινοβουλευτικής πρακτικής, αλλά και παρά-
δειγµα αντεθνικής και ανθελληνικής πολιτικής. Πρόκειται για ένα
γνήσιο τέκνο της κοµµατοκρατίας σας, η οποία αποδεικνύει αφ’
ενός µεν ότι ήδη βιώνουµε τη στρέβλωση της δηµοκρατίας, δη-
λαδή βιώνουµε τη λεγόµενη µεταδηµοκρατία, και αφ’ ετέρου δε
ότι η Κυβέρνηση έχει ήδη ξεκινήσει την αντικατάσταση του ελλη-
νικού πληθυσµού και την κατάργηση στην πράξη των συνόρων
της Ελλάδος. 

Είναι χαρακτηριστικές εξάλλου οι απόψεις του αρµόδιου
Υπουργού, του κ. Καιρίδη, ότι το έθνος µας δήθεν είναι τεχνητό
και ότι δήθεν είµαστε απόγονοι των Οθωµανών. 

Η εν λόγω τροπολογία, λοιπόν, δεν εισήχθη καθόλου στον
θεσµό της ηλεκτρονικής διαβούλευσης και για πρώτη φορά έκα-
νε την εµφάνισή της στις επιτροπές και, µάλιστα, στην τέταρτη
και τελευταία συνεδρίαση της επιτροπής την Παρασκευή και
αφού είχαν τοποθετηθεί όλοι οι Βουλευτές. Δεν είχε η Κυβέρ-
νησή σας το θάρρος, την πολιτική τιµιότητα και τη δηµοκρατική
ευαισθησία να θέσει την τροπολογία αυτή εις γνώσιν των Βου-
λευτών έστω από την πρώτη επιτροπή. 

Είναι ξεκάθαρο ότι προσπαθήσατε να τους αιφνιδιάσετε για να
µην µπορούν να την αναλύσουν, να µην µπορούν να τοποθετη-
θούν και να µη γίνει σωστή διαβούλευση, διότι συγχρόνως ήταν
και σε εξέλιξη η ψήφιση του προϋπολογισµού. 

Επίσης, η Κυβέρνησή σας δεν ενηµέρωσε τον ελληνικό λαό.
Για ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα θα έπρεπε πρωτίστως να έχει
τεθεί προς γνώση του κυρίαρχου ελληνικού λαού, ακόµη και αν
είχατε το δικαίωµα να τη φέρετε για πρώτη φορά σε επιτροπές.
Θα ήταν πολιτικά τίµιο να τον ενηµερώσετε προηγουµένως και
να ρωτήσετε τη γνώµη του χωρίς να τον απαξιώσετε. 

Με αυτή την αντικανονική και καταχρηστική νοµοθετική σας
πρακτική εξευτελίζετε τον θεµελιώδη θεσµό της διαβούλευσης,
ο οποίος διασφαλίζει και προφυλάσσει τη συνταγµατικά κατοχυ-
ρωµένη δηµοκρατική αρχή, τη λαϊκή κυριαρχία, την κοινωνική
συµµετοχή στους θεσµούς και την αναβάθµιση του πολίτη από
ένα απλό πολιτικό αντικείµενο σε έναν ενεργό πολιτικό ερωτώ-
ντα, η φωνή και η γνώµη του οποίου πρέπει να εισακούγεται.

Αυτά, φυσικά, για εσάς είναι λεπτοµέρειες, γιατί δεν τολµή-
σατε ούτε καν προεκλογικά να ενηµερώσετε το εκλογικό σώµα
για αυτές τις προθέσεις σας. Είναι εξάλλου πάγια τακτική της
κοµµατοκρατίας σας να µην ενηµερώνετε το εκλογικό σώµα και
να προβαίνετε σε αθρόα εισαγωγή άσχετων τροπολογιών της τε-
λευταίας στιγµής σε εντελώς άσχετα νοµοσχέδια, προξενώντας
βαθύ πλήγµα στην ίδια τη νοµοθετική λειτουργία και κλονίζοντας
την πίστη του εκλογικού σώµατος προς το Κοινοβούλιο. Αυτό
είναι ένα από τα µεγάλα αίτια τόσο της κακονοµίας όσο και της
πολυνοµίας στη χώρα µας. 

Εδώ, λοιπόν, να θυµίσω ότι στο Σύνταγµά µας στο άρθρο 74
παράγραφος 5 ορίζει ότι προσθήκη ή τροπολογία άσχετη µε το
κύριο αντικείµενο του νοµοσχεδίου ή της πρότασης νόµου δεν
εισάγεται για συζήτηση και, ακολούθως, ο Κανονισµός της Βου-
λής στο άρθρο 88 παράγραφος 3 ορίζει µε σαφήνεια ότι οι τρο-
πολογίες πρέπει να σχετίζονται µε το κύριο αντικείµενο του
νοµοσχεδίου ή της πρότασης νόµου. 

Η τροπολογία, λοιπόν, αυτή όσο και αν προσπαθήσετε να απο-
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δείξετε µε διασταλτικές ερµηνείες και ρητορείες το αντίθετο δεν
έχει καµµία σχέση µε το παρόν νοµοσχέδιο και εντελώς αντικα-
νονικά έχει έρθει προς ψήφιση. 

Μέχρι και ο Πρόεδρός σας, ο κ. Μητσοτάκης, στις 14-6-2016
είχε στείλει επιστολή στον τότε Πρόεδρο της Βουλής, τον κ. Βού-
τση, για το ζήτηµα αυτό των τροπολογιών παραπονούµενος για
τις στρεβλώσεις στην κοινοβουλευτική λειτουργία και καταγγέλ-
λοντας την παραβίαση των αρχών της καλής νοµοθέτησης. Για
το ίδιο ζήτηµα, µάλιστα, και επειδή δεν είχε εισακουστεί, τον επό-
µενο χρόνο έκανε δεύτερη παρέµβαση ξανά στον κ. Βούτση και
έλεγε ότι «το Κοινοβούλιο των Ελλήνων δεν λειτουργεί όπως αρ-
µόζει σε µια δηµοκρατική πολιτεία και ότι οι τροπολογίες, κατά
κανόνα εκπρόθεσµες και συχνά άσχετες µε τα υπό συζήτηση νο-
µοσχέδια, πολλαπλασιάζονται κατά παράβαση του Συντάγµατος.

Τι κάνετε, λοιπόν, τώρα; Αυτό το οποίο στηλιτεύατε τόσα χρό-
νια πριν, µε τόσο έντονο τρόπο ως αντιπολίτευση, τώρα το έχετε
κάνει ξεκάθαρη κοινοβουλευτική τακτική ως Κυβέρνηση. Αυτό
είναι µία πολιτική σχιζοφρένεια και πραγµατικά θα ήθελα να δω
όλα τα κόµµατα τα οποία κόπτονται για τη δηµοκρατία, εάν θα
την στηρίξουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Με την τροπολογία αυτή αποδεικνύετε την εµµονή σας σε κα-
θετί εθνοµηδενιστικό. Έχετε ψηφίσει µνηµόνια µαζί µε όλα τα
κόµµατα. Έχετε καταστρέψει τη χώρα. Έχετε εξευτελίσει την Ελ-
λάδα µε κάθε τρόπο. Έχετε αποξενώσει τον Έλληνα από την πε-
ριουσία και από τη γη του και τον έχετε καταδικάσει στη φτώχεια.
Έχετε διαλύσει την επαρχία και τον πρωτογενή τοµέα. Έχετε
οδηγήσει τα χωριά σε ερήµωση και έχετε εκδιώξει τα Ελληνό-
πουλα στο εξωτερικό. Και τώρα, αντί να διορθώσετε κάτι από τα
λάθη σας, αντιθέτως έρχεστε και λέτε στην ελληνική οικογένεια
ότι θα αντικαταστήσετε τον ελληνικό πληθυσµό µε παράνοµους
µετανάστες. Αυτά γιατί δεν τα είπατε προεκλογικά στους Έλλη-
νες, ότι η αντικατάσταση του πληθυσµού είναι το σχέδιό σας; 

Χωρίς λοιπόν να έχετε καµµία εικόνα και γνώση για τον χαρα-
κτήρα, τις συνήθειες και την προηγούµενη ζωή τους, µειώνετε
από επτά σε τρία χρόνια το απαιτούµενο όριο διαµονής για την
απόκτηση άδειας παραµονής από παράτυπους µετανάστες και
τους δίνετε το δικαίωµα να παραµείνουν εδώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Νοµιµοποιείτε τους λαθροδιακινητές ψυχών και τους δουλέ-
µπορους και την παράνοµη είσοδο στη χώρα, πουλάτε ψεύτικη
ελπίδα για εργασία και δήθεν οικονοµική ευηµερία. Τους βλέπετε
καθαρά και στυγνά ως φθηνά εργατικά χέρια. Αντί να δώσετε κί-
νητρα να γεννηθούν Ελληνόπουλα, αντί να προστατέψετε την αν-
θρώπινη ζωή εξ άκρας συλλήψεως, αντί να στηρίξετε την
παραδοσιακή οικογένεια να ενισχύσετε τον πρωτογενή τοµέα και
αντί να φέρετε πίσω το µέλλον της Ελλάδας, τα παιδιά µας µε τα
λαµπρά µυαλά, εσείς αντιθέτως τα τιµωρείτε και τα καταδικάζετε
να µείνουν µόνιµα στο εξωτερικό, µακριά από τα σπίτια τους. 

Και το χειρότερο; Την ίδια στιγµή, κλείνετε το µάτι στους λα-
θροµετανάστες να έρθουν ως πληθυσµιακοί αντικαταστάτες, κα-
ταργώντας τα εθνικά σύνορα και µετατρέποντας την Ελλάδα από
χώρα σε χώρο. Αυτό να πάτε να το εξηγήσετε στους Έλληνες
στις εκλογικές σας περιφέρειες. Θα το αντέξετε; Έτσι θα στηρί-
ξετε τις πληγείσες περιοχές της Θεσσαλίας και της Ελλάδας, µε
αντικατάσταση του πληθυσµού;

Είστε ανακόλουθοι και µάλιστα αυτοδιαψεύδεστε, διότι ο ίδιος
ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, ο κ. Μαρινάκης, όπως ακούστηκε
πολλές φορές σήµερα σε αυτή την Αίθουσα, ήδη από τον Σεπτέµ-
βριο έλεγε ότι δεν υπάρχει καµµία πρόθεση της Κυβέρνησης για
ελληνοποιήσεις ή νοµιµοποιήσεις. Δεν υπάρχει καµµία τέτοια
πρόθεση, κανένα τέτοιο σχέδιο και κανένας, έλεγε, δήθεν ευρύ-
τερος σχεδιασµός. Ήδη, σας έχει εκθέσει και ο πρώην Πρόεδρός
σας και πρώην Πρωθυπουργός, ο κ. Σαµαράς. Είναι δυνατόν,
άραγε, κανείς να µπορέσει να σας πιστέψει µετά από όλα αυτά;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Ρούντα, έχετε
ξεπεράσει τον χρόνο σας κατά πολύ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Τελειώνω σε µισό λεπτό, κυρία Πρό-
εδρε.

Κλείνοντας, θα θέλαµε έστω ένας από το κόµµα σας να µας
εξηγήσει επισήµως εντός Βουλής, για να το ακούσουν όλοι οι Έλ-
ληνες, πώς ορίζεται ο νέος πατριωτισµός σας. Να µας πείτε τι εν-
νοείτε µε αυτό τον όρο και εάν οι υποκλίσεις στους ξένους είναι
συστατικό στοιχείο του. Να µας πείτε ποιος είναι ο νέος ορισµός
της οικογένειας, που δίνετε σύµφωνα µε την πολιτική σας σκέψη. 

Εµείς, πάντως, τιµώντας τις ελληνορθόδοξες αρχές µας και τη
δηµοκρατία µας, θα παραµείνουµε σταθεροί στην παραδοσιακή
ερµηνεία των εννοιών, γιατί, όπως λέει ο Πλάτωνας στον «Κρα-
τύλο», η λέξη προορίζεται να ονοµάσει σωστά τα αντικείµενα και
να δηλώσει την ουσία τους. 

Και επειδή η ιστορία επαναλαµβάνεται και προφανώς δεν λαµ-
βάνουµε µαθήµατα από αυτήν, είναι ίσως περισσότερο από εύ-
στοχη για την περίπτωσή σας η επισήµανση του Θουκυδίδη για
τη διαστροφή και διαστρέβλωση των εννοιών, λόγω πολιτικής
σκοπιµότητας. Τι γράφει, λοιπόν, ο Θουκυδίδης στην Ιστορία του;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν έχετε άλλο χρόνο,
σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Γράφει: Και ενόµισαν πως είχαν δι-
καίωµα να αλλάξουν τη συνηθισµένη αντιστοιχία των λέξεων
προς τα πράγµατα, για να δικαιολογήσουν τις πράξεις τους. Έσ-
τω και τώρα, φροντίστε να πάρετε πίσω την ανθελληνική και αντι-
κοινοβουλευτική αυτή τροπολογία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ρούντας καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα

από τη Νέα Δηµοκρατία είναι η επόµενη οµιλήτρια. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να καταθέσω και εγώ τη
θλίψη και τα συλλυπητήριά µου για τον εικοσιεννιάχρονο αστυ-
νοµικό που χάθηκε εν ώρα καθήκοντος τόσο στην οικογένειά του
όσο και στους συναδέλφους του στην ΕΛΑΣ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα της δηµόσιας ασφά-
λισης, των παροχών και των ορίων συνταξιοδότησης έχει απα-
σχολήσει διαχρονικά την Ελλάδα, καθώς αποτελεί ένα µείζον
θέµα που επηρεάζει όλους τους πολίτες, ανεξαρτήτως ηλικίας. 

Κανένας µας δεν είναι αµέτοχος, καθώς κανείς δεν εξαιρείται
από το δικαίωµα στην εργασία και στη συνταξιοδότηση. Ωστόσο,
η πολυνοµία και οι συνεχείς τροποποιήσεις στο ασφαλιστικό
έχουν δηµιουργήσει κενά και παραλείψεις, που είτε εδραιώθηκαν
µέσα στον χρόνο είτε δηµιουργήθηκαν από τις σύγχρονες συν-
θήκες. Διαχρονική πρόκληση για κάθε κυβέρνηση θεωρώ ότι είναι
η δίκαιη και χωρίς διαχωρισµούς απονοµή συντάξεων. 

Το παρόν έρχεται να απαντήσει στις παραπάνω προκλήσεις,
να εξορθολογίσει και να αναµορφώσει το θεσµικό πλαίσιο που
διέπει την επαγγελµατική ασφάλιση και χωρίζεται σε τρία µέρη. 

Στο πρώτο µέρος περιλαµβάνεται ο εκσυγχρονισµός και η επο-
πτεία των ταµείων επαγγελµατικής ασφάλισης και η εναρµόνισή
τους µε τα πρότυπα των ευρωπαϊκών φορέων επαγγελµατικής
ασφάλισης, ώστε αυτόµατα να αναβαθµιστούν οι κανόνες λει-
τουργίας τους. Οι αλλαγές αυτές αποκαθιστούν το παράδοξο
του αφορολογήτου των ΤΕΑ, µε αποτέλεσµα σηµαντικό κόστος
για τα κρατικά έσοδα. Σηµειωτέον, παγκοσµίως η συµπληρωµα-
τική σύνταξη φορολογείται σαν κανονικό εισόδηµα. Αφορά, λοι-
πόν, ένα ζήτηµα φορολογικής δικαιοσύνης και την ισορροπία
ανάµεσα στην παροχή κινήτρων και την προώθηση της µακρο-
πρόθεσµης αποταµίευσης. 

Με τις ρυθµίσεις, λοιπόν, αυτές θα απλοποιηθούν οι διαδικα-
σίες σύστασης των ΤΕΑ, θα ιδρύονται πολυεργοδοτικά ΤΕΑ, χω-
ρίς να απαιτείται κλαδική συνάφεια µεταξύ των επιχειρήσεων. Θα
ενισχυθεί η εµπιστοσύνη των ασφαλισµένων στον θεσµό. Θα
δοθεί η εποπτεία στην Τράπεζα της Ελλάδας, ώστε να διασφαλι-
στεί η οργανωτική και επιχειρησιακή τους επάρκεια και τέλος, θα
αντιµετωπίζονται φορολογικά ίσα και οµοιόµορφα τα προϊόντα
της προαιρετικής συλλογικής συνταξιοδοτικής αποταµίευσης.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο δεύτερο µέρος ρυθµίζονται
ζητήµατα κοινωνικοασφαλιστικού και συνταξιοδοτικού ενδιαφέ-
ροντος. Εισάγονται νέες συνταξιοδοτικές ρυθµίσεις που τροπο-
ποιούν και αποσαφηνίζουν το καθεστώς και βελτιώνονται οι
υπηρεσίες, όπως ο e-ΕΦΚΑ, για να ανταποκρίνονται στα νέα δε-
δοµένα. 

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη αποδεικνύει και στο παρόν την πρό-
θεσή της αφ’ ενός, να προστατέψει τις ευάλωτες κοινωνικές οµά-
δες µε δίκαιες αλλαγές και αφ’ ετέρου, να ενισχύσει την εθνική
οικονοµία απαλλάσσοντας τους συνταξιούχους από περικοπές
και περιορισµούς που ισχύουν µέχρι σήµερα. Ακουµπά έντονα
κοινωνικά ζητήµατα και λύνει χρόνια προβλήµατα, όπως την επέ-
κταση επιδόµατος µητρότητας για εννέα µήνες σε αυτοαπασχο-
λούµενους και αγρότισσες αναδροµικά από τις 24 Σεπτεµβρίου,
έµπρακτη κοινωνική πολιτική από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη που
αφορά και στο δηµογραφικό. 

Κατάργηση της περικοπής του 30% της σύνταξης των εργαζο-
µένων συνταξιούχων. Όποιος, δηλαδή, συνταξιούχος επιθυµεί να
αυξήσει το εισόδηµά του θα έχει κατά µέσο όρο τον χρόνο 2.200
ευρώ όφελος. Δυνατότητα εργασίας για τους δικαιούχους ανα-
πηρικής σύνταξης χωρίς καµµία κράτηση. Αύξηση του ορίου για
οφειλές ασφαλιστικών εισφορών από 20.000 σε 30.000 ευρώ και
από έξι σε 10.000 ευρώ για αγρότες, ώστε να συνταξιοδοτηθούν
στα εξήντα επτά τους χρόνια. Ενοποίηση των επικουρικών, που
συνεπάγεται και επιτάχυνση απονοµής τους. Ρυθµίζεται η κατα-
βολή των εφάπαξ των ιερέων. Αποκαθίσταται µετά από είκοσι
χρόνια η ανισότητα για τους πρατηριούχους υγρών καυσίµων
που δεν λάµβαναν επικουρική σύνταξη. Παύει να προσµετράται
το επίδοµα ένταξης αποφυλακισµένων στο εισόδηµά τους, έτσι
ώστε να εισπράττουν το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα για την
οµαλότερη επανένταξή τους. 

Στο τελευταίο µέρος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνονται ρυθ-
µίσεις που αφορούν τη ΔΥΠΑ, σχετικά µε τη δηµιουργία συστή-
µατος διορισµού και πρόσληψης των µονίµων και αορίστου
χρόνου εκπαιδευτικών. Έτσι θα λυθεί το πρόβληµα υποστελέχω-
σης των οργανωτικών µονάδων επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
κατάρτισης. Το νοµοσχέδιο απλουστεύει διαδικασίες και ρυθµίζει
θέµατα για την προστασία µαθητευόµενων, τη συµµόρφωση ερ-
γοδοτών σε προγράµµατα απόκτησης εργασιακής εµπειρίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι πρό-
κειται για µια µεταρρύθµιση µε ευεργετικές διατάξεις που καλύ-
πτει µεγάλο εύρος της κοινωνίας. Βέβαια, η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση αυτά τα βρίσκει πολύ λίγα και πολύ µικρά, όπως µας είπε.
Μάλλον, τα συγκρίνετε, αγαπητοί συνάδελφοι, µε τα τεράστια και
ατελείωτα χτυπήµατά σας προς τους συνταξιούχους κατά τη δια-
κυβέρνησή σας. 

Τι να πρωτοθυµηθούµε; Την κατάργηση του ΕΚΑΣ; Τη συρρί-
κνωση των αποδοχών των νέων συνταξιούχων που έφτασε στο
38%; Την κατακρεούργηση των παλαιών συντάξεων; Τη σφαγή
των επικουρικών ως 50%; Τις αυξηµένες εισφορές για την υγεία;
Την παρακράτηση των αναδροµικών περίπου για ένα χρόνο; Ξέ-
ρετε, οι εκλογικές ήττες δεν είναι κολυµβήθρα του Σιλωάµ. Γι’
αυτό αυτά δεν ξεπλένονται. 

Κυρία Πρόεδρε, επιτρέψτε µου δύο λόγια για την τροπολογία
σχετικά µε την παροχή άδειας εργασίας σε παράνοµους µετανά-
στες. Θεωρώ ότι έγινε ήδη πολλή συζήτηση στο δηµόσιο διάλογο
και ότι το τοπίο έχει ξεκαθαρίσει. Για εµένα είναι σηµαντικό ότι
δεν προβλέπει ελληνοποιήσεις, δεν υπάρχει µόνιµη νοµιµοποί-
ηση, ότι η επταετία που θεσπίσαµε το 2014 παραµένει, ότι αφορά
όσους διαθέτουν διαβατήριο ή δυνατότητα ταυτοποίησης, ότι
προϋποθέτει λευκό ποινικό µητρώο, ενεργή σύµβαση εργασίας
και δικαίωµα αίτησης για όσους ήταν στην Ελλάδα για τρία συ-
νεχόµενα χρόνια, αλλά έως τις 30-11 φέτος και ότι αυτό ισχύει
εφάπαξ. Θεωρώ, επίσης, σηµαντικό ότι οι άνθρωποι αυτοί θα κα-
ταγραφούν, θα πάψουν να είναι αόρατοι, να δουλεύουν µε καθε-
στώς µαύρης εργασίας ή να κινούνται στα όρια της παρανοµίας.
Γιατί, αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς, παράνοµοι µετανάστες
υπάρχουν στη χώρα µας και µε κάποιο τρόπο επιβιώνουν. Εξίσου
σηµαντικό θα είναι το όφελος που θα προκύψει τόσο στα έσοδα
του κράτους αλλά κυρίως ότι θα προστεθούν εργατικά χέρια. Σας
διαβεβαιώ ότι το ζήτηµα αυτό ειδικά στην επαρχία και σε αγρο-

τικές περιοχές, όπως η Καρδίτσα, είναι πραγµατικά µεγάλο και
δυσεπίλυτο. Γινόµαστε καθηµερινά µάρτυρες αυτού του προβλή-
µατος. Γνωρίζοντας, όµως, τη θέση και τις µέχρι τώρα πρακτικές
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη για την προστασία των συνόρων,
την ασφάλεια και την πάταξη των δικτύων διακινητών, είµαι βέ-
βαιη ότι η παρέµβαση αυτή δεν γεννά κανέναν απολύτως κίνδυνο
για την εθνική µας κυριαρχία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Μακάριος Λαζαρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Μία µέρα µετά

την πανηγυρική υπερψήφιση από τη Βουλή ενός βαθιά κοινωνι-
κού, αναπτυξιακού και δηµοσιονοµικά σοβαρού και σταθερού
προϋπολογισµού ερχόµαστε σήµερα να εγκρίνουµε µία ακόµη -
από τις πολλές του τελευταίου διαστήµατος- µεταρρύθµιση που
εξήγγειλε προεκλογικά και έρχεται τώρα να υλοποιήσει η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη: Την
αναµόρφωση, δηλαδή, της επαγγελµατικής ασφάλισης και των
ταµείων συµπληρωµατικών παροχών, καθώς και τον εξορθολο-
γισµό της ασφαλιστικής νοµοθεσίας και συνταξιοδοτικές ρυθµί-
σεις που αφορούν πλήθος συµπολιτών µας, εργαζοµένων και
συνταξιούχων. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να ξεκινήσω αναφερόµενος σύντοµα
στη σηµαντική τροπολογία των Υπουργείων Εργασίας και Μετα-
νάστευσης, που συνδέει την άδεια διαµονής αλλοδαπών µε την
προσφορά εργασίας. Που βάζει τάξη στην αταξία και ρυθµίζει
την ανοµία. Είναι ένα θέµα που απασχολεί έντονα τους γεωργούς
και κτηνοτρόφους και της εκλογικής µου περιφέρειας, της Καβά-
λας, τα σχετικά αιτήµατα των οποίων για αναζήτηση εργατών γης
έχω κατ’ επανάληψη µεταφέρει στους αρµόδιους Υπουργούς,
στον κ. Γεωργιάδη και τον κ. Καιρίδη.

Επειδή πολλά έχουν ακουστεί, ας ξεκαθαρίσουµε κάποια πρά-
γµατα οριστικά και αµετάκλητα. Η χώρα δεν αλλάζει µεταναστευ-
τική πολιτική. Η τροπολογία δεν αναιρεί την επταετία και προϋ-
πόθεση είναι να έχουν λευκό ποινικό µητρώο. Συνδέουµε την
τριετία για τη νόµιµη παραµονή τους στην Ελλάδα µε την πρό-
σβαση στην αγορά εργασίας. Όταν δεν θα έχουν πρόσβαση, θα
χάνουν τη νόµιµη άδεια διαµονής. Η ρύθµιση είναι άπαξ, µε ηµε-
ροµηνία 30 Νοεµβρίου 2023. Η τροπολογία δεν παρέχει σε κανέ-
ναν τη δυνατότητα να φέρει µέλη της οικογένειάς του στην
Ελλάδα. Δεν αλλάζει σε τίποτα τις πάγιες διατάξεις περί νόµιµης
µετανάστευσης, όπως αυτές ισχύουν σήµερα ή διαµορφώνονται
µε τον νέο Κώδικα Μετανάστευσης.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτησή µας δεν γί-
νεται εν κενώ. Υπάρχει σήµερα που συζητάµε αυτόµατη διαδικα-
σία νοµιµοποίησης των παράνοµων µεταναστών µε αρχικό νόµο
της κυβέρνησης Κώστα Καραµανλή και µε δεύτερο νόµο το 2014
της κυβέρνησης του Αντώνη Σαµαρά. Η συγκεκριµένη τροπολο-
γία, αυτό που απλά κάνει, είναι να ενισχύσει και να θωρακίσει
ακόµα περισσότερο τις δύο συγκεκριµένες και σωστές νοµοθε-
τικές πρωτοβουλίες. 

Και τέλος, η τροπολογία λύνει –µερικώς, είναι αλήθεια, κύριε
Υπουργέ, καθώς σε ετήσια βάση χρειαζόµαστε περίπου εκατόν
ογδόντα χιλιάδες εργάτες γης, ενώ η διάταξη αφορά είκοσι οχτώ
χιλιάδες µετανάστες- ένα κοινωνικό πρόβληµα, αντιµετωπίζει θέ-
µατα εθνικής ασφάλειας και βοηθάει να εισρεύσουν επιπλέον
έσοδα στα ταµεία του κράτους. 

Προφανώς στηρίζω και υπερψηφίζω την τροπολογία.
Περνώ τώρα στον πυρήνα του νοµοσχεδίου. Πρόκειται για µία

πραγµατικά κοµβική µεταρρύθµιση µακροπρόθεσµου χαρακτήρα
µε έντονο κοινωνικό αποτύπωµα, η οποία µεριµνά τόσο για τους
ασφαλισµένους όσο και για τους συνταξιούχους, αλλά και για τις
ευάλωτες κοινωνικές οµάδες των συµπολιτών µας, που έχει απο-
δείξει αυτή η Κυβέρνηση ότι αποτελούν προτεραιότητά της. 

Βασικά γνωρίσµατα και αυτού του νοµοσχεδίου είναι η κοινω-
νική δικαιοσύνη και η δηµοσιονοµική σταθερότητα, από την οποία
δεν ξεφεύγουµε στο ελάχιστο. Στο πλαίσιο αυτό υπόκειται, λόγου
χάριν, η κατάργηση της παρακράτησης του 30% της σύνταξης
των εργαζοµένων συνταξιούχων, είτε αυτοί εργάζονται µία µέρα
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είτε έχουν πλήρη απασχόληση. Θυµίζω ότι το αντίστοιχο ποσο-
στό επί ΣΥΡΙΖΑ ήταν 60%. Επίσης, παρέχεται η δυνατότητα ερ-
γασίας σε συνταξιούχους αναπηρίας, χωρίς να διακοπεί η
σύνταξη αναπηρίας και χωρίς επιβολή φόρου 10%. Πρακτικά τι
σηµαίνουν όλα αυτά; Ότι βάζουµε τέλος, θα σταµατήσουµε δη-
λαδή να τιµωρούµε τους συνταξιούχους, επειδή εργάζονται. 

Υψίστης σηµασίας είναι και η κυβερνητική πρωτοβουλία σύ-
στασης ενός πολύ πιο ευέλικτου και φιλικού θεσµικού πλαισίου
για τα επαγγελµατικά ταµεία. Με τα νέα δεδοµένα θα δίνεται η
δυνατότητα σε πολλούς επαγγελµατικούς κλάδους να συµµετά-
σχουν, εφόσον φυσικά το επιθυµούν, µε µικρά ποσά σε δικά τους
ταµεία και να µπορούν µετά από κάποια χρόνια να αποκοµίζουν
τα οφέλη από αυτά. Και µάλιστα, υπό την εποπτεία και την εγ-
γύηση της Τράπεζας της Ελλάδος. 

Παράλληλα, µε διατάξεις του νοµοσχεδίου, τις οποίες έχει ανα-
λύσει µε εξαιρετικό τρόπο η εισηγήτριά µας η κ. Άννα Ευθυµίου,
µεταξύ άλλων: Θεσπίζεται, για πρώτη φορά, ειδική παροχή µη-
τρότητας για τις αγρότισσες και τις ελεύθερες επαγγελµατίες,
που θα λαµβάνουν για εννέα µήνες τον κατώτατο µισθό. Αυξάνε-
ται το όριο της δυνατότητας ρυθµίσεως οφειλής στον ΕΦΚΑ,
προκειµένου να µπορεί ο αγρότης και ελεύθερος επαγγελµατίας
να πάρει σύνταξη. Αποκαθίσταται σε µεγάλο βαθµό η αδικία της
προσωπικής διαφοράς του «νόµου Κατρούγκαλου» µε την από-
δοση επιδόµατος σε συνταξιούχους που δεν λαµβάνουν αύξηση
ακριβώς λόγω της ύπαρξης αυτής της προσωπικής διαφοράς
στις συντάξεις τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Από όλα τα παραπάνω είναι πα-
σιφανές ότι µία από τις βασικές παραµέτρους για τις οποίες οι
πολίτες µας εµπιστεύτηκαν στις τελευταίες εθνικές εκλογές, η
βελτίωση δηλαδή της καθηµερινότητάς τους, υλοποιείται σε κα-
θηµερινή βάση από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και
από τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη. Έχουµε διαµηνύσει
ότι θα είµαστε διαρκώς δίπλα σε όσους το έχουν ανάγκη κάνο-
ντας πράξη τις µεταρρυθµίσεις για τις οποίες είµαστε δεσµευµέ-
νοι. Τηρούµε πιστά το συµβόλαιο τιµής που υπογράψαµε µε την
κοινωνία το 2019 και το ανανεώσαµε τον Μάιο και τον Ιούνιο του
2023. Θέλουµε και µπορούµε να πετύχουµε. 

Ευπρόσδεκτη σε αυτή την προσπάθεια θα ήταν και η δική σας
συµβολή, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης. Επιλογή σας
είναι αν θα ανταποκριθείτε ή εάν θα επιµείνετε στην αποµόνωση
και στη στείρα άρνηση. Κάντε µια νέα αρχή υπερψηφίζοντας το
παρόν νοµοσχέδιο, τα οφέλη του οποίου είναι αδιαµφισβήτητα.

Όσο για τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, επειδή είδα
ότι υπάρχει ένα άγχος, θα κάνουµε το χρέος µας, όπως το κάνει
πάντα αυτή η παράταξη ευρισκόµενη στη σωστή πλευρά της
Ιστορίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Αθανάσιος Παπαθανάσης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

η νοµοθετική πρωτοβουλία που εισάγεται από το Υπουργείο Ερ-
γασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων αναλαµβάνει µία ολοκληρω-
µένη αναθεώρηση του ρυθµιστικού πλαισίου που διέπει την
επαγγελµατική ασφάλιση και την επίβλεψη των ταµείων που πα-
ρέχουν επιπλέον συνταξιοδοτικά προνόµια. Αυτή η µεταρρύθµιση
στοχεύει στην προώθηση και αναβάθµιση του θεσµού της συντα-
ξιοδότησης και την ενίσχυση του εισοδήµατος των µελλοντικών
συνταξιούχων. 

Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο επικεντρώνεται σε αρκετούς το-
µείς, µεταξύ των οποίων και ο τοµέας των ταµείων συντάξεων.
Επιχειρείται µια συνολική µεταρρύθµιση στο κανονιστικό πλαίσιο
που διέπει την επαγγελµατική ασφάλιση. Ιδρύονται τα Ταµεία
Επαγγελµατικής Ασφάλισης ως νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δι-
καίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα σε προαιρετική βάση και λει-
τουργούν µε το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα. Τα Ταµεία Επαγ-
γελµατικής Ασφάλισης αποτελούν τµήµα του δεύτερου πυλώνα
του ασφαλιστικού συστήµατος και βασίζονται στην αποταµίευση
εκ µέρους των εργαζοµένων και των εργοδοτών τους. Τα ποσά
που αποταµιεύονται επενδύονται από τα Ταµεία Επαγγελµατικής
Ασφάλισης σε συλλογική βάση, µε συγκεκριµένους επενδυτικούς

κανόνες και από ένα αυστηρό εποπτικό πλαίσιο.
Δυστυχώς, στην Ελλάδα είµαστε από τους ουραγούς στον

θεσµό της επαγγελµατικής ασφάλισης στην Ευρώπη. Στόχος µας
να προωθηθεί ο θεσµός αυτός και να αναβαθµιστεί. Οφείλουµε
στη νέα γενιά να καλλιεργήσουµε µια κουλτούρα συνταξιοδοτι-
κής αποταµίευσης. Αυτό θα επιφέρει µία ενίσχυση του εισοδή-
µατος των µελλοντικών συνταξιούχων µε συµπληρωµατική παρο-
χή. 

Προβαίνουµε σε διαρθρωτικές παρεµβάσεις και ρυθµίσεις, µε
στόχο την απλοποίηση διαδικασιών σύστασης των Ταµείων Επαγ-
γελµατικής Ασφάλισης, την καθιέρωση ενός πρότυπου καταστα-
τικού, τη διευκόλυνση ίδρυσης Ταµείων Επαγγελµατικής
Ασφάλισης από περισσότερους εργοδότες και τη θέσπιση κανό-
νων χρηστής διακυβέρνησης για την αύξηση της εµπιστοσύνης
των ασφαλισµένων προς τα ταµεία.

Ως προς τη φορολόγηση των παρόχων των Ταµείων Επαγγελ-
µατικής Ασφάλισης επιβραβεύεται η µακροχρόνια συνταξιοδο-
τική αποταµίευση και η παροχή σύνταξης έναντι εφάπαξ. Επίσης,
αναµορφώνεται το ρυθµιστικό πλαίσιο των Ταµείων Υποχρεωτι-
κής Επαγγελµατικής Ασφάλισης και αλληλοβοηθητικών ταµείων
µε στόχο την ενίσχυση της ποιότητάς τους ως προς την οργά-
νωση, λειτουργία και εποπτεία τους και την αναβάθµισή τους. 

Εξάλλου, η µείωση της σύνταξης κατά 30% για τους εργαζό-
µενους συνταξιούχους καταργείται, διατηρώντας το πλήρες
ποσό των αποδοχών τους. Η πρωτοβουλία αυτή σκοπεύει στην
ενίσχυση των εισοδηµάτων των συνταξιούχων και µε σκοπό να
παρακινήσει περαιτέρω αύξηση στη νόµιµη και επίσηµη συµµε-
τοχή τους στην αγορά εργασίας όπου θέλουν να δραστηριοποι-
ηθούν. 

Η δουλειά σε οποιαδήποτε ηλικία αποτελεί δικαίωµα. Από την
1η Ιανουαρίου του 2024 όλοι οι συνταξιούχοι µε αναπηρία θα
έχουν την ευκαιρία να εργαστούν χωρίς να σταµατήσει η σύνταξή
τους και χωρίς την υποχρέωση να καταβάλλουν πόρο προς το e-
ΕΦΚΑ, µε στόχο την ενθάρρυνση της επανένταξή τους στον ερ-
γασιακό χώρο. 

Απελευθερώνεται µια νέα λύση για το πρόβληµα που αντιµε-
τωπίζουν οι µη µισθωτοί ασφαλισµένοι που βρίσκονται σε ηλικία
συνταξιοδότησης, αλλά αδυνατούν να αποπληρώσουν τις συσ-
σωρευµένες ληξιπρόθεσµες οφειλές τους προς τον e-ΕΦΚΑ, πα-
ραµένοντας έτσι παγιδευµένοι. Συγκεκριµένα, το όριο του ποσού
των οφειλών ασφαλιστικών εισφορών που επιτρέπεται για να
µπορέσει κάποιος να λάβει σύνταξη, αυξάνεται από τις 20.000
ευρώ στις 30.000 ευρώ και από 6.000 ευρώ στις 10.000 ευρώ για
τον πρώην ΟΓΑ, ενώ για τα ποσά οφειλής από 20.000 ευρώ έως
30.000 ευρώ και αντίστοιχα από 6.000 ευρώ ως 10.000 ευρώ για
τον πρώην ΟΓΑ θα γίνεται παρακράτηση 60% της µηνιαίας σύ-
νταξης, ενώ το υπόλοιπο του χρέους θα εκπίπτει αναλογικά.

Το ζήτηµα της µακροχρόνιας καθυστέρησης στην εκκαθάριση
και τη χορήγηση επικουρικών συντάξεων σε ασφαλισµένους αντι-
µετωπίζεται. Με το νέο σχέδιο νόµου όλοι όσοι συλλέγουν την
κύρια σύνταξή τους και αριθµούν τουλάχιστον δεκαπέντε έτη επι-
κουρικής ασφάλισης θα έχουν τη δυνατότητα να λαµβάνουν επί-
σης την επικουρική σύνταξη άµεσα. Έτσι λύνεται οριστικά το
πρόβληµα στην απονοµή των επικουρικών συντάξεων. 

Όσον αφορά το επίδοµα µητρότητας, πλέον και οι ελεύθερες
επαγγελµατίες αυτοαπασχολούµενες αγρότισσες θα είναι δι-
καιούχοι -για πρώτη φορά- της εννεάµηνης οικονοµικής υποστή-
ριξης µητρότητας από τη ΔΥΠΑ. Θα λαµβάνουν για την εν λόγω
περίοδο ένα ποσό ισοδύναµο µε τον κατώτατο µισθό, που ανέρ-
χεται σήµερα στα 780 ευρώ τον µήνα, φθάνοντας συνολικά στα
7.020 ευρώ, πέραν του ποσού που ήδη παρέχεται για την περίοδο
της κυοφορίας και της λοχείας. Η ενίσχυση της µητέρας και της
οικογένειας πρέπει να συνεχιστεί, γιατί το δηµοσιονοµικό πρό-
βληµα της χώρας ναρκοθετεί το µέλλον της χώρας µας. 

Με νέα διάταξη ενηµερώνεται το νοµικό πλαίσιο για να συµ-
µορφωθεί µε τις αναβαθµιαίες φάσεις έκδοσης και ενεργοποί-
ησης του συστήµατος ΑΜΚΑ. Σκοπός του είναι να αντιµετωπίσει
την κατάχρηση του συστήµατος, ανακόπτοντας άτοµα που δεν
διαµένουν ή δεν διατηρούν καµµία νόµιµη σχέση µε την Ελλάδα
από το να επισκέπτονται περιστασιακά τη χώρα για να εκµεταλ-
λευθούν δωρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και στη συνέ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΓ’ - 18 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 8081



χεια να αναχωρούν άµεσα, βαρύνοντας έτσι οικονοµικά τη χώρα
και τους φορολογούµενους. 

Ως προς την προσωπική διαφορά, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις
πληθωριστικές πιέσεις στα εισοδήµατα και µετά τις ανακοινώσεις
του Πρωθυπουργού, η Κυβέρνηση παρέχει για δεύτερη φορά
µέσα στο 2023 ένα ειδικό οικονοµικό επίδοµα προς τους συντα-
ξιούχους µε θετική προσωπική διαφορά. 

Μία ακόµη πρωτοποριακή παρέµβαση που σκοπεύει στον εκ-
συγχρονισµό της διαδικασίας πληρωµής των βοηθηµάτων στην
πλειοψηφία τους, µε κάποιες εξαιρέσεις όπως είναι τα αναπηρικά
βοηθήµατα, τα επιδόµατα στέγασης και έκτακτες οικονοµικές
βοήθειες από τη ΔΥΠΑ θα αρχίσουν να καταβάλλονται σταδιακά
µέσω µιας προπληρωµένης κάρτας, µε τρόπο παρόµοιο µε αυτόν
που ήδη εφαρµόζεται για το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα. 

Πολύ σηµαντική παρέµβαση η σύνταξη στα ορφανά τέκνα,
όπου αίρονται οι αδικίες που υπήρχαν. Τώρα η σύνταξη θανάτου
θα χορηγείται σε όλα τα άγαµα, ορφανά τέκνα µέχρι το εικοστό
τέταρτο έτος της ηλικίας τους, ανεξάρτητα από το αν σπουδά-
ζουν ή όχι και ανεξαρτήτως χρονικής στιγµής θανάτου του γονέα.
Όσον αφορά τη σύνταξη στα ορφανά τέκνα µε αναπηρία έρχεται
ενοποίηση των κανόνων για τη χορήγηση σύνταξης σε τέκνα που
έχουν χάσει και τους δύο γονείς και πάσχουν από σοβαρές ανα-
πηρίες, εξαλείφοντας έτσι τις ανισότητες µεταξύ ιδιωτικού και
δηµόσιου τοµέα. 

Τέλος, από τις αρχές του 2023 υπάρχει πλέον η επιλογή για
όσους εργαζόµενους έχουν ενταχθεί στο επικουρικό σύστηµα
του e-ΕΦΚΑ και έχουν ηµεροµηνία γέννησης µετά την 1η Ιανουα-
ρίου του 1987 να προβούν σε µεταφορά ασφαλιστικού τους
φορέα προς το ΤΕΚΑ. Η µεταβίβαση διευκολύνεται µέσω της ηλε-
κτρονικής υποβολής ενός απλού αιτήµατος στη be.teka.gov.gr
και οφείλουµε να ενηµερώσουµε για την αξία που προσδίδει η
νέα επικουρική ασφάλιση και το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα
στους νεότερους ασφαλισµένους, δίνοντάς τους το δικαίωµα
ελέγχου των αποταµιεύσεών τους και άµεση συµβολή στη δια-
µόρφωση της προσωπικής τους σύνταξης. 

Συνολικά, πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που αυξάνει τα εισο-
δήµατα συνταξιούχων και εργαζοµένων, ενώ ταυτοχρόνως διορ-
θώνει αδικίες ετών για τους ευάλωτους συµπολίτες µας. Αυτό
είναι το πνεύµα της ορθής, δίκαιης και στοχευµένης νοµοθέτη-
σης από την Κυβέρνησή µας και µε αυτόν τον τρόπο διανέµουµε
το µερίδιο ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας σε κάθε πολίτη,
µε προσήλωση στη νέα γενιά, απαντώντας στις αγωνίες της,
στους στόχους της, στα όνειρά της. 

Έτσι θα συνεχίσουµε. Με σκληρή δουλειά, µε δικαιοσύνη, κοι-
τώντας στο µέλλον να ανταποκρινόµαστε στα προβλήµατα των
πολιτών, να αντιστεκόµαστε στις αδικίες και να στηρίζουµε µε
κάθε τρόπο την κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Φραγκίσκος Παρασύρης από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παίρνω τον λόγο µόνο για τις

διατάξεις του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου που αφο-
ρούν τους παράνοµα διαµένοντες µετανάστες. Τα υπόλοιπα νο-
µίζω θα εξαντληθούν από τους συναδέλφους της Κοινοβουλευ-
τικής µας Οµάδας. Παίρνω τον λόγο επειδή η συγκεκριµένη διά-
ταξη έδωσε παραπάνω φως τις τελευταίες ηµέρες και έχει νόηµα
να µιλήσουµε για την προϊστορία των πολιτικών µετανάστευσης
και την καταγωγή των προβληµάτων που προσπαθούµε να θερα-
πεύσουµε. 

Κατ’ αρχάς, για να ξέρουµε τι συζητάµε, η αλλαγή δεν αφορά
σε νέους µετανάστες οι οποίοι θα έρθουν, αλλά µόνο σε όσους
διαµένουν εδώ από το 2021 και έπειτα, οι οποίοι θα απολαύσουν
την ευεργεσία της διάταξης για µία και µόνο φορά. 

Δεύτερον, θεωρώ ότι είναι µείζον να κάνουµε µία ειλικρινή πα-
ραδοχή όλοι οι Βουλευτές ότι χρειαζόταν µια ρύθµιση για το ζή-
τηµα, το οποίο αποτελεί ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα που
υπονοµεύει την αγροτική µας οικονοµία -έχει στείλει και η ΕΘΕΑΣ
επιστολή στα mail όλων των Βουλευτών- αλλά όχι µόνο στην αγρο-
τική µας οικονοµία, αλλά σε όλους τους παραγωγικούς κλάδους. 

Δεν ξέρουµε, άραγε, ότι υπάρχει σοβαρό πρόβληµα έλλειψης
εργατικού δυναµικού στη χώρα, ιδιαίτερα του ανειδίκευτου; Δεν
ξέρουµε ότι υπάρχει σοβαρό θέµα στη βιοµηχανία; Δεν έχουµε
ακούσει για το συγκεκριµένο θέµα που αφορά και τις τεχνικές
εταιρείες και ότι καµµία τεχνική εταιρεία αυτή τη στιγµή στη
χώρα µας δεν µπορεί να εκτελέσει το χρονοδιάγραµµά της, ακρι-
βώς γι’ αυτόν τον λόγο; Προς τι, λοιπόν, οι αντιδράσεις, σε σχέση
µε τον πυρήνα της ρύθµισης και την αναγκαιότητα αυτής;

Εγώ, µάλιστα, βλέποντας τον κατάλογο των ερωτήσεων που
κάνουν κατά καιρούς οι Βουλευτές, αλλά και τις αόριστες απα-
ντήσεις που έχω ο ίδιος λάβει από το Υπουργείο έχω να πω ότι,
δυστυχώς, η Κυβέρνηση έχει καθυστερήσει φοβερά τη συγκεκρι-
µένη διευθέτηση και τη φέρνει τώρα, γιατί δεν είναι τίποτα άλλο
από µία οµολογία αποτυχίας της µεταναστευτικής της πολιτικής
την τελευταία πενταετία και καθυστέρησε ακριβώς διότι έκανε
διαχείριση του πολιτικού κόστους και του ακροατηρίου της, όχι
µόνο τώρα -µετά τις εκλογές, δηλαδή- αλλά και από το 2019 και
έπειτα. 

Τρία χρόνια τώρα, µετά τον COVID ειδικά που οξύνθηκε το
θέµα, δεν το γνωρίζατε; Δεν σας λέγανε οι Βουλευτές, κύριε
Υπουργέ, το πρόβληµα που έχουν οι αγρότες αλλά και άλλοι ερ-
γοδότες οι οποίοι δεν µπορούν να ασφαλίσουν αυτούς τους αν-
θρώπους και συνεπώς να εκπέσουν τα φορολογικά τους έξοδα,
µισθοδοσία και εργοσήµων, αναγκαζόµενοι να απασχολούν µε
µαύρη εργασία και να επιβαρύνονται φορολογικά τις δαπάνες
που είχαν κάνει; Βλέπω µια αγωνία από όλους να προσπαθείτε
να εξηγήσετε τα αυτονόητα αλλά προφανώς προσπαθείτε να πεί-
σετε απλά το ακροατήριό σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστε. Ένας από τους λό-
γους που είµαστε περήφανοι στο ΠΑΣΟΚ είναι ότι όχι µόνο στα
µεγάλα και στα µείζονα αλλά και στα λιγότερο σοβαρά, όταν
χρειάστηκε, το ΠΑΣΟΚ ήταν και παραµένει η δύναµη της ευθύ-
νης, της εξισορρόπησης και της σοβαρότητας στη χώρα. Ανα-
γνωρίζοντας το πρόβληµα µε όλους τους τρόπους σας έχουµε
προτείνει µια ρύθµιση για τους παράνοµα διαµένοντες εδώ και
καιρό και δεν την υιοθετούσατε. Μόνο τώρα µε το βάρος πλέον
της αφόρητης πίεσης που δέχεστε από παντού και κυρίως από
τους ίδιους σας τους Βουλευτές. Καλώς ήρθατε, λοιπόν, στον
δρόµο της σοβαρότητας ακόµη µια φορά µέσα στη δεκαπενταε-
τία, κύριοι της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. 

Έχει όµως τόσο αυτό όσο και πολλά προβλήµατα στη χώρα,
τη δική του καταγωγή και πολιτική διαχείριση. Μια κληρονοµιά η
οποία βαρύνει και τη Νέα Δηµοκρατία αλλά και τον ΣΥΡΙΖΑ διότι
η χώρα είναι παγιδευµένη σε πάρα πολλά πεδία πολιτικής, στην
ιδεοληψία είτε της Αριστεράς είτε της Δεξιάς. Ιδεοληψίες οι
οποίες παραλύουν το πολιτικό σύστηµα, τη διοίκηση και τελικά
συνολικά τη χώρα ώστε να µην µπορεί να βρει βηµατισµό και να
συγχρονιστεί µε τις εξελίξεις. Και ένα από αυτά τα πεδία ίσως το
πιο ενδεικτικό να είναι αυτό του µεταναστευτικού και της διαχεί-
ρισης αυτών των ανθρώπων. Διότι τι κατάφερε η πολιτική των
ανοιχτών συνόρων της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ; Την πολιτική ενός
αφελούς δικαιοµµατισµού την ώρα που έχουµε δίπλα µας µια
Τουρκία µε τα γνωστά χαρακτηριστικά, την ώρα που η τροµοκρα-
τία είναι στα ύψη στην Ευρώπη. Αυτή η πολιτική το µόνο που
έκανε ήταν να φοβίσει την κοινωνία και να συντηρητικοποιήσει
περαιτέρω τις οµάδες πληθυσµού. 

Αυτή δυστυχώς είναι η κληρονοµιά που άφησε η προσέγγιση
των ανοιχτών συνόρων και αν αµφιβάλλετε πηγαίνετε να µιλήσετε
για µετανάστες στο ανατολικό Αιγαίο και τον Έβρο, στη Χίο, στη
Σάµο και τη Λέσβο και πώς εκλαµβάνουν ακόµα κι αυτή την ανε-
παίσθητη ρύθµιση που νοµοθετούµε. Με αυτό τον τρόπο ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ερέθισε τα αντανακλαστικά της ακροδεξιάς στη χώρα
ανάστησε τελικά µια ακροδεξιά ιδεοληψία και έγινε ο καλύτερός
της χορηγός. Κι έτσι βρεθήκαµε από τα «ανοιχτά σύνορα» στο
«δεν περνάει κουνούπι» και κάνουµε και µαύρη τη ζωή των µετα-
ναστών µετά το 2019 µε τη Νέα Δηµοκρατία. Δηλαδή, στον αντί-
ποδα αγνοώντας όλη την κοινωνική, ανθρωπιστική και τελικά την
οικονοµική διάσταση αυτής της πολιτικής µε την ιδεοληψία της
Δεξιάς στο όνοµα µιας νεφελώδους πατριωτικής –υποτίθεται-
στάσης βρεθήκαµε χωρίς εργατικό δυναµικό, αγνοήθηκαν οι
προειδοποιήσεις από όλους τους παραγωγικούς φορείς της
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χώρας και ερχόµαστε µε καθυστέρηση χρόνων να δώσουµε µια
περιστασιακή λύση. 

Να έρθουν, λοιπόν, όσοι βάζουν θέµατα πατριωτισµού από τις
καφετέριες των Αθηνών και του Κολωνακίου να ακούσουν τι λένε
οι παραγωγοί στα θερµοκήπια της Μεσαράς και της Βιάννου. Να
έρθουν να δουν ερηµωµένα χωριά της επαρχίας αλλά και τα ζω-
ντανά χωριά του Νοµού Ηρακλείου που τα εγκαταλείπουν οι νέοι
διότι πολύ απλά δεν έχουν εργάτες για να δουλέψουν τη γη τους.
Και µετά να µας ξαναµιλήσουν για πατριωτισµό. Σερνόµαστε δυ-
στυχώς ως κοινωνία από τον έναν λαϊκισµό στον άλλο. Και σε
αυτή την παραζάλη, σε αυτή την παράλυση που προξενείτε εξί-
σου και οι δύο το ίδιο βλαπτικά και αδιέξοδα, µόνο το ΠΑΣΟΚ
στέκεται υπεύθυνα και σοβαρά. Στο θέµα αυτό είµαστε η πιο
έντιµη και πολιτικά ηθική δύναµη διότι δεν χτίσαµε ούτε επαγγελ-
µατικές, ούτε πολιτικές καριέρες, πάνω στο µεταναστευτικό,
όπως το κάνετε και στις δύο παρατάξεις. Κυβερνάτε δεκατρία
χρόνια χωρίς ΠΑΣΟΚ µε πειραµατισµούς και ιδεοληψίες και αφή-
σατε τελικά τη χώρα χωρίς σοβαρή και ισορροπηµένη µετανα-
στευτική πολιτική. 

Να πω κλείνοντας ότι η επιτυχία της ρύθµισης θα κριθεί από
την εφαρµογή στο πεδίο και την υποστήριξη που θα τύχει η διοί-
κηση από την Κυβέρνηση για να επιτελέσει µε συνέπεια και ευ-
χέρεια το έργο της και δεν είµαι σίγουρος ότι το άρθρο 1 της
διάταξης θα έχει κάποιο απτό αποτέλεσµα ούτε προφανώς ο
εθνικός συντονιστής του άρθρου 2 ειδικά, όταν δεν υποστηρίζε-
ται µια δοµή διοικητικά οργανωσιακά όπως θα έπρεπε για να
εκτελείται η αποστολή της. 

Αψηφώντας τις φωνές του λαϊκισµού που βρήκαν µια ακόµα
ευκαιρία για να ακουστούν και µε την ελπίδα ότι αφού η Νέα Δη-
µοκρατία ήρθε στον δρόµο της λογικής, πρέπει να κάνουµε συ-
νολικά µια συζήτηση µε ολόκληρο νοµοθέτηµα και όχι µε επι-
µέρους διατάξεις για τη µεταναστευτική πολιτική στη χώρα µε
όρους ψυχραιµίας και υπευθυνότητας. Βεβαίως χωρίς να παρα-
γνωρίζουµε ότι βρισκόµαστε δίπλα σε έναν ενοχλητικό γείτονα
που ανά πάσα στιγµή µπορεί να εργαλειοποιήσει τους µετανά-
στες χωρίς κανένα δισταγµό όµως για τον πατριωτισµό όλων
µας, αλλά ταυτόχρονα και χωρίς να πυροβολούµε τα πόδια της
οικονοµίας µας. Αυτό επιτάσσει η συνθήκη µιας χώρας µε δηµο-
γραφικό πρόβληµα, µε πρόβληµα στην παραγωγική της βάση
αλλά που ταυτόχρονα βρίσκεται στην εσχατιά της Ευρώπης και
αποτελεί σύνορό της. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα έχει τον λόγο τώρα

ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας.
Μετά έχει ζητήσει µια παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος της Νίκης, κ. Παπαδόπουλος.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αρχίσω πρώτα µε τα
συλλυπητήριά µου προς την οικογένεια του θανόντος αστυνοµι-
κού της οµάδας «ΔΙΑΣ» και να ευχηθούµε καλή ανάρρωση στον
συνοδηγό ο οποίος νοσηλεύεται αυτή τη στιγµή. 

Το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας αναφέρεται στην
αναµόρφωση του πλαισίου των επαγγελµατικών ταµείων ασφά-
λισης και σε άλλες βασικές παρεµβάσεις. Στη χώρα µας η επαγ-
γελµατική ασφάλιση δεν λειτούργησε. Έτσι, είκοσι ένα χρόνια
µετά την ίδρυσή της η κεφαλαιοποίηση είναι περίπου 300 εκα-
τοµµύρια που αφορούν πενήντα πέντε χιλιάδες ασφαλισµένους
σε είκοσι οχτώ ταµεία. Όπως καταλαβαίνουµε όλοι τα νούµερα
αυτά ήταν πολύ µικρά. Έπαιξε αρνητικό ρόλο η γραφειοκρατία,
η έλλειψη τεχνογνωσίας, η ανεπάρκεια στον σχεδιασµό και τον
έλεγχο µε αποτέλεσµα η λειτουργία ενός ταµείου να χρειάζεται
πάρα πολύ χρόνο να λειτουργήσει. Επίσης, για τις πολλές µικρές
επιχειρήσεις στη χώρα µας, αν ο συγκεκριµένος κλάδος που
ανήκε µία από αυτές δεν είχε επαγγελµατικό ταµείο δυστυχώς,
και να υπήρχε θέληση, δεν µπορούσε να γίνει. 

Βλέποντας, λοιπόν, αυτές τις δυσκολίες το Υπουργείο καταθέ-
τει το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου µε το οποίο ιδρύονται τα τα-
µεία επαγγελµατικής ασφάλισης ΝΠΙΔ που µπορεί να είναι µόνο
εργοδοτικά ή περισσότερων εργοδοτών ή και εργαζοµένων ή και

των αντίστοιχων εκπροσώπων τους. Μπορεί να είναι εργοδοτών
που ανήκουν σε διαφορετικούς κλάδους ή µεταξύ ελεύθερων
επαγγελµατικών τους οργανώσεων και από οποιονδήποτε χρη-
µατοδοτούσε επιχείρηση. Αποκλειστικός σκοπός είναι η άσκηση
δραστηριοτήτων που συνδέονται µε συνταξιοδοτικές παροχές
και δραστηριότητες που απορρέουν από τις παροχές αυτές. 

Από 1-1-2025 τα ταµεία εποπτεύονται από την Τράπεζα της Ελ-
λάδος δίνοντας µια εµπιστοσύνη και σιγουριά στους επαγγελµα-
τίες εκείνους που είχαν διάφορες αµφιβολίες. Καθορίζονται οι
συνθήκες και προϋποθέσεις για τα άτοµα εκείνα τα οποία θα ανα-
λαµβάνουν την διοίκηση, τη διαχείριση των ταµείων δίνοντας έµ-
φαση στις υποχρεώσεις και την ενηµέρωση της κατάστασης
οποιαδήποτε στιγµή ζητηθεί από τον κάθε ασφαλισµένο. 

Λύνεται το θέµα της φορολόγησης διότι σήµερα έχουµε ασφα-
λισµένους που µπαίνουν για λίγα χρόνια στα επαγγελµατικά τα-
µεία έχοντας τη δυνατότητα να διαθέσουν µεγάλα ποσά για
εισφορές οι οποίες δεν είχαν όριο και µετά από τέσσερα µε πέντε
χρόνια µπορούν να τα βγάλουν χωρίς να φορολογούνται. Έτσι
υπάρχουν χωρίς όριο εισφορές αφορολόγητες όπως και στο
εφάπαξ που οι αποδόσεις δεν φορολογούνται. Με αυτόν τον
τρόπο οι εταιρείες έκλειναν οµαδικά ασφαλιστικά συµβόλαια και
τα µετέτρεπαν σε επαγγελµατικά ταµεία έχοντας µηδενική φο-
ρολόγηση. Για την αποφυγή αυτού ενοποιούµε τους κανόνες
αποκλειστικά στο οργανωτικό κοµµάτι για τα επαγγελµατικά τα-
µεία και τα οµαδικά ασφαλιστήρια συµβόλαια. 

Καθορίζεται πλέον στο καταστατικό των επαγγελµατικών τα-
µείων το εύρος εισφορών που καταβάλλει ο εργαζόµενος και ο
εργοδότης. Πιστώνονται στον ατοµικό λογαριασµό ασφαλισµέ-
νου και τον παρακολουθεί µέσω ηλεκτρονικής εφαρµογής. Δηµι-
ουργείται κλίµακα µε συντελεστή φορολόγησης που στην ουσία
επιβραβεύει τους ασφαλισµένους που έχουν περισσότερο χρόνο
σε επαγγελµατικά ταµεία ή οµαδικό ασφαλιστήριο συµβόλαιο και
εξαιρούνται από τη φορολογία εισοδήµατος µέχρι του ποσού του
20% των αποδοχών. Ενισχύουµε το κοµµάτι εκείνο των επιχειρή-
σεων διαφορετικών κλάδων. Ανθρώπινες µονάδες να µπορούν να
συµµετέχουν µε µικρά ποσά στη σύσταση των ταµείων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διορθώνοντας λάθη του παρελ-
θόντος προχωρούµε στην κατάργηση της παρακράτησης του
30% για τους εργαζόµενους συνταξιούχους από 1-1-2024 και
ισχύει το 10% παρακράτηση στο εισόδηµα από την εργασία. 

Θεσπίζονται για πρώτη φορά ενιαίοι κανόνες για την απασχό-
ληση συνταξιούχων αναπηρίας, χωρίς την επιβάρυνση του 10%.
Αυξάνεται το όριο ρύθµισης οφειλών στο ΕΦΚΑ από 20.000 σε
30.000 ευρώ για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και από 6.000
σε 10.000 ευρώ για τους αγρότες, έτσι ώστε να µπορούν να πά-
ρουν σύνταξη µε συγκεκριµένα κριτήρια υπαγωγής στη ρύθµιση.

Πρατηριούχοι υγρών καυσίµων που έχουν πληρώσει εισφορές
στο πρώην ταµείο τους, θα δικαιούνται πλέον επικουρική σύ-
νταξη, ασχέτως αν παίρνουν βασική σύνταξη από τον πρώην
ΟΓΑ. Δίνεται το δεύτερο επίδοµα προσωπικής διαφοράς στους
συνταξιούχους εκείνους που δεν µπορούν να πάρουν αύξηση. Δί-
νεται στους αγρότες και στους ελεύθερους επαγγελµατίες επί-
δοµα µητρότητας εννέα µήνες, όπως στους µισθωτούς. Θα
χορηγείται σύνταξη θανάτου για όλα τα άγαµα ορφανά τέκνα ως
το εικοστό τέταρτο έτος της ηλικίας τους, ανεξαρτήτως εάν
σπουδάζουν ή όχι και ανεξαρτήτως του πότε επήλθε ο θάνατος
των γονέων, πριν ή µετά το 2016. Δηλαδή, θα παίρνουν σύνταξη
για έξι ακόµα χρόνια. 

Φέτος, οι προϋποθέσεις γι’ αυτούς που παίρνουν την κύρια σύ-
νταξη τους ή έχουν τουλάχιστον δεκαπέντε χρόνια επικουρικής
ασφάλισης, θα µπορούν να πάρουν αµέσως τις συντάξεις τους.
Εκτιµάται ότι περίπου 15.000 αιτήµατα συνταξιοδότησης που βρί-
σκονται σε αναµονή για πάνω από δύο χρόνια, θα εκκαθαριστούν
αυτόµατα µόλις ψηφιστεί η ρύθµιση. Ακόµη και τα ορφανά και
από δύο γονείς τέκνα µε βαριά αναπηρία που ανήκουν στο δη-
µόσιο και στο πρώην ΝΑΤ, θα λαµβάνουν το 100% της σύνταξης
των γονέων τους από 50% που ίσχυε µε το υφιστάµενο νοµοθε-
τικό πλαίσιο. 

Απλοποιείται η διαδικασία και αυξάνονται οι ηλεκτρονικές συ-
ναλλαγές εδραιώνοντας την πληρωµή του µεγαλύτερου αριθµού
των επιδοµάτων της ΔΥΠΑ και του ΟΠΕΚΑ µε προπληρωµένες

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΓ’ - 18 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 8083



κάρτες, επιτυγχάνοντας έτσι την αύξηση των ηλεκτρονικών συ-
ναλλαγών που σηµαίνει καλύτερος έλεγχος για τα δηµόσια
έσοδα. 

Η κατοχή ΑΜΚΑ δίνει τη δυνατότητα πρόσβασης σε όλες τις
δοµές υγείας, µε τη διαφορά πλέον ότι δωρεάν θα είναι µόνο για
εκείνους που το ΑΜΚΑ τους είναι ενεργό. 

Στο σχέδιο νόµου αναφέρεται αναλυτικά η διαδικασία και το
πλαίσιο ενός συστήµατος διορισµού και προσλήψεων µονίµων
εκπαιδευτικών και η δηµιουργία ενός µητρώου προσωρινών ανα-
πληρωτών και ωροµισθίων εκπαιδευτικών της ΔΥΠΑ, µε νόµους
και κανόνες που σαν τελικό στόχο έχει την ποιοτική εκπαίδευση,
την αναβάθµιση των µονάδων επαγγελµατικής εκπαίδευσης και
κατάρτισης, την απρόσκοπτη καταβολή των επιδοµάτων, την επι-
τάχυνση των διαδικασιών για την καταπολέµηση της αδήλωτης
εργασίας. 

Το σχέδιο νόµου παρεµβαίνει και σε ένα άλλο µεγάλο ζήτηµα
που δηµιουργεί πολλά προβλήµατα σε αρκετούς τοµείς απασχό-
λησης της χώρας και είναι η ανάγκη εύρεσης εργατών γης, η εύ-
ρεση εργαζοµένου στα ξενοδοχεία, στην εστίαση, στα δηµόσια
έργα. Η Κυβέρνηση νοµοθετεί δηµιουργώντας ένα νοµικό πλαί-
σιο κατάλληλο να εξασφαλίσει νόµιµους µετανάστες που θα γνω-
ρίζουµε ποιοι είναι, πού δουλεύουν, µε βιβλιάριο υγείας και µε
ενήµερες τις ασφαλιστικές τους εισφορές. 

Κυρίες και κύριοι, για την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη οι προεκλογικές εξαγγελίες γίνονται πράξεις. Το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο παρεµβαίνει λύνοντας προβλήµατα που
σύρονταν σειρά ετών, καθηλώνοντας τους ασφαλισµένους που
ενώ έφταναν στη σύνταξη, παρέµειναν για µεγάλο χρονικό διά-
στηµα παγιδευµένοι ανάµεσα σε νόµους και κανονισµούς, χωρίς
να µπορούν να κινηθούν και να επωφεληθούν από τα προτερή-
µατα των συνταξιούχων. 

Η ανάπτυξη του ΕΤΑ είναι, όπως βλέπετε, στα σχέδια αυτής
της Κυβέρνησης, θεωρώντας ότι θα βοηθήσει τους ασφαλισµέ-
νους, αλλά και γενικότερα την οικονοµία, τις επενδύσεις και την
ανάπτυξη της χώρας. 

Με τις παρεµβάσεις στο σχέδιο νόµου, δηµιουργούνται ευνοϊ-
κές συνθήκες για την εξασφάλιση ενός ασφαλιστικού συστήµα-
τος που θα λειτουργεί για τους πολίτες και το δικαίωµά τους να
λαµβάνουν τα οφέλη των ταµείων τους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης κ. Παπαδόπουλος.

Ορίστε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ζητήσω εκ των

προτέρων να µε συγχωρήσετε για αυτή µου την παρέµβαση.
Είναι άσχετο µε το ασφαλιστικό νοµοσχέδιο, άλλωστε για άσχετα
ως επί το πλείστον µιλάµε σήµερα. Μιλάµε κυρίως για την τρο-
πολογία Καιρίδη. 

Στις άγιες αυτές ηµέρες, αγαπητοί µου, που εισερχόµαστε,
θέλει πραγµατικά µεγάλη προσοχή. Γίνονται και ακούγονται τα
χειρότερα. Θυµάµαι ως νεαρός γιατρός που εφηµέρευα στο νο-
σοκοµείο ΑΧΕΠΑ -και οι άλλοι συνάδελφοι θα συµφωνήσουν µαζί
µου- βλέπαµε και ακούγαµε τα χειρότερα για το ξύλο που έπεφτε
αυτές τις µέρες αγάπης στις οικογένειες. Οι άνδρες χτυπούσαν
τις γυναίκες, οι γυναίκες τους άντρες, τα παιδιά τους γονείς και
οι γονείς τα παιδιά και όλο τέτοια. Και ξέρετε, γι’ αυτό και βγήκε
το «ξύλο της χρονιάς». 

Οι παλαιότεροι, οι γονείς µας και οι παππούδες µας, µας λέ-
γανε ότι τις µέρες αυτές ανοίγουν οι πύλες της κολάσεως και τα
δαιµόνια όλα βγαίνουν και πειράζουν τον λαό του Θεού. Τους λέ-
γανε µάλιστα και καλικάντζαρους. Ο Μακαριστός Χριστόδουλος
θα έλεγε ότι τα απύλωτα στόµατα ανοίγουν και ξερνούν δηλητή-
ριο και γι’ αυτό το δηλητήριο θα σας µιλήσω στα επόµενα τρία
λεπτά.

Στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, τα οποία ελέγχει η δική σας η
Κυβέρνηση άριστα και σας λιβανίζουν από το πρωί ίσαµε το
βράδυ, ακούγονται πράγµατα ασύλληπτα και δεν κάνει κανείς τί-
ποτα στη Βουλή. Ακούστηκε σε γνωστό πρωινό καθηµερινό µε-

γάλου σταθµού άτοµο να καθυβρίζει την Αγία µας Γραφή. Η Αγία
Γραφή, αγαπητοί µου, είναι ο λόγος του Θεού. Είναι το βιβλίο
των βιβλίων και οποιαδήποτε άλλα βιβλία εγράφησαν, ακόµα και
από µεγάλους Αγίους της Εκκλησίας µας, είναι απλώς πυγολα-
µπίδες µπροστά στον ήλιο της Αγίας Γραφής. 

Βγήκε, λοιπόν, άνθρωπος και είπε ότι αυτά που γράφει είναι
παρωχηµένα και ότι εάν υπήρχαν σήµερα οι άνθρωποι αυτοί που
τα γράψανε -οι Πατέρες- θα έδιναν οπωσδήποτε δικαιώµατα στις
µειονότητες, θα έδιναν τεκνοθεσίες, θα έδιναν γάµους και άλλες
τέτοιες αρλούµπες. 

Επίσης, την απάντηση δεν θα τη δώσω εγώ. Τη δίνει το αδιά-
ψευστο στόµα του Κυρίου Ηµών Ιησού Χριστού που λέει ότι «ο
ουρανός και η γη παρελεύσονται, οι δε λόγοι µου ου µη παρέλ-
θωσι». Δηλαδή, ο ουρανός και η γη θα καταστραφούν, αλλά ο
νόµος του Θεού θα µείνει µέχρι την τελευταία στιγµή ενεργός.
Ένα τελευταίο για να µην σας κουράζω µε αυτά, η Γραφή είναι
θεόπνευστη και δεν υπάρχει ψέµα. 

Το δεύτερο που µε συντάραξε και ζήτησα τον λόγο από την
Πρόεδρο, είναι ότι κάποιος γνωστός - δικός σας, γιατί έχει περι-
διαβεί όλα τα κόµµατα και δεν ξέρω αν είναι κεντρώος, δεξιός,
αριστερός, σούρτα φέρτας τηλεµαϊντανός είναι σίγουρα- µε απί-
στευτο µένος εκφράστηκε για τον Άγιο της καρδιάς µας, τον Άγιο
Παΐσιο που ελάµπρυνε ως πολύεδρος αδάµας το στερέωµα της
Ορθοδόξου Εκκλησίας της καθ’ ηµάς ανατολής, Άγιο µε απί-
στευτα χαρίσµατα αγιοπνευµατικά, διορατικό χάρισµα και απί-
στευτο προφητικό χάρισµα, που στις µέρες µας προέβλεψε µε
απίστευτη ακρίβεια ακόµα και τις ηλεκτρονικές ταυτότητες που
εσείς εφέρατε.

Αυτό που µε συντάραξε -και όλο τον ορθόδοξο κόσµο- είναι
ότι για τον Άγιο αυτόν στην εκποµπή ακούστηκε από τις τηλεο-
ράσεις ότι είναι διαταραγµένος, αγύρτης καλόγερος, αγράµµα-
τος καλόγερος που µιλάει µε σαύρες και ερπετά. Και ερωτώ το
Σώµα: Εσείς αυτό το επικροτείτε; Εσείς οι δεξιοί, εσείς οι κε-
ντρώοι, εσείς οι αριστεροί δέχεστε να καθυβρίζονται τα ιερά και
τα όσια της πατρίδας µας;

Ερωτώ πού είναι αυτό το ΕΣΡ που πρόσφατα οι δύο Κυριάκοι
–τζάµπα και το όνοµα, γιατί ξέρετε τι σηµαίνει Κυριάκος;- ο κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης και ο κ. Βελόπουλος εψήφισαν; Πού είναι το
ΕΣΡ να βάλει τάξη σε αυτόν τον τόπο; Πού είναι το Προεδρείο
της Βουλής, η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας ή οι Βουλευτές ή οι
Βουλευτές της Μείζονος και της Ελάσσονος Αντιπολίτευσης να
ζητήσουν τα δίκια της θρησκείας µας; Πού είναι η ηγεσία του
τόπου αυτού; Πού είναι που είναι οι δικαστές; Πού είναι οι καθη-
γητές πανεπιστηµίου, οι καλλιτέχνες, κύριε Μπιµπίλα και οι τρα-
γουδοποιοί να τα καταγγείλουν αυτά τα πράγµατα; Μόνο στην
Ελλάδα γίνονται αυτά. Αν γίνονταν σε µουσουλµανική χώρα, δεν
θα υπήρχαν αυτοί τώρα. Λόγω του ότι είµαστε Χριστιανοί τους
ανεχόµαστε. 

Τέλος, θα το πω και ας µε πονάει βαριά. Πού είναι οι θρησκευ-
τικές αρχές του τόπου για να προασπίσουν την αλήθεια και να
διεκδικήσουν τα δίκαια της µεγάλης και συντριπτικής πλει-
οψηφίας αυτού του δύσµοιρου ελληνικού λαού που θίγεται βά-
ναυσα; Όλες τις µειονότητες, τις γάτες, τα σκυλιά, τα δεχόµαστε.
Όλοι τα αγαπάµε τα ζώα, αλλά σκεφτείτε ότι υπάρχει κιόλας µια
συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού που θίγεται βάναυσα
από αυτή την εικόνα που δίνουµε.

Καλά και ευλογηµένα Χριστούγεννα, αγαπητοί µου συνάδελ-
φοι, σε όλους τους Έλληνες και σε όλο τον κόσµο. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, για το Βήµα που µου δώ-
σατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Και την αντιπαράθεση

µε τους Αγίους εκτός θέµατος νοµίζω. Δεν πειράζει. Εκτός θέµα-
τος είναι. Δεν προτιθέµεθα εδώ γι’ αυτούς τους λόγους νοµίζω. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ειρήνη υµίν, συνά-
δελφε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Όχι κι εσείς για Αγί-
ους, ελπίζω, κύριε συνάδελφε!

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ευ-
χαριστώ. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξεκι-
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νήσω µε συλλυπητήρια στην οικογένεια του αστυνοµικού που
έχασε τη ζωή του, όπως και να ευχηθώ καλή δύναµη στην οικο-
γένεια και στον ίδιο τον αστυνοµικό, ο οποίος αυτή τη στιγµή
είναι διασωληνωµένος. 

Έχουµε καταφέρει σήµερα στο όνοµα ενός ακραίου δικαιωµα-
τισµού να έχουµε δεµένα τα χέρια της Αστυνοµίας, χέρια τα
οποία πρέπει πάση θυσία να λύσουµε. Αν οι παράνοµοι, τους
οποίους κυνηγούσαν οι αστυνοµικοί είχαν αυτό το ατύχηµα, σή-
µερα θα είχαµε εκτός απροόπτου ήδη διαδηλώσεις. 

Οι αστυνοµικοί αυτή τη στιγµή µάχονται κάτω από πάρα πολύ
δύσκολες συνθήκες µε ένα έγκληµα το οποίο συνεχώς βρίσκει
περισσότερους τρόπους να εκφράζεται κι εµείς τους έχουµε δε-
µένα τα χέρια. Πρέπει να λύσουµε τα χέρια της Αστυνοµίας για
να κάνει τη δουλειά της και κυρίως εµείς στην κυβερνητική
πλευρά να µην υποκύπτουµε σε αυτόν τον ακραίο δικαιωµατισµό.
Επίσης, ήρθε η ώρα να δούµε σοβαρά το επίδοµα της επικίνδυ-
νης εργασίας για τους αστυνοµικούς µας. 

Έρχοµαι τώρα στην περιβόητη τροπολογία που ήρθε µε έναν
τρόπο που δεν το περίµενα, γιατί έχουµε συνηθίσει από την πα-
ρούσα Κυβέρνηση να διαβουλεύεται και να διαβουλεύεται κυρίως
και µε την κυβερνητική πλευρά, µια κυβερνητική πλευρά που σε
πάρα πολλά νοµοσχέδια έχει επέµβει και πραγµατικά µεταφέρο-
ντας τις αγωνίες της κοινωνίας έχει συµβάλει στη διαµόρφωσή
τους. Άρα, λοιπόν, θα παρακαλούσα τους Υπουργούς από εδώ
και πέρα τόσο σηµαντικές τροπολογίες να µην τις φέρνουν χωρίς
τη στοιχειώδη διαβούλευση. 

Υπάρχει πρόβληµα αυτή τη στιγµή στην αγορά εργασίας; Τε-
ράστιο! Δεν είναι µόνο τα εργατικά χέρια, δεν είναι µόνο η
εστίαση, δεν είναι µόνο οι κατασκευές, είναι ακόµη και η βιοµη-
χανία, η βιοτεχνία. Δεν υπάρχουν εργάτες. Και αυτό είναι αποτέ-
λεσµα µιας πολύ σωστής πολιτικής εκ µέρους αυτής της
Κυβέρνησης. Η ανάπτυξη έφερε αυτό εδώ το αποτέλεσµα.

Πώς προσπαθούµε να το λύσουµε; Νοµιµοποιώντας µετανά-
στες οι οποίοι µπήκαν παράνοµα στη χώρα. Μπορεί να προκύψει
πρόβληµα από αυτό; Δέχοµαι ότι δεν αλλάζουµε την πολιτική µας
στο µεταναστευτικό, αλλά φαντάζοµαι ότι αυτοί οι άνθρωποι µπο-
ρούν κάλλιστα -και θα το κάνουν- να πάρουν τους φίλους τους,
τους συγγενείς τους στις χώρες προέλευσης και προφανώς να
τους πουν ότι έχει νοµιµοποιηθεί η εργασία τους. Αυτό µπορεί
να λειτουργήσει ως pull factor; Πιθανώς να το δούµε εκ του απο-
τελέσµατος. 

Αποδέχοµαι πλήρως αυτά τα οποία λέει η Κυβέρνηση, ότι δεν
θα συµβεί αυτό και ότι δεν αλλάζουµε την πολιτική µας στο µε-
ταναστευτικό. Όµως, αυτό πρέπει να το περάσουµε και προς τα
έξω. Ο τρόπος µε τον οποίο κινείται η Κυβέρνηση µέχρι τώρα
όσον αφορά την προστασία των συνόρων είναι σωστός και πρέ-
πει να ενισχυθεί, είτε αυτό λέγεται φράχτης στον Έβρο είτε λέ-
γεται ενίσχυση του Λιµενικού Σώµατος, είτε λέγεται εξορθο-
λογισµός και διαφάνεια στη λειτουργία των µη κυβερνητικών ορ-
γανώσεων, είτε λέγεται επιστροφές, είτε λέγεται µάχη µέσα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε πραγµατικά η χώρα µας, η οποία είναι
χώρα πρώτης υποδοχής, ουσιαστικά µέσα από µια τέτοια διαδι-
κασία να µη δώσει ένα στρεβλό µήνυµα. 

Και το πρόβληµα το οποίο µπορεί να έχουµε αργότερα είναι
σηµαντικό. Αυτή τη στιγµή δεν φτάνουν τριάντα χιλιάδες. Χρει-
άζονται διακόσιοι χιλιάδες, πιθανώς διακόσιες πενήντα χιλιάδες
εργάτες. Τι θα κάνουµε; Θα προχωρήσουµε έτσι; Δέχοµαι το
άπαξ, το δέχοµαι απόλυτα. Όµως, παράλληλα παρακινώ την Κυ-
βέρνηση να προχωρήσει µε έναν τρόπο, ώστε οι διακρατικές συµ-
φωνίες να γίνουν πραγµατικότητα. Πήγαµε στο Μπαγκλαντές,
αλλά στο Μπαγκλαντές απ’ ό,τι γνωρίζω δεν έχουµε προξενείο.
Υπάρχει πρόβληµα µε τις βίζες. Ο τρόπος µε τον οποίον λειτουρ-
γεί σήµερα, παραδείγµατος χάριν, η µέση αλιεία είναι σωστός. Η
µέση αλιεία σήµερα βασίζεται καθαρά σε αιγυπτιακά κέρδη.

Άρα, λοιπόν, πρέπει να δηµιουργήσουµε εκείνες τις υποδοµές,
να τις δηµιουργήσει το Υπουργείο Εξωτερικών, ώστε από χώρες,
όπως είναι το Μπαγκλαντές και η Ινδία, να µπορούµε να προσελ-
κύσουµε εργάτες µε έναν απολύτως νόµιµο τρόπο και να είναι
καταγεγραµµένος. Το άπαξ ελπίζω να µείνει άπαξ. Όµως, πρέπει
να κινηθούµε γρήγορα, ώστε και να µην υπάρχουν τα προβλή-
µατα που πιθανώς να υπάρξουν -θα µας το δείξει το µέλλον- από

µία τέτοια ρύθµιση, αλλά και να δώσουµε λύση που τη χρειάζεται
σήµερα η ελληνική οικονοµία.

Τέλος, όχι σε αυτή την Αίθουσα, αλλά γενικότερα, βλέπω ότι
όποιος έχει αντίθετη άποψη από την άποψη που αυτή τη στιγµή
κυριαρχεί και η οποία θα περάσει από τη Βουλή -και βέβαια, κα-
τανοώντας και έχοντας οποιεσδήποτε ενστάσεις, θα τη στηρίξω
κι εγώ- κυνηγάει µε έναν τρόπο πολύ προσωπικό ανθρώπους σε
πολύ υψηλό επίπεδο που έχουν µία διαφορετική άποψη. Δεν πει-
ράζει, κάποιοι δείχνουµε -δεν εννοώ εµένα- και µία άλλη πλευρά
του φεγγαριού, την οποία οφείλουµε να σεβαστούµε.

Άρα, λοιπόν, το άπαξ να µείνει άπαξ και να φροντίσουµε οι υπη-
ρεσίες µας να λειτουργήσουν µε τέτοιο τρόπο, ώστε µέσα από
διακρατικές συµφωνίες να φέρουµε πάρα πολλούς εργάτες που
τους χρειάζεται σήµερα η οικονοµία µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
επόµενος οµιλητής κ. Διονύσιος Ακτύπης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που συζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια είναι µια ακόµα απόδειξη
του συνεχιζόµενου µεταρρυθµιστικού έργου που έχουµε σκοπό
να υλοποιήσουµε ως Κυβέρνηση. Ανάµεσα στις βασικές αλλαγές
που επιδιώκουµε είναι η ταχύτερη απονοµή των επικουρικών συ-
ντάξεων, η άρση της περικοπής του 30% της σύνταξης στους ερ-
γαζόµενους συνταξιούχους, η επέκταση του επιδόµατος µητρό-
τητας σε χιλιάδες ελεύθερους επαγγελµατίες και αγρότισσες και
η δυνατότητα απονοµής σύνταξης σε όσους έχουν οφειλές σε
ασφαλιστικά ταµεία. Είµαι σίγουρος ότι οι αλλαγές αυτές θα επη-
ρεάσουν προς το καλύτερο την καθηµερινότητα των Ελλήνων,
πράγµα που για εµάς είναι πάντα ο βασικός µας στόχος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης που ασχο-
λείται µε ζητήµατα κοινωνικής, αλλά και επαγγελµατικής ασφά-
λισης είναι ένα νοµοσχέδιο που υπηρετεί και συνδυάζει τους
βασικούς στόχους που είχαµε θέσει ως προτεραιότητες κατά την
προηγούµενη τετραετία και θα συνεχίσουµε να υλοποιούµε και
στην παρούσα. 

Συνδυάζουµε, λοιπόν, την οικονοµική ανάπτυξη µε κοινωνικό
πρόσηµο µέσω δοµικών µεταρρυθµίσεων µε µακροπρόθεσµο
ορίζοντα. Το νοµοσχέδιο θέτει ακριβώς αυτόν τον στόχο. Δεν επι-
κεντρώνεται µόνο στο παρόν, αλλά σε βάθος χρόνου, ενώ προ-
χωρούµε και στην υλοποίηση κανόνων και στον εξορθολογισµό
της ασφαλιστικής νοµοθεσίας για την άρση των υφιστάµενων
αδικιών. 

Συνεχίζουµε, λοιπόν, να στηρίζουµε έµπρακτα τους ευάλωτους
συµπολίτες µας µε όποιον τρόπο µπορούµε, πάντα όµως µε σο-
βαρότητα και υπευθυνότητα, χωρίς να εκτρεπόµαστε από τους
δηµοσιονοµικούς στόχους και να θέτουµε σε κίνδυνο την οικονο-
µία. 

Το παρόν νοµοθέτηµα προχωρά στον εκσυγχρονισµό του κα-
νονιστικού πλαισίου για την επαγγελµατική ασφάλιση και την επο-
πτεία των ταµείων που παρέχουν συµπληρωµατικές συνταξιο-
δοτικές παροχές. Ειδικότερα, όπως αναλύσαµε διεξοδικά στις
επιτροπές, µε την αναµόρφωση των κανόνων που διέπουν τα τα-
µεία επαγγελµατικής ασφάλισης οδηγούµαστε στην ευκολότερη
πρόσβαση περισσότερων εργαζοµένων σε προγράµµατα επαγ-
γελµατικών συνταξιοδοτικών παροχών, αφού πλέον οι µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις θα µπορούν να ιδρύσουν πολυεργοδοτικά
ΤΕΑ. 

Οι κανόνες ίδρυσης και λειτουργίας αυτών των ταµείων επαγ-
γελµατικής ασφάλισης απλοποιούνται και εκσυγχρονίζονται σύµ-
φωνα µε τα πρότυπα των ευρωπαϊκών φορέων επαγγελµατικής
ασφάλισης. Με αυτόν τον τρόπο διευκολύνεται ο βέλτιστος χρη-
µατοοικονοµικός και συνταξιοδοτικός προγραµµατισµός των
ασφαλισµένων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω κι εγώ µε τη σειρά µου να
σταθώ ιδιαίτερα στο Δεύτερο Μέρος του νοµοσχεδίου το οποίο
αφορά τον εξορθολογισµό της ασφαλιστικής νοµοθεσίας και επι-
κεντρώνεται κυρίως σε ασφαλιστικά και συνταξιοδοτικά ζητήµατα. 
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Θα ξεκινήσω µε την απασχόληση των συνταξιούχων αρχικά, αν
και το έχω ξαναπεί, κάποιοι σε αυτή την Αίθουσα έχουν επιλεκτική
µνήµη ή νοµίζουν ότι προέκυψαν από παρθενογένεση. Ήταν η
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µε τον νόµο Κατρούγκαλου η οποία παρακρα-
τούσε το 60% της σύνταξης σε όποιον συνταξιούχο απασχολού-
νταν. 

Τώρα ερχόµαστε εµείς µε τη νέα ρύθµιση και το κάνουµε
µηδέν. Η ενθάρρυνση των εργαζοµένων συνταξιούχων από την
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη ξεκίνησε από την προηγού-
µενη τετραετία που αλλάξαµε το 60% σε 30% και τώρα το 30%
γίνεται µηδέν. Και όπως πολύ σωστά ανέφερε και σήµερα, αλλά
και στην επιτροπή ο Υπουργός, η απόφασή µας αυτή έγινε για
τον εξής απλό λόγο. Στην αγορά εργασίας υπήρξε και υπάρχει
έντονο το πρόβληµα της έλλειψης των εργατικών χεριών. Ο ερ-
γαζόµενος συνταξιούχος σήµερα όχι µόνο δεν παίρνει τη θέση
ενός νέου, αλλά αντίθετα ο εργαζόµενος συνταξιούχος προσφέ-
ρει στην αγορά εργασίας ικανότητες και δεξιότητες που δεν µπο-
ρούν εύκολα να βρεθούν ή να αναπληρωθούν. Άρα, η ενθάρ-
ρυνσή τους να εργάζονται γίνεται γιατί έχει πολύ µεγάλο οικονο-
µικό νόηµα για το σύνολο της οικονοµίας µας, αλλά και για τον
ίδιο προσωπικά. 

Ταυτόχρονα, θεσπίζεται ένας µη ανταποδοτικός πόρος υπέρ
του e-ΕΦΚΑ ο οποίος για τους µισθωτούς εργαζόµενους συντα-
ξιούχους θα ισούται µε το 10% επί των ασφαλιστέων αποδοχών
τους. Αυτός ο πόρος είναι επιπλέον των ασφαλιστικών εισφορών
που καταβάλλουν έτσι και αλλιώς για την ασφαλιστέα τους απα-
σχόληση οι συνταξιούχοι. 

Άλλη διάταξη πολύ σηµαντική είναι αυτή που σχετίζεται µε την
γρηγορότερη απονοµή των επικουρικών συντάξεων. Κατά την
προηγούµενη τετραετία ο χρόνος έκδοσης για κύριες συντάξεις
µειώθηκε σηµαντικά και πλέον αποδίδεται κύρια σύνταξη κατά
µέσο όρο εντός δύο µηνών από την υποβολή της αίτησης. Σε συ-
νέχεια της επιτυχηµένης µας προσπάθειας επιτάχυνσης του συ-
στήµατος ενοποιούνται πλέον οι προϋποθέσεις θεµελίωσης
επικουρικής σύνταξης για δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα µε τη συ-
µπλήρωση δεκαπέντε ετών επικουρικής ασφάλισης, είτε σε έναν
φορέα είτε διαδοχικά. Με τη διάταξη αυτή υπηρετείται η ενοποί-
ηση των κανόνων του ασφαλιστικού συστήµατος για όλους, µε
άµεση συνέπεια την ένταξη των επικουρικών συντάξεων στο σύ-
στηµα fast track ώστε οι εκκρεµείς επικουρικές συντάξεις να µει-
ωθούν σηµαντικά σε σύντοµο χρονικό διάστηµα. 

Πριν κλείσω θέλω να σταθώ στην τροπολογία του Υπουργείου
Μετανάστευσης. Να το ξεκαθαρίσουµε ότι στόχος της ρύθµισης
αυτής είναι να αντιµετωπιστούν οι µεγάλες ελλείψεις σε συγκε-
κριµένους τοµείς, αλλά και να περιοριστεί το φαινόµενο της αδή-
λωτης εργασίας. Αφορά όσους παραµένουν στην Ελλάδα µέχρι
το τέλος Νοεµβρίου 2023 και διαθέτουν έγγραφα που αποδει-
κνύουν τη διαµονή τους στη χώρα τα τρία τελευταία χρόνια. Αυτό
είναι µε αυτή την τροπολογία και τίποτα περισσότερο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα το ξαναπώ ότι η ελληνική κοι-
νωνία απέρριψε την αδράνεια, απέρριψε τις εύκολες λύσεις, αντι-
τάχθηκε στις επιλογές της έντασης και των σκοπιµοτήτων. Εµείς
είµαστε εδώ για να στηρίξουµε την κοινωνία και τους πολίτες
όποτε κι αν αυτό απαιτείται. Είµαστε εδώ για να λύνουµε προ-
βλήµατα και να προωθούµε τις αναγκαίες µεταρρυθµίσεις. Είµα-
στε εδώ και το αποδείξαµε όλα αυτά τα χρόνια για να κάνουµε
το δίκαιο και το σωστό, νοµοθετώντας υπέρ των εργαζοµένων
όσο και αν κάποιους αυτό τους ενοχλεί επειδή τους χαλάει το πο-
λιτικό τους αφήγηµα. 

Θεωρώ ότι είναι και άδικο το γεγονός ότι σήµερα έχουµε ασχο-
ληθεί µόνο µε την τροπολογία του Υπουργείου Μεταναστευτικής
Πολιτικής και ενώ υπάρχει ένα νοµοσχέδιο που λύνει πάρα πολλά
ζητήµατα, δεν ασχολήθηκε κανένας µε τα ζητήµατα αυτά, είτε
θετικά είτε αρνητικά να κρίνει αν είναι σωστά αυτά τα οποία
υπάρχουν µέσα στο νοµοσχέδιο. Το θεωρώ πέρα για πέρα άδικο
και νοµίζω ότι δεν γίνεται και µια εποικοδοµητική συζήτηση να
αναδειχτούν αυτά τα θέµατα τα οποία υπάρχουν. Όλοι οι οµιλη-
τές, από τον πρώτο µέχρι το τελευταίο, µιλάνε συνέχεια για το
θέµα της τροπολογίας. Νοµίζω έχει εξηγηθεί από τους αρµόδι-
ους Υπουργούς. Έχουµε εξηγήσει τι ακριβώς συµβαίνει. Ας
ασχοληθούµε λίγο στην πορεία και µε τα υπόλοιπα θέµατα του

νοµοσχεδίου.
Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο Βουλευτής της Νέας

Δηµοκρατίας ο κ. Βασίλειος Υψηλάντης είναι ο επόµενος οµιλη-
τής. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ – ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας
ευχαριστώ πολύ.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, ο κ. Σιµόπουλος µε παρακινεί να κάνω τοποθετήσεις που
µάλλον δεν θα τον ευχαριστήσουν, αλλά εγώ είµαι υποχρεωµέ-
νος στο τέλος της οµιλίας µου να κάνω ορισµένες επισηµάνσεις
επ’ αυτού. 

Το πρώτο που θα ήθελα να πω είναι ότι τόσο η κ. Ευθύµιου όσο
και οι συνάδελφοι εδώ έχουν αναλύσει επακριβώς ένα νοµοσχέ-
διο που πραγµατικά αναδεικνύεται σε µία ουσιαστική µεταρρύθ-
µιση µε ένα βαθύ κοινωνικό αποτύπωµα, που λαµβάνει υπ’ όψιν
τις ανάγκες τόσο των συνταξιούχων όσο και των νέων ασφαλι-
σµένων και των µελλοντικών συνταξιούχων, ενώ ταυτόχρονα ρυθ-
µίζει θέµατα ευάλωτων κοινωνικών οµάδων. Έτσι το λέω ευγε-
νικά, διότι στην ουσία και σε ένα µεγάλο κοµµάτι ουσιαστικά διορ-
θώνει το τερατούργηµα εκείνο που ονοµάστηκε, συγκυριακό
ήταν, «νόµος Κατρούγκαλου». Δεν φταίει ο άνθρωπος, ο Κατρού-
γκαλος. Φταίνε οι πολιτικές του ΣΥΡΙΖΑ, φταίνε όλα εκείνα τα
οποία οδήγησαν ακόµα και στον ευαίσθητο αυτόν τοµέα τη χώρα
µας και τους συνταξιούχους σε πολύ κακό σηµείο. Γι’ αυτόν τον
λόγο θα ήθελα να σταθώ και να διαφωτίσω ακόµα περισσότερο
τρία-τέσσερα σηµεία του νοµοσχεδίου αυτού που θα ήθελα να
ακούσουν οι πολίτες που µας παρακολουθούν.

Το πρώτο, που αφορά και την περιοχή µου, τα Δωδεκάνησα,
ως τουριστική περιοχή, είναι η παρέµβαση του Υπουργείου, µετά
και από δικά µου επίµονα αιτήµατα και αναφορές, για το άρθρο
181 που απονέµει µία σποραδική απασχόληση στους τακτικώς
επιδοτούµενους ανέργους. Προβλέπεται, δηλαδή, εφεξής ότι δεν
θα αναστέλλεται η εποχική επιδότηση σε περίπτωση απασχόλη-
σης µε συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου µιας ηµέρας, υπό
την προϋπόθεση ότι αυτή δεν υπερβαίνει σωρευτικά τις τρεις
ηµέρες εβδοµαδιαίως και τις δώδεκα µηνιαίως. 

Όπως είχα επισηµάνει και παλαιότερα οι συµβάσεις µιας ηµέ-
ρας είναι αρκετά συχνές στις δραστηριότητες του τουριστικού
επισιτιστικού κλάδου. Η προτεινόµενη ρύθµιση αποσκοπεί στην
απρόσκοπτη καταβολή των επιδοµάτων, καθώς και στην καταπο-
λέµηση της αδήλωτης εργασίας και γι’ αυτόν τον λόγο θα ήθελα
να ευχαριστήσω δηµόσια τον Υπουργό και τον Υφυπουργό στην
ανταπόκριση αυτού του αιτήµατος τόσο των ανθρώπων που
ασχολούνται επιχειρηµατικά µε τον τοµέα όσο και πολλών εργα-
ζοµένων.

Το άρθρο 114 που αναφέρεται, επίσης, στην απασχόληση των
συνταξιούχων έρχεται να διορθώσει µία τεράστια αδικία, αυτήν
που είχε επιτευχθεί µε τον ν.4387/2016. Τότε οι απασχολούµενοι
συνταξιούχοι, το είπαν και προηγούµενα οι συνάδελφοί µου,
έπρεπε να καταβάλλουν το 60% της σύνταξής τους ως ποινή πε-
ρικοπής. Αυτά τελειώνουν σήµερα µια και διαπαντός, κύριε Υφυ-
πουργέ. Έτσι δεν είναι; Έτσι, ο συνταξιούχος ο οποίος θέλει να
απασχοληθεί περαιτέρω θα µπορεί να το κάνει δίχως να περικό-
πτεται η σύνταξή του. Έτσι δεν δρούµε τιµωρητικά, αλλά µε σε-
βασµό τους κόπους ανθρώπων οι οποίοι κατέβαλαν ασφαλιστικές
εισφορές κατά τον εργασιακό τους βίο και τώρα ζητάνε να ενι-
σχύσουν το εισόδηµά τους µε τον τρόπο αυτό, αλλά και να βοη-
θήσουν στην αντιµετώπιση ενός προβλήµατος που έχει διατυ-
πωθεί στον χώρο της εργασίας. 

Ένα επίσης, άλλο γεγονός το οποίο βλέπω πολύ θετικό είναι ο
µη αποδοτικός φόρος-πόρος υπέρ του e-ΕΦΚΑ, ο οποίος για
τους µισθωτούς εργαζόµενους συνταξιούχους είναι 10% επί των
ασφαλιστικών αποδοχών, ενώ για τους µη µισθωτούς εργαζόµε-
νους συνταξιούχους είναι το 50% επί της επιλεγείσας ασφαλιστι-
κής κλάσης. Είναι θετικό, κύριε Υπουργέ.

Περαιτέρω, µε το άρθρο 115 δίδεται η δυνατότητα συνταξιο-
δότησης µη µισθωτών µε ληξιπρόθεσµες οφειλές ασφαλιστικών
εισφορών στο e-ΕΦΚΑ. Οι 20.000 γίνονται 30.000 και για τους
αγρότες από 6.000 γίνεται 10.000 που ισχύει σήµερα, µε συγκε-

8086 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κριµένα βέβαια κριτήρια. Δίνεται µια λύση σε ένα πρόβληµα που
αντιµετώπιζαν χιλιάδες υποψήφιων συνταξιούχων που είχαν οφει-
λές στον ΕΦΚΑ και ιδίως στον πρώην ΟΑΕΕ και δεν µπορούσαν
να πάρουν σύνταξη. 

Διευρύνεται το όριο των οφειλών και µε τον τρόπο αυτό µπαίνει
ένα τέλος σε µια ταλαιπωρία όλων αυτών των συµπολιτών µας.
Μετά τον νόµο Κατρούγκαλου που τους κρατούσε οµήρους θα
έχουν τη δυνατότητα να απεγκλωβιστούν και να συνταξιοδοτη-
θούν. Είναι ένα επίτευγµα µεγάλο και γι’ αυτούς τους ανθρώ-
πους, οι οποίοι βέβαια συµπληρωµατικά από τη σύνταξή τους θα
παρακρατείται ένα ποσό προκειµένου να λάβουν τη σύνταξη. 

Επίσης, θα ήθελα να εξάρω το άρθρο 122, το οποίο αναφέρε-
ται στη χορήγηση εφάπαξ στους κληρικούς και αποκαθιστά
ακόµα µια στρέβλωση που υπήρχε. Εδώ πέρα πολλοί από τους
κληρικούς µας, οι οποίοι συνταξιοδοτούνταν στα εβδοµήντα τους
δεν µπορούσαν να πάρουν αυτό το εφάπαξ µε το νόµο Κατρού-
γκαλου. Επιτέλους αυτό θα το λαµβάνουν και είναι πολύ σηµα-
ντικό και είναι και µια πρόνοια που δείχνουµε µε σεβασµό στους
ανθρώπους που ασχολούνται µε τις πνευµατικές µας και τις θρη-
σκευτικές µας ανησυχίες. 

Θα ήθελα να κάνω µια αναφορά και στον τροπολογία Άδωνι
Γεωργιάδη και Δηµήτρη Καιρίδη, Δηµήτρη Καιρίδη και Άδωνι Γε-
ωργιάδη. Πρέπει να επισηµάνουµε το εξής: επιβάλλει αυξηµένες
κυρώσεις στους εργοδότες και τους µετακλητούς αλλοδαπούς,
εργαζόµενους που παραβιάζουν τους όρους της µετάκλησης και
ενισχύει την πάταξη της παράνοµης διακίνησης µεταναστών.
Δεύτερον, βάζει τάξη στο καθεστώς όσων αλλοδαπών διαµένουν
στην Ελλάδα για µεγάλο χρονικό διάστηµα και εργάζονται και ενι-
σχύει τη δηµόσια ασφάλεια. Η άδεια δεν παρέχει κανένα άλλο δι-
καίωµα. Ενισχύει τα δηµόσια έσοδα σε φόρους και ασφαλιστικές
εισφορές και µειώνει τη δαπάνη των µηνιαίων επιδοµάτων, που
µέχρι σήµερα χορηγούνται. Εφαρµόζεται άπαξ, µε ισχύ ενός
έτους και δεν αλλάζει σε τίποτα τις πάγιες διατάξεις για τη µετα-
νάστευση. Δεν είναι η πρώτη φορά που γίνεται µια τέτοια ρύθ-
µιση. Έχει γίνει και στο παρελθόν. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές το νοµοσχέδιο αυτό αποκαθιστά
αδικίες, απονέµει λογικοφανή δικαιώµατα που ικανοποιούν το αυ-
τονόητο, το αίσθηµα δικαίου και τις ανάγκες της εργασιακής
πραγµατικότητας. 

Και για τους λόγους αυτούς, κύριε Σιµόπουλε, καταλαβαίνετε
ότι το νοµοσχέδιο θα το υπερψηφίσω.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο κ. Χρήστος Καπετά-
νος είναι ο επόµενος οµιλητής, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύ-
ριοι συνάδελφοι, αν η πολιτική είναι η τέχνη του εφικτού, τότε
τούτη εδώ η Κυβέρνηση παράγει υψηλής σηµασίας πολιτική.
Διότι, µέσα σε τεσσεράµισι µόλις µήνες, τριάντα τρία νοµοθετή-
µατα. Και τριάντα τρία νοµοθετήµατα µε αυξηµένη αξία και ση-
µασία. Διότι, όταν παίρνεις τη λαϊκή ετυµηγορία, δεν είναι αυτό
που µας λέει εδώ ο ΣΥΡΙΖΑ ή το ΠΑΣΟΚ, δηλαδή ότι εµείς δεί-
χνουµε δείγµατα αλαζονείας. Εµείς δείχνουµε δείγµατα δουλειάς
εδώ. Και είµαστε εδώ για να φέρει αυτή η Κυβέρνηση πραγµατικά
σηµαντικά νοµοθετήµατα, που λύνουν προβλήµατα. 

Έτσι λοιπόν, έρχεται και σήµερα ενώπιον του Κοινοβουλίου και
ενώπιον αυτής της Αιθούσης και το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εργασίας. Τι περιλαµβάνει µε λίγα λόγια αυτό το νοµοσχέδιο που
καλούµαστε σήµερα να ψηφίσουµε; Κατ’ αρχάς καταργείται η πε-
ρικοπή του 30% από τη σύνταξη σε όποιον συνταξιούχο ήθελε
να εργαστεί. Μέχρι τώρα λοιπόν, κάποιος που ήθελε να εργαστεί
του περικόπταν το 30%. Με το σηµερινό νοµοθέτηµα αυτό παύει
να ισχύει και απλά θα εισφέρεται ένα ποσό 10% από το εισόδηµα,
το οποίο επιπλέον θα παράγει ο συνταξιούχος.

Από 1η Ιανουαρίου του 2024 µάλιστα για όσους συνταξιούχους
είναι µε ειδικές ανάγκες, άτοµα µε αναπηρία, δεν θα υπάρχει
απολύτως κανένας περιορισµός, ούτε το 30% θα κόβεται αλλά
ούτε και το 10% θα το εισφέρει. Τι άλλο περιλαµβάνει; Οι συντα-
ξιοδοτούµενοι όπου όφειλαν ποσά στα ασφαλιστικά τους ταµεία
που µέχρι τώρα ήταν 20.000 ευρώ, το ποσό της οφειλής που θα

µπορούν να ρυθµίσουν γίνεται µέχρι και 30.000 ευρώ, έτσι ώστε
να µπορούν να πάρουν τη σύνταξή τους. Είναι ένα µέτρο που
ανακουφίζει πολλούς συµπολίτες µας που είχαν τέτοια θέµατα.

Όπως επίσης και τα θέµατα που προκύπτουν µε ανθρώπους
που ήθελαν να βγουν στη σύνταξη και ήθελαν λίγα µόλις ένσηµα.
Ήταν τη χρονιά της πανδηµίας, το 2020. Τους δίνεται η ευκαιρία
να αποκτήσουν αυτά τα ένσηµα για να µπορέσουν να βγουν στη
σύνταξη. 

Επίσης, δίνεται το επίδοµα της µητρότητας για εννέα µήνες.
Σκεφτείτε πόσο σηµαντικό είναι για µία γυναίκα αγρότισσα, αυ-
τοαπασχολούµενη, ελεύθερου επαγγελµατία να µπορεί για εννέα
µήνες, πέραν του ότι θα πάρει επιδόµατα για την λοχεία και κυο-
φορία, να µπορεί για εννέα µήνες να λαµβάνει ένα ποσό 780
ευρώ το µήνα. Εννέα µήνες επί 780 ευρώ είναι 7.020 ευρώ. Ένα
πολύ σηµαντικό νοµοθέτηµα επίσης, αυτής εδώ της Κυβέρνησης.

Θέλω τέλος να κάνω µια αναφορά στη διάταξη που έρχεται
από το Υπουργείο Μετανάστευσης, αλλά και από το Υπουργείο
Εργασίας. Πολλά ακούγονται αλλά νοµίζω ότι είναι περισσότερο
θέµα εντυπώσεων. Διότι αυτό που λέει η διάταξη που έρχεται σή-
µερα εδώ είναι κάτι απλό. Δεν αλλάζει τίποτα. Επτά χρόνια υπήρ-
χε από το 2005, αυτό έγινε και το 2014. Δεν αλλάζει. Η επταετία
που υπάρχει για να µπορεί κάποιος να πάρει την άδεια διαµονής
και εργασίας, εξακολουθεί να ισχύει. Τι αλλάζει; Σε µια χώρα
πλέον όπου τα εργατικά χέρια είναι δυσεύρετα και έχοντας και
µια Θεσσαλία -απ’ όπου προέρχοµαι, από το Νοµό Λάρισας-, που
πιστέψτε µε τα προβλήµατα είναι πάρα πολλά και είναι πολύ δύ-
σκολο να βρεις εργάτες γης σήµερα, έρχεται τούτη εδώ η Κυ-
βέρνηση και απαντά σε ένα αίτηµα, που είναι το πρώτο σε όποιο
χωριό του Νοµού Λάρισας, από όπου είναι η καταγωγή µου και
αν πάµε. Εργατικά χέρια. Δεν υπήρχαν. Δεν πρέπει να το νοµο-
θετήσει αυτή η Κυβέρνηση; Σε µια Θεσσαλία που πληµµύρισε και
που θέλουµε να την ξανασηκώσουµε ψηλά έρχεται και λέει αυτή
η Κυβέρνηση, άπαξ, για µία και µόνο φορά όσοι έχουν συµπλη-
ρώσει τρία έτη στην Ελλάδα µέχρι 30 Νοεµβρίου του 2023 και
συνεχίζουν να είναι εδώ, όσοι από αυτούς έχουν λευκό ποινικό
µητρώο, όσοι από αυτούς έχουν εργοδότη, ο οποίος τους καλεί
για να εργαστούν, τότε και µόνο τότε µπορούν να πάρουν άδεια
διαµονής και εργασίας. Ποιο είναι το µεµπτό; Τι αλλάζει; Δεν αλ-
λάζει απολύτως τίποτα. 

Αυτό που γίνεται είναι ότι επιλύεται ένα µεγάλο πρόβληµα που
έχει ο αγροτικός τοµέας, που έχει ο τουρισµός, που έχουν οι κα-
τασκευές. Εννοώ τα εργατικά χέρια. 

Έρχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση εδώ και µε ειλικρίνεια το νοµο-
θετεί χωρίς να έχει παρωπίδες, διότι αυτά που κάποιοι λένε ότι
θα ανοίξει µια κερκόπορτα για να έρθουν περισσότεροι µετανά-
στες, όλα αυτά δεν έχουν καµµία βάση για τον εξής απλούστατο
λόγο, ότι είναι για όσους είναι εδώ τρία χρόνια και όχι για όποιον
έρθει. Από εδώ και πέρα, ισχύει η επταετία. Άρα, είναι ξεκάθαρο
το αίτηµα.

Επίσης, θέλω να σας πω ότι έλαβα µια επιστολή από την Εθνική
Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών, την ΕΘΕΑΣ, την οποία θα την
καταθέσω και στα Πρακτικά. Είναι σηµερινή. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Η ΕΘΕΑΣ, λοιπόν, δηλαδή οι αγροτικοί συνεταιρισµοί όλης της
χώρας, κύριε Υπουργέ, στηρίζουν αυτό το µέτρο. Όλοι οι αγρο-
τικοί συνεταιρισµοί της χώρας αναφέρονται µε θετικά λόγια στη
σηµερινή τροπολογία της Κυβέρνησης και το καταθέτω στα Πρα-
κτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Καπετάνος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό θα χρειαστώ ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό δείχνει, λοιπόν, ότι στην Ελλάδα κάτι αλλάζει και ξέρετε

τι είναι αυτό. Είναι αυτή η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, που χθες, εδώ στην ψήφιση του Προϋπολο-
γισµού, αναφέρθηκε και σε κάτι ακόµα που νοµίζω πρέπει να του
δώσουµε τη δέουσα αξία και σηµασία, ότι στην Ελλάδα τον Ια-
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νουάριο του 2024 θα αποτελεί νόµο του κράτους η ίδρυση µη
κρατικών πανεπιστηµίων. 

Πρέπει, λοιπόν, να κάνουµε τις τοµές, να κάνουµε τις µεταρ-
ρυθµίσεις. Όλα τα πράγµατα ξεκινούν από την εκπαίδευση, ξεκι-
νούν από την παιδεία. Τούτη εδώ η Κυβέρνηση αυτό το κάνει
πράξη. Ξεκινάει τη µεταρρύθµισή της µε το νέο έτος και ένα από
τα καίρια και βασικά νοµοθετήµατα θα είναι η ίδρυση των µη κρα-
τικών πανεπιστηµίων για να µπορέσουµε να αλλάξουµε τον τόπο
µας, να αλλάξουµε την πατρίδα µας, να αφήσουµε τις µεµψιµοι-
ρίες πίσω και να πάµε την πατρίδα µας µπροστά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καπετάνο. Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Στέφανος Γκίκας
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ορίστε, κύριε Γκίκα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο πραγµατικά περιλαµβάνει πολλές
χρήσιµες διατάξεις, ζητήµατα τα οποία όλοι είχαµε συναντήσει
στις εκλογικές µας περιφέρειες, αιτήµατα πολιτών που ήθελαν
και ζητούσαν αυτές τις διευκολύνσεις και ευεργετικές διατάξεις. 

Πραγµατικά, δεν µπορώ να µη συγχαρώ το Υπουργείο Εργα-
σίας, τον Υπουργό και τους Υφυπουργούς και όλους τους συνερ-
γάτες για αυτή την πρωτοβουλία. 

Ξεκινώ, λοιπόν, και λέω ότι πάρα πολύ σηµαντική είναι η επέ-
κταση του επιδόµατος µητρότητας στις γυναίκες αυτοαπασχο-
λούµενες, στις ελεύθερες επαγγελµατίες αλλά και στις αγρό-
τισσες. Πράγµατι, αποκαθίσταται µια κοινωνική αδικία. Το ζητού-
σαµε αυτό εδώ και αρκετά χρόνια είναι η αλήθεια, διότι αυτή η
οµάδα πράγµατι στερείται αυτού του επιδόµατος. Να πω ότι το
επίδοµα αυτό βοηθά και στη δηµιουργία οικογένειας. Δηλαδή,
µια γυναίκα ελεύθερη επαγγελµατίας σκέφτεται τώρα διαφορε-
τικά. Άρα, εξυπηρετεί και το ζήτηµα του δηµογραφικού. 

Επίσης, να πω ότι σηµαντική είναι και η ρύθµιση όπου δίνεται
εφεξής η δυνατότητα στους δικαιούχους του εποχικού επιδόµα-
τος να εργάζονται χωρίς να απωλέσουν το επίδοµα ανεργίας.

Και ιδιαίτερα, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι, σε εµάς
που είµαστε από τουριστική περιοχή, όπως είναι η Κέρκυρα,
πάρα πολλά παιδιά που έπαιρναν επίδοµα ανεργίας δεν µπορού-
σαν να δουλέψουν τον χειµώνα ένα σαββατοκύριακο, σε κάποια
καφετέρια, σε κάποιο εστιατόριο, ακριβώς διότι υπήρχε αυτό το
φρένο. 

Με αυτή, λοιπόν, τη ρύθµιση που είναι πάρα πολύ στοχευµένη
και σωστή, δίνεται η δυνατότητα σε αυτούς τους ανθρώπους να
εργάζονται, βεβαίως µε τις πρόνοιες που προβλέπει ο νόµος, και
να µη χάνουν το επίδοµα ανεργίας τους.

Έρχοµαι τώρα σε κάτι το οποίο πραγµατικά το ζητούσαν οι συ-
νταξιούχοι εδώ και πάρα πολλά χρόνια, τη δυνατότητα δηλαδή
ένας συνταξιούχος να µπορεί να εργάζεται, να πληρώνει τους
φόρους του, χωρίς όµως να στερείται της συντάξεώς του, µιας
σύνταξης που έχει πάρει µετά από πολλά χρόνια εργασίας. Με
αυτή τη ρύθµιση φεύγει και το τελευταίο 30% που παρακρατείται
από τους συνταξιούχους που εργάζονται. Να θυµίσω ότι τα προ-
ηγούµενα χρόνια επί ΣΥΡΙΖΑ ήταν 60% και πιο παλιά ήταν τελείως
απαγορευτικό. Δηλαδή, όποιος συνταξιούχος εργαζόταν δεν
έπαιρνε καθόλου σύνταξη. 

Άρα, είναι µια πολύ σηµαντική ρύθµιση και, βεβαίως, χαιρετίζω
αυτή την απόφαση, κύριε Υπουργέ, και νοµίζω και οι συνταξιού-
χοι το ίδιο. Βεβαίως, θεσπίζεται ένας µη ανταποδοτικός πόρος
υπέρ του ΕΦΚΑ. Όµως, είναι µικρός σε σχέση µε το 30% της πα-
ρακρατουµένης συντάξεως. 

Έρχοµαι σε ένα άλλο θέµα, που πράγµατι απασχολεί µεγάλη
οµάδα συνταξιούχων. Είναι το θέµα των επικουρικών συντάξεων.
Με το παρόν σχέδιο νόµου ρυθµίζεται αυτή η µακροχρόνια ανα-
µονή για την απονοµή τής επικουρικής σύνταξης µε την ενοποί-
ηση των προϋποθέσεων για θεµελίωση επικουρικής. Αυτό που
συνέβαινε µέχρι σήµερα ήταν ότι για να θεµελιώσει κάποιος δι-
καίωµα επικουρικής σύνταξης θα έπρεπε είτε να είναι ασφαλι-
σµένος επί δεκαπέντε έτη στον φορέα επικουρικής ασφάλισης
είτε να εξοµοιώνεται ο χρόνος ασφάλισης σε κύριο και επικου-

ρικό φορέα. Τώρα µε τη νέα ρύθµιση και την ενοποίηση κανόνων
µοναδική προϋπόθεση για τη θεµελίωση επικουρικής σύνταξης
είναι να έχει συµπληρώσει κάποιος δεκαπέντε έτη ασφάλισης
στον επικουρικό φορέα. Μάλιστα, εκτιµάται πως µε αυτόν τον
τρόπο θα εκκαθαριστούν περίπου δεκαπέντε χιλιάδες αιτήµατα
που χρονίζουν. 

Θα ήθελα να σταθώ και λίγο στα Ταµεία Επαγγελµατικής Ασ-
φάλισης. Παρατηρείται το φαινόµενο της χαµηλής συµµετοχής
των ασφαλισµένων εν αντιθέσει µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες.
Στην Ελλάδα από το 2002, που δηµιουργήθηκαν τα ΤΕΑ -Ταµεία
Επαγγελµατικής Ασφάλισης- µέχρι σήµερα συµµετέχουν µόλις
εξήντα χιλιάδες ασφαλισµένοι ενώ τα ταµεία διαχειρίζονται 300
εκατοµµύρια. Η ενίσχυση, λοιπόν, των ταµείων αποσκοπεί κυρίως
στην ενίσχυση των µελλοντικών συνταξιούχων, οι οποίοι έχοντας
κάνει µια συστηµατική επένδυση κατά τη διάρκεια του εργασια-
κού τους βίου, θα µπορούν βγαίνοντας στη σύνταξη να έχουν ένα
συµπληρωµατικό εισόδηµα. Άρα είναι εξίσου ουσιαστική αυτή η
ρύθµιση.

Να προχωρήσω και να πω ότι είναι σηµαντική η πρόνοια για
την αύξηση του ανώτατου ορίου οφειλών ασφαλιστικών εισφο-
ρών. Πραγµατικά, δεν µπορώ να φέρω στον νου µου πόσοι άν-
θρωποι, πόσοι συµπολίτες µας µας έχουν επισκεφθεί όλα τα
τελευταία χρόνια -πολλά χρόνια- ζητώντας επίµονα να αυξηθεί
αυτό το όριο. Έτσι, λοιπόν, εδώ µε την παρέµβαση αυτή, από
20.000 ευρώ το όριο αυτό αυξάνεται στις 30.000, από 6.000 στις
10.000 για τον πρώην ΟΓΑ και έτσι, λοιπόν, ένας συνταξιούχος
που χρωστάει περισσότερα χρήµατα στα ταµεία µπορεί να παίρ-
νει τη σύνταξή του έχοντας µεγαλύτερο χρέος. Και αυτή είναι µια
πάρα πολύ σηµαντική ρύθµιση. Βεβαίως, διατηρείται η παρακρά-
τηση των εξήντα δόσεων. Υπάρχουν και κάποια κριτήρια, βε-
βαίως, για την υπαγωγή στη ρύθµιση. Ένα είναι το εξηκοστό
έβδοµο έτος. 

Τέλος, µια ουσιαστική ρύθµιση είναι η ασφάλιση των ιδιοκτη-
τών τουριστικών καταλυµάτων δυναµικότητας έως δέκα δωµα-
τίων. 

Με την προωθούµενη ρύθµιση πλέον όλοι οι ιδιοκτήτες κατα-
λυµάτων δυναµικότητας έως δέκα δωµατίων, που είναι παράλ-
ληλα εγγεγραµµένοι στο µητρώο αγροτών και αγροτικών εκµε-
ταλλεύσεων θα υπάγονται στην ασφάλιση του πρώην ΟΓΑ και όχι
στον πρώην ΟΑΕΕ. Ήταν κάτι που το ζητούσαν αυτοί οι µικροί
επαγγελµατίες, οπότε δίνεται και σε αυτό λύση.

Συνοψίζοντας, πιστεύω ότι είναι ένα πάρα πολύ χρήσιµο νοµο-
σχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που διορθώνει κακώς κείµενα των προ-
ηγούµενων χρόνων. Ήταν κάτι που το ζητούσαν οι ασφαλισµένοι,
το ζητούσαν οι συνταξιούχοι και βεβαίως το υπερψηφίζω. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γκίκα.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η συ-
ζήτηση σήµερα θα διεξαχθεί µέχρι το νούµερο 60, το οποίο αντι-
στοιχεί στο ονοµατεπώνυµο της κ. Ειρήνης Κασιµάτη. 

Καλείται τώρα στο Βήµα ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αξιότιµες κυρίες και αξιότιµοι κύριοι Βουλευτές, παρ’ ότι η συ-
ζήτηση σήµερα είναι για το ασφαλιστικό νοµοσχέδιο, οι περισσό-
τερες τοποθετήσεις ήταν για την τροπολογία και ακόµα και τα
άτοµα τα οποία µίλησαν για το νοµοσχέδιο αναφέρθηκαν στο
δεύτερο κοµµάτι του ασφαλιστικού νοµοσχεδίου για τις λοιπές
ασφαλιστικές διατάξεις, οι οποίες είναι πραγµατικά πάρα πολύ
σηµαντικές. 

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι είναι το πρώτο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης στην τρέχουσα
κοινοβουλευτική περίοδο και είναι ένα νοµοσχέδιο που υπηρετεί
και συνδυάζει και τους τρεις βασικούς στόχους του Υπουργείου
µας, δηλαδή πρώτον την οικονοµική ανάπτυξη µε κοινωνικό πρό-
σηµο µέσω δοµικών µεταρρυθµίσεων µε µακροπρόθεσµο χαρα-
κτήρα, δεύτερον την ενιαιοποίηση κανόνων και τον εξορθολο-
γισµό της κοινωνικό-ασφαλιστικής νοµοθεσίας για την άρση υφι-

8088 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στάµενων αδικιών ή αναποτελεσµατικοτήτων και τρίτον τη στή-
ριξη των ευάλωτων συµπολιτών µας κατά τον βέλτιστο δυνατό
τρόπο, χωρίς να παραβιάζουµε τους δηµοσιονοµικούς περιορι-
σµούς.

Το νοµοσχέδιο είναι χωρισµένο σε τρία µέρη. Το πρώτο αφορά
στη µεταρρύθµιση του θεσµικού πλαισίου των ταµείων επαγγελ-
µατικής ασφάλισης. Τα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης απο-
σκοπούν στη συλλογή συµπληρωµατικής προς την κοινωνική
ασφάλιση, προαιρετικής, συλλογικής συνταξιοδοτικής αποταµί-
ευσης και αποδίδουν τις αντίστοιχες συνταξιοδοτικές παροχές,
είτε σύνταξη είτε εφάπαξ. Μαζί κυρίως µε τα οµαδικά ασφαλι-
στήρια συµβόλαια αποτελούν τον δεύτερο πυλώνα του ασφαλι-
στικού µας συστήµατος. Ο πρώτος είναι η κοινωνική ασφάλιση.
Ο τρίτος είναι η ιδιωτική ατοµική ασφάλιση. 

Στόχος του νοµοσχεδίου είναι η ενίσχυση του θεσµού, ώστε
µέσω της αυξηµένης συνταξιοδοτικής αποταµίευσης να ενισχυ-
θεί το εισόδηµα των µελλοντικών συνταξιούχων, ενώ παράλληλα
τµήµα των αποταµιεύσεων αυτών µπορούν να χρησιµοποιηθούν
για τη χρηµατοδότηση επενδύσεων, δίνοντας ώθηση στην ανά-
πτυξη της ελληνικής οικονοµίας. 

Είκοσι ένα χρόνια µετά την ψήφιση του πρώτου σχετικού
νόµου ο θεσµός επαγγελµατικής ασφάλισης δεν είχε την εξέλιξη
που θα επιθυµούσαµε. Η χώρα µας βρίσκεται ανάµεσα στις
χώρες µε τη χαµηλότερη συµµετοχή εργαζοµένων στην επαγγελ-
µατική ασφάλιση, ενώ και τα κεφάλαια που βρίσκονται υπό δια-
χείριση από τα επαγγελµατικά ταµεία είναι πολύ χαµηλά. 

Σήµερα στην Ελλάδα λειτουργούν είκοσι οκτώ επαγγελµατικά
ταµεία µε περίπου εξήντα χιλιάδες µέλη και συνολικά κεφάλαια
µόλις 300 εκατοµµύρια ευρώ, όταν στην Ευρωπαϊκή Ένωση σχε-
δόν το 30% των εργαζοµένων είναι ενταγµένο σε κάποιο πρό-
γραµµα επαγγελµατικής ασφάλισης. Ακόµη και αν συµπεριλά-
βουµε και τα άτοµα που έχουν οµαδικά ασφαλιστήρια συµβόλαια,
το σύνολο των εργαζοµένων στην Ελλάδα είναι µόλις το 3%, συ-
γκρινόµενο µε το 30% σχεδόν που ανέφερα προηγουµένως για
την Ευρώπη. 

Οι βασικές παρεµβάσεις που φέρνει το παρόν νοµοσχέδιο σε
αυτό το πεδίο είναι οι εξής: 

Η πρώτη είναι η απλοποίηση των διαδικασιών σύστασης των
ταµείων επαγγελµατικής ασφάλισης, καθιερώνοντας τη δηµιουρ-
γία ενός πρότυπου καταστατικού. 

Η δεύτερη, η οποία είναι πάρα, πάρα πολύ σηµαντική, είναι η
δυνατότητα ίδρυσης πολυεργοδοτικών ταµείων επαγγελµατικής
ασφάλισης, χωρίς να απαιτείται κλαδική συνάφεια µεταξύ των
επιχειρήσεων. Με αυτόν τον τρόπο και µε δεδοµένο πως η κυ-
ρίαρχη µορφή της επιχείρησης στη χώρα µας είναι η µικροµεσαία
επιχείρηση, δίνουµε τη δυνατότητα σε πολλές µη οµοειδείς επι-
χειρήσεις να συµπράξουν για τη δηµιουργία ενός ταµείου επαγ-
γελµατικής ασφάλισης προς όφελος των εργαζοµένων τους,
αλλά επιπρόσθετα -και δεν πρέπει να το ξεχνάµε αυτό- αυξάνο-
ντας και την ελκυστικότητα της απασχόλησης στη συγκεκριµένη
επιχείρηση. 

Η τρίτη παρέµβαση αποσκοπεί στην ενίσχυση της εµπιστοσύ-
νης των ασφαλισµένων στον θεσµό µε την καθιέρωση σύγχρονων
κανόνων χρηστής διακυβέρνησης, κάτι που µπορεί να οδηγήσει
σε εµπέδωση κλίµατος ασφάλειας αλλά και στην επίτευξη καλύ-
τερων αποδόσεων για τους ασφαλισµένους. 

Η τέταρτη είναι η ανάθεση της εποπτείας των ταµείων επαγ-
γελµατικής ασφάλισης από την 1-1-2025 στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος, δηλαδή έναν οργανισµό ο οποίος έχει το κύρος, τους
πόρους και κυρίως την απαραίτητη τεχνογνωσία για να διασφα-
λίσει την οργανωτική και επιχειρησιακή τους επάρκεια και να αντι-
καταστήσει το τωρινό υφιστάµενο σύστηµα, που είναι τριµερές
και αρκετά δυσλειτουργικό, ανάµεσα στο Υπουργείο Εργασίας,
την Εθνική Αναλογιστική Αρχή και την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς. 

Πέµπτος στόχος είναι η οµοιόµορφη φορολογική αντιµετώπιση
των οµοειδών προϊόντων της προαιρετικής συλλογικής συνταξιο-
δοτικής αποταµίευσης, δηλαδή των παροχών των ταµείων επαγ-
γελµατικής ασφάλισης και των οµαδικών ασφαλιστηρίων συµβο-
λαίων, µε την επιβράβευση της µακροχρόνιας συνταξιοδοτικής
αποταµίευσης και επιπλέον κίνητρα για παροχή σύνταξης έναντι
εφάπαξ παροχής. 

Επειδή πολλά έχουν ακουστεί, τόσο σε αυτή την Αίθουσα, όσο
και στην επιτροπή, όσο και εκτός της Βουλής, σχετικά µε τη φο-
ρολόγηση των προϊόντων των ταµείων επαγγελµατικής ασφάλι-
σης, θα µου επιτρέψετε να σταθώ λίγο περισσότερο σε αυτό το
σηµείο. Σήµερα στη χώρα µας ισχύει η σχεδόν παγκόσµια πρω-
τοτυπία ότι είναι αφορολόγητες, τόσο οι εισφορές των ταµείων
επαγγελµατικής ασφάλισης όσο και τα εφάπαξ, που σχεδόν όλα
τους παρέχουν. 

Παραδόξως, η σύνταξη, την οποία συνήθως ενισχύει παγκο-
σµίως η επαγγελµατική ασφάλιση, φορολογείται σαν κανονικό ει-
σόδηµα στην Ελλάδα στον οριακό φορολογικό συντελεστή. Σαν
αποτέλεσµα αυτών των διατάξεων ο θεσµός µπορεί πολύ άνετα
να λειτουργήσει σαν ένα όχηµα νόµιµης φοροαποφυγής. Και πι-
στέψτε αυτό γίνεται. Οι κερδισµένοι, ως επί το πλείστον, δεν βρί-
σκονται στο κάτω µέρος της µισθολογικής κατανοµής, κάθε άλλο
µάλιστα, παραβιάζοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο τη συνταγµατική
επιταγή για τον επιµερισµό των φορολογικών βαρών ανάλογα µε
τις δυνατότητες των φορολογουµένων. Ποιος είναι ο χαµένος σε
όλη αυτή την υπόθεση; Προφανώς είναι ο Έλληνας φορολογού-
µενος. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κάθε φοροαπαλλαγή ενέχει δια-
κριτή µεταχείριση τµήµατος του πληθυσµού και έχει δηµοσιονο-
µικό κόστος. Κάθε φορολογικό προνόµιο που παρέχουµε σε µια
κοινωνική ή οικονοµική οµάδα επιβαρύνει τους υπόλοιπους φο-
ρολογούµενους. Για να δικαιολογηθεί πρέπει να δηµιουργεί ση-
µαντικές θετικές εξωτερικότητες για την οικονοµία και την κοι-
νωνία. Εποµένως, για την τεκµηρίωσή της θα πρέπει πάντοτε να
εξετάζουµε προσεκτικά τα κόστη και τα οφέλη που προκύπτουν
από κάθε συγκεκριµένη φοροαπαλλαγή. 

Στις περισσότερες χώρες του κόσµου, όπου το προϊόν της
επαγγελµατικής ασφάλισης είναι η κυρίως σύνταξη, αυτή φορο-
λογείται ως κανονικό εισόδηµα και απλώς επιτρέπει στον εργα-
ζόµενο να µεταφέρει εισόδηµα από µια περίοδο της ζωής του
όπου το εισόδηµα και ο οριακός φορολογικός συντελεστής του
είναι υψηλός, δηλαδή την περίοδο του εργασιακού του βίου, σε
µια περίοδο όπου το εισόδηµα και ο οριακός φορολογικός συ-
ντελεστής του είναι χαµηλότερος, δηλαδή στην περίοδο του συ-
νταξιοδοτικού του βίου. 

Το παρόν νοµοσχέδιο προτείνει αυτοτελή και ενιαία φορολό-
γηση των συνταξιοδοτικών προϊόντων του δεύτερου πυλώνα, ση-
µαντικά χαµηλότερη από ό,τι ισχύει στις περισσότερες χώρες.
Κάθε άλλο παρά υπερφορολόγηση ή βαρύτατη φορολόγηση,
όπως αναφέρθηκε στη συζήτηση στην Επιτροπή Κοινωνικών Υπο-
θέσεων. Οι συντελεστές φορολογίας κυµαίνονται από 20% για
περιστασιακούς ασφαλισµένους που θα επιλέξουν την παροχή
εφάπαξ έως 2,5% για συστηµατικούς ασφαλισµένους που θα επι-
λέξουν την παροχή σύνταξης. 

Για τη συντριπτική πλειονότητα των ασφαλισµένων οι συντελε-
στές αυτοί είναι πολύ χαµηλότεροι των οριακών φορολογικών συ-
ντελεστών που θα αντιστοιχούσαν στις εισφορές τους και
εποµένως αποτελεί ουσιαστικό κίνητρο συµµετοχής στην προ-
αιρετική επαγγελµατική ασφάλιση. 

Θα αναρωτηθεί κανείς γιατί να επιβαρύνουµε τον φορολογού-
µενο µε το σχετικό κόστος. Η απάντηση βρίσκεται στο ότι µε
αυτόν τον τρόπο επιδοτούµε την αποταµίευση, η οποία στη χώρα
µας βρίσκεται σε εξαιρετικά χαµηλά επίπεδα. Ας µην γελιόµαστε,
αν θέλουµε να πετύχουµε οικονοµικούς ρυθµούς οικονοµικής µε-
γέθυνσης, κάτι που θα ωφελήσει το σύνολο του πληθυσµού,
απαιτείται αύξηση του όγκου των επενδύσεων και ειδικά των επι-
χειρηµατικών επενδύσεων και η χρηµατοδότηση των επενδύσεων
απαιτεί αποταµιεύσεις, οι οποίες όπως είπα βρίσκονται σε πολύ
χαµηλό επίπεδο, ειδικά οι αποταµιεύσεις των νοικοκυριών. 

Για όλους αυτούς οι οποίοι µε εγκαλούσαν και στην Επιτροπή
Κοινωνικών Υποθέσεων αλλά και αναφέρθηκαν σήµερα, θα ήθελα
να τους ζητήσω να δηλώσουν ξεκάθαρα, είναι υπέρ της µηδενι-
κής φορολόγησης εισφορών και παροχών, έτσι όπως ισχύει σή-
µερα, κάτι το οποίο δεν ισχύει πουθενά αλλού στον κόσµο; Αν
έχετε παρρησία, βγείτε και πείτε ότι αυτό προτιµάτε. Νοµίζω ότι
κανένας δεν θα το πει αυτό. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Να υπάρξει αφορολόγητο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
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Κοινωνικής Ασφάλισης): Συγχαρητήρια, κύριε Κατσώτη. Ξέρετε
ποιοι επωφελούνται από αυτό; Το πάνω µέρος της κατανοµής,
το οποίο υποτίθεται ότι εσείς δεν υποστηρίζετε. 

Οι ίδιοι κανόνες φορολόγησης θα ισχύσουν και για τα αλληλο-
βοηθητικά ταµεία, τα οποία παρέχουν εφάπαξ παροχές µε εισφο-
ρές εργαζοµένων χωρίς εργοδοτική εισφορά. Τα επτά εκ
µετατροπής αλληλοβοηθητικά ταµεία είναι νοµικά πρόσωπα ιδιω-
τικού δικαίου, εκτός του πεδίου άσκησης κοινωνικής πολιτικής,
όπως ρητά ορίζει η εισηγητική έκθεση του σχετικού νόµου -πρό-
κειται για τον ν.3029/2002 όπως τροποποιήθηκε µε τον ν.3655/
2008. Κατά συνέπεια, διασαφηνίζεται µε σαφή τρόπο ότι η συµ-
µετοχή σε αυτά δεν µπορεί να είναι υποχρεωτική. 

Και κάτι ακόµα, επειδή ειπώθηκε κάτι το οποίο δεν ήταν ορθό.
Δεν υποχρέωσε το κράτος τα συγκεκριµένα ταµεία να γίνουν νο-
µικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. Τα ίδια το επέλεξαν. Υπήρχαν
πολλά άλλα ταµεία, τα οποία έδιναν εφάπαξ, τα οποία επέλεξαν
να ενταχθούν στο δηµόσιο ασφαλιστικό σύστηµα.

Θα µου επιτρέψετε λίγο ακόµα χρόνο, κύριε Πρόεδρε, και µάλ-
λον θα µιλήσω µόνο για τα επαγγελµατικά ταµεία. 

Η αλλαγή των φορολογικών κανόνων ξεκινάει µε την ψήφιση
του νοµοσχεδίου, για την ακρίβεια από την 1-1-2024. Το κεφάλαιο
που έχει ήδη δηµιουργηθεί στους ατοµικούς λογαριασµούς
ασφαλισµένων σε ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης, σε οµαδικά
ασφαλιστήρια συνταξιοδοτικά συµβόλαια ή σε εκ µετατροπής αλ-
ληλοβοηθητικά ταµεία µέχρι αυτή την ηµεροµηνία φορολογείται
µε τους υφιστάµενους µέχρι σήµερα κανόνες. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο ορίζονται επίσης ξεκάθαρα οι προ-
ϋποθέσεις για τη λήψη της παροχής, δίνοντας έµφαση στη µα-
κροχρόνια φύση της συνταξιοδοτικής αποταµίευσης των ταµείων
επαγγελµατικής ασφάλισης και κλείνοντας παραθυράκια που
αθέλητα ευνοούσαν τη φοροαποφυγή µέσα σε σύντοµο χρονικό
διάστηµα από την καταβολή των εισφορών. 

Να επισηµάνω ότι µετά από τη συζήτηση στην Επιτροπή Κοι-
νωνικών Υποθέσεων προστίθεται διάταξη που επιτρέπει στους µι-
σθωτούς ασφαλισµένους, ανεξαρτήτως ηλικίας, να έχουν πρόσ-
βαση στα κεφάλαια και τις αποδόσεις που έχουν συσσωρευθεί
στον ατοµικό τους λογαριασµό, σε περίπτωση απόλυσης, πτώ-
χευσης της επιχείρησης και όπου απασχολούνται, και γενικότερα
σε περιπτώσεις όπου η διακοπή της εργασιακής σχέσης δεν
οφείλεται σε αυτούς. 

Ειπώθηκε ακόµα από πολλούς ότι βάζουµε για πρώτη φορά τις
ασφαλιστικές εταιρείες στην επαγγελµατική ασφάλιση. Ουδέν
αναληθέστερο. Οι ασφαλιστικές εταιρείες πάντοτε προσέφεραν
οµαδικά ασφαλιστήρια συµβόλαια και πάντοτε ήταν η εναλλα-
κτική των εργοδοτών για την ασφάλιση των εργαζοµένων τους.
Άλλωστε, είναι συνήθης και ορθή πρακτική των επαγγελµατικών
ταµείων να κατευθύνουν σηµαντικό τµήµα των αποταµιεύσεων
τις οποίες συλλέγουν για επένδυση σε προγράµµατα ασφαλιστι-
κών εταιρειών. 

Και κάτι επίσης πολύ σηµαντικό, δεν προσθέσαµε αυστηρές
υποχρεώσεις ενηµέρωσης για τα επαγγελµατικά ταµεία στο
παρόν νοµοσχέδιο. Τις υποχρεώσεις αυτές τις είχαν ήδη µε τον
ν.4680/2020, µε τον οποίο ενσωµατώθηκε η ευρωπαϊκή οδηγία
2016/2341. Και µάλιστα, όπως παραδέχτηκαν όλοι οι αντιδρώ-
ντες, αυτά τα µέτρα ακριβώς οδηγούν σε καλύτερη προστασία
των δικαιωµάτων των ασφαλισµένων. Αλλά για να είµαστε ξεκά-
θαροι, τόσο τα ΤΕΑ όσο και τα οµαδικά ασφαλιστήρια συµβόλαια
στη χώρα µας ρυθµίζονται ακριβώς µε τους κανόνες τους οποί-
ους έχει η Ευρωπαϊκή Ένωση για τα αντίστοιχα προϊόντα. 

Σε κάθε περίπτωση, όπως τόνισε και ο Υπουργός κατά τη διάρ-
κεια των προηγούµενων συνεδριάσεων, βλέπουµε πολύ θετικά
την επιβολή αντίστοιχων υποχρεώσεων και στα οµαδικά ασφαλι-
στήρια συµβόλαια, το οποίο όµως θα πρέπει να γίνει µε προσοχή
και πάντα σε συνεργασία µε το αρµόδιο Υπουργείο, που είναι το
Υπουργείο Ανάπτυξης. 

Έχω ξεπεράσει τον χρόνο µου, οπότε δεν θα ήθελα να επε-
κταθώ. Άλλωστε είναι πολλοί οι Βουλευτές οι οποίοι αναφέρθη-
καν αναλυτικά στις διατάξεις του δεύτερου µέρους, οι οποίες
είναι ιδιαίτερα ευνοϊκές για το σύνολο του πληθυσµού, είτε πρό-
κειται για την απασχόληση συνταξιούχων είτε πρόκειται για την
επιτάχυνση στην απονοµή των επικουρικών συντάξεων είτε πρό-

κειται για τις διατάξεις που διευκολύνουν ασφαλισµένους µε
χρέη να λάβουν τη σύνταξή τους είτε πρόκειται για τη ρύθµιση
µε τον ενεργό ΑΜΚΑ, ο οποίος θα βάλει µια τάξη σε ένα πραγµα-
τικό χάος το οποίο υπάρχει εκεί, είτε σε µυριάδες άλλες µικρές
διατάξεις που υπάρχουν, που καλύπτουν επιµέρους πληθυσµια-
κές οµάδες, από ξενοδόχους µε µικρά καταλύµατα, από κληρι-
κούς για το εφάπαξ τους, από ορφανά και διάφορα άλλα τέτοια
στα οποία αναφέρθηκαν διάφοροι Βουλευτές. 

Θα µου επιτρέψετε να απαντήσω σε ορισµένα ερωτήµατα τα
οποία έθεσαν κυρίως οι ειδικοί αγορητές το πρωί. Το πρώτο -δεν
είναι εδώ τώρα- το ανέφερε ο κ. Γαβρήλος. Αυτό το οποίο είπε
είναι ότι ουσιαστικά αφήνουµε τον δεύτερο πυλώνα χωρίς κίνη-
τρα. Νοµίζω ότι δεν µιλάµε σοβαρά. Οι διαφορές, όπως είπα και
προηγουµένως, ανάµεσα στους συντελεστές τούς οποίους θα
πλήρωναν οι ασφαλισµένοι αν οι εισφορές φορολογούνταν ως
εισόδηµα µε το τι θα πληρώσουν σε περίπτωση που συµµετέχουν
σ’ αυτά τα προγράµµατα είναι ήδη ένα ισχυρότατο κίνητρο, κάτι
το οποίο επιβαρύνει τον φορολογούµενο και έδωσα και την αι-
τιολόγηση γι’ αυτό.

Το δεύτερο έχει να κάνει µε αυτό που αναφέρατε εσείς, κύριε
Μουλκιώτη. Αναρωτηθήκατε αν αυτή η φορολόγηση των εφάπαξ
είναι ένας προάγγελος για την φορολόγηση των εφάπαξ του δη-
µοσίου. Προφανώς όχι. Η φύση των δύο είναι τελείως διαφορε-
τική. Τα εφάπαξ τα οποία δίνουµε στον δηµόσιο τοµέα είναι
διανεµητικού χαρακτήρα, δεν είναι κεφαλαιοποιητικού χαρα-
κτήρα. Οι αποδόσεις είναι απίστευτα χαµηλότερες σε σχέση µε
τα εφάπαξ των επαγγελµατικών ταµείων και θα ήθελα να δηλώσω
κατηγορηµατικά ότι δεν υπάρχει καµµία τέτοια πρόθεση φορο-
λόγησής τους. 

Το τρίτο ήταν το αγαπηµένο θέµα του κ. Κατσώτη, αλλά ανα-
φέρθηκαν και άλλοι σε αυτό. Να ξεκαθαρίσουµε ένα πράγµα. Συ-
νταξιοδοτικά συστήµατα, κεφαλαιοποιητικά και διανεµητικά,
υπάρχουν σε πάρα πολλές χώρες στον κόσµο. Τα κεφαλαιοποι-
ητικά συστήµατα όντως έχουν µεγαλύτερες διακυµάνσεις στις
αποδόσεις τους από ό,τι έχουν τα διανεµητικά. Όµως οι αποδό-
σεις των κεφαλαιοποιητικών συστηµάτων είναι πολύ, πολύ υψη-
λότερες, τόσο γενικά από αυτές των διανεµητικών συστηµάτων
όσα και κυρίως από αυτά των διανεµητικών συστηµάτων γερα-
σµένων κοινωνιών, όπως είναι η ελληνική. 

Θα επαναλάβω τα νούµερα τα οποία είχα δώσει και την περα-
σµένη φορά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Η χασούρα είναι µεγάλη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Η χασούρα είναι µεγάλη, αλλά κοιτάξτε
λίγο ακριβώς και το παράδειγµα το οποίο δώσατε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παραδείγµατα συγκεκριµένα είπαµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υφυπουργέ, πα-

ρακαλώ ολοκληρώστε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Είναι ακριβώς το τελευταίο πράγµα
στο οποίο θα αναφερθώ, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ
πολύ για την ανοχή σας. 

Στη Σουηδία, στην οποία αναφέρθηκε ο κ. Κατσώτης µεταξύ
1995 και 2018 -γι’ αυτά έχω στοιχεία, δεν έχω και πιο πρόσφατα-
λειτουργούν παράλληλα η κύρια σύνταξη και ένα υποχρεωτικό
επαγγελµατικό ταµείο. Το πρώτο είναι µε σύστηµα νοητής κεφα-
λαιοποίησης που έχουµε εµείς στην επικουρική µας ασφάλιση,
δηλαδή διανεµητικό, το δεύτερο είναι µε κανόνες κεφαλαιοποι-
ητικούς. 

Το πρώτο, στο διάστηµα αυτό, είχε απόδοση 52%. Είναι µια
πολύ καλή απόδοση, µε µία διαφορά. Το δεύτερο -και είχε µέσα
και αυτές τις ζηµιές τις οποίες λέτε, γιατί τέτοιες υπήρχαν και σε
προηγούµενα χρόνια- είχε απόδοση 180%. Δεν ξέρω αν οι οµιλη-
τές, οι οποίοι αναφέρθηκαν µε επιφυλάξεις για το κεφαλαιοποι-
ητικό σύστηµα, προτιµούν το 52%. Εγώ προσωπικά προτιµώ τα
180% και νοµίζω και ο περισσότερος κόσµος έξω από τα τείχη
της Βουλής αυτό προτιµάει. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Σταθερή απόδοση, µηδενικό κίνδυνο,
κύριε Υφυπουργέ. 

8090 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Σταθερή απόδοση είναι και το µηδέν,
κύριε Κατσώτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υφυπουργό κ. Τσακλόγλου.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Παναγής Καππάτος, θα ακολουθήσει
ο κ. Κουλκουδίνας, η κ. Λιακούλη, ο κ. Γιώργος και ο κ. Έξαρχος.

Κύριε Καππάτο, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζή-

τηση νοµοσχέδιο έχει έντονο κοινωνικό πρόσηµο και αντικατο-
πτρίζει τη δέσµευσή µας για κοινωνική δικαιοσύνη και στήριξη
των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων και κυρίως των συνταξιούχων
στη δεδοµένη περίπτωση. Η συνταξιοδοτική ηλικία αποτελεί ση-
µαντικό κοµµάτι της ζωής µας, όταν οι άνθρωποι έχουν αφιερώ-
σει δεκαετίες στην υπηρεσία και στη συµβολή τους στην κοι-
νωνία. Είναι καθήκον µας να διασφαλίσουµε ότι αυτοί οι άνθρω-
ποι λαµβάνουν, όχι µόνο ό,τι είναι δικαιωµατικά δικό τους και
ανταµοιβή των κόπων τους, αλλά και την αναγνώριση της αξίας
που προσέφεραν στην κοινωνία µας. 

Βασικά σηµεία του νοµοσχεδίου αποτελούν η οικονοµική ανά-
πτυξη µε κοινωνικό πρόσηµο, η άρση αδικιών πολλών ετών µέσω
της εναρµόνισης κανόνων και του εξορθολογισµού της κοινωνι-
κοασφαλιστικής νοµοθεσίας και τέλος η επιπλέον στήριξη των
ευάλωτων συµπολιτών µας, διατηρώντας τις απαραίτητες δηµο-
σιονοµικές ισορροπίες. 

Πιο συγκεκριµένα, στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου εισάγο-
νται ρυθµίσεις αναµόρφωσης της επαγγελµατικής ασφάλισης και
των ταµείων συµπληρωµατικών παροχών και αλλάζει ριζικά το
προηγούµενο πλαίσιο. Μιλάµε ουσιαστικά για τα ταµεία επαγγελ-
µατικής ασφάλισης, τα οποία αποτελούν µέρος ενός νοµοθετικού
πλαισίου που ισχύει στη χώρα µας ήδη από το 2002 αλλά οι οι-
κονοµικές συνθήκες και, ας πούµε, η γραφειοκρατία δεν επέτρε-
ψαν την εδραίωσή τους. 

Σήµερα, που η χώρα µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη έχει επιστρέψει σε
σταθερούς ρυθµούς ανάπτυξης και σε συνδυασµό µε τη µείωση
των ασφαλιστικών εισφορών κατά 4,4% την περίοδο 2019-2023,
έχουν δηµιουργηθεί τα κατάλληλα κίνητρα για την αποταµίευση,
µε σκοπό την παροχή συµπληρωµατικών συντάξεων. 

Σε αυτό το ήδη υπάρχον πλαίσιο και λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις
βελτιωµένες συνθήκες ερχόµαστε να εισάγουµε διαρθρωτικές
αλλαγές, που θα αναπτύξουν µια κουλτούρα συνταξιοδοτικής
αποταµίευσης. Τα ΤΕΑ βασίζονται στην αποταµίευση και εκ µέ-
ρους των εργαζοµένων και των εργοδοτών τους. Τα ποσά που
αποταµιεύονται επενδύονται από τα ΤΕΑ, ταµεία δηλαδή επαγ-
γελµατικής ασφάλισης, σε συλλογική βάση, µε συγκεκριµένους
επενδυτικούς και υπό ένα αυστηρό εποπτικό πλαίσιο.

Τονίζουµε τη λέξη «επένδυση», καθώς είναι βασικό συστατικό
της οικονοµικής ανάπτυξης. Αυτό θα έχει ως αποτέλεσµα ένα ενι-
σχυµένο εισόδηµα για τους µελλοντικούς συνταξιούχους, αλλά
και συνολικό όφελος για την εθνική οικονοµία που θα µπορεί να
αξιοποιήσει το τµήµα της συνταξιοδοτικής αποταµίευσης.

Για να επιτευχθεί αυτός ο σκοπός, το νοµοσχέδιο προβαίνει σε
διαρθρωτικές παρεµβάσεις και ρυθµίσεις, µε σκοπό την ενίσχυση
της ποιότητας των ΤΕΑ ως προς την οργάνωσή τους, τη λειτουρ-
γία, την εποπτεία και την αναβάθµισή τους. 

Το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου αφορά στον εξορθολογι-
σµό της ασφαλιστικής νοµοθεσίας και θα σταθώ σε ορισµένες
από τις πολλές θετικές ρυθµίσεις. 

Η πρώτη αφορά στην απασχόληση των συνταξιούχων. Είναι
γνωστό ότι µε το νόµο του ΣΥΡΙΖΑ, του Υπουργού κ. Κατρούγκα-
λου, εάν ένας συνταξιούχος αποφάσιζε να εργαστεί παρακρα-
τούνταν το 60% της σύνταξής του. Η δική µας Κυβέρνηση την
προηγούµενη τετραετία µείωσε αυτή την παρακράτηση στο 30%
και σήµερα µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο την καταργεί, µε
στόχο να ενισχυθεί το εισόδηµα των συνταξιούχων, αλλά και για
να πολεµήσουµε τη µαύρη εργασία, ωθώντας όσους θέλουν να
εργαστούν στη νόµιµη και δηλωµένη εργασία. Αντί της παρακρά-
τησης, θεσπίζεται ένας µη ανταποδοτικός πόρος υπέρ του ΕΦΚΑ,
ο οποίος για τους µισθωτούς εργαζόµενους θα είναι στο 10% επί

των ασφαλιστέων αποδοχών τους και για τους µη µισθωτούς ερ-
γαζόµενους είναι το 50% επί της επιλεγείσας ασφαλιστικής κλά-
σης. 

Ακόµη, µε το νοµοσχέδιο αντιµετωπίζεται το σηµαντικό ζήτηµα
της απονοµής επικουρικών συντάξεων που χαρακτηρίζονταν από
χρόνια αναµονή για τη χορήγησή τους. Πλέον, οι κανόνες ενο-
ποιούνται και έτσι όσοι παίρνουν την κύρια σύνταξή τους και
έχουν τουλάχιστον δεκαπέντε χρόνια επικουρικής ασφάλισης θα
µπορούν να παίρνουν αµέσως τις συντάξεις τους. Εκτιµάται ότι
υφίστανται περίπου δέκα χιλιάδες εκκρεµή αιτήµατα συνταξιο-
δότησης σε αναµονή, τα οποία θα εκκαθαριστούν µέσα από fast
track διαδικασίες και έτσι οι ασφαλισµένοι που έχουν καταβάλει
τις εισφορές τους θα λαµβάνουν µέσα σε εύλογο χρονικό διά-
στηµα τη σύνταξή τους, για να εξασφαλίζεται η αξιοπρεπής δια-
βίωση που τους αρµόζει και δικαιούνται. Επίσης, για όσους έχουν
ήδη απορριπτική απόφαση δίνεται η δυνατότητα υποβολής νέας
αίτησης. 

Επιπλέον, µια εξαιρετικά ουσιώδης ρύθµιση αφορά στο επί-
δοµα µητρότητας. Πλέον, οι ελεύθερες επαγγελµατίες, οι αυτο-
απασχολούµενες µητέρες και οι αγρότισσες θα λαµβάνουν για
εννέα µήνες τον κατώτατο µισθό 780 ευρώ, δηλαδή συνολικά
7.020 ευρώ για εννέα µήνες. 

Τέλος, θα ήθελα να σταθώ σε µια ακόµα ρύθµιση, στην απο-
κατάσταση σε µεγάλο βαθµό της κατάφωρης αδικίας της προ-
σωπικής διαφοράς που είχε εισαγάγει πάλι ο νόµος Κατρούγκα-
λου, ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ. Υπήρξε προεκλογική δέσµευσή µας και
το κάνουµε άµεσα πράξη. Εποµένως, συνταξιούχοι µε προσωπική
διαφορά µεγαλύτερη των 10 ευρώ, που λαµβάνουν ενιαία σύ-
νταξη έως και 1.600 ευρώ, θα λάβουν έκτακτη εφάπαξ οικονοµική
ενίσχυση µε τις κλίµακες που προβλέπονται στον νόµο. 

Καταλήγοντας, το τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου αφορά στο
σύστηµα διορισµών και προσλήψεων των εκπαιδευτικών στη
ΔΥΠΑ και λοιπές διατάξεις που αφορούν στην αρµοδιότητά της.
Προβλέπεται, µεταξύ άλλων, η τήρηση µητρώου για την επιλογή
των προσωρινών αναπληρωτών και των ωροµίσθιων εκπαιδευτι-
κών και βελτιώνεται, τέλος, η επιχειρησιακή λειτουργία της. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα, πριν κλείσω την οµιλία µου, να πω δυο λόγια επί της
πολυσυζητηµένης τροπολογίας για τη χορήγηση νέου τύπου
άδειας διαµονής για εργασία σε πολίτες τρίτων χωρών και συ-
γκεκριµένα για το επίµαχο άρθρο 4 παράγραφος 1 της τροπολο-
γίας. Δεν είναι τίποτα παραπάνω και τίποτα λιγότερο από την
ικανοποίηση του πάγιου αιτήµατος από όλους τους αγροτικούς
συνεταιρισµούς της Ελλάδας για νοµιµοποίηση των εργατών γης.
Και όπως ξεκάθαρα µπορεί να διαβάσει κανείς στην τροπολογία,
το να υπάρχει ήδη δήλωση προσφοράς εργασίας από εργοδότη
στην Ελλάδα, δηλαδή το να υπάρχει µια θέση εργασίας και ένας
εργοδότης που χρειάζεται το συγκεκριµένο άτοµο, αποτελεί απα-
ραίτητη προϋπόθεση για τη χορήγηση της άδειας διαµονής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζουµε σήµερα ένα νοµο-
σχέδιο που αποτελεί ένα ακόµη βήµα προς την κατεύθυνση της
πιο δίκαιης και αλληλέγγυας κοινωνίας. Εργαζόµαστε, για να εξα-
σφαλίσουµε ότι όλοι θα έχουν δικαίωµα στην ευηµερία και για να
οικοδοµήσουµε µια κοινωνία, όπου η αξιοπρέπεια, η δικαιοσύνη
και η φροντίδα από το κράτος προς τους ευάλωτους συµπολίτες
µας θα είναι βασική αρχή και θεµέλιος λίθος. 

Σας καλώ, λοιπόν, να στηρίξετε µε την ψήφο σας το υπό συζή-
τηση νοµοσχέδιο.

Σας εύχοµαι από καρδιάς καλά Χριστούγεννα και καλές γιορ-
τές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καππάτο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

προς το Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων
καταθέτει την Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών «Οργανωτικές και διαδικα-
στικές διατάξεις για την ανάπτυξη, παρεµβάσεις για την ενίσχυση
της δίκαιης αναπτυξιακής µετάβασης και άλλες επείγουσες δια-
τάξεις». 
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Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Σπυρίδων Κουλκουδίνας, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Εκφράζοντας, πιστεύω, τα συναισθήµατα όλων µας, πριν ξεκι-
νήσω την οµιλία µου, θέλω να εκφράσω και εγώ τη θλίψη µου για
την απώλεια του αστυνοµικού, που έπεσε στο καθήκον χθες το
βράδυ. Η σκέψη όλων µας βρίσκεται στους γονείς του, στην οι-
κογένειά του, που σήµερα περνούν την πιο δύσκολη ηµέρα της
ζωής τους. Ηθική υποχρέωση της πολιτείας είναι να σταθεί δίπλα
σε αυτή την οικογένεια. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
συνεχίζει το µεταρρυθµιστικό της έργο, τολµά και φέρνει µεγά-
λες αλλαγές. Το ζήτηµα είναι ότι όταν πρέπει κάποιοι εδώ µέσα
να πάρουν θέση, επιλέγουν τη στείρα άρνηση. Σε θεωρητικό επί-
πεδο βέβαια µπορεί να µιλούν για αλλαγές και µεταρρυθµίσεις,
στην πραγµατικότητα όµως επιλέγουν να µην αλλάξει τίποτα. Σε
όλους αυτούς ταιριάζει πλέον το απόφθεγµα του µεγάλου Ρώσου
συγγραφέα Λέοντος Τολστόι, ο οποίος είχε πει ότι όλοι θέλουν
να αλλάξουν τον κόσµο, αλλά κανείς δεν θέλει να αλλάξει τον
εαυτό του. 

Το νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, προς συζήτηση και ψήφιση στη Βουλή συνιστά µια µε-
γάλη αλλαγή, µια ουσιαστική τοµή στον θεσµό των ταµείων
επαγγελµατικής ασφάλισης. Στα είκοσι ένα χρόνια που υφίσταται
και λειτουργεί στη χώρα µας ο θεσµός των ταµείων επαγγελµα-
τικής ασφάλισης έχουν συσταθεί είκοσι οκτώ ταµεία, που µε
βάση τη φιλοσοφία που διέπει τη λειτουργία τους έχουν κεφα-
λαιοποιητικό χαρακτήρα και παρέχουν µια πρόσθετη συνταξιο-
δοτική παροχή. 

Επισηµαίνω ότι η εποπτεία των ταµείων επαγγελµατικής ασφά-
λισης ανατίθεται από τις αρχές του 2025 στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος, σε ό,τι αφορά την τήρηση της νοµοθεσίας αλλά κυρίως
για τη βιωσιµότητά τους και την επενδυτική τους στρατηγική,
προκειµένου να προστατεύονται τα συµφέροντα των ασφαλισµέ-
νων.

Μέσα από τις ρυθµίσεις που περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο
απλοποιείται η διαδικασία σύστασης των ταµείων επαγγελµατι-
κής ασφάλισης και ενισχύεται η εµπιστοσύνη των ασφαλισµένων
στο θεσµό µε τη θέσπιση σύγχρονων κανόνων διαφάνειας, καθώς
και χρηστής διαχείρισης. Επίσης, προστίθεται άλλη µία ασφαλι-
στική κατηγορία µε βάση τα έτη ασφάλισης, ενώ αυξάνεται από
15.000 σε 20.000 ευρώ το ανώτατο όριο καταβολής εισφορών
ετησίως. 

Το νοµοσχέδιο, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περιλαµ-
βάνει και ουσιαστικές αλλαγές µε ευδιάκριτη και συγκεκριµένη
κοινωνική στόχευση. 

Θα αναφερθώ στις κυριότερες από αυτές, ξεκινώντας από την
καταβολή του επιδόµατος προσωπικής διαφοράς. Αφορά περί-
που επτακόσιες πενήντα χιλιάδες συνταξιούχους που έχουν προ-
σωπική διαφορά, οι οποίοι µε βάση το µηνιαίο εισόδηµά τους από
συντάξεις θα λάβουν ως έκτακτη οικονοµική ενίσχυση ένα ποσό
που κυµαίνεται ανάµεσα στα 100 έως 200 ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σηµαντική είναι και η ρύθµιση
που αφορά στις επικουρικές συντάξεις των δηµοσίων υπαλλή-
λων. Στο εξής οι δηµόσιοι υπάλληλοι θα µπορούν να λάβουν επι-
κουρική σύνταξη µε τη συµπλήρωση δεκαπέντε ετών ασφάλισης,
όπως ακριβώς ισχύει και για τους ασφαλισµένους του ιδιωτικού
τοµέα. Υπενθυµίζω ότι το όριο για τους δηµοσίους υπαλλήλους,
προκειµένου να πάρουν επικουρική σύνταξη ήταν τα είκοσι πέντε
χρόνια ασφάλισης.

Μέτρο µε ισχυρό αποτύπωµα κοινωνικής ευαισθησίας είναι,
επίσης, η επέκταση του επιδόµατος µητρότητας για τις γυναίκες
ελεύθερους επαγγελµατίες και για τις αγρότισσες, οι οποίες θα
λαµβάνουν για εννέα µήνες ένα επίδοµα που ισοδυναµεί µε το
ύψος του κατώτατου µισθού, που σήµερα είναι στα 780 ευρώ και
είναι, πρέπει να τονίσω, ακατάσχετο.

Θα ήθελα να ρωτήσω τους αγαπητούς συναδέλφους της Αντι-
πολίτευσης εάν διαφωνούν µε αυτό το µέτρο. 

Είναι, επίσης, πολύ σηµαντική η ρύθµιση µε την οποία δίνεται
η δυνατότητα σε όσους έχουν οφειλές στον ΕΦΚΑ να πάρουν σύ-

νταξη µε όριο οφειλών τα 30.000 ευρώ για τους ελεύθερους
επαγγελµατίες και τα 10.000 ευρώ για τους αγρότες. Σε όλους
αυτούς δίνεται το δικαίωµα σταδιακής αποπληρωµής των οφει-
λών τους. Θεωρώ, όµως, ως σηµαντική µεταρρύθµιση, αλλά και
ως µία απόλυτη θετική ρύθµιση, τη διάταξη µε την οποία καταρ-
γείται η παρακράτηση του 30% των συντάξεων για τους συνταξι-
ούχους που συνεχίζουν να εργάζονται. Να υπενθυµίσω ότι επί
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ δεν ήταν 30% το ποσοστό παρακράτησης
για τους συνταξιούχους που εργάζονταν, αλλά 60%. Τώρα πλέον
δεν θα υπάρχει παρακράτηση, αλλά καθιερώνεται ένας µη αντα-
ποδοτικός φόρος υπέρ ΕΦΚΑ που θα ισοδυναµεί µε το 10% επί
των ετήσιων αποδοχών από τη µισθωτή εργασία για αυτούς τους
συνταξιούχους, ενώ για τους αυτοαπασχολούµενους θα φτάνει
στο 50% της ασφαλιστικής κλάσης την οποία έχει επιλέξει. Όπως
όλοι αντιλαµβάνονται, τερµατίζεται πλέον ο τιµωρητικός τρόπος
µε τον οποίο αντιµετώπιζε µέχρι σήµερα το κράτος τους συντα-
ξιούχους που εργάζονταν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να
αναφερθώ στην τροπολογία που χορηγεί άδεια διαµονής σε ερ-
γαζόµενους αλλοδαπούς. Οφείλω να το κάνω, για να αποκατα-
σταθεί η αλήθεια και η πραγµατικότητα. Η µεταναστευτική
πολιτική της Κυβέρνησης δεν αλλάζει. Τα σύνορα φυλάσσονται
πλέον καλύτερα από ποτέ. Η τροπολογία αυτή που κατατέθηκε
συνδέει την άδεια παραµονής στη χώρα µε την εργασία, παρέχει
το δικαίωµα χορήγησης άδειας διαµονής, αλλά µόνο αν υπάρχει
σχέση εργασίας και µε την προϋπόθεση ότι ο συγκεκριµένος άν-
θρωπος έχει λευκό ποινικό µητρώο. Δεν αφορά όλους όσους
είναι στη χώρα παρανόµως ούτε όσους θα έρθουν. Αφορά όσους
βρίσκονται στη χώρα την τελευταία τριετία και µε την προϋπό-
θεση φυσικά ότι εργάζονται. Επίσης, το ότι τους χορηγείται άδεια
διαµονής µε προϋπόθεση την εργασία δεν σηµαίνει ότι µπορούν
να έρθουν στην Ελλάδα συγγενικά τους πρόσωπα.

Γιατί η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανέλαβε τη
συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία; Πρώτον, γιατί πρέπει να
υπάρχουν κανόνες και µία ορθολογική διαχείριση όσων βρίσκο-
νται παρανόµως στη χώρα, και δεύτερον, για να καλυφθούν οι
τεράστιες και πιεστικές ανάγκες του πρωτογενούς τοµέα, που
αναζητά εργάτες γης -και όχι µόνο του πρωτογενούς τοµέα- αλλά
δεν βρίσκει.

Είδα πριν τον κ. Βελόπουλο να δείχνει κάτι µηχανήµατα στον
κ. Γεωργιάδη εδώ πέρα και να λέει να αγοράσουµε τα µηχανή-
µατα. Τα µηχανήµατα αυτά, κύριε Βελόπουλε και κυρίες και κύ-
ριοι της Ελληνικής Λύσης, δεν µπορούν να αντικαταστήσουν τα
χέρια των αγροτών µας, δεν µπορούν να αντικαταστήσουν τη συ-
γκοµιδή, δεν µπορούν να αντικαταστήσουν το αραίωµα, δεν µπο-
ρούν να αντικαταστήσουν µια σειρά από εργασίες. Είναι αστείο
αυτό το οποίο είπε. 

Να υπενθυµίσω, επίσης, ότι δόθηκαν ουσιαστικά κίνητρα σε
Έλληνες να απασχοληθούν στον πρωτογενή τοµέα και ταυτό-
χρονα να λαµβάνουν το επίδοµα ανεργίας, καθώς και άλλα προ-
νοιακά επιδόµατα τα οποία δικαιούνταν και τα οποία υπενθυµίζω
ότι περικόπτονται για όσους εργάζονται. Δεν υπήρξε, όµως, κα-
νένα απολύτως ενδιαφέρον. 

Η τροπολογία, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
προς την σωστή κατεύθυνση και η κριτική που ασκείται δεν αντα-
ποκρίνεται στα πραγµατικά δεδοµένα. 

Συνοψίζοντας, λοιπόν, και κλείνοντας -και ευχαριστώ για την
ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε-, το νοµοσχέδιο έχει θετικές διατά-
ξεις, αντιµετωπίζει υπαρκτά ζητήµατα και προβλήµατα, δίνει αλη-
θινές λύσεις. Η Νέα Δηµοκρατία, σταθερή και αταλάντευτη στις
αρχές της, αφουγκράζεται τις ανάγκες της κοινωνίας και των πο-
λιτών και πάλι, και έρχεται µε το παρόν νοµοσχέδιο να ανακου-
φίσει πλήθος κοινωνικών οµάδων και όχι µεµονωµένες οµάδες
ωφελουµένων. Γι’ αυτό και είναι δεδοµένη η υπερψήφιση από την
πλευρά µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κουλκουδίνα.

Καλείται στο Βήµα η κ. Ευαγγελία Λιακούλη Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.
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ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι

η επόµενη ηµέρα του χθες. Χθες ψηφίστηκε µε πανηγυρικό
τρόπο ο προϋπολογισµός της Κυβέρνησης, που τις τελευταίες
δεκαετίες βεβαίως καταλαµβάνει τη θέση της ψήφου εµπιστοσύ-
νης. Πώς θα µπορούσατε, λοιπόν, διαφορετικά να κάνετε παρά
να υπερψηφίσετε τον προϋπολογισµό; Κάνατε και τα επικοινω-
νιακά σας, όµως, µαζί. Σηκωθήκατε, καθίσατε, ξανασηκωθήκατε,
ξανακαθίσατε, χειροκροτήσατε τον κύριο Πρωθυπουργό. Χαρά
µεγάλη. Επιβράβευση των πολιτικών σας στην οικονοµία. 

Βέβαια, εδώ που τα λέµε, κουβέντα για την ταµπακιέρα δεν
ακούσαµε να λέτε. Και ποια είναι η ταµπακιέρα; Είναι το καλάθι,
βεβαίως, του νοικοκυριού και των Χριστουγέννων, που εκτιµάται
ότι είναι περίπου 30% παραπάνω τα δύο τελευταία εικοσιτετρά-
ωρα. Είναι η ακρίβεια που µαστίζει τα νοικοκυριά. Οι τηλεπικοι-
νωνίες είναι περίπου 7% παραπάνω από το µέσο όρο στην
Ευρώπη. Στις τράπεζες τα επιτόκια είναι στο Θεό, ανεβαίνουν και
οι προµήθειες µαζί, στεγαστικά, 6%-20% παραπάνω τα ενοίκια,
για να µη µιλήσουµε για την αγοραπωλησία ακίνητης περιουσίας.
Η ενέργεια στη ΔΕΗ είναι 10% παραπάνω τον Νοέµβριο. Στα νοι-
κοκυριά είναι κι αυτά. Τρόφιµα 50% έως 60% σε πολλά είδη. Και
είδη που τις τελευταίες ηµέρες φτάνουν και το 360% παραπάνω,
παρακαλώ.

Όλα αυτά άφαντα στο δικό σας τοπίο. Αόρατα θέµατα για
εσάς. Δεν τα αγγίξατε καθόλου, κουβέντα. Αντί γι’ αυτό, όµως,
είπατε πολλά για τις αυξήσεις που δήθεν δίνετε στους µισθούς,
τα ψίχουλα που δώσατε µε το 20% στις εφηµερίες των γιατρών.
Ποιων γιατρών και ποιων νοσηλευτών; Αυτών των ίδιων γιατρών
που φεύγουν και πάνε στο εξωτερικό, γιατί δεν έχουν θέσεις ερ-
γασίας που να τους εγγυώνται αξιοπρέπεια. Είναι αυτοί οι ίδιοι
στους οποίους κουνάµε το µαντήλι στα αεροδρόµια και φεύγουν
για τις χώρες που τους υποδέχονται όπως πραγµατικά τους αξί-
ζει. Δεν λέτε τίποτα. 

Και ο κ. Θεοχάρης, ο αρµόδιος Υπουργός, ήρθε απέναντι από
την EUROSTAT ακόµη. Την αµφισβήτησε. 20% χαµηλότερος είναι
ο µισθός από το 2009 λέει η EUROSTAT. Εσείς µας είπατε ότι
φτάσαµε στα επίπεδα του 2009 και ας έχουµε χάσει το 56,9%
κατά µέσο όρο της αγοραστικής µας δύναµης. 

Αυτά συµβαίνουν την ώρα που εσείς κάνετε τις δικές σας επα-
ναστάσεις. Μάλλον κάνετε επαναστατική γυµναστική, αλλά η
επανάσταση για την οποία µιλάτε στην ψηφιακή τεχνολογία αµ-
φισβητείται ακόµη και από το Διεθνές Κέντρο Ανταγωνιστικότη-
τας. 

Όλα τούτα τα σκεπάζει το µεγάλο σύννεφο των ιδιωτικών πα-
νεπιστηµίων, τα οποία ήρθατε να µας πείτε ότι, αφού θα ιδρύ-
σετε, θα τελειώσουν όλα τα προβλήµατα που έχει η χώρα στην
εκπαίδευση και στην πρωτοβάθµια και στη δευτεροβάθµια. Kαι
χύνετε κροκοδείλια δάκρυα για την έκθεση PISA, που τα παιδιά
µας δεν ξέρουν να διαβάζουν, δεν ξέρουν να µετράνε, δεν τους
αρέσει η λογοτεχνία. Και όλα αυτά τα προσπερνάτε -προσέξτε-
χωρίς να θέλετε εσείς οι ίδιοι να απαντήσετε στο µεγάλο «γιατί;».
Γιατί τα παιδιά µας δεν διαβάζουν; Γιατί τα παιδιά µας δεν γρά-
φουν; Γιατί τα παιδιά µας δεν είναι καλοί µαθητές; Γιατί τα παιδιά
µας στο τέλος της κάθε χρονιάς κάνουν την ιεροτελεστία να
καίνε τα βιβλία; Γιατί τα παιδιά µας που µας επισκέπτονται εδώ
στο Κοινοβούλιο και εµείς οι Βουλευτές τα ρωτάµε «τι σχολείο
θα θέλατε παιδιά;», από το Δηµοτικό µέχρι το Λύκειο λένε «όχι
ένα σχολείο τύραννο αλλά ένα φιλικό σχολείο που επιτέλους να
µου αφήνει χρόνο να ανασάνω». Αυτό το σχολείο δεν το ψάχνει
κανείς στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια. Εσείς εκεί, στα
ιδιωτικά πανεπιστήµια µόνο. Θα το λύσουµε και αυτό το θέµα,
αλλά όχι τι θα σκεπάσει όλα τα υπόλοιπα προβλήµατα που
έχουµε. Ούτε για το ότι τα παιδιά µας γράφουν κάτω από τη βάση
του 10 δεν σας ενδιαφέρει να απαντήσετε στο «γιατί;».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά τα λέω όχι µονότονα,
για να επαναλαµβάνοµαι, αλλά για να καταδείξω ότι γενικώς επι-
κρατεί υποκρισία στο στρατόπεδο της Κυβέρνησης και επιβεβαι-
ώνεται κάθε φορά. Το ερώτηµα είναι ποιος κοροϊδεύει ποιον. Η
Νέα Δηµοκρατία τους αγρότες; Η Νέα Δηµοκρατία τους µετανά-
στες; Η Νέα Δηµοκρατία τον ελληνικό λαό; Η Νέα Δηµοκρατία
τελικά τον ίδιο της ακόµη τον εαυτό; 

Για παράδειγµα, αυτά που συζητάµε σήµερα για την τροπολο-
γία, η οποία σκεπάζει, κύριε Τσακλόγλου, το νοµοσχέδιο, τα
έχουµε ξαναπεί. Βεβαίως, το νοµοσχέδιο σας το σκεπάζει η τρο-
πολογία για πολλούς εµφανείς κατά τη γνώµη µου λόγους. Γιατί
έρχεται, λέει, να απαντήσει σε µία κραυγή απόγνωσης των ίδιων
των αγροτών, των ανθρώπων της υπαίθρου, που τους ζω από
πολύ νέα. Τώρα θυµηθήκατε; Εγώ προσωπικά σας έχω καταθέσει
ερωτήσεις ντουζίνα και οι συνάδελφοι µαζί όλων των κοµµάτων
και των αποχρώσεων. Τώρα θέλετε; 

Το πλεόνασµα της υποκρισίας όµως φτάνει πολλές φορές και
σε πλεόνασµα απανθρωπιάς µέσα στο Κοινοβούλιο, γιατί αυτές
τις άγιες ηµέρες που γιορτάζουµε και ανταλλάσσουµε ευχές µε-
ταξύ µας ακούω πολλά επίθετα και χαρακτηρισµούς από τα
οποία εµείς τουλάχιστον πρέπει να πάρουµε µία απόσταση ασφα-
λείας. 

Κυρίες και κύριοι, υπάρχουν ανάµεσά µας άνθρωποι -το υπο-
γραµµίζω αυτό, άνθρωποι- που βρίσκονται στο σκοτάδι. Άνθρω-
ποι οι οποίοι εγκατέλειψαν τον τόπο τους για το όνειρο µίας
καλύτερης ζωής και άνθρωποι που µαζεύουν τη σοδειά της ελ-
ληνικής γης, της δικής µας γης και άνθρωποι οι οποίοι υπηρετούν
τους δικούς µας ανθρώπους, τους ταΐζουν, τους πλένουν, τους
κάνουν παρέα, τους εξυπηρετούν. Αυτοί οι άνθρωποι είναι αόρα-
τοι σε πάρα πολλά επίπεδα. 

Γι’ αυτούς τους ανθρώπους, λοιπόν, αυτές τις ηµέρες θα πρέ-
πει να αποφεύγουν πολλοί να ανταγωνίζονται σε ξενοφοβικές
προσβολές και ρατσιστικές ύβρεις και σε ένα εµετικό ρεσιτάλ
απανθρωπιάς, γιατί εσείς οι ίδιοι σε λίγες ώρες θα φωτογραφί-
ζεστε σε διάφορα events, λέγοντας σε αυτούς τους ανθρώπους
πόσο χαρούµενοι είστε που τους έχετε κοντά σας και δίπλα στις
οικογένειές σας. 

Σε ό,τι αφορά τη δηµοκρατική παράταξη, χώρια η καληµέρα
µας και παίρνουµε τις αποστάσεις µας απ’ όλα αυτά που έχουν
ακουστεί σήµερα σε αυτή την Αίθουσα. Επαναλαµβάνω, απόλυτα
µακριά από όλες αυτές τις εκφράσεις και απέναντι στον ρατσι-
στικό οχετό της ακροδεξιάς και στην αναίσχυντη εργαλειοποίηση
του µεταναστευτικού από τον ΣΥΡΙΖΑ, που πολλές φορές µε κα-
ταστροφικές και απάνθρωπες επιλογές το µόνο που πέτυχε είναι
να ενισχύσει τα πιο φοβικά αντανακλαστικά της κοινωνίας. 

Με υπευθυνότητα, συνέπεια και ειλικρίνεια εµείς συνεχίζουµε
να λέµε ότι ανταποκρινόµαστε σε αυτή την προσδοκία και υπερ-
ψηφίζουµε τη συγκεκριµένη τροπολογία, βάζοντας όλα τα µε-
γάλα αλλά, όπως: Αργήσατε πολύ, κύριε Υπουργέ. Δεν είδατε το
πρόβληµα νωρίς, κύριε Υπουργέ. Δηµιουργείτε πολλά αλυσιδωτά
προβλήµατα, κύριε Υπουργέ. Τι θα κάνετε µε τις διακόσιες πενή-
ντα χιλιάδες αιτήσεις, κύριε Υπουργέ και αυτές τις αποκεντρω-
µένες διοικήσεις, εν πάση περιπτώσει, όπου τα καλά «γαλάζια»
σας παιδιά τα έχετε βολέψει -αν και πολλά από αυτά έχω βιώσει
την εµπειρία να µην είναι καλά παιδιά απέναντι στην Κυβέρνησή
σας. Θα πρέπει να δείξετε τον δρόµο στον οποίο πάτε τις αποκε-
ντρωµένες διοικήσεις, τις οποίες αφήσατε χωρίς προσωπικό,
χωρίς χρήµατα, τις έχετε υποβιβάσει, αλλά τις χρησιµοποιείτε για
να εξυπηρετήσουν άλλα πράγµατα. Αυτό δείχνει πολιτικό βέρτι-
γκο και θα πρέπει να το δείτε σοβαρά. 

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέω µόνο τούτο.
Λυπούµαι, επαναλαµβάνω, που η τροπολογία εξαφάνισε το νο-
µοσχέδιο. Ο χρόνος δεν επαρκεί για να αναφερθώ στην αντιµε-
ταρρύθµιση που προστίθεται στον µακρύ κατάλογο των καινο-
τοµιών. Τώρα τα βάλετε και µε τα Ταµεία Επαγγελµατικής Ασφά-
λισης, µε τον δεύτερο χρόνο ασφάλισης. Πάτε να διαλύσετε µία
µεγάλη µεταρρύθµιση που το ΠΑΣΟΚ έκανε πράξη το 2002.
Άκουσα µε προσοχή τα επιχειρήµατά σας. Θα µπορούσαν να
είναι πολύ καλά θεωρητικά, στο πλαίσιο της θεωρίας, στην πράξη
όµως εξοµοιώνετε τα κερδοσκοπικά οµαδικά ασφαλιστήρια του
ιδιωτικού τοµέα µε τα µη κερδοσκοπικά ΤΕΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους, προωθείτε πάλι

συµφέροντα συγκεκριµένων ασφαλιστικών οµίλων και εταιρειών.
Με απλά λόγια, αυτό κάνετε, γι’ αυτό, λοιπόν, και εµείς είµαστε
απέναντι σε αυτό. Επαναλαµβάνω, τροχονόµοι ιδιωτικών συµφε-
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ρόντων και ολιγαρχών εµείς δεν θα γίνουµε. Αφήνουµε αυτό να
είναι δικό σας. Ο δικός µας θα είναι ένας άλλος δρόµος, αυτός
της αξιοπρέπειας για τους πολλούς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
την κ. Λιακούλη.

Παρακαλώ να τηρείται ο χρόνος, είναι πάρα πολλοί συνάδελ-
φοι που είναι ακόµη να µιλήσουν.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Ιωάννης Γιώργος, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει ο κ. Νικόλαος Έξαρχος και
κατόπιν ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου ο κ. Καιρίδης
για την τροπολογία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ακούσαµε από την προηγούµενη οµιλήτρια ότι σηκωθήκαµε

και ξανασηκωθήκαµε χτες, χειροκροτήσαµε και ξαναχειροκροτή-
σαµε. Θα το κάνουµε ξανά, κάθε φορά που θα δίνονται αυξήσεις
όπως αυτές του 20% στις εφηµερίες, θα το ξανακάνουµε εάν θα
είµαστε συνεπείς απέναντι σε αυτά που λέµε, όπως την ίδρυση
των ιδιωτικών πανεπιστηµίων και θα το κάνουµε κάθε φορά που
στον ελληνικό λαό θα δείχνουµε ποιοι πραγµατικά είµαστε. Είµα-
στε αυτοί οι οποίοι βλέπουµε το µέλλον του καλύτερα από τον
καθένα. 

Θέλω, τώρα, να πω δύο κουβέντες για την τροπολογία. Ο Νο-
µός Χαλκιδικής, κυρίες και κύριοι, είναι το καλύτερο παράδειγµα,
ίσως, για το εάν θα πρέπει ή όχι να συνταχθούν όλοι πίσω από
αυτή την τροπολογία. Έχουµε τριακόσιες τριάντα χιλιάδες
στρέµµατα ελαιοκαλλιέργειας, εξίµισι εκατοµµύρια ελαιόδεντρα,
εκατόν πενήντα χιλιάδες τόνοι πράσινης βρώσιµης ελιάς, πρώτος
νοµός εξαγωγής σε πράσινη ελιά στην Ελλάδα, δηλαδή στο 46%
των εξαγωγών. Περιµένουν εργατικά χέρια, κάθε Σεπτέµβριο εξί-
µισι χιλιάδες εργάτες, περίπου, για σαράντα ηµέρες να µαζευ-
τούν µία-µία οι ελιές, γιατί δεν πρέπει να χτυπηθούν, δεν θα
πρέπει να είναι σηµαδεµένες για να βγουν στο εµπόριο και να κα-
ταλάβουν τα ράφια όλης της υφηλίου, όπως συµβαίνει µέχρι και
σήµερα. Ας δώσουµε τη δυνατότητα σε αυτούς τους ανθρώπους,
εποµένως, µόνιµα πλέον να µπορούν να κάνουν τη δουλειά τους
και δώστε τη δυνατότητα και σε εµάς, που έχουµε την έλλειψη
των εργατικών χεριών, να βρούµε εργατικά χέρια.

Επί του νοµοσχεδίου τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε τη νέα νοµο-
θετική πρωτοβουλία προχωρά στον εκσυγχρονισµό του κανονι-
στικού πλαισίου για την επαγγελµατική ασφάλιση και την
εποπτεία των ταµείων που παρέχουν συµπληρωµατικές συντα-
ξιοδοτικές παροχές. Πρόκειται, ουσιαστικά, για ένα συνεκτικό
πλέγµα διατάξεων και ρυθµίσεων, που εισάγει τοµές στην επαγ-
γελµατική ασφάλιση και διαµορφώνει τις βάσεις για την περαι-
τέρω υγιή ανάπτυξη του θεσµού, ώστε να προσεγγίσει σταδιακά
τα µεγέθη άλλων ευρωπαϊκών χωρών. 

Σήµερα στη χώρα µας λειτουργούν είκοσι οκτώ επαγγελµατικά
ταµεία, µε, περίπου, εξήντα χιλιάδες µέλη και κεφάλαια λίγο
επάνω από 300 εκατοµµύρια ευρώ, όταν την ίδια στιγµή στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση περίπου το 30% των εργαζοµένων είναι εντα-
γµένο σε κάποιο πρόγραµµα επαγγελµατικής ασφάλισης.
Ανήκουµε, εποµένως, στις χώρες µε τη χαµηλότερη συµµετοχή
εργαζοµένων στην επαγγελµατική ασφάλιση, ενώ και τα υπό δια-
χείριση κεφάλαια από τα επαγγελµατικά ταµεία βρίσκονται σε
πολύ χαµηλά επίπεδα. Άρα, µε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου ερ-
χόµαστε να ανατρέψουµε αυτά τα αριθµητικά δεδοµένα. 

Με την αναµόρφωση των κανόνων που διέπουν τα Ταµεία
Επαγγελµατικής Ασφάλισης, διευκολύνεται η πρόσβαση περισ-
σότερων εργαζόµενων σε προγράµµατα επαγγελµατικών συντα-
ξιοδοτικών παροχών, αφού πλέον οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις
θα έχουν τη δυνατότητα να ιδρύσουν πολυεργοδοτικά ΤΕΑ,
χωρίς να απαιτείται οποιαδήποτε επαγγελµατική κλαδική συνά-
φεια µεταξύ τους, ενώ παράλληλα επιτυγχάνεται µείωση του λει-
τουργικού κόστους µέσα από την επίτευξη οικονοµιών κλίµακας
µε αποτέλεσµα καλύτερες αποδόσεις για τους ίδιους τους ασφα-
λισµένους. 

Το παρόν νοµοσχέδιο οδηγεί στην απλοποίηση και τον εκσυγ-
χρονισµό των κανόνων ίδρυσης και λειτουργίας των Ταµείων

Επαγγελµατικής Ασφάλισης, σύµφωνα µε τα πρότυπα των ευρω-
παϊκών φορέων επαγγελµατικής ασφάλισης, διασφαλίζοντας µε
αυτόν τον τρόπο το µέγιστο επίπεδο διαφάνειας και παροχής
ενηµέρωσης προς τους ασφαλισµένους και τα υποψήφια µέλη.
Συνεπώς διευκολύνεται ο βέλτιστος χρηµατοοικονοµικός και συ-
νταξιοδοτικός προγραµµατισµός των ασφαλισµένων µε θεσµικά
εχέγγυα χρηστής διαχείρισης. 

Παράλληλα, επιχειρείται µια νέα πολιτική φορολόγησης µε
στόχο την οµοιόµορφη µεταχείριση των προϊόντων της προαιρε-
τικής συλλογικής συνταξιοδοτικής αποταµίευσης, ενώ επιπρό-
σθετα παρέχονται επιπλέον φορολογικά κίνητρα για την παροχή
σύνταξης αντί εφάπαξ. 

Τέλος, το τριµερές σχήµα εποπτείας του Υπουργείου Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς
και της Εθνικής Αναλογιστικής Αρχής απλοποιείται και αντικαθί-
σταται από µια ενιαία εποπτική αρχή, την Τράπεζα της Ελλάδος,
δηλαδή, έναν οργανισµό που διαθέτει τα µέσα, τους πόρους, το
κύρος και την απαραίτητη τεχνογνωσία για τη διασφάλιση του
αποτελεσµατικού ελέγχου, της οργανωτικής και επιχειρησιακής
επάρκειας των ταµείων, ενδυναµώνοντας την εµπιστοσύνη και
την αξιοπιστία των ασφαλισµένων στον θεσµό της επαγγελµατι-
κής ασφάλισης. 

Σε συνέχεια της προσπάθειας εξορθολογισµού της ασφαλιστι-
κής νοµοθεσίας που ξεκίνησε την προηγούµενη τετραετία, µε το
παρόν υπό συζήτηση και ψήφιση νοµοσχέδιο εισάγονται νέες
ρυθµίσεις, που αναµορφώνουν τµήµατα του ασφαλιστικού συ-
στήµατος και εξορθολογίζουν πάγιες πρακτικές του e-ΕΦΚΑ,
ώστε να έρχονται σε συµφωνία µε τα νέα κοινωνικά, οικονοµικά
και δηµογραφικά δεδοµένα της πατρίδας µας. 

Το νοµοσχέδιο έρχεται µέσω της ενιαιοποίησης ετερόκλητων
διατάξεων και κανόνων τόσο να άρει χρόνιες ανισότητες µεταξύ
των ασφαλισµένων όσο και να διασφαλίσει την έγκαιρη χορή-
γηση των κοινωνικοασφαλιστικών παροχών, την απλοποίηση των
διαδικασιών και τη µείωση του διοικητικού και οικονοµικού κό-
στους των υπηρεσιών. 

Ενδεικτικά, αναµορφώνεται το καθεστώς απασχόλησης των
συνταξιούχων, µε σκοπό την τόνωση του εισοδήµατός τους, την
προώθηση της ενεργού γήρανσης και την περαιτέρω αύξηση της
µόνιµης και δηλωµένης συµµετοχής στην αγορά εργασίας, χωρίς
να υπόκεινται σε περικοπή της σύνταξής τους. Μάλιστα, αντί της
περικοπής της σύνταξης θεσπίζεται από 1-1-2024 µη ανταποδο-
τικός πόρος υπέρ e-ΕΦΚΑ ύψους 10% των αποδοχών από µι-
σθωτή υπηρεσία ή αντίστοιχος πόρος για εισοδήµατα από
αυτοαπασχόληση.  

Επιπλέον, θεσπίζεται για πρώτη φορά ενιαίος κανόνας για την
απασχόληση των συνταξιούχων αναπηρίας οι οποίοι αποκτούν
τη δυνατότητα να εργαστούν και µετά τη συνταξιοδότησή τους
λόγω αναπηρίας χωρίς να υπάρχει ουδεµία επιβάρυνση µε τον
παραπάνω πόρο υπέρ ΕΦΚΑ. Παράλληλα µέσω του νοµοσχεδίου
δίνεται ουσιαστική λύση στο αδιέξοδο που αντιµετωπίζουν εδώ
και καιρό οι µη µισθωτοί ασφαλισµένοι οι οποίοι βρίσκονται σε
ηλικία συνταξιοδότησης πλην όµως παραµένουν εγκλωβισµένοι
λόγω πραγµατικής αδυναµίας αποπληρωµής των συσσωρευµέ-
νων ληξιπρόθεσµων οφειλών τους στον e-ΕΦΚΑ όταν αυτές δεν
υπερβαίνουν τις 30.000 αντί το όριο των 20.000 που είναι σήµερα. 

Τέλος, θεσπίζεται για πρώτη φορά ειδική εννεάµηνη παροχή
µητρότητας για τις ελεύθερες επαγγελµατίες και τις αγρότισσες
υπό τους ίδιους όρους µε τους πιστωτές. Πιο αναλυτικά προβλέ-
πει τη λήψη του κατώτατου µισθού 780 ευρώ σήµερα, δηλαδή
συνολικά 7.020 ευρώ για διάστηµα εννέα µηνών πέραν του ποσού
που λαµβάνουν κατά τη διάρκεια κυοφορίας και λοχείας. Με
αυτόν τον τρόπο, λοιπόν, αλλά και µε πολλές ακόµη διατάξεις
που αφορούν µικρότερες οµάδες ασφαλισµένων επιτυγχάνεται
η ισότιµη µεταχείριση των ασφαλισµένων και ιδιαίτερα όσων ανή-
κουν σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. 

Τέλος, όσον αφορά στην τρίτη ενότητα περί του συστήµατος
διορισµών και προσλήψεων των εκπαιδευτικών της δηµόσιας
υπηρεσίας απασχόλησης ΔΥΠΑ, µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις
εισάγεται ένα νέο σύστηµα διορισµού και προσλήψεων των εκ-
παιδευτικών της ΔΥΠΑ το οποίο βασίζεται σε αντικειµενικά κρι-
τήρια που στόχο και σκοπό έχουν την απλούστευση και την
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επιτάχυνση της διαδικασίας πρόσληψης σύµφωνα µε τις αρχές
της διαφάνειας, της αξιοκρατίας και της ισότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάπτυξη του θεσµού της
επαγγελµατικής ασφάλισης είναι εν κατακλείδι επωφελής για
τους ασφαλισµένους παρέχοντας την προοπτική ενός πρόσθε-
του εισοδήµατος κατά τη συνταξιοδότηση και συµβάλλοντας
ταυτόχρονα στη διατήρηση του βιοτικού επιπέδου µετά το τέλος
του εργασιακού της βίου. Σας καλώ να υπερψηφίσετε, εποµένως,
το παρόν νοµοσχέδιο. Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γιώργο 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Νικόλαος Έξαρχος Βουλευτής του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συνολικά για το νοµοσχέδιο τοποθετήθηκε ο ειδικός αγορητής

του ΚΚΕ σύντροφος Κατσώτης, για τους λόγους για τους οποί-
ους καταψηφίζουµε. Ωστόσο µε τη διάταξη για τους µετανάστες
συµφωνούµε. Να αναθεωρηθεί ωστόσο η διάταξη για τον έναν
µήνα ανεργίας -να χάνεται το δικαίωµα- γιατί σίγουρα θα γίνει
αντικείµενο εκβιασµού από τους εργοδότες. 

Όσον αφορά στο ζήτηµα της έλλειψης των χεριών, ισχύει. Το
ξέρουµε και εµείς, κύριε Υφυπουργέ. Εδώ ζούµε εξάλλου. Βε-
βαίως εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα το οποίο θα πρέπει να δούµε και
ιδιαίτερα στους εργαζόµενους στις κατασκευές. Το πρόβληµα
είναι το εξής, κύριε Υφυπουργέ. Ότι ενώ θα περίµενε κανείς µε
όλη αυτή την δουλειά, µε όλη αυτή την πίεση δουλειάς, µε σαβ-
βατοκύριακα τα πράγµατα να είναι διαφορετικά, ωστόσο κύριε
Τσακλόγλου, ο µέσος όρος των ενσήµων των οικοδόµων ανά
µήνα είναι δεκαπέντε ένσηµα. Να υπενθυµίσω ότι δώδεκα ήταν
τον καιρό της κρίσης που η ανεργία στον κλάδο των κατασκευών
ήταν πάνω από 90%. Τα άλλα ένσηµα πού πήγαν; Πού πήγαν τα
άλλα ένσηµα µετά τα δεκαπέντε; Εδώ κάποιος κλέβει. Και βε-
βαίως δεν κλέβει µόνο τους οικοδόµους που δουλεύουν εικοσι-
πέντε, εικοσιεπτά ίσως και τριάντα µέρες τον µήνα. Και αυτοί
φυσικά είναι οι εργολάβοι, οι κατασκευαστικές εταιρείες και οι
όµιλοι µε την ανοχή του Υπουργείου και της Κυβέρνησης. Των
Κυβερνήσεων, δηλαδή, για να είµαστε δίκαιοι. Κλέβουν ωστόσο
και τον ΕΦΚΑ. Και µην πει ο Υφυπουργός -γιατί αρέσκεται σε τέ-
τοια- να διεκδικούν οι οικοδόµοι. Οι οικοδόµοι διεκδικούν αλλά
ωστόσο ξέρουµε πάρα πολύ καλά τους εκβιασµούς, ξέρουµε
πάρα πολύ καλά ότι οι καταγγελίες στο ΙΚΑ µε δική σας ευθύνη
-παρά το ό,τι λέτε για ηλεκτρονική διακυβέρνηση και διάφορα τέ-
τοια- αργούν πάνω από δύο χρόνια. Γίνεται ένσταση στην έν-
σταση και πάει λέγοντας. 

Έλεγχοι δεν υπάρχουν. Κυριολεκτικά δεν υπάρχουν µε ευθύνη
του Υπουργείου και της Κυβέρνησης. Θα σας το πω πρακτικά.
Εγώ έχω από δεκαπέντε χρονών στα γιαπιά και σε όλα αυτά τα
χρόνια δύο φορές έχω δει έλεγχο, να ρωτήσει ποιος είσαι εσύ, τι
κάνεις εδώ. Δύο φορές. Και για να µην λέµε πολλά λόγια, δίπλα
από υποκατάστηµα του ΙΚΑ που θα γίνεται οικοδοµή έχει πάει κα-
νείς να κάνει έλεγχο; Κι αυτό γιατί; Γιατί δεν υπάρχουν υπάλληλοι,
δεν υπάρχουν αυτοκίνητα ούτε καν βενζίνη. Θα πει κανείς «καλά
τι θα κάνουµε; Πίσω από κάθε οικοδόµο θα πάει κι ένας ελε-
γκτής;». Όχι, δεν λέµε αυτό. Αλλά όχι κι αυτό το χάλι, κύριε Υφυ-
πουργέ, να µην πάει κανείς ποτέ. Τότε, λοιπόν, γιατί θα πρέπει να
προσελκύσουµε κάποιον να πάει στην οικοδοµή και δεν πάει
αλλού που θα έχει εικοσιπέντε ένσηµα τον µήνα και πιο ελαφριά
δουλειά; Πότε θα συµπληρώσει δικαίωµα σύνταξης στην οικο-
δοµή; Μετά από πενήντα χρόνια; Ή θα πρέπει να έχει τη δυνατό-
τητα να ελέγχει κάθε πρωί την ΕΡΓΑΝΗ αν τον έχει δηλώσει ο
εργοδότης; Γιατί να πάει, λοιπόν; Γιατί να πάει χωρίς συλλογική
σύµβαση εργασίας; Πού είναι; Γιατί δεν την υπογράφετε παρά τις
επανειληµµένες τοποθετήσεις µας; Γιατί δεν γενικεύετε σε όλα
τα οικονοµοτεχνικά έργα; Ποιος δεν την θέλει; Πού είναι το επτά-
ωρο, το οκτάωρο, το τριανταπεντάωρο που λέει η οµοσπονδία οι-
κοδόµων και που φυσικά είναι µόνιµο αίτηµα; Πώς θέλετε να πάει
δηλαδή να δουλέψει ένα νέο παιδί στο γιαπί, στον ήλιο, στη
βροχή, στο κρύο χωρίς να ξέρει πότε θα τελειώσει, πόσα λεφτά
θα πάρει, πόσα ένσηµα θα πάρει, πόσες ηµέρες θα δουλέψει; Δη-
λαδή, τώρα κοροϊδευόµαστε αν δεν τα ξέρουµε αυτά.

Θα σας φέρω το παράδειγµα των τελευταίων ηµερών στο Ελ-
ληνικό. Παρέµβαση του συνδικάτου. Δούλευαν εκατοντάδες οι-
κοδόµοι την Κυριακή ανασφάλιστοι. Μπήκαν κάποια πρόστιµα
βέβαια αλλά είναι ελάχιστα µπροστά στα µεγέθη των δισεκατοµ-
µυρίων που πέφτουν και σχεδιάζετε να πέσουν το επόµενο διά-
στηµα. Φυσικά εµείς, τα συνδικάτα, δεν πρόκειται να τους αφή-
σουµε σε χλωρό κλαρί. Το ζήτηµα είναι εσείς, το κράτος τι κά-
νετε. Αυτό είναι το ζήτηµα. Και βέβαια γιατί θα πρέπει να έρθει
κάποιος -το είπε και ο προηγούµενος οµιλητής, Νίκος Καραθα-
νασόπουλος- σε έναν κλάδο χωρίς µέτρα ασφάλειας που µόνο
φέτος έχει πάνω από είκοσι νεκρούς και δεκάδες σακατεµένους;
Γιατί, λοιπόν, θα πρέπει να έρθει αυτός ο νέος; Και για την ιστο-
ρία για να µη λέµε λόγια στον αέρα καταθέτω στα Πρακτικά τα
στοιχεία και τα ονόµατα των συναδέλφων για τους οποίους δεν
έκλαψαν και πολύ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Έξαρχος, καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Να πάει για ποιον, λοιπόν, λόγο ένα νέο παιδί στην οικοδοµή;
Για να αφήσει τα κοκαλάκια του εκεί χωρίς µέτρα ασφάλισης, µε
εντατικοποίηση στα κόκκινα, µε δουλειά τα σαββατοκύριακα; Πού
είναι οι έλεγχοι; Δεν λειτουργούν µε ευθύνη του Υπουργείου οι
µικτές επιτροπές ελέγχου. Γιατί; Να επανασυσταθούν χθες. Όχι
αύριο. Χθες. Να θυµηθούµε, λοιπόν -γιατί εκεί θα πάει το πράγµα
µε τα έργα που είναι µπροστά για το επόµενο διάστηµα- πόσοι
οικοδόµοι σκοτώθηκαν στα ολυµπιακά έργα. Γιατί εκεί θα πάει.
Λύστε, λοιπόν, αυτά τα ζητήµατα και µετά βλέπουµε αν έρχονται
οι νέοι στην οικοδοµή. Και µετά εδώ είµαστε να ξαναδούµε και
πόσοι χρειάζονται και τι δεν χρειάζονται. Κυρίως για να επιστρέ-
ψει, κύριε Υφυπουργέ, ένα σηµαντικό κοµµάτι έµπειρο εργατικό,
τεχνικό δυναµικό οικοδόµων οι οποίοι µε δική σας ευθύνη, όλων
των Κυβερνήσεων τα προηγούµενα χρόνια, τα χρόνια της κρίσης,
φύγανε και δουλεύουν στο εξωτερικό. Να επιστρέψουν, λοιπόν.
Και για να επιστρέψουν θα πρέπει να πληρωθούν γιατί ο τζάµπας
πέθανε.

Να µην ανησυχεί ο κ. Γεωργιάδης ότι αυτά τα µέτρα θα ήταν
σοσιαλιστικός µετασχηµατισµός της κοινωνίας. Δεν θα είναι. Μια
ανάσα για τους οικοδόµους είναι. Εκτός φυσικά κι αν υπάρχει
σχεδιασµός να έρθουν εδώ χιλιάδες εργάτες οι οποίοι θα ζουν
και θα δουλεύουν χωρίς κανένα από αυτά τα µέτρα στα πρότυπα
του Κατάρ. Κατάρ εµείς δεν θα γίνουµε εδώ. Εδώ υπάρχουν συν-
δικάτα. Υπάρχει οµοσπονδία. Υπάρχει Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας. Για τους εργάτες, λοιπόν, που θα έρθουν εδώ πρέπει να
διασφαλιστεί η αξιοπρεπής διαβίωση τους. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα την ανοχή σας για ένα
λεπτό.

Ένα πάγιο αίτηµα, που το ξέρετε κ. Τσακλόγλου και εσείς, είναι
το ζήτηµα της διανοµής των υπέρ αγνώστων ενσήµων. Είναι ζή-
τηµα που αφορά χιλιάδες οικοδόµους. Τα είπαµε, να ξαναπάµε,
τα ξαναλέµε. Το δηλώνουµε ότι εµείς δεν πρόκειται να κάνουµε
πίσω σ’ αυτό το δίκαιο αίτηµά µας. Να το πω πρακτικά για να γνω-
ρίζουν και οι συνάδελφοι Βουλευτές εδώ για ποιο θέµα µιλάµε.
Ας υποθέσουµε ότι πάει στο σπίτι του Υπουργού αύριο ο ΕΦΚΑ,
δηλαδή, στο σπίτι του κ. Γεωργιάδη, µετά από δέκα χρόνια που
έχει τελειώσει. Διαπιστώνεται ότι ο Υπουργός χρωστάει «Χ»
αριθµό ενσήµων µε βάση την ογκοµέτρηση. Θα τα πληρώσει. Ο
ΕΦΚΑ θα πάρει τα λεφτά και θα τα πάρει υποχρεωτικά. Ωστόσο
τα ένσηµα αυτά δεν θα αποδοθούν στους οικοδόµους. Δεν θα
αποδοθούν γιατί έφυγαν, γιατί είναι αλλού κ.λπ.. Αυτά, λοιπόν,
τα ένσηµα µαζεύτηκαν. Δυο εκατοµµύρια, τρία εκατοµµύρια,
πέντε εκατοµµύρια; Είναι ένσηµα δουλεµένα. Είναι ένσηµα µε
ιδρώτα, δεν είναι ένσηµα χαρισµένα. Θα πρέπει να αποδοθούν
εδώ και τώρα στους οικοδόµους. Βεβαίως λέει ο Υπουργός ότι
µε τα λεφτά αυτά επιδοτούσαµε τη σύνταξη στα δύο χρόνια πιο
νωρίς. Δεν ισχύει αυτό. Θέλω πολύ χρόνο να το αναλύσω.

Εµείς δεν ζητάµε λεφτά. Τα λεφτά καλά έκανε και τα πήρε,
καλά έκανε και τα έβαλε όπου τα έβαλε. Εµείς ζητάµε να ονοµα-
στικοποιηθούν τα ένσηµα στους οικοδόµους για να µπορέσουν
να πάρουν σύνταξη. Υπάρχει νεκρός οικοδόµος -το καλοκαίρι-
εξήντα επτά χρονών, ο οποίος δεν πήγε από χόµπι για δουλειά.
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Πήγε, γιατί είτε δεν συµπλήρωνε για να βγει στη σύνταξη, είτε η
σύνταξή του ήταν σύνταξη φτώχειας. Ο άνθρωπος πέθανε µέσα
στον ήλιο, γιατί δεν άντεξε. Ήταν ένας από τους πολλούς. Άρα,
λοιπόν, εδώ έχουµε ευθύνη. Βρείτε τον τρόπο. Είναι δικό σας
θέµα, του Υπουργείου. Έχει ξαναγίνει και µπορείτε εύκολα να το
λύσετε.

Για όλα αυτά, λοιπόν, τα αιτήµατα, το ξέρετε και το λέτε και
εσείς ότι έχουµε δίκιο. Ως µέλος της Διοίκησης της Οµοσπονδίας
Οικοδόµων, είχαµε απεργία τον περασµένο Νοέµβριο για όλα
αυτά και εισπράξαµε το δίκιο, το «ναι, θα δούµε» και τα ρέστα και
προς το παρόν στο σακούλι µας έχουµε µόνο υποσχέσεις. Εµείς
θα επιµείνουµε, κύριε Υπουργέ. Το λέµε ξεκάθαρα και δεν είναι
ούτε από καπρίτσιο, ούτε από επαναστατική γυµναστική. Είναι
γιατί αυτά τα αιτήµατα πατάνε και ακουµπάνε µε τα προβλήµατα
του κλάδου. Δεν τα ζητιανεύουµε. Τα απαιτούµε, γιατί είναι το
δίκιο µας. Απαιτούµε και µέτρα προστασίας και να σταµατήσει η
κλοπή στα ένσηµα και να διερευνηθούν τα υπέρ αγνώστων. Τη
σύµβαση υπογράψτε εσείς και τα υπόλοιπα θα τα βρούµε εµείς
-για το µεροκάµατο και το ύψος του- µε τους εργοδότες. Έχουµε
τον τρόπο µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Έξαρχο.
Ήταν πρακτικά ερωτήµατα και ενδιαφέροντα και θα πρέπει να

απαντηθούν. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου

κ. Καιρίδης, για την τροπολογία του.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε εδώ
ακριβώς για να εξηγήσουµε µε όλες τις πληροφορίες και µε όλες
λεπτοµέρειες αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης
που εντάσσεται στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, στο οποίο εµείς είµαστε το επισπεύδον
Υπουργείο.

Το µεταναστευτικό, ξέρετε, σε όλη την Ευρώπη, προκαλεί
έντονα αισθήµατα και συχνά πολλές παρεξηγήσεις. Εδώ είµαστε
για να τις λύσουµε όλες. Χαίροµαι πραγµατικά που φαίνεται να
δηµιουργείται µια ευρύτερη συναίνεση γύρω από την πρωτοβου-
λία της Κυβέρνησης, αλλά εδώ είµαστε να πείσουµε και τους τε-
λευταίους που χρειάζεται να πείσουµε. Διότι, πιστεύουµε ότι η
δηµόσια πολιτική πρέπει να πατάει στην πραγµατικότητα, πρέπει
να πατάει σε στοιχεία και όχι σε φαντάσµατα ή ιδεοληψίες ή εύ-
κολα λόγια. Και αυτό, νοµίζω, υπηρετεί η συγκεκριµένη τροπο-
λογία.

Ακούγοντας κάποιους από την Αντιπολίτευση, είχα την αί-
σθηση ότι µιλούν για µια άλλη τροπολογία, για κάτι άλλο που δεν
έχει σχέση και που είτε δεν θέλουν να διαβάσουν την τροπολογία
είτε δεν ξέρουν να διαβάζουν είτε, εν πάση περιπτώσει, επιµέ-
νουν σε πράγµατα που δεν υπάρχουν στην τροπολογία. Βάζουν
ενστάσεις τις οποίες η τροπολογία τις απαντά εκ των προτέρων,
όπως εξήγησα και στην επιτροπή την Παρασκευή και στην οµιλία
µου στον ροϋπολογισµό το Σάββατο και είµαι εδώ για να το κάνω
όσο πιο αναλυτικά γίνεται. 

Τι κάνει και τι δεν κάνει η τροπολογία. Κυρίες και κύριοι, είναι
µια περιορισµένη πρωτοβουλία, καλά σχεδιασµένη, πολύ προσε-
κτικά µελετηµένη, την οποία πραγµατικά εξαντλήσαµε όλο το
προηγούµενο διάστηµα στο σχεδιασµό, προκειµένου να µην αφή-
νουµε κανένα περιθώριο παρεξήγησης, η οποία αφορά εν δυνά-
µει περί τους τριάντα χιλιάδες δικαιούχους. Δεν επιλύει το
πρόβληµα της έλλειψης εργατικών χεριών, αλλά είναι ένα πρώτο
θετικό βήµα στην κατεύθυνση µιας ολοκληρωµένης στρατηγικής
που έχουµε στο Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου για το
ζήτηµα αυτό. 

Είναι στρατηγική, η οποία περνάει µέσα από την επικύρωση
νέων διµερών συµβάσεων εργασιακής κινητικότητας µε χώρες,
όπως η Μολδαβία, η Γεωργία, η Ινδία και άλλες, σε συνεργασία
µε το Υπουργείο Εξωτερικών, αλλά και µέσα από την αναβάθµιση
του διοικητικού µηχανισµού της νόµιµης µετανάστευσης, ο
οποίος πάσχει. Πρέπει να είµαστε ειλικρινείς. Όποιος έχει συνερ-
γασθεί µε τις αποκεντρωµένες, όποιος έχει λίγο ασχοληθεί µε το
ζήτηµα, ξέρει τις µεγάλες καθυστερήσεις και δυσλειτουργίες τού

όλου µηχανισµού.
Και εδώ υπάρχει ένα παράδοξο, κύριοι συνάδελφοι. Στη χώρα

µας καταφέραµε να αποκτήσουµε έναν πολύ αποτελεσµατικό µη-
χανισµό ασύλου -το δεύτερο συνθετικό του ονόµατος του Υπουρ-
γείου Μετανάστευσης και Ασύλου- στο άσυλο που έχει να κάνει
κυρίως µε παράνοµες αφίξεις. Στην Ελλάδα η κατάσταση είναι
πολύ καλύτερη. Μπορούµε πολύ γρήγορα και επεξεργαζόµαστε
τα αιτήµατα ασύλου. Έχουµε ένα από τα καλύτερα συστήµατα,
πιο γρήγορα και πιο αποτελεσµατικά, πιο αξιόπιστα στην Ευρώπη
και έχουµε πάρει τα εύσηµα γι’ αυτά, ξεκινώντας από το µηδέν
το 2012. Δεν υπήρχε στην Ελλάδα σύστηµα ασύλου και το χτί-
σαµε από το µηδέν και το χτίσαµε πάρα πολύ καλά. 

Η δική µας δουλειά τώρα είναι αυτή την επιτυχία να την αντι-
γράψουµε και στο σύστηµα της νόµιµης µετανάστευσης, δηλαδή
στο σύστηµα της αδειοδότησης για νόµιµη εργασία στην πατρίδα
µας, σύµφωνα µε τις αυξηµένες και ολοένα πιο πιεστικές ανάγκες
της ελληνικής οικονοµίας, η οποία αναπτύσσεται. Έχει πέσει η
ανεργία. Προφανώς, πρέπει να κάνουµε κι άλλα για τους Έλλη-
νες. Εδώ είµαστε κατ’ εξοχήν για τους Έλληνες να βρουν δου-
λειά. Η ανεργία στο µονοψήφιο, να πέσει και άλλο. Οµάδες
πληθυσµού που δεν συµµετέχουν όπως άλλοι στην αγορά εργα-
σίας -όπως οι νέοι και οι γυναίκες- να αυξήσουν την απασχολισι-
µότητά τους, να αυξήσουν τη συµµετοχή τους στην εργασία, να
φέρουµε πίσω τους Έλληνες που φύγανε τα προηγούµενα χρό-
νια -ιδίως την τελευταία δεκαετία και δεν έχουν ακόµα ριζώσει
στις ξένες κοινωνίες και µπορούν πιο εύκολα να γυρίσουν- να αυ-
ξήσουµε την παραγωγικότητα των εργαζοµένων µας, αλλά να
πούµε και την αλήθεια στον ελληνικό λαό. Να του πούµε ότι
υπάρχουν επαγγέλµατα τα οποία δεν πρόκειται ποτέ να κάνουν
οι Έλληνες -όπως δεν τα κάνουν οι Ισπανοί και οι Ιταλοί- και εκεί
χρειαζόµαστε ένα προσωπικό. Ευρύτερα οι κοινωνίες που πετυ-
χαίνουν -να το πούµε ευθαρσώς- είναι οι κοινωνίες που µπορούν
και προσελκύουν ταλέντα. Η ελληνική κοινωνία -δεν είναι κάτι και-
νούργιο αυτό, αλλά από αρχαιοτάτων χρόνων, το ξέρουµε πάρα
πολύ καλά- του 21ου αιώνα για να πετύχει, πρέπει να µπορεί να
προσελκύει -όπως το κάνουµε οι Γερµανοί, όπως το κάνουν οι
Γάλλοι, όπως το κάνουν οι Αµερικάνοι- ταλέντα και στην υψηλή
ειδίκευση. Είναι πράγµατα που µας απασχολούν και θα δείτε ότι
θα ξεδιπλωθούν µια σειρά από πρωτοβουλίες το αµέσως επό-
µενο διάστηµα. 

Αποτελεί η ρύθµιση αυτή -το δικαίωµα που δίνουµε σε µη νό-
µιµα διαµένοντες στην Ελλάδα από τρία χρόνια και πάνω στη νό-
µιµη εργασία- αλλαγή πολιτικής; Σε καµµία περίπτωση. Όπως
εξήγησα και στις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης τον
περασµένο Ιούνιο, η πολιτική µας πατάει σε δύο σταθερούς πυ-
λώνες και ο ένας συµπληρώνει τον άλλον. Ο ένας πυλώνας για
να λειτουργήσει χρειάζεται τον άλλον. Είµαστε ενάντια στο πα-
ράνοµο και υπέρ του νόµιµου. Κάνουµε τα πάντα ενάντια στην
παράνοµη διακίνηση µεταναστών, αλλά ταυτόχρονα θέλουµε να
διευκολύνουµε τις νόµιµες οδούς µετανάστευσης, λελογισµένα,
µε όρους και κανόνες σύµφωνα µε τις ανάγκες της ελληνικής οι-
κονοµίας. Αυτό κάνουµε µε αυτή την πρωτοβουλία. 

Δεν µπορούµε να έχουµε το νόµιµο, αν δεν εξασφαλίσουµε
στην ελληνική κοινωνία το αίσθηµα ασφάλειας για να αποδεχθεί
τη νόµιµη µετανάστευση. Εκεί, πράγµατι, έχουµε µια δυσκολία.
Διότι, έχουµε να αντιµετωπίσουµε ένα φάντασµα, έναν εφιάλτη
που είναι το χάος που παραλάβαµε το 2019 και την τραγική εµπει-
ρία της περιόδου 2015-2019. Πράγµατι, οι Έλληνες είναι καχύ-
ποπτοι και πράγµατι οι Έλληνες δικαιούνται να ρωτούν και να
είναι επιφυλακτικοί στις πρωτοβουλίες µας. Διότι, πραγµατικά
αυτό που ζήσαµε το 2015, 2016, 2017 δεν πρέπει σε καµµία πε-
ρίπτωση να το ξαναζήσουµε και δεν το ξαναζούµε. 

Η πολιτική έχει αλλάξει, αλλά ταυτόχρονα αυτά τα δύο -νόµιµο
και πάταξη του παράνοµου- λειτουργούν και αµφίδροµα. Χρει-
αζόµαστε την πάταξη του παράνοµου για να φέρουµε το νόµιµο,
αλλά χρειαζόµαστε και το νόµιµο ως µέρος της πάταξης του πα-
ράνοµου. Χρειαζόµαστε, δηλαδή, να πούµε ότι δεν υπάρχουν οι
νόµιµοι οδοί και δεν πρέπει, δεν χρειάζεται, να πάτε στις παρά-
νοµες οδούς και στους διακινητές. Τα δύο αλληλοσυµπληρώνο-
νται και τα δύο είναι µέρος µιας ευρύτερης στρατηγικής. Όχι
µόνο δεν αλλάζουµε πολιτική, αλλά αυτή είναι η πολιτική µας. Η
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πολιτική η άτεγκτη στην προστασία των συνόρων.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υπουργού)
Έχουµε δεχθεί σφοδρότατη κριτική και εδώ και κυρίως στο

εξωτερικό από διάφορους, θα το πω πάρα πολύ κοµψά, αφελείς
οι οποίοι θεωρούν ότι η οποιαδήποτε προστασία των συνόρων
αντίκειται στα ανθρώπινα δικαιώµατα. Εγώ προσωπικά παρέλαβα
µια δύσκολη κατάσταση στα τέλη Ιουνίου, µετά την Πύλο, στην
προσπάθεια κάποιων να εργαλειοποιήσουν την τραγωδία και να
κατηγορήσουν συλλήβδην την Ελλάδα, τη FRONTEX και την Ευ-
ρώπη για το στοιχειώδες που είναι η φύλαξη των συνόρων. Και
καταφέραµε να αποµονώσουµε τους αφελείς και να πείσουµε πια
τους Ευρωπαίους, όπως το θέλει και η συντριπτική πλειοψηφία
των Ευρωπαίων ψηφοφόρων, ότι η φύλαξη των εξωτερικών συ-
νόρων είναι αυτονόητη. Και όχι µόνο η φύλαξη, αλλά και οι επι-
στροφές των επιστρεπτέων. 

Και εδώ θα κάνω µια παρένθεση. Όπως κι αν τους πείτε, είτε
τους λαθροµετανάστες είτε τους πείτε παράτυπους µετανάστες
είτε τους πείτε παράνοµους µετανάστες είτε τους πείτε όπως θέ-
λετε, το βέβαιο είναι ότι αυτοί που δεν δικαιούνται να είναι εδώ,
διότι δεν έχουν πάρει άσυλο, είναι επιστρεπτέοι. Όµως, όσο αι-
τούνται ασύλου, είναι ταυτόχρονα φιλοξενούµενοι της ελληνικής
πολιτείας, σύµφωνα µε τον διεθνή και τον εθνικό και τον ευρω-
παϊκό νόµο και τις υποχρεώσεις τις οποίες έχουµε υπογράψει.

Ο λαθροµετανάστης, όπως λένε κάποιοι, που έρχεται στην Ελ-
λάδα συλλαµβάνεται, κρατείται, είναι προς απέλαση, αλλά µε το
που θα αιτηθεί ασύλου, γίνεται φιλοξενούµενος της ελληνικής
πολιτείας. Σιτίζεται, φιλοξενείται, του παρέχονται υγεία και µια
σειρά από άλλες υπηρεσίες µε ευθύνη της ελληνικής πολιτείας,
η οποία ελέγχεται. Γι’ αυτό δεν φυλακίζεται, κυκλοφορεί ελεύθε-
ρος µετά την ταυτοποίησή του και την καταγραφή του, η οποία
δεν µπορεί να κρατήσει πάνω από είκοσι πέντε µέρες. Αυτά είναι
εκείνα τα οποία πρέπει διαρκώς να εξηγούµε σε κάποιους οι
οποίοι θέλουν να σπεκουλάρουν πάνω στο πρόβληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε Υ-
πουργέ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Όµως, όπως κι αν τον πείτε -και δεν θέλω τώρα να µπω σε
µια άνευ αξίας µεσαιωνική θεολογική συζήτηση για το τι είναι,
όπως κάποιοι στον Μεσαίωνα προσπαθούσαν να αναλύσουν
υπερβατικές έννοιες- είναι επιστρεπτέος αυτός που είναι εδώ
χωρίς άσυλο και έχει έρθει παράνοµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Γιατί µε κόβετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Γιατί είστε στα δέκα,
δέκα και µισό λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Να ολοκληρώσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Επανέρχοµαι, λοιπόν, στη ρύθµιση. 

Η ρύθµιση δεν είναι νοµιµοποίηση. Είναι λάθος η έννοια της
νοµιµοποίησης, διότι δεν δίνει δικαίωµα ούτε καν οικογενειακής
επανένωσης, δεν δίνει δικαίωµα µόνιµης διαµονής, δεν δίνει δι-
καίωµα ιθαγένειας, όπως κάνουν αλλού, όπως για παράδειγµα
στη Γερµανία. Δίνει απλώς ένα δικαίωµα στη νόµιµη εργασία σε
ανθρώπους που είναι εδώ για πολλά χρόνια και έχουν και µπο-
ρούν να δουλέψουν και για όσο δουλεύουν. 

Αυτό δεν είναι κάτι πρωτοφανές για την Ελλάδα. Στην Ελλάδα
έχουµε πάγιο µηχανισµό µε τον οποίο δίνουµε χαρτιά ήδη από
το 2014 και παλαιότερα σε ανθρώπους οι οποίοι βρίσκονται εδώ
µη νόµιµα. Δεν πρωτοτυπούµε σε σχέση µε την Ευρώπη. Αντιθέ-
τως, ακολουθούµε µε πολύ επιφυλακτικότητα την Ευρώπη και κυ-
ρίως την Ιταλία, προς την οποία το τελευταίο διάστηµα έχουµε
µεγάλη διαρροή εργατικού δυναµικού, γιατί εκεί είναι πολύ πιο
εύκολο να πάρουν χαρτιά. Και δεν είναι «µαγνήτης», γιατί δεν
αφορά νεοεισερχόµενους, ούτε καν ανθρώπους που ήρθαν το
2022 ή το 2023. Αφορά παλαιότερες αφίξεις και κυρίως όχι πα-

ράνοµες αφίξεις. Θέλω να το ξεκαθαρίσω και να το καταλάβετε.
Και το λένε τα στοιχεία, ό,τι κι αν προσπαθεί να πει το ένα άκρο
του πολιτικού φάσµατος. 

Η συντριπτική πλειοψηφία όσων έρχονται παράνοµα στη χώρα
µας φεύγουν από την Ελλάδα, είτε ως πρόσφυγες είτε ως παρά-
τυποι, παράνοµοι µετανάστες, λαθροµετανάστες -πείτε ό,τι θέ-
λετε, δεν θα µπω σε αυτή την κουβέντα- και καταλήγουν στον
πλούσιο ευρωπαϊκό Βορρά, στη Γερµανία. Και ναι, υπάρχει «µα-
γνήτης», για τον οποίο κάτι πρέπει να κάνουµε, κάτι που έθεσε
και ο Πρωθυπουργός στο πρόσφατο ταξίδι του στο Βερολίνο. Ο
«µαγνήτης» δεν είναι η Ελλάδα. Είναι η Γερµανία και ο Βορράς.
Για εκεί κατευθύνονται και η Ελλάδα παραµένει χώρα διέλευσης
και όχι τελικού προορισµού. Οι περισσότεροι εξ αυτών που θα
κάνουν χρήση της διάταξης είναι άνθρωποι που ήρθαν νόµιµα
στην Ελλάδα, δούλεψαν νόµιµα στην Ελλάδα και για κάποιον
λόγο δεν ανανέωσαν τις άδειες διαµονής τους στην Ελλάδα,
όπως είναι οι Αλβανοί, οι Γεωργιανοί, οι οικιακές βοηθοί από τις
Φιλιππίνες ή από αλλού και τώρα τους δίνουµε τη δυνατότητα να
φύγουν από το καθεστώς ανοµίας, να φύγουν από την αδήλωτη
«µαύρη» εργασία και το «ακατάγραφο» και το «αταυτοποίητο»,
να φέρουµε έσοδα στο δηµόσιο και στα ασφαλιστικά ταµεία και
να καταπολεµήσουµε τον αθέµιτο ανταγωνισµό που προκαλεί η
«µαύρη» εργασία. Φανταστείτε ότι ένας εργοδότης που χρησιµο-
ποιεί «µαύρη» εργασία έχει ένα αβαντάζ στο µισθολογικό του κό-
στος πάνω από 40% σε σχέση µε τον άλλον ο οποίος χρησι-
µοποιεί µόνο νόµιµους. Έτσι δεν είναι; Και άρα θα πρέπει να προ-
χωρήσουµε και για µια σειρά από λόγους κοινωνικής δικαιοσύ-
νης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Δεν µε αφήνει ο Πρόεδρος να σας πω κι άλλα που θα ήθε-
λα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, είστε
στα δεκατριάµισι λεπτά!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Με αυτή τη µεταρρύθµιση, µε αυτή τη ρύθµιση, µε αυτή
την πρωτοβουλία αποδεικνύουµε ότι ακολουθούµε τη µέση οδό,
την οδό της λογικής ανάµεσα στα άκρα, την οδό που φέρνει απο-
τέλεσµα. Και σ’ αυτό η Νέα Δηµοκρατία έχει, αν θέλετε, και µια
ευρύτερη ευθύνη ως η µεγαλύτερη παράταξη της ευρωπαϊκής
Κεντροδεξιάς. Τώρα που το ζήτηµα αυτό «καίει» την Ευρώπη
στον δρόµο προς τις ευρωεκλογές να δείξουµε σε όλους και
στους υπόλοιπους Ευρωπαίους ότι εδώ στην Ελλάδα µπορούµε
και τα σύνορα να φυλάξουµε και να είµαστε πολύ αυστηροί απέ-
ναντι στο παράνοµο, αλλά ταυτόχρονα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): …να χρησιµοποιήσουµε τη λελογισµένη νόµιµη µετανά-
στευση προς όφελός µας, σύµφωνα µε τις ανάγκες και τις προ-
τεραιότητές µας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον

λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Χήτα, για να κά-

νετε την οµιλία σας ή για παρέµβαση; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Για την οµιλία µου, για τα έξι λεπτά,

κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κύριε Χήτα,

έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν πρόκειται να µαλώσουµε ούτε να φωνά-

ξουµε. Ειπώθηκαν πάρα πολλά, τα είπαµε και προχθές στον προ-
ϋπολογισµό και νοµίζω ότι δεν βγαίνει τίποτε ούτε από τις φωνές
ούτε µε τα νεύρα. Είναι ξεκάθαρο τι υποστηρίζει η Κυβέρνηση,
όπως ξεκάθαρο είναι και τι υποστηρίζουµε εµείς. Νοµίζω ότι ο
τελικός κριτής είναι ο ελληνικός λαός, οι Έλληνες πολίτες. Αυτοί
είναι που αντιλαµβάνονται το τι ακριβώς συµβαίνει, αν αυτό το
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οποίο φέρνετε είναι σωστό ή λάθος για την Ελλάδα, για την πα-
τρίδα, για το έθνος. Εσείς λέτε ότι είναι σωστό, εµείς λέµε ότι
είναι λάθος, έχετε τα επιχειρήµατά σας, όπως κι εµείς τα δικά
µας και πάει λέγοντας. 

Πραγµατικά δεν πρόκειται να µαλώσουµε. Όµως, κύριε Και-
ρίδη, στην οµιλία σας είπατε ότι αυτή την άποψη την υποστηρίζει
το ένα άκρο του πολιτικού φάσµατος. Εδώ, λοιπόν, να πω ότι σε
αυτό το άκρο συµπεριλαµβάνετε προφανώς και τον κ. Πλεύρη
και τον κ. Σαµαρά. Ας βάλω και τον κ. Κακλαµάνη, ο οποίος και
αυτός εκφράζει τις αντιθέσεις του, αλλά είπε ο άνθρωπος ότι τε-
λικά θα το ψηφίσει. Άραγε, είναι θέµα πολιτικού φάσµατος ή
δικής µας συγκεκριµένης τοποθέτησης; Διότι συµπεριλαµβάνο-
νται και οι δικοί σας µέσα. 

Είπατε, επίσης, ότι προσπαθούµε να πείσουµε αυτούς που
µπορεί να µην ξέρουν να διαβάζουν. Άντε, εµείς µπορεί να µην
ξέρουµε να διαβάζουµε. Εµείς λέµε ότι ξέρουµε. Όµως, εσείς
λέτε ότι δεν ξέρουµε να διαβάζουµε. Άρα όσα λέτε σε εµάς για
να µας πείσετε είναι ουσιαστικά αυτό που λέµε «τα λέω στη νύφη
να τα ακούει η πεθερά». Αυτό λέτε! Τα λέτε σε εµάς για να τα
ακούνε οι άλλοι, οι δικοί σας. Να είµαστε, δηλαδή, λίγο σοβαροί
κάπου!

Αφού όλα είναι τόσο λογικά, κύριε Καιρίδη -βλέπετε, σήµερα
είµαι πάρα πολύ ήρεµος, έχουµε χτυπήσει κόκκινο στον πολιτικό
πολιτισµό!-, όπως τα παρουσιάζετε εσείς -η Κυβέρνηση, εσείς, ο
κ. Γεωργιάδης, που έχετε αναλάβει το δύσκολο αυτό έργο-, γιατί
το κόµµα σας επιβάλλει κοµµατική πειθαρχία; Το λέω πραγµατικά
πάρα πολύ ήρεµα. Αν είναι κάτι τόσο φυσιολογικό και τόσο καλό
για την πατρίδα, δύο τινά συµβαίνουν. Ή αυτοί οι οποίοι αντι-
δρούν δεν έχουν αντίληψη ή ζυγίζουν διαφορετικά το καλό της
πατρίδας ή θέλουν το κακό της πατρίδας και του κόµµατός σας.
Δεν µπορώ, δηλαδή, να πω κάτι άλλο. 

Όταν φτάνει στο σηµείο ένα κόµµα, η Κυβέρνηση, να επιβάλλει
κοµµατική πειθαρχία, κάτι που δεν συνηθίζεται ούτε συµβαίνει
καθηµερινά, σηµαίνει ότι κάτι δεν αρέσει σε µια µερίδα του πολι-
τικού χώρου του ελληνικού Κοινοβουλίου. Και µέσα σε αυτό το
κοµµάτι είναι και δικοί σας Βουλευτές. Και δεν είναι µόνο ο κ. Σα-
µαράς, γιατί ούτως η άλλως τον εξαιρείτε από την κοµµατική πει-
θαρχία. Αυτό σηµαίνει ότι υπήρχαν κι άλλες φωνές, κάτι που είναι
φυσιολογικό. Αυτό, άλλωστε, θα πει και Βουλευτής. Ο Βουλευτής
έχει ελεύθερη βούληση, ο Βουλευτής είναι αντιπρόσωπος των
Ελλήνων πολιτών, του ελληνικού λαού. Δεν είναι αντιπρόσωπος
του Πρωθυπουργού. 

Ο Βουλευτής είναι αντιπρόσωπος του ελληνικού λαού. Έχει
ελεύθερη βούληση -γι’ αυτό λεγόµαστε και Βουλευτές- να µπο-
ρούµε να διαφωνήσουµε σε συγκεκριµένα θέµατα. Όσο κι αν
προσπαθεί η Κυβέρνηση -πραγµατικά, γιατί νοµίζω ότι έχει εξα-
ντληθεί το θέµα και το πρωί, αλλά και κατά τη διάρκεια της συζή-
τησης του προϋπολογισµού- δεν πρόκειται να βαφτίσετε το
κρέας ψάρι. Όταν λέµε κάτι είναι παράνοµο, είναι παράνοµο. 

Και κάτι άλλο. Όταν, λοιπόν, το 2019 - 2020 συζητούσαµε για
τη µετανάστευση, την παράνοµη µετανάστευση, τους πρόσφυ-
γες και πολλές φορές κάναµε αναφορά στη λέξη «λαθροµετανά-
στης», το τι γινόταν εδώ µέσα, κύριε Καιρίδη, κύριε Γεωργιάδη.
Ξέρετε τι µπούλινγκ φάγαµε επειδή χρησιµοποιούσαµε τη λέξη
«λαθροµετανάστες». Απίστευτο. 

Τώρα τι γίνεται; Είναι καθαρά πολιτικό το θέµα, επειδή αντι-
λαµβάνεστε ότι µπορεί να έχετε απώλειες -µπορεί να είναι προ-
σωρινές, µπορεί να είναι µόνιµες δεν το ξέρουµε αυτό, θα δείξει
η κάλπη η επόµενη, δεν χρειάζεται να προτρέχουµε- ή γνωρίζετε
ότι δυσαρεστείτε ένα σοβαρό κοµµάτι των πολιτών που σας εµπι-
στεύτηκαν ή πρόκειται και πάλι να σας εµπιστευτούν. 

Την ίδια ώρα, λοιπόν, που κάνετε αυτό το οποίο είναι αντίθετο
από αυτό που λέτε ότι πρεσβεύει η Νέα Δηµοκρατία, εσείς οι
ίδιοι, ο Υπουργός Εργασίας, ακόµη κι εσείς σήµερα που είστε
τόσο µετριοπαθής στο θέµα αυτό, αναφέρατε τρεις φορές τη
λέξη «λαθροµετανάστης». Αν ταξιδεύαµε στον χρόνο µαζί, κύριε
Καιρίδη, γιατί είµαστε µαζί στα έδρανα από το 2019, ήµασταν
µαζί σε µία επιτροπή οι δυο µας και χρησιµοποιούσα εγώ τη λέξη
«λαθροµετανάστης», θα «πέφτατε να µε φάτε». Τώρα τη χρησι-
µοποιείτε µε µια τέτοια άνεση, και ο κ. Βορίδης και ο κ. Γεωργιά-
δης, για να δείξετε στον κόσµο σας ότι όχι παιδιά, µην φοβάστε,

είµαστε κι εµείς εδώ. Εµείς τους θεωρούµε λαθροµετανάστες,
αλλά το κάνουµε αυτό για το καλό. Είναι καλό γιατί θα έχουµε
εργάτες γης, γιατί θα πάνε στις οικοδοµές, γιατί θα πάνε στον
τουρισµό. Είναι καλό για την πατρίδα. Είµαστε κι εµείς εδώ που
τους λέµε λαθροµετανάστες. Δηλαδή, µία λέξη ταµπού, µία λέξη
απαγορευµένη για εµάς, ξαφνικά έχει γίνει σήµερα τσίχλα. Την
έχουν όλοι στο στόµα τους. Απίστευτο! Απίστευτο πραγµατικά!
Δεν µπορώ να καταλάβω πώς γίνονται αυτά τα πράγµατα. 

Και είναι τελείως λάθος αυτό που επιχείρησε να κάνει ο Υπουρ-
γός σήµερα ότι η Βουλή µπορεί να νοµοθετεί και να µετατρέπει
το παράνοµο σε νόµιµο. Άλλο να συγκρίνουµε για παράδειγµα
γραφειοκρατικές αρρυθµίες οι οποίες µπορεί να ταλαιπωρούν
τους Έλληνες πολίτες ή παράλογες επιβαρύνσεις οι οποίες µπο-
ρεί να ταλαιπωρούν και να επιβαρύνουν τους Έλληνες πολίτες
και να εξισώνονται αυτά τα παραδείγµατα µε παρανόµως εισελ-
θόντες στη χώρα µας ανθρώπους. Συγκρίνουµε δύο τελείως, µα
τελείως, διαφορετικά πράγµατα. 

Και κλείνω, γιατί πραγµατικά δεν έχω κουράγιο να ξαναµα-
λώσω για το θέµα αυτό, ούτε να σηκώσω τους τόνους. Είπαµε
ότι πλέον ο κόσµος έχει ακούσει τα πάντα. Οι Έλληνες πολίτες
γνωρίζουν τι κάνει η Νέα Δηµοκρατία. Νοµιµοποιεί ανθρώπους
που έχουν µπει παράνοµα στη χώρα µας. Η ίδια υποστηρίζει
καλώς, εµείς λέµε κακώς. Εξηγήσαµε γιατί κακώς, εξηγήσατε
γιατί λέτε εσείς καλώς και ο κόσµος θα κρίνει. 

Ένα τελευταίο ερώτηµα, γιατί το θέµα της έλλειψης εργατών
γης ή εν πάση περιπτώσει γενικότερα εργατών, δεν φύτρωσε τον
τελευταίο µήνα. Είναι ένα θέµα χρόνιο το οποίο υπάρχει. Γιατί
δεν το προαναγγείλατε, δεν το εξαγγείλατε προεκλογικά ότι στα
σχέδια σας, στο πρόγραµµά σας για να δώσετε λύση στο θέµα
αυτό είναι να νοµιµοποιήσετε ανθρώπους οι οποίοι µπήκαν πα-
ράνοµα στη χώρα. Αλβανοί, Αλβανοί. Γεωργιανοί, Γεωργιανοί.
Πακιστανοί, Πακιστανοί. Κονγκολέζοι, Κονγκολέζοι. Ό,τι είναι ο
καθένας.  Εγώ δεν λέω ότι θα είναι µόνο Πακιστανοί αυτοί. Προ-
φανώς θα είναι και κάποιοι Αλβανοί, προφανώς θα είναι και κά-
ποιοι όπως αναφέρατε εσείς. Αυτό είναι το ερώτηµα του ενός
εκατοµµυρίου. 

Αφού, λοιπόν, το χρόνιο πρόβληµα έλλειψης εργατικών χεριών
βασανίζει τη χώρα µας κι εσείς θέλετε να δώσετε µια λύση και
δεν προέκυψε το πρόβληµα αυτό τώρα, γιατί δεν το είπατε αυτό
προεκλογικά στο πρόγραµµά σας; Να πείτε παιδιά ψηφίστε µας,
συνελληνίδες και συνέλληνες, εµείς σκοπεύουµε να κάνουµε
αυτό, να νοµιµοποιήσουµε αυτούς τους ανθρώπους και κρίνετε
µας εσείς. Ψηφίστε µας ή όχι. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνική Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χήτα. Έχει ζητήσει τον λόγο για µία µικρή παρέµβαση ο
κύριος Υπουργός. Έχει γίνει µεγάλη κατάχρηση του χρόνου και
υπάρχουν πολλά παράπονα από τους Βουλευτές.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Ούτε λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Απλώς,
τύχη αγαθή ότι είστε εσείς Προεδρεύων και ο κ. Χήτας έκανε την
παρατήρηση.

Θέσατε το ερώτηµα, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, περί κοµµατι-
κής πειθαρχίας. Σήµερα το πρωί, ίσως δεν ήσασταν παρών, δεν
θυµάµαι, µπορεί και να ήσασταν, όταν είπα ότι ο κ. Βελόπουλος
ήταν αντίθετος στο µνηµόνιο το 2010, αλλά το ψήφισε. Και µάλι-
στα ανέβηκε και µε ευχαρίστησε που απεκάλυψα ότι πράγµατι ο
ίδιος ήταν αντίθετος, αλλά το ψήφισε. Τότε ο Λαϊκός Ορθόδοξος
Συναγερµός επέβαλε κοµµατική πειθαρχία και τότε ο Κυριάκος
Βελόπουλος εψήφισε αυτό που έλεγε η κοµµατική πειθαρχία του
κόµµατος. Ούτε σηµαίνει ότι το κόµµα εκείνο έλεγε ότι ο Βελό-
πουλος είναι ανόητος και δεν καταλάβαινε τι ψήφιζε ούτε ο Βε-
λόπουλος είπε ότι αυτό το κόµµα επρόδωσε την πατρίδα, διότι
αν επρόδιδε την πατρίδα και το ψήφιζε, ο Βελόπουλος θα ήταν
προδότης. 

Άρα για να το καταλάβουµε, στον κοινοβουλευτισµό ενίοτε,
επειδή οι οµάδες είναι συντεταγµένο πράγµα κι όχι σκορποχώρι,
αν υπάρχουν σε κάποια θέµατα αντικρουόµενες απόψεις να απο-
φασίζει η Κοινοβουλευτική Οµάδα και ο Αρχηγός της και οι Βου-
λευτές να πειθαρχούν, όπως πειθάρχησε ο Βελόπουλος στο
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µνηµόνιο. Το λέω για να µην έχετε πολλές απορίες.
Ευχαριστώ πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω ένα

λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε µισό λεπτό, κύ-

ριε Χήτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Είναι δύο διαφορές, κύριε Υπουργέ.
Ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός δεν ήταν κυβέρνηση και δεν

νοµοθετούσε. Ήταν µια εσωτερική διαδικασία αυτή δική σας, του
κόµµατος τότε, το τι απόφαση θα πάρετε. Εδώ µιλάµε για κοµ-
µατική πειθαρχία για νοµοθεσία του κράτους. Υπάρχει και µία
διαφορά ακόµα. Ο κ. Σαµαράς, παρά την κοµµατική πειθαρχία,
δεν πειθαρχεί. Είναι δύο διαφορετικά πράγµατα.

Εν πάση περιπτώσει, στο σήµερα είµαστε. Εγώ ήµουνα πολύ
ήρεµος. Ο κόσµος θα κρίνει τη νοµοθεσία σας και τη στάση τη
δική µας. Δεν υπάρχει κάτι άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, δεν
µπορεί να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση. Ένα λεπτό και τελειώνει
η συζήτηση. Δεν γίνεται άλλος διάλογος.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Χήτα, ως προς την κοµµατική
πειθαρχία συνεννοηθήκαµε. Είναι προφανώς πολύ πιο εύκολο να
µην πειθαρχείς σε κοµµατική πειθαρχία αν είσαι Βουλευτής της
Αντιπολίτευσης όπου από την ψήφο σου δεν κρίνεται ένα νοµο-
σχέδιο, παρά της κυβερνήσεως που από την ψήφο σου κρίνεται
ένα νοµοσχέδιο. Άρα αφού ο κ. Βελόπουλος για το µείζον που
λέγεται µνηµόνιο επειθάρχησε στην κοµµατική πειθαρχία, συµ-
βουλευτείτε τον αρχηγό σας ότι αυτό υπάρχει στα κόµµατα και
είναι σεβαστό και δεν είναι καθόλου αντιδηµοκρατικό.

Ως προς τον κ. Σαµαρά, φαντάζοµαι ότι όλοι αντιλαµβανόµα-
στε ότι δεν είµαστε στην πολιτική µας διαδροµή το ίδιο. Άλλο
ένας Βουλευτής που έχει εκλεγεί µια τετραετία ή δύο, άλλο
αυτός που εκλέγεται τέσσερις δεκαετίες, άλλο ένας βουλευτής
που έχει καταφέρει να γίνει πρόεδρος του κόµµατός του, εν προ-
κειµένω ο κ. Σαµαράς της Νέας Δηµοκρατίας και πρωθυπουργός
της χώρας, δηλαδή αρχηγός του κράτους. Προφανώς αυτός ο
άνθρωπος έχει κάποια περιθώρια µεγαλύτερα απ’ ότι οι υπόλοι-
ποι και αυτό είναι και κατανοητό και σεβαστό. Άρα µην κάνετε ότι
δεν καταλαβαίνετε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Εµµανουήλ Κόνσολας, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει η κ. Ελένη Βατσινά, η κ. Χρι-
στίνα Σταρακά και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Αριστεράς. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΟΣ) ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προφανώς είναι
πολύ ενδιαφέρουσα αυτή η συζήτηση µε αφορµή την κατάθεση
της τροπολογίας, αλλά είναι πολύ πιο ενδιαφέρουσα τώρα που
ακολουθεί η συζήτηση µετά την επιχειρηµατολογία του κ. Και-
ρίδη. Θέλω µε πολύ σεβασµό σε όλους να θέσω το ερώτηµα:
Υπάρχουν ηθικά διλήµµατα γι’ αυτή την τροπολογία; Θα επα-
νέλθω στο τέλος της οµιλίας µου γι’ αυτό. 

Εδώ, όµως, µιλάµε για µια συγκεκριµένη σκοπιµότητα και τις
ενδεχόµενες αντινοµίες. Τις απάντησε ο Υπουργός µε επιχειρή-
µατα και δεν νοµίζω ότι υπάρχει καλόπιστος συνοµιλητής εδώ
που δεν υιοθέτησε τις προθέσεις της Κυβέρνησης και κυρίως τη
σκοπιµότητα. Σε κάθε τροπολογία που κατατίθεται εδώ, πρέπει
να δούµε ποια είναι η αβελτηρία που στοιχειοθετεί παθογένειες
στην ελληνική κοινωνία και ποια είναι τα ζητήµατα που θέτει η
Κυβέρνηση να λυθούν και αµβλυνθούν αυτές οι αντινοµίες. Νο-
µίζω ότι ο κ. Καιρίδης απάντησε αποτελεσµατικά. 

Εµείς σεβόµαστε την όποια άποψη και εντός και εκτός Βουλής.
Προϋπόθεση είναι να υπάρχουν επιχειρήµατα και να κατατίθενται
µε ευπρέπεια και η συλλογική µνήµη να µην είναι αποσπασµατική.
Εάν συµβαίνει αυτό, τότε είναι µια καλοδεχούµενη κριτική, που,

όµως, ωστόσο, γι’ αυτή τη συζήτηση του πολύ σηµαντικού νοµο-
σχεδίου του Υπουργείου Εργασίας, τις απαντήσεις και τα ζητή-
µατα τα οποία θέτει σε επίπεδο πολιτικού σχεδιασµού τα έχει
θέσει και ο κ. Γεωργιάδης, αλλά τα έχει θέσει και η κ. Ευθυµίου
στην εισήγησή της µε αποτελεσµατικό τρόπο και δεν µπορεί κα-
νείς από την Αίθουσα αυτή να µηδενίσει αυτή την προσπάθεια.
Και ερωτώ, καθώς σέβοµαι την κριτική, την αντίθετη άποψη. Στην
Αντιπολίτευση δεν υπάρχει ένας συνάδελφος Βουλευτής που να
συµφωνεί σε ένα από τα εκατόν ογδόντα επτά άρθρα; Με συγ-
χωρείτε πάρα πολύ. 

Καταλαβαίνω λοιπόν, ότι υπάρχουν διαφορετικές φιλοσοφικές
και πολιτικές προσεγγίσεις και δεν υπάρχει µία σύγκλιση σε ένα
από τα άρθρα στα ζητήµατα που θέτει το νοµοσχέδιο; Αυτό είναι
ένα ερώτηµα το οποίο πρέπει να το απαντήσουν και οι πολίτες
και νοµίζω ότι οι πολίτες έχουν απαντήσει και το αποδεικνύει ο
τρόπος µε τον οποίον αξιολογούν όλους µας κάθε µέρα, αλλά
και µε τις πολιτικές µας παρεµβάσεις. Και αξιολογούν και την Κυ-
βέρνηση φυσικά. Ωστόσο αξιολογούν και την Αντιπολίτευση. 

Εδώ θέλω να σταθούµε. Οι πολίτες πλέον είναι ενήµεροι. Γνω-
ρίζουν πολύ καλά. Και αναρωτιέµαι, επίσης, εάν υπάρχει ένα ξε-
κάθαρο -σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο- και αποτελεσµατικό πλαί-
σιο διαφανούς λειτουργίας για τα ταµεία επαγγελµατικής ασφά-
λισης. Και λέω αυτό γιατί εν προκειµένω γι’ αυτό συζητάµε.

Αναρωτιέµαι, επίσης, εάν εδώ σε αυτή την Αίθουσα, που γνω-
ριζόµαστε όλοι πολλά χρόνια, υπάρχουν άνθρωποι που θεωρούν
ότι οι συντάξεις πρέπει να φορολογούνται και ποια είναι τα επι-
χειρήµατα που θα καταθέσει κάποιος ότι δεν πρέπει να φορολο-
γούνται οι πρόσθετες παροχές, το εφάπαξ, η χορηγία από τα
ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης και να µένουν αυτά στο απυ-
ρόβλητο. Ποια είναι τα κριτήρια; 

Και επίσης, αναρωτιέµαι αν µπορεί κάποιος να θεωρεί αποδε-
κτό να τιµωρούνται οι συνταξιούχοι, οι οποίοι είναι ακόµη ενερ-
γοί, προσφέρουν, έχουν διάθεση για προσφορά, έχουν ανάγκη
τη βούλησή τους, να συνεχίσουν να απασχολούνται στην αγορά
εργασίας. Δεν πρέπει να τους δώσουµε µια ευκαιρία, µια γενναία
ευκαιρία, θεσµοθετηµένη; Γιατί πρέπει να τονίσω ότι αυτό το νο-
µοσχέδιο έχει εξόχως θεσµική διάσταση. Δεν είναι ούτε κατακερ-
µατισµός, ούτε είναι αποσπασµατική η ρύθµιση που φέρνει η
ηγεσία του Υπουργείου Εργασίας. Και θέλω να εκφράσω συνο-
λικά στην ηγεσία του Υπουργείου Εργασίας την ικανοποίησή µου,
γιατί ρυθµίζει πολλές παθογένειες. Και το γνωρίζουµε όλοι εµείς,
ιδιαίτερα οι Βουλευτές της επαρχίας που συναναστρεφόµαστε
καθηµερινά µε τους πολίτες και εν προκειµένω στα νησιά και στα
Δωδεκάνησα που εγώ εκλέγοµαι.

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εν προκειµένω η κοινο-
βουλευτική παρέµβαση έχει στοιχειοθετήσει µε έναν ορθολογικό
τρόπο την προσέγγιση. Ο ορθολογισµός καθοδηγεί τις νοµοθε-
τικές πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης και νοµίζω ότι πολλοί από
τους συναδέλφους έχουν επιχειρηµατολογήσει γι’ αυτή την ανα-
φορά µου, γιατί τα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης που έχουν
κεφαλαιοποιητικό χαρακτήρα λειτουργούν σε όλη την Ευρώπη
ως θεσµός. Έχουν θεσµική λειτουργία. Στη χώρα µας λειτουρ-
γούν από το 2002. Με τη θεσµική αυτή παρέµβαση της Κυβέρνη-
σης τίθενται, πλέον, κανόνες διαφάνειας και ελέγχου στη λει-
τουργία τους. Από τις αρχές του 2025 θα εποπτεύονται από την
Τράπεζα της Ελλάδος που θα ελέγχει την επιχειρησιακή και ορ-
γανωτική τους επάρκεια, ώστε αφ’ ενός να είναι διασφαλισµένα
τα συµφέροντα των πολιτών που καταβάλλουν εισφορές, -πολύ
σηµαντική παράµετρος- και από την άλλη να έχουν µια πρόσθετη
παροχή µαζί µε τη σύνταξή τους. Ουσιαστικά, πρόκειται για µια
µορφή συνταξιοδοτικής αποταµίευσης, που όµως, πρέπει να διέ-
πεται από κανόνες εµπιστοσύνης και ασφαλιστικές δικλίδες. Αυτό
το νοµοσχέδιο ρυθµίζει αυτή τη λειτουργία. Και επίσης, αποκα-
θίσταται η ισονοµία και ο ορθολογισµός, αφού δεν µπορεί να
αποδεχθεί κανείς να φορολογούνται µόνο οι συντάξεις.

Οι παροχές και τα εφάπαξ από τα ταµεία επαγγελµατικής
ασφάλισης θα φορολογούνται αυτοτελώς και ενιαία και µε χαµη-
λότερους συντελεστές από ό,τι στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες.
Αυτή δεν είναι µια καλή πρακτική; Δεν επιχαίρουµε γι’ αυτή τη
διάσταση; 

Το νοµοσχέδιο όµως έχει και πληθώρα θετικών ρυθµίσεων που
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αντιµετωπίζουν υπαρκτά προβλήµατα και στέκοµαι για παράδει-
γµα στο 30% της σύνταξης για όσους συνεχίζουν να εργάζονται.
Και φαντάζοµαι ότι όλοι έχετε ρωτήσει συνταξιούχους αν αυτή η
πρακτική είναι επ’ ωφελεία της οικογένειας και της βελτίωσης
του εισοδήµατος καθεµιάς από τις οικογένειες. Θεωρώ, επίσης,
θετική το γεγονός ότι προβλέπει ότι οι δηµόσιοι υπάλληλοι θα
µπορούν να λάβουν επικουρική σύνταξη µε τη συµπλήρωση δε-
καπέντε ετών ασφάλισης, όπως ισχύει και για τους εργαζόµενους
και ασφαλισµένους του ιδιωτικού τοµέα. Όπως είναι θετικό και
το αποτύπωµα και η αύξηση του ορίου οφειλών που δίνει τη δυ-
νατότητα σε αυτόν που έχει οφειλές να τις αποπληρώσει στα-
διακά, αλλά, ταυτόχρονα, να µπορεί να λαµβάνει σύνταξη. Και
είναι σηµαντικό ότι αυξάνεται το όριο από 20.000 σε 30.000
στους ελεύθερους επαγγελµατίες και στους αγρότες πρώην
ΟΓΑ, από τις 6.000 στις 10.000 ευρώ. Μη µου πει κανείς συνά-
δελφος ότι δεν γνωρίζει τέτοιες περιπτώσεις. 

Σας καλώ λοιπόν, να δείτε στον νησιωτικό χώρο τι συµβαίνει
µε τις οφειλές του ΟΓΑ. Πόσο σηµαντικό είναι το ύψος αυτό που
ανεβαίνει στις 10.000 χιλιάδες και δίνει ώθηση σε αυτούς που
χρειάζονται να πάρουν σύνταξη. Επίσης, είναι πολύ σηµαντικό -
το είπε και ο κύριος συνάδελφος, κ. Κουλκουδίνας πριν- για τους
εννιά µήνες το επίδοµα µητρότητας στους αγρότες, όπως επίσης
και για τις αυτοαπασχολούµενες µε ένα επίδοµα που αντιστοιχεί
πλέον στον κατώτατο µισθό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µόνο ένα λεπτό θα µου επιτρέψετε και θα πα-
ρακάµψω το µέρος της επιχειρηµατολογίας µου για το ζήτηµα
της τροπολογίας που κατέθεσε το Υπουργείο Μετανάστευσης
και Ασύλου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όποιος ζει στην περιφέρεια, ιδι-
αίτερα σε τουριστικές ή αγροτικές περιοχές και νοµίζει ότι δεν
υπάρχει πρόβληµα στις αγροτικές απασχολήσεις, στον ξενοδο-
χειακό χώρο, στον τουρισµό, στην αλιεία, στη θάλασσαν µάλλον
ζει σε άλλη χώρα. Και θέλω να σας πω µε πολύ σεβασµό, ο κ. Και-
ρίδης κατέθεσε δύο επιχειρήµατα. Δεν αντίκειται αφ’ ενός το νο-
µοσχέδιο αυτό στην κοινωνική συνοχή, αλλά και δεν έχει καµµία
αντίρρηση στο γεγονός ότι χρειάζεται η εθνική ασφάλεια να είναι
πρόταγµά µας. Προσέξτε. Κατανοούµε όλοι τα ανθρωπιστικά συ-
στήµατα που έχουµε και δεν υπάρχουν µπλε, κόκκινα, κίτρινα.
Όλοι έχουµε ανθρωπιστικά αισθήµατα και η διαχείριση απαιτεί
κανόνες που δεν παραβιάζουν αυτές τις διαστάσεις και τα εθνικά
µας συµφέροντα και τις ανθρωπιστικές αξίες. 

Ωστόσο, όµως, δεν συνιστά αυτό το νοµοσχέδιο και επιτρέψτε
µου να το τονίσω και εγώ ούτε απονοµή ιθαγένειας ούτε κατοχυ-
ρώνει δικαίωµα µετάκλησης στην Ελλάδα συγγενικών προσώ-
πων, αλλά και δεν έχει ισχύ για άλλους πέραν της προηγούµενης
τριετούς παραµονής. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαι από µία περιοχή που ζούµε
το µεταναστευτικό από το Αγαθονήσι µέχρι το Καστελόριζο και
από την Ψέριµο µέχρι τη Σύµη. Ζούµε πολύ έντονα και είµαστε
πεπεισµένοι -και ο κ. Καιρίδης και η Κυβέρνηση και ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός το έχει θέσει- ότι πρέπει να υπάρχει επιτέλους µια ευ-
ρωπαϊκή πολιτική που αναδεικνύει τα ζητήµατα και λύνει οριστικά
αυτά τα προβλήµατα. Είµαι βέβαιος ότι στο επόµενο διάστηµα
θα υπάρχουν και άλλες ρυθµίσεις σε ευρωπαϊκό επίπεδο, ώστε
η χώρα να µπορέσει να λειτουργήσει όχι ως πύλη εισόδου, αλλά
ως παράγοντας συνοχής στην Ευρώπη. Αυτό πράττει η Κυβέρ-
νηση. 

Πέρα από αυτή την τροπολογία θεωρώ ότι υπάρχουν στοιχει-
οθετηµένες πολύ σηµαντικές ρυθµίσεις µε τις οποίες θα ανασά-
νει η ελληνική κοινωνία και θα την οδηγήσουν µπροστά, στην
ανάπτυξη. Γι’ αυτό σας καλώ να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο
συνολικά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κόνσολα.

Καλείται στο Βήµα η κ. Ελένη Βατσινά, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ.
θα επαναλάβω την σειρά. Μετά είναι η κ. Σταρακά. Θα ακολου-

θήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς, κ.

Ηλιόπουλος. Μετά είναι ο κ. Μπιάγκης, ο κ. Καρασµάνης, ο κ.
Καββαδάς και ο κ. Δαβάκης.

ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω εκφράζοντας τα συλλυπητήριά
µου στην οικογένεια του νεαρού αστυνοµικού που έχασε τη ζωή
του στην άσφαλτο, στον Ασπρόπυργο την ώρα του καθήκοντος.
Να εκφράσω επίσης τη συµπαράστασή µου στην πολυήµερη και
δύσκολη µάχη που συνεχίζει να δίνει ο αστυνοµικός που τραυµα-
τίστηκε σε επεισόδια οπαδικής βίας. Και να στηρίξω το ίδιο θερµά
τα τρία νεαρά παιδιά και τις οικογένειές τους από την Κρήτη, από
τα Μάλια, που επίσης δίνουν αγώνα ζωής µετά από πυροβολι-
σµούς που δέχθηκαν για ασήµαντη αφορµή. 

Η εκτίναξη της εγκληµατικότητας στη χώρα δεν έχει πλευρές,
έχει µόνο θύµατα. Η εκτίναξη της εγκληµατικότητας είναι τέτοια
που κάθε µέρα κινδυνεύει η ζωή των παιδιών µας στους χώρους
εργασίας, στο δρόµο, στο σχολείο, στη διασκέδαση. 

Κύριε Υπουργέ, παρακολουθούµε σήµερα το τρίτο και τελευ-
ταίο επεισόδιο της δραµατικής σειράς «Ελλάδα 2023». Στο
πρώτο επεισόδιο ζήσαµε τις σωτήριες µεταρρυθµίσεις της Κυ-
βέρνησης, τα κόκκινα δάνεια και τις τεράστιες προσπάθειες να
ενισχύσει τον κόσµο των ιδιωτικών funds. 

Στο δεύτερο επεισόδιο σας είδαµε να ψηφίζετε πανηγυρικά τη
µεγαλύτερη αύξηση έµµεσων φόρων και να θυσιάζετε τη µικρο-
µεσαία επιχείρηση στον βωµό των µεγάλων φορολογικών «χαϊ-
δεµάτων» των µεγάλων εταιρειών. 

Και έρχεστε σήµερα στο τρίτο και τελευταίο επεισόδιο να εξα-
σφαλίσετε πριν κλείσει ο χρόνος τις λίγες µεγάλες εταιρείες που
έµειναν ανικανοποίητες, τις µεγάλες ασφαλιστικές εταιρείες,
αυτές που τους δίνετε πια τη δυνατότητα να συµµετέχουν στη
θέση των επαγγελµατικών ταµείων, αποδυναµώνοντάς τα.

Δείχνετε, κύριοι της Κυβέρνησης, να σας προκαλεί αµηχανία
το διαχρονικό έργο του ΠΑΣΟΚ και το µεγάλο έρεισµα του
ΠΑΣΟΚ στην κοινωνία. Το 2002 µε νόµο του ΠΑΣΟΚ ιδρύθηκαν
τα Ταµεία Επαγγελµατικής Ασφάλισης ως δεύτερος πυλώνας
αυτής και σήµερα για µια ακόµη φορά το συµφέρον των εργαζο-
µένων µπαίνει σε δεύτερη µοίρα καταργώντας στην πράξη έναν
πυλώνα ασφάλισης. 

Διαφηµίζετε ότι δεν αλλάζετε κάτι στα όρια συνταξιοδότησης.
Παράλληλα, σιωπάτε για τα σπουδαία θέµατα που φέρνει σή-
µερα το ΠΑΣΟΚ µε τροπολογίες. Δεν αλλάξατε τα όρια συντα-
ξιοδότησης, αλλά ξεχάσατε την αύξηση των αναπηρικών επι-
δοµάτων, τα οποία επιλέγετε να µένουν στα ίδια χαµηλά επίπεδα,
παρ’ όλο που αυξάνονται οι συντάξεις. Ούτε επιλέξατε για ακόµη
µία φορά να θεσπίσετε το ανώτατο όριο, τα σαράντα έτη ασφά-
λισης. 

Κύριε Υπουργέ, µε την τροπολογία είµαστε αναγκασµένοι να
συντµήσουµε τους χρόνους οµιλίας µας και να τοποθετηθούµε
για δύο βασικά ζητήµατα που στην ουσία έπρεπε να είναι και δύο
διαφορετικά νοµοθετήµατα. 

Εδώ και τέσσερις µήνες, ιδίως από τότε που ξεκίνησε η συγκο-
µιδή στην Κρήτη, ασκήσαµε πιέσεις για το θέµα των εργατών
γης. Έρχεστε, λοιπόν, ακριβώς στην εκπνοή της χρονιάς και προ-
άγετε µια ρύθµιση που για την περιοχή είναι χρονικά αναποτελε-
σµατική. Είµαστε σχεδόν δύο µήνες µετά την έναρξη της
περιόδου συγκοµιδής του ελαιοκάρπου, έχουµε χάσει τη συγκο-
µιδή σταφυλιών, έχουµε εξίσου µεγάλο πρόβληµα στα οπωροκη-
πευτικά από το καλοκαίρι. Ο Αγροτικός Συνεταιρισµός Μεσαράς
από τον Σεπτέµβρη και τον Οκτώβρη κατέδειξε ότι η συγκοµιδή
είναι αδιέξοδη και οι καθυστερήσεις στην έκδοση αδειών είναι
τεράστιες. Δεκαπέντε µε δεκαέξι χιλιάδες υπολογίζονται τα άτο-
µα που λείπουν συνολικά από την αγροτική παραγωγή της Κρή-
της. Επιµένετε, όµως, να φέρνετε στη Βουλή επιφανειακές ρυθ-
µίσεις µε τις οποίες δεν θα απειληθούν οι τροµακτικές ελλείψεις
στον χώρο της αγροτικής παραγωγής. Αντίθετα, θα ενταθούν τα
τεράστια γραφειοκρατικά ζητήµατα των εκδόσεων αδειών.

Εκτός του νοµικού πλαισίου, για το οποίο τοποθετήθηκε εκτε-
νώς ο ειδικός αγορητής µας, λείπει και πάλι ο συνολικός σχεδια-
σµός σας για τον τρόπο που θα υλοποιηθεί το περιεχόµενο του
νοµοσχεδίου από τις υπηρεσίες. Ξέρετε µέχρι σήµερα δεν ήταν
το πρόβληµα ούτε η γη ούτε ο εργάτης ούτε ο εργοδότης. Το
πρόβληµα είναι η υποστελέχωση, η αδυναµία εξέτασης των εγ-
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γράφων και η αργοπορία των προξενείων και σε αυτόν τον τοµέα
δεν βλέπουµε καµµία αλλαγή. 

Ψηφίζετε, λοιπόν, σήµερα κάτι πρακτικά ανεφάρµοστο, καθώς
οι ελλείψεις στελέχωσης ή θέσπισης αυτοµατοποιηµένων τεχνο-
λογιών, οι άνθρωποι που θα έχουν το δικαίωµα να εργαστούν δεν
θα µπορούν να εκδώσουν σύντοµα και ευέλικτα την άδεια εργα-
σίας και για ακόµη µία φορά θα υπάρχουν καθυστερήσεις στις
δοµές και στις διευθύνσεις. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα πω ότι το µεγάλο όραµα του
ΠΑΣΟΚ έχει ριζώσει βαθιά στην κοινωνία και στις συνειδήσεις του
κόσµου. Η υπογραφή του ΠΑΣΟΚ βρίσκεται διαχρονικά κάτω από
κάθε µεγάλο έργο αυτής της χώρας. Το ίδιο αίσθηµα ευθύνης
διακατέχει την παράταξή µας και ως Αντιπολίτευση, µια υπεύ-
θυνη και σοβαρή Αντιπολίτευση, την οποία έχει ανάγκη αυτή την
περίοδο η χώρα µας. Γι’ αυτό µην υποτιµάτε ποτέ την κριτική και
τα σχόλιά µας. Είναι ουσιαστικές παρεµβάσεις χωρίς µικροπολι-
τικές σκοπιµότητες. 

Αν τις λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν σας και δεν µείνετε σε κοµµα-
τικά στεγανά, µόνο καλό θα κάνετε, κύριοι της Κυβέρνησης, τόσο
στις τελικές διατάξεις όσο και στην ελληνική κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πολύ και καλές γιορτές µε υγεία σε όλους µας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ την

κυρία Βατσινά και για την τήρηση του χρόνου.
Καλείται στο Βήµα η κ. Χριστίνα Σταρακά, Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το πρώτο νοµοσχέδιο που

κυρώνεται µετά τον προϋπολογισµό και δεν σας το κρύβω ότι
είναι ακριβώς στην ίδια λογική µε τον προϋπολογισµό, στην εξυ-
πηρέτηση δηλαδή των µεγάλων εγχώριων, αλλά και εξωχώριων
συµφερόντων της χώρας. 

Τι επιδιώκει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Στην πράξη επιδιώ-
κει το ξεπούληµα των Ταµείων Επαγγελµατικής Ασφάλισης στα
ιδιωτικά ολιγοπώλια. 

Πιο συγκεκριµένα µε αυτόν τον τρόπο, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δηµιουργούνται δύο ρυθµιστικά πλαίσια διαφορετικών
ταχυτήτων. Το ένα είναι το κανονικό, το θεσµικό δηλαδή, αυτό
που υπαγορεύεται από τις κοινοτικές οδηγίες και το οποίο επι-
βάλλεται στα Ταµεία Επαγγελµατικής Ασφάλισης. Υπάρχει και
ένα light -θα το έλεγα εγώ- για τις ιδιωτικές ασφαλιστικές εται-
ρείες που παρακάµπτει τις ευρωπαϊκές οδηγίες. 

Βεβαίως, επειδή είστε παραδοσιακά και σταθερά υπέρ των µε-
γάλων και ισχυρών συµφερόντων, δεν µας φαίνεται παράξενο
ούτε είναι τυχαίο ότι στη δεύτερη κατηγορία δεν έχουν όλοι την
ίδια αφετηρία εκκίνησης. Στην ουσία η ρύθµιση αυτή είναι κοµ-
µένη και ραµµένη για τέσσερις µεγάλες ασφαλιστικές εταιρείες
που θα µπορούν να δραστηριοποιηθούν στην επαγγελµατική
ασφάλιση µέσω των οµαδικών συνταξιοδοτικών τους συµβολαίων
και θα το κάνουν µε εξαίρεση από τις βαρύτατες θεσµικές υπο-
χρεώσεις που βαρύνουν τα Ταµεία Επαγγελµατικής Ασφάλισης.
Εξάλλου και η δήλωσή σας στην αρµόδια Επιτροπή ήταν ξεκά-
θαρη και αποκαλυπτική και στην κυριολεξία είπατε: «Μας ενδια-
φέρει αν θα το πληρώσουν τα Ταµεία Επαγγελµατικής Ασφάλι-
σης ή η τάδε ασφαλιστική εταιρεία;». Δηλαδή τι µας είπατε;
Άσπρη γάτα, µαύρη γάτα, αρκεί να τρώει τα ποντίκια. 

Δεν είναι έτσι, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Δεν διαφέ-
ρουν απλώς στον κερδοσκοπικό χαρακτήρα τους. Διαφέρουν και
στο ρίσκο που αναλαµβάνουν. 

Στο σηµείο αυτό αξίζει να σηµειωθεί ότι η φορολογία που επι-
βάλλεται στον κλάδο δεν έχει αντίστοιχο παράδειγµα στον
κόσµο, σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΟΟΣΑ. Αντιµετωπίζει ακρι-
βώς µε τον ίδιο τρόπο δύο ανόµοιες καταστάσεις και εν τέλει θα
καταστήσει την επαγγελµατική ασφάλιση ακριβή και µόνο για
πολύ λίγους εργαζόµενους των ρετιρέ.

Εύχοµαι να διαψευστώ, αλλά προφανώς αυτή είναι για σας η
κερκόπορτα µέσω της οποίας σκοπεύετε να ανοίξετε µια νέα
πόρτα αγοράς για τις ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες. 

Επιπλέον, µε την κατάργηση της υποχρεωτικότητας των αλλη-
λοβοηθητικών ταµείων που συστήθηκαν είτε µε συλλογικές συµ-

βάσεις είτε στηρίζονται σε συλλογικές συµφωνίες εργαζοµένων
και εργοδοτών οδηγείτε στο κλείσιµο υγιή ταµεία, όπως είναι το
Ταµείο Αλληλοβοήθειας Υπαλλήλων Φαρµακευτικών Εργασιών,
µε καταστροφικές συνέπειες για το εφάπαξ χιλιάδων υπαλλήλων. 

Με συγχωρείτε αλλά ξέρετε τι µου βγαίνει από όλο αυτό; Ότι
κάθε ασφαλιστικό νοµοσχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας είναι µια
επιβεβαίωση ότι ο νόµος Κατρούγκαλου ζει και βασιλεύει στην
κυριολεξία και, αν µη τι άλλο, η Νέα Δηµοκρατία τελικά είναι ένας
γαλάζιος ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό µου βγαίνει.

Τόσες στρεβλώσεις του ασφαλιστικού συστήµατος παραµέ-
νουν άλυτες,  όπως είναι η χαµηλή ανταποδοτικότητα συντάξεων,
η κατάργηση του ΕΚΑΣ, οι συντάξεις του ΟΓΑ, που στην κυριο-
λεξία πετσοκόβονται όταν συνδυάζονται µε συντάξεις χηρείας,
οι µνηµονιακές εισφορές αλληλεγγύης συνταξιούχων και εισφο-
ρές υπέρ του ΕΟΠΥΥ.

Θα ήθελα να σταθώ και σε µια άλλη διάταξη του νοµοσχεδίου,
όπου προβλέπεται η µειοψηφική παρουσία του ΑΣΕΠ στις προσ-
λήψεις εκπαιδευτικών της ΔΥΠΑ, στις οποίες µοριοδοτείται µε
διακόσια µόρια η συνέντευξη. Πραγµατικά πρόκειται για τη νοµι-
µοποίηση του πελατειακού κράτους µε διαδικαστικές ψευδοεγ-
γυήσεις. Είναι νωπές ακόµα οι µνήµες εξάλλου από τις συνε-
ντεύξεις του τότε Υπουργού Εσωτερικών, του κ. Παυλόπουλου,
που ρωτούσαν τα «γαλάζια» παιδιά στη συνέντευξη για να τα διο-
ρίσουν τα παιδιά του Ζεβεδαίου ποιον είχαν πατέρα. Αυτό µου
θυµίζει. Εµείς προφανώς δεν προσυπογράφουµε διαδικασίες
στις οποίες το ΑΣΕΠ δεν είναι εγγυητής επαρκώς.

Και µέσα σε όλα αυτά -αξίζει να το πούµε γιατί δένει λίγο- ήρθε
και η προχθεσινή δήλωση του κ. Αυγενάκη και του Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης όπου είπε µεταξύ άλλων ότι ο ΟΠΕΚΕΠΕ
δεν λειτουργεί σωστά και πρέπει να ξηλωθούν τα στελέχη αρι-
στερής προέλευσης, θυµίζοντάς µας τις εποχές των πιστοποι-
ητικών κοινωνικών φρονηµάτων και τα χρόνια της αλήστου
µνήµης Δεξιάς. 

Τέλος, θα αναφερθώ στην περιβόητη τροπολογία για τους µε-
τανάστες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Στον ελάχιστο χρόνο
που είχαµε για να συζητήσουµε την εν λόγω τροπολογία δεν προ-
λάβαµε να συζητήσουµε αν θα τηρείται από τα προξενεία µας η
προθεσµία των δύο µηνών για την εξέταση των αιτηµάτων που
προβλέπεται από τον Κώδικα Μετανάστευσης. 

Ούτε πάλι προλάβαµε να συζητήσουµε εάν θα εξετάζονται εν-
δελεχώς και µε προσοχή οι διακρατικές συµφωνίες, για να µην
έχουµε ξανά το ατυχές παράδειγµα της συµφωνίας που συνά-
ψατε µε την Αίγυπτο, η οποία προφανώς και δεν λειτουργεί εδώ
και πολλούς µήνες. 

Επίσης δεν είχαµε τον χρόνο να µιλήσουµε για τον τρόπο συ-
νεργασίας των υπηρεσιών µε τους αρµόδιους παραγωγικούς φο-
ρείς, µε σκοπό να διαµορφώνονται συµφωνίες που να εξυπηρε-
τούν και τα δύο µέρη και όχι να είναι γραφειοκρατικά πολύπλοκες
και περίπλοκες. 

Σας επισηµαίνω, έστω και τώρα, σε αυτή τη χρονική στιγµή,
πως υπάρχει µια αστοχία και στις προϋποθέσεις για τη δήλωση
προσφοράς εργασίας από τους εργοδότες. Αφορά αυτούς που
απασχολούν εποχιακά εργάτες γης, οι οποίοι µάλιστα εκ των
πραγµάτων απασχολούνται σε πάρα πολλούς εργοδότες. Υπάρ-
χει λοιπόν µεγάλη πιθανότητα η εργασία, για την οποία ο εργο-
δότης που θα υπογράψει την υπεύθυνη δήλωση, να µην υπάρχει
πλέον όταν ο µετανάστης θα αποκτήσει τα συγκεκριµένα δικαιώ-
µατα εργασίας. Οι σαράντα µέρες είναι ήδη πολλές και δεν υπάρ-
χει εγγύηση ότι η διοίκηση θα καταφέρει να ανταποκριθεί σε αυτή
την προθεσµία. Για παράδειγµα, τι θα γίνει εάν έχει ολοκληρωθεί
ήδη η συγκοµιδή; Ο µετανάστης δεν θα πάρει χαρτιά ή ο εργο-
δότης θα πρέπει να τον προσλάβει και να κάθεται; 

Μιλάµε για ένα ζήτηµα που το γνωρίζω πάρα πολύ καλά, γιατί
αφορά χιλιάδες παραγωγούς στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, την Αι-
τωλοακαρνανία, που φέτος υποφέρουν λόγω της εξαιρετικά χα-
µηλής, µειωµένης συγκοµιδής. Ένας σοβαρός λόγος γι’ αυτό δεν
είναι άλλο από την έλλειψη εργατών γης. Θέλει λοιπόν σε εξα-
ντλητικό βαθµό νοµοθετικές βελτιώσεις. 

Παρ’ ότι έχουµε εκφραστεί θετικά για την τροπολογία, θεω-
ρούµε ότι γίνεται µε fast track διαδικασίες, απλώς για να µπαλώ-
σει προβλήµατα και χωρίς ουσιαστική ενηµέρωση της κοινωνίας
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για το πραγµατικό πρόβληµα των εργατών γης, κάτι το οποίο
µπορεί να οδηγήσει σε παρανοήσεις της κοινής γνώµης για νο-
µιµοποιήσεις διά της πλαγίας οδού. 

Εµείς παρ’ όλα αυτά στηρίζουµε αυτή την τροπολογία, γιατί
πραγµατικά θέλουµε να ικανοποιηθούν οι εξαιρετικά πιεστικές
ανάγκες του αγροτικού τοµέα, να καταγραφούν επιτέλους οι πα-
ράνοµα διαµένοντες στη χώρα, να δοθούν επιτέλους οι εισφορές
υπέρ του δηµοσίου και να νοµιµοποιηθούν οι δαπάνες των αγρο-
τών. 

Αλλά θα ήταν πολύ, µα πολύ πιο αποτελεσµατική αυτή η τρο-
πολογία, αν γινόταν µε διαβούλευση µε τους παραγωγικούς φο-
ρείς, την κοινωνία αλλά και την αντιπολίτευση. Αλλά για να γίνει
αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, πρέπει πάνω
από όλα να µην κρύβεστε εσείς οι ίδιοι. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Σταρακά.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Αθανάσιος Ηλιόπουλος, Κοινοβουλευ-

τικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας κάνουµε ένα βήµα πίσω και

να δούµε το κεντρικό επιχείρηµα της Κυβέρνησης για τη συγκε-
κριµένη παρέµβαση. Ακούσαµε κορυφαία στελέχη, ακούσαµε
Βουλευτές από τη µεριά της Νέας Δηµοκρατίας που να µας λένε
ότι το κεντρικό επιχείρηµα είναι η δηµιουργία µιας κουλτούρας
αποταµίευσης και µέσα σε αυτό το πλαίσιο γίνεται και η συγκε-
κριµένη παρέµβαση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Ωραία, ας ξεκινήσουµε να δούµε την πραγµατικότητα. Τι λέει
η πραγµατικότητα; ΕUROSTAT: αρνητικό ρεκόρ στα ποσοστά
αποταµίευσης των Ελλήνων πολιτών. Μέσος όρος της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης 12,7, Ελλάδα µείον 4. Το λέω ξανά: Ο µέσος όρος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι στο 12,7 και εµείς είµαστε στο
µείον 4. Αυτό σηµαίνει πάτος. Καταθέτω στα Πρακτικά σχετικό
δηµοσίευµα µε τους αντίστοιχους πίνακες. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος (Νάσος) Ηλιόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε αυτήν την πραγµατικότητα ο καθένας έχει το δικαίωµα να
δώσει µια ερµηνεία. Έρχεται, παραδείγµατος χάριν, η Κυβέρ-
νηση και λέει: «Γιατί είµαστε στο -4; Διότι υπάρχει έλλειµµα κουλ-
τούρας». 

Αυτό το οποίο υπάρχει είναι έλλειµµα χρηµάτων για να βγει ο
µήνας, όχι έλλειµµα κουλτούρας. Αυτό το οποίο υπάρχει είναι ότι
είµαστε σε µια χώρα που αντιµετωπίζει στεγαστική κρίση, µε ένα
στα τρία νοικοκυριά να δαπανούν άνω του 50% του πραγµατικού
διαθέσιµου εισοδήµατος για έξοδα στέγασης. Αυτό το οποίο
υπάρχει είναι ότι ο πραγµατικός µισθός 2021 - 2023 έχει µειωθεί
8%. Αυτό το οποίο υπάρχει είναι ένας βίαιος πληθωρισµός απλη-
στίας, ο οποίος λεηλατεί το εισόδηµα των εργαζοµένων, των
ελεύθερων επαγγελµατιών, των αυτοαπασχολούµενων και των
συνταξιούχων. 

Άρα όταν σε αυτή την πραγµατικότητα εσύ λες ότι το έλλειµµα
αποταµίευσης οφείλεται σε έλλειµµα κουλτούρας, συγχωρέστε
µε, αλλά πολύ απλά πουλάτε τρέλα. Το κάνετε πολύ αποτελεσµα-
τικά, πολύ καιρό, αλλά πουλάτε τρέλα. Καµία σχέση µε τα πρα-
γµατικά δεδοµένα, καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Πάµε τώρα στο δεύτερο ζήτηµα επί της αρχής της µεθοδολο-
γίας παρέµβασης, µια παραδοσιακή µεθοδολογία αντίληψης των
trickle-down economics. Διευρύνουµε τις αγορές, διευρύνουµε
τα κέρδη και αυτό µε κάποιον µαγικό τρόπο σαν τον Άγιο Βασίλη
θα φέρει οφέλη στην κοινωνία. Απλά η λογική των trickle-down
economics είναι ακριβώς σαν τον Άγιο Βασίλη, δηλαδή δεν υπάρ-
χει. Δεν υπάρχει. Αυτό το οποίο συµβαίνει µε τα trickle-down eco-
nomics είναι ότι απλά διευρύνονται οι ανισότητες και διευρύνεται
ο προκλητικός πλούτος. Ποτέ τίποτα δεν έφτασε µε αυτή την

αντίληψη στην κοινωνία και, µαντέψτε, ούτε τώρα θα φτάσει. 
Ερχόµαστε τώρα στα συγκεκριµένα της παρέµβασης. Τι κά-

νετε; Συνεχίζετε µια στρατηγική αλλοίωσης του δεύτερου πυ-
λώνα. Το είχατε ξεκινήσει µε την επικουρική. Τώρα το κάνετε µε
τα επαγγελµατικά. Και επίσης πριµοδοτείτε τον τρίτο πυλώνα, µια
επιλογή πραγµατικότητας ιδιωτικοποίησης επικουρικής και επαγ-
γελµατικής ασφάλισης. Δικό σας στέλεχος παλιότερα το είχε πει
-του είχε ξεφύγει λίγο- «ασφαλιστικό Πινοσέτ». Αυτός είναι ο
στρατηγικός ορίζοντας. 

Η ιδιωτικοποίηση της επικουρικής στρατηγικά θα φέρει µει-
ώσεις 25% µε 35% και ένα χρηµατοδοτικό κενό το οποίο θα ξε-
περνά τα 50 δισ. για τα επόµενα σαράντα χρόνια. Δεν σας ενδια-
φέρει, δεν σας απασχολεί, ποτέ δεν σας ενδιέφερε το µακροπρό-
θεσµο, δεν σας ενδιαφέρει ούτε τώρα. 

Φέρνετε µάλιστα ένα αυστηρό πλαίσιο για τα ταµεία επαγγελ-
µατικής ασφάλισης και ένα εντελώς χαλαρό, άλλο πλαίσιο για τις
ασφαλιστικές πολυεθνικές εταιρείες. Ξανά έλλειµµα κανόνων για
τους ισχυρούς. Άλλο ένα δοµικό χαρακτηριστικό της πολιτικής
σας. Παραδοσιακά είστε το κόµµα της ανοµίας των ισχυρών. Δεν
θα αλλάξετε τώρα τον εαυτό σας και τον χαρακτήρα σας. 

Ποιοι είναι οι χαµένοι της συγκεκριµένης παρέµβασης; Διότι
προφανώς και εδώ υπάρχουν και χαµένοι και κερδισµένοι. Χαµέ-
νοι είναι οι σηµερινοί ασφαλισµένοι και συνταξιούχοι των σηµε-
ρινών ταµείων επαγγελµατικής ασφάλισης, των ταµείων αλληλο-
βοήθειας και τα ίδια τα ταµεία. 

Κερδισµένοι -το είπαµε και πριν- µεγάλες πολυεθνικές ασφα-
λιστικές εταιρείες, που προωθούν τα οµαδικά ασφαλιστικά συµ-
βόλαια και µεταθέτουν και το ρίσκο στους εργαζοµένους. Να
προσθέσω εδώ ότι είναι αστείο το επιχείρηµα περί επενδύσεων.
Τα συζητήσαµε και στον προϋπολογισµό. Σε µια χώρα που το
90% των επενδύσεων είναι σε real estate ιδιωτικοποιήσεις, κόκ-
κινα δάνεια, να θεωρείτε ότι µε αυτόν τον τρόπο κάνετε κάποια
παραγωγική παρέµβαση, σε ένα εντελώς αντιπαραγωγικό πλαί-
σιο επενδύσεων, που απλά κυνηγάνε µε όρους παρασιτισµού το
βραχυχρόνιο κέρδος, δεν έχει καµµία πραγµατικότητα. 

Επίσης εδώ να πούµε ότι αν πραγµατικά θέλατε να ενισχύσετε
τους συνταξιούχους και τους ασφαλισµένους, δεν θα είχατε πάει
την κατώτατη εισφορά από τα 185 ευρώ στα 240 ευρώ τα τελευ-
ταία χρόνια, πλήττοντας έτσι το 80% των ελεύθερων επαγγελµα-
τιών, θα είχατε κάνει εκατόν είκοσι δόσεις, και όχι µόνο τη
ρύθµιση που φέρνετε, και δεν θα είχατε κόψει και τα 900 εκατοµ-
µύρια, µέρος της δέκατης τρίτης σύνταξης, το οποίο και εσείς το
είχατε ψηφίσει. Άρα αθροιστικά έχετε κόψει αυτά τα χρόνια 3,6
δισ.. 

Έρχοµαι τώρα στις παρεµβάσεις για τον πρώην ΟΑΕΔ, νυν
ΔΥΠΑ. Μιλάµε στην πραγµατικότητα για παρεµβάσεις υποβάθµι-
σης της επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Μιλάµε για παρεµβάσεις
οι οποίες πρώτα απ’ όλα απαξιώνουν τους εκπαιδευτικούς των
συγκεκριµένων σχολών. Έχετε φέρει µια επαγγελµατική εµπει-
ρία, η οποία µοριοδοτείται πάνω από την εκπαιδευτική εµπειρία
και άρα ωροµίσθιοι και αναπληρωτές των ΕΠΑΣ κινδυνεύουν να
µην βρεθούν την επόµενη µέρα στη θέση τους. 

Δεν µένετε όµως µόνο εκεί. Κάνετε και κάτι παραδοσιακά δικό
σας, παραδοσιακά στο DNA σας, έτσι βαθιά αδέξιο: ρουσφέτι και
αδιαφάνεια, όχι µόνο µε τη µειοψηφία του ΑΣΕΠ στις συγκεκρι-
µένες επιτροπές, αλλά και µε τη δοµηµένη συνέντευξη και µε το
τεστ προσωπικότητας κ.λπ.. 

Πολύ φοβόµαστε ότι η συγκεκριµένη κίνηση αποτελεί έναν
λαγό για ευρύτερες παρεµβάσεις που θέλετε να κάνετε στον δη-
µόσιο τοµέα, το οποίο προφανώς δεν θα εκπλήξει και κανέναν.
Αυτή ήταν πάντα η λογική αντιµετώπισης της παράταξής σας για
τον δηµόσιο τοµέα. 

Νοµίζω όµως ότι κυριολεκτικά ξεπερνάτε κάθε όριο µε το
άρθρο 152 και την προπληρωµένη κάρτα. Ξεπερνάτε κάθε όριο.
Αυτά είναι εισφορές τα οποία οι εργαζόµενοι, οι άνεργοι τα έχουν
πληρώσει. Το να λέτε ότι θα τους δώσετε µέρος από τις εισφορές
από τα επιδόµατα που δικαιούνται σε προπληρωµένη κάρτα, αν
θέλετε να το αντιστρέψουµε, να έρχονται και οι εργαζόµενοι ή οι
άνεργοι να σας δίνουν εισφορές σε λάδι, ροδάκινα, να το πάµε
στον αντιπραγµατισµό, αφού θέλετε µε αυτόν τον τρόπο να προ-
χωρήσετε στη συγκεκριµένη µεθοδολογία και αντίληψη. 
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Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία που έχει µονοπωλήσει τη συ-
ζήτηση.

Η Κυβέρνηση κάνει, κατά τη γνώµη µου, κάτι πάρα πολύ ση-
µαντικό. Και είναι πολύ σηµαντικό ότι αυτό γίνεται, γιατί «σπάει»
ένα κοµµάτι του πάγου και θα έρθουν και άλλες τροπολογίες.
Ανοίγει ένας δρόµος, θα έρθουν και άλλες τροπολογίες σε αυτή
την κατεύθυνση και αυτό είναι κρίσιµο.

Η Κυβέρνηση παραδέχεται δύο πράγµατα. Πρώτον, ότι υπάρ-
χουν εργαζόµενοι µετανάστες που εργάζονται παράνοµα και
είναι καλύτερο αυτοί να εργάζονται νόµιµα. Παραδέχεται, επίσης,
ότι αυτούς τους ανθρώπους τους χρειάζεται η ελληνική οικονο-
µία, η ελληνική κοινωνία.

Κάνω, λοιπόν, µια πάρα πολύ απλή ερώτηση, στην οποία κανέ-
νας σας δεν τόλµησε να απαντήσει. Κανένας, ούτε ένας οµιλητής
της Νέας Δηµοκρατίας! Γιατί αυτές τις δύο αλήθειες δεν τις εί-
πατε προεκλογικά; Αυτές τις δύο απλές αλήθειες, ότι είναι καλύ-
τερο αυτοί οι άνθρωποι που είναι εδώ χρόνια και εργάζονται να
είναι νόµιµοι και ότι τους χρειάζεται η ελληνική οικονοµία γιατί
δεν τις είπατε; 

Δεν τολµήσατε να τα πείτε αυτά τα πράγµατα προεκλογικά,
γιατί έχετε θρέψει το φίδι όλης της ακροδεξιάς που τώρα σας
επιτίθεται. Το έχετε θρέψει, το έχετε ταΐσει, το έχετε µεγαλώσει,
δαγκώνει τώρα και εσάς, δυστυχώς όµως όλο το προηγούµενο
διάστηµα δάγκωσε αυτούς τους ανθρώπους που έχουν δικαιώ-
µατα και θα έπρεπε η πολιτεία να προασπίζεται τα δικαιώµατά
τους. 

Ό,τι σας λένε οι δυνάµεις στα άκρα δεξιά σας, τα έχετε πει
εσείς στο παρελθόν. Καταθέτω στα Πρακτικά απόσπασµα από τη
συνεδρίαση της Πέµπτης 21ης Απριλίου 2016, τότε που ο κ. Βρού-
τσης για το ζήτηµα του εργόσηµου σε µετανάστες χωρίς χαρτιά
έλεγε ότι πρόκειται για εθνικό θέµα, που προσβάλλει άνεργους
και ιδιαίτερα τους νέους της χώρας µας και ότι µε την πληρωµή
εργόσηµου ουσιαστικά δίνει η κυβέρνηση άδειες παραµονής σε
µετανάστες από το Αφγανιστάν, το Πακιστάν και άλλες χώρες. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος (Νάσος) Ηλιόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μην παραπονιέται γι’ αυτά τα οποία σας λένε ο Βελόπουλος,
η Νίκη, οι Σπαρτιάτες, γιατί εσείς τα λέγατε. Τα επιχειρήµατά σας
λένε και έχετε τεράστια ευθύνη για το γεγονός ότι φτάσαµε εδώ. 

Επιτρέψτε µου να πω και κάτι παραπάνω. Άκουσα µε προσοχή
τον κ. Γεωργιάδη, ο οποίος είπε ότι τα τελευταία χρόνια περίπου
διακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας αλβανικής καταγωγής έφυ-
γαν από την Ελλάδα και πήγαν σε άλλες χώρες, γιατί είχαν καλύ-
τερες συνθήκες εργασίας. Για ποιο από τα δύο θέλετε «µπράβο»;
Θέλετε «µπράβο» για το γεγονός ότι µε την πολιτική σας διώξατε
αυτούς τους ανθρώπους, άρα χειροτερέψατε το πρόβληµα ή θέ-
λετε «µπράβο», γιατί σας πήρε τέσσερα χρόνια να το κατανοή-
σετε; Συγχωρέστε µε, αλλά δεν βλέπω καλό σενάριο σε κανένα
από τα δύο ενδεχόµενα. Είτε γιατί τους διώξατε και κάνατε χει-
ρότερο το πρόβληµα είτε γιατί σας πήρε µόλις τεσσερισήµισι
χρόνια να το συνειδητοποιήστε, ε, λοιπόν, για Νόµπελ δεν είστε!
Για τι είστε πραγµατικά; Είστε υπεύθυνοι για το γεγονός, ξανα-
λέω, ότι όλο το προηγούµενο διάστηµα νοµιµοποιήσατε και κα-
νονικοποιήσατε τον ακροδεξιό λόγο, ο οποίος τώρα επιστρέφει
σε εσάς.

Μια τελευταία φράση για κάτι το οποίο ειπώθηκε και το πρωί
και δεν έχει απαντηθεί. Γίνεται όλη αυτή η συζήτηση µε αφορµή
τη νοµιµότητα στην αγορά εργασίας και µας λέει η Κυβέρνηση:
«Εµείς θέλουµε τη νοµιµότητα στην αγορά εργασίας». Αυτή τη
στιγµή που συζητάµε για τη νοµιµότητα στην αγορά εργασίας,
αυτή τη στιγµή που οι εµποροϋπάλληλοι σηκώνουν όλο το βάρος
του τι σηµαίνουν γιορτές, αυτή τη στιγµή που οι εµποροϋπάλλη-
λοι θα δουλέψουν τρεις Κυριακές σερί, το Υπουργείο Εργασίας,
µε την κ. Στρατινάκη, στέλνει εγκύκλιο που ζητάει να παραβιαστεί
η εργατική νοµοθεσία. Όταν το Υπουργείο Εργασίας λέει να µην
δοθεί η άδεια σε αυτόν που θα δουλέψει Κυριακή µέσα στην
εβδοµάδα που θα εργαστεί, αλλά να πάει παραπέρα, να τα στεί-
λετε µετά τις γιορτές, να δουλέψουν τρεις εβδοµάδες σερί, τρία
επταήµερα και να πάρουν τα ρεπό, εάν τα πάρουν, µετά τις γιορ-

τές. Ξαναλέω, όταν το Υπουργείο Εργασίας ζητάει από τους ερ-
γοδότες να παραβιαστεί η εργατική νοµοθεσία, είναι αστείο το
επιχείρηµα περί νοµιµότητας στην αγορά εργασίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, είναι φανερό ότι για άλλη µια φορά η Κυβέρνηση
νοµοθετεί για συγκεκριµένα οικονοµικά συµφέροντα. Είναι φα-
νερό ότι για άλλη µια φορά η Κυβέρνηση υπηρετεί µια οικονοµική
πολιτική, η οποία είναι αντιπαραγωγική αντικοινωνική, διευρύνει
και οξύνει τις κοινωνικές και ταξικές ανισότητες και για αυτό υπο-
σχόµαστε ότι όχι απλώς θα καταψηφίσουµε, αλλά θα κάνουµε τα
πάντα για να ανατραπεί η πολιτική σας στην πράξη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε, και για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει για δύο λεπτά ο Υπουργός.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Αγαπητέ κύριε Ηλιόπουλε, καλορίζικος
και ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς.
Είναι η πρώτη φορά που έχουµε αυτού του τύπου τον διάλογο. 

Μπαίνω λίγο στην προπληρωµένη κάρτα. Ειλικρινά, δεν κατα-
λαβαίνω τι είπατε. Αυτό το οποίο φέρνουµε λέει το εξής, ότι θα
συγκεντρώσουµε σε µία προπληρωµένη κάρτα όλα τα επιδόµατα
που λαµβάνει κάποιος και το επίδοµα ανεργίας, όπως είπατε. Θα
µπορεί το 50% να το σηκώνει µετρητά και το 50% να το χρησιµο-
ποιεί σε ηλεκτρονικές συναλλαγές. Δεν µιλάµε για ανταλλαγή, µι-
λάµε για ηλεκτρονικές συναλλαγές. Έχει κάποια αντίρρηση η
Νέα Αριστερά στις ηλεκτρονικές συναλλαγές; Νόµιζα ότι έχουµε
συµφωνήσει άπαντες ότι οι ηλεκτρονικές συναλλαγές είναι το βα-
σικότερο εργαλείο για την πάταξη της φοροδιαφυγής. Και σε
αυτό είστε αντίθετοι; 

Ξαναλέω, δεν χάνει κανένας τα χρήµατά του. Τα χρήµατά του
τα λαµβάνει στο ακέραιο. Η προπληρωµένη κάρτα γίνεται, για να
συγκεντρώνονται τα επιδόµατα ενός εκάστου ανθρώπου σε ένα
σηµείο και να ξέρουµε πόσα επιδόµατα λαµβάνει κάποιος συνο-
λικά. Το 50% µε ηλεκτρονικές συναλλαγές µπαίνει ως µέσο πά-
ταξης της φοροδιαφυγής, γιατί, υποτίθεται, έχουµε µια γενική
εθνική εκστρατεία να αυξηθούν οι ηλεκτρονικές συναλλαγές. Το
γιατί αυτό σας ενοχλεί, οµολογώ, δεν το έχω καταλάβει.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Θα γίνεται και µε τον µισθό µεθαύριο στην
κάρτα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Γενικά, κυρία Φωτίου, οι ηλεκτρονικές
συναλλαγές είναι κάτι που ενθαρρύνεται από τις ευρωπαϊκές
αρχές, από τις εθνικές κυβερνήσεις και είναι κάτι που έρχεται µε
µεγαλύτερη ένταση στο µέλλον ως το βασικό µέσο πάταξης της
φοροδιαφυγής στον πολιτισµένο κόσµο. Δεν ξέρω γιατί σας ενο-
χλεί τόσο. Στην κοµµουνιστική Κίνα, για παράδειγµα -το λέω για
τους φίλους µου στο ΚΚΕ-, είναι µόνο ηλεκτρονικές οι συναλλα-
γές πλέον, δεν έχουν καθόλου χαρτί.

Άρα, ξαναλέω, ως µέσο πάταξης της φοροδιαφυγής τα µισά
χρήµατα θα πηγαίνουν σε ηλεκτρονικές συναλλαγές. Τόσο απλά!
Το γιατί αυτό το θεωρείτε ανταλλαγή µε µήλα και πορτοκάλια
µόνο στο µυαλό σας υπάρχει. Εγώ δεν έχω δει πολλούς Έλληνες
να δυσκολεύονται να βάλουν την κάρτα σε ένα POS και να αγο-
ράσουν από όπου υπάρχει POS. Και τώρα, µε την υπουργική από-
φαση, πρέπει να υπάρχει παντού POS, άρα παντού µπορείς να
βάζεις την κάρτα. Δεν έχω καταλάβει, ειλικρινά, γιατί σας ενοχλεί. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Τις προµή-
θειες των τραπεζών θα τις δούµε;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Και το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα
ήδη από το 2021 είναι σε προπληρωµένη κάρτα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Καµία σχέση! Στο σφύ-
ριξαν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Ηλιόπουλε,
παρακαλώ. Θα σας δοθεί η δυνατότητα να µιλήσετε. Έχετε ζη-
τήσει να κάνετε παρέµβαση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Ξαναλέω, και το ελάχιστο εγγυηµένο
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εισόδηµα είναι σε προπληρωµένη κάρτα. Μην θέλετε συνεχώς να
λέτε όχι, απλώς για να πείτε όχι. 

Δεύτερον, αν και εξαντλήθηκε η κουβέντα περί της τροπολο-
γίας για τους µετανάστες, θα το πω για άλλη µια φορά. Η τροπο-
λογία για τους µετανάστες δεν αντιστρέφει τη µεταναστευτική
µας πολιτική. Άρα η όλη κουβέντα περί προεκλογικής συζήτησης
παρέλκει. Η τροπολογία αφορά στην καταπολέµηση της µαύρης
και ανασφάλιστης εργασίας. Το έλλειµµα εργατικού δυναµικού
δεν θα λυθεί µε αυτή την τροπολογία. Το έλλειµµα θα λυθεί µε
νόµιµες µετακλήσεις εργαζοµένων, µε χώρους που θα συµπτύ-
ξουµε και ήδη διαπραγµατευόµαστε διακρατικές συµφωνίες. 

Τρίτο και τελευταίο προς τη συνάδελφο από το ΠΑΣΟΚ, την κ.
Σταρακά. Ίσως, δεν ήσασταν στην επιτροπή και δεν το ξέρετε.
Σας το λέω τώρα, για να µην εκτεθείτε. Η διαφορά στο κανονι-
στικό πλαίσιο της πληροφόρησης των ασφαλισµένων σε ταµείο
επαγγελµατικής ασφάλισης και στα οµαδικά ασφαλιστήρια συµ-
βόλαια δεν γίνεται ούτε ως ρουσφέτι προς τις ασφαλιστικές εται-
ρείες ούτε κατά παράβαση των ευρωπαϊκών οδηγιών, όπως
είπατε. Όπως ρωτήσαµε την Τράπεζα της Ελλάδος και µας τα
εξήγησε στην επιτροπή, το κανονιστικό πλαίσιο πληροφόρησης
για τα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης στην Ευρωπαϊκή
Ένωση είναι σε µία οδηγία Α’ και το αντίστοιχο για την πληροφό-
ρηση στα οµαδικά ασφαλιστήρια συµβόλαια στην Ευρωπαϊκή
Ένωση είναι σε µία ευρωπαϊκή οδηγία Β’. Είναι δύο διαφορετικές
οδηγίες, όπως µας εξήγησε η Τράπεζα της Ελλάδος. Δεν είναι
δικό µας ρουσφέτι, είναι αφετηριακά από την ευρωπαϊκή νοµο-
θεσία. 

Παρά ταύτα, δεσµεύτηκα στην επιτροπή και συνεννοηθήκαµε
µε τον Υπουργό Ανάπτυξης, που έχει την αρµοδιότητα, αφού το
ζήτησαν και οι ασφαλιστικές εταιρείες στην επιτροπή και µέσα
στο πρώτο εξάµηνο του 2024 θα νοµοθετήσουµε στην Ελλάδα
ad hoc να εξοµοιώσουµε τους κανόνες πληροφόρησης των τα-
µείων επαγγελµατικής ασφάλισης και των οµαδικών ασφαλιστη-
ρίων συµβολαίων, για να µην υπάρχει αρµπιτράζ ούτε σ’ αυτό.
Γιατί εµείς θέλουµε να είναι το ίδιο. 

Παρά ταύτα, ως έχει σήµερα, πλην της εξοµοίωσης, εµείς ισχυ-
ριζόµαστε ότι είναι υπέρ των ταµείων επαγγελµατικής ασφάλι-
σης, γιατί όταν ένας ασφαλισµένος θέλει να αποφασίσει πού θα
βάλει τα λεφτά του, πιστεύω ότι θα έχει πλεονέκτηµα εάν του πει
«σας ενηµερώνω διαφανώς για το πού είναι και το τελευταίο σου
ευρώ», παρά να του πει ότι «δεν θα σε ενηµερώνω». Το «θα σε
ενηµερώνω» είναι για τα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης και
το «δεν θα σε ενηµερώνω» είναι για τα οµαδικά ασφαλιστήρια
συµβόλαια. Άρα εάν ήταν ρουσφέτι, θα ήταν ρουσφέτι από εδώ.
Δεν είναι όµως ρουσφέτι, είναι αναγκαστική εφαρµογή δύο δια-
φορετικών οδηγιών και εµείς ad hoc θα πάµε και θα βάλουµε τα
οµαδικά ασφαλιστήρια συµβόλαια από εδώ, για να µην υπάρχει
αρµπιτράζ και να µην υπάρχει ανησυχία ότι έχουµε διάθεση να
ωφελήσουµε τον έναν έναντι του άλλου. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Γιατί δεν γίνεται σήµερα;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Γιατί η Τράπεζα της Ελλάδος, µε την
οποία φτιάξαµε το νοµοσχέδιο αυτό, πήρε ως τυφλοσούρτη τις
δύο οδηγίες. Εγώ δεν έχω αρµοδιότητα στα οµαδικά ασφαλιστή-
ρια συµβόλαια. Είµαι Υπουργός Εργασίας. Οι ασφαλιστικές εται-
ρείες ανήκουν στον Υπουργό Ανάπτυξης. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ούτε Υπουργός Μετανάστευσης
είστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, παρα-
καλώ! 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Μα, δεν είναι µεταναστευτική η τροπο-
λογία, είναι για το έλλειµµα εργασίας, σας είπα. Μην επιµένετε. 

Ό,τι είπατε περί προσπάθειας να ευνοήσουµε τις ασφαλιστικές
εταιρείες είναι λάθος και έχει γίνει διεξοδική συζήτηση στην επι-
τροπή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει ζητήσει τον

λόγο για την παρέµβαση που δικαιούται ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας Αριστεράς κ. Ηλιόπουλος.

Παρακαλώ, κύριε Ηλιόπουλε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ωραία.
Κύριε Πρόεδρε, ξεκινάω από το τελευταίο. Ζούµε το παράδοξο

η Κυβέρνηση σήµερα να παραδέχεται -και ξεκινάω από την τε-
λευταία παρατήρηση του κ. Γεωργιάδη προς τους συναδέλφους
του ΠΑΣΟΚ, που το έχουν πει όλοι οι Βουλευτές της αντιπολίτευ-
σης- ότι φέρνει ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει διαφορετικές τα-
χύτητες και διαφορετικούς κανόνες, αλλά σε ένα εξάµηνο θα το
διορθώσουν, µε την απάντηση «δεν ήταν δικιά µου αρµοδιότητα,
ήταν αρµοδιότητα άλλου Υπουργού», σαν να είστε σε άλλη κυ-
βέρνηση, σε άλλη χώρα. Κανένας δεν κατάλαβε. Και αντί να πείτε
ότι θα το φέρετε σε έξι µήνες, όπως θα έπρεπε να το φέρετε,
λέτε «εντάξει, ξεκινάµε τώρα έτσι και σε έξι µήνες το φτιά-
χνουµε». Από αυτό και µόνο φαίνεται η σοβαρότητα της δουλειάς
στο τεχνικό κοµµάτι. 

Πάµε τώρα στα επόµενα. Ξεκινάω πάλι ανάποδα. Απ’ όλα αυτά
τα οποία είπα και σας είπα και το µεσηµέρι, πάλι δεν απαντήσατε
για την εγκύκλιο. Λέτε για τη νοµιµότητα στην αγορά εργασίας.
Έχετε στείλει εγκύκλιο που ζητάτε από τους εργοδότες να πα-
ραβιάσουν τον νόµο για το ότι ο εργαζόµενος παίρνει ρεπό, αν
δουλέψει την Κυριακή µέσα σε εκείνη την εβδοµάδα. Έχετε στεί-
λει εγκύκλιο! Το Υπουργείο Εργασίας στέλνει εγκύκλιο για παρα-
βίαση της νοµοθεσίας και έρχεστε και µας λέτε για νοµιµότητα.
Νοµίζω ότι αυτό είναι πολύ καθαρό. 

Κάποια στιγµή µου χρωστάτε ένα νούµερο. 2015 - 2019: 145
εκατοµµύρια πρόστιµα από την Επιθεώρηση Εργασίας. Χρω-
στάτε το νούµερο του ύψους των προστίµων για την τετραετία.
Και να σας πω γιατί θα το χρωστάτε καιρό.  Γιατί το πρώτο πρά-
γµα που κάνατε µε το που αναλάβατε την κυβέρνηση ήταν να µει-
ώσετε τα πρόστιµα. Πρόστιµο που ήταν 500.000 και 600.000,
πρόστιµο που έχει µπει, το κάνατε πενήντα χιλιάρικα. Αυτό ήταν
το πρώτο σας άγχος στην Επιθεώρηση Εργασίας, το πρώτο πρά-
γµα το οποίο έκανε ο κ. Βρούτσης, όταν ανέλαβε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): …. (Δεν ακούστηκε)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Στην ίδια Κυβέρνηση
είστε, κύριε Γεωργιάδη, µην απορείτε, στην ίδια Κυβέρνηση µε
τον Κυριάκο Μητσοτάκη. Αν θέλετε να σας βοηθήσω, να λέω «Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης», για να το καταλαβαίνετε πιο εύκολα.

Έρχοµαι τώρα και στην αρχική σας παρατήρηση. Πραγµατικά,
σας ευχαριστώ πολύ. Σας ευχαριστώ πολύ.  Μόλις ακούσαµε από
την Κυβέρνηση ότι το πρόβληµα της φοροδιαφυγής στη χώρα
αφορά τους ανέργους! Ε, κάντε τα όλα µε προπληρωµένη κάρτα,
αφού αφορά τους ανέργους. Και µε αυτόν τον τρόπο «κυνηγώ
τους ανέργους µε την προπληρωµένη κάρτα» θα αντιµετωπίσετε
τη φοροδιαφυγή; Και το συγκρίνετε µε το ελάχιστο εγγυηµένο
εισόδηµα, λες και δεν κατανοείτε τη διαφορά ανάµεσα σε κάτι
που δικαιούται ο άλλος, γιατί έχει δώσει χρήµατα -οι εργαζόµενοι
τα δίνουν αυτά, τα έχουν πληρώσει- σε σχέση µε αυτό που παίρ-
νει ο άλλος, όταν δίνει η πολιτεία ένα επίδοµα. Τελείως διαφορε-
τικά πράγµατα. 

Σε µια χώρα που έχει αναβαλλόµενο φόρο για τις τράπεζες,
µηδέν φόρο στα funds, έχουµε τη δεύτερη χαµηλότερη συµµε-
τοχή σε όλες τις χώρες του ΟΟΣΑ στα φορολογικά έσοδα από
τα εταιρικά κέρδη σε χρονιά που έχουµε 10 δισ. κέρδη από τις
εισηγµένες, εσείς λέτε ότι κυνηγάτε τη φοροδιαφυγή µε τους
ανέργους! Πραγµατικά, σας ευχαριστούµε πολύ. Τέτοιον κυνισµό
δεν έχω ξαναδεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, θα
σας δώσω τον λόγο, αλλά ίσως είναι καλό να µαζεύετε τις παρα-
τηρήσεις και να απαντάτε συνολικά.

Έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ως προς την εγκύκλιο, εγώ φταίω που
δεν απάντησα, γιατί απλώς το ξέχασα, το θεώρησα ασήµαντο.
Είναι δυνατόν ποτέ το Υπουργείο Εργασίας να εκδώσει εγκύκλιο
παρά τον νόµο; Η συγκεκριµένη εγκύκλιος δεν αλλάζει απολύτως
τίποτα. Διευκολύναµε µόνο στο πώς θα βγουν τα ρεπό στα κατα-
στήµατα µέσα στις γιορτές λόγω των συνεχόµενων Κυριακών και
έγινε, για να υπάρξει σωστή έννοια του ρεπό, που δεν υπάρχει
στον νόµο του Υπουργείου Ανάπτυξης το οποίο και εφαρµόζουν.
Η εγκύκλιος είναι σύµφωνα µε τον νόµο. Δεν αδικείται κανένας
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εργαζόµενος. Το αντίθετο, προστατεύονται τα δικαιώµατά του.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατ’ εξαίρεση του νό-

µου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Ηλιόπουλε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Κατ’ εξαίρεση είναι, γιατί έχουµε τις
συνεχόµενες Κυριακές. Δεν έχουµε κανονικά συνεχόµενες Κυ-
ριακές…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: ….(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Ηλιόπουλε, να

καταργήσουµε τη δυνατότητα των παρεµβάσεων;
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. Δεν θέλω να γίνονται τέτοιοι διά-

λογοι. Γι’ αυτό υπάρχει αυτή η δυνατότητα των παρεµβάσεων.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Το «κατ’ εξαίρεση» έχει να κάνει µε τις
συνεχόµενες Κυριακές, όχι µε τον νόµο. Ο νόµος πάντα ισχύει
και θα ξέρατε ως πρώην Υπουργός ότι ποτέ η εγκύκλιος δεν µπο-
ρεί να καταργήσει νόµο, ούτως η άλλως. 

Πάµε τώρα στο δεύτερο. Ως προς τους ελέγχους της Επιθεώ-
ρησης Εργασίας, είµαστε κατ’ έτος -θα ειπωθούν και στη Βουλή
σε λίγες µέρες- 50% πάνω από την περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Για τα πρόστιµα πείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Ηλιόπουλε,

παρακαλώ! Να µην καταγράφεται στα Πρακτικά ό,τι λέει ο κ.
Ηλιόπουλος.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Εµένα µε νοιάζουν οι έλεγχοι, όχι τα
πρόστιµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: ….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Ηλιόπουλε,

δεν καταγράφεστε, παρακαλώ. Απλά φωνασκείτε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Η Επιθεώρηση Εργασίας σήµερα κάνει
50% περισσότερους ετήσιους ελέγχους απ’ ό,τι όταν ήσασταν
εσείς Υπουργός. Άρα µη µου κουνάτε το δάχτυλο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Ηλιόπουλε!

Υπάρχει ένα Προεδρείο που κατευθύνει τη συζήτηση. Ζητήσατε
παρέµβαση, σας δόθηκε η δυνατότητα. Έχετε µια ακόµα παρέµ-
βαση. Θέλετε να την εξαντλήσετε µετά; Ευχαρίστως. Δεν θα επι-
τρέψω να ξαναδιακόψετε. 

Να µην καταγράφεται τίποτα από ό,τι λέει ο κ. Ηλιόπουλος. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Προσπαθούσα, όσο κάνατε τη φασα-
ρία για την προπληρωµένη κάρτα και τις ηλεκτρονικές συναλλα-
γές, να καταλάβω γιατί σας πειράζει τόσο. Φαντάζοµαι πως
γνωρίζετε ότι η Ελλάδα είναι η πρώτη χώρα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση σε κατανάλωση µετρητών και η γενική οδηγία είναι να αυ-
ξηθούν οι ηλεκτρονικές συναλλαγές -επαναλαµβάνω- ως µέσο
πάταξη φοροδιαφυγής. 

Αλλά είδα τα επιχειρήµατα και την αγωνία σας να είστε κατά
των ηλεκτρονικών συναλλαγών και κατάλαβα γιατί. Είναι η απά-
ντησή σας στην κατηγορία του κ. Κασσελάκη ότι τώρα έφυγαν
από τον ΣΥΡΙΖΑ -πώς τους είπε;- οι αυλικοί των τραπεζών κ.λπ..
Και για να δείξετε ότι δεν είστε αυλικός των τραπεζών, κάνετε
τώρα αυτό το σόου. Λοιπόν, εγώ θα σας το πω: Δεν είστε αυλικός
των τραπεζών. Κακώς σας κατηγόρησε ο κ. Κασσελάκης. Δεν
χρειάζεται άλλο σόου στη Βουλή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχουν ανακοινωθεί

τέσσερις οµιλητές. Ο κ. Δηµήτριος Μπιάγκης από το ΠΑΣΟΚ έχει
τον λόγο για επτά λεπτά.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο που απαρτίζεται ουσιαστικά από τρία µέρη:
την αναµόρφωση της επαγγελµατικής ασφάλισης και την επο-
πτεία των ταµείων που παρέχουν συµπληρωµατικές συνταξιοδο-
τικές παροχές, την αναµόρφωση της ασφαλιστικής νοµοθεσίας,

καθώς και τα θέµατα διορισµού και προσλήψεων των εκπαιδευ-
τικών της δηµόσιας υπηρεσίας απασχόλησης. 

Για ακόµη µια φορά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας νο-
µοθετεί µε γνώµονα το νεοφιλελεύθερο δογµατισµό της, χωρίς
κατάλληλο σχεδιασµό και τεκµηρίωση, όπως θα εξηγήσω παρα-
κάτω. Με την ίδια, άλλωστε, προχειρότητα και συγκυριακή λογική
εισήχθη η τροπολογία του Υπουργού Μετανάστευσης και Ασύ-
λου περί αλλαγής στη διαδικασία νοµιµοποίησης των παράτυπων
µεταναστών. 

Δεν είναι ότι δεν συµφωνούµε µε την ίδια τη ρύθµιση της νόµι-
µης εργασίας και παραµονής των µεταναστών που πληρούν συ-
γκεκριµένα κριτήρια. Ούτε βέβαια µπορούµε να συµµεριστούµε
του ακροδεξιού ερείσµατος επιχειρήµατα κατά της ρύθµισης,
όπως έχουν τεθεί και από Βουλευτές και στελέχη της Νέας Δη-
µοκρατίας. Αυτό που λέµε εµείς είναι ότι η µεταναστευτική πολι-
τική της χώρας µας είναι κάτι πολύ σοβαρό, που θα έπρεπε να
είναι προϊόν ενός κανονικού σχεδιασµού, όπου µεταξύ άλλων
είναι απαραίτητες συγκεκριµένες προϋποθέσεις που θα εξυπη-
ρετούν τα συµφέροντα της χώρας µε σεβασµό στα ανθρώπινα
δικαιώµατα και που δεν θα γίνονται λάστιχο εξυπηρετώντας συ-
γκυριακές σκοπιµότητες. 

Ακούσαµε από τον αρµόδιο Υπουργό υπερασπιζόµενο τη συ-
γκεκριµένη ρύθµιση αφ’ ενός να µιλά για έλλειψη εργατικών χε-
ριών στον πρωτογενή τοµέα και αφετέρου να δηλώνει, προφα-
νώς για να κατευνάσει το ακροδεξιό ακροατήριο, ότι αναµένει να
κάνει χρήση των προβλέψεων της ίδιας ρύθµισης µόνο µικρός
αριθµός παράτυπων µεταναστών, προεξοφλώντας έτσι τη µη ου-
σιαστική αποτελεσµατικότητα του µέτρου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εν λόγω νοµοσχέδιο υποτί-
θεται ότι αποσκοπεί σύµφωνα µε τους εισηγητές του στην ανά-
πτυξη και θωράκιση του θεσµού της συνταξιοδοτικής αποταµίευ-
σης και στην ενίσχυση του εισοδήµατος των µελλοντικών συντα-
ξιούχων. 

Δυστυχώς φαίνεται ότι κινείται στην εντελώς αντίθετη κατεύ-
θυνση.

Η πρώτη, λοιπόν, ενότητα του νοµοσχεδίου όχι µόνο δεν προ-
σφέρει κίνητρα συµµετοχής στον θεσµό της συµπληρωµατικής
αποταµίευσης από πλευράς κοινωνικών εταίρων -εργοδοτών και
εργαζοµένων- αλλά αντίθετα, υπονοµεύει την ούτως ή άλλως
αδύναµη θεσµική αποταµίευση στην Ελλάδα. Υπενθυµίζω ότι το
ενεργητικό των Ταµείων Επαγγελµατικής Ασφάλισης και των Ορ-
γανισµών Ασφάλισης Συνταξιούχων -ΟΑΣ- ως το 2022 προσέγ-
γισε αθροιστικά µόλις τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ ή περίπου το
1% του ΑΕΠ, θέτοντας την Ελλάδα στην τελευταία θέση του
τοµέα αυτού τόσο πανευρωπαϊκά όσο και µεταξύ των χωρών
µελών του ΟΟΣΑ. 

Η Κυβέρνηση µε τη συγκεκριµένη ρύθµιση µετατρέπει από 1-
1-2025 τα αλληλοβοηθητικά ταµεία υποχρεωτικής ασφάλισης σε
προαιρετικής ασφάλισης, ενώ εξοµοιώνει -τουλάχιστον για ένα
εξάµηνο, κύριε Υπουργέ, θα πω εγώ, εάν δεχτώ την τελευταία
σας τοποθέτηση- φορολογικά τα κερδοσκοπικά οµαδικά ασφα-
λιστήρια µε τα µη κερδοσκοπικά Ταµεία Επαγγελµατικής Ασφά-
λισης, µε το επιχείρηµα της δήθεν ίσης αντιµετώπισης και της
ακολουθούµενης ευρωπαϊκής πρακτικής. 

Ποιας όµως ευρωπαϊκής πρακτικής, αγαπητές και αγαπητοί
συνάδελφοι; Ποιας ευρωπαϊκής χώρας; Γιατί, απ’ όσο γνωρί-
ζουµε, στις χώρες του ΟΟΣΑ, αλλά και της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
ο τρόπος φορολόγησης των Ταµείων Επαγγελµατικής Ασφάλι-
σης αφορά σε µείγµατα επιλογών φορολογίας ως προς τα τρία
µέλη της εξίσωσης, εισφορές συν αποδόσεις ίσον παροχές. Δεν
υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και το τονίζω, καµία χώρα
που θα φορολογούνται και τα τρία µέρη, όπως επιχειρεί το εν
λόγω νοµοσχέδιο. 

Πέραν αυτού, η προβλεπόµενη κατάργηση της υποχρεωτικό-
τητας των αλληλοβοηθητικών ταµείων που συστάθηκαν είτε µε
συλλογικές συµβάσεις είτε στηρίζονταν σε συλλογικές συµφω-
νίες εργαζοµένων και εργοδοτών, νοµοτελειακά οδηγεί στο κλεί-
σιµο των υγιών ταµείων. Μετά δε τη φορολόγηση του εφάπαξ
που χορηγούν τα Ταµεία Επαγγελµατικής Ασφάλισης, λογικά
γεννάται ο φόβος ότι θα ακολουθήσει και η προσπάθεια φορο-
λόγησης από την Κυβέρνηση και του εφάπαξ που χορηγούν τα
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ταµεία πρόνοιας, µε χρήση όψιµων επιχειρηµάτων που ήδη
έχουµε ακούσει περί δήθεν ίσης αντιµετώπισης.

Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη ενότητα του νοµοσχεδίου, αρκετές
από τις διατάξεις, όπως για παράδειγµα η απασχόληση των συ-
νταξιούχων, η διεύρυνση της δυνατότητας χορήγησης σύνταξης
σε οφειλέτες, η νέα διαδικασία για την απονοµή των επικουρικών
συντάξεων κινούνται σε θετική κατεύθυνση, αν και µπορούν να
βελτιωθούν περαιτέρω. 

Εντούτοις, δεν αντιµετωπίζονται τα βασικά προβλήµατα της
κοινωνικής ασφάλισης, όπως επιδεινώθηκαν µε την εφαρµογή
των µνηµονιακών νόµων και ιδιαίτερα µε τον τελευταίο νόµο της
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, γνωστό ως ν.4387/16 ή νόµο Κα-
τρούγκαλου, ο οποίος παρά τις εξαγγελίες της Νέας Δηµοκρα-
τίας περί δήθεν κατάργησής του, εξακολουθεί πρακτικά να
εφαρµόζεται ακόµη, όπως και στην τελευταία ενότητα του νοµο-
σχεδίου για το σύστηµα διορισµού και προσλήψεων των εκπαι-
δευτικών της δηµόσιας υπηρεσίας, µειοψηφικής παρουσίας του
ΑΣΕΠ σε όλες τις επιτροπές και µεθοδεύεται µία νοµιµοποίηση
του πελατειακού κράτους µε διαδικαστικές ψευδοεγγυήσεις. 

Απουσιάζουν προβλέψεις από την εν λόγω ρύθµιση, σύµφωνα
µε τις προτάσεις του ΠΑΣΟΚ που έχουµε κάνει διαχρονικά, όπως
η επαναφορά του ΕΚΑΣ για χαµηλοσυνταξιούχους. Απουσιάζει η
κατάργηση της προσωπικής διαφοράς από το 2024, απουσιάζει
η διόρθωση αδικιών στις συντάξεις χηρείας και αναπηρίας, απου-
σιάζει η ενίσχυση των Ταµείων Επαγγελµατικής Ασφάλισης,
απουσιάζει η µείωση εισφοράς αλληλεγγύης συνταξιούχων ΕΑΣ,
απουσιάζουν οι απαραίτητες αλλαγές στις εισφορές υγειονοµι-
κής περίθαλψης σε συντάξεις, απουσιάζει η δηµιουργία µηχανι-
σµού αναπροσαρµογής οικονοµικών ενισχύσεων για άτοµα µε
αναπηρία.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η διαφορά
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής µε την Κυβέρνησή σας είναι
κατά βάση αξιακή. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µεθο-
δικά και σταθερά γκρεµίζει το κράτος πρόνοιας και οικοδοµεί το
κράτος φιλανθρωπίας, ενισχύοντας παράλληλα συγκεκριµένα
συµφέροντα, αναπαράγοντας τη φτώχεια και τις κοινωνικές και
εισοδηµατικές ανισότητες. Εµείς δεν συµβιβαζόµαστε µε την Ελ-
λάδα των χαµηλών προσδοκιών και της φιλανθρωπίας, αλλά
προσδοκούµε και προτείνουµε µια εντελώς διαφορετική προ-
οπτική. 

Το ΠΑΣΟΚ είναι παράταξη που οικοδόµησε το κράτος πρό-
νοιας, που θεσµοθέτησε τα Ταµεία Επαγγελµατικής Ασφάλισης
µε τον νόµο Ρέππα του 2002, που πιστεύει στην ανάγκη για µια
κοινωνική πολιτική, η οποία συγκλίνει µε τις πρακτικές που ακο-
λουθούν οι ευρωπαϊκές χώρες, προωθώντας οφέλη και αποδοτι-
κότητα για την ελληνική οικονοµία και την ίδια την κοινωνία. 

Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής αντιµετωπίζει το κράτος πρόνοιας
ως έναν καθοριστικό παράγοντα για την κοινωνική συνοχή και τη
δικαιοσύνη και όχι ως ένα βαρίδιο για την οικονοµική ανάπτυξη
της πατρίδας µας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε, για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Καρασµάνης από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ορίστε, κύριε Καρασµάνη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση επί του

νοµοσχεδίου έρχεται ακριβώς µετά από ένα εικοσιτετράωρο από
την ψήφιση του προϋπολογισµού του 2024. Ενός προϋπολογι-
σµού, όπως αποδείχθηκε κατά τη συζήτηση, αναµφισβήτητα ανα-
πτυξιακού, καθώς όλα τα µακροοικονοµικά µεγέθη, όπως είναι
το συνολικό εισόδηµα, η συνολική απασχόληση, οι συνολικές
επενδύσεις και άλλα, δίνουν τη δυνατότητα για ευεργετικές δια-
τάξεις για µεγάλες, ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, όπως είναι οι
συνταξιούχοι, οι άνεργοι, οι ΑΜΕΑ, οι γυναίκες, κ.λπ.. 

Εκεί ακριβώς στοχεύει το συζητούµενο νοµοσχέδιο, το οποίο,
πέρα από το γεγονός ότι εισάγει µια ρεαλιστική, σηµαντική µε-
ταρρύθµιση, συµβάλλει καθοριστικά και στην προώθηση µιας συ-
νταξιοδοτικής κουλτούρας προς όφελος, πρωτίστως, των ασ-

φαλισµένων και γενικότερα της εθνικής µας οικονοµίας. Η ειση-
γήτρια µας και οι Υπουργοί έχουν αναφερθεί λεπτοµερώς σε όλα
αυτά στις επιτροπές, γι’ αυτό κι εγώ θα εστιάσω σε συγκεκριµένα
άρθρα, τα οποία θεωρώ ιδιαίτερα σηµαντικά. 

Κατ’ αρχάς στο άρθρο 114, µε το οποίο καταργείται το πέναλτι
του 30% που εισήγαγε ο περιβόητος νόµος Κατρούγκαλου µε τον
αρχικό κόφτη του 60% της σύνταξης. Στο εξής θα εισπράττουν
στο σύνολό τους τη σύνταξη µε την καταβολή του 10% στον
µισθό τους, όπως επίσης και οι ελεύθεροι επαγγελµατίες αυτοα-
πασχολούµενοι µε κάτι αναλογικότερο. Πρόκειται αναµφισβή-
τητα για µια θετική διάταξη που δεν µπορεί να την αµφισβητήσει
κανείς. 

Εξίσου σηµαντικό εκτιµώ και το άρθρο 115, µε την αύξηση του
ορίου των ασφαλιστικών εισφορών συνταξιοδότησης για µεν
τους ελεύθερους επαγγελµατίες από τις 20.000 ευρώ στις 30.000
ευρώ, για δε τους αγρότες από τις 6.000 στις 10.000 ευρώ. Επι-
τρέψτε µου να πω ότι αισθάνοµαι µάλιστα µια προσωπική ικανο-
ποίηση, γιατί από αυτό το Βήµα έχω µιλήσει πάρα πολλές φορές
γι’ αυτό το θέµα και επιπλέον έχω καταθέσει σχετική τροπολογία
στην προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου, την οποία έχουν προ-
συπογράψει άλλοι είκοσι ένας συνάδελφοι και είµαι βέβαιος ότι
αισθάνονται και αυτοί την ίδια ικανοποίηση. 

Η σηµερινή, λοιπόν, ηγεσία του Υπουργείου τη συµπεριέλαβε
στο νοµοσχέδιο και επιπλέον άκουσε και εµάς και τους φορείς
και έφερε βελτιωτική διάταξη, ώστε από αυτή την ευεργετική
ρύθµιση να επωφεληθούν και όσοι έχουν σαράντα χρόνια ασφά-
λισης και ηλικία εξήντα δύο και πλέον ετών. 

Θα σταθώ λίγο περισσότερο στο άρθρο 121, που παρέχει τη
δυνατότητα χορήγησης µειωµένης σύνταξης, χωρίς να απαιτείται
η συµπλήρωση των εκατό ηµερών ασφάλισης για το 2020, λόγω
του COVID. Όµως, έχω επισηµάνει πολλές φορές ότι θα βρί-
σκουµε αυτό το πρόβληµα µπροστά µας και υπενθυµίζω ότι γι’
αυτό το ακανθώδες ζήτηµα έχω καταθέσει τροπολογία την οποία
έχουν συνυπογράψει και άλλοι συνάδελφοι, προτείνοντας γι’ αυ-
τούς τους εργαζόµενους να µπορούν να συνταξιοδοτηθούν µε
τις γνωστές προϋποθέσεις για µειωµένη σύνταξη, αλλά µε πεντα-
κόσιες ηµέρες εργασίας σωρευτικά -το τονίζω αυτό, σωρευτικά-
και όχι εκατό ένσηµα κάθε χρόνο. Γιατί; Διότι υπάρχουν ασφαλι-
σµένοι που λόγω της φύσεως του επαγγέλµατός τους, όπως είναι
οι δασεργάτες υλοτόµοι, οι εργαζόµενοι σε κονσερβοποιεία, σε
συσκευαστήρια, σε επισιτιστικά, τουριστικά επαγγέλµατα, µου-
σικοί, οικοδόµοι, που µπορούν µεν να καλύπτουν τα πεντακόσια
ένσηµα την τελευταία πενταετία, αλλά όχι εκατό ένσηµα, όπως
προβλέπει ο νόµος. Δηλαδή, τη µία χρονιά µπορεί να έχουν εκα-
τόν είκοσι, εκατόν τριάντα ένσηµα, την άλλη χρονιά µπορεί να
έχουν εβδοµήντα, ογδόντα ένσηµα. Πρέπει, λοιπόν, να το δει
αυτό το πρόβληµα η ηγεσία του Υπουργείου, διότι θα υπάρξει
πρόβληµα µε τη συµπλήρωση των εκατό ενσήµων -και το ξέρετε
πάρα πολύ καλά- και για το 2021, λόγω COVID.

Έρχοµαι στο άρθρο 122, που λύνει το µεγάλο θέµα της κατα-
βολής του εφάπαξ σε ιερείς που συνεχίζουν το λειτούργηµά τους
και έχουν συµπληρώσει το εβδοµηκοστό έτος της ηλικίας τους. 

Θα πρέπει να υπάρξει και µια άλλη βελτίωση. Να µπορούν, δη-
λαδή, και αυτοί οι οποίοι έχουν συµπληρώσει το εξηκοστό
έβδοµο έτος ηλικίας αλλά και αυτοί που έχουν σαράντα χρόνια
ασφάλισης µε συµπληρωµένο το εξηκοστό δεύτερο έτος της ηλι-
κίας τους γιατί πρόκειται για ιερείς που έχουν πολυµελείς οικο-
γένειες κι αντιλαµβάνεστε ότι τα χρήµατα αυτά τα έχουν άµεση
ανάγκη.

Θετικά επίσης εκτιµάται ασφαλώς και το άρθρο 123 µε το
οποίο δίνεται το επίδοµα των 100, 200 ευρώ σε συνταξιούχους
που αποκλείστηκαν από την αύξηση της σύνταξής τους λόγω της
προσωπικής διαφοράς του νόµου Κατρούγκαλου. Σηµαντική
θεωρώ, επίσης, τη διάταξη που δίνει σε ελεύθερες επαγγελµα-
τίες αυτοαπασχολούµενες, αγρότισσες µητέρες το επίδοµα µη-
τρότητας των 780 ευρώ για εννέα µήνες, καθώς και το άρθρο 125
που ρυθµίζει θέµατα ασφάλισης ιδιοκτητών τουριστικών επαγ-
γελµάτων ως και δέκα δωµάτια. Είναι ένα θέµα που το οποίο
έχουµε συζητήσει κατά τη συνάντησή µας στο τέλος Οκτωβρίου
µε τον κ. Τσακλόγκου ο οποίος πράγµατι έδωσε λύσεις στους
ιδιοκτήτες τουριστικών καταλυµάτων δέκα δωµατίων. Δεν έχω
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τον χρόνο να αναλύσω. Πραγµατικά είναι δίκαιες και ρεαλιστικές
οι λύσεις που έχουν δοθεί και αναγνωρίζονται από τους ιδιοκτή-
τες. 

Θεωρώ επίσης σηµαντική τη διάταξη για τους ανέργους που
θα µπορούν να εργάζονται τρεις φορές την εβδοµάδα, δώδεκα
φορές τον µήνα, χωρίς να χάνουν το επίδοµα ανεργίας.

Θα ήταν µεγάλη παράλειψή µου αν δεν αναφερόµουν στη θε-
τική διάταξη που δίνει τη δυνατότητα εργασίας σε συνταξιούχους
αναπηρίας χωρίς να διακόπτεται η σύνταξη, χωρίς να πληρώνουν
πέναλτι, ούτε καν να καταβάλλουν και τον φόρο του 10%. Μου
δίνεται η ευκαιρία να υπενθυµίσω τις αδικίες που δηµιούργησε ο
ν.4336/2015 µε τη θέσπιση των νέων ορίων ηλικίας για τους δι-
καιούχους σύνταξης που έχουν στη δικαιοδοσία ΑΜΕΑ και είναι
ηθικά και κοινωνικά επιβεβληµένο να ισχύσει στον ιδιωτικό τοµέα
ό,τι ακριβώς ισχύει και στον δηµόσιο τοµέα. 

Η τροπολογία που έχουµε καταθέσει είκοσι δύο Βουλευτές
στην προηγούµενη ηγεσία αποκαθιστά αυτή την κατάφωρη αδι-
κία. Υπήρξε µάλιστα ρητή δέσµευση ότι µε τη νέα Κυβέρνησή µας
θα υλοποιηθεί άµεσα. Και αυτό θα γίνει καθώς ο κ. Τσακλόγλου
µας έχει διαβεβαιώσει ότι η λύση θα δοθεί στο επόµενο νοµοσχέ-
διο δεδοµένου µάλιστα ότι το δηµοσιονοµικό κόστος είναι πάρα
πολύ µικρό, αφού οι γονείς αυτών των παιδιών µε τη βαριά ανα-
πηρία πάνω από 80% είναι πάρα πολύ λίγοι. Και πιστεύω ότι ο κ.
Γεωργιάδης που έχει τη νοµοθετική πρωτοβουλία κι έχει την ευαι-
σθησία γι’ αυτά τα άτοµα θα συµφωνήσει στην υλοποίηση αυτής
της λύσης. Θα είναι µια απόφαση κοινωνικής δικαιοσύνης, την
οποία όλοι επιζητούµε και όλοι αναµφίβολα στηρίζουµε.

Σας ευχαριστώ για τον χρόνο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Αθανάσιος Καββα-
δάς.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µε

το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας φέρνει σηµαντικές αλ-
λαγές σε ζητήµατα ασφάλισης. Αλλαγές που σκοπό έχουν να
εξορθολογήσουν το ασφαλιστικό πλαίσιο αλλά και να αποκατα-
στήσουν ανισότητες. Βασικός πυλώνας του νοµοσχεδίου είναι η
µεταρρύθµιση στο θεσµικό πλαίσιο για τα ταµεία επαγγελµατικής
ασφάλισης. Πρόκειται για ταµεία στα οποία ασφαλίζεται κάποιος
προαιρετικά µε σκοπό την προσαύξηση των αποδοχών του κατά
τη συνταξιοδότηση. Η λεγόµενη «συνταξιοδοτική αποταµίευση».
Τίθενται, λοιπόν, νέοι κανόνες σε ό,τι αφορά στη λειτουργία των
Ταµείων Επαγγελµατικής Ασφάλισης που παρέχουν πρόσθετες
συνταξιοδοτικές παροχές ανάλογα µε τις εισφορές αλλά και τα
αποτελέσµατα των επενδύσεών τους. 

Η θεσµική αυτή παρέµβαση έχει ως στόχο να ενισχύσει τη δια-
φάνεια στη λειτουργία των Ταµείων Επαγγελµατικής Ασφάλισης
και να ενισχύσει την εµπιστοσύνη των πολιτών. Γι’ αυτόν τον λόγο
από τις αρχές του 2025 αναλαµβάνει την εποπτεία τους η Τρά-
πεζα της Ελλάδας η οποία θα ασκεί έλεγχο προκειµένου να προ-
στατεύονται τα δικαιώµατα των πολιτών. Ταυτόχρονα απλο-
ποιείται η διαδικασία σύστασής τους µέσα από την καθιέρωση
ενός πρότυπου καταστατικού. 

Μέσα από τη διαµόρφωση των διατάξεων του νοµοσχεδίου δό-
θηκε η δυνατότητα αποκατάστασης µιας ανισότητας, µιας άδικης
αντιµετώπισης εις βάρος των συνταξιούχων. Αναφέροµαι στην
κατάργηση της διάταξης µε την οποία το κράτος ουσιαστικά τι-
µωρούσε τους συνταξιούχους που συνέχισαν να εργάζονται.
Μέχρι σήµερα αν εργαζόταν ένας συνταξιούχος αυτό είχε ως
αποτέλεσµα να παρακρατείται το 30% της σύνταξής του. Και
αυτό ίσχυε είτε ήταν εργαζόµενος πλήρους απασχόλησης, είτε
εργαζόταν µια µέρα. 

Με τη νοµοθετική ρύθµιση που φέρνει η Κυβέρνηση µπαίνει
τέλος σε αυτή τη στρέβλωση σε αυτή την εξόφθαλµη αδικία εις
βάρος των συνταξιούχων. Οι συνταξιούχοι που εργάζονται θα
παίρνουν το σύνολο της σύνταξής τους χωρίς περικοπές. Αντί να
περικόπτεται κατά 30% η σύνταξη για όσους εργάζονταν καθιε-
ρώνεται για αυτούς τους συνταξιούχους ένας µη ανταποδοτικός

πόρος υπέρ του ΕΦΚΑ που αντιστοιχεί στο 10% των ετήσιων απο-
δοχών από τη µισθωτή εργασία τους. Στην περίπτωση που πρό-
κειται για αυτοαπασχολούµενους συνταξιούχους αυτός ο πόρος
θα φτάνει στο 50% της ασφαλιστικής κλάσης που έχουν επιλέξει.
Για παράδειγµα ένας συνταξιούχος που λαµβάνει σύνταξη 1.200
ευρώ και εργάζεται µε τα σηµερινά δεδοµένα της περικοπής η
σύνταξή του µειώνεται κατά 360 ευρώ. Αν αυτός ο συνταξιούχος
εργαστεί ως µισθωτός µε µηνιαίο µισθό 780 ευρώ, εκτός του ότι
θα λαµβάνει ολόκληρη τη σύνταξή του, αντί για 360 ευρώ της µεί-
ωσης που θα έχει στη σύνταξη θα πληρώνει έναν µη ανταποδο-
τικό πόρο ύψους 78 ευρώ. Δηλαδή, το άµεσο όφελος θα είναι
282 ευρώ σε µηνιαία βάση. Αντίστοιχα, ένας συνταξιούχος που
εργάζεται ως ελεύθερος επαγγελµατίας και έχει επιλέξει την
πρώτη ασφαλιστική κλάση τότε ο µη ανταποδοτικός πόρος θα
είναι 85 ευρώ. Δηλαδή, το άµεσο όφελος του µε όσα ισχύουν σή-
µερα θα είναι 275 ευρώ. 

Από κει και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο
περιέχει και άλλες θετικές διατάξεις, όπως: Πρώτον, η επέκταση
του επιδόµατος µητρότητας για τις γυναίκες ελεύθερες επαγγελ-
µατίες, για τις αγρότισσες οι οποίες θα λαµβάνουν για εννιά
µήνες τον κατώτατο µισθό. Πρόκειται για την εκπλήρωση άλλης
µίας προεκλογικής δέσµευσης της Κυβέρνησης. Συνολικά, δη-
λαδή θα λαµβάνουν 7.020 ευρώ πέραν του ποσού που λαµβάνουν
κατά τη διάρκεια κυοφορίας και λοχείας. Πρόκειται για ένα µέτρο
κοµβικό στην προσπάθεια της Κυβέρνησης να δώσει απαντήσεις
στο µεγάλο δηµογραφικό πρόβληµα της χώρας.

Δεύτερον, η ενοποίηση των κανόνων και των προαπαιτούµενων
χορήγησης σύνταξης θανάτου στα τέκνα. Πλέον η σύνταξη θα-
νάτου θα χορηγείται σε όλα τα άγαµα ορφανά τέκνα έως το ει-
κοστό τέταρτο έτος της ηλικίας τους ανεξαρτήτως εάν
σπουδάζουν ή όχι και ανεξαρτήτως του πότε επήλθε θάνατος του
γονέα πριν ή µετά τον νόµο του 2016 που άλλαζε το καθεστώς. 

Τρίτον, αίρονται οι ανισότητες ανάµεσα στον ιδιωτικό και τον
δηµόσιο τοµέα σε ό,τι αφορά τη χορήγηση σύνταξης σε τέκνα
ορφανά και από τους δύο γονείς µε βαριές αναπηρίες µε την επέ-
κταση της ρύθµισης που προβλέπει ότι αυτά τα τέκνα λαµβάνουν
το 100% της σύνταξης των γονέων τους. Το υφιστάµενο νοµοθε-
τικό πλαίσιο προβλέπει µόνο 50%. 

Τέταρτον, η καταβολή έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης από
100 έως 200 ευρώ για τους περίπου επτακόσιες πενήντα χιλιάδες
συνταξιούχους που έχουν προσωπική διαφορά µεγαλύτερη των
10 ευρώ και λαµβάνουν σύνταξη έως 1.600 ευρώ. 

Πέµπτον, δίνεται η δυνατότητα στους ιερείς να εισπράττουν
το εφάπαξ τους στα εξήντα επτά τους. Είναι ένα δίκαιο µέτρο
διότι οι ιερείς συνέχιζαν να λειτουργούν µέχρι πολύ προχωρη-
µένη ηλικία χωρίς να παίρνουν σύνταξη και άρα χωρίς να παίρ-
νουν και το δικαιούµενο εφάπαξ. Πλέον ανεξάρτητα από το αν
αιτηθούν σύνταξη θα µπορούν µε τη συµπλήρωση του µέγιστου
ορίου ηλικίας συνταξιοδότησης, δηλαδή των εξήντα επτά ετών,
να το εισπράξουν. 

Έκτον, η δυνατότητα που δίνεται σε ιδιοκτήτες τουριστικών
καταλυµάτων κάτω των δέκα δωµατίων που είναι παράλληλα εγ-
γεγραµµένοι στο µητρώο αγροτών να υπάγονται στην ασφάλιση
του πρώην ΟΓΑ και όχι του πρώην ΟΑΕΕ.

Έβδοµο, η δυνατότητα που παρέχεται σε πολίτες που έχουν
οφειλές στον ΕΦΚΑ να πάρουν σύνταξη. Μια ρύθµιση µε ισχυρό
κοινωνικό πρόσηµο. Και οφείλω να πω ότι οι πολίτες ζητούσαν
αυτή τη ρύθµιση και είχα µεταφέρει το αίτηµα επανειληµµένα και
στον Υπουργό, τον κ. Άδωνι Γεωργιάδη, τον οποίο θέλω να ευ-
χαριστήσω για τη διάταξη και να τον συγχαρώ. 

Το όριο των οφειλών αντί για 20.000 ευρώ που είναι σήµερα,
ανεβαίνει στις 30.000 ευρώ για ελεύθερους επαγγελµατίες και
για τους αγρότες από 6.000 γίνεται 10.000 ευρώ. Υπέρ της οφει-
λής θα παρακρατείται το 60% της σύνταξης. Μόλις το χρέος
πέσει στα σηµερινά όρια, δηλαδή στις 20.000 για επαγγελµατίες
και τις 6.000 για τους αγρότες, θα γίνεται ένας διακανονισµός
µέχρι την πλήρη εξόφληση, ο οποίος φτάνει τις εξήντα µηνιαίες
δόσεις.

Φυσικά όλοι αυτοί οι άνθρωποι θα µπορούν να πάρουν σύ-
νταξη, κάτι που σήµερα δεν µπορούσε να γίνει µε τις ισχύουσες
διατάξεις για όσους έχουν οφειλές σε αυτό το ύψος, ενώ επι-
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πλέον αναµένουµε έσοδα και για τον ΕΦΚΑ.
Κλείνω µε µια αναφορά στην τροπολογία που κατατέθηκε από

το Υπουργείο και έχει προκαλέσει θόρυβο. Είναι ξεκάθαρο ότι
δεν αλλάζει η µεταναστευτική πολιτική της Κυβέρνησης, αντίθετα
συνεχίζει να στηρίζεται στην επιβολή κανόνων, αλλά και στην
φρούρηση των συνόρων. Δίνεται η δυνατότητα χορήγησης
αδειών διαµονής σε όσους αλλοδαπούς αποδεικνύουν ότι εργά-
ζονται ή έχουν πρόσκληση από εργοδότη και βρίσκονται µόνο τα
τελευταία τρία χρόνια στη χώρα. Δεν ισχύει η διάταξη σε καµµία
περίπτωση για όσους τυχόν έρθουν τώρα ή ξεπερνούν την τριε-
τία. Είναι σηµαντικό να επιδιώξουµε ορθολογικές λύσεις, αλλά
κυρίως να βρεθούν εργατικά χέρια, ιδίως για τον αγροτικό τοµέα
στον οποίο υπάρχει έλλειψη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εργασίας κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση. Η Κυβέρνηση,
όπως είπε και χθες ο Πρωθυπουργός, θα συνεχίσει στον δρόµο
των µεγάλων µεταρρυθµίσεων, των µεγάλων θεσµικών αλλαγών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Αθανάσιος
Δαβάκης.

Παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζη-

τούµε από το πρωί σήµερα µία ακόµη νοµοθετική πρωτοβουλία
αυτής της Κυβέρνησης, µία πρωτοβουλία µε θετικό πρόσηµο και
σηµαντικές παρεµβάσεις που αποδεικνύουν ότι είναι κοντά στην
κοινωνία και αφουγκράζεται τις ανάγκες και τα προβλήµατα της,
ανάγκες όπως αυτές αποτυπώνονται σε πολλές διατάξεις του νο-
µοσχεδίου αυτού. 

Πριν προχωρήσω σε αυτή καθαυτή τη συζήτηση και την τοπο-
θέτησή µου επί του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να εξάρω την τοπο-
θέτηση του συναδέλφου κ. Καρασµάνη, ο οποίος πράγµατι έχει
αναλάβει την πρωτοβουλία κατάθεσης πολλών τροπολογιών, τις
οποίες έχω συνυπογράψει και εγώ. Ευελπιστώ και θέλω να πω
ότι είµαι βέβαιος πως αρκετές από αυτές, η παρούσα πολιτική
ηγεσία, ο κ. Γεωργιάδης, θα τις κάνει δεκτές. Είναι συγκεκριµένες
ρυθµίσεις δίκαιες, χωρίς µεγάλο οικονοµικό κόστος και νοµίζω
ότι πρέπει να γίνουν δεκτές. Διότι, έχουν περισσότερο ένα κοι-
νωνικό αποτύπωµα, παρά ουσιαστική οικονοµική επιβάρυνση για
τον προϋπολογισµό. 

Θα σταθώ σε µερικές ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου µας που είναι
πολύ σηµαντικές, όπως αυτή της απασχόλησης των συνταξιού-
χων, όπου πλέον δεν θα υπάρχει παρακράτηση του 30% επί της
σύνταξης. Είναι ένα γεγονός που αφορά ιδιαίτερα σε περιπτώ-
σεις χαµηλοσυνταξιούχων όπου ενισχύεται το εισόδηµά τους,
καθώς και των συνταξιούχων αναπηρίας που µέχρι σήµερα δεν
µπορούσαν να εργαστούν µε οικονοµικές και κοινωνικές επιπτώ-
σεις, αφού όλοι γνωρίζουµε ότι οι συντάξεις αναπηρίας είναι
πολύ χαµηλές. 

Επίσης, πολύ σηµαντική είναι και η επέκταση της εννεάµηνης
παροχής προστασίας της µητρότητας στη ΔΥΠΑ και σε ελεύθε-
ρες επαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενες αλλά και αγρότισσες.
Επιτέλους, λύνεται οριστικά και το θέµα της ασφάλισης των ιδιο-
κτητών τουριστικών καταλυµάτων δυναµικότητας έως δέκα δω-
µατίων που αφορά πολλούς ασφαλισµένους που δραστηριο-
ποιούνται στον τουρισµό, κυρίως για να συµπληρώσουν το εισό-
δηµά τους, κάτι το οποίο εµείς οι συνάδελφοι της ελληνικής πε-
ριφέρειας γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά. 

Παράλληλα, δίνεται µια ανάσα στους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες, αυτοαπασχολούµενους και αγρότες, οι οποίοι βρίσκονται
σε ηλικία συνταξιοδότησης, πλην όµως, παραµένουν εγκλωβισµέ-
νοι λόγω πραγµατικής αδυναµίας αποπληρωµής των συσσωρευ-
µένων ληξιπρόθεσµων οφειλών τους στον ΕΦΚΑ. Πλέον, µπορούν
να συνταξιοδοτηθούν µε οφειλές που δεν υπερβαίνουν τις 30.000
ευρώ αντί του ορίου των 20.000 ευρώ που ισχύει σήµερα και στις
10.000 ευρώ αντί του ορίου των 6.000 ευρώ. 

Θα έρθω τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην τροπολο-
γία που δηµιούργησε σάλο, θα έλεγα, µικρής κλίµακας. Είναι µία
τροπολογία, η οποία πραγµατικά δίνει µία απάντηση σε ένα καί-

ριο πρόβληµα, το οποίο ιδιαίτερα εµείς οι συνάδελφοι της ελλη-
νικής περιφέρειας, αλλά και των αστικών κέντρων για τα συναφή
επαγγέλµατα, έχουµε βιώσει τα τελευταία τρία-τέσσερα χρόνια.
Μπορούµε, πιστεύω, να αποτυπώσουµε τις αρρυθµίες, τις αστο-
χίες και τα προβλήµατα τα οποία έχει το γενικότερο γραφειοκρα-
τικό σύστηµα και το πλέγµα το οποίο αντιµετωπίζει την εργασία
των ανθρώπων αυτών.

Η έλλειψη εργατικών χεριών στην ελληνική οικονοµία είναι
θέµα το οποίο απασχολεί τα τελευταία χρόνια, κυρίως όσους
δραστηριοποιούνται στον αγροτικό και στον τουριστικό τοµέα.
Νοµίζω αυτό το οποίο ονοµάζουµε εργάτες γης και η έλλειψη
τους, είναι ένα πρόβληµα που απασχολεί όλη την ελληνική περι-
φέρεια. Το έχουµε επισηµάνει κατ’ επανάληψη όλοι οι συνάδελ-
φοι, ιδιαίτερα επαναλαµβάνω της περιφέρειας, στις αρµόδιες
πολιτικές ηγεσίες και πιστεύω ότι αυτή τη στιγµή δίδεται µία ση-
µαντική λύση σε αυτό το πρόβληµα, σε αυτό το κενό.

Τα τελευταία χρόνια στη Λακωνία, στον τόπο µου, υπάρχει
πρόβληµα στη συγκοµιδή του ελαιοκάρπου και των εσπεριδοει-
δών. Είναι ένας κλασικού τύπου νοµός, πρωτογενούς παραγω-
γής, µε τα συνήθη προβλήµατα, όσον αφορά τη συλλογή των
συγκεκριµένων προϊόντων. Νοµίζω ότι αυτό αφορά και την τοπική
οικονοµία και τις τιµές και τα µεροκάµατα, των οποίων η έλλειψη
τα εκτινάσσει ή δηµιουργεί τα γνωστά προβλήµατα µεταξύ των
παραγωγών. 

Σύµφωνα µε τους υπολογισµούς του Υπουργείου Μετανάστευ-
σης, η ρύθµιση αφορά περίπου τριάντα χιλιάδες δικαιούχους και
προσδοκούµε να απαντά στον έντονο ανταγωνισµό που έχει προ-
κύψει από άλλες ευρωπαϊκές χώρες, όπως η Ιταλία, για τους ερ-
γάτες γης. Η Ιταλία, πρόσφατα έχει κάνει µια σηµαντική µεταρ-
ρύθµιση πάνω στο ζήτηµα αυτό.

Όπως πολύ σωστά είπε ο αρµόδιος Υπουργός Μετανάστευσης
κ. Καιρίδης -κάτι πολύ εύστοχο και νοµίζω ότι συµφωνούµε όλοι
οι συνάδελφοι σε αυτή την Αίθουσα- περισσότερο έχουµε κοιτά-
ξει το ζήτηµα του ασύλου και όχι της µετανάστευσης. Λύνει αυτή
η τροπολογία ένα ζήτηµα. 

Όµως, κύριε Υπουργέ -άκουσα και την οµιλία σας το µεσηµέρι-
χρειάζεται ένα ισχυρό πλέγµα διατάξεων, οι οποίες θα αρµόσουν
τα διεστώτα και θα δώσουν µία ευοίωνη προοπτική σε κάτι το
οποίο πλέον είναι ελληνική πραγµατικότητα. 

Αυτή η διάταξη σε συνδυασµό µε τη σύναψη διαφόρων δια-
κρατικών συµφωνιών, όπως η συµφωνία µεταξύ Ελλάδας και Αι-
γύπτου -η οποία δεν έχει προχωρήσει µε ευθύνη του αιγυπτιακού
κράτους- αλλά και µε άλλες χώρες, όπως η Γεωργία, η Μολδαβία
-όπως είχε αναφέρει πρόσφατα και η αρµόδια Υφυπουργός Εξω-
τερικών κ. Παπαδόπουλου- νοµίζουµε ότι θα λύσει το ζήτηµα το
οποίο πραγµατικά δηλώνει την έλλειψη εργατών γης. 

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε, όµως, κάτι και για όλη αυτή τη φι-
λολογία η οποία αναπτύχθηκε τα τελευταία εικοσιτετράωρα. Μι-
λούµε για ανθρώπους που µπήκαν στη χώρα µας νοµίµως και για
κάποιους λόγους περιήλθαν σε καθεστώς παρανοµίας ή µπήκαν
παράνοµα, χωρίς άσυλο και παρέµειναν στη χώρα εργαζόµενοι
υπό καθεστώς «µαύρης» εργασίας. Αυτή την «µαύρη» εργασία,
αυτή η τροπολογία τη µεταβάλλει σε «άσπρη» εργασία. Όλες οι
εθνικιστικές κορώνες, όλοι οι «πατριωτισµοί» -εντός εισαγωγικών
πατριωτισµοί, διότι ψηφοθηρία είναι ουσιαστικώς, ιδιαίτερα από
την Ελληνική Λύση την οποία ακούσαµε- δεν έχουν καµµία σχέση
µε αυτή τη συγκεκριµένη παράµετρο. Πιστεύω ότι όλοι εµείς, οι
οποίοι έχουµε βιώσει το πρόβληµα, συµφωνούµε προς αυτή την
κατεύθυνση. Είναι µια κατεύθυνση που ενισχύει και τα δηµόσια
έσοδα, διότι υπάρχουν φόροι και ασφαλιστικές εισφορές και
οπωσδήποτε εµπεδώνεται το αίσθηµα της ασφάλειας, γιατί
έχουµε αυτή τη στιγµή ταυτοποίηση και καταγραφή.

Πιστεύω -λείπει ο κ. Καιρίδης, αλλά πρέπει να το πούµε- ότι
πρέπει να κοιτάξουν ιδιαίτερα και να στελεχώσουν καλύτερα τα
αρµόδια τµήµατα αδειών διαµονής της Διεύθυνσης Αλλοδαπών
σε όλη την ελληνική επικράτεια και στις Αποκεντρωµένες Διοική-
σεις, όπου εκεί πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρ-
χει το πρόβληµα. Εµείς, η Νέα Δηµοκρατία, όταν και όπου χρειά-
στηκε, είµαστε εκεί, όσον αφορά τις παράνοµες εισαγωγές στη
χώρα µας. Είµαστε εκεί στον Έβρο. Είµαστε εκεί στα θαλάσσια
σύνορα των νησιών µας. Με ανθρωπισµό αλλά και µε αίσθηµα δι-
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καίου και ευθύνης, αντιπαρατάσσουµε τη νοµιµότητα και όλα
αυτά τα οποία συνθέτουν ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος.

Δεν δεχόµαστε µαθήµατα από κάποιους οι οποίοι ψηφοθη-
ρούν, όπως συνέβη το µεσηµέρι µε τον κ. Βελόπουλο, ο οποίος -
άκουσον άκουσον- µίλησε για την αντικατάσταση του προβλή-
µατος της έλλειψης εργατών γης µε αγορά µηχανηµάτων, τα
οποία συλλέγουν -τα γνωρίζουµε τα µηχανήµατα αυτά- ελαι-
όκαρπο και άλλες δενδρώδεις καλλιέργειες. 

Όµως, δεν γνωρίζει και πιστεύω ότι πρέπει να του πούµε ότι
το ανάγλυφο του ελληνικού εδάφους, οι πλεύρες που λένε στο
χωριό µου, δεν έχουν καµµία σχέση µε αυτού του είδους τις καλ-
λιέργειες στις οποίες µπορούν να επιχειρήσουν αυτά τα µηχανή-
µατα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γεώργιος Ψυχογιός από τον ΣΥΡΙΖΑ,
ο οποίος θα µιλήσει από τη θέση του. 

Κύριε συνάδελφε, το Προεδρείο σάς εύχεται γρήγορη ανάρ-
ρωση!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νέο νοµο-

σχέδιο για το ασφαλιστικό εξακολουθεί να αφήνει εκτός ουσια-
στικής προστασίας και στήριξης ασφαλισµένους και συνταξιού-
χους, αλλά και την ίδια τη βιωσιµότητα των ασφαλιστικών τα-
µείων ανοίγοντας, όπως έχει ήδη γίνει, µε την επικουρική ασφά-
λιση τον δρόµο σε ιδιώτες και µεγάλες ασφαλιστικές εταιρείες.
Οι αυξήσεις που προβλέπει είναι για δεύτερη χρονιά µικρότερες
του πληθωρισµού, γεγονός που συνιστά στην ουσία µείωση και
όχι αύξηση των εισοδηµάτων των συνταξιούχων. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό η Κυβέρνηση αυξάνει το όριο οφειλών
από τις 20.000 ευρώ στις 30.000 ευρώ για τους µικροµεσαίους,
προκειµένου να λάβουν σύνταξη. Όµως, υπάρχουν εκατοµµύρια
οφειλές, ίσως και δισεκατοµµύρια, στο ΚΕΑΟ από ελεύθερους
επαγγελµατίες, αγρότες και άλλες κατηγορίες.

Για όλους αυτούς, λοιπόν, η Κυβέρνηση µε αυτό το νοµοσχέ-
διο βάζει κάποιες δικλίδες, κάποιες προϋποθέσεις οι οποίες απο-
κλείουν πάρα πολλούς. Υπολογίζουµε ότι περίπου δώδεκα
χιλιάδες θα είναι οι υποψήφιοι συνταξιούχοι που είναι πάνω από
εξήντα επτά ετών, έχουν πληρώσει είκοσι χρόνια εισφορές και
έχουν καταθέσεις µέχρι 12.000 ευρώ στις τράπεζες για να εντα-
χθούν. Εποµένως, δεν απαντά στις πραγµατικές ανάγκες. Το νο-
µοσχέδιο δεν λέει λέξη για όσους έχουν χρέη πάνω από 30.000
ευρώ στο ΙΚΑ, για εκατόν είκοσι δόσεις, αλλά και για ρυθµίσεις
που να είναι εφικτές και ρεαλιστικές για τους συνταξιούχους. 

Επιπλέον, πρέπει να θυµίσουµε ορισµένα πράγµατα σε αυτή
την Αίθουσα, διότι τόσο εγώ όσο κι άλλοι συνάδελφοι είµαστε κά-
ποια χρόνια εδώ. Στις πιο δύσκολες µνηµονιακές συνθήκες, το
2015, η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε φτάσει αυτό το όριο στις
50.000, µε αποτέλεσµα να µπουν µέσα χιλιάδες ασφαλισµένοι
που οποίοι ήταν σε οµηρία και δεν µπορούσαν να πάρουν τη σύ-
νταξή τους µέχρι τον Σεπτέµβρη του 2015 που ίσχυσε αυτό το
µέτρο. Εκεί, βέβαια, είχαν οδηγηθεί από τις αντικοινωνικές πολι-
τικές σας και δεν µπορούσαν να πληρώσουν τις εισφορές. 

Το ίδιο ισχύει και για τις εκατόν είκοσι δόσεις του 2019, µε τις
οποίες µπόρεσαν οι ασφαλισµένοι να διαγράψουν µεγάλο µέρος
των οφειλών, να πάρουν ασφαλιστική ενηµερότητα και να συντα-
ξιοδοτηθούν, γιατί έπεσαν κάτω από τα όρια που είχαν τα ασφα-
λιστικά ταµεία. Αυτά, λοιπόν, πρέπει να τα θυµόµαστε, γιατί δεν
είµαστε όλοι ίδιοι.

Η Κυβέρνηση αυξάνει κατά 4% τις εισφορές για όλους τους
επαγγελµατίες, ενώ πέρυσι τις είχε αυξήσει 9,6%, παρά τις εκ-
κλήσεις µας να παγώσουν λόγω της καλπάζουσας ακρίβειας. Και
πραγµατικά είναι να απορεί κανείς πώς βγαίνει ο Πρωθυπουργός
και µιλάει για µείωση των εισφορών, όταν η τεράστια πλειοψηφία
επιστηµόνων, ελεύθερων επαγγελµατιών, µικροµεσαίων και
αγροτών έχει δει αύξηση πάνω από 20% από το 2019. 

Η Κυβέρνηση αντί για δέκατη τρίτη σύνταξη δίνει ένα µικρό
επίδοµα 150-200 ευρώ. Όταν ένας συνταξιούχος θα έπαιρνε 500
ευρώ έχοντας σύνταξη 500 ευρώ, δηλαδή το διπλάσιο, αυτή τη

στιγµή παίρνει λιγότερο από το 1/3.
Το νοµοσχέδιο, επίσης, δεν λέει τίποτα για τα τεράστια κενά

στις οργανικές θέσεις του ΕΦΚΑ και δεν περιλαµβάνει καµµία
πρόβλεψη για νέες προσλήψεις, όπως ζητούν οι εργαζόµενοι. 

Αντί, λοιπόν, η Κυβέρνηση να ασχοληθεί µε τις πραγµατικές
προκλήσεις της ελληνικής κοινωνίας, προχωρά σε αλλαγές, εκ
των οποίων ορισµένες µεν βρίσκονται σε θετική κατεύθυνση,
ωστόσο δεν λύνουν τα µεγάλα προβλήµατα. 

Εισάγοντας δε την έννοια του ενεργού ΑΜΚΑ στο άρθρο 33,
τίθεται και ένα άλλο εµπόδιο στην πρόσβαση των πολιτών στο
ΕΣΥ, παρά τη σαφή οδηγία του ΠΟΥ για καθολική, απροϋπόθετη
και ανεµπόδιστη πρόσβαση. 

Η Κυβέρνηση αλλοιώνει πλήρως το πνεύµα και τη στόχευση
της διάταξης της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ το 2016 που έδωσε
πλήρη πρόσβαση σε δυόµισι εκατοµµύρια ανασφάλιστους συ-
µπολίτες µας προστατεύοντας και σώζοντας σε πολλές περιπτώ-
σεις ανθρώπινες ζωές. Ήταν τότε, κύριε Γεωργιάδη, που καταρ-
γήσαµε το πεντάευρο που εσείς είχατε επιβάλει να πληρώνουν
οι ανασφάλιστοι πολίτες στα νοσοκοµεία και διαγράψαµε 28 εκα-
τοµµύρια ευρώ από τις εφορίες, τα οποία είχαν οδηγηθεί εκεί
από αυτό το χαράτσι στην πλάτη των πολιτών.

Μεσοπρόθεσµα, λοιπόν, ελεύθεροι επαγγελµατίες που αδυνα-
τούν να καταβάλουν τα ασφάλιστρα, µένουν ανασφάλιστοι µε
επιπτώσεις τόσο στους ίδιους όσο και στις οικογένειές τους, ενώ
την ίδια στιγµή συγκεκριµένες οµάδες του πληθυσµού, όπως
είναι τα κατώτερα κοινωνικά στρώµατα, οι µακροχρόνια άνεργοι,
οι αλλοδαποί, οι Ροµά και άλλες ευάλωτες οµάδες, θα µένουν
εκτός βασικών παροχών ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης. Είναι,
λοιπόν, ένα ασφαλιστικό νοµοσχέδιο που αντί να αµβλύνει τις ανι-
σότητες, τις διευρύνει.

Και έρχοµαι στην τροπολογία του Υπουργείου Μετανάστευσης
και Ασύλου. Πώς τα φέρνει καµµιά φορά η ζωή, κύριε Υπουργέ!
Στις 18 Δεκεµβρίου, που είναι η παγκόσµια µέρα του µετανάστη,
όπως την είχε κηρύξει ο ΟΗΕ λόγω της συνθήκης για την προ-
στασία των δικαιωµάτων µεταναστών και οικογενειών, έρχεστε
εσείς να φέρετε αυτή την τροπολογία, αφού βέβαια έχετε κάνει
ορισµένα πράγµατα που είναι τα εξής: Έχετε χτίσει επί τόσα χρό-
νια ένα αφήγηµα ψεύτικο, ένα παραµύθι, θα έλεγα, κυρίως απέ-
ναντι στον ΣΥΡΙΖΑ για δήθεν ανοιχτά σύνορα. Ακόµα και Τούρ-
κους πράκτορες µας έλεγαν προκάτοχοί σας εδώ µέσα στη
Βουλή, όταν κάναµε κριτική. Έχετε επενδύσει στον κοινωνικό αυ-
τοµατισµό δηµιουργώντας αποδιοποµπαίους τράγους για να
φορτώσετε στην ουσία την αντιλαϊκή πολιτική σας. Έχετε χύσει
όλο το δηλητήριο και τον ακροδεξιό σας λαϊκισµό πάνω στην ελ-
ληνική κοινωνία συµβάλλοντας στον εκφασισµό και το µίσος που
επεκτείνεται, ενώ και σήµερα εσείς ο ίδιος επιµείνατε, χρησιµο-
ποιώντας µάλιστα ως επιχείρηµα το γεγονός ότι η χώρα καταγ-
γέλλεται από το ίδιο το Ευρωκοινοβούλιο για επαναπροωθήσεις
και βία κατά των προσφύγων, πράγµα το οποίο για τη χώρα είναι
πολύ σοβαρό, διότι το Διεθνές Δίκαιο και το Δίκαιο της Θάλασ-
σας και η απαρέγκλιτη τήρησή τους θα έπρεπε να µας ενδιαφέρει
όλους. Είναι όπλο για τη χώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, ξηλώσατε -όχι εσείς προσωπικά, οι αρµόδιοι Υπουργοί
τα προηγούµενα χρόνια και η Κυβέρνησή σας- όλο το πλαίσιο για
την πρόσβαση µεταναστών, προσφύγων και αιτούντων άσυλο
στην αγορά εργασίας και σε άλλα κοινωνικά δικαιώµατα, αλλά
και τη διαδικασία των µετακλήσεων µε συµφωνίες σαν κι αυτή
της Αιγύπτου. Και σας άκουσα να λέτε για την ΕΘΕΑΣ, που
σωστά εντοπίζει τις θετικές διατάξεις σας, αλλά σας κάνει και
σφοδρότατη κριτική για τη συµφωνία µε την Αίγυπτο, η οποία δεν
έχει αποδώσει σε τίποτα, όπως και οι άλλες.

Μιλάµε για εσάς που προσπαθείτε να πείσετε τον κ. Σαµαρά
και τον κ. Βελόπουλο, αλλά και τους Βουλευτές σας, επαναλαµ-
βάνοντας δεκάδες φορές τη λέξη «λαθροµετανάστες», λες και οι
άνθρωποι είναι λαθραία τσιγάρα ή λαθραίο πετρέλαιο. Και ξέ-
ρετε, αυτό έχει απαγορευτεί. Ακόµα και στις µεταφράσεις του
Υπουργείου Εξωτερικών -αυτό είναι κάτι που µπορείτε να δείτε-
διεθνών κειµένων εξαλείφθηκε η λέξη «λαθροµετανάστης». Πρό-
σφατα στην Αρχή Διαφάνειας έκανα µια παρέµβαση και δέχτηκε
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ο πρόεδρός της να την αποσύρει. Εποµένως προσέξτε το αυτό
και από νοµικής πλευράς.

Αφού, λοιπόν, τα κάνατε όλα αυτά, έρχεστε να προσγειωθείτε
ανώµαλα στην πραγµατικότητα, µια πραγµατικότητα που την εί-
χαµε εντοπίσει χρόνια µε κοινοβουλευτικές και άλλες παρεµβά-
σεις µας, πατώντας πάνω στα δίκαια αιτήµατα των παραγωγών,
των µεταναστευτικών κοινοτήτων και των τοπικών κοινωνιών,
αλλά κυρίως µε στόχο µια κοινωνία συνοχής, συµπερίληψης,
χωρίς αόρατους ανθρώπους µε υποχρεώσεις και δικαιώµατα για
όλους.

Επιλογές, άλλωστε, της Κυβέρνησής µας, όπως ήταν η ιθαγέ-
νεια στα παιδιά µεταναστών δεύτερης γενιάς, η εθνική στρατη-
γική για την ένταξη, η πρόσβαση των παιδιών προσφύγων στην
παιδεία, η θεσµοθέτηση του άρθρου 13Α -το εργόσηµο που το
καταργήσατε, όταν αναλάβατε, όπως και το ΑΜΚΑ- δείχνουν ότι
είµαστε συνεπείς σε µια σύγχρονη δηµοκρατική πολιτεία που
µπορεί µε κανόνες και σχέδιο να χωρέσει και να εντάξει πολλούς
κόσµους και να έχει πολλαπλά οφέλη για τη χώρα και τις τοπικές
κοινωνίες και όχι αποκλεισµό και σε πολλές περιπτώσεις θεσµικό
ρατσισµό, τον οποίο εσείς υλοποιείτε.

Η τροπολογία σας, λοιπόν, παρά το γεγονός ότι είναι ελλιπής,
θα ψηφιστεί από εµάς, γιατί έχουµε συνέπεια σ’ αυτές τις θέσεις
και τις αρχές και δεν µεταλλασσόµαστε, δεν µεταµορφωνόµαστε
ανάλογα µε τις ανάγκες, κάτι που η κοινωνία θα δει και θα κατα-
λάβει, διότι δεν είναι Λωτοφάφοι!

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι στο άρθρο 1 της τροπολογίας θα πρέ-
πει να µπει µε ασφαλιστική δικλίδα, διότι µπορεί ένας εργοδότης
να έχει δίκιο να το πει σε κάποιον που δεν πηγαίνει στη δουλειά,
αλλά αν αυτό γίνει τιµωρητικά ή καταχρηστικά, παραβαίνει τις
εθνικές και διεθνείς διατάξεις. Οπότε, πρέπει να µπει µια δικλίδα
γι’ αυτό, γιατί έχουµε δει τι συµβαίνει στη Μανωλάδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επαναληπτικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Επίσης, το ίδιο ισχύει και για την τριετή άδεια που είναι η πιο

σηµαντική διάταξη. Εκεί πρέπει να υπάρξει ενίσχυση των υπηρε-
σιών για να εφαρµοστεί αυτό. Πρέπει να προσληφθούν εργαζό-
µενοι, πρέπει να αναβαθµιστούν τα µέσα και ο εξοπλισµός, για
να υπάρχει ταχεία και αποτελεσµατική διαδικασία σε αυτό, κάτι
που έχουµε ζήσει και το ξέρουµε και το έχουν ζητήσει και οι υπη-
ρεσίες.

Επίσης, όσον αφορά το θέµα των επανενώσεων, από τη στιγµή
που βάζετε χρονικό ορίζοντα, και είναι η 30ή Νοέµβρη του 2023,
θα µπορούσε, σύµφωνα µε το άρθρο 8 της ΕΣΔΑ, να µπει και η
επανένωση των οικογενειών, την οποία έχετε µόνο γι’ αυτούς που
είναι εδώ. 

Και κλείνω λέγοντας το εξής. Θεωρούµε πως αυτό που γίνεται
είναι ένα βήµα, µια µικρή δικαίωση γι’ αυτό που και εµείς λέγαµε
και ζητούσαν και οι παραγωγοί και στην περιφέρεια µου, αλλά
και οι σύγχρονες ευρωπαϊκές καλές πρακτικές, µια δυνατότητα
να µπορούν να ενταχθούν, να ζήσουν αξιοπρεπώς, να συµβάλ-
λουν στην τοπική ανάπτυξη και οικονοµία, αλλά πάντοτε µε
έλεγχο. Και σε αυτό θα είµαστε ενεργοί για την εφαρµογή των
προϋποθέσεων των εργασιακών δικαιωµάτων και όχι µόνο, αλλά
και των διεκδικήσεων που έχουν οι τοπικές κοινωνίες και οι µετα-
νάστες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει για

δύο λεπτά ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Δεν θα έπαιρνα τον λόγο, αλλά ο θεός,
λέει, αγαπάει τον κλέφτη, αγαπάει και τον νοικοκύρη.

Αγαπητέ, κύριε συνάδελφε, πρέπει, πρώτον, να µάθετε -στον
ΣΥΡΙΖΑ δεν το έχετε καταλάβει ακόµα- ότι δεν υπήρξε ποτέ το
πεντάευρο του Άδωνι. 

Το πεντάευρο, δηλαδή το εισιτήριο εισόδου στα κέντρα υγείας,
θεσπίστηκε πρώτα ως χίλιες δραχµές από την αείµνηστη Μα-

ριέττα Γιαννάκου ως Υπουργό Υγείας και έγινε 5 ευρώ από τον
Υπουργό Υγείας Ανδρέα Λοβέρδο στην κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
του Γιώργου Παπανδρέου. Εγώ όταν έγινα Υπουργός Υγείας πα-
ρέλαβα το πεντάευρο, ίσχυε το πεντάευρο και µε δική µου
υπουργική απόφαση αφαίρεσα από την υποχρέωση καταβολής
του κάποιες κατηγορίες ανθρώπων, τους ευάλωτους, τους µετα-
νάστες, τους ευρισκόµενους κάτω από το όριο της φτώχειας
κ.λπ.. 

Παρά ταύτα, επειδή κάνουν φασαρία, εσείς στον ΣΥΡΙΖΑ βγά-
λατε τυπωµένο πεντάευρο µε τη φάτσα µου κι έχετε αφήσει στην
ιστορία «το πεντάευρο του Άδωνι». Μάθετε, τουλάχιστον, ότι δεν
υπήρξε ποτέ πεντάευρο του Άδωνι. Για να πω όλη την αλήθεια,
εγώ είχα εισηγηθεί να βάλω 20 ευρώ σε εισιτήριο εισόδου στη
νοσηλεία, αλλά τότε κόπηκε από την τότε κυβέρνηση γιατί δεν
ήθελαν απόφαση αυτού του µέτρου. Συµφωνώ µε το εισιτήριο ει-
σόδου και θεωρώ λάθος που το καταργήσατε. 

Γιατί πήρα, όµως, τον λόγο. Γιατί το ΠΑΣΟΚ σήµερα καταθέτει
µία τροπολογία να καταργήσουµε την αύξηση των κρατήσεων
στις κύριες και τις επικουρικές συντάξεις υπέρ υγείας από 4% σε
6%. Ξέρετε πότε έγινε αυτή η αύξηση; Το λέει µέσα η τροπολογία
του ΠΑΣΟΚ. Να την πάρετε από τους συναδέλφους σας δίπλα.
Έγινε από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Η µοναδική αύξηση που έγινε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ήταν το αντίδωρο για την κατάργηση
του δήθεν πεντάευρου του Αδώνιδος που δεν υπήρχε. Μόνο που
το πεντάευρο, του Λοβέρδου για να το λέµε σωστά, ήταν προ-
ϋπολογισµένο, κύριε Πρόεδρε, για 19 εκατοµµύρια τον χρόνο,
ενώ αυτό που ζητάνε -σωστά- οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ να κα-
ταργήσουµε εισφέρει στον προϋπολογισµό 65 εκατοµµύρια τον
χρόνο. 

Πήγατε -λέει- τότε στην τρόικα και ανταλλάξατε ένα µέτρο 19
εκατοµµυρίων, το οποίο πλήρωνε κάποιος αν πήγαινε το πολύ
µέχρι δύο φορές τον χρόνο, γιατί εξαιρούνται οι χρονίως πάσχο-
ντες, από το κέντρο υγείας ή τα εξωτερικά ιατρεία, µε ένα ανα-
γκαστικό µέτρο, αναγκαστικής εφαρµογής, πέντε φορές υψη-
λότερο σε κρατήσεις στους συνταξιούχους.

Είναι ένα δείγµα της ανικανότητάς σας. Ήσασταν η πιο ανίκανη
κυβέρνηση όλων των εποχών. Και η απόδειξη είναι η σηµερινή
τροπολογία του ΠΑΣΟΚ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Θα την κάνετε δεκτή; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Όχι, γιατί δεν µπορώ. Διότι ένα µέτρο
όταν µπαίνει και είναι φοροµπηχτικό, µπαίνει εύκολα. Για να βγει,
όµως, πρέπει τώρα να βρω 65 εκατοµµύρια. Καταλάβατε τι πρό-
βληµα δηµιουργήσατε; Αυτά είναι τα λάθη τού να εκλέγονται άν-
θρωποι ανίκανοι στην ηγεσία. 

Πάµε, όµως, τώρα στο δεύτερο που είναι πολύ πιο ενδιαφέρον
για µένα. Εσείς λέτε σε µένα για τους ανασφάλιστους; Ο νόµος
για τους ανασφάλιστους είναι δικός µου νόµος, του Μαρτίου του
2014, άρθρο 1. Έγινε σε συµφωνία µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό
Υγείας, ο οποίος, όταν έληξε η θητεία µου στο Υπουργείο Υγείας,
µού έδωσε και βραβείο µε την υπογραφή τού τότε υπεύθυνου,
του Χανς Κλούγκε, που σήµερα είναι υπεύθυνος όλης της Ευρώ-
πης του Παγκοσµίου Οργανισµού Υγείας. 

Για να πετύχω τον νόµο για τους ανασφάλιστους και να εκ-
δώσω τις δύο υπουργικές αποφάσεις για τα νοσοκοµεία και τα
φάρµακα, για τα οποία τότε η τρόικα αντιδρούσε και τους έπεισα
να τα δεχτεί, πήρα τις υπηρεσίες του Παγκόσµιου Οργανισµού
Υγείας και µετά, όταν έγινε Υπουργός Υγείας ο κ. Κουρουµπλής,
είπε ότι θα µε πήγαινε στο ειδικό δικαστήριο γιατί είχα υπογράψει
συµβόλαιο µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας που ήταν για
τους ανασφάλιστους. Και, τελικά, ο κ. Ξανθός, όταν ανέλαβε µετά
τον κ. Κουρουµπλή, ανανέωσε το συµβόλαιο µε τον Παγκόσµιο
Οργανισµό Υγείας και συνέχισε τη δικιά µου πολιτική για τους
ανασφάλιστους.  

Τώρα, όµως, να σας πω και το αντίστροφο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Πόσοι πήγαν επί των ηµερών σας; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Χιλιάδες πήγανε. Όσοι πήγαιναν στα
φαρµακεία έπαιρναν τα φάρµακά τους τζάµπα και το ίδιο στο νο-
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σοκοµείο. Για να καταλάβετε πόσο άσχετος είστε…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Αυτό να το αποσύρετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ωραία, το αποσύρω. Όχι καλά ενηµε-
ρωµένος. Το 2015 στις εκλογές είχατε και σποτ ότι καλύψατε
τους ανασφάλιστους. Και ο νόµος που άλλαξε τον δικό µου νόµο
έγινε τον Νοέµβριο του 2015 από τον Ξανθό µετά τις εκλογές.
Με τον δικό µου νόµο πήγατε στις εκλογές.

Ακούστε, όµως, τώρα πώς την πατήσατε εις τριπλούν σήµερα
για να καταλάβετε, γιατί εκτός από όχι καλά ενηµερωµένος είστε
και όχι καλά διαβασµένος. Η διάταξη για τον ενεργό και µη
ενεργό ΑΜΚΑ, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, είναι διακηρυγµένη πο-
λιτική του κ. Ανδρέα Ξανθού ως Υπουργού Υγείας του ΣΥΡΙΖΑ. 

Θα σας διαβάσω ακριβώς και τι δήλωσε ο κ. Ξανθός, το έχω
εδώ στο κινητό µου, για να µη φανεί ότι σας το λέω από το µυαλό
µου. Διαβάζω από τη συνέντευξή του που έγινε τον Απρίλιο του
2019. Ερώτηση: «Υπάρχει η παραδοχή ότι οι ανασφάλιστοι πλέον
έχουν δωρεάν περίθαλψη και η κριτική των αντιπάλων σας περιο-
ρίζεται στο γεγονός ότι κάποιοι ακόµα και επισκέπτες από άλλες
χώρες εκµεταλλεύονται το παράθυρο αυτό και όχι µε νόµιµο
τρόπο, τυγχάνουν δωρεάν περίθαλψης στην Ελλάδα ζηµιώνο-
ντας το σύστηµα. Γνώριζε αυτό το ζήτηµα;». Ανδρέας Ξανθός:
«Η κοινή παραδοχή για το ότι υπάρχει πλέον καθολική υγει-
ονοµική κάλυψη των ανασφαλίστων πολιτών, δυστυχώς, δεν είναι
επίσηµα αποδεκτή από πολιτικές δυνάµεις. Με τη ρύθµιση αυτή
όσοι Έλληνες δικαιούνται δωρεάν περίθαλψης κ.λπ.». Ανδρέας
Ξανθός Υπουργός Υγείας ΣΥΡΙΖΑ: «Έχουµε την εικόνα ότι υπάρ-
χει µια µερίδα αλλοδαπών, συνήθως γειτονικών χωρών, που ενώ
δεν διαµένουν πλέον στη χώρα µας διαθέτουν ΑΜΚΑ από το πα-
ρελθόν και εκµεταλλεύονται τον νόµο χωρίς να το δικαιούνται. Η
δικλίδα ασφαλείας που προωθούµε είναι η πιστοποίηση της µό-
νιµης παραµονής στη χώρα για κάθε αλλοδαπό δικαιούχο ΑΜΚΑ
και ενεργού ΑΜΚΑ, άρα δωρεάν περίθαλψης». 

Αυτά θα λέγατε τον Απρίλιο του 2009 ως κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.
Και τώρα έρχεστε στη Βουλή, που νοµοθετώ ό,τι είχατε εξαγγεί-
λει το 2019 και µου κάνετε κριτική ότι πάω ενάντια στον Παγκό-
σµιο Οργανισµό Υγείας, που εγώ σας τον έµαθα. Κι αν δεν τον
ξέρατε θα πηγαίνατε και δικαστήριο. Το λέω για να καταλάβετε,
θα το πω ευγενικά, πόσο “πολύ άσχηµα ενηµερωµένος” είστε! 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ τον κ.

Παρασκευά Κουκουλόπουλο από το ΠΑΣΟΚ να πάρει τον λόγο
για την οµιλία του.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χθες από αυτό εδώ το Βήµα ο Πρωθυπουργός ρώτησε πρα-

γµατικά και όχι ρητορικά για τη θέση µας για το νέο ΕΚΑΣ που
προτείνουµε και πόσο κοστίζει. Ξέρει πόσο κοστίζει. Απαντήσαµε
και χθες και είναι αναρτηµένο στο πρόγραµµά µας και από πού
θα βρούµε τα λεφτά. Δεν είναι µία θέση για εντυπωσιασµό. 

Το νέο ΕΚΑΣ για τους χαµηλοσυνταξιούχους του ΟΓΑ, όπως
και η κατάργηση της προσωπικής διαφοράς είναι δύο βασικές
θέσεις του ΠΑΣΟΚ για τους συνταξιούχους και είναι ονοµατισµέ-
νοι οι πόροι, οι φόροι οι συγκεκριµένοι από τους οποίους χρηµα-
τοδοτείται αυτή µας η παρέµβαση. Το προτείναµε ακόµη και
σήµερα, κύριε Υπουργέ, και αύριο…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Ποιοι είναι; 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιοι είναι; Δεν τους ξέρετε; 
Μα, τους γράφουµε στο πρόγραµµά µας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Δεν το ξέρω απ’ έξω.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι η φορολόγηση των µερι-

σµάτων που την πήγαν στο 5% που την είχαµε καταψηφίσει, η
αποφορολόγηση των γονικών παροχών, είναι ο συµπληρωµατι-
κός ΕΝΦΙΑ της πολύ µεγάλης ακίνητης περιουσίας την οποία επί-
σης είχαµε καταψηφίσει και επίσης, κύριε Υπουργέ, είναι όλα τα
επιδόµατα που δεν θα δίνατε για αρκετούς από αυτούς τους συ-
νανθρώπους µας, εάν είχαν αυτή την πραγµατική ενίσχυση εισο-
δήµατος. Τόσο απλό. Και ενισχύεται διαρκώς αυτό µε αυτό που
κάνετε.

Εν πάση περιπτώσει, η θέση για το νέο ΕΚΑΣ είναι µια άλλη

αντίληψη. Είναι η αντίληψη των διαρθρωτικών παρεµβάσεων,
όπως διαρθρωτικά πιστεύουµε ότι πρέπει να αντιµετωπιστεί και
στο ασφαλιστικό το ζήτηµα των επαγγελµατικών ταµείων στα
οποία πιστεύουµε όχι απλά γιατί είναι δικός µας νόµος από την
εποχή του Δηµήτρη Ρέππα, αλλά γιατί τα υπερασπίστηκαµε,
κύριε Υπουργέ, και θα σας πάω σε µια αγαπηµένη σας εποχή
στην οποία αναφέρεστε συχνά για κοινές µας εµπειρίες. Βίωσα
την αγωνία για τα επαγγελµατικά ταµεία µαζί µε τον Γιώργο Κου-
τρουµάνη όταν το 2011, 2012 και 2013 και 2014 προσπαθούσαµε
να πείσουν τους ασφαλισµένους και τις οργανώσεις τους να ξε-
κινήσουν να δώσουν υπόσταση στην υπόθεση των επαγγελµατι-
κών ταµείων, αλλά έπεφτε στο κενό η προτροπή µας, η πρω-
τοβουλία µας. Ξέρετε γιατί; Ήταν η ίδια εποχή που η προτροπή
που είχαµε κάνει 8 Απριλίου του 2012 στις διοικήσεις των ασφα-
λιστικών ταµείων έπεσε κυριολεκτικά στον γκρεµό µε τροµακτική
ζηµιά σε όλα τα ασφαλιστικά ταµεία.

Είχαµε πει τότε, µετά το PSI να κάνουν ανταλλαγή στα οµό-
λογα που είχαν στα χέρια τους, µε οµόλογα του ελληνικού δηµο-
σίου. Το άκουσε µόνο ο αείµνηστος Ροβέρτος Σπυρόπουλος
διοικητής τότε του ΙΚΑ και το ΙΚΑ βγήκε κερδισµένο από το PSI
µε 120 εκατοµµύρια ευρώ και όλα τα άλλα ασφαλιστικά ταµεία
κατέγραψαν ζηµιές δισεκατοµµυρίων. Γι’ αυτή την εποχή µιλάµε.
Προσέξτε, αν πάρω µια καλόπιστη προσέγγιση, κάτι που δεν κά-
νετε ποτέ εσείς ως Κυβέρνηση όταν λέµε εµείς επιχειρήµατα, τι
λέτε στην εισηγητική σας έκθεση; Τα επαγγελµατικά ταµεία είναι
µια καλή πρακτική, αλλά επειδή δεν προχωράνε πολύ ας βάλουµε
και τον ιδιωτικό τοµέα, µήπως και. Περίπου αυτό λέτε. Για να το
δούµε, ρε αδερφέ, να το δοκιµάσουµε. Δεν προχώρησαν τόσα
χρόνια πολύ. Όχι, λοιπόν. Χρειάζεται ένας σοβαρός και ήρεµος
διάλογος. Η εµπιστοσύνη δεν περισσεύει γενικότερα από την κοι-
νωνία προς το πολιτικό σύστηµα, προς όλους µας. Και νοµίζω ότι
µε ήρεµο τρόπο και µε σοβαρό διάλογο µπορούµε να προχωρή-
σουµε στη σοβαρή ενίσχυση των επαγγελµατικών ταµείων, χωρίς
να χρειαζόµαστε καθόλου ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες. Στην
καλύτερη περίπτωση, κάνετε νοµίζω λάθος, κύριε Υπουργέ. Γιατί
αν πάρω την περίπτωση που δεν είναι κακή περίπτωση, στην χει-
ρότερη περίπτωση ισχύει αυτό που εµείς λέµε. Τι κάνετε πολύ
απλά; Ενισχύετε έναν συνασπισµό οικονοµικών συµφερόντων
που είναι ο δικός σας συνασπισµός εξουσίας, της δικής σας
εξουσίας. Αυτό κάνετε, ανοίγοντας τον δρόµο για ιδιωτικές
ασφαλιστικές εταιρείες στα επαγγελµατικά ταµεία. 

Θα σας πάω από τον ίδιο δρόµο στην τροπολογία, κύριε Υ-
πουργέ. Ο κ. Αυγενάκης, ο συνάδελφός σας, χθες απαντώντας
στον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο για τον ΕΛΓΑ, του είπε «τι
είναι αυτά που λέτε, είναι ο ΕΛΓΑ αυτός ο οργανισµός του Σκαν-
δαλίδη», κ.λπ.. Πέρα βρέχει, κυριολεκτικά. Το 2014, ακριβώς πριν
εννέα χρόνια τέτοιες µέρες ως εποπτεύων τότε Αναπληρωτής
Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης µαζί µε τον Βασίλη Έξαρχο,
στέλεχος του ΠΑΣΟΚ από τη Λάρισα, πρώην Βουλευτή και πρώην
διευθυντή της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας, παρουσιάσαµε την
αναλογιστική µελέτη του ΕΛΓΑ, ένα υπερσύγχρονο εργαλείο, το
οποίο, κύριε Υπουργέ, εννέα χρόνια µετά δεν έχει εφαρµοστεί
ακόµα. Ο ΣΥΡΙΖΑ το πέταξε στον κάλαθο των αχρήστων, έβγαλε
καινούργιο διαγωνισµό για αναλογιστική µελέτη παραµονές εκλο-
γών του 2019. Η Κυβέρνησή σας τέσσερα χρόνια το έβαλε στην
άκρη. Πέρσι το φθινόπωρο κάτι µας είπε για Παγκόσµια Τράπεζα
και ακούω µε νέους οργανισµούς ο ΕΛΓΑ δεν έρχεται. Η κλιµα-
τική αλλαγή έχει αλλάξει ριζικά όλα τα δεδοµένα στην αγροτική
παραγωγή και εµείς είµαστε µε έναν κανονισµό προ δωδεκαε-
τίας. Και ο κ. Αυγενάκης λέει κρύβεται πίσω η υπογραφή του
Κώστα Σκανδαλίδη. Για τον θεό! 

Τόσο είναι το ενδιαφέρον σας για τους αγρότες. Το ενδιαφέ-
ρον της Κυβέρνησή σας για τους αγρότες, κύριε Υπουργέ, ό,τι
κι αν πείτε είναι µηδαµινό. Και το αποδεικνύει και η τροπολογία
που φέρνετε πολύ καθυστερηµένα. Η διακρατική µε την Αίγυπτο
δεν προχώρησε. Για ποιον λόγο; Τα κενά στις πρεσβείες και στις
αποκεντρωµένες είναι η βασική αιτία. Γιατί δεν προχωρήσατε σε
άλλες διακρατικές συµφωνίες; Για ποιον λόγο δεν έχετε βάλει
στο µικροσκόπιο εµπειρίες άλλων χωρών, όπως η Ισπανία και η
Πορτογαλία που έχουν συνάψει διακρατικές συµφωνίες και έχουν
µια άλλη προσέγγιση για το ζήτηµα; Γιατί προσεγγίζετε τόσο φο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΓ’ - 18 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 8111



βικά το θέµα;
Γιατί δεν προχωράτε µε γενναιότητα; Είναι πολύ λίγο αυτό που

κάνετε και πολύ αργά. Προφανώς το στηρίζουµε. Εννοείται. Αλλά
είναι πολύ λίγο και είναι πολύ αργά. Αυτό θέλω να καταλάβετε.
Εγώ δεν θα σας πω απαξιωτικά ότι δεν ξέρετε. Όλοι οι συνάδελ-
φοί µου από τη Νέα Δηµοκρατία που εκπροσωπούν περιφερει-
ακούς νοµούς γνωρίζουν τόσο καλά όσο κι εµείς το πρόβληµα.
Δεν έχω καµµία αµφιβολία. Απλά η φωνή της περιφέρειας δεν
µπορεί να βρει έκφραση στη δική σας Κυβέρνηση. Ασφυκτιά.
Είναι τελείως έξω από τις προτεραιότητες της Κυβέρνησης η ελ-
ληνική ύπαιθρος και η περιφέρεια γενικότερα. Ειδικά ο δε αγρό-
της είναι ο τελευταίος για τον οποίο επισπεύδει µια κυβέρνηση
µονίµως επισπεύδουσα για την «AEGEAN», για την αποεπένδυση
τραπεζών. Για τους αγρότες αργά, ασθµαίνοντας και κάνει κάτι
πολύ λίγο. Πρέπει να κάνετε πολλά, κύριε Υπουργέ, αν σας εν-
διαφέρει πραγµατικά να βοηθήσετε στην υπόθεση των εργατών
γης, όπως και στο ασφαλιστικό.

Εκτός από τις δύο εµβληµατικές µας θέσεις, απαρίθµησε και
ο εισηγητής µας, ο Γιώργος Μουλκιώτης, το πρωί αλλά και ο Δη-
µήτρης Μπιάγκης προ ολίγου πολύ συγκεκριµένα ποιες είναι οι
θέσεις µας συγκεκριµένα για το ασφαλιστικό, οι οποίες έχουν
άµεση απόκριση σε δίκαια αιτήµατα του κόσµου, χωρίς να τινά-
ζουν προϋπολογισµούς. Αυτό αποδεικνύεται ενεργειακά για το
ποιο είναι το πραγµατικό σας ενδιαφέρον για τους αγρότες.

Ολοκληρώνω, κύριε Υπουργέ, Δεν αναφέροµαι τώρα στη ρη-
τορική που υιοθετήσατε εδώ και δύο µέρες. Αντιλαµβάνοµαι την
πίεση, είστε και ο κατάλληλος άνθρωπος εξάλλου για να κάνετε
την άµυνα. Έχουµε τρία κόµµατα της Αντιπολίτευσης που είναι
δεξιότερα από εσάς. Ωραία. Αλλά να σας πω κάτι. Δεν έχει µετα-
ναστευτική πολιτική η χώρα, περί αυτού πρόκειται. Την πραγµα-
τικότητα έχετε απέναντί σας, αν θέλετε και το ΠΑΣΟΚ. Δεν έχετε
απέναντί σας εκείνες τις επιπολαιότητες που λένε ότι δεν υπάρ-
χουν σύνορα ή η θάλασσα δεν έχει σύνορα κ.λπ.. Δεν είµαι σε
αυτή την εποχή. Ήδη ο ΣΥΡΙΖΑ τώρα ψήφισε για τις αµυντικές
δαπάνες. Ήρθε προς το ΠΑΣΟΚ. Και εσείς, µε αυτό που κάνετε
για τους µετανάστες και εσείς προς το ΠΑΣΟΚ έρχεστε. Όλοι
προς τα εδώ θα έρθετε σιγά-σιγά.

Για να αποκτήσει η χώρα µεταναστευτική πολιτική πρέπει να
γίνουν κάποιες σοβαρές συζητήσεις χωρίς ιδεοληψίες. Δεν είµα-
στε πια στην εποχή που κραδαίνοντας τη σηµαία του λαϊκισµού
µπορούµε να απαντάµε σε οτιδήποτε. Υιοθέτηση λαϊκών αιτηµά-
των δεν είναι λαϊκισµός. Ο λαϊκισµός είναι ένας πολιτικός λόγος
µε συγκεκριµένη αισθητική, που είναι ισοπεδωτικός, που είναι µα-
νιχαϊστικός, που είναι επίπλαστος, που είναι παραπλανητικός,
που είναι δηµαγωγικός. Αυτό είναι ο λαϊκισµός. Όπως επίσης η
αναφορά σε δικαιώµατα ανθρώπινα δεν είναι δικαιωµατισµός
όπως µε περισσή επιπολαιότητα ακούµε και στη Βουλή µέσα από
πολλές πλευρές. Δικαιωµατισµός, και το λένε απαξιωτικά.

Τα τελευταία δέκα χιλιάδες χρόνια η ιστορία του ανθρώπου
στον πλανήτη Γη είναι µια ιστορία µετακίνησης. Εγώ δεν λέω να
ανοίξουµε τα σύνορα. Προφανώς υπάρχουν σύνορα. Δεν υπάρ-
χει χώρα χωρίς σύνορα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Γι’ αυτό και λέω σιγά-σιγά χρει-
αζόµαστε µία λογική την οποία το ΠΑΣΟΚ πάντα την είχε και ποτέ
δεν την έχασε. 

Φυσικά και σύνορα υπάρχουν, γιατί χώρα χωρίς σύνορα δεν
υφίσταται. Δεν είναι χώρος, είναι χώρα. Προφανώς συµφωνούµε.
Αλλά και από την άλλη τα ζητήµατα των ανθρωπίνων δικαιωµά-
των έχουν µια ξεχωριστή θέση στην ατζέντα της φιλελεύθερης
δηµοκρατίας, την οποία εµείς υιοθετούµε πλήρως. Και δεν είναι
µόνο το θέµα το αγροτικό. Εµείς δεν ψηφίζουµε τη διάταξη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ανοίγετε κι άλλα θέ-
µατα, κύριε συνάδελφε. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
για να γίνει καθαρό αυτό. Εµείς δεν ψηφίζουµε τη διάταξη µόνον
επειδή βοηθάει τους αγρότες τους οποίους έχουµε σε απόλυτη
προτεραιότητα έτσι κι αλλιώς. Υπάρχουν και ζητήµατα αρχής για
εµάς. Τα ανθρώπινα δικαιώµατα δεν είναι δικαιωµατισµός και η
υπεράσπισή τους δεν είναι δικαιωµατισµός. Θέλω να το πω πολύ

καθαρά από το Βήµα της Βουλής για να είναι καθαρές οι σχέσεις
µας, κύριε Υπουργέ.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει για

ένα λεπτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Από σεβασµό στον φίλο µου τον κ.
Κουκουλόπουλο λέω µόνο το εξής: 

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, µας αδικείτε. Στο παρόν νοµοσχέ-
διο έχουµε επίδοµα µητρότητας για τις αγρότισσες που δεν
έπαιρναν, αύξηση του χρέους των αγροτών για να πάρουν σύ-
νταξη χρέους στον ΕΦΚΑ από 6 χιλιάδες στις 10 χιλιάδες και την
τροπολογία στην οποία αναφερθήκατε για τους εργάτες γης
κ.λπ..

Άρα µόνο σε ένα νοµοσχέδιο έχουµε τρεις ρυθµίσεις για τους
αγρότες. Δεν µπορείτε να µας λέτε ότι δεν ενδιαφερόµαστε για
τους αγρότες. Εγώ ποτέ δεν θα σας υποτιµήσω, ειδικά εσάς προ-
σωπικά, αλλά δεν θέλω κι εσείς να υποτιµάτε εµένα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Νεοκλής Κρητικός.
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζή-

τηση και ψήφιση σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης έρχεται να δώσει λύσεις πραγµατικά σε
συγκεκριµένα προβλήµατα. 

Σκοπός του είναι, µεταξύ άλλων, η συνολική αναµόρφωση του
θεσµικού πλαισίου που διέπει την προαιρετική επαγγελµατική
ασφάλιση, προκειµένου να διαµορφωθούν οι συνθήκες µέσα στις
οποίες θα µπορέσει να αναπτυχθεί περαιτέρω ο δεύτερος πυλώ-
νας της ασφαλιστικής προστασίας, να ενισχυθεί το εισόδηµα των
µελλοντικών συνταξιούχων µε συµπληρωµατικές συνταξιοδοτι-
κές παροχές. 

Ταυτόχρονα, προβλέπει να καλλιεργηθεί η κουλτούρα συντα-
ξιοδοτικής αποταµίευσης στους ασφαλισµένους, προς όφελος
τόσο των ιδίων όσο και συνολικά της ελληνικής οικονοµίας µας. 

Έτσι ενοποιείται και βελτιώνεται το ρυθµιστικό πλαίσιο που διέ-
πει την οργάνωση, τη λειτουργία και την εποπτεία των δραστη-
ριοτήτων των φορέων προαιρετικής επαγγελµατικής ασφάλισης,
η οποία αφορά ιδιαίτερα στην ασφάλιση κινδύνων, όπως του γή-
ρατος, της αναπηρίας, του θανάτου και της ασθένειας, ενώ, επί-
σης, ανατίθενται οι σχετικές εποπτικές αρµοδιότητες στην Τρά-
πεζα της Ελλάδος. 

Συνολικά το παρόν σχέδιο νόµου διασφαλίζει την οµαλή λει-
τουργία των ΤΕΑ κατά το διάστηµα µέχρι την ανάληψη της επο-
πτείας από την Τράπεζα της Ελλάδος την 1η Ιανουαρίου του
2025. Ουσιαστικά και µακροπρόθεσµα ενισχύεται η θεσµός της
επαγγελµατικής ασφάλισης στο πλαίσιο του δεύτερου πυλώνα
της κοινωνικής ασφάλισης. 

Οι προβλεπόµενες ρυθµίσεις συµβάλλουν στην αύξηση της
παραγωγικότητας της εργασίας µέσω της παροχής πρόσθετων
κινήτρων στο πλαίσιο της σύµβασης εργασίας µεταξύ εργαζοµέ-
νου και εργοδότη. Δεν ωφελούν µόνο τους ασφαλισµένους αλλά
και το σύνολο της εθνικής οικονοµίας, όπως προείπα, αξιοποι-
ώντας τη συνταξιοδοτική αποταµίευση για να δώσει ώθηση στις
νέες επενδύσεις, δεδοµένου ότι τα επαγγελµατικά ταµεία απο-
τελούν παραδοσιακά µακροπρόθεσµους θεσµικούς επενδυτές
που χρηµατοδοτούν µεταξύ άλλων µεγάλα αναπτυξιακά έργα,
διασφαλίζουν τη διάχυση και διαφοροποίηση του ασφαλιστικού
κινδύνου. 

Ειδικότερα, ο δεύτερος πυλώνας που λειτουργεί σύµφωνα µε
το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα και υπόκειται στον επενδυτικό κίν-
δυνο µπορεί να λειτουργήσει αντισταθµιστικά προς τον πρώτο
πυλώνα, που λειτουργεί σε διανεµητική βάση και υπόκειται στον
δηµογραφικό αλλά και τον δηµοσιονοµικό κίνδυνο, προσφέρο-
ντας µε τον τρόπο αυτό µεγαλύτερη εξασφάλιση των συνταξιο-
δοτικών παροχών σε βάθος χρόνου. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να αναφερθώ, όπως έχουν κάνει και
άλλοι συνάδελφοί µου, στην πολύ σηµαντική τροπολογία που κα-
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τέθεσε το Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου. Με αυτή µει-
ώνεται το χρονικό διάστηµα µετά την πάροδο του οποίου από την
ολοκλήρωση της κατάθεσης της αίτησης διεθνούς προστασίας
οι αιτούντες έχουν δικαίωµα ουσιαστικής πρόσβασης στην εγχώ-
ρια αγορά εργασίας. Στο ίδιο πλαίσιο χορηγείται µε απόφαση του
γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκησης άδεια διαµονής σε
πολίτες τρίτων χωρών µε δικαίωµα πρόσβασης στην εξαρτηµένη
εργασία και την παροχή υπηρεσιών ή έργου. 

Με την προτεινόµενη ρύθµιση µειώνεται το χρονικό διάστηµα
αναµονής για ουσιαστική πρόσβαση στην αγορά εργασίας των
αιτούντων διεθνή προστασία από έξι µήνες σε εξήντα ηµέρες από
την ολοκλήρωση της διαδικασίας, κατάθεσης της αίτησης και τη
λήψη των σχετικών νοµιµοποιητικών εγγράφων που αναφέρονται
σε αυτή, καθώς ο χρόνος διεκπεραίωσης των αιτήσεων έχει µει-
ωθεί σηµαντικά και, ως εκ τούτου, το χρονικό διάστηµα των έξι
µηνών λειτουργεί ανασταλτικά ως προς την άσκηση του δικαιώ-
µατος.

Περαιτέρω εισάγεται η δυνατότητα και καθορίζεται η διαδικα-
σία χορήγησης άδειας διαµονής µε δικαίωµα πρόσβασης σε
εξαρτηµένη εργασία ή παροχή υπηρεσιών έργου σε πολίτες τρί-
των χωρών, οι οποίοι πληρούν ορισµένες προϋποθέσεις. 

Είναι µια πολύ σηµαντική ρύθµιση, η οποία έρχεται σε συνέχεια
της επίκαιρης ερώτησης που είχα καταθέσει πριν από έναν µήνα
προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου και την είχαµε
συζητήσει ενώπιον του Σώµατος. Για αυτό ευχαριστώ τον Υ-
πουργό για την ανταπόκρισή του µε την παρούσα τροπολογία και
ελπίζω να κάνει και άλλα πάνω σε αυτόν τον τοµέα, καθώς αυτή
δίνει µια σηµαντική ανάσα στο πρόβληµα της έλλειψης εργατών
γης τόσο στη Λακωνία, στον τόπο µου, όσο και σε ολόκληρη την
Ελλάδα. 

Ας µην ξεχνάµε πως αγρότες και παραγωγοί δυσκολεύονται
να καλύψουν τις εργατικές ανάγκες στην παραγωγή και τη συ-
γκοµιδή. Η άµεση επίλυση του ζητήµατος είναι αναγκαία, ώστε
να αποσοβηθεί ο κίνδυνος είτε να µην καλλιεργηθούν µεγάλες
εκτάσεις είτε να µη συγκοµιστεί σηµαντικός όγκος αγροτικής πα-
ραγωγής.

Με την παρούσα τροπολογία το Υπουργείο Μετανάστευσης
και Ασύλου δίνει µια άµεση και αποτελεσµατική λύση στο πρό-
βληµα επ’ ωφελεία του συνόλου της αγροτικής παραγωγής και
όχι µόνο, γιατί µην ξεχνάµε ότι υπάρχουν και άλλα επαγγέλµατα
τα οποία βρίσκονται στην ίδια κατάσταση που βρίσκονται οι
αγρότες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µην κοροϊδευόµαστε. Σας καλώ
όλους µε τη σειρά µου και να υπερψηφίσουµε τόσο το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης όσο
και τις κατατεθείσες τροπολογίες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Με το παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση περνάει σε µια φάση
αντιασφαλιστικής επίθεσης στη βάση των κατευθύνσεων της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, µε κύρια στόχευση την πλήρη µετατροπή της
ασφάλισης σε ατοµική υπόθεση, την παραπέρα ιδιωτικοποίηση
του συστήµατος και το τζογάρισµα των εισφορών από τα επαγ-
γελµατικά ταµεία και τις ασφαλιστικές εταιρείες. 

Προφανώς δεν πρόκειται για κάποια νέα πρόταση. Είναι η συ-
νέχεια ενός συνόλου αντεργατικών νόµων που έχουν φέρει έως
τώρα όλες οι κυβερνήσεις, ενώ βρίσκεται σε πλήρη αντιστοιχία
µε την επίθεση στους µισθούς, στις συλλογικές συµβάσεις, την
αλλαγή προς το χειρότερο στις εργασιακές σχέσεις.

Και επειδή βγαίνουν πολλοί “στα κεραµίδια” αυτές τις µέρες,
θεωρώντας ότι έχουµε µνήµη χρυσόψαρου, θα πρέπει να µιλή-
σουµε καθαρά. Η εφαρµογή του νόµου Κατρούγκαλου που επι-
καιροποίησε και βάθυνε όλους τους αντιασφαλιστικούς νόµους
των προηγούµενων ετών ήταν αυτή που γονιµοποίησε το έδαφος
για να προχωρήσει και στη χώρα µας η αντιλαϊκή στρατηγική της

Ευρωπαϊκής Ένωσης για τους τρεις πυλώνες, πάγιες θέσεις δη-
λαδή της σηµερινής Κυβέρνησης. Δεν θα παραλείψουµε να σας
υπενθυµίσουµε τις διάφορες προτάσεις αστικών επιτελείων και
θεσµικών φορέων, όπως εκείνες της Ένωσης Αναλογιστών Ελ-
λάδας, όπου από το 2018 µιλούσε για το σύστηµα των τριών πυ-
λώνων, το µοντέλο Πινοσέτ και την παραπέρα ενίσχυση των στοι-
χείων ιδιωτικής ασφάλισης µε παράλληλη εξασφάλιση πόρων για
την ανάπτυξη των ιδιωτικών προγραµµάτων, πυρήνας της οποίας
είναι η διαµόρφωση ενός δεύτερου πυλώνα, ο οποίος θα λειτουρ-
γεί αµιγώς στη βάση του κεφαλαιοποιητικού συστήµατος και θα
εξαρτά το ύψος των παροχών από την απόδοση των επενδύσεων. 

Αυτή η αντιασφαλιστική επίθεση µε το µοντέλο των τριών πυ-
λώνων έχει στόχο να περιοριστεί σε βάθος χρόνου η ανάγκη χρη-
µατοδότησης του πρώτου πυλώνα µε το πρόσχηµα των ελλειµ-
µάτων που οι κυβερνήσεις οι δικές σας όλες δηµιούργησαν,
επειδή έρχεται, δηλαδή, ο παραπέρα περιορισµός της µειωµένης
έτσι κι αλλιώς κρατικής χρηµατοδότησης στο σύστηµα κοινωνι-
κής ασφάλισης ώστε οι µονοπωλιακοί όµιλοι να εξασφαλίσουν
αυτούς τους πόρους για λογαριασµό τους. 

Μάλιστα, ο δεύτερος πυλώνας µε βάση το κεφαλαιοποιητικό
σύστηµα θα αναπτύσσεται σε βάρος του πρώτου δηµόσιου πυ-
λώνα, του αναδιανεµητικού συστήµατος, όπου σε αυτό θα κατευ-
θύνεται όλο και µεγαλύτερο µέρος των ασφαλιστικών εισφορών.
Αυτό σηµαίνει περιορισµός των εισφορών της βασικής κοινωνι-
κής σύνταξης µε το πρόσχηµα, όπως λέγεται, ότι επιβαρύνουν
σηµαντικά το κόστος εργασίας που επιδρούν αρνητικά στην προ-
σπάθεια ανάκαµψης της ελληνικής εθνικής οικονοµίας. Στην
πράξη σηµαίνει µείωση της τιµής της εργατικής δύναµης και ταυ-
τόχρονα των εσόδων των ταµείων, άρα και των συντάξεων, πα-
ραδίδοντας έτσι τα αποθεµατικά στο κεφαλαιοποιητικό σύστηµα
σε βάρος των εργαζοµένων. 

Αυτή η εξέλιξη θα ενισχύσει την ιδιωτική ασφάλιση ιδιαίτερα
για αυτούς που ανήκουν στα µεσαία και υψηλότερα κοινωνικά
κλιµάκια, που σηµαίνει ότι το σύστηµα των τριών πυλώνων όχι
µόνο καταδικάζει στη φτώχεια και την αβεβαιότητα τη συντρι-
πτική πλειοψηφία των µισθωτών και αυτοαπασχολούµενων, αλλά
επιπλέον απευθύνεται στους υψηλά αµειβόµενους, οι οποίοι είναι
και οι µόνοι που θα έχουν την οικονοµική δυνατότητα να συµπλη-
ρώνουν τη σύνταξη των δύο πυλώνων µε µια πρόσθετη ιδιωτική
σύνταξη. 

Αυτές είναι οι προτάσεις και του Συνδέσµου Ελλήνων Βιοµη-
χάνων, είναι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που µπαίνουν σε εφαρ-
µογή µε στόχο την πλήρη απαλλαγή του κράτους από το κόστος
κοινωνικής ασφάλισης, να απελευθερωθούν περισσότερα κρα-
τικά κονδύλια για τη στήριξη της καπιταλιστικής κερδοφορίας
και, παράλληλα, να επιβάλουν την παράταση του εργάσιµου βίου,
την οποία µάλιστα την παρουσιάζουν ως οικειοθελή επιλογή. 

Μάλιστα, η Κυβέρνηση παρουσιάζει την αύξηση του προσδό-
κιµου ζωής ως κάτι κακό, κουνώντας παράλληλα το δάχτυλο
στους εργαζόµενους για τη βιωσιµότητα των συστηµάτων κοινω-
νικής ασφάλισης. 

Εµφανίζεται φιλεργατική, υπερασπιζόµενη τάχα το δικαίωµα
των εξηντάρηδων και άνω για πρόσβαση στην εργασία, ιδίως για
τις γυναίκες, πουλώντας το παραµύθι ότι αυτό αυξάνει τάχα µου
το βιοτικό τους επίπεδο και θα τους κρατάει και ακµαίους. 

Ούτε λίγο ούτε πολύ µάς λέει ότι το οκτάωρο, πενθήµερο,
τριανταπεντάωρο, που παλεύει το εργατικό συνδικαλιστικό κί-
νηµα, µε πλήρη ασφαλιστική και µισθολογική κάλυψη στο ύψος
των αναγκών κάθε λαϊκής οικογένειας, είναι αναχρονιστικό! Δη-
λαδή δουλειά µέχρι τα βαθιά γεράµατα µε ψίχουλα και ψευτοκί-
νητρα.

Αυτόν τον στόχο υπηρετεί και η διάταξη-λαγός, που πέρασε
τον Ιούλιο του 2023 σε σχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών, βα-
σισµένη στην πολιτική της ενεργού γήρανσης, εντάσσοντας
ανέργους ηλικίας από εξήντα επτά έως εβδοµήντα τεσσάρων
ετών στα προγράµµατα του πρώην ΟΑΕΔ, µε το πρόσχηµα ότι
δεν έχουν συµπληρώσει τον απαιτούµενο συντάξιµο χρόνο για
θεµελίωση συνταξιοδοτικού δικαιώµατος. Ήταν η αρχή για να νο-
µοθετηθεί σε δεύτερο χρόνο και µε τη βούλα η δουλειά µέχρι τα
εβδοµήντα τέσσερα χρόνια. 

Το ΚΚΕ, βέβαια, καταψήφισε, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ
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υπερψήφισαν και ο ΣΥΡΙΖΑ µαζί µε τους ακροδεξιούς Σπαρτιάτες
και την Πλεύση Ελευθερίας ψήφισαν «παρών». Έτσι για να µην
ξεχνιόµαστε. 

Είναι αλήθεια ότι έχετε βάλει όλοι σας ανεξίτηλη σφραγίδα σε
θεµελιακές ανατροπές και αυτό ο λαός µας δεν το ξεχνά. Μιλάµε
για το δηµογραφικό πρόβληµα και ρίχνετε κροκοδείλια δάκρυα
χωρίς να λέτε τίποτα για την ταµπακιέρα, για τις βαθύτερες αιτίες
που επιδρούν στη µείωση του αριθµού των γεννήσεων. Διότι η
πολιτική σας είναι µέρος του προβλήµατος και όχι της λύσης.
Διότι πίσω από τα παχιά σας λόγια κρύβονται οι δεσµεύσεις σας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση για µεγαλύτερες αντιασφαλιστικές ανα-
τροπές. 

Διότι η φοροληστεία, η µείωση του λαϊκού εισοδήµατος, η
ακρίβεια, η ενεργειακή φτώχεια, η δραστική µείωση των κρατικών
δαπανών για κοινωνικές παροχές και οικογενειακά επιδόµατα
είναι δηµιουργήµατα δικά σας, που γιγαντώνουν την ανασφάλεια
και δηµιουργούν σοβαρά εµπόδια για τη δηµιουργία οικογένειας.
Τα εµπόδια αυτά αφορούν την πλειοψηφία των νέων γυναικών,
τις δυσκολίες συµµετοχής τους στην εργασία σε συνδυασµό µε
τη µητρότητα. 

Η αλλαγή των δηµογραφικών δεικτών στην Ελλάδα δεν µπορεί
να γίνει µε επιδόµατα µιας χρήσης για νέους γονείς και πολύτε-
κνες οικογένειες, τα οποία φυσικά δεν υποτιµάµε. Προϋποθέτει
να αντιµετωπιστούν οι οικονοµικοί και κοινωνικοί παράγοντες που
οξύνουν το πρόβληµα, να εξασφαλίσει το κράτος όλα όσα χρει-
άζονται για τη δηµιουργία οικογένειας, δωρεάν υπηρεσίες οικο-
γενειακού προγραµµατισµού, προγεννητικού ελέγχου, ιατρικώς
υποβοηθούµενης αναπαραγωγής, παρακολούθησης της κύησης
και του τοκετού, εξασφάλισης φθηνής σύγχρονης κατοικίας, δω-
ρεάν υπηρεσίες προσχολικής αγωγής, πρώιµης διάγνωσης και
παρέµβασης, παιδείας και υγείας, φροντίδας των ηλικιωµένων,
εξασφάλισης διακοπών και δωρεάν αθλητικών δραστηριοτήτων
και ψυχαγωγίας και βεβαίως ένα εισόδηµα που να διασφαλίζει
τις ανάγκες της οικογένειας. Να αποτελέσουν όλα αυτά κατοχυ-
ρωµένα και καθολικά δικαιώµατα. 

Στο πλαίσιο, όµως, µιας άλλης ανάπτυξης, που στο επίκεντρο
έχει την ικανοποίηση των σύγχρονων κοινωνικών αναγκών αυτά
πραγµατικά θα βρουν την εξέχουσα θέση τους και όχι φυσικά το
καπιταλιστικό κέρδος. Απαιτεί ένα επιστηµονικά κεντρικό σχέδιο,
στηριγµένο στην κοινωνική ιδιοκτησία των συγκεντρωµένων
µέσων παραγωγής, µε πρωταγωνιστή στα όργανα της οικονοµίας
και της εξουσίας τον εργαζόµενο άνθρωπο. 

Το ΚΚΕ, κυρίες και κύριοι, αγωνίζεται για δηµόσια, καθολική,
υποχρεωτική κοινωνική ασφάλιση, για την οικοδόµηση ενός συ-
στήµατος κοινωνικής ασφάλισης, που περιλαµβάνει τα συνταξιο-
δοτικά δικαιώµατα, τις υπηρεσίες πρόληψης και αποκατάστασης
της υγείας, τις παροχές και υπηρεσίες κοινωνικής πρόνοιας. 

Το ΚΚΕ παλεύει για να ενισχυθεί το ρεύµα αµφισβήτησης της
κυρίαρχης πολιτικής µέσα στον λαό, στους αγώνες του, στις πο-
λιτικές επιλογές του. Οι µισθοί στο ύψος των πραγµατικών ανα-
γκών, η σταθερή εργασία µε κατοχύρωση των συλλογικών
συµβάσεων εργασίας, η ασφαλιστική κάλυψη, η εξασφάλιση αν-
θρώπινης σύνταξης, η δωρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη
για όλους, η προστασία της µητρότητας, των ατόµων µε ειδικές
ανάγκες, των νέων ζευγαριών. 

Όλα αυτά αποτελούν τη συνισταµένη για την κοινή δράση των
εργαζόµενων, αυτοαπασχολούµενων, φτωχών αγροτών, για να
δυναµώσει ο αγώνας για την ικανοποίηση των αναγκών και για
ριζικές αλλαγές στην οικονοµία και στην κοινωνία, µε ένα και µο-
ναδικό κριτήριο, τις σύγχρονες, συνεχώς διευρυνόµενες λαϊκές
ανάγκες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από τη Νέα Δηµοκρατία η κ. Καραµπατσώλη Κωνσταντίνα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ: Καλησπέρα σας. Πριν τη

σηµερινή µου οµιλία, θα ήθελα να εκφράσω τα θερµά µου συλ-
λυπητήρια στους οικείους του αδικοχαµένου αστυνοµικού της
οµάδας ΔΙΑΣ, ο οποίος έπεσε εν ώρα καθήκοντος για τη διαφύ-
λαξη της ασφάλειας και τάξης της δική µας. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
χαίροµαι βαθύτατα που µε αφορµή τη σηµερινή συνεδρίαση µού

δίνεται η δυνατότητα να εκφράσω από αυτό εδώ το Βήµα κά-
ποιες σκέψεις µου αναφορικά µε το νέο σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης. 

Πρόκειται για µια πολύ καινοτόµο προσπάθεια της Κυβέρνη-
σης, που αποσκοπεί στην επίλυση χρόνιων προβληµάτων ενός
σηµαντικού µέρους της ελληνικής κοινωνίας, αυτού των συντα-
ξιούχων. Όπως έχει λεχθεί και πάλι, το παρόν νοµοσχέδιο απο-
τελεί ένα µεγάλο βήµα προς την κοινωνική ισότητα, καθώς λαµ-
βάνει υπ’ όψιν τις ανάγκες των συνταξιούχων σήµερα, αλλά µε-
ριµνά και για τους αυριανούς συνταξιούχους και άλλες ευάλωτες
κοινωνικές οµάδες. 

Θα ξεκινήσω από την πρόσφατη τροπολογία που κατατέθηκε
από το Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου, η οποία µεταξύ
άλλων εµπεριέχει µια νέα ρύθµιση για τη δυνατότητα χορήγησης
άπαξ άδειας διαµονής και εργασίας παράνοµων µεταναστών.
Σύµφωνα, λοιπόν, µε αυτή την τροπολογία και εφόσον µε βεβαία
χρονολογία αποδεικνύεται ότι µέχρι τις 30-11-2023 οι λαθροµε-
τανάστες διαµένουν στη χώρα µας για τρία συναπτά έτη και
έχουν εργασία, δύνανται να αποκτήσουν άδεια διαµονής λόγω
εργασίας. Γίνεται, δηλαδή, µείωση των ετών παράνοµης συνε-
χούς διαµονής στη χώρα µας πριν τη χορήγηση άδειας διαµονής
λόγω εργασίας, σε τρία από επτά έτη, που ίσχυε έως σήµερα, και
µάλιστα για όσους βεβαιώνουν µε χρονολογία την τριετία αυτή
µέχρι την 30η Νοεµβρίου του 2023 και µόνο γι’ αυτούς. Ήτοι, σε
καµµία περίπτωση δεν καταργείται η επταετής συνεχής διαµονή,
που οδηγεί στην ουσία και στην αυτοµατοποιηµένη, θα έλεγε κα-
νείς, άδεια διαµονής. 

Και όλα τα ανωτέρω διότι στόχος της τροπολογίας αυτής είναι
αφ’ ενός η καταπολέµηση του φαινοµένου της αδήλωτης και ανα-
σφάλιστης εργασίας λαθροµεταναστών, πολλοί εκ των οποίων
δηλώνουν ότι εφόσον µπορούσαν θα τη δήλωναν και θα ασφαλί-
ζονταν και αφ’ ετέρου ικανοποιείται το αίτηµα των παραγωγικών
φορέων για προσέλκυση εργατικού δυναµικού, καθότι η χώρα
µας αντιµετωπίζει, αποδεδειγµένα πλέον, έλλειµµα εργατικού δυ-
ναµικού, οριζόντια και παντού. 

Σηµειωτέον ότι µέχρι στιγµής δεν έχει υπάρξει θεσµικός εκ-
πρόσωπος κλάδου που να µην έχει έρθει αντιµέτωπος µε αυτό
το έλλειµµα και να απαιτεί επιτακτικά άµεση επίλυση του προ-
βλήµατος. Να τονίσω στο σηµείο αυτό ότι η Κυβέρνηση δεν γί-
νεται πιο χαλαρή ως προς τη µεταναστευτική της πολιτική, απλά
νοµιµοποιεί ένα πραγµατικό φαινόµενο και δίδει άπαξ και µόνο
άπαξ σε όσους µέχρι την 30η Νοεµβρίου 2023, µε βεβαία χρονο-
λογία, αποδείξουν ότι ζουν και εργάζονται για µια τριετία στη
χώρα µας. Σε αυτούς, λοιπόν, δίνεται η δυνατότητα να πάρουν
άδεια διαµονής και εργασίας και µάλιστα για όσο χρόνο διαθέ-
τουν την εργασία αυτή και σε κάθε περίπτωση παύει αυτοδικαίως
εφόσον δεν υφίσταται η εργασία, πράγµα που δηλώνει ξεκάθαρα
πως στόχος µας είναι η ενίσχυση της παραγωγής και όχι να γίνει
η χώρα µας πόλος έλξης µεταναστών. 

Έχοντας αναλύσει αυτό, προχωρώ και στα επιµέρους σηµεία
του νοµοσχεδίου, όπως την αναµόρφωση της επαγγελµατικής
νοµοθεσίας µέσω µιας ριζικής αναµόρφωσης του κανονιστικού
πλαισίου της προαιρετικής επαγγελµατικής ασφάλισης, µε στόχο
τη διαµόρφωση των κατάλληλων συνθηκών για να αναπτυχθεί έτι
περαιτέρω ο δεύτερος πυλώνας ασφαλιστικής προστασίας, που
λειτουργεί στην ουσία µε βάση το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα. 

Στην ανωτέρω κατεύθυνση εισάγεται µια σειρά νέων ρυθµί-
σεων για τη λειτουργία των ταµείων επαγγελµατικής ασφάλισης.
Ο σκοπός αυτών των ρυθµίσεων είναι η ενίσχυση του εισοδήµα-
τος των µελλοντικών συνταξιούχων και ακολούθως της ελληνικής
οικονοµίας µέσω αυτής, µε την προσπάθεια ενίσχυσης της κοι-
νωνικής ασφάλισης διά µέσου της αξιοποίησης της συνταξιοδο-
τικής αποταµίευσης.

Θα ήθελα να συνεχίσω µε το πλέον ελπιδοφόρο µέρος του νο-
µοσχεδίου, τη δεύτερη ενότητα, αυτή που σχετίζεται µε την ανα-
µόρφωση της ασφαλιστικής νοµοθεσίας. Το πλήθος των νέων
καινοτόµων ρυθµίσεων δεν µου επιτρέπει να αναφερθώ σε όλες,
για αυτό θα περιοριστώ στις πλέον σηµαντικές. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, καταργείται η παρακράτηση
του 30% της σύνταξης των εργαζοµένων συνταξιούχων. Φέρ-
νουµε, λοιπόν, τέλος στην παρακράτηση ύψους 60% του νόµου
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Κατρούγκαλου. Παρέχεται η δυνατότητα εργασίας σε συνταξι-
ούχους αναπηρίας, χωρίς να διακοπεί η σύνταξη και χωρίς επι-
βολή του φόρου του 10%. Παράλληλα, λύνεται το πρόβληµα στις
καθυστερήσεις των επικουρικών συντάξεων, ενώ δίνεται η δυνα-
τότητα σε συνταξιούχους µε οφειλές µέχρι και το ποσό των
30.000 ευρώ να λαµβάνουν τη σύνταξή τους. 

Κλείνοντας, δεν µπορώ να µην εκφράσω τη χαρά µου ως γυ-
ναίκα, µητέρα και ελεύθερη επαγγελµατίας για τη νέα ρύθµιση
περί ειδικής παροχής µητρότητας για τις ελεύθερες επαγγελµα-
τίες και φυσικά και τις αγρότισσες, που θα λαµβάνουν για εννέα
µήνες τον κατώτατο µισθό των 780 ευρώ τον µήνα και µάλιστα
αναδροµικά από τις 24 Σεπτεµβρίου. 

Έχω συναντήσει και εγώ προσωπικά τις δυσκολίες της περιό-
δου αυτής και χαίροµαι που ένα δίκαιο αίτηµα εκατοντάδων χι-
λιάδων γυναικών γίνεται πραγµατικότητα. Δεν είναι δυνατόν στον
ΕΔΟΕΑΠ οι ασφαλισµένες να λαµβάνουν µόνο επίδοµα λοχείας.
Δεν είναι δυνατόν γυναίκες ελεύθερες επαγγελµατίες να φοβού-
νται να φέρουν στον κόσµο παιδιά, υπό τον κίνδυνο της οικονο-
µικής καταστροφής. Με αυτή τη ρύθµιση, λοιπόν, µπαίνει ένα
τέλος και έρχεται η πολυπόθητη εξίσωση των ελεύθερων επαγ-
γελµατιών γυναικών µε τις µισθωτές σε ιδιωτικό και δηµόσιο
τοµέα. Άλλωστε, πρόκειται για µια προεκλογική δέσµευση της
Κυβέρνησής µας, έχοντας στραµµένο το βλέµµα στο µέλλον και
στα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι γυναίκες, κάτι το οποίο
ως Βουλευτή και ως γυναίκα µε κάνει ιδιαίτερα περήφανη. 

Συνοψίζοντας, πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο µε σηµαντικότα-
τες ρυθµίσεις για τους συνταξιούχους και τους εργαζόµενους,
µε κοινωνική συνοχή, ενσυναίσθηση και µε στόχο τη λύση προ-
βληµάτων χιλιάδων συµπολιτών µας. Για όλους αυτούς τους λό-
γους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζητώ να το υπερψηφίσατε. 

Σας ευχαριστώ πολύ και σας εύχοµαι καλές γιορτές. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία συνάδελφε, και για την απόλυτη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου και εξ αφορµής
της τροπολογίας του Υπουργείου Μετανάστευσης για τη χορή-
γηση άδειας διαµονής και εργασίας για τους εργάτες-µετανά-
στες γίναµε µάρτυρες ενός ανταγωνισµού στη δεξιά και στην
ακροδεξιά πολυκατοικία για το ποιος είναι περισσότερο ακραία
δεξιός, επικαλούµενες η κάθε πλευρά έναντι των άλλων δηλώσεις
ή πράξεις που έγιναν στο παρελθόν, ακόµη και πρόσφατα. Και,
βέβαια, η σκιά του Αντώνη Σαµαρά µε τη γνωστή δήλωσή του
είναι παρούσα και εµφανίζεται ως εφιάλτης για την Κυβέρνηση. 

Κύριε Υπουργέ, µε τη ρητορική και την εφαρµοζόµενη πολιτική
σας «σπείρατε ανέµους και θερίζετε θύελλες». Το ίδιο θα κάνετε
και µε το υπό κρίση νοµοσχέδιο που πραγµατεύεται και τροπο-
ποιεί το θεσµικό πλαίσιο της επαγγελµατικής ασφάλισης του δεύ-
τερου πυλώνα του κοινωνικοασφαλιστικού συστήµατος, µε τη
µεθόδευση της αλλοίωσής της. Πάντως, δεν ασχολείται µε τα µε-
γάλα πραγµατικά προβλήµατα αυτού του συστήµατος και τις
πραγµατικές ανάγκες των εργαζοµένων, των συνταξιούχων που
συνδέονται µε τη ζωή τους και το µέλλον των νεότερων γενεών. 

Το νοµοσχέδιο εισάγεται προς ψήφιση εν µέσω µιας ιδιαίτερα
δυσµενούς κατάστασης για τους ασφαλισµένους και συνταξιού-
χους. Είναι αυτή η κατάσταση και όχι βέβαια η έλλειψη κουλτού-
ρας, όπως ελέχθη από κυβερνητικά χείλη για την υποβάθµιση της
επαγγελµατικής ασφάλισης στον τόπο µας. 

Το προς ψήφιση ασφαλιστικό νοµοσχέδιο δεν προσφέρει κάτι
ουσιαστικό και πάντως προσφέρει ελάχιστα στην ενίσχυση της
προστασίας των ασφαλισµένων και των συνταξιούχων. Δεν αντι-
µετωπίζει τα προβλήµατα που υπάρχουν από το πλήθος των εκ-
κρεµών συντάξεων, τους µεγάλους χρόνους απόδοσης συντά-
ξεων ή ακόµη και τα προβλήµατα ως προς τη συνταξιοδότηση
όσων οφείλουν στα ασφαλιστικά ταµεία. 

Επιχειρείται µια συνολική αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου
που διέπει την επαγγελµατική ασφάλιση µε σηµαντικές αλλαγές
στον τρόπο λειτουργίας των ταµείων επαγγελµατικής ασφάλι-
σης. Συγκεκριµένα, η εποπτεία και ο έλεγχος µεταφέρεται από
το κράτος στην Τράπεζα της Ελλάδος µε το τριµερές σχήµα:

Υπουργείο Εργασίας, Εθνική Αναλογιστική Αρχή και Επιτροπή
Κεφαλαιαγοράς, που διαχειρίζεται τις εισφορές των εργαζοµέ-
νων και των εργοδοτών.

Τα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης, τα ΤΕΑ, εξοµοιώνονται
φορολογικά µε τις παροχές του τρίτου πυλώνα, της ιδιωτικής
ασφάλισης, καθώς για πρώτη φορά θεσπίζονται κλίµακες παρα-
κράτησης φόρου από τις συνταξιοδοτικές παροχές των ΤΕΑ. Η
φορολόγηση των παροχών ισχύει και για τα υφιστάµενα ΤΕΑ, που
λειτουργούν ήδη στο πλαίσιο του κοινωνικοασφαλιστικού συστή-
µατος. Η δε θεσµοθέτηση, η εξοµοίωση των ΤΕΑ φορολογικά µε
τα οµαδικά συνταξιοδοτικά ασφαλιστήρια των ιδιωτικών ασφαλι-
στικών εταιρειών αντίκειται στον χαρακτήρα των ΤΕΑ ως ταµείων
κοινωνικού σκοπού, σε αντίθεση µε τις ασφαλιστικές εταιρείες
που έχουν αµιγώς κερδοσκοπικό χαρακτήρα, δίδοντας σε αυτές,
δηλαδή στις ασφαλιστικές εταιρείες, τη δυνατότητα να συµµετέ-
χουν στην επαγγελµατική ασφάλιση. Εξαιρεί, µάλιστα, την υπο-
χρέωση που έχουν τα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης να
ενηµερώνουν την εποπτική αρχή, εάν δεν καταβληθούν οι προ-
βλεπόµενες εισφορές. Αυτό οµολογήθηκε και από τον ίδιο τον
Υπουργό, που, απαντώντας στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Νέας Αριστεράς, αναφέρει ότι θα φέρει µετά από κάποιο
χρονικό διάστηµα ρύθµιση που να διορθώνει η σχετική διάταξη. 

Με το νοµοσχέδιο τίθεται εν αµφιβόλω η υπόσταση των αλλη-
λοβοηθητικών ταµείων, αφού αίρεται η υποχρεωτικότητα της
ασφάλισης σε αυτά µε τρόπο που να πλήττεται η ανταποδοτικό-
τητα των παροχών τους και, εν τέλει, να µην τους δίδεται η δυ-
νατότητα να παραµείνουν βιώσιµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο καταργείται
η πρόβλεψη για περικοπή 30% στις αποδοχές των συνταξιούχων
σε περίπτωση που εργάζονται και δίδεται πλέον δυνατότητα
στους συνταξιούχους να εργάζονται παράλληλα µε τη λήψη της
σύνταξης. Η πρόβλεψη αυτή ανοίγει την κερκόπορτα για την αύ-
ξηση των ορίων ηλικίας συνταξιοδότησης, όπως άλλωστε έχει
διαφανεί από επίσηµα κυβερνητικά χείλη και µε τη σχετική δή-
λωση που έχει κάνει ο αρµόδιος Υφυπουργός. 

Είναι προφανές ότι δεν είναι δυνατόν να εργάζεται κάποιος
µετά τα εξήντα επτά, πράγµα που δηµιουργεί και σοβαρό ζήτηµα
υγείας και ασφάλειας των εργαζοµένων και επιπλέον δηµιουργεί
προβλήµατα ως προς την απασχόληση και τη συνακόλουθη ανερ-
γία που συνεπάγεται ειδικά για τους νέους. 

Βέβαια, στη σηµερινή συγκυρία οι συνταξιούχοι αναγκάζονται
να εργαστούν, λόγω χαµηλών εισοδηµάτων, ακρίβειας και των
εξοντωτικών πολιτικών της Κυβέρνησης. Πάντως, η υποχρεωτική
παρακράτηση του 60% της σύνταξης µέχρις ότου το χρέος µει-
ωθεί στο ποσό των 20.000 ευρώ θα προκαλέσει προβλήµατα επι-
βίωσης τουλάχιστον στους χαµηλοσυνταξιούχους. 

Με το νοµοσχέδιο εισάγεται η έννοια του ενεργού ΑΜΚΑ ως
προϋπόθεση για την πρόσβαση των πολιτών της χώρας σε δω-
ρεάν και ποιοτικές υπηρεσίες υγείας του ΕΣΥ. Η ρύθµιση αυτή
αποτελεί άλλο ένα εµπόδιο για την πρόσβαση στο ΕΣΥ και αυτό
παρ’ ότι, σύµφωνα µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας αλλά και
το Σύνταγµα της χώρας, η πρόσβαση στις υπηρεσίες υγείας πρέ-
πει να είναι καθολική, απροϋπόθετη και ανεµπόδιστη. Η νέα διά-
ταξη αντιτίθεται στις αρχές της ισότητας, της µη διάκρισης, της
αλληλεγγύης και της ισονοµίας. Έτσι, τίθεται σε κίνδυνο η δηµό-
σια υγεία εν συνόλω. 

Πρόκειται για το δεύτερο νοµοθετικό µέτρο που λαµβάνει η
Κυβέρνηση, µε σκοπό να περιορίσει την πρόσβαση των ανασφά-
λιστων στις υπηρεσίες του ΕΣΥ. Το πρώτο ήταν η εξαίρεση των
ιδιωτών ιατρών από τη δυνατότητα των ανασφάλιστων πρόσβα-
σης σε αυτούς, κατευθύνοντάς τους αποκλειστικά στις δοµές του
ΕΣΥ, µε συνέπεια να επιτείνεται η ήδη τεράστια συµφόρησή του. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Η ρύθµιση αυτή θα προκαλέσει σοβαρές κοινωνικές ανισότη-
τες και θα αποκλείσει σηµαντικό µέρος του πληθυσµού της
χώρας από την πρόσβαση στη δηµόσια δωρεάν υγεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο συνιστά αντιµε-
ταρρύθµιση και το κοινωνικό αποτύπωµά της είναι εν πολλοίς αρ-
νητικό. Συµπερασµατικά, η συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβου-
λία αφ’ ενός δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες του κόσµου της
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εργασίας και των αποµάχων της, µη δίνοντας µακροπρόθεσµες
και ουσιαστικές λύσεις που να τους διευκολύνουν και αφ’ ετέρου
λειτουργεί προς όφελος µεγάλων ιδιωτικών συµφερόντων. Η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας συνεχίζει «το ίδιο τροπάρι, το
γνωστό», τη γνωστή νεοφιλελεύθερη πολιτική της. Δεν θα µπο-
ρούσε να πράξει και κάτι άλλο, βέβαια. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Γιάννης Λοβέρδος. Και µετά, τον λόγο θα πάρει ο Υφυπουργός
κ. Σπανάκης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω
λέγοντας και διερµηνεύοντας -είµαι βέβαιος- τα συναισθήµατα
όλων, και των τριακοσίων Βουλευτών, τη βαθιά µου θλίψη και τη
βαθιά οδύνη για τον αδόκητο χαµό ενός νεαρού παλικαριού, που
θα µπορούσε να ήταν γιος µας, σήµερα το πρωί εκτελώντας το
καθήκον του για την προστασία της ελληνικής κοινωνίας, του Έλ-
ληνα πολίτη. Αυτό που έχει συµβεί στην Ελληνική Αστυνοµία, ει-
δικά τις τελευταίες ηµέρες, είναι πολύ βαρύ και είναι χρέος όλων
µας να αποκαταστήσουµε τον κοινωνικό σεβασµό προς την Ελ-
ληνική Αστυνοµία, που επιτελεί ένα πολύ σηµαντικό έργο, να ανα-
βαθµίσουµε το γόητρο και το κύρος της Ελληνικής Αστυνοµίας
και να ανεβάσουµε το ηθικό τους, το ηθικό αυτών των παλικαριών
που κάθε µέρα διακινδυνεύουν τη ζωή τους για τη δική µας προ-
στασία.

Σήµερα, φίλες και φίλοι, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, συζητάµε ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο και πολύ ενδια-
φέρον, θα έλεγα. Έχει πολύ σηµαντικές διατάξεις. Κατά τη
γνώµη µου, είναι πάρα πολύ σηµαντική ρύθµιση αυτή που επιτέ-
λους µπορεί να παίρνει κάποιος τη σύνταξή του ολόκληρη και να
εργάζεται, αν το επιθυµεί. Αυτό είναι προς τη θετική κατεύθυνση.
Ποτέ δεν καταλάβαινα το ότι απαγορευόταν στους συνταξιού-
χους να εργάζονται ή να περικόπτεται µέρος της σύνταξης τους,
και µάλιστα µεγάλο, όπως προέβλεπε παλιότερα ο νόµος Κα-
τρούγκαλου. Αυτό αποκαθίσταται σήµερα κι αυτό είναι σηµα-
ντικό. 

Δεν έχει καµµία σχέση αυτή η ρύθµιση µε τη µείωση ή µε την
αύξηση των ορίων συνταξιοδότησης. Απορώ πού το βρήκατε
αυτό! Το λέτε και το ξαναλέτε. Μόλις τώρα το είπε ο κ. Παπαη-
λιού και ο κ. Συντυχάκης, δυο-τρεις οµιλητές προηγουµένως.
Πώς σας ήρθε ότι αυξάνονται τα όρια συνταξιοδότησης; 

Θα σας το πω για µια ακόµη φορά. Πώς το έλεγε ο παλιός ο
πρόεδρος Μπους; Διαβάστε τα χείλη µου: Επί κυβερνήσεως Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη δεν πρόκειται ποτέ να αυξηθεί το όριο συντα-
ξιοδότησης!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το όριο συνταξιοδότησης στα εξήντα επτά χρόνια ανέβηκε επί

κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Είναι από τα υψηλότερα, αν όχι το υψηλό-
τερο, στην Ευρώπη και δεν υπάρχει κανένας λόγος να αυξηθεί.
Και µην πιάνεστε από µια δήλωση που έκανε ο Υφυπουργός κ.
Τσακλόγλου, η οποία δεν έχει καµµία σχέση µε το συγκεκριµένο.
Παρερµηνεύθηκε και αυτή. Ενδεχοµένως θα µου πείτε ότι ο κ.
Τσακλόγλου δεν είναι πολιτικός. Μπορεί να µην ήξερε πώς να το
διατυπώσει σωστά. Το κατάλαβε και ο ίδιος και το διευκρίνισε.
Μην πιανόµαστε, όµως, από τέτοια πράγµατα, για να δηµιουρ-
γούµε εντυπώσεις οι οποίες δεν ανταποκρίνονται στην πραγµα-
τικότητα. 

Δυστυχώς, αυτό το νοµοσχέδιο -το οποίο θα µπορούσαµε µόνο
του να το συζητάµε επί ώρες, γιατί είναι πράγµατι πολύ ενδιαφέ-
ρον- κατά κάποιον τρόπο υποβαθµίζεται από την τροπολογία που
έφερε το Υπουργείο Μετανάστευσης και προκάλεσε -µοιραίο
ήταν- πολιτικές αντιπαραθέσεις. Η τροπολογία αυτή επιτρέπει σε
µετανάστες που βρίσκονται παρανόµως στην Ελλάδα τα τελευ-
ταία τρία χρόνια, που βρίσκονται ήδη στην Ελλάδα -όχι που θα
έρθουν, που βρίσκονται ήδη εδώ και τρία χρόνια στην Ελλάδα-
να µπορούν να εργάζονται νοµίµως και να πάρουν άδεια παρα-

µονής κατά τη διάρκεια της νόµιµης εργασίας τους. Αυτή είναι
µια τροπολογία η οποία µοιραίο ήταν να προκαλέσει αντιδράσεις.
Κάποιοι δεν την κατάλαβαν καλά, κάποιοι επίτηδες την παρερµή-
νευσαν. Άκουσα εδώ πέρα σηµεία και τέρατα από ορισµένους
οµιλητές από αυτό εδώ το Βήµα. Μέχρι και καλικάντζαρους βρή-
καν να πούνε. 

Εµείς δεν συµφωνούµε µε αυτές τις απόψεις. Εγώ θεωρώ ότι
η τροπολογία αυτή δεν έχει καµνµία σχέση µε το µεταναστευτικό.
Για να τα διαχωρίσουµε και να τα λέµε σαφώς µε το όνοµά τους.
Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρα-
τίας θεωρεί, και είναι, απαραβίαστα τα σύνορα της Ελλάδος. Δεν
επιτρέπει σε κανέναν την είσοδο παρανόµως στην Ελλάδα. Γι’
αυτόν τον λόγο και ολοκληρώνουµε, όπως είπε και χθες ο Πρω-
θυπουργός, το φράγµα στον Έβρο, αυξάνουµε την προστασία
των συνόρων, ούτως ώστε µόνον όσοι έχουν νόµιµο δικαίωµα να
ζητήσουν άσυλο να µπορούν να το πραγµατοποιούν. Δεν υπάρχει
καµµία περίπτωση να δεχθούµε παράνοµους µετανάστες στην
Ελλάδα. Γι’ αυτό άλλωστε και η Κυβέρνηση αυτή έδωσε την πολύ
σηµαντική γραφή, αντιµετωπίζοντας την υβριδική εκείνη εισβολή
που διοργάνωσε η γείτων χώρα κατά τη διάρκεια της πανδηµίας
στον Έβρο. Αυτό είναι το ένα θέµα. Στην παράνοµη µετανά-
στευση είµαστε σαφείς, σαφέστατοι. 

Το άλλο θέµα δεν έχει καµµία σχέση µε τη µετανάστευση.
Καλώς ή κακώς, υπάρχουν άνθρωποι στη χώρα µας και για διά-
φορους λόγους βρίσκονται παρανόµως, δουλεύουν ενδεχοµένως
«µαύρα», ενδεχοµένως ρέπουν προς την παραβατικότητα. Τους
λέµε «ελάτε εδώ, γιατί πράγµατι έχουµε ανάγκη από εργάτες
γης, από εργάτες στις κατασκευές, να σας βάλουµε νοµίµως να
ζείτε, να πληρώνετε τις ασφαλιστικές εισφορές και να ζείτε κα-
νονικά». Αυτοί που είναι ήδη εδώ, όχι που θα έρθουν. Ήδη βρί-
σκονται εδώ. 

Και ξέρετε, είχε επεξεργασθεί και η προηγούµενη ηγεσία του
Υπουργείου Μετανάστευσης -και σωστά το είχε επεξεργαστεί- το
ενδεχόµενο, επειδή υπάρχει τεράστια έλλειψη εργατών γης και
το ξέρουµε σε όλη την Ελλάδα, να φέρει από άλλες χώρες για
ένα µικρό διάστηµα. Τελικά, αυτό το σχέδιο, παρόλο που ήταν
ένα τολµηρό σχέδιο, δεν ήταν εφαρµόσιµο και γι’ αυτό δεν ολο-
κληρώθηκε, αλλά τώρα µε αυτόν τον τρόπο βρίσκουµε αυτή τη
λύση. Είναι µια πολύ λογική και σωστή λύση. 

Καταλαβαίνω τις ενστάσεις κάποιων, ακόµα και του σεβαστού
σε εµένα ιδιαίτερα και παλιού µου φίλου και πολύ σηµαντικού πα-
ράγοντα του πολιτικού βίου της χώρας, του πρώην Πρωθυπουρ-
γού, του κ. Αντώνη Σαµαρά. Το καταλαβαίνω ότι έχει και εκείνος
τους προβληµατισµούς του, όπως και άλλοι µπορεί να έχουν
τους  προβληµατισµούς τους. Όµως, σας βεβαιώνω ότι δεν αλ-
λάζει κάτι επί της ουσίας. Αυτό που αλλάζει είναι ότι γίνονται
ακόµα πιο νόµιµοι. Είναι πιο νόµιµη η διαδικασία αυτή και πιο συµ-
φέρουσα για τα ελληνικά δεδοµένα. Δεν ανοίγουµε τον δρόµο
στην παράνοµη µετανάστευση. Θα έλεγα ότι αντιθέτως τον κλεί-
νουµε. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο θέλω να σας τονίσω και να το πω
για µια ακόµη φορά. Σας καλώ όλους να ψηφίσετε την τροπολο-
γία, για την οποία θα γίνει αύριο ονοµαστική ψηφοφορία. Εγώ θα
ψηφίσω αυτή την τροπολογία, όχι γιατί είναι θέµα κοµµατικής πει-
θαρχίας από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα την ψηφίσω γιατί είναι το
σωστό, είναι το λογικό και αυτό που θα έπρεπε να µας επιβάλλει
ως Βουλευτών η συνείδησή µας, όπως προβλέπει και το Σύντα-
γµα της χώρας. Υπερψηφίστε τη για το καλό της εθνικής οικονο-
µίας, της πατρίδας µας, των συµφερόντων όλου του ελληνικού
λαού και πάνω απ’ όλα των αγροτών µας. 

Σας ευχαριστώ. Καλό σας βράδυ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης κ. Σπανάκης.

Ορίστε, κύριε Σπανάκη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δύσκολο για κάποιον να αναλύ-
σει όλα αυτά τα άρθρα, τα 195 άρθρα µαζί µε τις τροπολογίες
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µέσα σε δώδεκα λεπτά. Θα µου επιτρέψετε, όµως, να αναφερθώ,
για να γινόµαστε κατανοητοί από το Σώµα αλλά και σε όσους συ-
µπολίτες µας, συµπατριώτες µας, µας παρακολουθούν, σε δεκα-
τρία σηµεία αυτού του νοµοσχεδίου, γιατί µε το νοµοσχέδιο αυτό
έχουµε διατάξεις ευνοϊκές για ασφαλισµένους, για συνταξιού-
χους, για ανέργους, δηλαδή για το σύνολο σχεδόν των πολιτών.
Η ψήφισή του θα έχει ως αποτέλεσµα την πραγµατική αύξηση
του εισοδήµατος των πολιτών και την περαιτέρω ενίσχυση της
εµπιστοσύνης τους προς το κράτος. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη από την πρώτη στιγµή
της ανάληψης των καθηκόντων της και ήδη από την πρώτη θητεία
έχει κέντρο της τον πολίτη και αυτό είναι κάτι που το αποδεικνύει
εµπράκτως. Η κατάκτηση επενδυτικής βαθµίδας, η µείωση της
ανεργίας µετά από δύο δεκαετίες σε µονοψήφιο ποσοστό, οι
προοπτικές της οικονοµικής ανάπτυξης µε βάση και τα στοιχεία
του προϋπολογισµού του 2024 που ψηφίσαµε χθες, µας επιτρέ-
πει να αυξήσουµε ακόµη περισσότερο το εισόδηµα των νοικοκυ-
ριών, να βελτιώσουµε, να αναβαθµίσουµε την καθηµερινότητά
τους και αυτό είναι µια δυνατότητα και µία ευκαιρία την οποία εί-
µαστε αποφασισµένοι να την αξιοποιήσουµε στον µέγιστο δυ-
νατό βαθµό προς όφελος όλων των συµπολιτών µας. Μάλιστα
-για να κάνουµε και έναν απολογισµό έτους- είναι το τρίτο νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Εργασίας και τους πρώτους µήνες του
2024 θα έχουµε και άλλα νοµοσχέδια, µε θετικό πρόσηµο για το
σύνολο των Ελλήνων πολιτών. 

Πρώτον, µε το νοµοσχέδιο αυτό για πρώτη φορά προβλέπουµε
τη χορήγηση επιδόµατος µητρότητας, ύψους 780 ευρώ τον µήνα,
δηλαδή ποσό ίσο µε τον κατώτατο σήµερα µισθό, δηλαδή θα αυ-
ξάνεται αυτό το ποσό στο µέλλον, ανάλογα µε την αύξηση του
κατώτατου µισθού και για χρονική διάρκεια εννέα µηνών. 

Επίσης, επεκτείνεται το επίδοµα µητρότητας σε όλες τις ασφα-
λισµένες οι οποίες µέχρι σήµερα δεν λάµβαναν επίδοµα κύησης
και λοχείας από το πρώην ΙΚΑ. Και, βέβαια, µε τη ρύθµιση αυτή
αποκαθιστούµε µια τεράστια ανισότητα µεταξύ µισθωτών, από
τη µία πλευρά, και αυτοαπασχολούµενων και αγροτισσών, από
την άλλη, στο πεδίο της ανατροφής των παιδιών. 

Επισηµαίνω ότι η θεσπιζόµενη ρύθµιση αποτελεί ήδη κανόνα
για τις µισθωτές του ιδιωτικού τοµέα, ενώ οι αυτοαπασχολούµε-
νες σήµερα λαµβάνουν επίδοµα 150 ευρώ για τέσσερις µήνες και
οι αγρότισσες δεν λαµβάνουν καθόλου. Από την ψήφιση του νο-
µοσχεδίου όλες αυτές οι νέες µητέρες θα λαµβάνουν το ίδιο, λοι-
πόν, επίδοµα και για εννέα µήνες. Προβλέπουµε, επίσης, τη
δυνατότητα αυτό το επίδοµα -µετά από σχετική µεταβίβαση του
αντίστοιχου δικαιώµατος- να λαµβάνεται και από τον πατέρα.

Δεύτερον, προβλέπουµε τη χορήγηση εφάπαξ ποσού έως 200
ευρώ για τις περίπου επτακόσιες τριάντα χιλιάδες συνταξιούχους
µε προσωπική διαφορά, οι οποίοι λαµβάνουν σύνταξη έως 1.600
ευρώ. Οι συνταξιούχοι αυτοί οι οποίοι θα λάβουν το εφάπαξ αυτό
µε τις συντάξεις του Ιανουαρίου του 2024 -δηλαδή αυτές τις
µέρες που συζητάµε το νοµοσχέδιο- και το ύψος αυτό ανάλογα
µε το ποσό: έως 700 ευρώ θα λάβουν 200 ευρώ, από 700 ευρώ
έως 1.200 ευρώ θα λάβουν 150, περίπου, ευρώ, από 1.101 ευρώ
έως 1.600 ευρώ, θα λάβουν 100 ευρώ. 

Τρίτον, ικανοποιούµε ένα χρόνιο και δίκαιο αίτηµα των κληρι-
κών και τους δίνουµε τη δυνατότητα να λάβουν το εφάπαξ τους,
εφόσον έχουν συµπληρώσει -λέει το σχέδιο νόµου- το εβδοµη-
κοστό έτος της ηλικίας τους, αλλά υπήρξε δέσµευση του Υπουρ-
γού Άδωνη Γεωργιάδη και θα µπορούν να λάβουν το εφάπαξ
τους στο εξηκοστό έβδοµο έτος της ηλικίας τους και να συνεχί-
σουν παράλληλα να εργάζονται. Οι κληρικοί που παίρνουν την
εφάπαξ παροχή και συνεχίζουν να εργάζονται απαλλάσσονται
από την παρακράτηση και την καταβολή των ασφαλιστικών ει-
σφορών, οι οποίες αφορούν στον κλάδο του εφάπαξ από την
πρώτη ηµέρα του επόµενου µήνα της υποβολής της αίτησης
µέχρι της συνταξιοδότησής τους από τον κλάδο κύριας ασφάλι-
σης. 

Συνακόλουθα, δεν δικαιούνται και συµπληρωµατικό ποσό εφά-
παξ παροχής για το υπόλοιπο του χρόνου που θα εργαστούν
µέχρι τη συνταξιοδότησή τους. Είναι µία δίκαιη διάταξη και ένα
αίτηµα το οποίο υλοποιείται από την πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης. 

Τέταρτον, ενθαρρύνουµε τη νόµιµη απασχόληση των συνταξι-
ούχων και αυξάνουµε σηµαντικά το µηνιαίο εισόδηµά τους. Προ-
βλέπουµε ότι από 1ης Ιανουαρίου του 2024 οι συνταξιούχοι οι
οποίοι επιθυµούν να εργαστούν θα λαµβάνουν το πλήρες ποσό
της σύνταξής τους και δεν θα τους γίνεται καµµία παρακράτηση.
Θα καταβάλλουν µόνο ένα µη ανταποδοτικό πόρο υπέρ του e-
ΕΦΚΑ στο 10% επί των ασφαλιστικών αποδοχών για τους µισθω-
τούς και µε 50% επί της επιλεγείσας ασφαλιστικής κλάσης για
την κύρια σύνταξη για τους µη µισθωτούς. 

Άρα, λοιπόν, βλέπετε ότι εδώ δίνουµε τη δυνατότητα, αλλά επι-
τρέψτε µου να πω ότι σε ό,τι αφορά τους συνταξιούχους που
είναι άτοµα µε αναπηρία θα µπορούν πλέον να εργάζονται και
αυτοί λαµβάνοντας όλη την αναπηρική τους σύνταξη και δεν θα
τους επιβάλλεται ούτε το 10% του πόρου. Και θα λαµβάνουν πλή-
ρες εισόδηµα από την εργασία που θα θέλουν να κάνουν. Επιση-
µαίνω ότι οι ασφαλιστικές εισφορές των συνταξιούχων εργαζο-
µένων θα υπολογίζονται για να προσαυξάνουν την κύρια και επι-
κουρική τους σύνταξη, την οποία ήδη λαµβάνουν.

Πέµπτο σηµείο του νοµοσχεδίου. Αυξάνουµε το όριο των οφει-
λόµενων ασφαλιστικών εισφορών που έχουν οι αυτοαπασχολού-
µενοι και οι αγρότες και δίνουµε τη δυνατότητα σε σχεδόν
δεκατρείς χιλιάδες και πλέον δικαιούχους να λάβουν τη σύνταξή
τους. Ευκαιρία στους συνταξιούχους. Ειδικότερα, αυτοαπασχο-
λούµενοι µε οφειλές ασφαλιστικών εισφορών έως και 30.000
ευρώ και αγρότες µε οφειλές έως και 10.000 ευρώ θα µπορούν
πλέον να συνταξιοδοτηθούν, εφόσον βρίσκονται σε πραγµατική
αδυναµία εξυπηρέτησης των συγκεκριµένων οφειλών τους. Επί-
σης, πρόθεση της ηγεσίας του Υπουργείου Εργασίας είναι η επέ-
κταση, αφού δούµε τα πραγµατικά δεδοµένα και είναι κάτι πολύ
σηµαντικό, διότι µιλούµε για ανθρώπους ασφαλισµένους που
τους έτυχε µία στραβοτιµονιά και όχι στρατηγικούς κακοπληρω-
τές. 

Αυτή είναι η πολιτική της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και της Νέας
Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της  Νέας Δηµοκρατίας)
Έκτον. Επιταχύνουµε και καθιερώνουµε ενιαίες προϋποθέσεις

για τη θεµελίωση δικαιώµατος επικουρικής σύνταξης για όλους
τους ασφαλισµένους του e-ΕΦΚΑ. Μέχρι και σήµερα για τη θε-
µελίωση δικαιώµατος επικουρικής σύνταξης για τους ασφαλισµέ-
νους προβλέπεται η συµπλήρωση -για το πρώην ΙΚΑ- δεκαπεντα-
ετούς επικουρικής ασφάλισης, ενώ για τους ασφαλισµένους του
δηµοσίου η πλήρωση των προϋποθέσεων για τη θεµελίωση του
δικαιώµατος σύνταξης. 

Με το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο εφαρµόζουµε τον κανόνα του
ΙΚΑ -ενιαία για όλους- και ορίζουµε ως µοναδική προϋπόθεση για
τη λήψη επικουρικής σύνταξης τη συµπλήρωση δεκαπέντε χρό-
νων επικουρικής ασφάλισης. Αποτέλεσµα; Πετυχαίνουµε την
άµεση εκκαθάριση πάνω από δώδεκα χιλιάδων εκκρεµών επικου-
ρικών συντάξεων του δηµοσίου.

Έβδοµον. Θεσπίζουµε τη δυνατότητα οι άνεργοι να µπορούν
να εργαστούν σποραδικά και να συνεχίζουν να λαµβάνουν το επί-
δοµα ανεργίας. 

Όγδοον. Παρέχουµε για πρώτη φορά ασφαλιστική κάλυψη σε
φοιτητές κατά τη διάρκεια της άσκησής τους για τη λήψη του
πτυχίου τους.

Ένατον. Διατηρούµε έως τον Σεπτέµβριο του 2025 -προσέξτε
γιατί αυτή η διάταξη πέρασε στα «ψιλά» γράµµατα και αδικήθηκε-
την αναστολή αύξησης του επιτοκίου που ισχύει για τις ρυθµίσεις
χρεών προς τα ασφαλιστικά ταµεία, προκειµένου να διευκολύ-
νουµε ακόµη περισσότερο τους συµπολίτες µας που έχουν ρυθ-
µίσει ή που θα ρυθµίσουν τις οφειλές τους ώστε να συνεχίσουν
να τις εξυπηρετούν. Ξέρετε ότι αυτή τη στιγµή έχει γίνει αύξηση
του επιτοκίου, ενώ ο ΕΦΚΑ κρατάει σταθερό το επιτόκιο. Λόγω
πληθωρισµού συνέβη αυτό. Το επιτόκιο ρύθµισης διατηρείται στο
5,5% για ρυθµίσεις χρεών µε είκοσι τέσσερις δόσεις και θα ισχύει
για ενεργές ρυθµίσεις χρεών, αλλά και για νέες που θα υποβλη-
θούν έως τον Σεπτέµβριο του 2025.

Δέκατον. Δίνουµε οικονοµικό κίνητρο και προβλέπουµε την επι-
βράβευση των κλιµακίων και των οµάδων εργασίας του e-ΕΦΚΑ
που εργάζονται για την εκκαθάριση των εκκρεµών αιτήσεων συ-
ντάξεων και για το έτος 2023. Με κοινή υπουργική απόφαση του
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Υπουργού Εργασίας, αλλά και Οικονοµικών, θα µπορέσουν να
λάβουν µία επιβράβευση και πραγµατικά θέλουµε να συγχα-
ρούµε από το Βήµα αυτό τους εκατοντάδες υπαλλήλους του
ΕΦΚΑ που δίνουν καθηµερινά µια µεγάλη προσπάθεια για να πε-
τύχουµε τον στόχο µας. 

Ενδέκατον. Με στόχο την ενίσχυση του κλάδου του τουρισµού
και κατά τη χειµερινή περίοδο διατηρούµε έως το τέλος του 2023
σε χαµηλό επίπεδο τις εισφορές για τους αγρότες που διατηρούν
παράλληλα τουριστικά καταλύµατα έως τα δέκα δωµάτια. Από
1ης Ιανουαρίου 2024 οι αγρότες αυτοί θα καταβάλλουν τις εισφο-
ρές που ισχύουν για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, εκτός εάν
είναι εγγεγραµµένοι στο µητρώο αγροτών, οπότε θα συνεχίσουν
να πληρώνουν τις εισφορές του ΟΓΑ και να διατηρούν καταλύ-
µατα έως δέκα δωµατίων. 

Δωδέκατον. Βοηθάµε στην κοινωνική επανένταξη όσων εξέτι-
σαν ποινή στερητική της ελευθερίας τους και εξαιρούµε από το
δηλωµένο εισόδηµα που υπολογίζεται για την ένταξη στο ελάχι-
στο εγγυηµένο εισόδηµα το ειδικό βοήθηµα που τους χορηγεί-
ται.

Δέκατο τρίτο. Εκσυγχρονίζουµε το θεσµικό πλαίσιο των τα-
µείων επαγγελµατικής ασφάλισης. Ο θεσµός επαγγελµατικής
ασφάλισης υπάρχει στη χώρα µας από το 2002, όµως σήµερα
λειτουργούν είκοσι οκτώ ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης, τα
οποία έχουν συσταθεί κατά κύριο λόγο από εργοδότες µεγάλες
επιχειρήσεις, έχουν περίπου εξήντα χιλιάδες ασφαλισµένους και
300 εκατοµµύρια ευρώ υπό διαχείριση. Με την παρούσα θεσµική
παρέµβαση δίνουµε τη δυνατότητα οι ασφαλισµένοι να κατοχυ-
ρώνουν από την επαγγελµατική τους ασφάλιση, η οποία είναι
προαιρετική, µία συµπληρωµατική παροχή κατά τη συνταξιοδό-
τησή τους και να αυξήσουν έτσι περισσότερο τα εισοδήµατά
τους κατά τη συνταξιοδότησή τους. 

Μεταξύ των ρυθµίσεων που προβλέπουµε απλοποιούµε τις
διαδικασίες για τη σύσταση ενός ταµείου, προβλέπουµε πρότυπο
καταστατικό, θεσπίζουµε τη δυνατότητα ίδρυσης πολυεργοδοτι-
κών ταµείων επαγγελµατικής ασφάλισης, δηλαδή την ίδρυση
ενός ταµείου από περισσότερους εργοδότες, ανεξαρτήτως επαγ-
γελµατικής τους συνάφειας. Άρα, λοιπόν, λέµε στις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, στους εργαζόµενους των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων «τώρα έχετε τη δυνατότητα να ασφαλιστείτε και σε ένα τα-
µείο επαγγελµατικής ασφάλισης».

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θέλω να αναφερθώ στην τροπολογία. Άκουσα προηγουµένως να
υπάρχει µια αντιπαράθεση από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Νέας Αριστεράς, αν δεν κάνω λάθος, ο οποίος, αν δεν κάνω
λάθος, είχε διατελέσει και γενικός διευθυντής στο πρώην ΣΕΠΕ.
Να τον παραπέµψω να δει την έκθεση της Επιθεώρησης Εργα-
σίας που κατατέθηκε στη Βουλή και να δει πόσες περιπτώσεις
παράνοµων διαµενόντων αλλοδαπών εργαζοµένων και πόσα δι-
οικητικά πρόστιµα έχουν επιβληθεί και να δει διαχρονικά την πο-
ρεία. Αλλά αν θέλουµε να µιλάµε σοβαρά σε αυτή την Αίθουσα,
να δει και τις κατηγορίες των επιχειρήσεων, φυτική και ζωική πα-
ραγωγή, δασοκοµία, υλοτοµία, βιοµηχανία τροφίµων, χονδρικό
εµπόριο, εστίαση, καταλύµατα. Εµείς, λοιπόν, θα συνεχίσουµε σε
αυτή την Αίθουσα να παίζουµε κρυφτούλι όταν ξεκαθαρίζουµε
και λέµε ότι εδώ δεν µιλάµε για άδεια διαµονής, δεν µιλάµε για
νοµιµοποίηση, αλλά µιλάµε για µία προσωρινή άδεια εργασίας; 

Είναι πολύ εύκολο κανείς να λαϊκίζει και να λέει ό,τι θέλει και
να προσπαθεί να πάρει τα «αριστερόµετρα» ή τα «δεξιόµετρα».
Η εποχή µας, η προοπτική που έχει η ελληνική οικονοµία προ-
ϋποθέτει ότι όποιος νόµος έρχεται εδώ πρέπει να έχει µια σοβα-
ρότητα και να έχει θετικό πρόσηµο για το µέλλον. Διότι όταν
πηγαίνουµε µε τον Άδωνη Γεωργιάδη ή τον Πάνο Τσακλόγλου
στην πλατεία της Κυπαρισσίας, θέλουµε να βλέπουµε τους νέους
αγρότες στα µάτια. Θέλουµε να τους λέµε την αλήθεια. Διότι σή-
µερα οι αγρότες, οι νέοι επιχειρηµατίες που είναι στην αγροτική
παραγωγή βρίσκονται υπό οµηρεία και ανά πάσα στιγµή η Επι-
θεώρηση Εργασίας µπορεί να µπει µέσα στις εγκαταστάσεις
τους και να δώσει πρόστιµα τέτοια που να είναι τσουχτερά. 

Επιτέλους, πρέπει να δούµε την αλήθεια. Αυτό κάναµε και στο
πρώτο νοµοσχέδιο, το εργασιακό, µε την παράλληλη απασχό-
ληση. Αυτό κάναµε και στο δεύτερο νοµοσχέδιο. Αυτό κάνουµε

και τώρα, αυτό θα κάνουµε και στο µέλλον. Γιατί; Γιατί έχουµε
υποχρέωση να αλλάξουµε τη νοµοθεσία και να την προσαρµό-
σουµε στο σήµερα και στο αύριο. Γιατί έχουµε υποχρέωση να
δώσουµε ευκαιρίες. Γιατί έχουµε την υποχρέωση να δούµε τις
πραγµατικές ανάγκες της ελληνικής οικονοµίας και όχι να πετάµε
συνθήµατα απλά για να ικανοποιούµε κοινά. 

Είδαµε κάποιους στο παρελθόν µε τις πολιτικές τους πού
πήγαν τη χώρα. Δε θα το επιτρέψουµε. Ελπίζω το σύνολο των
πτερύγων του Κοινοβουλίου και οι συνάδελφοι να υπερψηφίσουν
αυτό το νοµοσχέδιο, που πάει την αγορά εργασίας βήµατα µπρο-
στά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον
κ. Σπανάκη. 

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη. Θα έχει χαµηλό τόνο, γιατί τον
τόνο τον ύψωσε ο κ. Σπανάκης. 

Κυρία Σπυριδάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε µε το πρώτο νοµο-

σχέδιο µετά την ψήφιση του προϋπολογισµού το οποίο συνεχίζει
στην ίδια κακή νοµοθετική πρακτική της Κυβέρνησης. Απουσία
ουσιαστικού διάλογου µε τους κοινωνικούς εταίρους και ένα νο-
µοσχέδιο που περιέχει πρόσθετα άρθρα που ρυθµίζουν άλλα θέ-
µατα, για να µπορεί να απορεί η Κυβέρνηση για ποιον λόγο
ψηφίζουµε όχι επί της αρχής, ενώ υπερψηφίζουµε αρκετά άρθρα.
Περιέχει όµως ένα στοιχείο συνέπειας και συνέχειας κι αυτό έχει
να κάνει µε την αναξιοπιστία της Κυβέρνησης. 

Να σας θυµίσω, κύριοι της Κυβέρνησης, τα λόγια σας προ-
εκλογικά το 2019 για τον περιβόητο νόµο Κατρούγκαλου; «Αυτός
ο νόµος δεν διορθώνεται, παρά µόνο καταργείται». Πέντε ασφα-
λιστικά νοµοσχέδια, πέντε ευκαιρίες για αλλαγή και ο νόµος είναι
ακόµη εδώ, να ταλαιπωρεί και να αδικεί τους πολίτες. Με τον
νόµο Βρούτση όχι µόνο δεν τον καταργήσατε, αλλά τον ξεπλύ-
νατε, διατηρώντας όλες τις αρνητικές διατάξεις του. Κατάργηση
του ΕΚΑΣ, αύξηση του ποσοστού εισφοράς υπέρ υγειονοµικής
περίθαλψης στις κύριες και επικουρικές συντάξεις, µείωση κατά
40% του εφάπαξ και πολλά άλλα. Οι όποιες τροποποιήσεις έγιναν
σε διατάξεις που κρίθηκαν αντισυνταγµατικές στο Συµβούλιο της
Επικρατείας. Η Κυβέρνηση όµως δεν αρκέστηκε µόνο στην µετε-
κλογική αναξιοπιστία της, αλλά δηµιουργεί και νέες ανισότητες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα σταθώ πολύ στο πρώτο
σκέλος, γιατί τα είπε πολύ στοχευµένα και αναλυτικά ο ειδικός
αγορητής ο κ. Μουλκιώτης. Το νοµοσχέδιο δεν επιλύει µεγάλα
προβλήµατα της κοινωνικής ασφάλισης ούτε αντιµετωπίζει τις
στρεβλώσεις µνηµονιακών νόµων. Απουσιάζουν ρυθµίσεις που
να ενισχύουν την ανταποδοτικότητα εισφορών, παροχών και να
δηµιουργήσουν ισχυρό κίνητρο ασφάλισης. Απουσιάζει η καθιέ-
ρωση ενός ελάχιστου εισοδήµατος µε τη θεσµοθέτηση ενός νέου
ΕΚΑΣ, που θα ανακούφιζε τριακόσιες ογδόντα πέντε περίπου χι-
λιάδες χαµηλοσυνταξιούχους, που η Κυβέρνηση προσπαθεί
τώρα να βολέψει µε την πενιχρή και άπαξ ελεηµοσύνη των 150
ευρώ. 

Δεν βλέπουµε τίποτα για τους συνταξιούχους του ΟΓΑ που κα-
θίστανται και συνταξιούχοι χηρείας, µε αποτέλεσµα στην πλει-
ονότητά τους να καταλήγουν να λαµβάνουν από δύο συντάξεις
λιγότερα από ό,τι θα λάµβαναν αν είχαν µόνο µία. Δεν υπάρχει
καµµία ρύθµιση κατάργησης εισφοράς υπέρ ΕΟΠΥΥ στις επικου-
ρικές συντάξεις και µείωση στις κύριες συντάξεις από 6% σε 4%.
Γι’ αυτό και καταθέσαµε σχετική τροπολογία. Απουσιάζει η
ένταξη των υγειονοµικών στα βαρέα και ανθυγιεινά. Το ΠΑΣΟΚ
έχει καταθέσει δεκαοκτώ φορές τροπολογία και η Κυβέρνηση
αδιαφορεί πλήρως. Δεν πτοούµαστε όµως εµείς. Την καταθέσαµε
εκ νέου. Επίσης, καταθέσαµε τροπολογίες για την αναπροσαρ-
µογή των χορηγούµενων από ΕΦΚΑ και ΟΠΕΚΑ επιδοµάτων για
άτοµα µε αναπηρία καθώς και για τη συνταξιοδότηση χωρίς όριο
ηλικίας και µε σαράντα χρόνια ασφάλισης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι στην επίµαχη τροπολο-
γία για την επίσπευση νοµιµοποίησης αλλοδαπών σε συνδυασµό
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µε την άδεια εργασίας. Κατάγοµαι από το Λασίθι, από έναν τόπο
µε έντονη τουριστική και αγροτική δραστηριότητα. Και οι δύο πα-
ραγωγικοί τοµείς του τόπου µου αντιµετωπίζουν το πρόβληµα
της έλλειψης εργατικού δυναµικού. Σύµφωνα µε τα στοιχεία του
Ξενοδοχειακού Επιµελητηρίου Ελλάδος στην Περιφερειακή Ενό-
τητα Λασιθίου έχουµε περίπου είκοσι οκτώ χιλιάδες εκατόν σα-
ράντα µία κλίνες σε ξενοδοχεία όλων των κατηγοριών. Ταυ-
τόχρονα έχουµε περίπου είκοσι χιλιάδες στρέµµατα θερµοκηπια-
κών εγκαταστάσεων στην Ιεράπετρα, όπου καθηµερινά χίλιοι
εκατό έως χίλιοι τριακόσιοι τόνοι κηπευτικών φεύγουν σε όλη τη
χώρα, αλλά και στο εξωτερικό. Ταυτόχρονα από τη µία άκρη του
νοµού έως την άλλη έχουµε καλλιέργειες ελιάς και αµπέλου.
Όπως καταλαβαίνετε, απαιτείται εργατικό δυναµικό και το έλ-
λειµµα φαίνεται να είναι δυσαναπλήρωτο. 

Επιτρέψτε µου να σταθώ παραπάνω στο ζήτηµα των εργατών
γης. Το πρόβληµα είναι διαχρονικό. Οι αγρότες µας σχεδόν δέκα
χρόνια τώρα κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου αναφορικά µε
την έλλειψη εργατικού δυναµικού στον αγροτικό τοµέα. Αν σή-
µερα βρισκόµαστε σε αυτή την κατάσταση, ευθύνεται η Κυβέρ-
νηση που δεν έπραξε κάτι νωρίτερα. Καθυστέρησε πολύ και αυτή
τη στιγµή περίπου το 80% σε εξειδικευµένα εργατικά χέρια έχει
φύγει από τη χώρα. Γι’ αυτό το θέµα έχουµε καταθέσει αρκετές
ερωτήσεις και αναφορές, αλλά καµµία ουσιαστική απάντηση. 

Αντί να υπάρξει µια ολιστική προσέγγιση του θέµατος µε ένα
νοµοσχέδιο, έρχεται µια τροπολογία στο παρά πέντε. Μια τρο-
πολογία χωρίς ασφαλιστικές δικλίδες για την αποτελεσµατικό-
τητά της, µε πολλά ερωτήµατα για την αποτελεσµατικότητα του
ίδιου του µηχανισµού υλοποίησης και µε µια καθυστέρηση, που
κινδυνεύει να χαθεί η παραγωγική περίοδος για τις θερµοκηπια-
κές καλλιέργειες. 

Το εν λόγω µέτρο σε καµµία περίπτωση, όπως είπε ο Υπουρ-
γός, δεν αντιµετωπίζει το πρόβληµα των εργατών γης. Καλύπτει
µερικώς το θέµα, διότι οι εργάτες θα δουλεύουν νόµιµα και έτσι
µειώνεται ο κίνδυνος να φύγουν προς άλλες περιοχές. Ικανοποι-
είται το πάγιο αίτηµα του αγροτικού κόσµου για νοµιµοποίηση
εργασίας των εργατών γης, ώστε να µπορεί ο αγρότης να πα-
ρουσιάζει το πραγµατικό κόστος εργασίας του προς το κράτος,
µιας και έµµεσα φορολογούνταν ποσά που δεν ήταν πραγµατικά,
αφού δεν µπορούσε να δηλώσει τα πραγµατικά του έξοδα. Άρα
η συγκεκριµένη τροπολογία προωθεί περισσότερο το οικονοµικό
σκέλος της πολιτικής παρά την επίλυση του προβλήµατος των
εργατών γης, µιας και δεν έρχονται νέα χέρια. 

Παρά τη θετική κατεύθυνση στην οποία µπορούµε να πούµε
ότι κινείται η συγκεκριµένη τροπολογία, υπάρχουν πάρα πολλά
στοιχεία που αποδεικνύουν ότι δεν θα καταφέρει να υλοποιηθεί.
Αναφέροµαι φυσικά στον φόρτο εργασίας των υποστελεχωµένων
αποκεντρωµένων διοικήσεων, που αδυνατούν να αντεπεξέλθουν
στον όγκο των αιτηµάτων, ενώ ακόµα και µέσα στο ίδιο νησί -στην
Κρήτη- υπάρχουν αποκεντρωµένες διοικήσεις πολλαπλών ταχυ-
τήτων.

Θα έρθω µε ένα απλό παράδειγµα καθηµερινότητας. Στον
κύκλο µου έχω ανθρώπους οι οποίοι έχουν παντρευτεί πολίτες
από άλλες χώρες. Πηγαίνοντας, λοιπόν, να καταθέσουν τα απα-
ραίτητα έγγραφα λαµβάνουν ως απάντηση ότι αυτή τη στιγµή
εξετάζουν τα αιτήµατα του 2022. Οι αποκεντρωµένες διοικήσεις,
µε το καθεστώς που ισχύει αυτή τη στιγµή, δεν µπορούν να αντα-
ποκριθούν. 

Και για του λόγου το αληθές, αναζητώντας τα µηνιαία στατι-
στικά στοιχεία αδειών σε ισχύ, τα τελευταία αναλυτικά που κατα-
φέραµε να βρούµε αφορούν τον Απρίλιο του 2022. Παρά τις
κοινοβουλευτικές παρεµβάσεις, ακόµα και του Τοµεάρχη µας του
Παύλου Χρηστίδη για νέα επικαιροποιηµένα στοιχεία, ακόµα δεν
έχουµε λάβει ουσιαστικές απαντήσεις. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα στοιχεία αυτά, τον Απρίλιο του 2022 ο
αριθµός αδειών σε ισχύ ήταν πεντακόσιες τριάντα επτά χιλιάδες
οκτακόσιες ενενήντα δύο άδειες. Και για να µην ακούµε και δαι-
µονοποίησεις, να πούµε ότι από αυτές τις πεντακόσιες χιλιάδες,
οι εκατόν δύο αφορούν µέλη ελληνικής οικογένειας και συγγενείς
Ελλήνων πολιτών και το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-

σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για να συνεχίσουµε, λοιπόν, τα επόµενα στοιχεία που βρί-
σκουµε -είναι συνολικά και όχι αναλυτικά- έρχονται τον Οκτώβριο
του 2023, όπου οι άδειες σε ισχύ είναι τετρακόσιες πενήντα έξι
χιλιάδες τριακόσιες εβδοµήντα εννέα, δηλαδή ογδόντα χιλιάδες
λιγότερες αιτήσεις από αυτές που είχαµε το 2020, ενώ σε εκκρε-
µότητα βρίσκονται διακόσιες πενήντα χιλιάδες αιτήσεις. Άρα
µπορούµε να καταλάβουµε τη µειωµένη αποδοτικότητα των απο-
κεντρωµένων διοικήσεων και µπορούµε να φανταστούµε τι θα
γίνει αν σε αυτές τις διακόσιες πενήντα χιλιάδες που εκκρεµούν
προστεθούν και νέες αιτήσεις από αυτή την τροπολογία. Μπο-
ρούµε να φανταστούµε, δηλαδή, µε τι ταχύτητα θα υλοποιηθούν
οι διαδικασίες.

Εκκρεµούν, λοιπόν, πολλά ζητήµατα για να πούµε ότι έχουµε
δώσει λύση στο µεγάλο ζήτηµα των εργατών γης. Είναι ζητήµατα
που άπτονται στο Υπουργείο Εξωτερικών, Εσωτερικών, Μετανά-
στευσης και Ασύλου και ζητήµατα που αφορούν τις αποκεντρω-
µένες διοικήσεις και τη λειτουργία τους, τις µετακλήσεις, το
εργόσηµο σε όλες τις βαθµίδες, τις απαραίτητες βελτιώσεις,
ώστε να εφαρµοστούν όλες οι διακρατικές συµφωνίες που, πα-
ρόλο που έχουν ψηφιστεί, δεν µπορούν ακόµα να εφαρµοστούν
αποτελεσµατικά.

Δύο σηµαντικά αιτήµατα που απασχολούν σήµερα τον αγρο-
τικό κόσµο. Οι αγρότες µας αναρωτιούνται: Οι άνθρωποι αυτοί
που θα έρθουν νόµιµα να δουλέψουν στη χώρα µας θα µπορούν
να ταξιδέψουν µόνο προς την πατρίδα τους; Και το δεύτερο: Οι
άνθρωποι αυτοί που θα έρθουν να δουλέψουν στη χώρα µας θα
ασφαλιστούν σε ΙΚΑ, σε ΟΓΑ; Παρακαλούµε για την απάντησή
σας, κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε διαφορές µε τη Νέα Δη-
µοκρατία στις πολιτικές, στις αξίες και στη φιλοσοφία. Εµείς οι-
κοδοµούµε ένα κοινωνικό κράτος δικαίου στην Ελλάδα. Αντίθετα,
η Νέα Δηµοκρατία συστηµατικά γκρεµίζει το κοινωνικό κράτος,
διότι της είναι βάρος προς την ανάπτυξη. Εµείς θεωρούµε το κοι-
νωνικό κράτος προτεραιότητα και την κοινωνική συνοχή βασικό
συστατικό για τη βιώσιµη ανάπτυξη. Η Νέα Δηµοκρατία αντικα-
θιστά το κοινωνικό κράτος µε φιλανθρωπίες και µε γνώµονα την
εξυπηρέτηση ιδιωτικών συµφερόντων, διευρύνοντας έτσι τις ανι-
σότητες και τορπιλίζουν την κοινωνική συνοχή. Εµείς είµαστε
υπέρ πολιτικών που στηρίζουν πραγµατικά τους εργαζόµενους,
τους συνταξιούχους και τους ασθενέστερους πολίτες. Η Νέα Δη-
µοκρατία θέλει ένα ασφαλιστικό σύστηµα άδικο, αναποτελεσµα-
τικό και παραδοµένο στους ιδιώτες. Εµείς επιδιώκουµε ένα
ασφαλιστικό σύστηµα βιώσιµο, δίκαιο, κοινωνικά αποτελεσµα-
τικό, που θα εµπνέει την ασφάλεια και την εµπιστοσύνη του πο-
λίτη προς την πολιτεία και τους θεσµούς. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νίκης κ. Σπυρίδων Τσι-

ρώνης.
Ορίστε, κύριε Τσιρώνη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να που γινόµα-

στε πάλι στο ίδιο έργο θεατές. Θεατές άλλης µιας τροπολογίας
που ήρθε αιφνιδιαστικά. Παρόλο που ο κ. Καιρίδης πρόλαβε να
µας ενηµερώσει, τότε, όµως, κάποιοι από το κόµµα σας έσπευ-
σαν να το διαψεύσουν. 

Φέρνετε ξαφνικά µία τροπολογία για ένα τόσο σοβαρό θέµα,
χωρίς να έχετε κάνει νύξη γι’ αυτό, τόσο προεκλογικά όσο και µε-
τεκλογικά στις προγραµµατικές σας δηλώσεις. Αντιθέτως, ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός είχε δηλώσει ότι δεν θα νοµιµοποιήσει
παράνοµους µετανάστες. Ψέµατα για ακόµη µία φορά. Και ρω-
τάµε: Γιατί τώρα; Γιατί έτσι βιαστικά αυτή η τροπολογία; Γιατί
χωρίς κανένα περιθώριο συζήτησης ούτε καν διαβούλευσης στην
τελευταία επιτροπή και µετά από τους φορείς; Έχει να κάνει µε
την επίσκεψη Ερντογάν στην Αθήνα; Αποτελεί, µήπως, µέρος µυ-
στικών συµφωνιών, για τις οποίες δεν είναι ενήµερο ούτε το Σώµα
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ούτε καν οι πολιτικοί Αρχηγοί; Μήπως είναι πολιτική επιλογή και
στρατηγική του ίδιου του Πρωθυπουργού;

Πώς αλλιώς εξηγείται η τοποθέτηση σε ένα τόσο νευραλγικό
Υπουργείο, όπως είναι αυτό το Υπουργείο Μετανάστευσης και
Ασύλου, ενός καθηγητή ο οποίος κατάφερε σε µόνο µία διάλεξη
µιας ώρας να χωρέσει τόσες εθνοµηδενιστικές εκφράσεις όσες
δεν έχουν ειπωθεί από όλες τις γείτονες χώρες µαζί; Να αναφέρω
µερικές από αυτές: Η Γενοκτονία των Ποντίων ήταν ανακάλυψη
του 1980, η οποία έγινε για πολιτικούς λόγους. Η εισβολή των
Τούρκων στην Κύπρο είναι το ελληνικό παραµύθι. Είµαστε παιδιά
των Οθωµανών. Είµαστε τεχνητό έθνος, δηµιουργηµένο από πο-
λιτική παρέµβαση και ένα σωρό άλλες τέτοιες δηλώσεις, όπου
χώρεσαν σε µια ώρα διάλεξη. 

Προφανώς και δεν έχουµε κάποιο προσωπικό πρόβληµα µε τον
κ. Καιρίδη, όµως έχουµε σίγουρα πρόβληµα µε τις θέσεις του,
καθώς και µε τον Πρωθυπουργό, ο οποίος επιλέγει να βάζει σε
τέτοιο Υπουργείο συνοµιλητή µε την Τουρκία για το θέµα του µε-
ταναστευτικού -το οποίο το εργαλειοποιεί η Τουρκία- έναν τέτοιο
Υπουργό. Εσείς νιώθετε ασφάλεια; 

Εµείς δεν προβαίνουµε σε δολοφονίες χαρακτήρων. Δεν απα-
ντάµε µε τον ίδιο τρόπο, όπως ο κ. Καιρίδης κατά τη διάρκεια του
κοινοβουλευτικού ελέγχου, όταν µέσα σε ένα πραγµατικό παρα-
λήρηµα σύγκρινε τον Πρόεδρό µας -αλλά και τη Νίκη συνολικά-
µε πολιτικούς που βρίσκονται στη φυλακή, συνεχίζοντας, όχι τυ-
χαία, το γνωστό αφήγηµα που είχε ξεκινήσει προεκλογικά η Νέα
Δηµοκρατία περί ακροδεξιάς. 

Επίσης, δεν είναι τυχαίο ότι πριν από λίγες µέρες, οι γνωστοί
αντιεξουσιαστές -µε το «αντι» να µπορεί να µπει και σε παρέν-
θεση- εισέβαλαν µέσα σε χώρο πανεπιστηµιακού ιδρύµατος µε
καδρόνια και υβριστικά συνθήµατα, πάλι κατά του Προέδρου
µας. Και όλα αυτά σε µια παρουσίαση βιβλίου, όπου η συγγρα-
φέας ήταν πρώην Πρύτανης Πανεπιστηµίου και µάλιστα προ-
ερχόµενη από τον χώρο της Αριστεράς. Δεν βόλευε µε τίποτα το
αφήγηµα της ακροδεξιάς ταµπέλας, ταµπέλας που έπεφτε για
µια ακόµη φορά µε τη συγκεκριµένη παρουσίαση. Όµως, επίθεση
σε έναν άνθρωπο ο οποίος επί σαράντα χρόνια δίδασκε τα παιδιά
µας δηµοκρατία, πολιτισµό και ήθος; Ο κ. Καιρίδης είναι ηθικός
αυτουργός αυτής της επίθεσης. Δεν είναι µόνο ο κ. Καιρίδης,
αλλά και συνολικά η Κυβέρνηση. 

Κύριε Υπουργέ, δεν σας άκουσα να πείτε µια κουβέντα για
αυτό το περιστατικό, να καταδικάσετε αυτό το περιστατικό που
έγινε µέσα σε πανεπιστηµιακό ίδρυµα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Δεν το ήξερα, συγγνώµη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ας γυρίσουµε στην τροπολογία. 
Ο πρώην Πρωθυπουργός κ. Σαµαράς δήλωσε πως «η αιφνιδια-

στική κατάθεση της τροπολογίας είναι λανθασµένη. Στην πράξη
νοµιµοποιεί όλους τους λαθροµετανάστες που βρίσκονται στην
Ελλάδα εδώ και τρία χρόνια και µάλιστα συλλήβδην, δίχως ου-
σιαστικό έλεγχο της ταυτότητας καθενός από την πολιτεία». Και
τελειώνει µε τη φράση «η χώρα µας γίνεται φάρος προσέλκυσης
λαθροµεταναστών». Δεν τα λέµε εµείς. Ο κ. Σαµαράς τα λέει και
ο κ. Πλεύρης.

Δεν σας κάνω τη χάρη, κύριε Υπουργέ, κύριε Γεωργιάδη, να
κάνετε πάλι πυροσβεστικές δηλώσεις -όπως κάνατε στην εφηµε-
ρίδα-, ότι δεν είναι νοµιµοποίηση δηλαδή, αλλά θα τα κρίνετε
εσωκοµµατικά.

Θα εστιάσω σε κάτι άλλο. Γιατί επιλέξατε ως Κυβέρνηση αυτή
την πρόχειρη, βιαστική και επικίνδυνη διαδικασία; Δεν θα µπο-
ρούσατε να επιλέξετε αφού εξετάσετε πρώτα τις ανάγκες που
χρειάζονται σε εργατικά χέρια, αφού εξετάσετε εάν υπάρχουν
ελληνικά χέρια να καλύψουν αυτές τις εργατικές ανάγκες, να
γίνει µια διακρατική συµφωνία, µε µελετηµένο και συγκεκριµένο
αριθµό και ειδικότητες των ατόµων αυτών που χρειαζόµαστε,
ώστε και νόµιµοι να είναι και να έρθουν ακριβώς όσοι χρειάζονται,
µε το βιογραφικό που χρειάζεται και να γνωρίζουµε το ποινικό
τους µητρώο;

Όµως, κι εσείς του λεγόµενου «προοδευτικού χώρου», µε το
που ακούσατε µετανάστες και διανοµή, κατευθείαν θολώσατε και
κατευθείαν συµφωνήσατε σε όλα; Δεν υπάρχει πιο ασφαλής και
ανθρώπινη διαδικασία από αυτή; Δεν καταλαβαίνετε ότι µε αυτή

την τροπολογία φωνάζουµε ότι «ανοίξαµε και σας περιµένουµε»,
µε ό,τι αυτό συνεπάγεται σε νέες ροές, και θαλάσσιες και από
ξηράς; 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας κατηγορεί -και ορθώς για εµάς- ο πρώην
Πρωθυπουργός για φάρο προσέλκυσης λαθροµεταναστών. Βέ-
βαια, το αν τελικά οι αντιδράσεις του κ. Σαµαρά είναι ειλικρινείς,
θα το δούµε, γιατί υπάρχει και η γνωστή σε όλους τακτική, να
ακούγονται και οι δύο αντίθετες απόψεις από την ίδια Κοινοβου-
λευτική Οµάδα, έτσι ώστε να ικανοποιούνται όλοι οι ψηφοφόροι
και κανείς να µη φεύγει από το µαντρί. Αυτό, άλλωστε, φαίνεται
καθαρά ότι θα το κάνετε και µε τον γάµο των οµοφυλοφίλων. Από
τις δηλώσεις του κ. Βορίδη φαίνεται ότι η ψήφος θα πάει κατά
συνείδηση, χωρίς βέβαια να στοιχίζει πολιτικά, αφού οι χαµένες
ψήφοι θα καλυφθούν εξ αριστερών.

Όµως, σε θέµατα πίστεως και πατρίδος, σε θέµατα που άπτο-
νται της εθνικής ασφάλειας, όποιος έχει καθαρή συνείδηση και
δεν ψάχνει µαξιλαράκι συνείδησης δεν αρκεί απλά να λέει «όχι»
ή «παρών». Δεν µπορεί να λες όχι σήµερα για κάτι που είναι θέµα
συνείδησης και θίγει τη συνείδησή σου και την άλλη µέρα να συ-
νεχίζεις µαζί. Όποιος έχει τέτοια συνείδηση παραιτείται, για να
την κρατήσει καθαρή. Αλλιώς, δυστυχώς θα το πω, καθίσταται
τσάµπα µάγκας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Τσιρώνη. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
ένα δευτερόλεπτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Δεν θα απαντήσω στα περί της τροπο-
λογίας. Θα ακούσω και τον επόµενο Βουλευτή από τη Νίκη που
ακολουθεί µήπως χρειαστεί να απαντήσω και στους δύο µαζί, για
να µην αδικήσω κάποιον. 

Πήρα τον λόγο µόνο για να πω ότι προφανώς καταδικάζουµε
απερίφραστα το γεγονός το οποίο συνέβη στο Αριστοτέλειο Πα-
νεπιστήµιο, κύριε Πρόεδρε της Νίκης. Ένας από τους λόγους
που καταργήσαµε το πανεπιστηµιακό άσυλο είναι ακριβώς γιατί
γίνονταν συνέχεια τέτοιου τύπου επεισόδια. Όµως, η αστυνοµία
δεν µπορεί να είναι πανταχού παρούσα και ανά πάσα στιγµή. Ορ-
γανωµένες οµάδες βίας της άκρας Αριστεράς έχουν πολλάκις
φερθεί κατ’ αυτόν τον τρόπο στα ελληνικά πανεπιστήµια. Εγώ
προσωπικά έχω διακοπεί κατά το παρελθόν σε παρόµοια οµιλία
και τόσο εγώ όσο και η Κυβέρνηση καταδικάζουµε απερίφραστα
αυτό το γεγονός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νίκης κ. Κοµνηνός Δελ-
βερούδης. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί κύριοι και κυρίες συνάδελφοι, κα-

λούµαστε σήµερα, µία ηµέρα µετά την πενθήµερη συζήτηση και
την κύρωση του προϋπολογισµού, να ψηφίσουµε ένα ακόµη
ογκώδες νοµοσχέδιο µε διαδικασίες κατεπείγοντος, χωρίς την
απαραίτητη και ουσιαστική διαβούλευση.

Ως νέος Βουλευτής θα ήθελα να τονίσω ότι µέσα σε είκοσι πε-
ρίπου µέρες έχουν κατατεθεί από την Κυβέρνηση και επικυρωθεί
από την Εθνική Αντιπροσωπεία, εκτός των υπολοίπων, τρία πολύ
σοβαρά και υπερµεγέθη νοµοσχέδια για τα δάνεια, τον περιορι-
σµό της φοροδιαφυγής και το ασφαλιστικό. Και όλα αυτά παράλ-
ληλα µε τη συζήτηση για την ψήφιση του προϋπολογισµού. Τρία
πολύ σηµαντικά νοµοσχέδια µε διαδικασίες fast track και αδικαιο-
λόγητη βιασύνη, µε τροπολογίες της τελευταίας στιγµής και µε
τα πολιτικά κόµµατα να κάνουν υπεράνθρωπο αγώνα να τα µε-
λετήσουν σε βάθος και να τοποθετηθούν προς όφελος των Ελ-
λήνων πολιτών. 

Βέβαια, τα επιχειρήµατα της Κυβέρνησης είναι γνωστά. Αρχικά
επικαλείται τη δηµόσια ηλεκτρονική διαβούλευση, η οποία όµως
καταλήγει να είναι προσχηµατική, αφού στο τέλος η Κυβέρνηση
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δεν αφουγκράζεται σχεδόν ποτέ και δεν λαµβάνει υπ’ όψιν της
την αγωνία των απλών πολιτών και των συλλογικοτήτων. 

Αναφέρεται, επίσης, η Κυβέρνηση και στις κοινοβουλευτικές
επιτροπές, στις οποίες τις περισσότερες φορές τοποθετούµαστε
πάνω σε ήδη ειληµµένες αποφάσεις και µάλιστα µε υπερβολική
πίεση χρόνου, µε περιορισµό πολλές φορές και του αριθµού των
κοινωνικών φορέων, που ζητούν εναγωνίως να εκφράσουν τις
απόψεις τους, χωρίς βέβαια όλα αυτά να αποτελούν µοµφή για
το εκάστοτε Προεδρείο που εφαρµόζει τον Κανονισµό ως είθι-
σται.

Με την ίδια διαδικασία φτάσαµε αισίως και στο σηµερινό νο-
µοσχέδιο για το ασφαλιστικό, µε υποτυπώδη διαβούλευση µε
τους απλούς πολίτες και τους κοινωνικούς εταίρους και χωρίς
τον απαιτούµενο ουσιαστικό κοινωνικό διάλογο. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο η Κυβέρνηση επιθυµεί να ονο-
µάσει ως -σε εισαγωγικά- «µίνι ασφαλιστικό», δεν αντιµετωπίζει
σε καµµία περίπτωση τα συσσωρευµένα µεγάλα προβλήµατα του
κεντρικού συστήµατος ασφάλισης της χώρας µας. Είναι ένα «µίνι
ασφαλιστικό» που δεν λύνει κανένα πρόβληµα βιωσιµότητας του
πρώτου και βασικού πυλώνα κοινωνικής ασφάλισης, του ΕΦΚΑ,
ενώ αποφεύγει να δώσει επαρκείς απαντήσεις στην αγωνία των
ασφαλισµένων και των συνταξιούχων.

Στο µεγαλύτερο µέρος του το νοµοσχέδιο αναφέρεται σε θέ-
µατα του δεύτερου πυλώνα ασφάλισης, δηλαδή των ταµείων
επαγγελµατικής ασφάλισης. Εδώ διαπιστώνουµε µια υποκριτική
προσπάθεια ρύθµισης και αντιµετώπισης των προβληµάτων των
ταµείων αυτών, ενώ στην πραγµατικότητα πρόκειται για ενέρ-
γειες που οδηγούν στην αλλοίωση του χαρακτήρα τους και ου-
σιαστικά στο κλείσιµο του µατιού στον τρίτο πυλώνα, της ιδιω-
τικής ασφάλισης και των οµαδικών συµβολαίων ασφάλισης.

Πώς είναι δυνατόν να παραµείνουν βιώσιµα τα επαγγελµατικά
ταµεία, όταν στα ήδη υπάρχοντα προβλήµατά τους έρχεστε να
προσθέσετε και αυτό της υπερφορολόγησης, µηδενίζοντας ανα-
πόφευκτα την ανταποδοτικότητα τόσο για τους παλαιούς όσο και
για τους νέους ασφαλισµένους;

Λέτε ότι λαµβάνετε υπ’ όψιν τη δηµόσια διαβούλευση και δεν
βλέπετε, για παράδειγµα, την αγωνία χιλιάδων αστυνοµικών, πυ-
ροσβεστών και λιµενικών, οι οποίοι διατυπώνουν τον φόβο τους
για οριστική κατάρρευση του επαγγελµατικού τους ταµείου µε
τους πολύ υψηλούς συντελεστές φορολόγησης που θεσπίζετε
καταθέτοντάς σας και προτάσεις ηπιότερης φορολόγησης, έτσι
ώστε να καταστεί βιώσιµο.

Τελειώνοντας την αναφορά µου στα ταµεία επαγγελµατικής
ασφάλισης, επισηµαίνω την αδικαιολόγητη κατάργηση του συ-
στήµατος τριµερούς εποπτείας τους από το Υπουργείο Εργα-
σίας, την Εθνική Αναλογιστική Αρχή και την Επιτροπή Κεφαλαια-
γοράς, ενώ η αρµοδιότητα αυτή µεταφέρεται πλέον στην Τρά-
πεζα της Ελλάδος. 

Στα υπόλοιπα µέρη του νοµοσχεδίου δεν γίνεται κανένας
λόγος για την καταβολή της δέκατης τρίτης σύνταξης, ενώ η Κυ-
βέρνηση καταφεύγει και πάλι στη λύση του έκτακτου εφάπαξ επι-
δόµατος και µάλιστα χαµηλότερου από πέρυσι. Ούτε λόγος,
βέβαια, για επαναφορά του ΕΚΑΣ, ενώ η εισφορά αλληλεγγύης
συνταξιούχου παραµένει, παρά την κυβερνητική προεκλογική δέ-
σµευση για κατάργηση ή διόρθωσή της.

Με το παρόν νοµοσχέδιο η πολιτεία δίνει κίνητρα για την απα-
σχόληση των συνταξιούχων που δυσκολεύονται να επιβιώσουν
µε τις πενιχρές συντάξεις τους, µε το πρόσχηµα της καταπολέ-
µησης της «µαύρης» εργασίας, δυσχεραίνοντας ακόµη περισσό-
τερο την πρόσβαση στην αγορά εργασίας των νέων µας και
οδηγώντας τους µε ταχείς ρυθµούς στην ανεργία ή τη µετανά-
στευση.

Άρρηκτα συνδεδεµένη µε την αποτυχία του ασφαλιστικού συ-
στήµατος είναι η πλήρης αδιαφορία της Κυβέρνησης για την αντι-
µετώπιση του δηµογραφικού προβλήµατος και την επακόλουθη
αποκατάσταση υγιούς αναλογίας εργαζοµένων και συνταξιού-
χων, συνθήκες απαραίτητες για την επιβίωση των ασφαλιστικών
µας ταµείων, εκτός κι αν το κυβερνητικό σχέδιο για το δηµογρα-
φικό στηρίζεται στη συνεχή οικονοµική ενίσχυση των εργαζοµέ-
νων συνταξιούχων γονέων προς τα άνεργα ή υποαπασχολούµενα
τέκνα τους.

Ένα ακόµα υπαρκτό πρόβληµα που αρνείται να λύσει το παρόν
νοµοσχέδιο είναι η διευκόλυνση χιλιάδων ασφαλισµένων εγκλω-
βισµένων στο κατώφλι της συνταξιοδότησης, αποφεύγοντας να
δώσει ουσιαστικές λύσεις, για παράδειγµα, µε τον συµψηφισµό
των χρεών τους προς τον ΕΦΚΑ µε τις µελλοντικές συνταξιοδο-
τικές τους παροχές. 

Το µέτρο της επέκτασης της ειδικής παροχής σε αυτοαπασχο-
λούµενες µητέρες θα πρέπει να ολοκληρωθεί µε ρητή πρόβλεψη
ότι για τη λήψη της συγκεκριµένης παροχής δεν απαιτείται η δυ-
νατότητα έκδοσης ασφαλιστικής ενηµερότητας, δεδοµένου ότι
ο σκοπός της συγκεκριµένης πρόβλεψης δεν θα πρέπει να είναι
ο δηµοσιονοµικός, αλλά η ουσιαστική στήριξη της µητρότητας. 

Τελειώνοντας την αναφορά µου για το ασφαλιστικό νοµοσχέ-
διο, θα πρέπει να τονίσω για µία ακόµη φορά ότι εµείς στη Νίκη
διαφωνούµε κατηγορηµατικά µε την υποχρεωτική καταβολή των
επιδοµάτων πάσης φύσεως µέσω προπληρωµένης κάρτας και
την απαγόρευση ανάληψης µετρητών του καταβαλλόµενου
ποσού. 

Ερχόµενος τώρα στο θέµα της τροπολογίας, που κατατέθηκε
εντελώς αιφνιδιαστικά την έσχατη στιγµή και χωρίς να προηγηθεί
καµµιά ενηµέρωση και συζήτηση, θα ήθελα να πω τα εξής: Κα-
θώς φαίνεται, η παρούσα Κυβέρνηση µε τη συγκεκριµένη τροπο-
λογία αποφάσισε να αντιµετωπίσει το πρόβληµα της «µαύρης»
εργασίας, της ενίσχυσης των ασφαλιστικών ταµείων και της έλ-
λειψης εργατικών χεριών µε τρόπο παγκοσµίως πρωτότυπο. Νο-
µιµοποιεί χωρίς προαπαιτούµενα τη «µαύρη» εργασία των
παράνοµων µεταναστών της χώρας µας και χωρίς κανέναν πε-
ραιτέρω έλεγχο τους χορηγεί και νόµιµη άδεια διαµονής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δηλαδή, συνοψίζοντας, σε ανθρώπους των οποίων τον αριθµό
δεν ξέρουµε και δεν θα µάθουµε ποτέ, που εισήλθαν παράνοµα,
που διαµένουν παράνοµα και εργάζονται παράνοµα στη χώρα
µας, νοµιµοποιούµε την εργασία τους και, επειδή θα πρέπει να
είµαστε και ιδιαίτερα ευγνώµονες που αποδέχτηκαν να εργα-
στούν νόµιµα, τους δίνουµε και µπόνους και την άνευ όρων νοµι-
µοποίηση της εισόδου και διαµονής τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Βέβαια, η Κυβέρνηση µας κατηγορεί για υπερβολικούς και φο-

βικούς, γιατί το συγκεκριµένο µέτρο θα ισχύσει άπαξ και δεν συ-
νεπάγεται -λέει- την επανένωση των οικογενειών των νοµιµο-
ποιηµένων µεταναστών. Μάλιστα. Δηλαδή, θα τους νοµιµοποι-
ήσουµε λίγο κι αφού οι άνθρωποι αυτοί νοµιµοποιηθούν και ερ-
γαστούν µε τις ευλογίες της Κυβέρνησης, πάλι εµείς θα είµαστε
οι σκληροί και απάνθρωποι, που θα εξακολουθούµε να µη συµ-
φωνούµε όταν αύριο µε µια παρόµοια τροπολογία µπορεί να ζη-
τηθεί η χρονική επέκταση του µέτρου και η επανένωση των
οικογενειών τους, διαβλέποντας τότε, όπως και σήµερα, να εξε-
λίσσεται ένα σχέδιο ώστε να καταστεί η Ελλάδα η πιο πρόθυµη
ευρωπαϊκή χώρα προσέλκυσης αναρίθµητων παράνοµων µετα-
ναστών. 

Όσο δε για την επίκληση του προβλήµατος έλλειψης εργατι-
κών χεριών, καλούµε την Κυβέρνηση να λάβει µέτρα στήριξης
του πρωτογενούς και του κατασκευαστικού τοµέα, που θα προ-
σελκύσουν το εγχώριο εργατικό δυναµικό και κυρίως τους νέους,
δίνοντάς τους κίνητρα να µη φύγουν, αλλά να µείνουν και να ερ-
γαστούν στη χώρα µας και ιδιαίτερα στην ύπαιθρο, λαµβάνοντας
παράλληλα ειδική µέριµνα για την αντιµετώπιση του δηµογραφι-
κού προβλήµατος. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δη-
µήτριος Κυριαζίδης. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, συναδέλφισσες και συνά-

δελφοι, είναι λίγο περασµένη η ώρα, πιστεύω ότι έχουµε κουρα-
στεί, αλλά, εν πάση περιπτώσει, υπάρχουν τέτοια ζητήµατα που
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οφείλουµε την αναφορά µας µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα.
Έχω χρέος να αναφερθώ. Οι Έλληνες εργαζόµενοι αστυνοµικοί
θρηνούν και σήµερα τον θάνατο ενός ακόµη συναδέλφου που
αφιέρωσε τη ζωή του στο καθήκον, τον χρόνο µάλιστα που προ-
σπαθούν ψυχικά να επανέλθουν προκειµένου να διασφαλίσουν
το πολυτιµότερο αγαθό των συµπολιτών τους, που είναι η ζωή,
ύστερα από την απόπειρα αφαίρεσης ζωής ενός νέου πάλι συ-
ναδέλφου τους, του Γιώργου, που δίνει µάχη ζωής και οι γονείς
του είναι παρόντες µέρα νύχτα. 

Τόνισα και προχθές κατά τη συζήτηση του προϋπολογισµού
ότι ο εργαζόµενος αστυνοµικός έχει αυτογνωσία και ποια είναι
αυτή. Γνωρίζει ότι κατά την εκτέλεση του καθήκοντός του καθη-
µερινά µπορεί να υπάρξει και ζήτηµα αφαίρεσης της ζωής τους.
Αυτό το έχει αποδεχθεί. Εκείνο που δεν έχει αποδεχθεί, το τονίζω
πάµπολλες φορές, είναι η αδιαφορία, η διαπόµπευση, πολλές
φορές η υπονόµευση του έργου του. 

Περιµένω, λοιπόν, στην αναθεώρηση, αναδιάρθρωση, ανασύ-
νταξη του Ποινικού Κώδικα να υπάρξει από όλους µας µια συγκε-
κριµένη θέση για τη διασφάλιση αυτού του έργου και της
ανθρώπινης ζωής του αστυνοµικού, γιατί είναι ο µόνος εργαζό-
µενος στη χώρα που κινδυνεύει καθηµερινά κατά την εκτέλεση
του καθήκοντος. 

Και βεβαίως, σήµερα υπήρξε και µια δική τους παρουσία στη
Βουλή. Κατατέθηκε ένα ψήφισµα στο Κοινοβούλιο, το οποίο προ-
φανώς το γνωρίζετε, και βεβαίως απευθύνεται και στον Πρωθυ-
πουργό που λέει τα εξής: «Κύριε Πρωθυπουργέ, γνωρίζετε και
αναγνωρίζετε ότι τα προβλήµατά µας είναι πολλά και διαχρονικά.
Γι’ αυτό δεν έχουµε απαίτηση», ακούστε σοβαρότητα, «να λυθούν
µονοµιάς, αν και για πολλά από αυτά, τα περισσότερα, έρχονται
από προηγούµενους χρόνους. Αναµένουµε εποµένως από εσάς
όπως σηµατοδοτήσετε ξεκάθαρα την πολυπόθητη αλλαγή σελί-
δας σε ό,τι µας αφορά», αναφορικά βεβαίως µε την αναγνώριση
της εργασίας τους ως επικίνδυνης. Το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι στο «µεταναστευτικό», προσφυγικό και λαθροµετα-
νάστευση. Εδώ και τριάντα χρόνια µάς βαρύνει ως χώρα από τις
πολιτικές αλλαγές στην Αλβανία, είχαµε από τότε εισόδους πα-
ραµονής, αλλά και προσπάθεια απέλασης και όχι µόνο προς τη
συγκεκριµένη χώρα. Εδώ και τριάντα χρόνια. Δεν υπήρξαν όροι,
δεν υπήρξαν κανόνες. Οφείλουµε να το τονίσουµε. 

Βρέθηκα, κύριε Υπουργέ, το 1992 στην Ισπανία, στη Μάλαγα,
µε τους Ευρωπαίους συναδέλφους µου για ένα διήµερο συνέ-
δριο. Το κυρίαρχο θέµα του συνεδρίου ήταν το µεταναστευτικό.
Και λέγαµε εµείς ή έλεγα ο ίδιος: Μα τι ζήτηµα είναι αυτό που
τους απασχολεί τώρα. Είχαµε άλλα ζητήµατα πιο ζωτικά, θα
έλεγα, εργασιακά, πολύ βαριά. Και προσπαθούσαν να πείσουν
τις κυβερνήσεις τους έτσι ώστε να λάβουν µέτρα πρώτα για την
καταγραφή των εισερχοµένων. Είχαν από τη Βόρεια Αφρική, από
τις υποσαχάριες περιοχές, τεράστια πίεση. 

Το κυρίαρχο ήταν η καταγραφή, αλλά και η καταγραφή των
αναγκών στη χώρα τους -ειδικότερα Γαλλία, Ιταλία, Ισπανία, αλλά
και Γερµανία, δηλαδή όλες αυτές οι χώρες που δέχονταν την
πίεση-, έτσι ώστε στην καταγραφή, πέραν των άλλων, να υπάρχει
καταγραφή της εργασίας του καθενός, του επαγγέλµατος, έτσι
ώστε ανάλογα τις ανάγκες που είχε η κάθε χώρα να οδηγηθούν
σε αυτόν τον τόπο. Διότι δεν κλήθηκαν από τη χώρα. Ούτε εµείς
καλέσαµε να έρθουν. Αυτοί επέλεξαν τη χώρα. Άρα θα έρθουν
και θα παραµείνουν σύµφωνα µε τους όρους κάθε χώρας. Αυτό
πραγµατοποίησαν. Και ταυτόχρονα, πίεζαν εκεί όπου θα πάνε να
εγκατασταθούν ο όποιος ιδιοκτήτης του καταλύµατος να δηλώνει
στην αστυνοµία τον ερχοµό, αλλά και σε περίπτωση αναχώρησης
το ίδιο, µε ιδιαίτερες, θα έλεγα, ποινικές ευθύνες. 

Τα µέτρα των χωρών αυτών άνοιξαν άλλους δρόµους προς τη
γείτονα χώρα, την Τουρκία. Βεβαίως, οι πόλεµοι, οι ταραχές στην
Ασία επέτειναν αυτές τις ροές, που δεν έπαψαν. Είχαµε την Ου-
κρανία και τώρα έχουµε τη Μέση Ανατολή. Έγιναν προσπάθειες
προς αυτή την αντιµετώπιση, αλλά βαρύνει όλους µας αυτό το
ζήτηµα. Υπήρξε η καταγραφή των εισελθόντων; Όχι. Η Κυβέρ-

νησή µου έλαβε µέτρα; Βεβαίως. Και από ξηρά και από τα θα-
λάσσια σύνορα. Αν και ο ΣΥΡΙΖΑ δήλωνε ότι δεν υπάρχουν θα-
λάσσια σύνορα. Αυτό δήλωνε ο πρώην Πρόεδρός του. Ευτυχώς,
σήµερα τα ανακάλυψε ο ΣΥΡΙΖΑ. Υπήρξε καταγραφή εισελθό-
ντων; Όχι. Στον φράχτη είχαµε και εκεί διαµαρτυρίες γιατί να
υπάρξει και εµπόδιση εκεί προκειµένου να πραγµατοποιηθεί. Ο
ΣΥΡΙΖΑ ανέφερε «ανοιχτά σύνορα» ως αντιπολίτευση τότε. Το
2015 και 2016 εισήλθαν στη χώρα εννιακόσιες εβδοµήντα χιλιά-
δες λαθροµετανάστες. Λαθροµετανάστες είναι. Δεν είναι πρό-
σφυγες. Έτσι, λοιπόν, δεν µιλάω για πρόσφυγες. Από αυτούς
καταγράφηκαν εκατόν σαράντα πέντε χιλιάδες. Είµαστε η µονα-
δική χώρα στην Ευρώπη που υπήρξαν φράχτες όχι για να µην ει-
σέρχονται, αλλά για να µην εξέρχονται. Το ενθυµείστε. Οι τε-
τρακόσιες δεκαεπτά χιλιάδες κατέληξαν στη Γερµανία. 

Ναι, αλλά εµείς ήµασταν η πρώτη χώρα εισόδου και είχαµε και
έχουµε αυτό το τεράστιο πρόβληµα της πίεσης από πλευράς της
Γερµανίας. Λύνεται το πρόβληµα µε τη σχετική τροπολογία στο
σύνολο;. Όχι βεβαίως, θα έλεγα, αλλά γίνεται το πρώτο µεγάλο
βήµα και γι’ αυτό θεωρώ πως και εσείς στέκεστε ως Αντιπολί-
τευση θετικά.

Και έρχοµαι βεβαίως στο συζητούµενο εργασιακό νοµοσχέδιο,
που πράγµατι εκκρεµότητες χρόνων ρυθµίζονται σε πάρα πολλά
επίπεδα. Το είδαµε, αν θέλετε, και από τους κληθέντες φορείς,
που κι αυτοί που από πλευράς σας κλήθηκαν, ως Αντιπολίτευση,
ήταν θετικοί, υπέρ αυτού του νοµοσχεδίου. Κι εσείς τελικά είστε
υπέρ αυτού του νοµοσχεδίου και αναφορικά µε το µεταναστευ-
τικό, αλλά και για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που συζητούµε,
µε τις θετικές πάµπολλες παρεµβάσεις και σε πάρα πολλά επί-
πεδα ρυθµίσεις.

Ρωτά ο προεδρεύων του δικαστηρίου: «Μα, κύριε συνήγορε,
ξεφύγατε από την προστασία του πελάτη σας. Τι είναι αυτά που
αναφέρετε; Δεν έχουν σχέση». Και απαντά ο συνήγορος: «Όχι δι’
ηµάς, κύριε Πρόεδρε, όµως για την αξιότιµο πελατεία». Αυτό, συ-
νάδελφοι, πρέπει να το τελειώσουµε. Φτάνει αυτή η ικανοποίησης
της αξιότιµης πελατείας, υπό την έννοια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Κυριαζίδη.

Υπήρξε µεγάλη ανοχή.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τελειώνω.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου του Υ-

πουργείου Τουρισµού αναφορικά µε τη βιώσιµη τουριστική ανά-
πτυξη υπήρξε και ένα ζήτηµα που αφορά πράγµατι τα οινοποιεία
της χώρας στο σύνολό τους. Ζήτησαν από πλευράς και του δικού
σας συναρµόδιου Υπουργείου µε το Υπουργείο Τουρισµού να
έχουν τη δυνατότητα τα επισκέψιµα οινοποιεία να µπορούν να
δέχονται και Σάββατο και Κυριακή επισκέπτες, προκειµένου αυτό
να αποτελέσει και οικονοµικό στοιχείο γι’ αυτούς αλλά και για την
κοινωνία που βρίσκονται. 

Σας ευχαριστώ και πιστεύω να γίνει αποδοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Κυριαζίδη.

Κύριε Υπουργέ, θέλετε τον λόγο;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Για δευτερόλεπτα να πω ότι σε επό-
µενο νοµοσχέδιο άµεσα θα θεσµοθετηθεί το θέµα της κυριακά-
τικης λειτουργίας των οινοποιείων για τους τουριστικούς λόγους
που είπατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει η
Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Παναγιώτα Γρη-
γοράκου. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, λένε πως πίσω από την αυ-
ταρέσκεια κρύβεται πάντα ένας άκρατος εγωισµός. Η αυταρέ-
σκεια της Κυβέρνησης είναι πλέον καταγεγραµµένη. Αυτοδια-
φηµίζεστε και αυτοθαυµάζεστε ως η µόνη µεταρρυθµιστική δύ-
ναµη µε κάθε ευκαιρία. Διατυµπανίζετε συνεχώς πως είστε οι
µόνοι που έχετε πολιτικό σχέδιο, κατηγορώντας δε µε κάθε ευ-
καιρία την Αντιπολίτευση για απουσία προτάσεων. Αλλά µε το συ-
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ζητούµενο νοµοσχέδιο καταγράφεται και ο εγωισµός σας. Και
αυτό γιατί επιλέγετε να ονοµάσετε µεταρρυθµιστικό ένα νοµο-
σχέδιο, χωρίς να έχει προηγηθεί κανένας διάλογος µε τους κοι-
νωνικούς εταίρους, κανένας διάλογος µε τα πολιτικά κόµµατα. 

Αποφασίζετε και βαφτίζετε ως τεράστια µεταρρύθµιση την αλ-
λοίωση του χαρακτήρα του δεύτερου πυλώνα ασφάλισης. Με
111 άρθρα τον χαρίζετε επί της ουσίας στις ιδιωτικές ασφαλιστι-
κές εταιρείες. Γιατί σε αυτά τα άρθρα, τα 111, δεν είδαµε στην
ουσία ούτε ένα κίνητρο, ένα κίνητρο που να οδηγεί στην ενίσχυση
του κεφαλαιοποιητικού πυλώνα των ταµείων επαγγελµατικής
ασφάλισης.

Εξισώνετε τα επαγγελµατικά ταµεία µε τον πυλώνα 3 της ιδιω-
τικής ασφάλισης και κάνετε πως δεν καταλαβαίνετε ότι τα επαγ-
γελµατικά ταµεία είναι νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα, ενώ οι ασφαλιστικές εταιρείες είναι
ανώνυµες εταιρείες, είναι δηλαδή εξ ορισµού κερδοσκοπικές.
Εταιρείες όµως που αποφασίζουν αν τους κάνει και αν τους συµ-
φέρει ο ασφαλισµένος. Και όλα αυτά παρά τις διαµαρτυρίες και
τις ενστάσεις από όλους τους φορείς των ΤΕΑ. Και ξέρετε επίσης
πως το ΠΑΣΟΚ θεσµοθέτησε τα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλι-
σης µε τον νόµο Ρέππα και περιµέναµε να κάνετε ένα βήµα µπρο-
στά, ένα βήµα προς την ενίσχυση και την ανάπτυξη του δεύτερου
πυλώνα της ασφάλισης. Όµως εσείς κινείστε σε τελείως διαφο-
ρετική κατεύθυνση. 

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, παρά τις όποιες θετικές
διατάξεις τις οποίες και στηρίζουµε ως ΠΑΣΟΚ -όπως, για παρά-
δειγµα, την απασχόληση των συνταξιούχων, τη διεύρυνση της
δυνατότητας χορήγησης σύνταξης σε οφειλέτες ή τη νέα διαδι-
κασία για την απονοµή των επικουρικών συντάξεων-, δεν διορ-
θώνετε στην ουσία τις στρεβλώσεις στο σύστηµα κοινωνικής
ασφάλισης που δηµιουργήθηκαν κατά κόρον τα χρόνια των µνη-
µονίων και κυρίως µε τον νόµο Κατρούγκαλου. 

Για να το πούµε, λοιπόν, µε άλλα λόγια, παρά τον δήθεν µε-
ταρρυθµιστικό σας οίστρο, δεν κάνετε τίποτα για να λύσετε το
τεράστιο πρόβληµα της κοινωνικής ασφάλισης της χώρας. Και
αυτό φυσικά γιατί είναι µια πολιτική επιλογή. Μια πολιτική επι-
λογή που επιβεβαιώνεται µε όλες τις νοµοθετικές παρεµβάσεις
από το 2020 µέχρι σήµερα, που στην ουσία παρατηρούµε ότι
προσπαθείτε να αποδοµήσετε το κράτος πρόνοιας, µετατρέπο-
ντάς το σε ένα φιλανθρωπικό ίδρυµα που θα µοιράζει επιδόµατα,
αναπαράγοντας τη φτώχεια, τις κοινωνικές και τις εισοδηµατικές
ανισότητες. 

Και σήµερα, αντί να κάνουµε µια εξαντλητική συζήτηση πάνω
σε όλα αυτά, έχουµε και την περίφηµη τροπολογία για τη νοµι-
µοποίηση µεταναστών που βρίσκονται και εργάζονται ήδη στη
χώρα τα τελευταία τρία χρόνια. Και τελικά πάλι το ασφαλιστικό
µετατρέπεται στον κοµπάρσο της συζήτησης. Αλλά πραγµατικά
αυτό το οποίο δεν µπορούµε να καταλάβουµε στο ΠΑΣΟΚ είναι
τελικά τι θέλετε πιο πολύ να αποφύγετε να συζητήσετε; Τα κοµ-
βικά προβλήµατα του ασφαλιστικού συστήµατος ή το φλέγον ζή-
τηµα της έλλειψης των εργατών γης; 

Το πρόβληµα των εργατών γης, όπως το έχουν αναφέρει και
διάφοροι άλλοι εκπρόσωποι κυρίως από την περιφέρεια, είναι ένα
φλέγον ζήτηµα και φυσικά στην περιοχή µου, τη Λακωνία. Και η
αλήθεια είναι ότι οι περισσότεροι, όπως και εγώ, το είχαµε δει ότι
ήταν ένα πάρα πολύ σηµαντικό ζήτηµα, που απασχολούσε τον
αγροτικό κόσµο ήδη κατά την προεκλογική περίοδο. Και αυτή
ακριβώς την αίσθηση του αγροτικού κόσµου ήταν που προσπά-
θησα και εγώ να δώσω µέσα από την πρώτη µου ερώτηση που
κατέθεσα τον Ιούλιο του 2023, για να δούµε, λοιπόν, πού πηγαίνει
το συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Σας έλεγα τότε, και επιτρέψτε µου να διαβάσω αποσπάσµατα
από τη συγκεκριµένη ερώτηση, πως οι παραγωγοί της Λακωνίας
ανησυχούν πως η ΚΥΑ 35400 αφ’ ενός δεν θα λύσει το πολυδιά-
στατο πρόβληµα των εργατών γης που ταλανίζει τον αγροτικό
κόσµο της χώρας, αφ’ ετέρου δεν θα ανακόψει τις αυξανόµενες
τάσεις φυγής από την Ελλάδα των ξένων εργατών γης, που πα-
ρατηρούνται το τελευταίο διάστηµα, ενώ ταυτόχρονα δεν απο-
τελεί και εχέγγυο προσέλκυσης νέων εργατικών χεριών.

Επίσης, συνέχιζα λέγοντας πως η επισφάλεια του καθεστώτος
διαµονής που νόµιµα απασχολούµενοι µετανάστες εργάτες γης

καλούνται να αντιµετωπίσουν λειτουργεί αρνητικά και τους οδη-
γεί στην έξοδο από τη χώρα µας. Επίσης, στο πλαίσιο του αντα-
γωνισµού στην επείγουσα εξεύρεση εργατών γης πολλές χώρες
της Ευρώπης είχαν προχωρήσει µεθοδικά στην κατάρτιση εθνι-
κών προγραµµάτων νοµιµοποίησης της διαµονής και της κοινω-
νικής ένταξης µεταναστών στον αγροτικό τοµέα, µε αποτέλεσµα
να γίνουν πόλος έλξης για τους µετανάστες εργάτες γης, που
βλέπουν πια µακριά από τη χώρα µας να ανοίγεται µία ευκαιρία
για ένα καλύτερο και πιο ελπιδοφόρο µέλλον.

Ενώ όλοι µας περιµέναµε ότι θα έρθει στην ουσία ένα άρτιο
νοµοσχέδιο το οποίο το ακούγαµε και πάρα πολλές φορές στα
τηλεοπτικά κανάλια, βλέπουµε πέντε µήνες µετά από τις εκλογές
ότι φέρνετε στην ουσία µια τροπολογία, µε την οποία υποτίθεται
ότι θα λύσετε το πρόβληµα. Βέβαια, οφείλουµε να πούµε ότι για
ακόµα µια φορά είµαστε κατόπιν εορτής, γιατί τουλάχιστον στον
δικό µου νοµό, στη Λακωνία, η συγκοµιδή της ελιάς κοντεύει να
τελειώσει. Αλλά αλήθεια, ακόµα και να ψηφιστεί η τροπολογία
αυτή, πώς θα λύσετε το πρόβληµα, όταν οι γραφειοκρατικές
αγκυλώσεις και η υποστελέχωση των υπηρεσιών αλλοδαπών και
µετανάστευσης παραµένουν; Πώς θα καταφέρετε να τρέξουν τε-
λικά όλες οι απαραίτητες διαδικασίες; 

Αυτό το οποίο είδαµε επίσης στο νοµοσχέδιο το ερανιστικό, το
οποίο θα κληθούµε να συζητήσουµε αύριο, είναι πως υπάρχει µια
διάταξη παραδοχής διοικητικής αδυναµίας ή και αποτυχίας του
Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου. Διότι, ο νέος κώδικας
µετανάστευσης δεν θα εφαρµοστεί στον χρόνο που είχατε προ-
βλέψει, δηλαδή από 1ης Ιανουαρίου του 2024, αλλά τρεις µήνες
αργότερα. 

Αυτός ο νέος κώδικας αντικαθιστά τον κώδικα µετανάστευσης
του 2014, ο οποίος τροποποιήθηκε αλόγιστα τα προηγούµενα
χρόνια, παρ’ ότι κατά κοινή σχεδόν οµολογία ήταν µια άρτια νο-
µοθέτηση, εφαρµόσιµη και αποτελεσµατική. Και έχω και προσω-
πική άποψη επ’ αυτού, διότι στην ουσία την πολιτική ευθύνη για
τον κώδικα µετανάστευσης την είχε ο πατέρας µου και γνωρίζετε
καλά ότι Γενικός Γραµµατέας ήταν τότε ο κ. Συρίγος.

Αυτό, λοιπόν, το οποίο λέµε εµείς, το ΠΑΣΟΚ, είναι ότι, αφού
έχουµε και αυτή την αναβολή των τριών µηνών, προλαβαίνετε να
συζητήσετε µε τις υπηρεσίες, τους κοινωνικούς εταίρους και τις
κοινότητες µεταναστών και να αλλάξετε τον κώδικα πριν εφαρ-
µοστεί. 

Κλείνοντας, επειδή και ο Υπουργός κατά την επιτροπή αλλά
και ο κ. Σαµαράς αναφέρθηκαν σε αυτόν τον νόµο και ειδικά στη
διάταξη για τους εξαιρετικούς λόγους, θα ήθελα να διορθώσω
ένα λάθος, το οποίο εκ παραδροµής έκαναν και οι δύο. Ο ν.4251/
2014 δεν προέβλεπε προηγούµενη διαµονή εφτά ετών. Η πρό-
βλεψη ήταν για διαµονή δέκα ετών σε όσους είχαν εισέλθει πα-
ράτυπα στη χώρα, αλλά και τρία έτη προηγούµενης διαµονής για
όσους είχαν έρθει µε θεώρηση ή κατείχαν προηγούµενη άδεια
διαµονής. Τα επτά έτη για όλες τις περιπτώσεις το θεσµοθέτησε
ο ΣΥΡΙΖΑ αδικώντας -σε εισαγωγικά και χωρίς εισαγωγικά- όλες
και όλους εκείνους που θα µπορούσαν να υπαχθούν στην κατη-
γορία της τριετίας.

Για τα Πρακτικά, λοιπόν, καταθέτω και το άρθρο 19 του
ν.4251/2014, τον οποίο και µόλις επικαλέστηκα. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παναγιώτα (Νάγια) Γρηγο-
ράκου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής των Σπαρτιατών κ. Αλέξαν-

δρος Ζερβέας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατ’ αρχάς θα

ήθελα να εκφράσω τα συλλυπητήριά µου στους οικείους του ει-
κοσιεννιάχρονου αστυνοµικού που έχασε τόσο άδικα τη ζωή του
εν ώρα καθήκοντος, καταδιώκοντας µέλη της γνωστής επαχθούς
οµάδας, µε την οποία -θα έλεγα- έχουν εµµονή όλες οι πτέρυγες
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της Αριστεράς.
Και εδώ θα ήθελα να καλέσω την Κυβέρνηση και τον κύριο

Υπουργό να ικανοποιήσει ένα πάγιο αίτηµα των ανδρών και των
γυναικών της Ελληνικής Αστυνοµίας, αυτό της υπαγωγής του
επαγγέλµατός τους στα επικίνδυνα. Είναι ένα αίτηµα που πρέπει
να ικανοποιηθεί.

Και τώρα αρχίζει το heavy metal. «Πού είσαι νιότη, που ’δειχνες
πως θα γινόµουν άλλος». 

Κύριε Γεωργιάδη, ειλικρινά αυτός ο στίχος γράφτηκε για εσάς.
Μια εικοσαετία και µια ευκαιρία µετά από το άνοµον προσχωρή-
σατε στο πολυφυλετικόν και από το οµότροπον προσχωρήσατε
στο πολυπολιτισµικόν. Υπάρχουν δηµοσιεύµατα για το τι λέγατε
-όχι πολύ µακριά- το 2015: «Η κυβέρνηση θα νοικιάζει σπίτια για
τους µετανάστες, αλλά για τους Έλληνες αστέγους δεν κάνουν
τίποτα. Να τους φέρει στο δικό µου σπίτι που είµαι δεξιός και
ήθελα κλειστά σύνορα και δεν θα τους πάρεις εσύ που ψήφισες
ΣΥΡΙΖΑ; Όχι, κύριε, ψήφισες ΣΥΡΙΖΑ. Μπόνους ένας λαθροµετα-
νάστης σπίτι σου. Να τελειώνει η πλάκα».

Βεβαίως, ο έτερος Καππαδόκης, ο κ. Βορίδης, ο οποίος έβγαζε
στις αρχές της δεκαετίας του 2000 κόκκινες κάρτες στους λα-
θροµετανάστες, όταν ήταν επικεφαλής του Ελληνικού «Κούτε-
λου», όπου δήλωνε πως την ώρα που κανείς δεν ήθελε να µιλήσει
για την παράνοµη µετανάστευση, εµείς κάναµε την εκστρατεία
«κόκκινη κάρτα» στους λαθροµετανάστες. Μετά, όταν πήγε στο
ΛΑΟΣ, έβγαλε κίτρινη κάρτα και τώρα στη Νέα Δηµοκρατία βγά-
ζει πράσινη κάρτα. 

«Αρχή άνδρα δείκνυσι», κύριε Γεωργιάδη. Και εσείς δείξατε το
αληθινό σας πρόσωπο, το αποτροπιαστικό πρόσωπο του νεοφι-
λελευθερισµού, το οποίο κρύβατε πίσω από το προσωπείο της
πατριδολαγνείας. 

Την Πέµπτη στην Ιεράπετρα ένα ταλέντο, όπως τους αποκαλεί
ο κ. Καιρίδης, ένας Πακιστανός, ξυλοκόπησε αγρίως µια ογδο-
νταπεντάχρονη γυναίκα, µια ογδονταπεντάχρονη Ελληνίδα. Εκ-
τός του ότι δεν είδαµε τους τόσο ευαίσθητους της ευαίσθητης
Αριστεράς να κάνουν λόγο για έµφυλη βία -γιατί άραγε;-, αυτή η
εγκληµατική πράξη δείχνει ότι δεν έχετε ιδέα για το ποιος βρί-
σκεται εδώ πέρα. 

Γνωρίζετε πολύ καλά -και ας υποστηρίζετε το αντίθετο- ότι η
νοµιµοποίηση είναι το πρώτο βήµα για την απόδοση σε βάθος
χρόνου πολιτικών δικαιωµάτων. Θέλετε να δώσετε πολιτικά δι-
καιώµατα σε µουσουλµάνους, ενώ δίπλα µας έχουµε την Τουρ-
κία, τη σουνιτική Τουρκία του Ερντογάν;

Άλλωστε, είχατε, κύριε Γεωργιάδη, την ανοησία ή το θράσος
να δηλώσετε στην αρµόδια επιτροπή ότι ένα µέρος του δηµογρα-
φικού προβλήµατος θα λυθεί και µέσω των λαθροµεταναστών.
Φαίνεται ότι και εσείς ενστερνίζεστε την άποψη του πρώην Προ-
έδρου της Ελληνικής Δηµοκρατίας ότι τους ευχαριστούµε γιατί
επέλεξαν να µας γονιµοποιήσουν.

Κύριε Γεωργιάδη, προσπαθείτε να δώσετε µια κακή λύση σε
ένα πρόβληµα που εσείς έχετε δηµιουργήσει. Μαζί µε ΠΑΣΟΚ και
ΣΥΡΙΖΑ κάνατε ό,τι περνούσε από το χέρι σας, ώστε να ερηµώσει
η ελληνική επαρχία. Έχουµε οχτακόσιες χιλιάδες νέους Έλληνες
στο εξωτερικό θύµατα της καταστροφικής οικονοµικής πολιτικής
από 1994, θύµατα των επαίσχυντων µνηµονίων που ψηφίσατε
µαζί µε ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ. Οι γεωργοί και οι κτηνοτρόφοι µας
βρίσκονται σε απελπιστική κατάσταση. Στα ύψη βρίσκονται τα
καύσιµα, στα ύψη το ρεύµα, στα ύψη τα λιπάσµατα, στα ύψη οι
ζωοτροφές. Τι θα πει ο γεωργός πατέρας στο παιδί του ή ο κτη-
νοτρόφος πατέρας στο παιδί του; Να µείνει στη γη των πατέρων
του, µια γη που πότισε αυτός µε ιδρώτα και ο πατέρας αυτού µε
αίµα για να την υπερασπιστεί, ώστε να πεινάει και να επιβιώνει
µε τα κάθε είδους κοµµουνιστικής λογικής του παραλόγου Pass;

Και τώρα έρχεστε υποτίθεται να δώσετε λύση στην πραγµατι-
κότητα για να εξυπηρετήσετε τις ταξικές εντολές που έχετε
λάβει. Και έχω ένα δηµοσίευµα όπου αναφέρεται πως οι «FINAN-
CIAL TIMES» είχαν κάνει την αποκάλυψη ότι σε µυστική συνε-
δρίαση του Υπουργικού Συµβουλίου έχετε αποδεχθεί ότι θα
έρθουν συνολικά τριακόσιες χιλιάδες λαθροµετανάστες στην Ελ-
λάδα, υποτίθεται για να εργαστούν. Υποστηρίξατε, επίσης, ότι
υπήρξε αδιαφορία εκ µέρους των Ελλήνων για θέσεις εργασίας
οι οποίες άπτονται του γεωργικού τοµέα µέσω προγραµµάτων

των αρµόδιων φορέων. Δεν µας είπατε, όµως, ότι δεν υπήρξε σο-
βαρή ενηµέρωση των εν δυνάµει ενδιαφερόµενων από τους αρ-
µόδιους φορείς.

Όµως, ας δεχθώ στην υπόθεση εργασίας, ότι όλα τα παρα-
πάνω δεν ευσταθούν. Γιατί δεν φέρνετε µε διακρατικές συµφω-
νίες από φίλες χώρες, όπως, παραδείγµατος χάριν, η Ινδία, ερ-
γατικό δυναµικό µε συγκεκριµένο χρονικό ορίζοντα, µε πλήρη ερ-
γατικά δικαιώµατα και ανθρώπινες συνθήκες διαβίωσης, το οποίο
θα επιστρέφει στην πατρίδα του όταν λήγει ο χρόνος της συµβά-
σεως; Αντιθέτως, επιλέγετε να νοµιµοποιήσετε λαθροµετανάστες
προερχόµενους από φιλικές προς την Τουρκία χώρες, όπως αυ-
τοί του Πακιστάν.

Όµως, πίσω από την επίκληση της ανάγκης για εργατικά χέρια
στον τοµέα της γεωργίας µήπως κρύβεται κάτι άλλο; Μήπως, αντί
για να µαζεύουνε ελιές, τους στέλνετε για να µαζεύουν τα κέρδη
της ευρωπαϊκής ολιγαρχίας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο κ. Γεωργιάδης επικαλέστηκε στην αρµόδια επιτροπή την
ανάγκη ολοκλήρωσης των έργων στο Ελληνικό για την ψήφιση
της εν λόγω ανθελληνικής τροπολογίας. Η Ελλάς, λοιπόν, θυσιά-
στηκε στις αδηφάγες ορέξεις του κ. Λάτση, του ολιγάρχη κ.
Λάτση. Το οξύµωρο είναι πως, ενώ θα περιµέναµε την οργισµένη
αντίδραση των δυνάµεων της Αριστεράς και ιδίως του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος στην εν λόγω αναφορά του κ. Γεωργιάδη,
εποίησαν οι δυνάµεις αυτές την νήσσαν. Αποδεικνύεται ότι οι φω-
νασκίες κατά της πλουτοκρατίας και του διαπλεκόµενου µε το
κράτος κεφαλαίου γίνονται για λόγους ψηφοθηρίας και µόνο.
«Ους ο Λάτσης συνέζευξεν εθνικιστής µη χωριζέτω».

Όλοι γνωρίζουµε τη δύναµη της επικοινωνίας και της διαφήµι-
σης. Κατανοείτε τι επικοινωνιακή βόµβα πυροδοτείτε µε αυτή τη
διάταξη; Ήδη οι Πακιστανοί που ζουν στην Ελλάδα αναρτούν στα
κοινωνικά δίκτυα µηνύµατα στη γλώσσα τους ότι νοµιµοποιούνται
όλοι οι λαθροµετανάστες. Καταλαβαίνετε ότι µε αυτόν τον τρόπο
δίνετε κίνητρο στους λαθροµετανάστες να επιχειρήσουν το ταξίδι
προς την ελληνική γη της επαγγελίας; Η κατάπτυστη αυτή τρο-
πολογία ανοίγει άλλη µια κερκόπορτα στην προσπάθεια των αλ-
λοδαπών σκοτεινών κύκλων για τη µετατροπή της πατρίδας µας
σε επαρχία της Τουρκίας µέσω της αλλαγής της στάσης του πλη-
θυσµού.  

Να ξέρετε ότι θα µας βρίσκετε πάντα εµπρός σας και να είστε
σίγουροι ότι όταν έρθουν οι εθνικιστές στην εξουσία -και νοµο-
τελειακά θα έρθουν και, κύριε Γεωργιάδη, αυτό θα γίνει όσο κι
αν χτυπάτε το ξύλο των εδράνων- οι λαθροµετανάστες θα επι-
στρέψουν στις πατρίδες τους. Ήρθαν χωρίς να µας ρωτήσουν,
θα φύγουν χωρίς να τους ρωτήσουµε.

Με απόλυτη προσήλωση στην ευθύνη της κοινοβουλευτικής
εκπροσωπήσεως και σεβασµού στις διακόσιες πενήντα χιλιάδες
Έλληνες που µας τίµησαν µε την ψήφο τους λέµε «όχι» στην ισ-
λαµοποίηση του έθνους µας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Δύο πράγµατα. Πρώτον, σε αυτή τη
συνεδρίαση έχω ακούσει πραγµατικά τα πάντα. Άκουσα για τους
καλικάντζαρους που βγαίνουν και τώρα άκουσα για µυστική συ-
νεδρίαση του Υπουργικού Συµβουλίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ξέρω αν ξέρετε τι είναι ακρι-
βώς το Υπουργικό Συµβούλιο, αλλά σίγουρα θα έχετε καταλάβει
ότι είναι αδύνατο να συνέλθει µυστικά. Βγαίνει δελτίο Τύπου πριν,
ανακοινώνεται η ατζέντα της συζητήσεως, στην αρχή είναι όλοι
οι φωτογράφοι και οι δηµοσιογράφοι και οι κάµερες, κάνει δη-
λώσεις ο Πρωθυπουργός στις κάµερες και τους φωτογράφους
και αφού τελειώσουν οι δηλώσεις του Πρωθυπουργού αποχω-
ρούν οι κάµερες και οι δηµοσιογράφοι και συνεχίζεται η συζή-
τηση. Τώρα πώς ακριβώς όλο αυτό µπορεί να γίνει σε µυστική
συνεδρίαση δεν το καταλαβαίνω.

Τρίτον, έχει µαλλιάσει η γλώσσα µου να λέω στην επιτροπή και
εδώ ότι θα υπάρξουν διακρατικές συµφωνίες. Έχω ονοµατίσει
και τις χώρες µε τις οποίες συζητάµε. Δεν συζητάµε θεωρητικά,
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αλλά είµαστε κοντά στην υπογραφή, είναι θέµα εβδοµάδων. Κα-
νονικά θα είχαν υπογραφεί µέχρι το τέλος του χρόνου, αλλά θα
πάνε και τον Ιανουάριο. Είναι διπλωµατικοί οι λόγοι. 

Είναι η Ινδία, αυτή που αναφέρατε, είναι η Μολδαβία, είναι η
Αρµενία -το έγραψα για την Αρµενία τελευταία-, είναι οι Φιλιππί-
νες, είναι η Γεωργία και είναι και το Βιετνάµ. Δεν είναι το Πακι-
στάν. Με ρωτήσατε και σας είπα ποιες χώρες είναι αυτές µε τις
οποίες έχουν ωριµάσει οι συζητήσεις για να υπογραφούν διακρα-
τικές συµφωνίες για την εισαγωγή νόµιµων µεταναστών. 

Γι’ αυτό και στη σχετική τροπολογία που φέραµε το άρθρο 1
έχει και τις κυρώσεις για τους εργοδότες που δεν ενηµερώνουν
όταν κάποιος από αυτούς φεύγει, όχι για τους λόγους που ακού-
στηκαν από προηγούµενο συνάδελφο, αλλά γιατί όταν µπαίνει
κάποιος στη Σένγκεν µε βίζα για να δουλέψει στην Ελλάδα, αν
φύγει και πάει σε άλλη χώρα της Ευρώπης και τον πιάσουν σε
άλλη χώρα της Ευρώπης µε βίζα από την Ελλάδα ως µετακλητό
εργαζόµενο, η Ελλάδα έχει την ευθύνη. Αυτός είναι ο λόγος. Όλα
αυτά τα έχω πει στην επιτροπή, εδώ, το πρωί, ξανά, και µου λέτε
«γιατί δεν κάνετε µε την Ινδία;». Ε, να παρακολουθείτε τη συζή-
τηση.

Τέταρτον, ποτέ δεν είπα ότι η σχετική τροπολογία που ψηφί-
ζουµε για τη δυνατότητα να πάρουν άδεια διαµονής µε εργασία
οι έως τρία χρόνια έγινε για το Ελληνικό. Κανένας από αυτούς
δεν θα δουλέψει στο Ελληνικό ή πολύ ελάχιστοι. Οι ανάγκες του
Ελληνικού σε εργαζόµενους είναι για την κατασκευαστική φάση
του έργου εβδοµήντα χιλιάδες. Σήµερα δουλεύουν δέκα χιλιά-
δες. Η σχετική τροπολογία σάς είπαµε ότι θα φτάσει το πολύ στις
είκοσι οκτώ χιλιάδες στην επικράτεια. Ούτε αυτό δεν έχετε κατα-
λάβει. Το Ελληνικό το ανέφερα ως ένα παράδειγµα µεγάλου
έργου, που στον κατασκευαστικό κλάδο χρειάζεται να φέρουµε
µετάκληση, π.χ. από την Ινδία που είπατε, για να µην ξαναλέω τα
ίδια.

Θα µπορούσα να πω για την επέκταση της Αττικής Οδού. Θα
µπορούσα να πω, ξέρω εγώ, για την επέκταση, την ανακαίνιση,
τη συντήρηση της Εγνατίας Οδού. Θα µπορούσα να πω για την
επέκταση διαφόρων µεγάλων έργων. Το Ελληνικό το έφερα ως
παράδειγµα γνωστού έργου για να το καταλάβει ο κόσµος, όχι
γιατί µας ζήτησε κάτι ο Λάτσης, αλλά γιατί καταλαβαίνουµε εµείς
τις ανάγκες του κατασκευαστικού κλάδου. Βγάλτε από το µυαλό
σας δηλαδή τις συνεχείς συνοµωσίες.

Τέλος, δεν ξέρω, αγαπητέ, τι θα κάνει ο ελληνικός λαός στο
µέλλον, ποιον θα φέρει πρωθυπουργό και ποιον θα ψηφίσει. Ο
ελληνικός λαός είναι το µεγάλο αφεντικό, όποιον θέλει ψηφίζει.
Οφείλω να σας πω πάρα πολύ σοβαρά, επειδή µε προκαλέσατε,
ότι ξέρω τι έγινε στην παρούσα Βουλή.

Στην παρούσα Βουλή µπήκε ένα κόµµα, οι Σπαρτιάτες, παρα-
βιάζοντας τον νόµο. Διότι ο νόµος έλεγε ότι δεν µπορεί να υπάρ-
χει εικαζοµένη ηγεσία καταδικασθέντος για συγκεκριµένα εγκ-
λήµατα -και αναφέροµαι στην περίπτωσή σας στον κ. Ηλία Κασι-
διάρη- και ο κ. Στίγκας σε συνεδρίαση της Βουλής στην Ολοµέ-
λεια από το Βήµα ανέφερε ότι το κόµµα του, όταν είχαν τσα-
κωθεί, έχει πέσει θύµα µιας οργανωµένης µαφίας, που την κυ-
βερνά από τις φυλακές Δοµοκού.

Άρα ο κ. Στίγκας µε την κατάθεσή του στο Κοινοβούλιο έχει
αποκαλύψει στην Ολοµέλεια ότι ο κ. Κασιδιάρης είναι ο πραγµα-
τικός ηγέτης του κόµµατός σας. Αυτό, όµως, καθιστά εσάς ενό-
χους εξαπάτησης του εκλογικού σώµατος. Διότι ανακηρυχθήκατε
υποψήφιος Βουλευτής παράνοµα. Φαντάζοµαι ότι αυτά θα τα δει
η ελληνική δικαιοσύνη και θα κάνει το χρέος της.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Κύριε Ζερβέα, δεν µπορείτε να πάρετε τον λόγο. Ας ήταν εδώ
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να πάρει τον λόγο. Εσείς δεν
µπορείτε.

Συνεχίζουµε, λοιπόν, τον κατάλογο των συναδέλφων και καλώ
στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιο Στα-
µάτη, µε την παράκληση αν µπορούµε να τηρούµε, τουλάχιστον
µε µια µικρή ανοχή, τους χρόνους. Γιατί ήδη πάει 23.30’ και πε-
ριµένουν πολλοί ακόµη να µιλήσουν.

Κύριε Σταµάτη, έχετε τον λόγο. Εσείς αν και δεν είστε Λάκων,
είστε λακωνικός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Λακωνικός ως Κορίνθιος. Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς ευχαριστώ τον Υπουργό που είναι µέχρι τέτοια ώρα
εδώ πέρα και παρακολουθεί τη συνεδρίαση και παρεµβαίνει. Και
προφανώς και τον Υφυπουργό.

Με τη σειρά µου να εκφράσω τα συλλυπητήρια στην οικογέ-
νεια του άτυχου αστυνοµικού που έχασε τη ζωή του, βέβαια και
στο αστυνοµικό σώµα. Σε συνδυασµό µε τα πολλά τροχαία και
τους θανάτους που έχουµε, κύριε Πρόεδρε, τον τελευταίο µήνα,
η χώρα µας δεν είναι µια χώρα η οποία µπορεί να χάνει νέους αν-
θρώπους. Αυτό νοµίζω είναι κάτι που πρέπει να το δούµε, να µας
προβληµατίσει και να δούµε τι µπορούµε να κάνουµε γι’ αυτό.

Ήµουν σε µια αποστολή της Βουλής στο Βελιγράδι για τις
εκλογές που έγιναν χθες και είδα κι εγώ την τροπολογία που
ήρθε στο νοµοσχέδιο. Δεν σας κρύβω ότι λίγο θύµωσα. Και γιατί
θύµωσα; Διότι ήθελα κι εγώ να έρθει πολύ πιο µέσα στο νοµο-
σχέδιο για να την πάµε, κύριε Υπουργέ, ένα βήµα παραπάνω.

Ένα βήµα παραπάνω σηµαίνει να δούµε µε αυτούς τους αν-
θρώπους τι µπορούµε να κάνουµε για να µάθουν ελληνικά σε
σχέση µε αυτή την τροπολογία, να δούµε πώς µπορούµε σε αυ-
τούς τους ανθρώπους να τους µάθουµε την ιστορία µας και να
τους πούµε -και σε αυτό έχει δίκιο ο πρώην Πρωθυπουργός- ότι
αυτή η χώρα δεν είναι χώρος και είναι χώρα, και επειδή είναι
χώρα έχει κανόνες. Και αυτή η τροπολογία ουσιαστικά αυτό έρ-
χεται να κάνει.

Κύριοι συνάδελφοι, πριν τιµηθώ στο να γίνω Βουλευτής Επι-
κρατείας ήµουνα Γενικός Γραµµατέας Κοινωνικής Αλληλεγγύης
και Καταπολέµησης της Φτώχειας και θέλω κυρίως να απευ-
θυνθώ στους Βουλευτές που προέρχονται από αυτό που αποκα-
λούµε «επαρχία».

Ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, πόσοι Έλληνες µουσουλµάνοι της
Θράκης δουλεύουν αµµοβολή στην Ολλανδία και στη Γερµανία;
Και γιατί δουλεύουν εκεί; Διότι προφανώς η χώρα µας δεν έχει
ναυπηγεία. Τώρα έχει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Περισσότερα χρήµατα έχει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Για να έρθουν περισσότερα χρήµατα

έπρεπε να ανοίξουν τα ναυπηγεία. Το πρώτο βήµα έγινε από τον
Υπουργό και από την Κυβέρνηση. Το δεύτερο βήµα είναι να µπο-
ρούµε να έχουµε ανταγωνιστικούς µισθούς. Προφανώς δεν µπο-
ρούµε να δώσουµε τα τρία χιλιάρικα, αλλά προφανώς έχει ξε-
κινήσει ήδη µια προσπάθεια στη Θράκη, ώστε αυτοί οι άνθρωποι
να επιστρέψουν στη χώρα. 

Θυµάµαι χαρακτηριστικά ότι είχε έρθει, µετά τον COVID, η Γε-
νική Γραµµατέας Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Καλογήρου στο γρα-
φείο µου για να δούµε µε τους Έλληνες συµπολίτες µας και
όσους δικαιούνται το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα αν µπορούµε
να πάρουµε κάποιες πρωτοβουλίες για να δουλέψουν στα χωρά-
φια. Έγινε η Ουκρανία. Οι ξενοδόχοι πήρανε -επειδή διαχειριζό-
µουν το κοµµάτι της ανθρωπιστικής βοήθειας προς την Ουκρανία
και την επαφή µε τις ουκρανικές κοινότητες- να δουλέψουν στον
τουρισµό. Δεν πήγαινε κανένας. Κανένας, κύριε Υπουργέ, και το
ξέρετε πολύ καλά. Ταυτόχρονα όλοι θέλανε απλά να παίρνουν το
επίδοµα.

Και εδώ τίθεται ένα θέµα. Ζούµε σε έναν πλανήτη, ο οποίος
έχει µια κινητικότητα ανθρώπων. Όποιος δεν το βλέπει αυτό και
µένει περιχαρακωµένος και νοµίζει ότι µόνος του µπορεί να σώ-
σει τον κόσµο ή τη χώρα µας νοµίζω ότι κάνει πολύ µεγάλο
λάθος.

Επιτρέψτε µου να πω ότι εγώ θα χαιρόµουν, εάν σήµερα ψη-
φιζόταν το νοµοσχέδιο, γιατί σήµερα είναι η παγκόσµια ηµέρα
µεταναστών. Θα ήθελα να σας διαβάσω αυτό που είπε σήµερα ο
Γενικός Γραµµατέας του ΟΗΕ: «Κάθε κράτος υποδοχής οφείλει
να εγγυάται και να διασφαλίζει τα δικαιώµατα των εργαζόµενων
µεταναστών, εξασφαλίζοντάς τους ορατότητα, εργασία µε ασφά-
λιση και όλα τα δικαιώµατα που απορρέουν από την εργατική νο-
µοθεσία µε όρους ισονοµίας και αξιοπρέπειας.

Σύµφωνα µε τον Γενικό Γραµµατέα του ΟΗΕ, το 2023 τιµούµε
την προσφορά των µεταναστών παγκοσµίως στις κοινωνίες που
ζουν και εργάζονται. Η κινητικότητα των µεταναστών µπορεί να
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αποτελέσει τον ακρογωνιαίο λίθο της βιώσιµης ανάπτυξης. Αυτό
το είδαµε τη δεκαετία του 1990 και του 2000 µε τους υπηκόους
από την Αλβανία, που ενώ οι Έλληνες πήγαιναν διακοπές και αγό-
ραζαν από ένα αυτοκίνητο και καλά έκαναν, αυτοί δούλευαν και
βοήθησαν τη χώρα στην ανάπτυξή της ταυτόχρονα, σε µία κοι-
νωνία ευηµερίας και αλληλεγγύης, ισότητας και σεβασµού των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων.

Επίσης, λέει ο Γενικός Γραµµατέας, η κινητικότητα αποτελεί
το κλειδί για την ενίσχυση των τοπικών οικονοµιών και την ενδυ-
νάµωση της κοινωνικής συνοχής. Σύµφωνα, δε, µε τον Διεθνή Ορ-
γανισµό Μετανάστευσης, κάθε άτοµο και κάθε µετανάστης
µπορεί να γίνει παράγοντας αλλαγής στη χώρα που ζει. Αυτό το
έχουµε δει πάρα πολύ έντονα, από πάρα πολλές κοινότητες που
ζουν στη χώρα µας.

Με την προσθήκη, λοιπόν, αυτής της νέας ρύθµισης επιχει-
ρούµε αφ’ ενός, να θωρακίσουµε τα δικαιώµατα αυτών που θα
ασκήσουν το δικαίωµα που δίνει η ρύθµιση, ώστε να µη γίνονται
αντικείµενο εκµετάλλευσης και αφ’ ετέρου, να προστατεύσουµε,
όχι µόνο το έλλειµµα εργασίας που έχει η χώρα αυτή τη στιγµή,
αλλά να προστατεύσουµε, κύριοι συνάδελφοι, και τη δηµόσια
ασφάλεια. Και όποιος δεν το αντιλαµβάνεται αυτό, προφανώς κά-
ποιο λάθος δεν αναγνωρίζει.

Επιτρέψτε µου να τελειώσω µε µια παράγραφο από το σηµε-
ρινό δελτίο Τύπου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος. Δυστυχώς δεν
είναι τώρα κάποιος συνάδελφος. Η µη χορήγηση, λένε σήµερα
στο δελτίο Τύπου, αδειών διαµονής σε χιλιάδες µετανάστες ερ-
γάτες, η έλλειψη κάθε είδους ελέγχου στα σύγχρονα γκέτο της
απάνθρωπης εκµετάλλευσης, όπως στη Μανωλάδα –και έτσι
ήταν, του κόκκινου χρυσού δηλαδή- ωφελεί µόνο τα µεγάλα επι-
χειρηµατικά συµφέροντα και στρέφεται ενάντια σε όλη την ερ-
γατική τάξη, Έλληνες και µετανάστες, δηλώνοντας σε συνολική
πτώση την τιµή της εργατικής δύναµης.

Επί της ουσίας, τι κάνουµε µε αυτή την τροπολογία; Δίνουµε
τη δυνατότητα σε ανθρώπους που ζουν παράνοµα στη χώρα µας
να εργαστούν τίµια, ώστε να βοηθήσουν να αναπτυχθεί η χώρα,
να βοηθήσουν να κερδίσουν οι άνθρωποι οι οποίοι έχουν τη γη
και ταυτόχρονα, η χώρα µας, εάν θέλετε, σε µία κοινωνία που αλ-
λάζει, σε µια Ευρώπη που αλλάζει, όχι µόνο να δείχνει το καλό
παράδειγµα, αλλά να δείχνει και ποιος είναι επόµενος δρόµος
που θα πρέπει πολλές φορές η Ευρώπη, όταν κωφεύει, να δεί-
ξει.

Κλείνοντας και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι
εάν η χώρα µας τα τελευταία τριάντα χρόνια έχει µεταναστευτική
πολιτική και φυλάει τα σύνορά της, αυτό συνέβη δύο φορές: µία
µε Πρωθυπουργό τον Αντώνη Σαµαρά και µία µε Πρωθυπουργό
τον Κυριάκο Μητσοτάκη.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, γιατί ήσασταν λακωνικός.

Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ.
Διαµαντή Γκολιδάκη.

ΔΙΑΜΑΝΤΗΣ ΓΚΟΛΙΔΑΚΗΣ: Και εγώ λακωνικός θα είµαι, αν
και είµαι από τη Θεσσαλονίκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αν και Θεσσαλονικιός,
εγώ δέχοµαι να είστε λακωνικός!

ΔΙΑΜΑΝΤΗΣ ΓΚΟΛΙΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

ενώπιον ενός ακόµα νοµοσχεδίου µε βαθύ κοινωνικό πρόσηµο.
Όλο αυτό προέρχεται από έναν γόνιµο διάλογο. Τον ακούσαµε.
Ακούσαµε µε προσοχή τα ζητήµατα που έθεσαν οι φορείς κατά
τη διάρκεια των συνεδριάσεων της Επιτροπής Κοινωνικών Υπο-
θέσεων. Δόθηκαν απαντήσεις και από τον Υπουργό, τον κ. Γεωρ-
γιάδη και από τους Υφυπουργούς και λήφθηκαν υπ’ όψιν πολλά
θέµατα που προέκυψαν από αυτή τη διαδικασία.

Γιατί το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται τώρα; Μεταξύ άλλων, διότι
υπάρχουν οι συνθήκες, τα µακροοικονοµικά εκείνα µεγέθη της
οικονοµίας µας, όπως ανάπτυξη, µείωση ανεργίας, πλεονάσµατα,
αύξηση επενδύσεων, που µας επιτρέπουν να προβούµε σε ευερ-
γετικές διατάξεις για το σύνολο σχεδόν των κοινωνικών οµάδων.
Αφορά, µεταξύ άλλων, νυν και µέλλοντες συνταξιούχους, ασφα-

λισµένους, γυναίκες, µητέρες, άτοµα µε ειδικές ανάγκες, νέους
εργαζόµενους, αλλά και ανέργους. Θα σταθώ µόνο σε µερικά ση-
µεία, εξάλλου αναλύθηκαν και συζητήθηκαν εδώ σε µεγάλο πλαί-
σιο οι αλλαγές, για τις οποίες έχω µιλήσει και εγώ προσωπικά µε
αρκετούς φορείς και εκπροσώπους κοινωνικών οµάδων.

Αρχικά, σε ό,τι αφορά τα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης,
για τα οποία έγινε αρκετά µεγάλη συζήτηση, υπάρχει ο εξής στό-
χος: Να δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις, ώστε ο εργαζόµενος,
όταν βγει στη σύνταξη, να έχει ένα επιπλέον εισόδηµα. Είναι κάτι
που γίνεται σχεδόν σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες σε υψηλό πο-
σοστό. Η Ελλάδα είναι προς το παρόν ουραγός σε αυτόν τον δεύ-
τερο πυλώνα ασφάλισης. Και τι θα συµβεί στην ουσία; Απλο-
ποιούνται οι διαδικασίες σύστασης των ταµείων επαγγελµατικής
ασφάλισης και διευκολύνεται η ίδρυση ενός ταµείου επαγγελµα-
τικής ασφάλισης µε περισσότερους εργοδότες, τα λεγόµενα πο-
λυεργοδοτικά ΤΕΑ, όπως τα λέµε εν συντοµία, και θεσπίζονται
κανόνες χρηστής διακυβέρνησης, αυξάνοντας έτσι την εµπιστο-
σύνη των ασφαλισµένων ως προς αυτά.

Παράλληλα, γίνεται αναβάθµιση της εποπτείας τους, η οποία
ανατίθεται στην Τράπεζα της Ελλάδος. Είναι ένα βήµα µπροστά
για την οικοδόµηση αυτής της εµπιστοσύνης.

Επίσης, καθιερώνεται και µια οµοιόµορφη φορολογική µετα-
χείριση και αντιµετώπιση των προϊόντων της προαιρετικής συλ-
λογικής συνταξιοδοτικής αποταµίευσης. Ειδικά ως προς τη
φορολόγηση των παροχών, προβλέπεται κλιµακωτή φορολόγηση
ανάλογα µε τα χρόνια ασφάλισης κάθε ασφαλισµένου και προς
αυτή την κατεύθυνση δίνονται και φορολογικά κίνητρα. Με αυτόν
τον τρόπο επιβραβεύουµε τη µακροχρόνια συνταξιοδοτική απο-
ταµίευση.

Πραγµατικά, η φορολόγηση είναι ένα µέτρο που βοηθάει αυ-
τούς που επενδύουν ένα µικρό µέρος του εισοδήµατός τους για
πολλά χρόνια. Στοχεύουµε στην παροχή κινήτρων, λοιπόν, για
την ανάπτυξη του θεσµού και την αποφυγή των καταστρατήγη-
σης. Φτιάχνουµε ένα πλαίσιο, µε το οποίο καλούµε τον πολίτη να
ενταχθεί στον δεύτερο πυλώνα ασφάλισης, µε πολύ λιγότερο
φόρο εάν τα πλήρωνε σε φόρο εισοδήµατος, ενώ εάν παραµείνει
πολλά χρόνια, φτιάχνει στην ουσία µια συµπληρωµατική σύνταξη,
ένα συµπληρωµατικό για αυτόν που το επιθυµεί. Ενισχύουµε,
εποµένως, την κουλτούρα αποταµίευσης µε θεσµικό τρόπο.

Θα αναφερθώ εν τάχει σε κάποια επιµέρους ζητήµατα κοινω-
νικοασφαλιστικού ενδιαφέροντος, όπως για παράδειγµα στην
απασχόληση των συνταξιούχων. Τι γινόταν µέχρι τώρα; Με το
νόµο Κατρούγκαλου, όποιος συνταξιούχος επιθυµούσε να εργα-
στεί έστω και µία ηµέρα µετά τη συνταξιοδότησή του είχε παρα-
κράτηση 60% στη σύνταξή του. Είναι γνωστή η ενθάρρυνση των
εργαζοµένων συνταξιούχων από την Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη, που ξεκίνησε από την πρώτη ηµέρα της προηγούµε-
νης κυβέρνησης, όταν µείωσε την παρακράτηση από το 60% στο
30% και τώρα, πάλι από Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη το
30% γίνεται 0%.

Ένα από τα σηµαντικά προβλήµατα στην αγορά εργασίας είναι
το έλλειµµα εργατικών χεριών. Ο εργαζόµενος συνταξιούχος,
λοιπόν, σήµερα δεν ανταγωνίζεται τόσο τη θέση ενός νέου, όσο
προσφέρει ο εργαζόµενος συνταξιούχος στην αγορά δεξιότητες
και ικανότητες που δεν µπορεί εύκολα να τις αναπληρώσει η
αγορά εργασίας. Άρα η ενθάρρυνση στη συγκεκριµένη κατηγο-
ρία των εργαζοµένων, ούτως ώστε να εργάζονται, γίνεται και
γιατί έχει πολύ µεγάλο οικονοµικό νόηµα για το σύνολο της οι-
κονοµίας µας. Η δουλειά τους θα συµβάλει στην ανάπτυξη και τη
µεγέθυνση της οικονοµίας µας και δεν είναι η εργασία τους αντα-
γωνιστική ως προς τους νεότερους, όπως ενδεχοµένως θα µπο-
ρούσε να υποστηρίξει κάποιος σε παλαιότερες εποχές υψηλής
ανεργίας.

Σήµερα, λοιπόν, είµαστε σε µια αντίστροφη περίοδο, σε µια
εποχή που όλες οι επιχειρήσεις ζητούν να φέρουµε εργαζόµε-
νους και από το εξωτερικό, γιατί δεν βρίσκουν εύκολα σε συγκε-
κριµένους τοµείς εργασίας εργαζόµενους στην Ελλάδα. Είναι
προφανώς ορθό, εάν κάποιος συνταξιούχος θέλει και επιθυµεί
να συνεχίσει να εργάζεται, να µπορεί να το κάνει νόµιµα και χωρίς
να παρακρατείται µέρος της σύνταξής του, παρά να έρχονται ερ-
γαζόµενοι από το εξωτερικό. Άρα, λοιπόν, η συγκεκριµένη διά-
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ταξη είναι και κοινωνικά δίκαιη και µε πολύ συγκεκριµένη λογική,
οικονοµική κ.λπ., και δεν είναι σε αντίθεση µε την εργασία των
νέων.

Μία ακόµα οµάδα που θα µπορεί να εργαστεί ξανά είναι και οι
συνταξιούχοι αναπηρίας, οι οποίοι µάλιστα θα µπορούν να εργά-
ζονται χωρίς να αφαιρείται και το 10% της επιστροφής στον e-
ΕΦΚΑ, όπως οι υπόλοιποι.

Επιπροσθέτως, λύνεται και ο εγκλωβισµός των συνταξιούχων
που είχαν οφειλές στον e-ΕΦΚΑ, ιδίως στο πρώην ΤΕΒΕ. Μπο-
ρούν πλέον να πάρουν σύνταξη όσοι είχαν οφειλές µέχρι 30.000
ευρώ, µε τις γνωστές παρακρατήσεις και τις τροποποιήσεις που
έχει κάνει το Υπουργείο.

Σε ό,τι αφορά την απονοµή επικουρικών συντάξεων, δίνεται
ένα τέλος στη χρόνια αναµονή. Είναι πολύ σηµαντική και αυτή η
τροπολογία, γιατί ενοποιούνται οι κανόνες. Όσοι παίρνουν την
κύρια σύνταξή τους και έχουν τουλάχιστον δεκαπέντε χρόνια επι-
κουρικής ασφάλισης θα µπορούν να παίρνουν αµέσως τις συντά-
ξεις τους. Αυτονόητο είναι ότι ο ασφαλισµένος που έχει κατα-
βάλει τις εισφορές του, πρέπει να παίρνει σε εύλογο χρονικό διά-
στηµα τη σύνταξή του, γιατί ακριβώς πρέπει να εξασφαλίζεται
µια αξιοπρεπής διαβίωση σε αυτόν. Και αυτό επιχειρείται να γίνει
µε αυτό το νοµοσχέδιο και πλέον µπαίνει στη διαδικασία fast track
και είναι σηµαντική η δυνατότητα υποβολής νέας αίτησης από
όσους έχουν λάβει ήδη απορριπτική απόφαση. Εποµένως ένα ζή-
τηµα που πραγµατικά αντιµετωπίζουν πολλοί συνταξιούχοι που
είναι σε αναµονή για την έκδοση των επικουρικών συντάξεων επι-
λύεται σε βαθµό που επιταχύνει σηµαντικά την έκδοση της σύ-
νταξης.

Κλείνω µε ένα µέτρο εξαιρετικά δίκαιο και πολύ σηµαντικό, το
οποίο γίνεται πράξη και δεν είναι άλλο από το να επεκταθεί το
επίδοµα µητρότητας στις µητέρες αυταπασχολούµενες και ελεύ-
θερες επαγγελµατίες, ώστε να εξισωθούν µε τις γυναίκες εργα-
ζόµενες µισθωτές στο δηµόσιο ή ιδιωτικό τοµέα. Αντιλαµβάνοµαι
πόσο δύσκολο είναι να αντεπεξέλθει µια µητέρα ελεύθερη επαγ-
γελµατίας. Έχω µιλήσει µε πάρα πολλές νέες µητέρες και το έχω
αντιληφθεί πλήρως. Το αντιλαµβάνεται το Υπουργείο, το προ-
ωθεί. Συγχαρητήρια γι’ αυτό. Είναι γνωστές οι διατάξεις. Επίσης,
είναι και µια διάταξη που –πιστεύω- ότι δίνει και ένα βήµα οικο-
νοµικό για την απάλυνση, στο µέτρο του εφικτού, και του δηµο-
γραφικού προβλήµατος που ταλανίζει την Ελλάδα.

Τελειώνοντας, επειδή ο χρόνος δεν µου επιτρέπει να ανα-
φερθώ και στις υπόλοιπες ρυθµίσεις που βρίσκονται προς τη
σωστή κατεύθυνση, θέλω να αναφερθώ τελευταία σε αυτήν που
βάζει τάξη στην αταξία και στρέφεται ενάντια στην ανοµία και
στην αδήλωτη εργασία, καθώς εισάγεται η σύνδεση της άδειας
διαµονής µε την προσφορά εργασίας. Η άδεια θα δίνεται µόνο
σε όσους έχουν προσφορά εργασίας, αποδεικνύουν ότι εργάζο-
νται και θα ανακαλείται για οποιονδήποτε λόγο διακόπτεται η
απασχόληση. Δεν νοµιµοποιεί, δεν δίνει δικαίωµα σε µη νόµιµα
διαµένοντες στην Ελλάδα, πέρα από την πρόσβαση στην αγορά
εργασίας για όσους διαµένουν επί µακρόν εδώ υπό αυστηρούς
όρους και προϋποθέσεις. Δεν δίνει δικαίωµα σε οικογενειακή
επανένωση, δεν δίνει δικαίωµα σε µόνιµη διαµονή ή ιθαγένεια.

Να σας πω, τελειώνοντας –γιατί πρέπει να συντοµεύω, έχει τε-
λειώσει η ώρα- ότι η πολιτική της Κυβέρνησης µένει σταθερή και
αµετάβλητη και στο µεταναστευτικό. Βασίζεται στην αυστηρή φύ-
λαξη των συνόρων ενάντια στην παράνοµη διακίνηση των µετα-
ναστών. Το έχει αποδείξει περίτρανα και η Κυβέρνηση και ο
Κυριάκος Μητσοτάκης. Εξάλλου, είναι στο DNA της παράταξης
της Νέας Δηµοκρατίας να κρατά ψηλά τη σηµαία της προάσπι-
σης του εθνικού συµφέροντος όπου και όποτε χρειαστεί.

Ευχαριστώ πολύ. Καλά Χριστούγεννα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ κι εγώ τον
κ. Γκολιδάκη.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θε-
οφάνης Παπάς. 

Ορίστε, κύριε Παπά, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουρ-

γοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα κατ’ αρχάς να
εκφράσω τη θλίψη µου για την απώλεια του αστυνοµικού της

οµάδας ΔΙΑΣ, ενός νέου παιδιού που σκοτώθηκε τα ξηµερώµατα
εν ώρα καθήκοντος.

Συζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια µία µέρα ακριβώς µετά την
κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού του 2024 ένα µεταρρυθ-
µιστικό σχέδιο νόµου της Κυβέρνησής µας που σχετίζεται µε την
αναµόρφωση της επαγγελµατικής ασφάλισης στη χώρα και τον
εξορθολογισµό της ασφαλιστικής και συνταξιοδοτικής νοµοθε-
σίας. Ειδικότερα, µέσω του νοµοσχεδίου αναµορφώνονται οι κα-
νόνες ίδρυσης και λειτουργίας των ταµείων επαγγελµατικής
ασφάλισης, τα οποία αποτελούν µη κερδοσκοπικά νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου που λειτουργούν προαιρετικά στο πλαί-
σιο µιας επαγγελµατικής δραστηριότητας µε βάση το κεφαλαιο-
ποιητικό σύστηµα υπό την εποπτεία της Τράπεζας της Ελλάδος
και τα οποία στηρίζονται στην αποταµίευση των εργαζοµένων και
των εργοδοτών. Στην Ελλάδα η επαγγελµατική ασφάλιση βρίσκε-
ται σε νηπιακή φάση σε αντίθεση µε την Ευρώπη που είναι ευ-
ρέως εδραιωµένη. Πρέπει, λοιπόν, ο θεσµός αυτός να προω-
θηθεί, να κατανοηθούν και να διαδοθούν τα συγκριτικά του πλε-
ονεκτήµατα και οι βέλτιστες πρακτικές του εξωτερικού, ώστε ερ-
γοδότες και εργαζόµενοι να τον εµπιστευθούν.

Με το παρόν νοµοσχέδιο, επίσης, εξορθολογίζεται η ασφαλι-
στική νοµοθεσία σε ζητήµατα κοινωνικού, ασφαλιστικού και συ-
νταξιοδοτικού ενδιαφέροντος. Στο πρόσφατο παρελθόν µε το
νόµο Κατρούγκαλου, αν ένας συνταξιούχος επιθυµούσε να πα-
ραµείνει στον εργασιακό στίβο, θα επιβαλλόταν παρακράτηση
60% στη σύνταξή του. Με νόµο της δικής µας Κυβέρνησης την
προηγούµενη τετραετία η παρακράτηση περικόπηκε στο ήµισυ
και σήµερα ερχόµαστε να την καταργήσουµε εντελώς. Αντί της
παρακράτησης θεσπίζεται ένας µη ανταποδοτικός πόρος υπέρ
του ΕΦΚΑ, ο οποίος για τους µισθωτούς εργαζόµενους συνταξι-
ούχους είναι 10% επί των αποδοχών, ενώ για τους µη µισθωτούς
εργαζόµενους συνταξιούχους είναι το 50% επί της επιλεγείσας
ασφαλιστικής κλάσης. Από την άλλη µεριά, διευκολύνονται και
µπορούν να λάβουν πλέον σύνταξη και όσοι ασφαλισµένοι έχουν
οφειλές έως 30.000 ευρώ αντί για 20.000 που ίσχυε µέχρι σή-
µερα.

Ταυτόχρονα, αντιµετωπίζεται και το πρόβληµα της µεγάλης
αναµονής για την απονοµή επικουρικών συντάξεων. Έτσι, όσοι
παίρνουν τη σύνταξή τους και έχουν τουλάχιστον δεκαπέντε χρό-
νια επικουρικής ασφάλισης θα υπάρχει δυνατότητα να λαµβά-
νουν άµεσα τις επικουρικές συντάξεις τους. Βάσει της συγκε-
κριµένης διάταξης αναµένεται ότι θα εκκαθαριστούν ταχύτερα
περίπου δέκα χιλιάδες εκκρεµή αιτήµατα επικουρικής συνταξιο-
δότησης.

Τις επόµενες ηµέρες, πριν τα Χριστούγεννα, δίνεται για δεύ-
τερη φορά έκτακτη ενίσχυση στους συνταξιούχους που έχουν
θετική προσωπική διαφορά, ώστε να αποκατασταθεί η αδικία για
άλλη µια φορά του νόµου Κατρούγκαλου. Παράλληλα, το επί-
δοµα µητρότητας επεκτείνεται στις αυτοαπασχολούµενες και τις
ελεύθερες επαγγελµατίες µητέρες οι οποίες θα λαµβάνουν
πλέον για εννέα µήνες το κατώτατο µισθό των 780 ευρώ ανά
µήνα.

Μια άλλη, επίσης, σηµαντική κοινωνικής ευαισθησίας διάταξη
αποτελεί η χορήγηση σύνταξης θανάτου για όλα τα άγαµα ορ-
φανά τέκνα έως το εικοστό τέταρτο έτος της ηλικίας τους, ανε-
ξαρτήτως εάν σπουδάζουν ή όχι, και ανεξαρτήτως του πότε
επήλθε ο θάνατος του γονέα.

Δίνεται, επίσης, η δυνατότητα σε ανέργους που απασχολού-
νται µε συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου µιας ηµέρας, σε
εποχικά εργαζόµενους να εργάζονται ως δώδεκα ηµεροµίσθια το
µήνα χωρίς να χάνουν το επίδοµα ανεργίας ή το εποχικό επίδοµα
αντίστοιχα.

Στο τρίτο και τελευταίο µέρος του παρόντος σχεδίου νόµου
ρυθµίζονται ειδικότερα ζητήµατα σχετικά µε τις επαγγελµατικές
σχολές µαθητείας της ΔΥΠΑ και την προστασία των µαθητευό-
µενων σε εργασιακούς χώρους από τη µη συµµόρφωση των ερ-
γαζοµένων. Παράλληλα, µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις εισά-
γεται νέο σύστηµα διορισµών και προσλήψεων των εκπαιδευτι-
κών της ΔΥΠΑ βασιζόµενο σε αντικειµενικά κριτήρια.

Στο συγκεκριµένο σηµείο, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να κάνω
µία ειδική αναφορά σε ένα ζήτηµα που µου έθεσαν εκπαιδευτικοί
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στις επαγγελµατικές σχολές µαθητείας της ΔΥΠΑ στο Ωραι-
όκαστρο Θεσσαλονίκης. Οι εν λόγω εκπαιδευτικοί βρίσκονται σε
καθεστώς προσωρινής πρόσληψης ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου σε συµµόρφωση πρωτόδικων αποφάσεων που τους δι-
καίωσαν µετά από πολλά συνεχόµενα έτη εργασίας ως αναπλη-
ρωτές και ωροµίσθιοι εκπαιδευτικοί. Στο παρελθόν σε ανάλογη
περίπτωση η ΔΥΠΑ παραιτήθηκε από τις εφέσεις τέτοιων δικα-
στικών αποφάσεων και προέβη σε σύσταση προσωποπαγών θέ-
σεων και διορισµών των εκπαιδευτικών αξιοποιώντας το άρθρο
104 του ν.4764/2020 περί παραίτησης του e-ΕΦΚΑ και του ΟΑΕΔ
από ένδικα µέσα. Όµως, για τις επίµαχες δικαστικές αποφάσεις,
επειδή είναι µεταγενέστερες του συγκεκριµένου νόµου, δεν µπο-
ρεί να ισχύει η εφαρµογή αυτού του άρθρου. Για λόγους, λοιπόν,
ίσης µεταχείρισης και για την άµεση κάλυψη εκπαιδευτικών
κενών θα ήταν δίκαιο και αναγκαίο να συµπεριληφθεί στο παρόν
νοµοσχέδιο νοµοθετική ή άλλη παρέµβαση µε νέα παρόµοια διά-
ταξη, ώστε να µπορέσουν να προχωρήσουν οι διαδικασίες διορι-
σµού των εν λόγω εκπαιδευτικών στα υπάρχοντα οργανικά κενά
των σχολείων της ΔΥΠΑ.

Ολοκληρώνω, τέλος, την οµιλία µου µε µια αναφορά στην πο-
λυσυζητηµένη νοµοθετική πρωτοβουλία που κατέθεσαν το
Υπουργείο Εργασίας και το Υπουργείο Μετανάστευσης. Είναι ξε-
κάθαρο ότι πρόθεση της εν λόγω νοµοθετικής ρύθµισης είναι κυ-
ρίως η αναγκαία µετάκληση εργατών γης και ανειδίκευτων
εργατών για την εξυπηρέτηση του πρωτογενούς και κτηνοτροφι-
κού τοµέα καθώς και τον τοµέα των κατασκευών. Γιατί; Γιατί ως
χώρα τα τελευταία χρόνια βρισκόµαστε όλοι στην ευχάριστη
θέση να µιλάµε για νέες δράσεις και προγράµµατα που στο-
χεύουν στην αύξηση της γεωργικής και κτηνοτροφικής παραγω-
γής, χωρίς να λαµβάνουµε υπ’ όψιν εάν υπάρχει η αντικειµενική
δυνατότητα φροντίδας ή συγκοµιδής αυτής της παραγωγής και
από την άλλη, να µιλάµε για αυξηµένους επενδυτικούς πόρους
και υλοποίηση µεγάλων αναπτυξιακών έργων χωρίς, όµως, την
εξασφάλιση ικανού αριθµού ανειδίκευτου εργατικού δυναµικού
που θα υποστηρίξει την κατασκευή τους. Η συγκεκριµένη τροπο-
λογία βάζει τάξη στην αταξία και στρέφεται ενάντια στην ανοµία
και στην αδήλωτη εργασία, καθώς εισάγεται η σύνδεση της
άδειας διαµονής µε την προσφορά εργασίας.

Στην ουσία όχι µόνο δεν χαλαρώνει αλλά αυστηροποιεί το
πλαίσιο για τους αλλοδαπούς εργαζοµένους που παραβιάζουν
τους όρους της µετάκλησής τους. Η νοµοθετική ρύθµιση επιβάλ-
λει αυξηµένες κυρώσεις σε εργοδότες και αλλοδαπούς εργαζό-
µενους που παραβιάζουν τους όρους µετάκλησης. Οργανώνει
καλύτερα και επιταχύνει τις επιστροφές όσων αλλοδαπών δεν δι-
καιούνται διεθνούς προστασία και ενισχύει την πάταξη της πα-
ράνοµης διακίνησης µεταναστών. Σε κάθε περίπτωση, δεν
αλλάζουν τα επτά χρόνια για τη χορήγηση άδειας διαµονής. Δί-
νεται απλά µία εφάπαξ ευκαιρία σε όσους συµπλήρωσαν τρία
χρόνια βεβαιωµένης διαµονής, δηλαδή βρίσκονται ήδη στην Ελ-
λάδα. Είναι γεγονός πως µε την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη αποδεδειγµένα οι µεταναστευτικές ροές έχουν µειωθεί
δραστικά, ο Έβρος έχει σφραγιστεί και αυτό µιλάει από µόνο του
και δίνει απαντήσεις στις όποιες ανησυχίες αναφορικά µε τις προ-
θέσεις της τροπολογίας.

Με βάση όλα τα ανωτέρω, λοιπόν, σας καλώ αγαπητοί συνά-
δελφοι, να υπερψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου που έχει θε-
τικές κοινωνικές και αναπτυξιακές παραµέτρους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεόδωρος Ρουσόπου-

λος ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. 
Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς, η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σηµειακές θα είναι οι παρεµβά-

σεις µου, διότι και η ώρα είναι πεπερασµένη και έχει αναλυθεί το

θέµα και ο εισηγητής µας ο κ. Γαβρήλος το διεξήλθε ικανοποι-
ητικότατα, όπως και οι υπόλοιποι οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ.

Θέλω να κάνω, λοιπόν, πολύ συγκεκριµένες αναφορές. Με
απασχολεί πάρα πολύ το άρθρο 114, µε το οποίο ουσιαστικά κα-
ταργείται η παρακράτηση της συνταξιοδότησης κατά 30% και ο
πολίτης, ο ελεύθερος επαγγελµατίας, µπορεί να συνεχίσει να ερ-
γάζεται µε τους όρους που προσδιορίζει η διάταξη, εισπράττο-
ντας το 100% της σύνταξης.

Κατ’ αρχάς, κύριοι Υπουργοί, πρέπει να πω ότι κατά τη γνώµη
µου τουλάχιστον αυτό αποτελεί µία οµολογία ότι µε τη σύνταξη
είναι αδύνατο να ζήσει ο άνθρωπος, διότι εάν υπήρχε ένα ευπρε-
πές επίπεδο σύνταξης, φαντάζοµαι καθένας µας µετά από σαρά-
ντα και επιπλέον χρόνια δουλειάς θα είχε αποσυρθεί και θα ζούσε
µε την σύνταξή του. Το γεγονός ότι έρχεστε και νοµοθετείτε ότι
µπορείς να δουλεύεις παίρνοντας το σύνολο της σύνταξης, ου-
σιαστικά για να τη συµπληρώσεις και όχι γιατί σου αρέσει να ερ-
γάζεσαι και ότι ο σκοπός της ζωής σου είναι να δουλεύεις µέχρι
να σε πάρουν τέσσερις -κατά το κοινώς λεγόµενο- είναι µία πλή-
ρης απόδειξη ότι η σύνταξη είναι ανεπαρκής.

Το δεύτερο πραγµατικά το ζω από τον περίγυρό µου. Εγώ είµαι
δικηγόρος. Όταν, λοιπόν, εγώ συµπληρώσω τα συντάξιµα και
πάρω το 100% της σύνταξης και δεν βγω, είναι προφανές ότι δεν
αφήνω ζωτικό χώρο στους νέους συναδέλφους, τους νέους
επαγγελµατίες. Διότι εγώ έχω µία θητεία σαράντα ετών, παίρνω
τη σύνταξή µου, όποια και αν είναι αυτή, αλλά είναι ένα επιπλέον
βοήθηµα και συνεχίζω και ασκώ δικηγορία στους ρυθµούς που
επιθυµώ και στον βαθµό που θέλω. Πώς, λοιπόν, θα περισσέψει
ζωτικός χώρος γι’ αυτούς που έρχονται στο επάγγελµα;

Και να πω και κάτι άλλο. Είναι µία ιδεολογική διαφορά που
έχουµε, διότι κατά την άποψή µου η εργασία είναι ένας καθορι-
στικός παράγοντας προόδου του ανθρώπινου γένους, αλλά δεν
αποτελεί σκοπό της ζωής του, ούτε να δουλεύει όλη του τη ζωή
ούτε και να κερδίζει και να αποκερδαίνει χρήµατα. Ο άνθρωπος
είναι πολυδιάστατη προσωπικότητα ή πρέπει να είναι και είναι κα-
τάκτηση του εργατικού κινήµατος το ότι κατορθώσαµε µετά από
αγώνες, αιµατηρούς πολλές φορές, να θεσπίσουµε το δικαίωµα
στη σύνταξη. Και έρχεστε τώρα τεχνηέντως και το υπονοµεύετε.
Με αυτή την έννοια, λοιπόν, η διάταξη έχει ένα περιεχόµενο το
οποίο αξίζει να µας προβληµατίσει όλους, ανεξάρτητα από πτέ-
ρυγες.

Τρίτον. Τα επαγγελµατικά ταµεία. Κύριοι Υπουργοί, είναι µια
προσπάθεια να βάλετε τάξη σε έναν χώρο ο οποίος βρίθει τα-
µείων και κάθε µία επαγγελµατική κατηγορία κάνει ένα επαγγελ-
µατικό ταµείο. Έχω µερικές παρατηρήσεις από τους ανθρώπους
αυτούς και θα ήθελα να τις φέρω στη δηµόσια συζήτηση. Να γί-
νεται ένας διαχωρισµός των ταµείων µε βάση τον κλάδο εργα-
σίας. Για παράδειγµα, τα Σώµατα Ασφαλείας συνταξιοδοτούνται
στα σαράντα χρόνια εργασίας, δηλαδή το αργότερο στα πενήντα
οκτώ έτη, οι υπόλοιποι στα εξήντα επτά έτη. Υπάρχει, λοιπόν, µία
διαφορά φάσης. Το είδαµε αυτό; Το έχουµε κατά νου;

Επίσης, διάφορα ταµεία έχουν κλάδο αλληλοβοήθειας ή αλλη-
λεγγύης ή υγείας και υπάρχουν ταµεία που δεν έχουν αυτούς
τους κλάδους. Πώς τα ενοποιείτε όλα αυτά; Είναι παρατηρήσεις,
είναι σχόλια τα οποία οφείλουµε να λάβουµε πολύ σοβαρά υπ’
όψιν για να είναι λυσιτελής, να είναι αποτελεσµατική η διάταξη.
Βλέπετε ότι εγώ δεν έρχοµαι προκατειληµµένος, έρχοµαι µε διά-
θεση να συµβάλω, γιατί αυτά που αποφασίζουµε εµείς, αφορούν
τις ζωές πάρα πολλών ανθρώπων.

Τέταρτον. Διεξήλθα την αίτηση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής και ουσιαστικά είδα ότι υπάρχουν παρατηρήσεις σε
σχέση µε τη συνταγµατικότητα και τη διατύπωση ορισµένων δια-
τάξεων και θα σας παρακαλέσω, κύριοι Υπουργοί, να το δείτε και
να το θεραπεύσετε, γιατί αυτές οι διατάξεις -είναι µέσα στην έκ-
θεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Bουλής- εάν ψηφιστούν
έτσι θα δηµιουργήσουν πρόβληµα στην εφαρµογή τους. Με αυτή
την έννοια, λοιπόν, η έννοια της καλής νοµοθέτησης έχει σηµασία
να εφαρµόζεται και κατά τη διάρκεια της διαδικασίας της νοµο-
θετικής και το επισηµαίνω, περιµένοντας αύριο στο κλείσιµό του
ο κύριος Υπουργός να απαντήσει επί του συγκεκριµένου ζητήµα-
τος.

Τέλος, σε ό,τι αφορά την περίφηµη τροπολογία, είναι εντυπω-
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σιακό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Πλειοψηφίας, ότι µία τρο-
πολογία ήρθε ουσιαστικά να σκεπάσει ένα νοµοσχέδιο εκατόν
εξήντα, εκατόν εβδοµήντα άρθρων –αν θυµάµαι καλά- και αυτό
έγινε γιατί πληρώνουν τα επίχειρα της πολιτικής σας. Διότι, τόσα
χρόνια έχετε καλλιεργήσει µια επιχειρηµατολογία ότι αυτοί οι άν-
θρωποι που έρχονται εδώ διωγµένοι από τις εστίες τους, κυνη-
γηµένοι από τις εστίες τους ή µε την ελπίδα να βρουν µια καλύ-
τερη ζωή είναι κίνδυνος για τον πολιτισµό, πρέπει να φύγουν, δεν
πρέπει να µείνουν, είναι πρόβληµα για τις γειτονιές και εξάπτετε
και δηµιουργείτε αντιµεταναστευτικά αντανακλαστικά στους πο-
λίτες.

Σε αυτό το κλίµα, βεβαίως µέσα, ενώ η συντριπτική πλειοψηφία
της Βουλής λέει ότι θα το στηρίξει, έρχεστε και απαντάτε στο
άκρο δεξιά του φάσµατος αφ’ ενός και αφ’ ετέρου, βεβαίως, στη
σάρκα της σαρκός σας, στον κ. Σαµαρά. Βεβαίως ο κ. Σαµαράς
κάποτε έριξε την Κυβέρνηση του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη, αλλά
επανήλθε µετά και υπήρξε και Πρωθυπουργός της χώρας και το
λέω µετά λόγου γνώσεως για σάρκα εκ της σαρκός σας.

Είναι ενδεικτικό, λοιπόν, ότι το ψέµα έχει «κοντά ποδάρια» και
ότι τα γεγονότα είναι δύστροπα και ακριβώς όταν αντιµετωπίζετε
το πρόβληµα στην βάση του και έχετε όλες αυτές τις επαγγελ-
µατικές κατηγορίες οι οποίες χρειάζονται εργατικά χέρια, να προ-
σφεύγετε στους ανθρώπους αυτούς οι οποίοι είναι εδώ, µε τις
προϋποθέσεις που λέτε, αλλά ουσιαστικά κάνετε µια µετατόπιση
ποιοτική και αναγνωρίζετε ότι αυτοί οι άνθρωποι αποτελούν µία
λύση στα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας. Παύουν να είναι
το πρόβληµα, παύουν να είναι οι ξένοι, παύουν να είναι το φόβη-
τρο, παύουν να είναι οι επικίνδυνοι, παύουν να είναι αυτοί που θα
αλλοιώσουν τον πολιτισµό και ξαφνικά έρχονται να βάλουν πλάτη
στην ανάγκη που έχει ο καθηµερινός αγρότης να µαζέψει τις
ελιές του για τη συγκοµιδή της παραγωγής του.

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, έρχεστε σε αντίφαση και κάνω µία
καταληκτική παρατήρηση, γιατί σήµερα στην ενηµέρωση των πο-
λιτικών συντακτών τέθηκε το θέµα αν θα υπάρξει κοµµατική πει-
θαρχία και επιβεβαιώθηκε ο συγγραφέας που έλεγε: «Όλα τα
ζώα στη φάρµα είναι ίσα, αλλά µερικά είναι πιο ίσα από τα άλλα».
Διότι, για τον κ. Σαµαρά δεν µπορεί να ισχύσει η κοµµατική πει-
θαρχία, ο κ. Σαµαράς θα ψηφίσει αυτό που θέλει να ψηφίσει, οι
υπόλοιποι, όµως, Βουλευτές είστε υποχρεωµένοι να υπακούσετε.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ κι εγώ για

τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Σταύρος Παπασωτηρίου.
Ορίστε, κύριε Παπασωτηρίου, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
θα ήθελα να εκφράσω τα συλλυπητήριά µου στην οικογένεια

του αστυνοµικού της οµάδας ΔΙΑΣ, αλλά και στην Ελληνική Αστυ-
νοµία που το τελευταίο διάστηµα δοκιµάζεται συνεχώς.

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, πολύς λόγος έγινε για τα εργασιακά σε σχέση µε το παρόν
νοµοσχέδιο µε αφορµή την υπουργική τροπολογία για την άδεια
διαµονής σε µετανάστες. Θα επανέλθω σε αυτό το θέµα, αφού,
όµως, πω πρώτα δύο λόγια για το κύριο µέρος του νοµοσχεδίου,
που αφορά την αγορά εργασίας και ειδικά τη ΔΥΠΑ.

Έχοντας υπηρετήσει για χρόνια στον τέως ΟΑΕΔ, γνωρίζω την
τεράστια συνεισφορά σε θέµατα ανθρώπινου δυναµικού της πα-
τρίδας µας. Γιατί η ΔΥΠΑ, όπως πλέον ονοµάζεται, έχει συνει-
σφέρει καίρια στην υλοποίηση ενεργητικών πολιτικών απασχό-
λησης και ιδιαίτερα σε προγράµµατα διατήρησης και επιδότησης
της εργασίας, δηµιουργίας νέων θέσεων απασχόλησης, συναρ-
µογής προσφοράς ζήτησης µέσα από καινοτόµα εργαλεία εύρε-
σης εργασίας και βέβαια µέσα από προγράµµατα επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. Ειδικά για το τελευταίο, ο
ΟΑΕΔ µετά από την αναδιοργάνωσή του 2022 βρίσκεται στην
πρωτοπορία µε τις αναβαθµισµένες επαγγελµατικές σχολές κα-
τάρτισης και µαθητείας στις οποίες υπηρετούν αφοσιωµένοι συ-
νάδελφοι προσφέροντας πολύτιµο εκπαιδευτικό έργο.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να αναφερθώ στο υπόµνηµα

της Οµοσπονδίας Εκπαιδευτικών Λειτουργών του πρώην ΟΑΕΔ,
που περιέχει σηµαντικές προτάσεις για τη βελτιστοποίηση της
συστηµατικής επιλογής καθηγητών στις ΕΠΑΣ της ΔΥΠΑ, όπως
και για την ανάγκη ισότιµης µοριοδότησης της επαγγελµατικής
προϋπηρεσίας των εκπαιδευτικών της ΔΥΠΑ σε κάθε σχετικό δια-
γωνισµό του δηµοσίου. Είναι ένα δίκαιο αίτηµα σε συνεργασία
µε όλα τα συναρµόδια Υπουργεία. Το ίδιο ισχύει και µε το αίτηµα
της ΟΕΛ για την τοποθέτηση των συµβασιούχων εκπαιδευτικών
που έχουν θετικές δικαστικές αποφάσεις σε κενές οργανικές ή
συνιστώµενες προσωποπαγείς θέσεις σχολών της ΔΥΠΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εκπαιδευτικές ανάγκες στον
χώρο της επαγγελµατικής κατάρτισης είναι µεγάλες, γεγονός
που επιβεβαιώνεται από την ένταξη της ΔΥΠΑ σε σχετικό πρό-
γραµµα ανάκαµψης του προϋπολογισµού άνω των 300 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. Στόχος η αναβάθµιση δεξιοτήτων και η επανα-
κατάρτιση εργαζοµένων σε όλους τους κλάδους της οικονοµίας
µε έµφαση στις ψηφιακές και πράσινες δεξιότητες. Πρόκειται για
ένα τεράστιο πρόγραµµα επαγγελµατικής κατάρτισης που
αφορά εκατόν πενήντα χιλιάδες εργαζόµενους σε ολόκληρη τη
χώρα. Παράλληλα, η ΔΥΠΑ υλοποιεί και στο νέο πρόγραµµα απα-
σχόλησης σε κρίσιµες περιοχές προς την αντιµετώπιση της µα-
κροχρόνιας ανεργίας προϋπολογισµού 120 εκατοµµυρίων ευρώ.

Θέλω εδώ, κύριε Υπουργέ, να αναφερθώ στην προτεραιότητα
που σωστά δίνεται σε περιοχές µε υψηλό δείκτη ανεργίας, όπως
είναι η δυτική Μακεδονία. Γνωρίζοντας, όµως, σε βάθος λόγω
της προϋπηρεσίας ως εργασιακού συµβούλου την αγορά εργα-
σίας στον Νοµό Φλώρινας, τον οποίο και εκπροσωπώ, θα ήθελα
να προτείνω να δοθεί προτεραιότητα στις περιοχές που αντιµε-
τωπίζουν δηµογραφικές προκλήσεις σε απόλυτα µεγέθη πληθυ-
σµού και όχι µόνο µε υψηλά ποσοστά ανεργίας, γιατί µόνο τέτοια
προγράµµατα θα τονώσουν την απασχόληση σε αποµονωµένες
περιοχές, αλλά θα λειτουργήσουν και ως κίνητρο µετεγκατάστα-
σης µεγαλύτερων ανθρώπων και όχι µόνο σε αποµακρυσµένους
νοµούς της χώρας µας.

Κύριε Υπουργέ, πολύς λόγος έγινε για την τροπολογία του
Υπουργείου Μετανάστευσης µε την οποία χορηγείται άδεια δια-
µονής µε δικαίωµα πρόσβασης σε πολίτες τρίτων χωρών που διέ-
µεναν στη χώρα µας µέχρι τις 30 Νοεµβρίου του 2023 και
συµπληρώνουν τρία έτη συνεχούς διαµονής. Είναι, όντως, µια
ρύθµιση που δίνει λύση στην αγροτική παραγωγή και αφορά ολό-
κληρη την ελληνική περιφέρεια. Νοµίζω ότι το γεγονός αυτό έχει
τύχει ευρύτατης αναγνώρισης επιβεβαιώνοντας την εποικοδοµη-
τική στάση της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, µιας Κυ-
βέρνησης που θέλει να λύνει πραγµατικά προβλήµατα και όχι να
οχυρώνεται πίσω από ιδεολογήµατα.

Προκειµένου, όµως, κύριε Υπουργέ, να µη µείνει καµµία αµφι-
βολία σε κανέναν καλοπροαίρετο συνάδελφο θα πρότεινα τις
εξής δύο διασαφηνίσεις που µπορούν να γίνουν στο κείµενο της
σχετικής διάταξης: ότι αυτή αφορά αποκλειστικά αγροτικές ερ-
γασίες και ότι οι ενδιαφερόµενοι όχι απλά δεν θα έχουν ποινικό
µητρώο, αλλά ότι δεν θα εκκρεµεί σε βάρος τους καµµία ποινική
δίωξη. Κι αυτό γιατί γνωρίζουµε πως στην Ελλάδα η δικαιοσύνη,
δυστυχώς, δεν εκδίδει τελεσίδικες αποφάσεις εντός τριετίας,
κάτι που αφορά τόσο τους Έλληνες όσο και τους αλλοδαπούς.
Σε κάθε περίπτωση, είναι προφανώς θετικό ότι κάθε απορριφθείς
και όποιος δεν αιτηθεί, δεν εµπίπτει στην αυστηροποιηµένη δια-
δικασία απέλασης.

Είναι, επίσης, ιδιαίτερα θετικό ότι για πρώτη φορά εισάγεται η
σύνδεση της άδειας διαµονής µε την ύπαρξη νόµιµης απασχό-
λησης του αλλοδαπού στη χώρα µας, γεγονός που θα ενισχύσει
τα δηµόσια έσοδα σε φόρους και ασφαλιστικές εισφορές τα
οποία θα προέρχονται από την εργασία του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συζητούµενο νοµοσχέδιο δεν
περιορίζεται µόνο στα παραπάνω. Πρόκειται για µια γενικότερη
πρωτοβουλία του Υπουργείου Εργασίας που περιλαµβάνει µε-
ταξύ άλλων σειρά θετικών µέτρων για την κοινωνική ασφάλιση,
όπως είναι η κατάργηση της οριζόντιας µείωσης κατά 30% στις
συντάξεις των εργαζοµένων συνταξιούχων και αντικατάστασή
της µε ένα 10% µέγιστης, όχι οριζόντιας παρακράτησης, µόνο
από τον ασφαλιζόµενο µισθό υπέρ του ΕΦΚΑ ή για µη µισθωτούς
το 50% επί της επιλεγείσας από τους ίδιους ασφαλιστικής κλά-
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σης. Η δυνατότητα εργασίας σε συνταξιούχους αναπηρίας χωρίς
να διακόπτεται η σύνταξη αναπηρίας τους και χωρίς επιβολή της
παρακράτησης του 10% ή για πρώτη φορά η χορήγηση επιδόµα-
τος µητρότητας 780 ευρώ τον µήνα για εννέα µήνες από τη ΔΥΠΑ
σε αυτοαπασχολούµενες αγρότισσες µε ταυτόχρονη επέκταση
σε όλες τις έµµισθες ασφαλισµένες που µέχρι τώρα δεν λάµβα-
ναν επίδοµα κύησης λοχείας, µια παροχή η οποία θα είναι πλέον
µεταβίβαση σε κάθε γονέα. Η οµοιόµορφη πλέον εφαρµογή της
προϋπόθεσης της δεκαπενταετούς διαδοχικής ασφάλισης για τη
θεµελίωση δικαιώµατος επικουρικής συνταξιοδότησης. Η έκτα-
κτη οικονοµική ενίσχυση σε επτακοσίων πενήντα χιλιάδων συντα-
ξιούχων που δεν θα λάβουν την οριζόντια αύξηση του 3% λόγω
προσωπικής διαφοράς µε 100 έως 200 ευρώ της κύριας σύντα-
ξης τους και βέβαια η αύξηση του ορίου ασφαλιστικών οφειλών
στις 30.000 ευρώ για αυτοαπασχολούµενους και ελεύθερους
επαγγελµατίες ή 10.000 για τους αγρότες, έτσι ώστε οι ασφαλι-
σµένοι που έχουν συµπληρώσει το εξηκοστό έβδοµο έτος και
έχουν καταβάλει εισφορές για τουλάχιστον εικοσαετία να µπο-
ρούν να συνταξιοδοτηθούν.

Αυτή είναι, λοιπόν, η κοινωνική πολιτική στην πράξη, όπως είπε
χθες ο Πρωθυπουργός. Αυτή η πολιτική εφαρµόστηκε κατά την
πρώτη τετραετία και αυτή θα συνεχίσουµε και το 2024, όπως άλ-
λωστε απέδειξε και η χθεσινή ψηφοφορία για τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό. Η Νέα Δηµοκρατία είναι το µόνο κόµµα που έχει
ρεαλιστικό σχέδιο για το µέλλον και µπορεί να το υλοποιήσει.
Μέρος αυτού του σχεδίου ελπίδας για τη χώρα µας είναι και το
παρόν νοµοσχέδιο το οποίο και προφανώς υπερψηφίζω.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαριστώ

για την συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας ο κ.

Αλέξανδρος Μαρκογιαννάκης. 
Ορίστε, κύριε Μαρκογιαννάκη, έχετε το λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Να εκφράσω και εγώ τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια στους οι-

κείους και στην οικογένεια του θανόντος νεαρού αστυνοµικού
που έπεσε εν ώρα υπηρεσίας νωρίς το πρωί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ασφαλιστικό σύστηµα και ιδι-
αίτερα το συνταξιοδοτικό σκέλος, µάς έχει απασχολήσει τα τε-
λευταία χρόνια νοµίζω πολύ έντονα και όχι άδικα. Ο θεσµός της
κοινωνικής ασφάλισης είναι ένας από τους σηµαντικότερους πυ-
λώνες της κοινωνικής δικαιοσύνης και της διασφάλισης του επι-
πέδου ζωής των πολιτών κατά την ευάλωτη περίοδο της απόσυρ-
σή τους από τον επαγγελµατικό τους βίο. Την ίδια στιγµή αποτε-
λεί και τη µεγαλύτερη κατηγορία δαπάνης για τον τακτικό προ-
ϋπολογισµό της χώρας. Η ελληνική εµπειρία ιδιαίτερα από την
πρόσφατη πολυετή οικονοµική κρίση ανέδειξε ότι το µεγάλο στοί-
χηµα είναι η διατηρησιµότητα του ασφαλιστικού µας συστήµα-
τος, η βιωσιµότητά του, όπως συνήθως ακούµε σε βάθος χρόνου,
ώστε οι επόµενες γενιές συνταξιούχων να απολαύσουν και αυτές
το κρίσιµο αυτό κοινωνικό αγαθό όπως και οι προηγούµενες.

Ιδιαίτερα για την πατρίδα µας οι δυσµενείς δηµογραφικές συν-
θήκες επιβάλλουν η πολιτεία να έχει διαρκώς στραµµένη τη µέ-
ριµνα της στην κοινωνική ασφάλιση και να φροντίζει συνεχώς µε
τις παρεµβάσεις της για την εξασφάλιση των καλύτερων δυνατών
συνθηκών για το εισόδηµα των πολιτών όταν αποσύρονται από
την αγορά εργασίας. Σε αυτή ακριβώς τη λογική κινείται η Κυ-
βέρνησή µας µε την κατάθεση του σηµερινού σχεδίου νόµου.

Πολύ σύντοµα σεβόµενος τον χρόνο που διαθέτω θα προσπα-
θήσω να παραθέσω τα σηµαντικότερα σηµεία που προτείνει σή-
µερα το Υπουργείο Εργασίας. Η σηµαντικότερη αφορά φυσικά
τα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης του λεγόµενου δεύτερου
πυλώνα του συνταξιοδοτικού µας συστήµατος. Πρόκειται για το
κοµµάτι αυτό του συστήµατος, το οποίο πλάι στην κύρια σύνταξη
παρέχει επιπλέον συνταξιοδοτικές παροχές οι οποίες προέρχο-
νται από προαιρετική -το τονίζω αυτό- συλλογική συνταξιοδοτική
αποταµίευση.

Ουσιαστικός του στόχος, είναι η παροχή ενός επιπλέον συ-
µπληρωµατικού εισοδήµατος, µε τη µορφή µηνιαίας σύνταξης ή
µε τη µορφή εφάπαξ καταβολής στους δικαιούχους τους. Στην

Ελλάδα ο θεσµός, παρ’ ότι υπήρχε από το 2002, παραµένει ατρο-
φικός. Βρισκόµαστε σε µία από τις χαµηλότερες θέσεις στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση µε µόλις εξήντα χιλιάδες ασφαλισµένους,
ποσοστό περίπου στο 2,2% του συνόλου των ενεργών ασφαλι-
σµένων.

Κατά την εκτίµηση, όµως, του Υπουργείου -µε την οποία ως οι-
κονοµολόγος συµφωνώ- χρειάζεται ενίσχυση και διεύρυνση του
θεσµού και θα εξηγήσω γιατί. Με δεδοµένη την αρνητική πορεία
των δηµογραφικών στοιχείων της ελληνικής κοινωνίας, αυτό που
απαιτείται είναι η διάχυση και η διαφοροποίηση του ασφαλιστι-
κού κινδύνου. Τα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης λειτουργώ-
ντας µε κεφαλαιοποιητικά χαρακτηριστικά δεν υπόκεινται στον
δηµογραφικό κίνδυνο, προσφέροντας µε τον τρόπο αυτό µεγα-
λύτερη εξασφάλιση των συνταξιοδοτικών παροχών σε βάθος
χρόνου. Ένα δεύτερο όφελος από την ενίσχυση της επαγγελµα-
τικής ασφάλισης, είναι η συνεισφορά στην ανάπτυξη της εθνικής
οικονοµίας, µέσα από την αξιοποίηση τµήµατος των πόρων για
νέες παραγωγικές επενδύσεις. Τα κεφάλαια αυτών των ταµείων,
µπορούν να κατευθυνθούν σε µια σειρά από ασφαλείς και απο-
δοτικές επενδύσεις, όπως συµβαίνει στις περισσότερες ευρωπαϊ-
κές χώρες και να συµβάλουν στην αύξηση συνολικά του ΑΕΠ και
της κοινωνικής ευηµερίας.

Τι κάνει, λοιπόν, η Κυβέρνηση µε αυτό το νοµοσχέδιο; Εκσυγ-
χρονίζει το κανονιστικό πλαίσιο για την επαγγελµατική ασφάλιση
και την εποπτεία των ταµείων. Απλοποιεί τους κανόνες ίδρυσης
και λειτουργίας των ταµείων επαγγελµατικής ασφάλισης, σύµ-
φωνα µε τα πρότυπα των ευρωπαϊκών φορέων επαγγελµατικής
ασφάλισης, διασφαλίζοντας στο µέγιστο επίπεδο αποτελεσµατι-
κότητα και διαφάνεια. Αντικαθιστά το σηµερινό σχήµα εποπτείας
από µία ενιαία εποπτική αρχή, την Τράπεζα της Ελλάδος, ώστε
να διασφαλιστεί η οργανωτική και λειτουργική επάρκεια των τα-
µείων και να αυξηθεί η εµπιστοσύνη των ασφαλισµένων.

Πρόκειται, λοιπόν, για µία προσεκτικά επεξεργασµένη µεταρ-
ρύθµιση που θα ενισχύσει τη λειτουργία του θεσµού των ταµείων
επαγγελµατικής ασφάλισης, ώστε αυτά µε τη σειρά τους να απο-
τελέσουν δικλίδα ασφαλείας για τα εισοδήµατα των µελλοντικών
συνταξιούχων. Υπενθυµίζω ότι οι µελλοντικοί συνταξιούχοι είναι
κυρίως αδικηµένοι από την πολυετή οικονοµική κρίση που περά-
σαµε, άρα τους το οφείλουµε.

Δίπλα σε αυτή την κύρια ρύθµιση, έρχονται δύο ακόµα ευνοϊ-
κές ρυθµίσεις για τους συνταξιούχους, στις οποίες θα ήθελα να
αναφερθώ. Η πρώτη έχει να κάνει µε την κατάργηση της παρα-
κράτησης του 30% από τις συντάξεις όσων συνταξιούχων επιλέ-
γουν να επανέλθουν στην αγορά εργασίας. Τώρα πια µε την απο-
κλιµάκωση της ανεργίας σε ποσοστό κάτω του 10%, η Κυβέρ-
νηση µπορεί να το αποσύρει και να ενισχύσει έναν άλλον σηµα-
ντικό πολιτικό στόχο -όχι µόνο ελληνικό, αλλά συνολικά ευρω-
παϊκό- την προώθηση της ενεργούς γήρανσης.

Παράλληλα, δίνουµε τη δυνατότητα σε όσους και όσες λαµβά-
νουν σύνταξη αναπηρίας να µπορούν να εργάζονται, χωρίς να
χάνουν την αναπηρική σύνταξη που λαµβάνουν. Και αυτό το
µέτρο το βρίσκω σωστό, καθώς ανταποκρίνεται σε µία ακόµα
σύγχρονη ανάγκη που η Κυβέρνησή µας έχει καταστήσει ως προ-
τεραιότητά της. Ικανοποιεί την επιδίωξη µας για κοινωνική συ-
µπερίληψη, καθώς επιθυµούµε οι ανάπηροι συµπολίτες µας να
εντάσσονται στο οικονοµικό και κοινωνικό περιβάλλον χωρίς απο-
κλεισµούς και χωρίς εµπόδια.

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον λίγο χρόνο που µου
αποµένει, θα ήθελα να κάνω και εγώ την αναφορά µου στο ζή-
τηµα της τροπολογίας για τη νοµιµοποίηση παραµονής των πα-
ράνοµων µεταναστών, υπό την προϋπόθεση της εργασίας.
Προέρχοµαι από µία περιοχή, από τα Χανιά, όπου η αγροτική και
η τουριστική οικονοµία καθορίζουν την ευµάρεια των κατοίκων.
Γνωρίζω, εποµένως, πολύ καλά τις δυσκολίες και τις ελλείψεις
εργατικών χεριών που παρατηρούνται, ιδίως τα τελευταία χρόνια.
Είναι µια πραγµατικότητα που οι κάτοικοι πολλών περιοχών της
χώρας τη βιώνουν.

Νοµίζω, έχει γίνει αναφορά σχετικά µε το κόστος που θα έχει
το να µη µαζευτούν για φέτος οι ελιές -έχει παρατηρηθεί σε πολ-
λές περιοχές της χώρας και στα Χανιά- το οποίο θα κοστίσει πε-
ρίπου 1 δισεκατοµµύριο και πλέον στην εθνική οικονοµία. Θα
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κοστίσει στους παραγωγούς και στους επιχειρηµατίες της ελλη-
νικής επαρχίας. Πρέπει, λοιπόν, να δοθεί µία λύση και µε αυτή
την τροπολογία δίνεται σε ένα πολύ σηµαντικό βαθµό. Εποµένως
τάσσοµαι υπέρ. Διότι, είναι ένα µέτρο ρεαλιστικό, πρακτικό και
ωφέλιµο. Είναι ρεαλιστικό, γιατί αφορά µια κατάσταση που ήδη
υπάρχει γύρω µας. Είναι πρακτικό, διότι την επιλύει µε τον καλύ-
τερο δυνατό τρόπο. Είναι ωφέλιµο, διότι προστατεύει το εισό-
δηµα των κατοίκων της επαρχίας µας και κατ’ επέκταση την
εθνική οικονοµία.

Η υπερψήφιση της τροπολογίας δεν αλλάζει τη µεταναστευ-
τική πολιτική της χώρας. Αντίθετα, προσφέρει ορθολογικά οφέ-
λη, αφ’ ενός ρυθµίζοντας µία κατάσταση που, όντως, υπάρχει -
αλλά κινείται στη γκρίζα σφαίρα- και αφ’ ετέρου ενδυναµώνοντας
την αγροτική µας παραγωγή, αλλά και άλλους κλάδους της οι-
κονοµίας.

Ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για την συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Ιωάννης Τσίµαρης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, θέλω να εκ-

φράσω τα συλλυπητήριά µου στην οικογένεια του νεαρού αστυ-
νοµικού, ο οποίος έχασε την ζωή του την ώρα του καθήκοντος. 

Φέρνετε πάλι ένα νοµοσχέδιο, για το οποίο δεν είχε προηγηθεί
ουσιαστικός διάλογος και από ξεκάθαρη πολιτική επιλογή, το
φέρνετε µε διαδικασίες fast track, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για
τη δηµοκρατία µας και για την ανάδειξη των όποιων σηµαντικών
επιπτώσεων που µπορεί να έχει αυτό το σχέδιο νόµου.

Το βασικό ζήτηµα στο νοµοσχέδιο είναι ο δεύτερος πυλώνας
ασφάλισης, τα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης, τα οποία ιδρύ-
θηκαν και µπήκαν στην ελληνική νοµοθεσία το 2002, µε νόµο του
ΠΑΣΟΚ. Εσείς τα αντιµετωπίσετε ακριβώς το ίδιο, ισάξια, ισοδύ-
ναµα µε τον τρίτο πυλώνα, την ιδιωτική ασφάλιση. Θα πρέπει να
σας θυµίσω ότι τα ΤΕΑ είναι νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου
µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα όπου είναι προσανατολισµένα για
την κάλυψη των συνταξιοδοτικών αναγκών των ασφαλισµένων
τους, ενώ οι ιδιωτικές εταιρείες ασφάλισης έχουν σκοπό την πα-
ραγωγή του κέρδους ως αυτοσκοπό.

Οπότε, έρχεστε και εισηγείστε την εξοµοίωση της φορολογίας
µεταξύ ΤΕΑ και οµαδικών συνταξιοδοτικών συµβολαίων, µε απο-
τέλεσµα το νοµοσχέδιο να θεωρούµε εµείς ότι πριµοδοτεί τα
οµαδικά ασφαλιστήρια, µε όποιους κινδύνους έχει αυτό για την
προστασία των εργαζοµένων ασφαλισµένων, λόγω του χαλαρό-
τερου θεσµικού πλαισίου. Ακριβώς για την αποφυγή τέτοιων κα-
ταστάσεων, η Ευρώπη πρώτα διασφαλίζει την εξοµοίωση των
υποχρεώσεων για κάθε όχηµα επαγγελµατικής ασφάλισης υπέρ
της προστασίας των δικαιωµάτων των εργαζοµένων και µετά εξο-
µοιώνει την φορολογική µεταχείριση. Εσείς κάνετε το αντίθετο
και δεσµεύεστε ότι θα φέρετε διορθωτικές διατάξεις σε έξι
µήνες. Φαντάζοµαι ότι θα έχουν αναδροµικό χαρακτήρα, ώστε να
αποφύγουµε ότι για τα όποια συµβόλαια έχουν πραγµατοποιηθεί
στο µεσοδιάστηµα, να µην έχουµε δύο ταχυτήτων συµβόλαια.
Όµως, ακόµα και στη φορολογία, ενώ ξέρουµε ότι στις περισσό-
τερες χώρες του ΟΟΣΑ βάσει των επίσηµων στοιχείων, ο τρόπος
φορολόγησης των ΤΕΑ είναι ένα µείγµα επιλογών φορολογίας
ως προς τα τρία µέρη της εξίσωσης –εισφορές συν αποδόσεις
ίσον παροχές- και υπάρχουν χώρες που δεν φορολογούν καθό-
λου ένα ή δύο µέρη της εξίσωσης. Εσείς φορολογείτε και τα τρία,
µε αποτέλεσµα οι συντελεστές να είναι αυξηµένοι -οι φορολογι-
κοί κυρίως- στις παροχές των ΤΕΑ. Αυτό θα λειτουργήσει απα-
γορευτικά και θα καταστήσει ασύµφορη την επαγγελµατική
ασφάλιση για τους µεσήλικες εργαζόµενους µε χαµηλά και µε-
σαία εισοδήµατα, όπου αποτελούν την κρίσιµη µάζα του ανθρώ-
πινου δυναµικού και που απευθύνονται αυτά ως θεσµός, µε
αποτέλεσµα να µετατραπούν αυτά τα ταµεία σε µια επιλογή µόνο
για πολύ υψηλά αµειβόµενα στελέχη.

Και το άλλο ερώτηµα που τίθεται είναι, µήπως η φορολόγηση
του εφάπαξ που χορηγούν τα ΤΕΑ, αποτελεί προποµπό για τη
φορολόγηση του εφάπαξ που χορηγούν τα ταµεία πρόνοιας του

πρώτου πυλώνα ασφάλισης; Ξέρω ότι έχετε πει ότι δεν θα γίνει
αυτό, αλλά το ίδιο ίσχυε και για τη φορολόγηση των ελευθέρων
επαγγελµατιών, οπότε διατηρούµε επιφυλάξεις.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, εισάγει για πρώτη φορά τη δυνατότητα
σε ασφαλιστικές ιδιωτικές επιχειρήσεις να συµµετάσχουν στην
ιδιωτική ασφάλιση, αλλά ακόµα και αυτές τις χωρίζει σε δύο κα-
τηγορίες, προνοµιούχες και µη. Οι λίγες προνοµιούχες, πολυε-
θνικές κατά κύριο λόγο, ασφαλιστικές εταιρείες ζωής µπορούν
να δραστηριοποιηθούν στην επαγγελµατική ασφάλιση, µέσω των
οµαδικών συγκεντρωτικών συµβολαίων, οι οποίες εξαιρούνται
από τις βαρύτατες θεσµικές και νοµικές υποχρεώσεις.

Ένα ασφαλιστικό σύστηµα θα πρέπει να είναι βιώσιµο, δίκαιο
και κοινωνικά αποτελεσµατικό, έτσι ώστε να δηµιουργείται ασφά-
λεια και εµπιστοσύνη στον πολίτη προς την πολιτεία και τους θε-
σµούς. Και από τη σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρ-
νησης απουσιάζει η απαραίτητη ρύθµιση µε την οποία να ενισχύε-
ται η ανταποδοτικότητα εισφορών-παροχών, για να δηµιουργεί
ισχυρό κινητό ασφάλισης.

Και στα επόµενα λεπτά που αποµένουν θα µιλήσω για το σηµα-
ντικό ζήτηµα του νοµοσχεδίου, το οποίο αφορά την τροπολογία
του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου. Η τροπολογία αφο-
ρά τη ρύθµιση διατάξεων για τη νοµιµοποίηση των πολιτών τρίτων
χωρών. Η ανάγκη για εκτεταµένο πρόγραµµα νοµιµοποίησης είναι
µεγάλη, αφού το τελευταίο αντίστοιχο πρόγραµµα υλοποιήθηκε
το 2006, ενώ είχαν προηγηθεί προγράµµατα του 2001 και του
1998. Έχουν περάσει, δηλαδή, δεκαεπτά ολόκληρα χρόνια.

Η τροπολογία κατατίθεται υπό την πίεση των ελλείψεων σε νό-
µιµο εργατικό δυναµικό που υπάρχουν σε διάφορους κλάδους
της οικονοµίας, αφού αγνοήθηκαν οι αλλεπάλληλες προειδοποι-
ήσεις από όλους τους παραγωγικούς φορείς. Το ζήτηµα οφείλει
η Κυβέρνηση να το αντιµετωπίσει συνολικά και όχι µε αποσπα-
σµατικές διατάξεις, οι οποίες εµφανίζονται και σε άλλα νοµοσχέ-
δια. Σήµερα συζητούµε τη συγκεκριµένη διάταξη, αύριο στο
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών µία
άλλη του ίδιου Υπουργείου.

Θα πρέπει να τονίσουµε ότι το µεγάλο πρόβληµα στην εφαρ-
µογή του, το οποίο και θα συναντήσουµε, αφορά τις αρµόδιες
υπηρεσίες των αποκεντρωµένων διοικήσεων, όπου υπάρχουν πα-
νελλαδικά πάνω από διακόσιες πενήντα χιλιάδες εκκρεµείς αιτή-
σεις νόµιµων µεταναστών και περιµένουν την εξέτασή τους µε
µεγάλες καθυστερήσεις. Ελπίζουµε να µη το χρησιµοποιήσετε
αυτό ως όχηµα για να γιγαντώσετε τον στρατό των συµβασιού-
χων. Η επαρκής στελέχωση µε µόνιµο προσωπικό των υπηρεσιών
και χρήση των νέων τεχνολογιών για την απλοποίηση και επιτά-
χυνση των διαδικασιών είναι µονόδροµος. Όµως, και πάλι µε
αυτή την επιτάχυνση η ανταπόκριση σε αυτά τα αιτήµατα θα είναι
χρονοβόρα, µε αποτέλεσµα να αργήσουν να µπουν στην αγορά
εργασίας και µε αυτή την αποσπασµατική µεµονωµένη διάταξη
να µη δώσουµε λύση στο πρόβληµα. Η σύσταση, βέβαια, των δύο
θέσεων εθνικών συντονιστών δεν πληροί κάποια ανάγκη, παρά
την τακτοποίηση «ηµετέρων» και γι’ αυτό εµείς είµαστε αντίθετοι
στο συγκεκριµένο άρθρο.

Άρα θα πρέπει να δηλώσουµε ότι εµείς ως ΠΑΣΟΚ δεν συµβι-
βαζόµαστε µε την Ελλάδα των χαµηλών προσδοκιών και µε το
κράτος-φιλανθρωπίας το οποίο θέλετε να δηµιουργήσετε και θα
πρέπει όλοι να συµφωνήσουµε ότι χρειαζόµαστε µια εθνική µε-
ταναστευτική πολιτική χωρίς ιδεοληψίες, ώστε να ανταποκρι-
θούµε και να συγχρονιστούµε στο σήµερα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Τζίµαρη για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Ανδρέας Παναγιωτόπουλος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παρά το περασµένο της ώρας, πρέπει να εκφράσουµε τα

θερµά µας συλλυπητήρια στην οικογένεια του παιδιού που σή-
µερα χάθηκε στην ώρα του καθήκοντος, όπως βέβαια και στην
Ελληνική Αστυνοµία που χάνει τα παιδιά της. Βεβαίως να ευχη-
θούµε και να προσευχηθούµε τα υπόλοιπα παιδιά που δίνουν τη
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µάχη στις µονάδες και στα νοσοκοµεία να πάνε καλά και να έρ-
θουν όλα κατ’ ευχήν.

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο που φέρνετε -ένα ακόµα- τακτοποιεί µερικώς και αποσπασµα-
τικά διάφορα ζητήµατα και µπορώ να πω ότι πολλά είναι και σε
θετική κατεύθυνση. Όµως, το θέµα είναι πού βαδίζουν συνολικά
το πνεύµα του και η κατεύθυνσή του.

Εδώ, λοιπόν, έχω ένα ψήφισµα της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας
Συλλόγων Ιατρικών Επισκεπτών Φαρµακοϋπαλλήλων και Συνα-
φών Φαρµακευτικών Επαγγελµάτων καθ’ ότι είµαι του χώρου. Αν
δείτε την περιγραφή που κάνουν οι άνθρωποι αυτοί εδώ, ειλικρινά
θα τροµάξετε.

Δεν θα το διαβάσω όλο, αλλά µόνο το εξής: Απαιτούµε απα-
ντήσεις, λέει, το κείµενο της γενικής τους συνέλευσης ως προς
το σε τι ωφελούνται οι ασφαλισµένοι από τον νόµο αυτό, σε τι
ενοχλεί το Υπουργείο Εργασίας η αλληλεγγύη των γενεών που
εξασφαλίζεται µε την υποχρεωτικότητα της ασφάλισης, που απο-
τελεί θεµέλιο λίθο της κοινωνικής ασφάλισης και αντισταθµίζει
τις όποιες αδυναµίες του συστήµατος που προκλήθηκαν από
πράξεις ή παραλείψεις της πολιτείας, όταν το ταµείο ήταν νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου; Ποιος θα πληρώσει το κόστος µετά-
βασης της µεταρρύθµισης; Ποιος θα πληρώσει το «µάρµαρο»
από την άρση της υποχρεωτικότητας και τις παρενέργειες αυτής;
Τελικά, µήπως εξυπηρετούνται µόνο οι µπαχτατζήδες εργοδότες
που δεν πλήρωσαν ποτέ εισφορές και τώρα κάνουν πάρτι περι-
µένοντας να κλείσει και νοµοθετικά το θέµα; Ποιο είναι το οικο-
νοµικό όφελος για το κράτος; Βελτιώνει το δηµοσιονοµικό χρέος;
Τι ακριβώς προσφέρει στην πατρίδα µας αυτή η περισπούδαστη
µεταρρύθµιση-καταιγίδα Τσακλόγλου για το ΤΑΥΦΕ; Ποιος είναι
ο στόχος του Υπουργείου Εργασίας; Τελικά µήπως το εφάπαξ
που χορηγεί το ΤΑΥΦΕ συνιστά αντίπαλο δέος για τις ασφαλιστι-
κές εταιρείες; Θα µας πει επιτέλους η Κυβέρνηση τι εξυπηρετεί
και ποιο είναι το όφελος αυτής της βίαιης νοµοθετικής ανατρο-
πής για το ΤΑΥΦΕ και τους χιλιάδες ασφαλισµένους στο φάρ-
µακο; Όσο δεν κατανοούµε την απόφαση της Κυβέρνησης, ο
αγώνας θα συνεχίζεται. Μετά από τρία µνηµόνια, δεν θέλουµε
και τέταρτο µνηµόνιο Τσακλόγλου στη ζωή µας. Επιτέλους δεν
ανεχόµαστε άλλο την κοροϊδία και τα ψέµατα. Δεν θα σταµατή-
σουµε εάν δεν δικαιωθούµε. Ο αγώνας τώρα αρχίζει.

Το καταθέτω, λοιπόν, και στα Πρακτικά για να το έχει η Κυβέρ-
νηση, ο Υπουργός που ενδεχοµένως να το χρειάζεται.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Παναγιωτόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ψήφισµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προχωρώντας τώρα στο άρθρο 124 για την υγειονοµική κά-
λυψη των ανασφάλιστων, των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων,
βλέπω ότι εισάγετε τον όρο «ενεργό ΑΜΚΑ». Πάτε σιγά σιγά µε
ωραίο τρόπο να αφαιρέσετε ουσιαστικά το δικαίωµα του ΑΜΚΑ
από τον εργαζόµενο, από τον κάθε άνθρωπο, ενώ και ο Παγκό-
σµιος Οργανισµός Υγείας, αλλά και ο νοµοθέτης το 2016 σαφώς
και ορθώς τονίζει και δικαιώνει τον κάθε ασφαλισµένο, τον κάθε
άνθρωπο να έχει δωρεάν πρόσβαση σε ποιοτικές υπηρεσίες
υγείας, ιδιαιτέρως δε µέσω του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Έρ-
χεστε πρώτα και αφαιρείτε από τον ανασφάλιστο το δικαίωµα να
έχει ελεύθερη πρόσβαση στους ιδιώτες γιατρούς και στους άλ-
λους και σήµερα έρχεστε και ανακαλύπτετε τον ενεργό και τον
ανενεργό ΑΜΚΑ µε το πρόσχηµα ότι κάποιοι είναι στο εξωτερικό
και έρχονται εδώ και χειρουργούνται ή τους παρέχουµε ιατρικές
υπηρεσίες, λες και η Ελλάδα χρεωκόπησε από αυτούς. Πόσοι
είναι αυτοί, τέλος πάντων;

Όµως, ας πούµε ότι πάτε να καλύψετε αυτό. Δεν πάτε γι’ αυτό.
Κάνετε σταδιακά το ένα βήµα µετά το άλλο, για να πείτε σε λίγο
ότι θα τσακώσουµε και τον άνεργο, γιατί δεν θα έχει. Διότι θα
δείτε ότι και µέσα στην επιτροπή σας υπάρχει και µέλος της ΔΟΥ.
Για να κάνει τι; Για να δει αν δουλεύει. Εκεί το πάει, αν έχει δη-
λαδή, φορολογικές υποχρεώσεις. Τι έχει ο άνεργος; Τι έχει ο φοι-
τητής τα τελευταία χρόνια; Έχει δουλειά; Από τον πατέρα του
και τη µάνα του εξαρτάται. Θα τον πιάσετε και εκείνον. Κοιτάξτε,
λοιπόν, τι ωραία «βάζουµε χέρι». 

Όµως, επειδή η ώρα είναι περασµένη και δεν έχουµε και χρό-

νο, ας µην πούµε και πάρα πολλά.
Θα ήθελα να ρωτήσω -µου έφυγε ο αρµόδιος Υπουργός- τι ξα-

φνικός έρωτας είναι αυτός µε τους συνταξιούχους. Όλα για τους
συνταξιούχους! Μα, γι’ αυτούς τους νεολαίους τι θα κάνουµε; Ο
παπάς στο χωριό µου, κύριε Πρόεδρε, είναι ενενήντα δύο χρονών
και κατέχει οργανική θέση. Τι περιµένει από το παιδί του και το
εγγόνι του; Πού θα βρουν δουλειά; Στη Γερµανία!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Θα σε αφορίσει ο παπάς!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, δεν τον κατηγορούµε

τον άνθρωπο! Μιλάµε για το δικαίωµα που του δίνει ο νόµος.
Όµως, εδώ ο νόµος επεκτείνεται. Μέχρι τα εκατό δουλεύετε, συ-
νταξιούχοι, µαζέψτε λεφτά. Τι φτιάχνουµε εδώ; Αυτό αν το ανα-
λύσουµε, θα δούµε ότι θα έχει πάρα πολλές παρενέργειες. Ου-
σιαστικά, δηλαδή, κάνουµε τον νεολαίο να κρέµεται από την
τσέπη του πατέρα του. Έτσι, και κακές συνειδήσεις διαµορφώ-
νετε και ένα περιβάλλον κοινωνικά άρρωστο.

Θέλω, όµως, να ρωτήσω το εξής: Τελικά ο συνταξιούχος µε
αυτή τη ρύθµιση που κάνετε εδώ θα είναι διπλοθεσίτης; Διότι
εµάς ο αρµόδιος Υπουργός -ο οποίος µου έφυγε κιόλας- µας διέ-
λυσε στην κυριολεξία την πρωτοβάθµια το 2014. Μας πέταξε έξω
από το σύστηµα ως διπλοθεσίτες. Μάλιστα, ούρλιαζε στα κανά-
λια και σήκωνε και το χέρι επάνω! Τι θέλετε; Διπλοθεσίτες, και ια-
τρείο και στο ΙΚΑ, στην τότε κοινωνική ασφάλιση;

Αυτό ήταν το κύριο επιχείρηµά του να µας απολύσει. Κι εσείς
τώρα τι κάνετε; Ελεύθεροι οι πάντες και τα πάντα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Το 2014 είπατε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εµείς ήµασταν κυβέρνηση.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: ΣΥΡΙΖΑ είµαι εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Παναγιωτό-

πουλε, συνεχίστε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μη µου το λες εµένα. Του

Σαµαρά πες το και του Άδωνι που ήταν ο αρµόδιος Υπουργός.
Τα έχετε ξεχάσει µου φαίνεται.

Έχετε µείνει ακόµα στον ΣΥΡΙΖΑ εσείς.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Το µνηµόνιο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, αλλά είναι η δεύτερη θη-

τεία που περνάτε. Το ξεχάσατε αυτό. Εσείς µιλάτε συνέχεια για
την προηγούµενη κυβέρνηση και ξεχάσατε ότι είστε εσείς οι προ-
ηγούµενοι. Στον ΣΥΡΙΖΑ έχετε µείνει πάλι. Τι να σας κάνω εγώ;

Όσον αφορά τον ΟΓΑ τώρα, διότι εδώ έχουµε έτσι λίγα παρα-
τράγουδα. Βεβαίως, είναι θετική η ρύθµιση που γίνεται να πάει
στις 10 χιλιάδες, αν και εγώ θα πρότεινα να πάει και παραπάνω
όσον αφορά τον ΟΓΑ να πάει και στις 12 χιλιάδες, επειδή πάει 30
του ΟΑΕΕ και δεν έχουµε και µεγάλες αποκλίσεις στο µέγεθος
της σύνταξης που παίρνουν για να τους βοηθήσουµε. Και πρα-
γµατικά το λέω αυτό ως βοήθεια στον κόσµο για να µπορέσει να
µπει σε µια ρύθµιση σε τελική ανάλυση να πάρει. Όφελος θα έχει
και το κράτος και το ταµείο και ο κάθε αγρότης.

Και να µειωθούν τα είκοσι χρόνια που βάζετε και να πάει στα
δεκαπέντε, να αρθούν και οι περιορισµοί των 12 χιλιάδων και τα
άλλα που τους βάζετε. Άµα έχει 12 χιλιάρικα ο άλλος τι έγινε δη-
λαδή; Ίσα την κηδεία του και τα υπόλοιπα έχει εξασφαλισµένα.
Αν του χρειαστεί και bypass κλάφτε τα. Τώρα εκτός αν βρούµε
πού είναι ο κ. Παπαδόπουλος και µας βοηθήσει στο χειρουργείο.

Να πω κι ένα άλλο. Γι’ αυτό είπα ότι είναι αποσπασµατικά,
κύριε Υπουργέ, όλα αυτά που κάνετε. Γιατί αν το βάζατε στο τρα-
πέζι, το διαβουλευόσαστε σωστά και το κάνατε ολοκληρωµένο,
θα βλέπατε, να πω ένα παράδειγµα, ότι επίδοµα απολύτου ανα-
πηρίας ο συνταξιούχος του ΟΓΑ δεν δικαιούται όταν είναι συντα-
ξιούχος γήρατος. Δικαιούται µόνον όταν είναι συνταξιούχος
αναπηρίας. Και σας ερωτώ:

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Πανα-
γιωτόπουλε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι σηµαντικό, κύριε Πρό-
εδρε. Πρέπει να το ακούσετε. 

Ο συνταξιούχος του γήρατος που έφτασε 85 χρονών και έχει
άνοια κι έχει πλήρη ανικανότητα, τι θα κάνει αυτός; Δεν δικαιού-
ται τίποτα και θέλει και δυο τρεις ανθρώπους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώσατε. Πάτε
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ήδη στα δέκα λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω. Έχετε δίκιο.
Είναι πολλοί άνθρωποι οι οποίοι τον τελευταίο καιρό πριν τη

ρύθµιση, ήδη οι επιτροπές λειτουργούν κι έχουν κοπεί. Ενδεχο-
µένως, θα πρέπει να βοηθηθεί ο κόσµος αυτός για να µην µείνει
χωρίς σύνταξη. 

Τώρα για την τροπολογία το αφήνω σε σας.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα κλείσουµε την

αποψινή συνεδρίαση µε τον Βουλευτή της ΝΙΚΗΣ τον κ. Νικόλαο
Βρεττό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θρυλικοί κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, που µέχρι αυτή την ώρα κάθεστε στη συνε-
δρίαση, θα µπορούσα να µιλήσω µε παρατηρήσεις, αλλά δεν έχει
νόηµα τέτοια ώρα, γιατί και από τον προηγούµενο συνάδελφο
που άκουγα πολύ λίγα πράγµατα µπορούσαν να παρακολουθή-
σουν οι Υπουργοί και οι συνεργάτες-συνεργάτιδές τους, παρ’ όλο
που τους βλέπω ότι παρακολουθούν κάθε παρατήρησή µας.

Θα κάνω έναν γενικό σχολιασµό µε την ελπίδα ότι δε θα µε
βρει καµία σατιρική εκποµπή και να µε σχολιάσει. Γιατί καµιά
φορά κι εµείς άνθρωποι είµαστε και ξεφεύγουµε. Όταν έχει συµ-
βεί ένα τόσο θλιβερό γεγονός και δυστυχώς δεν είναι µοναδικό,
όσον αφορά άλλον ένα νεκρό της Αστυνοµίας, όχι όµως στην έν-
νοια του καθήκοντος. Γιατί τελικά ποιο καθήκον είναι αυτό που
τόσο εύκολα δηµιουργούν τόσους κινδύνους και µε αποτέλεσµα
να χάνουν τη ζωή άνθρωποι επαγγελµατίες, µε συζύγους, παιδιά,
γονείς. Ειδικά όταν το συµβάν αυτό συνέβη σε µια περιοχή όπου
η µαφία του χαλκού ζει, βασιλεύει, πλουτίζει και φέρνει από όλα
τα µέρη των Βαλκανίων και κλέφτες να κλέψουν ας µην το πω µε
την ανοχή τέτοια ώρα, αλλά µε την αδυναµία της να αντιµετωπί-
σει ένα τόσο σοβαρό φαινόµενο που πλήττει σοβαρές πτυχές και
της ανθρώπινης ζωής, αλλά και των δηµόσιων υποδοµών. 

Τώρα αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα ασφαλιστικό. Όσα χρόνια
είµαστε εκτός της Βουλής και τώρα που µπήκαµε την ίδια αί-
σθηση έχουµε, ότι δεν λύνεται και δεν λύνεται γιατί τελικά υπάρ-
χουν κάποιοι προνοµιούχοι και κάποιοι είλωτες που είναι
καταδικασµένοι συνέχεια να πληρώνουν το µάρµαρο. Όσα φτια-
σίδια και να έδωσε και άρσεις αδικίας η Κυβέρνηση, είναι µια επι-
βεβαίωση ότι τελικά αυτή η άρση της αδικίας δεν έρχεται ποτέ
να δικαιώσει αυτούς που είχαν αδικηθεί. 

Ερχόµαστε τώρα, αφού τελικά εξυπηρετούσε να είναι αδικη-
µένοι για να βγει το αφήγηµα της ασφαλιστικής κάλυψης, τώρα
αφού αυτοί µπορεί να έχουν φύγει και από αυτή τη ζωή, γιατί
ίσως και να έτυχε οι άνθρωποι αυτοί να µπουν κατά την περίοδο
του COVID σε κάποιο κρατικό νοσοκοµείο και να αποδηµήσουν.
Ωφελήθηκε το ασφαλιστικό σύστηµα, απαξιώθηκε ο σεβασµός
των ανθρώπων που χαίρουν και θα έπρεπε να χαίρουν αυτής της
περιποίησης και του σεβασµού. όταν ασθενούν κι ερχόµαστε σή-
µερα και λέµε αίρονται οι αδικίες. Γιατί; Γιατί έρχονται εκλογές
και πρέπει να αποκαταστήσουµε. Είµαστε απέναντι; Όχι. Δεν θα
συναινέσουµε, όµως, στο αυτονόητο. Γιατί έρχεται η Κυβέρνηση
και ζητάει και συναίνεση.

Όσο για το Ταµείο Επαγγελµατικής Ασφάλισης -γιατί θα κάνω
δυο τρεις σχολιασµούς, να µην κουράσω τους συναδέλφους και
κυρίως τους εργαζοµένους- είναι ένα ταµείο σε εφαρµογή ευρω-
παϊκής οδηγίας. Αυτό το ταµείο είναι τελικά ένα προαιρετικό µεν,
αλλά ένα ιδιωτικό επενδυτικό ταµείο. Αυτή είναι η φιλοσοφία. Γι’
αυτό και ελέγχεται από την Τράπεζα της Ελλάδος, η οποία, όµως,
δεν κατάφερε µε τη δοµή και την υπόστασή της, αλλά και την ευ-
θύνη της να σώσει την Ελλάδα από αυτή την κατάρρευση των
τραπεζών. Σήµερα, δηλαδή, βάζουµε τιµητή την Τράπεζα της Ελ-
λάδος να ελέγξει αυτό το νέο Ταµείο Επαγγελµατικής Ασφάλισης.

Γιατί, όµως, αυτή η µανία της Κυβέρνησης όταν κάνετε έναν
καινούργιο φορέα οικονοµικού ενδιαφέροντος να νοµοθετείτε το
ακαταδίωκτο; Κι εδώ στο άρθρο 56, αν δεν κάνω λάθος, για να
µη χρησιµοποιήσω το αρχείο, το λέτε σαφώς: «Μόνο αν αποδει-
χθεί δόλος». Υπάρχει περίπτωση, από την εµπειρία οι παλιοί κοι-
νοβουλευτικοί, να έχει αποδειχθεί ποτέ δόλος, όταν χρεοκοπεί

ένας οικονοµικός φορέας; Εποµένως, αν εσύ ως κυβέρνηση ό,τι
καινούργιο θεσµό φέρνεις κοτσάρεις και το ακαταδίωκτο, τότε
προφανώς δεν είναι εκσυγχρονισµός, δεν είναι ανάπτυξη. Είναι
απλώς µια ευκαιριακή κατασπατάληση του πλούτου.

Και θα ήθελα να αναφερθώ στην τροπολογία. Δεν χρειάζεται
να πούµε περισσότερα πράγµατα. Είναι ένα µήνυµα, ένας φάρος.
Ούτε προάσπιση δικαιωµάτων ούτε συµφερόντων. Είναι ακριβώς
φτηνό εργατικό προσωπικό που δουλεύει τώρα. Το ότι η Κυβέρ-
νηση δεν µπορούσε να το ελέγξει είναι άλλος ένας δείκτης ανι-
κανότητας. Εδώ δεν ξέρουν οι Υπουργοί µεταξύ τους, ο Υπουρ-
γός µε τον Υφυπουργό πόσοι είναι οι παράνοµοι εισερχόµενοι,
οι λαθραία εισερχόµενοι για τον πιο τολµηρό κ. Γεωργιάδη.

Κι έρχεστε εσείς να µας πείτε ότι είναι ένα πρόβληµα που θα
το λύσουµε και µόνο άπαξ; Δηλαδή µετά από λίγο καιρό που θα
έχουµε πάλι ανάγκες για να µαζέψουν τις ελιές θα τους ξαναφέ-
ρετε αντί για τρία χρόνια, να έχουν µόλις εισέλθει; Γιατί τώρα που
τα βρήκατε µε το γείτονά µας τον Τούρκο Πρόεδρο δώσατε και
τις άδειες για τις βίζες για να έρχονται ανεξέλεγκτα. Γιατί δεν
µπορείτε να ελέγξετε τους παράνοµους µετανάστες, θα ελέγξετε
αυτούς που νοµίµως έρχονται;

Θα ήθελα, όµως, να σταθώ -και κλείνω εδώ και να ευχαρι-
στήσω για την ανοχή τους συναδέλφους- στα επίσηµα στοιχεία
του Υπουργείου Μετανάστευσης. 

Οι ροές αφίξεων το πρώτο δεκάµηνο του 2022, ήταν δώδεκα
χιλιάδες επτακόσιες τριάντα επτά. Αντίστοιχο πρώτο δεκάµηνο
του 2023, ήταν τριάντα έξι χιλιάδες πεντακόσιες εβδοµήντα επτά.
Η αύξηση αυτή στις ροές αφίξεων είναι 287,17%. Θα παρακα-
λέσω να µεταφέρετε στον Υπουργό σας το 287,17% αύξηση των
ροών να µην το γράφει 187%, γιατί δεν µπορεί να γίνονται τόσο
σοβαρά λάθη στα επίσηµα έγγραφα. 

Το ξαναλέω και θα το καταθέσω, έστω και ταλαιπωρηµένο.
Όπως, επίσης, ενώ ετοιµαζόταν να περάσει αυτή η µυστική

διάταξη, που τελικά για όσους ερχόντουσαν δεν ήταν µυστική,
υπάρχει αύξηση στις εισροές αφίξεων στα νησιά 300% και άφιξη
µεταφοράς από τα νησιά προς τη χώρα 384%.

Θέλω να πω ότι όλο αυτόν τον χρόνο που εσείς ετοιµαζόµα-
σταν να κάνετε αυτή τη ρύθµιση κάποιοι πήραν το µήνυµα και ερ-
χόντουσαν µε τέτοια ευκολία που δεν είχε ξανασυµβεί εδώ και
αρκετά χρόνια.

Εποµένως εµείς δεν θα ψηφίσουµε, γιατί αν και υπάρχουν
καλές ρυθµίσεις όσον αφορά το εφάπαξ, τη µητρότητα, την
ασφάλιση των φοιτητών όταν κάνουν την πρακτική τους, από την
άλλη υπάρχουν και τόσες άλλες διατάξεις οι οποίες δεν είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση και γι’ αυτό δεν συναινούµε.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Βρεττός καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 0.43’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα, Τρίτη
19 Δεκεµβρίου του 2023 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: α) συνέχιση της συζήτησης
και ψήφιση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης: «Αναµόρφωση επαγγελµατικής ασφάλισης,
εξορθολογισµός ασφαλιστικής νοµοθεσίας, συνταξιοδοτικές
ρυθµίσεις, σύστηµα διορισµού και προσλήψεων των εκπαιδευτι-
κών της δηµόσιας υπηρεσίας απασχόλησης και λοιπές διατάξεις»
και β) µόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών: «Οργανωτικές και διαδικαστικές διατά-
ξεις για την ανάπτυξη, παρεµβάσεις για την ενίσχυση της δίκαιης
αναπτυξιακής µετάβασης και άλλες επείγουσες διατάξεις», σύµ-
φωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη.
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